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Κ Υ Ρ Ι Ο  Α Ρ Θ Ρ Ο

Να δούμε 
τη νεολαία

Η αύξηση των περιστατικών
βίας και οι ανοίκειες επιθέσεις,
με ρατσιστικό υπόβαθρο, θα
πρέπει να σημάνουν καμπανάκι
στις αρμόδιες αρχές. Είναι επά-
ναγκεςνα βρεθούν τρόποι ώστε
αυτά τα περιστατικά να εξαλει-
φθούν, όσο και αν αυτός ο στό-
χος μοιάζει ουτοπικός. Κυρίαρχο
ρόλο σε αυτή την προσπάθεια
οφείλει να διαδραματίσει το υπ.
Παιδείας, αλλά και το υφυπουρ-
γείο Κοινωνικής Πρόνοιας, διά
των Υπηρεσιών Κοινωνικής
Ευημερίας και γιατί όχι και το
υφυπουργείο Πολιτισμού. Θα
πρέπει πάση θυσία οι αρμόδιοι
να απασφαλίσουν τη βραδυ-
φλεγή βόμβα της νεανικής ορ-
γής, με συντονισμό και στοχευ-
μένεςμακροπρόθεσμες δράσεις,
μακριά από ευχολόγια και κενού
περιεχομένου πολιτικές. Ο ρα-
τσισμός κάθε είδους θα πρέπει
να είναι ο κοινός εχθρός κάθε
σώφρονος κομματιού της κοι-
νωνίας, χωρίς υποσημειώσεις.

Η νίκη του Ταγίπ Ερντογάν στις πρόσφατες τουρκικές εκλογές
και η ανακοίνωση του νέου του Υπουργικού Συμβουλίου δη-
μιουργούν νέα δεδομένα στο πώς θα κινηθεί η Αγκυρα στο
πεδίο της εξωτερικής πολιτικής της. Ο Χακάν Φιντάν και ο
Ιμπραχίμ Καλίν, ο πρώτος με την ανάληψη του υπουργείου
Εξωτερικών και ο δεύτερος, αναλαμβάνοντας τα ηνία της ΜΙΤ,

αναμένεται να διαδραματίσουν σημαντικό ρόλο στις εξελίξεις
με φόντο την Κύπρο, αφού αμφότεροι θεωρούνται γνώστες
της περιοχής, των γεωπολιτικών εξελίξεων στην Ανατολική
Μεσόγειο και των διαπραγματεύσεων στο Κυπριακό. Στην
Ε.Ε. το κύριο ερώτημα σήμερα είναι πώς πρέπει να κινηθεί
την επόμενη μέρα της επανεκλογής Ερντογάν. Σελ. 4, 6 

ΦΟΒΟΙ ΓΙΑ ΜΕΙΩΣΗ ΤΩΝ ΚΡΑΤΗΣΕΩΝ

Η κλιματική αλλαγή πλήττει τον τουρισμό
Αναστάτωση και στον τουρισμό φέρνει η κλι-
ματική αλλαγή. Προβληματισμό εκφράζουν
αρμόδιοι φορείς για τις κρατήσεις του καλο-
καιριού. Η ζήτηση για ταξίδια την περίοδο

Αυγούστου και Σεπτεμβρίου μειώνεται κατά
9% σε σχέση με πέρσι. Ο υφυπουργός Του-
ρισμού Κώστας Κουμής τόνισε την ανάγκη
λήψης μέτρων. Οικονομική, σελ. 4

ΣΥΝΕΝΤΕΥΞΗ

Δήμητρα Γαλάνη, 
Μάρθα Φριντζήλα

Δύο σπουδαίες φωνές, η Δήμητρα Γαλάνη
και η Μάρθα Φριντζήλα μιλούν στην «Κ»,
με αφορμή τις συναυλίες τους στην Κύπρο,
στις 26 και 27 Ιουνίου. Τέχνες, σελ. 4

ΟΔΟΙΠΟΡΙΚΟ

Κοιτώντας από
ψηλά τη Μεσαορία

Οδοιπορικό σε δύο χωριά της κατεχόμενης
Μεσαορίας, περιτριγυρισμένα από τ/κ χωριά,
τον Αγιο Νικόλαο Λευκονοίκου και την Τρυ-
πημένη Αμμοχώστου. Τέχνες, σελ. 1

ΠΑΛΙΟΙ ΓΝΩΡΙΜΟΙ ΤΟΥ ΚΥΠΡΙΑΚΟΥ ΣΤΟ ΕΠΙΤΕΛΕΙΟ ΤΟΥ

Τι αλλάζει με την εκλογή Ερντογάν
Πώς η εξωτερική πολιτική του θα επηρεάσει τις εξελίξεις και ο ρόλος της Ευρωπαϊκής Ενωσης

Η υφυπουργός παρά τω Προ-
έδρω Ειρήνη Πική σε συνέν-
τευξή της στην «Κ» αξιολογεί
το έως τώρα κυβερνητικό έργο
και επισημαίνει πως ολοκλη-
ρωμένη εικόνα για τις επιδόσεις
των κυβερνητικών μελών θα

υπάρχει όταν θα συμπληρω-
θούν οι έξι μήνες. Υπεραμύνεται
των επιλογών που έγιναν με
τους συμβούλους/συνεργάτες
και εμφανίζεται επιφυλακτική
στο κατά πόσο το θέμα με τις
κυρώσεις έχει λήξει. Σελ. 7

ΓΙΑΝΝΟΣ ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ

Ρατσισμός
και Κύπρος

Ο επίκουρος καθηγητής συγκριτικής
πολιτικής στο πανεπιστήμιο Λευκωσίας,
Γιάννος Κατσουρίδης μιλάει στην «Κ»
για τον ρατσισμό, με αφορμή τα περι-
στατικά βίας που σημειώθηκαν το τε-
λευταίο διάστημα και αφορούσαν επι-
θέσεις εναντίον αλλοδαπών, αλλά και
της 25χρονης Τουρκοκύπριας. Σελ. 9 

ΜΑΡΙΟΣ ΘΡΑΣΥΒΟΥΛΟΥ

Ο Μακάριος
ως ηγέτης

Ο ιστορικός και ερευνητής Μάριος
Θρασυβούλου στο βιβλίο του «Μακά-
ριος 1948-1959: Η πολιτική ηγεμονία
και εξέλιξη προς τον αυταρχισμό» επι-
χειρεί για πρώτη φορά μία ψύχραιμη
παρουσίαση του ψυχισμού αλλά και
των συγκυριών που οδήγησαν στην
κυριαρχία του Μακάριου. Σελ. 10

ΚΟΜΜΑΤΙΚΟ

Το ΔΗΚΟ 
κολυμπά σε
λιμνάζοντα

ύδατα 
Οδηγείται σε εκλογές

χωρίς καμία ανανέωση 

Σε εσωκομματικές εκλογές οδηγείται
τον Ιούλιο το ΔΗΚΟ, ωστόσο, το
ενδιαφέρον είναι ανύπαρκτο για
την ηγετική πυραμίδα, καθώς οι
κύριοι διεκδικητές δεν θα αμφισβη-
τηθούν. Είτε γιατί θεωρούνται αδια-
φιλονίκητα φαβορί είτε γιατί υπάρχει
στελεχιακή ανομβρία. Σελ. 8

Τα πρόσωπα που επέλεξε 
για θέσεις-κλειδιά 

ο Τούρκος Πρόεδρος
Σελ. 5

ΒΡΥΞΕΛΛΕΣ

Τα κενά για
την Κυπριακή

Προεδρία
Σύμφωνα με πληροφορίες της «Κ»
κράτη της Ε.Ε. και κύκλοι των Βρυ-
ξελλών συζητούν παρασκηνιακά
«τη δυνατότητα επιβολής περιορι-
σμών κατά της Πολωνίας στην άσκη-
ση της Προεδρίας της Ε.Ε., επηρε-
άζοντας και τη Λευκωσία. Σελ. 3

ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ

Δεν μπορώ 
να λιποτακτήσω

Τον απολογισμό του για το εκλογικό
αποτέλεσμα, αλλά και για την τε-
τραετία που πέρασε στην αξιωμα-
τική αντιπολίτευση, κάνει ο πρό-
εδρος του ΣΥΡΙΖΑ στη συνέντευξή
του στην «Κ». Σελ. 18, 19

ΝΙΚΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ

Το τετ α τετ 
με τον Ερντογάν

Μια σύντομη συνάντησή του με
τον Τούρκο πρόεδρο Ρετζέπ Ταγίπ
Ερντογάν στη Μαδρίτη, που οδή-
γησε ωστόσο σε άμεση εκτόνωση
στο πεδίο, περιγράφει στην «Κ» ο
Νίκος Δένδιας. Σελ. 20

Η ΜΕΓΑΛYΤΕΡΗ ΟΙΚΟΛΟΓΙΚH ΚΑΤΑΣΤΡΟΦH ΜΕΤA ΤΟ ΤΣΕΡΝOΜΠΙΛ

Το άγνωστο στα παγωμένα νερά του Δνείπερου
Την περασμένη εβδομάδα ο ιστορικός χρόνος επιταχύνθηκε
αλματωδώς. Την Κυριακή ξεκίνησε, σύμφωνα με αναφορές
Αμερικανών αξιωματούχων, η από καιρό αναμενόμενη ουκρανική
αντεπίθεση, αν και το Κίεβο επιμένει για ευνόητους λόγους
να την καλύπτει, όσο γίνεται, με πέπλο μυστικότητας. Δύο

ημέρες αργότερα, κατέρρευσε το πελώριο υδροηλεκτρικό
φράγμα του Δνείπερου στη Νόβα Καχόβκα, προκαλώντας τη
μεγαλύτερη οικολογική και οικονομική καταστροφή στην
περιοχή ύστερα από το πυρηνικό ατύχημα του 1986 στο Τσερ-
νόμπιλ. Σελ. 21

ΕΙΡΗΝΗ ΠΙΚΗ ΣΤΗΝ «Κ»

Αξιολόγηση υπουργών σε 6 μήνες 
Εντός φθινοπώρου αναμένεται ο οδικός χάρτης της κυβέρνησης
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ΑΠΑΓΟΡΕΥΕΤΑΙ η αναδημοσίευση, αναπαραγωγή, διασκευή
ή απόδοση του περιεχομένου της εφημερίδας με οποιονδήποτε

τρόπο, χωρίς προηγούμενη γραπτή άδεια του εκδότη.

ΜΟΡΓΚΑΝ - ΡΟΚΦΕΛΕΡ: Η ομάς Ροκφέλλερ [φωτογραφία], ο κυ-
ρίαρχος του αμερικανικού πετρελαίου, εξησφάλισε ισχυράν θέσιν
εις την Γουώλλ Στρητ. Κατέστησε την Τσέιζ Μπανκ ένα από τα ισχυ-
ρότερα πιστωτικά ιδρύματα των Ην. Πολιτειών. Ο ανταγωνισμός με-
ταξύ Μόργκαν και Ροκφέλλερ εκδηλούται εις όλους τους τομείς της

βιομηχανίας. Ο Τζων Πιέρποντ
ηναγκάσθη να παραιτηθή από
την προεδρίαν του συμβουλίου
της εταιρίας χάλυβος των Ην.
Πολιτειών, την οποίαν επί τρια-
κονταετίαν διηύθυνεν ο Οίκος
Μόργκαν. Αλλ’ ο αγών συνεχίζε-
ται και εις την Γουώλλ Στρητ. Ο
Ροκφέλλερ, αν και φίλος των
ρεπουμπλικάνων, συμμαχεί με
τους δημοκράτας εις την πάλιν

των κατά των ιδιωτικών Τραπεζών. Αλλά η Τσέιζ Μπανκ υπόκειται εις
τους νόμους. Οι ισολογισμοί της δημοσιεύονται αναγκαστικώς, ενώ
ο Οίκος Μόργκαν αντιπροσωπεύει τον τύπον της μυστικής χρηματι-
κής επιχειρήσεως κατά της οποίας έχει αναληφθή μεγάλη πολιτική
εκστρατεία. Εφ’ όσον ευρίσκετο ο Χούβερ εις τον Λευκόν Οίκον, ο
Μόργκαν δεν είχε τίποτε να φοβηθή. Μόλις ανήλθεν εις την εξου-
σίαν ο Ρούσβελτ, τα πράγματα ήλλαξαν.
ΣΚΕΠΤΙΚΙΣΜΟΣ: Ο εν Ν. Υόρκη ανταποκριτής του Ρώυτερ τηλεγρα-
φεί ότι σκεπτικισμός επικρατεί μεταξύ των εκεί οικονομικών κύκλων
διά τα ενδεχόμενα αποτελέσματα της Οικονομικής Διασκέψεως. Ού-
τω θεωρείται δυσχερής ο συμβιβασμός του πληθωρισμού των Ηνω-
μένων Πολιτειών προς το πρόγραμμα περιορισμού του δασμολογίου
ή της σταθεροποιήσεως του δολλαρίου εις επίπεδον δυνάμενον να
γίνη δεκτόν υπό των γαλλικών οικονομικών και πολιτικών κύκλων. Συ-
ναφώς μάλιστα λέγεται ότι η τελευταία εντυπωσιακή πτώσις του δολ-
λαρίου σκοπόν έχει την ενθάρρυνσιν της αμερικανικής εξαγωγής.
ΑΚΥΡΩΣΗ: Το [Τετραμερές] Σύμφωνον θα υποβληθή εις την κρίσιν
των Κοινοβουλίων και μόνον μετά την έγκρισίν των τίθεται εις εφαρ-
μογήν. Φοβούνται οι εν Γαλλία ότι δεν είνε απίθανον ο Χίτλερ να
συγκαλέση το Ράιχσταγκ επίτηδες και να προκαλέση ακύρωσιν του
Συμφώνου.

Ο  Φ Ι Λ Ι Σ Τ Ω Ρ
Επιλογή και επιμέλεια:

ΒΑΣΙΛΗΣ ΜΗΝΑΚΑΚΗΣ, ΜΥΡΤΩ ΚΑΤΣΙΓΕΡΑ

90 χρόνια πριν στην «Κ»
11.6.1933
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ΤΑ ΙΟΥΛΙΑΝΑ / Γράφει ο ΣΤΑΥΡΟΣ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΥ

ΟΜΗΡ ΟΥ & Σ Ε  Β Ε  Ρ  Η / Γράφει ο ΟΝΑΣΑΓΟΡΑΣ

Η πρόσκληση για την εορταστική
σύναξη με τον εύγλωττο τίτλο «Οι
πρώτες 100 ημέρες της Διακυβέρ-
νησής μας: Ηθικόν ακμαιότατον!»
σχεδιάστηκε από τη Βουλγάρα οι-
κιακή βοηθό της Ρενέ Κυπαρίσσι
και παραδόθηκε στις κυρίες ιδιο-
χείρως. Η Βουλγάρα, με καλλιτεχνι-
κή φλέβα, αντάξια του εικαστικού
ταλέντου του Μάκη Κεραυνού, ζω-
γράφισε την κάθε πρόσκληση ξε-
χωριστά, αντλώντας συμβολισμούς
από την κυπριακή χλωρίδα. 

Η οικοδέσποινα Ρενέ Κυπαρίσσι
(ΔΗΚΟ) προσκάλεσε τις καθεστωτι-
κές Θεοπίστη Θεοδούλου (ΔΗΠΑ)
και Λητώ Περιστέρη Μουσουπέττη
(ΕΔΕΚ) με δύο μπουκέτα λουλού-
δια, λαλέδες και ματσικόριδα αντί-
στοιχα. Η Φώφη Κούταλου (τέως
ΑΛΛΗΛΕΓΓΥΗ) έλαβε τα ταπεινά
χαμομηλάκια, ενώ στη Μαργαρίτα
Πεύκου Hazelwood (ΟΙΚΟΛΟΓΟΙ)
εστάλησαν βαλεριάνες για κατευ-
νασμό των νεύρων. Τα χρυσάνθεμα
στην Ιουλία Παλαιολόγου Ουίλσον
ερμηνεύτηκαν ως ένδειξη αβρότη-
τας, και τα γαρύφαλλα στην αρι-
στερή (με την καλή έννοια) Κουλλί-
τσα Κυριακού ως σεβασμός στις
ΑΚΕΛικές παραδόσεις. Η πρόσκλη-
ση που προκάλεσε πάταγο στη
χαρτοπαιχτική κοινωνία του Αγίου
Ανδρέα ήταν της συναγερμικιάς
Καλαμαρούς: ένα ματσάκι κουρ-
τουνιάς, το φυτό της παρηγοριάς,
δεμένο με μια γαλανόλευκη κορ-
δέλα.

Άστραψε και βρόντηξε η Καλαμα-
ρού, καθότι τις τελευταίες 100 ημέ-
ρες είναι τα νεύρα της τσατάλια.
«Να ηρεμήσω; Πώς να ηρεμήσω
μπροστά στο απύθμενο θράσος
τους;» ξέσπασε. «Για να μη λένε ότι
είσαι bad loser, μάνα μου» τόλμησε
να την αντικρούσει η Ιουλία. «Σε αυ-
τόν τον τόπο θα μας φάνε οι ευγέ-
νειες. Να μην πιάνουμε τον Πρό-
εδρο στο στόμα μας ολοφύρονται οι
κλαίουσες της πολιτικής ορθότητας.
Και τι να κάνουμε δηλαδή; Να του

παραδώσουμε λευκή επιταγή και να
δώσουμε ραντεβού το 2028;». 

Στο ακανθώδες ερώτημα, αν η Κα-
λαμαρού θα αποδεχτεί την πρό-
σκληση της καθεστωτικής Ρενέ Κυ-
παρίσσι, η απάντηση ήταν: «Ακατά-
χνωτα». «Θα πάω και θα πω κι ένα
τραγούδι» ενημέρωσε το καρέ.
Όπερ και εγένετο. Όχι μόνο προ-
σήλθε φορώντας ωραιότατο ταγιέρ
χρώματος μπλε (από την εποχή που
μεσουρανούσε η δεσποινίς Ουρανία
Κοκκίνου) αλλά ύψωσε και τους τό-
νους ανάμεσα στο κοσμικό πλήθος. 

«Η ατμόσφαιρα ηλεκτρισμένη, λέ-
ξη από τα χείλη μας δεν βγαίνει…»
τραγούδησε η Ευγενία. « Ό,τι έχω

ζήσει, το ’χει πει η Βίσση» ψιθύρισε
με θαυμασμό η αριστερή (με την κα-
κή έννοια) Ανδριάνα Ζιβάνα Βλαδι-
μήρου, η οποία δύσκολα θα πει κα-
λή κουβέντα για δεξιό άνθρωπο. Το
θάρρος όμως της Καλαμαρούς υπε-
ρέβαινε τις κομματικές γραμμές.
«Τέρμα στη δικτατορία της σιωπής!»
φώναξε με σθένος η Ανδριάνα και
τα λόγια της ήταν οι σταγόνες που
ξεχείλισαν το ποτήρι. Η Ευγενία
ύψωσε τη φωνή της και εκφώνησε
ένα πύρινο λόγο που έγινε viral ως
το «Κατηγορώ της Καλαμαρούς». 

«Ηθικόν; Αθλιότατον! Τουτέστιν,
για να το πούμε λαϊκά, άλλα μας
έταξαν και άλλα λουστήκαμε τελι-
κά» ωρυόταν η Καλαμαρού. «100

ημέρες μετά πρέπει επιτέλους να
το χωνέψετε ότι χάσατε, μάνα μου»
απάντησε ψυχρά η Ρενέ Κυπαρίσσι.
Ακολούθησε μια μακρόσυρτη σιω-
πή. «Αμηχανία, αμηχανία…» ηχού-
σε στ’ αφτιά τους το υπέρτατο σου-
ξέ. Κι ύστερα μίλησε η Ιουλία βά-
ζοντας όπως πάντα τα πράγματα
στη σωστή τους θέση: «Αυτός ο έρ-
μος ο τόπος κυβερνήθηκε κάποτε
από τον Σπύρο Κυπριανού, οπότε
δεν έχει να φοβηθεί τίποτα. Γιατί ο
βρεγμένος δεν φοβάται τη βροχή,
κοπέλες…» ξεκίνησε να λέει, αλλά
τη διέκοψε το «Κατηγορώ της Κα-
λαμαρούς» που συνεχίστηκε με
φόρα. 

«Να θυμίσω τα όμορφα τα λόγια τα

μεγάλα για την “πρώτη κορυφαία
πολιτική πράξη” του νέου Προ-
έδρου μας; Ο οποίος δεν θα έμπαι-
νε σε κομματικές συναλλαγές, θα
μοίραζε τα υπουργεία ισοδύναμα
σε γυναίκες και άντρες, θα έφερνε
νέο ύφος και ήθος στη διακυβέρνη-
σή του; Ο πήχης τέθηκε τόσο ψηλά
που πέρασε εντέλει με άνεση όλη η
κυβερνητική συμμαχία από κάτω.
Εάν εξαιρέσουμε δε τον Νικόλα, ο
οποίος δήλωσε εντελώς ανερυ-
θρίαστα πως αν δεν υπήρχε ο Χρι-
στοδουλίδης έπρεπε να τον επινοή-
σουμε, ο υπόλοιπος άμαχος πληθυ-
σμός παρακολούθησε τις εχθρο-
πραξίες άναυδος. Και δεν αναφέ-
ρομαι στη βόμβα υπουργοποίησης
του Μιχάλη Χατζηγιάννη. Αν αυτό

ήταν μόνο το πρόβλημα θα ήταν και
επικοινωνιακά διαχειρίσιμο».

«Το πουλέν της κυβέρνησης που
έσκασε σαν πυροτέχνημα πάνω
από τα κεφάλια μας ήταν άλλο: ο
υφυπουργός Καινοτομίας, Έρευνας
και Ψηφιακής Πολιτικής Φίλιππος
Χατζηζαχαρίας, ο οποίος με το κα-
λημέρα σας ερωτήθηκε τι είναι το
GPT3 και δεν γνώριζε! Σαν να μην
έφτανε αυτό μάς προέκυψε και
γκαντέμης. Η είδηση “έπεσαν οι
σέρβερς του κράτους” επειδή
πλημμύρισε το… υπόγειο, ήταν εξί-
σου θεαματική με την είδηση “στέ-
γνωσαν οι σέρβερς” που λάβαμε
στα κινητά μας. Το κυβερνητικό
υπερθέαμα συνεχίστηκε βεβαίως
με το συναρπαστικό σήριαλ των
διορισμών».

«Στον δρόμο που χάραξε ο Γιαννά-
κης Γιαννάκη μάς προέκυψε ο Μι-
χαλάκης Μιχαήλ. Πτυχία της πλάκας
για μια θέση με ετήσιες απολαβές
100.000 ευρώ είναι μια υπόθεση
πάντως που δεν έχει καθόλου πλά-
κα. Με σαφώς λιγότερα λεφτά, αλ-
λά εξίσου φλου διαδικασίες, μάθα-
με και για τον διορισμό της 19χρο-
νης (άνευ λοιπών πτυχίων) στο
υφυπουργείο Τουρισμού. Η τρίλιζα
των υφυπουργείων δεν θα μπορού-
σε βεβαίως παρά να κλείσει με μια
εντυπωσιακή κορώνα από τον σταρ
υφυπουργό Πολιτισμού».

«Η πιο πικάντικη στιγμή των πρώ-
των 100 ημερών ήταν το Happy
Birthday που τραγούδησε ο υφυ-
πουργός Χατζηγιάννης στον πρίγκι-
πα Νικόλαο και γονάτισε το Twitter.
Δεν θα επεκταθώ, πρώτον επειδή
τα είπα κι εκτονώθηκα και δεύτε-
ρον, επειδή ανέκαθεν υπήρξα Κυ-
ρία. Οπότε στην υγειά μας, κοπέ-
λες και να τα χιλιάσουμε. Όπως λέ-
ει και η Απόλυτη: Αμηχανία, αμηχα-
νία, να μ’ αγαπάς, να σ’ αγαπώ...
Αγάπη ολούθε!» 

Ηθικόν ακμαιότατον

stavros.christodoulou@gmail.com

Οι πρώτες 100 ημέρες της διακυβέρνησης Νίκου Χριστοδουλίδη γιορτάστηκαν με την πρέπουσα εξωστρέφεια στην οικία της Ρενέ Κυπαρίσσι.

Η γροθιά της καρδιάς μας
Αλληλούια. Έχουμε λήξη του πολέ-
μου. Όχι στην Ουκρανία, στην ΕΔΕΚ.
Αυτό δήλωσε ο χειρουργός της καρ-
διάς μας, αλλά και ενίοτε του στή-
θους μας, Μαρίνος Σιζόπουλος, εξη-
γώντας πως όλες οι δικαστικές δια-
μάχες με τους αποστάτες κερδήθη-
καν και το κόμμα ξεκινά διαδικασίες
για τις ευρωεκλογές του 2024.  

Για την ιστορία να αναφέρουμε
πως η ΕΔΕΚ ιδρύθηκε το 1969 και
βρέθηκε στα χάι της επί Μακαρίου,
του ορίτζιναλ! Τώρα, ελπίζει ξανά σε
δόξες του παρελθόντος, αφού βρί-
σκεται και πάλι σε συγκυβέρνηση,
αυτή τη φορά με τον Χριστοδουλίδη,
τον οποίο ο μακαριστός Αρχιεπίσκο-
πος Χρυσόστομος είχε παρομοιώσει
με νέο Μακάριο. Τυχαίο; Δεν νομί-
ζω. Ατυχές; Πολύ πιθανόν. 

Ο Παπα-δάκης πάντως εξακολουθεί
να θέλει να γίνει ο «παπάς» του νέ-
ου κινήματος. Αναμένεται πάλη
στην οποία η γροθιά της ΕΔΕΚ, άλ-
λως ππούνιος, θα σηκώσει το γάντι
με αναμενόμενα κάτω από τη μέση
κτυπήματα!

Εκτός από την ΕΔΕΚ, και ο Φούλης
«είναι εδώ, ενωμένος δυνατός».
Tην Τετάρτη κάλεσε όλους τους
υπουργούς της δεκαετίας Αναστα-
σιάδη σε ταβέρνα στον Στρόβολο.
Μαζί (τα) φάγαμε (τα μεζεδάκια)
δήλωσε στο τέλος της βραδιάς ο
Φούλης.

Σε ερώτηση γιατί δεν κάλεσε και

τον ίδιο τον Αναστασιάδη η απάντη-
ση ήταν πως δεν έβγαινε το μπά-
τζετ! 

Να μην ξεχνάμε πως παλιά για τέ-
τοια φαγοπότια ο λογαριασμός στελ-
νόταν στον Συναγερμό. «Λεφτά
υπάρχουν» ήταν κάποτε το σλόγκαν
και στον ΔΗΣΥ, αλλά τώρα πια το νέο

σλόγκαν του κόμματος έγινε «Χρέη
υπάρχουν».  

Όσο για την Αλεπού της Αργάκας,
εκτός του ότι έχασε το γραφείο στην
Πινδάρου, τη λιμουζίνα, τον οδηγό
και άλλα ωφελήματα, έχει τώρα να
αντιμετωπίσει και τα έξοδα του πο-
λιτικού του γραφείου. Σε διαφορετι-

κή περίπτωση να είστε βέβαιοι ότι
θα καλούσε στην ταβέρνα και τον
Νίκαρο. 

Στα εγκαίνια έκθεσης φωτογρα-
φίας για την Αμμόχωστο –ως γνω-
στό δεν χάνει εγκαίνια ο κόσμος να
χαλάσει– ο Νίκος ο ξεκάθαρος δή-
λωσε πως η Αμμόχωστος θα ζει για
πάντα στην καρδιά μας. Ωραιότατη
ατάκα, αλλά θα προτιμούσαμε, Πρό-
εδρε, οι Βαρωσιώτες να ζουν για
πάντα στην Αμμόχωστο, αντί η πόλη
τους στην καρδιά μας. Σου υπενθυ-
μίζω και τη δική σου δήλωση περί
μπλόφας των Τούρκων στο θέμα Αμ-
μοχώστου και πως δεν υπήρχε λό-
γος ανησυχίας. 

Μια φωτογραφία είναι ίση με χί-
λιες λέξεις λένε οι Κινέζοι, έτσι και
η δραστήρια blondie της επαρχίας
Πάφου, έπαρχος Μαίρη Λάμπρου
ανάρτησε στο instagram μία όλο
νόημα εικόνα της με τον νυν πρό-
εδρο να κοιτάζουν και οι δύο το μέλ-
λον. Έμμεσα ατενίζουν και το μέλ-
λον του νυν δημάρχου Φαίδωνα
Φαίδωνος.

Η Μαίρη η οποία έπαιξε και για
ΥΠΕΣ φέρεται να καλοβλέπει την
δημαρχία Πάφου, και με δεδομένο
πως ο μικρός Νίκος τη θεωρεί «δικό
του άνθρωπο», σε αντίθεση με τον
«υπερβατικό» στις προεδρικές Φαί-
δωνα, η μάχη θα είναι σκληρή. Όχι η
Μαιρούλα δεν το παίζει ξανθιά πα-
ναγία #2 στο Instagram, μην ανησυ-
χείς Πρόεδρε – Ινφλουένσερ. 

Η εκδίκηση είναι λουκούμι Γεροσκήπου που τρώγεται κρύο.
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Πολιτική: Δουλειά χωρίς προσόντα και με υπερπρονόμια

Τ ο νεότερο κρούσμα χυδαι-
ότητας του βουλευτή Ανδρέα
Θεμιστοκλέους δεν θα είναι

το τελευταίο. Ούτε ο Θεμιστοκλέους
είναι ο μοναδικός πολιτικός που
συμπεριφέρεται με ανάρμοστο και
απρεπή τρόπο. Ούτε και θα είναι
ο τελευταίος. Με ανάλογη βεβαι-
ότητα μπορεί λεχθεί ότι οι συνά-
δελφοι του κάθε Θεμιστοκλέους
θα συνεχίσουν να αντιδρούν μόνο
με λόγια στις διάφορες παρεκτρο-
πές. Η επόμενη ηθική ή δεοντο-
λογική εκτροπή πάλι θα περάσει
ατιμώρητη.   

Δεν δουλεύει έτσι όμως η δη-
μοκρατία. Η δημοκρατία δεν θέτει
περιορισμούς κατά την είσοδο κά-
ποιου στον δημόσιο βίο ούτως ώστε
να έχουν όλοι οι πολίτες ίσες ευ-
καιρίες. Όποιος γουστάρει θέτει
υποψηφιότητα. Αυτό όμως θα έπρε-
πε να ισχύει νοουμένου ότι όσοι
εκλεγούν βρίσκονται υπό κάποιον
έλεγχο. Διαφορετικά καταλήγουμε
στην ασυδοσία της εξουσίας που
βλέπουμε σήμερα. Η δικαιολογία

ότι ο λαός με την ψήφο του αντα-
μείβει ή τιμωρεί είναι μια υπερα-
πλούστευση που θεωρεί την κάλπη
σαν πλυντήριο που όλα τα ξεπλένει. 

Σίγουρα ο λαός δεν είναι άμοιρος
ευθυνών αφού ψηφίζει και ξανα-
ψηφίζει περιπτώσεις όπως τον Θε-
μιστοκλέους, αλλά δεν είναι και
δουλειά του να κρατά λογαριασμό.
Ευθύνη για την ατιμωρησία έχει
το πολιτικό σύστημα, οι υπόλοιποι
εκλεγμένοι. Στην εκπαίδευση αν
ένας μαθητής επιδεικνύει κατά
συρροή προβληματική συμπερι-
φορά, θα δει τη διαγωγή του να
υποβαθμίζεται από κοσμιοτάτη,
σε κοσμία, σε καλή, σε επίμεμπτη,
σε κακή, με τις ανάλογες επιπτώ-
σεις. Αν ένας μαθητής συμπληρώ-
σει ένα αριθμό αδικαιολόγητων
απουσιών, θα χάσει τη χρονιά. Αν
ένας βουλευτής δεν πατήσει το
πόδι του στη Βουλή για πέντε χρό-
νια, καμία απολύτως επίπτωση θα
έχει. Θα συνεχίσει να πληρώνεται
κανονικά.  

Αφού λοιπόν κατά τη διάρκεια

της θητείας ενός εκλεγμένου προ-
σώπου δεν υπάρχει έλεγχος και τι-
μωρία, πρέπει να μελετήσουμε το
ενδεχόμενο να τεθούν κάποιοι,
ελάχιστοι, περιορισμοί κατά την
είσοδο στην πολιτική αρένα. Να
σκεφτούμε την υιοθέτηση στοι-
χειωδών τουλάχιστον προσόντων
για να δικαιούται κάποιος να θέσει
υποψηφιότητα. Δεν θα θεραπεύσει
τη νόσο, αλλά θα επιφέρει μια κά-
ποια εκλογίκευση των πραγμάτων. 

Σήμερα, ένας απλός πολίτης για
να προσληφθεί λειτουργός στο
υπουργείο Εσωτερικών (θέση πρώ-
του διορισμού, κλίμακας Α8), πρέπει
να διαθέτει πανεπιστημιακό δί-
πλωμα ή τίτλο ή ισότιμο προσόν
και πολύ καλή γνώση της ελληνικής
και της αγγλικής, ή της γαλλικής
ή της γερμανικής γλώσσας. Ένας
δασικός λειτουργός του Τμήματος
Δασών, κλίμακας Α5, πρέπει να
διαθέτει δίπλωμα του Δασικού Κολ-
λεγίου Κύπρου ή άλλο ισότιμο προ-
σόν, ακεραιότητα χαρακτήρα, υπευ-
θυνότητα, πρωτοβουλία και ευθυ-
κρισία (δεν ξέρω γιατί δεν ισχύει
και για το υπουργείο Εσωτερικών
αυτό το προσόν), πολύ καλή γνώση
της ελληνικής γλώσσας και καλή
γνώση της αγγλικής γλώσσας.

Για να θέσει όμως κάποιος υπο-
ψηφιότητα για βουλευτής χρειάζε-
ται απλώς να έχει συμπληρώσει
τα 21 έτη (χωρίς κανένα ανώτατο
όριο), να είναι πολίτης της Κυπρια-
κής Δημοκρατίας, «να μην έχει κα-
ταδικασθεί για αδίκημα ατιμωτικό

ή ηθικής αισχρότητας ή να μην
έχει στερηθεί της εκλογιμότητας
κατόπιν αποφάσεως αρμόδιου δι-
καστηρίου λόγω οποιουδήποτε
εκλογικού αδικήματος», και να μην
πάσχει «εκ διανοητικής νόσου κα-
θιστώσης αυτό ανίκανον να ασκή-
σει τα καθήκοντά του ως βουλευ-
τού». Δεν απαιτείται πτυχίο –όχι
πανεπιστημίου, ούτε καν λυκείου–
ούτε κάποια ξένη γλώσσα. Ασχέτως
εάν κατά τη θητεία του θα συμμε-
τάσχει σε πολλά συνέδρια στο εξω-
τερικό. 

Ας σταθούμε, όμως, στο «προ-
σόν» τού να μην πάσχει «εκ δια-
νοητικής νόσου καθιστώσης αυτό
ανίκανον να ασκήσει τα καθήκοντά
του». Πώς το ελέγχουμε αυτό;
Απλούστατα, δεν το ελέγχουμε,
γιατί οι υποψήφιοι δεν υποβάλλον-
ται σε καμία εξέταση. Εγκρίνονται
απλώς από το κόμμα. Δεν ισχύει
όμως το ίδιο για έναν απλό πολίτη
που θέλει να γίνει αστυνομικός,
για παράδειγμα. Για να φορέσει τη
στολή πρέπει να περάσει από ψυ-

χομετρικές εξετάσεις. Πρόκειται
για εξετάσεις γνωστικών ικανοτή-
των και προσωπικότητας. Με τις
γνωστικές ικανότητες διαπιστώ-
νεται ο βαθμός στον οποίο ο υπο-
ψήφιος κατέχει τις αναγκαίες γνώ-
σεις και δεξιότητες που απαιτούνται
για την εξάσκηση του επαγγέλμα-
τος. Η εξέταση προσωπικότητας
εντοπίζει τα χαρακτηριστικά της
συμπεριφοράς του ατόμου για να
διαφανεί η καταλληλότητά του για
πρόσληψη στην Αστυνομία.

Η χυδαιότητα του Θεμιστοκλέ-
ους είναι το ακραίο σύμπτωμα ενός
πολιτικού συστήματος που ασθενεί
βαρύτατα με τη νόσο της ασυδο-
σίας. Το σύνταγμα και οι νόμοι του
κράτους σταδιακά από το 1960
έχουν φροντίσει ώστε οι πολιτικοί
μας να αποτελούν μια κάστα που
απολαμβάνει αδιανόητα προνόμια
έναντι των απλών πολιτών, χωρίς
να υπακούν σε κανέναν ηθικό πε-
ριορισμό. 

ahadjikyriacos@gnora.com

<<<<<<

Για την πιο απλή δουλειά
στο Δημόσιο απαιτείται
πτυχίο και ξένη γλώσσα.
Ένας μαθητής λυκείου
έχει στοιχειώδεις υπο-
χρεώσεις και ευθύνες,
αλλά για να γίνεις πολιτι-
κός δεν απαιτείται τίπο-
τα. Αρκεί να είσαι 21. 

Του ΠΑΥΛΟΥ Κ. ΞΑΝΘΟΥΛΗ

Ουσιαστικά κενά ενδέχεται να προ-
κληθούν στην «Τριάδα (Trio) εκ
περιτροπής Προεδριών της Ευρω-
παϊκής Ένωσης» και στο κοινό δε-
καοκτάμηνο πρόγραμμα, στο οποίο
θα συμμετάσχει η Κυπριακή Δη-
μοκρατία μαζί με την Πολωνία και
τη Δανία, επηρεάζοντας μοιραία
και τη Λευκωσία. Πληροφορίες της
«Κ» αναφέρουν ότι ισχυρά κράτη
της Ε.Ε., ως επίσης και σημαίνοντες
κύκλοι των Βρυξελλών, συζητούν
παρασκηνιακά «τη δυνατότητα
επιβολής περιορισμών κατά της
Πολωνίας στην άσκηση της Προ-
εδρίας της Ε.Ε., το πρώτο εξάμηνο
του 2025», καθώς εναντίον της χώ-
ρας εκκρεμεί διαδικασία με βάση
το άρθρο 7 (1) της ευρωπαϊκής Συν-
θήκης, για παραβιάσεις του κράτους
δικαίου και των ανθρωπίνων δι-
καιωμάτων.

Κάτι που, εάν τελικά δρομολο-
γηθεί, «εκτιμάται βασίμως ότι θα
μεταφέρει το βάρος συγκεκριμένων
ντοσιέ στους ώμους των άλλων δύο
Προεδριών του κοινού δεκαοκτά-
μηνου προγράμματος», δηλαδή της
Κυπριακής και της Δανικής, που
μαζί με την Πολωνική, συγκροτούν
την Τριάδα Προεδριών, στη διάρ-
κεια των 18 μηνών από τον Ιανουά-

ριο 2025 μέχρι και τον Ιούνιο 2026. 
Μια τέτοια εξέλιξη θα δημιουρ-

γήσει εκ των πραγμάτων περισσό-
τερες υποχρεώσεις και άρα και με-
γαλύτερες ευθύνες στην Κοπεγχάγη
αλλά και στη Λευκωσία, η οποία
δεν έχει ακόμη κάνει τον απαραί-
τητο προγραμματισμό για την άσκη-
ση της δικής της Προεδρίας. Πόσω
μάλλον, για την κάλυψη κενών που
ενδέχεται να δημιουργηθούν επί
Πολωνικής Προεδρίας, εάν η Βαρ-
σοβία και οι Βρυξέλλες δεν κατα-
λήξουν σε μια λύση, η οποία να
ικανοποιεί τα ισχυρά κράτη της
Ε.Ε. που θέλουν να διασφαλίσουν
την επάνοδο της Πολωνίας στον
δρόμο του απόλυτου σεβασμού του
κράτους δικαίου και των ανθρω-
πίνων δικαιωμάτων. 

Ο Πρόεδρος Χριστοδουλίδης
δήλωσε πριν από ένα περίπου μήνα
(9 Μαΐου) ότι  «θα πρέπει το συν-
τομότερο να θέσουμε τα θεμέλια
πρώτα στη Λευκωσία, σε σχέση με
τον προγραμματισμό που θα απαι-
τηθεί και τη θεσμική δομή που πρέ-
πει να δημιουργηθεί», για την άσκη-
ση της Προεδρίας. Παράλληλα,
εξήγγειλε τον διορισμό υφυπουργού
παρά τω Προέδρω με αρμοδιότητα
τις Ευρωπαϊκές Υποθέσεις, ενώ
έκανε λόγο για στενή συνεργασία
με τις άλλες δύο χώρες που συγ-
κροτούν την Τριάδα Προεδριών.

Αυτό που επίσης όμως θα πρέπει
να ληφθεί υπόψη, επισπεύδοντας
τον προγραμματισμό της Λευκω-
σίας, είναι ότι τα ντοσιέ που θα
κληθεί να διαχειριστεί η Τριάδα
Προεδριών, στην οποία θα συμμε-
τάσχει και η Κύπρος, θα είναι με-
γάλης πολιτικής σημασίας. Δεδο-
μένου ότι θα ακολουθήσουν μια
«νεκρή νομοθετική περίοδο» λόγω
των ευρωεκλογών του 2024, αλλά
και λόγω της αλλαγής φρουράς
στην Κομισιόν, στα τέλη του ίδιου
έτους.  Τα δεδομένα αυτά, σύμφωνα
με ξένους διπλωματικούς κύκλους,

καθιστούν ακόμη περισσότερο επι-
τακτική την ανάγκη διασφάλισης
της υλοποίησης ενός αξιόπιστου
δεκαοκτάμηνου προγράμματος εκ
μέρους της Τριάδας Προεδριών.
Και ως εκ τούτων, «αντιμετωπίζον-
ται με σοβαρότητα τα σενάρια πε-
ριορισμού της Πολωνίας από την
άσκηση της Προεδρίας της Ε.Ε.,
ως επίσης και της Ουγγαρίας που
υπό κανονικές συνθήκες αναλαμ-
βάνει το τιμόνι της Ε.Ε. το ακριβώς
προηγούμενο εξάμηνο (σ.σ. Ιούλιος
2024)». Και δεν αποτελούν σχήμα
λόγου. 

Δεν είναι προφανώς τυχαίο, ότι
η Επιτροπή νομικών εμπειρογνω-
μόνων Meijers, (Meijers Commit-
tee), που χαίρει ιδιαίτερης εκτίμη-
σης στην Ε.Ε., ετοίμασε πριν από
μερικές εβδομάδες σημείωμα, διά
του οποίου παραπέμπει σε τρεις
λύσεις, δίνοντας ουσιαστικό πε-
ριεχόμενο στον περιορισμό ή και
ακόμη στην υποκατάσταση της
Πολωνίας και της Ουγγαρίας από
την άσκηση της Προεδρίας της
Ε.Ε., υπό το φως του γεγονότος ότι
κατά των δύο χωρών εκκρεμεί δια-
δικασία με βάση το άρθρο 7 (1) της

Συνθήκης της Ε.Ε. Επίσης, δεν είναι
προφανώς τυχαίο ότι μερικές μόνο
εβδομάδες αργότερα, την 1η Ιου-
νίου, το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο,
ακολουθώντας ουσιαστικά τη σύ-
σταση της Επιτροπής Meijers, υιο-
θέτησε ψήφισμα, το οποίο σύμφωνα
με γραπτή ανακοίνωση, «αμφισβη-
τεί το πως η Ουγγαρία θα είναι σε
θέση να εκπληρώσει το καθήκον
αυτό (σ.σ. της άσκησης της Προ-
εδρίας της Ε.Ε.) με αξιόπιστο τρόπο
το 2024, δεδομένης της έλλειψης
συμμόρφωσης με το δίκαιο και τις
αξίες της Ε.Ε., καθώς και της αρχής

της συνεργασίας καλή τη πίστει».
Το ψήφισμα, το οποίο εγκρίθηκε
με 442 ψήφους υπέρ, 144 εναντίον
και 33 αποχές, «ζητάει από το Συμ-
βούλιο να βρει κατάλληλη λύση
και υπενθυμίζει ότι το Κοινοβούλιο
θα μπορούσε να λάβει τα κατάλληλα
μέτρα, εάν η λύση αυτή δεν βρεθεί». 

Με άλλα λόγια, το Ευρωπαϊκό
Κοινοβούλιο προειδοποιεί ευθέως
την Ουγγαρία και όχι μόνο, κάτι
που αποκτά μεγαλύτερη αξία αν
συνυπολογίσουμε ότι το ψήφισμα
εκδόθηκε με τη στήριξη των πολι-
τικών ομάδων του Ευρωπαϊκού Λαϊ-
κού Κόμματος, των Σοσιαλιστών-
Δημοκρατών των Φιλελευθέρων,
των Πρασίνων και της Ευρωπαϊκής
Αριστεράς και ότι στη Γερμανία
στελέχη του κυβερνητικού συνα-
σπισμού –εν μέσω των προβλημά-
των που αντιμετωπίζει– βρίσκουν
τον χρόνο και την ενέργεια να ζη-
τήσουν δημοσίως από τον καγκε-
λάριο Όλαφ Σολτς να συνδράμει
την προσπάθεια φρεναρίσματος
της άσκησης της Προεδρίας της
Ε.Ε. από την Ουγγαρία.

Αν και το εν λόγω ψήφισμα της
Ευρωβουλής αναφέρεται μόνο στην
Ουγγαρία και δεν αναφέρεται στην

Πολωνία, η κυβέρνηση της χώρας
αντιλαμβάνεται προφανώς, ότι η
κίνηση της Ευρωβουλής κατά της
Βουδαπέστης αποτελεί «τα προ-
εόρτια» των όσων αναμένεται να
επακολουθήσουν και στην περί-
πτωση της Βαρσοβίας. Για περιο-
ρισμό ή υποκατάσταση και της Πο-
λωνίας από την άσκηση της Προ-
εδρίας της Ε.Ε. Στο πλαίσιο αυτό,
ο Πολωνός πρωθυπουργός Ματέους
Μοραβιέτσκι, που βρισκόταν στο
Κισινάου της Μολδαβίας, αισθάν-
θηκε την ανάγκη να σχολιάσει το
ψήφισμα του Ευρωπαϊκού Κοινο-
βουλίου για την Ουγγαρία, επιση-
μαίνοντας χαρακτηριστικά: «Το να
καταστρέφουμε τον τρόπο διαχεί-
ρισης της Ε.Ε. κατ’ αυτόν τον τρόπο
όχι μόνο δεν οδηγεί πουθενά, αλλά
είναι ένας δρόμος που οδηγεί στην
άβυσσο». 

Πριν από τρεις μέρες, η Κομισιόν
έδωσε το δικό της στίγμα προθέ-
σεων, στέλνοντας προειδοποιητική
επιστολή προς την Πολωνία, ως
αποτέλεσμα εγκαθίδρυσης ειδικής
επιτροπής στη χώρα για τη διερεύ-
νηση της «ρωσικής επιρροής». Οι
Βρυξέλλες φέρονται να ανησυχούν
ότι μέσω της επιτροπής θα στοχο-
ποιηθούν πολιτικοί και κόμματα
που θα λάβουν μέρος στις γενικές
εκλογές, οι οποίες αναμένεται να
διεξαχθούν το φθινόπωρο. 

Τρεις επιλογές με εμπλοκή της Λευκωσίας
Το σημείωμα της Επιτροπής νομικών εμπει-
ρογνωμόνων Meijers, παραπέμπει σε περιο-
ρισμό ή υποκατάσταση της Πολωνίας και
της Ουγγαρίας από τη δυνατότητα άσκηση
Προεδρίας της Ε.Ε., επικαλούμενο τη διαδι-
κασία που εκκρεμεί στη βάση του άρθρου
7(1) της Συνθήκης εναντίον των δύο χωρών,
αλλά και της αναστολής της χρηματοδότησής
τους με ευρωπαϊκά κονδύλια.

Η «πρώτη οδός» που αναφέρει η Επιτροπή
Meijers στα συμπεράσματά της, εστιάζεται
στην ανάληψη των φακέλων/ντοσιέ που βρί-
σκονται σε σύγκρουση συμφερόντων με την
Πολωνία και την Ουγγαρία, από τους εταίρους
τους στην Τριάδα Προεδριών. Στην περί-

πτωση της Πολωνίας, δηλαδή, τα ντοσιέ που
εκτιμάται ότι έχουν σχέση με σύγκρουση
συμφερόντων, θα πρέπει να αναληφθούν
από την Κύπρο και τη Δανία, με ό,τι αυτό
συνεπάγεται, για την ευθύνη και τις υπο-
χρεώσεις των δύο χωρών.

Η «δεύτερη οδός», σύμφωνα με την Επι-
τροπή Meijers, υποστηρίζει τη χρήση των
υφιστάμενων νομικών και πολιτικών κανόνων
για να αποτραπεί η άσκηση της Προεδρίας
του Συμβουλίου της Ε.Ε. από τα κράτη-μέλη
που υπόκεινται στην παρακολούθηση του
άρθρου 7 παράγραφος 1 της ΣΕΕ. Ένας πρώ-
τος τρόπος για να γίνει αυτό είναι ένας ή πε-
ρισσότεροι από τους εταίρους της Τριάδας

Προεδριών της Πολωνίας, δηλαδή η Κύπρος
ή/και η Δανία, να ζητήσουν την ενεργοποίηση
συζήτησης για αποκλεισμό της Πολωνίας
από την άσκηση της Προεδρίας της Ε.Ε. Ανά-
λογη διαδικασία με βάση τη δεύτερη οδό θα
μπορούσε να δρομολογηθεί και για την Ουγ-
γαρία.

Η τρίτη οδός, σύμφωνα με το σημείωμα
της Επιτροπής Meijers, επικεντρώνεται στην
καθυστέρηση άσκησης της Προεδρίας τόσο
από την Ουγγαρία, όσο και από την Πολωνία,
μέχρι και τρία έτη μετά την ολοκλήρωση
της διαδικασίας παρακολούθησης του άρθρου
7 της Συνθήκης που έχει ενεργοποιηθεί για
τα εν λόγω κράτη-μέλη. 

<<<<<<

Ισχυρά κράτη της Ε.Ε.
συζητούν παρασκηνια-
κά «τη δυνατότητα επι-
βολής περιορισμών
κατά της Πολωνίας
στην άσκηση της Προ-
εδρίας της Ε.Ε., το πρώτο
εξάμηνο του 2025».

<<<<<<

Στην περίπτωση της Πο-
λωνίας, τα ντοσιέ που
εκτιμάται ότι έχουν σχέ-
ση με σύγκρουση συμ-
φερόντων, θα πρέπει να
αναληφθούν από την Κύ-
προ και τη Δανία, με ό,τι
αυτό συνεπάγεται, για
την ευθύνη και τις υπο-
χρεώσεις των δύο χωρών.  

Κενά στην Τριάδα
της Κυπριακής Προεδρίας
Επιχειρείται «περιορισμός» Πολωνίας και Ουγγαρίας στην άσκηση Προεδρίας Ε.Ε.

Η Επιτροπή νομικών εμπειρογνωμόνων Meijers ετοίμασε πριν από μερικές εβδομάδες σημείωμα, δίνοντας ουσιαστικό περιεχόμενο στον περιορι-
σμό ή και ακόμη στην υποκατάσταση της Πολωνίας και της Ουγγαρίας από την άσκηση της Προεδρίας της Ε.Ε. Στη φωτογραφία οι πρωθυπουργοί της
Ουγγαρίας Βίκτορ Ορμπάν και της Πολωνίας Ματέους Μοραβιέτσκι.
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ΑΡΘΡΟ /  Του ΧΑΡΙΔΗΜΟΥ Κ. ΤΣΟΥΚΑ

Θεόδωρος Πάγκαλος: Πνευματώδης, εικονοκλάστης, αντιφατικός
«Δ εν με ενδιαφέρει καθόλου

η υστεροφημία, ο θάνα-
τος είναι το τέλος των

πάντων» είχε πει κάποτε ο Θεόδω-
ρος Πάγκαλος. Παρόμοιας υφής
ήταν η εξομολόγησή του στον Νότη
Παπαδόπουλο: «Η ζωή είναι μία
και μοναδική. […] Να τη ζήσεις
όπως εσύ θέλεις. […] Και στο τέλος
θα θυμάσαι μόνο τις γυναίκες που
σ’ αγάπησαν και αγάπησες. Τίποτε
άλλο δεν μένει». 

Η στροφή στην αισθησιοκρατία
είναι απο-καλυπτική για ανθρώπους
που έζησαν τα νιάτα τους σε «κα-
ταφύγια ιδεών» (κατά την προσφυή
έκφραση του Χρήστου Γιανναρά).
Η ιδεοκρατία, κάποια στιγμή, γίνεται
αποστειρωτική, κουράζει. Τον Θ.
Πάγκαλο δεν τον ενδιέφερε τόσο
πώς θα τον θυμούνται όσο τι θα θυ-
μάται ο ίδιος. Ως φιλοσοφία ζωής,
η αντίληψή του εξέφρασε την κυ-
ρίαρχη νεοελληνική στάση τα τε-
λευταία πενήντα χρόνια: τον εξα-
τομικευμένο ευδαιμονισμό. Ως πο-
λιτική αντίληψη, έδειχνε να αντι-
λαμβάνεται την πολιτική ως μια
ακόμη δραστηριότητα, όχι ως την
κατ’ εξοχήν «αρχιτεκτονική» δρα-
στηριότητα της «πόλεως». Τον sta-
tesman τον ενδιαφέρει η υστερο-
φημία, όχι ματαιόδοξα αλλά παρα-
δειγματικά: να αποτιμούν θετικά

οι επίγονοι τη συμβολή του στην
προαγωγή του κοινού καλού· η προ-
σφορά του να καθίσταται πρότυπο
μίμησης για τους άλλους. Να λένε,
λ.χ.: το Συμβούλιο της Επικρατείας
είναι έργο του Βενιζέλου, η ένταξη
στην ΕΟΚ του Καραμανλή, η δημι-
ουργία του ΑΣΕΠ του Πεπονή, κοκ.
Η κυρίαρχη μεταθανάτια περιγραφή
του Θεόδωρου Πάγκαλου είναι αυτή
του «ευφυούς» ανθρώπου. Ο χαρα-
κτηρισμός απηχεί περισσότερο το
πνεύμα της εποχής παρά περιγράφει
τον εκλιπόντα: εκφράζει τη σύγ-
χρονη εμμονή με τη γνωστική ευ-
φυία σε βάρος της αποτίμησης του
χαρακτήρα. Το κύριο γνώρισμα του
Θ. Πάγκαλου δεν ήταν τόσο η ευ-
φυία όσο η πνευματώδης εικονο-
κλαστικότητα –να συγκεντρώνει
τα φώτα του προβολέα πάνω του,
με δηλώσεις που αντισυμβατικά
στηλιτεύουν εμπεδωμένες αντιλή-
ψεις. Οι κατά συρροή εικονοκλάστες
συνήθως αναπτύσσουν αυταρέ-
σκεια με τη δημοσιότητα που απο-
λαμβάνουν. Ο Θ. Πάγκαλος δεν ήταν
εξαίρεση. «Την αγελάδα την έχει
ρωτήσει κανείς πώς αισθάνεται
κάθε φορά που χύνει το γάλα;» είχε
πει. Η γλώσσα του συνδύαζε την
αμεσότητα της καφενειακής επι-
κοινωνίας με την καυστικότητα
του αφοριστικού συγγραφέα και

την οξυδέρκεια του έμπειρου σχο-
λιαστή. Ήταν εμφανές ότι διέθετε
πνευματική ενδοχώρα. Ακούγοντάς
τον, σίγουρα δεν έπληττες. Αν,
όμως, αναζητούσες σύνθετη ανα-
λυτικότητα και αυθεντική αναστο-
χαστικότητα, δεν θα την εύρισκες
πάντοτε, ιδιαίτερα στην τελευταία
δεκαετία της ζωής του. Κυρίως του
άρεσε να αφηγείται και να αποκα-
θηλώνει.

Η άνοδος της πολιτικής βίας και
χυδαιότητας την εποχή των Μνη-
μονίων προσέδωσε ακαμψία στη
σκέψη του. Δεν θα ξεχάσω διαδη-
λωτές να κραυγάζουν, σε συγκέν-
τρωση «Αγανακτισμένων» μπροστά
στον Άγνωστο Στρατιώτη, το 2011:
«Απόψε γ…ε τον Πάγκαλο». Από
το 2010 και μετά ένιωθε ότι μετείχε
σε πόλεμο χαρακωμάτων, ιδιαίτερα
με εκείνο το είδος της «οπισθοδρο-
μικής» και «περιθωριακής» Αριστε-
ράς, όπως έλεγε, που υπέθαλπε τη
βία και ανεχόταν την πολιτική αλη-
τεία. Ο λόγος του έγινε πιο οξύς,
αμυντικός, και αστόχαστος. Το δια-
πίστωσα προσωπικά όταν συμμε-
τείχα μαζί του στην τηλεοπτική εκ-
πομπή «Στα Άκρα».

Οι σπουδές του στη Σορβόννη
και η διαμονή του στο διανοητικά
ζωογόνο Παρίσι (1965-1978) εκλέ-
πτυναν τη σκέψη του. Στη μαχη-

τικότητα των φοιτητικών του χρό-
νων στην Αθήνα, ως στέλεχος των
«Λαμπράκηδων», πρόσθεσε καλ-
λιέργεια και κοσμοπολιτισμό. Επη-
ρεασμένος από τη γαλλική αντι-
ολοκληρωτική Αριστερά, δεν θα
μπορούσε να ανεχτεί επί μακρόν
τον δογματισμό και τον ξύλινο λόγο
που χαρακτήριζαν τους Έλληνες
κομμουνιστές. Εγκατέλειψε το ΚΚΕ
στη διάσπαση του 1968, αλλά δεν
ακολούθησε, μέχρι τέλους ούτε τη
λεγόμενη ανανεωτική Αριστερά.
Το πιθανότερο είναι διότι, αφενός
γνώριζε εκ των ένδον την ανθρω-
πογεωγραφία του χώρου (την υπο-
κρισία και μικρότητα που συχνά
διέκρινε υποτίθεται ανιδιοτελείς
ιδεολόγους), αφετέρου ένας πολιτικά
φιλόδοξος και ικανός άνθρωπος θα
αναζητούσε άλλες, πιο πολλά υπο-
σχόμενες διεξόδους. Πού; Στο ορ-
μητικά ανερχόμενο ΠΑΣΟΚ.

Η σχέση του με τον Ανδρέα Πα-
πανδρέου ήταν αμφίθυμη. Τον θαύ-
μαζε διανοητικά και τον ευγνωμο-
νούσε που έδωσε βιώσιμη υπόσταση
στην Κεντροαριστερά, αλλά, ιδιαί-
τερα μετά το 1989, άρχισε να παίρνει
αποστάσεις απέναντί του. Ο ρα-
γδαίος εκφυλισμός του ΠΑΣΟΚ σε
κόμμα αυλοκολάκων, μετά την ασθέ-
νεια του Παπανδρέου, τον ενοχλού-
σε. Υποστήριξε θερμά την εκλογή

Σημίτη. Για πολλά κακώς κείμενα
του κόμματός του, όμως, σιώπησε.
Θεώρησε άνευ σημασίας τη μετα-
φορά 1 εκατ. γερμανικών μάρκων
από τη Siemens στα κομματικά τα-
μεία. Αναγνώριζε την ύπαρξη εκτε-
ταμένης διαφθοράς αλλά δεν έκανε
κάτι γι’ αυτή. Επέκρινε την τολμηρή
μεταρρύθμιση Γιαννίτση για το
ασφαλιστικό. Εκστόμισε, μετά τη
χρεοκοπία, το διαβόητο «όλοι μαζί
τα φάγαμε», χωρίς να αντιληφθεί
τα λογικά προβλήματα που δημι-
ουργεί η αυτοαναφορικότητα της
δήλωσής του: αν οι πολιτικοί είναι
φαύλοι, τότε κι αυτός που το ομο-
λογεί είναι φαύλος, άρα αυτο-απο-
κλείεται από την άσκηση δημόσιου
αξιώματος, το οποίο, παρ’ όλα αυτά,
συνεχίζει να ασκεί! Είναι σαν να
ομολογεί ο διευθυντής της Αστυ-
νομίας Μυκόνου τη φαυλότητα της
υπηρεσίας του και να παραμένει
στη θέση του. Στη ρίζα της πολιτικής
συμπεριφοράς του ήταν αφενός η
ελιτίστικη διάθεσή του να αψηφά,
ακόμα και να χλευάζει, τους πολίτες
που αντιπροσωπεύει, αφετέρου η
αυτοαντίληψή του ότι ήταν περισ-
σότερο σχολιαστής και λιγότερο
πολιτικός δρων. Του έλειπε η υπο-
μονή, η αυτοπειθαρχία και η μεθο-
δικότητα –στοιχεία καθοριστικά
της πολιτικής αποτελεσματικότητας.

Γι’ αυτό η θητεία του σε παραγωγικά
υπουργεία (Εμπορίου, Μεταφορών)
ήταν μάλλον αδιάφορη. Γι’ αυτό,
παρά τα αναμφίβολα διανοητικά
προσόντα του, δεν μπόρεσε να γίνει
πρώτο βιολί στο κόμμα του. 

Οι θητείες του στο υπουργείο
Εξωτερικών ήταν, γενικά, πολύ κα-
λές, συνεισφέροντας στην ευρω-
παϊκή πορεία της χώρας. Απολάμ-
βανε την άσκηση εξωτερικής πο-
λιτικής, ίσως γιατί του άρεσε να
διαλέγεται, ισότιμα και με αυτοπε-
ποίθηση, μακριά από την εκλογική
μάζα, με ομολόγους του για θέματα
υψηλής πολιτικής. Η Κυπριακή Δη-
μοκρατία τού οφείλει ευγνωμοσύνη
για την καθοριστική συμβολή του
στην ένταξή της στην Ε.Ε. χωρίς
να λυθεί το Κυπριακό. Ήταν ση-
μαντικό επίτευγμα. «Δεν βλέπω τον
εαυτό μου ως κάποιον που θα θυ-
μάται η Ιστορία» είχε πει. Στο μακρύ
ιστορικό χρόνο μάλλον είχε δίκιο
–οι πλείστοι πολιτικοί θα είναι, στην
καλύτερη περίπτωση, υποσημει-
ώσεις. Στο βραχύ ανθρώπινο χρόνο,
όμως, εμπλούτισε ποικιλοτρόπως
τον δημόσιο βίο της χώρας.

Ο κ. Χαρίδημος Τσούκας (www.htsou-
kas.com) είναι καθηγητής στο Πανεπι-
στήμιο Κύπρου και ερευνητής καθηγη-
τής στο Πανεπιστήμιο Warwick.

Του ΓΙΑΝΝΗ ΙΩΑΝΝΟΥ

Η επανεκλογή Ερντογάν και η επι-
σημοποίηση τηςσύνθεσης τηςνέας
του κυβέρνησης αποκτούν ξεχω-
ριστό ενδιαφέρον στους τομείς της
εξωτερικής πολιτικής, της ασφά-
λειας και της άμυνας, δεδομένου
ότι ο «τουρκικός αιώνας» που ο
ίδιος ο Ερντογάν νοηματοδοτεί και
εγκαινιάζει βασίζεται σε μεγάλο
βαθμό σε τεχνοκρατικές προσω-
πικότητες του στενού του περίγυ-
ρου, που ταυτόχρονα δείχνουν να
ικανοποιούνόλες τις προϋποθέσεις.
Η ανάληψη του υπουργείου Εξω-
τερικών από τον Χακάν Φιντάν,
τον επί 13 χρόνια σκιώδη διοικητή
των τουρκικών μυστικών υπηρε-
σιών (ΜΙΤ), αποτελεί την πρώτη
ενδιαφέρουσα διάσταση. Καθώς
και η αξιοποίηση του Ιμπραχίμ Κα-
λίν, ο οποίος από στενός σύμβουλος

του Ερντογάν αναλαμβάνει, ανα-
βαθμιζόμενος, τα ηνία της ΜΙΤ.
Αμφότεροι Φιντάν και Καλίν, δύο
«πενηντάρηδες» με πλούσιο ακα-
δημαϊκό υπόβαθρο και εμπειρία,
μετά το 2010, στην Τουρκία του
AKP γνωρίζουν σε βάθος το Κυ-
πριακό ενώ, παράλληλα, αποτελούν
και μια μορφή «υβριδικών τεχνο-
κρατών», συνδυάζοντας ιδεολογι-
κοπολιτικά οράματα με αυξημένες
ικανότητες, που δοκιμάστηκαν τα
τελευταία χρόνια σε πολλαπλά επί-
πεδα διεθνώς και περιφερειακά τό-
σο σε επίπεδο δημόσιας διπλωμα-
τίας όσο και παρασκηνιακά. 

Το αποτύπωμα στην Κύπρο
Αν και, διαχρονικά, η εκάστοτε

τουρκική αντιπροεδρία αναλαμ-
βάνει τον φάκελο των σχέσεων
Τουρκίας-«ΤΔΒΚ» καθώς και το Κυ-
πριακό, τόσο ο Χ. Φιντάν όσο και
ο Ιμπρ. Καλίν αναμένεται να δια-
δραματίσουν σημαντικό ρόλο στις
εξελίξεις με φόντο την Κύπρο σε
σχέση για παράδειγμα με τον διο-

ρισμένο, νέο, αντιπρόεδρο του Ερν-
τογάν, Ζεβντέτ Γιλμάζ. Μπορεί ο
ίδιος ο Ερντογάν να έχει τον τελικό
λόγο ως προς την διαδικασία λήψης
αποφάσεων σε σχέση με το Κυ-
πριακό, ωστόσο τόσο ο Φιντάν όσο
και ο Καλίν θεωρούνται γνώστες
της περιοχής, των γεωπολιτικών
εξελίξεων στην Ανατολική Μεσό-
γειο και των διαπραγματεύσεων
στο Κυπριακό, συμπεριλαμβανο-
μένων των κοινωνικών, οικονομι-
κών και πολιτικών μετασχηματι-
σμών στους κόλπους της τουρκο-
κυπριακής κοινότητας. Το αποτύ-
πωμα των δύο σε σχέση με την Κύ-
προ εδράζονται σε συγκεκριμένα
ποιοτικά χαρακτηριστικά:

• Στην αυξημένη δραστηριότητα
της ΜΙΤ επί κυπριακού εδάφους
και δη, επί του γεωγραφικού χώρου
των Κατεχομένων, η οποία έχει
ένα τεράστιο εύρος δραστηριοτή-
των που ξεκινούν από το πώς το
τουρκικό βαθύ κράτος και οι κυ-
βερνητικές δομές του AKP χρησι-
μοποιούν τα Κατεχόμενα ως «πίσω

αυλή της Τουρκίας» και εκτείνονται
μέχρι (κλασικές) αποστολές συ-
γκέντρωσης πληροφοριών ή και
clandestine ops όπως διαφάνηκε
έντονα από τις λεγόμενες εκλογές
του 2020 και το πώς η Αγκυρα πα-
ρενέβη εκλογικά για να επιβάλει
τον Ερσίν Τατάρ. Ο Φιντάν ενέταξε
την Κύπρο στο σχέδιο δράσης του
στο πλαίσιο της περιόδου 2011-
2015, όταν η Τουρκία ενεπλάκη σε
σημαντικό βαθμό στις εξελίξεις σε
Συρία και Λιβύη, ενώ η επιρροή,
θρησκευτική και πολιτική, αυξή-
θηκε μετά το 2010 και στα Κατε-
χόμενα με αποκορύφωμα τα όσα
ακολούθησαν το 2016, μετά το πρα-
ξικόπημα, και τη δίωξη μελών της
οργάνωσης FETO. 

• Στην εξειδικευμένη γνώση
του φακέλου των ελληνοτουρκικών
και του Κυπριακού από αμφότερους.
Ο Ιμπραχίμ Καλίν συγκεκριμένα,
συμμετείχε σε μεγάλο βαθμό στους
τελευταίους γύρους διερευνητικών
επαφών Ελλάδας - Τουρκίας και
γνωρίζει και τον φάκελο των ενερ-

γειακών εξελίξεων στην Ανατολική
Μεσόγειο. 

• Στον πρωταγωνιστικό ρόλο
που ο Χακάν Φιντάν διαδραμάτισε
στις μυστικές συνομιλίες που ακο-
λούθησαν των κρίσεων, μετά το
2011, στις τουρκο-αιγυπτιακές και
τουρκο-ισραηλινές σχέσεις καθώς
και στις συνομιλίες Άγκυρας - χω-
ρών του Κόλπου (ιδιαίτερα με ΗΑΕ
και Σαουδική Αραβία). Η ΜΙΤ πα-
ρέμενε τότε βασικό κανάλι επικοι-
νωνίας μεταξύ των τριών χωρών
(Ισραήλ, Τουρκίας, Αιγύπτου) ενώ
ο κ. Φιντάν έπαιξε και παρασκη-
νιακό ρόλο στη διαδικασία αποκα-
τάστασης των σχέσεων Άγκυρας
- Τελ Αβίβ και Άγκυρας - Καΐρου.
Δεδομένου πως ο Χακάν Φιντάν
αναβαθμίζεται πλέον ως ΥΠΕΞ απαι-
τείται προσοχή από τη Λευκωσία,
που τα τελευταία χρόνια επένδυσε
αρκετό και σημαντικό διπλωματικό
κεφάλαιο με τα εν λόγω κράτη της
περιοχής, μιας και η τάση που δεί-
χνει να καταγράφεται είναι πως τα
επόμενα χρόνια η Τουρκία θα εμ-

βαθύνει τις σχέσεις της με το Ισραήλ
και την Αίγυπτο παρά τους επιμέ-
ρους περιφερειακούς ανταγωνι-
σμούς και 

• Στην άριστη σχέση με πολ-
λαπλά κανάλια επικοινωνίας που
αμφότεροι οι άνδρες έχουν με τον
αμερικανικό παράγοντα. Ο Χακάν
Φιντάν συνεργάστηκε στενά με τη
CIA την περίοδο 2011-2016 για τον
εξοπλισμό συριακών ένοπλων ομά-
δων (κυρίως εναντίον του ISIS) που
εναντιώνονταν στο καθεστώς
Ασαντ ενώ στις προσπάθειες εξο-
μάλυνσης των σχέσεων Συρίας -
Τουρκίας θα συνεχίσει ως ΥΠΕΞ,
δημόσια πλέον, από εκεί που στα-
μάτησε ως διοικητής της ΜΙΤ. Ο
φάκελος Συρία είναι κορυφαίος για
σειρά λόγων για την Τουρκία (Κουρ-
δικό, προσφυγικό, τρομοκρατία)
κι αναπόφευκτα αποτελεί και κε-
φάλαιο των, ταραγμένων τα τελευ-
ταία χρόνια, αμερικανοτουρκικών
σχέσεων –σε ένα timing αναβάθ-
μισης και των σχέσεων Ουάσιγκτον
- Λευκωσίας.  

Τι να αναμένουμε
Ασφαλώς η τριανδρία Φιντάν -

Καλίν - Γκιουλέρ (σ.σ. ΥΠΑΜ) θα
δοκιμαστεί ως προς την αποτελε-
σματικότητά της στο σύνολο των
μεγάλων θεμάτων που απασχολούν
την εξωτερική πολιτική και πολιτική
άμυνας κι ασφάλειας της Τουρκίας
και που επεκτείνονται σε ένα τερά-
στιο εύρος με άξονα κυρίως τις εξε-
λίξεις στο Ουκρανικό, την κρίση εν-
τός του ΝΑΤΟ (στο ζήτημα εισόδου
στους κόλπους της Συμμαχίας, της
Σουηδίας) και τις αμερικανοτουρ-
κικές και ευρωτουρκικές σχέσεις.
Κι όλα αυτά ιδωμένα μέσα κι από
το πρίσμα της τουρκικής οικονομίας
που βρίσκεται σε μακρά κρίση με
την τουρκική λίρα να συνεχίζει την
πτώση της έναντι ευρώ και δολαρίου.
Οι Φιντάν και Καλίν, ωστόσο, ελέγ-
χονται ως ικανά και policy oriented
στελέχη που θα παρεμβληθούν, αν
χρειαστεί, τόσο στο επίπεδο του ελ-
ληνοτουρκικού διαλόγου όσο και
αν υπάρξουν εξελίξεις προς την κα-
τεύθυνση της (δύσκολης) επανεκ-
κίνησης του Κυπριακού. Επιπλέον,
η αναβάθμισή αμφότερων δείχνει
και προς την κατεύθυνση της δυ-
νητικής διαδοχής της μετα-ερντο-
γανικής Τουρκίας αλλά και, αντί-
στοιχα, προς τη μετατόπιση διάφο-
ρων αυταρχικών τάσεων στηνΤουρ-
κία του Ερντογάν όπου και οι δύο
έδωσαν τα… διαπιστευτήριά τους
μετά το 2016 είτε σε σχέση με το
στράτευμα μεταπραξικοπηματικά,
είτε αναφορικά με τον επεμβατικό,
με στρατιωτικό αποτύπωμα, χαρα-
κτήρα της Τουρκίας σε Συρία και
Ιράκ. Μένει να δούμε, κι αυτό σε
μεγάλο βαθμό η ανάλυση θα το αντ-
λήσει από μια ενδοσκόπηση των
εξελίξεων στην τουρκοκυπριακή
κοινότητα, πώς οι εν λόγω decision
makers θα αλληλοεπιδράσουν και
με τις πολιτικές ελίτ στα Κατεχόμενα
και δη με τον Τουρκοκύπριο ηγέτη,
Ερσίν Τατάρ, δεδομένης και της
αναβάθμισης τα τελευταία χρόνια
της παρουσίας της τουρκικής πρε-
σβείας στηνκατεχόμενη Λευκωσία. 

Το μόνο σίγουρο είναι πως η Λευ-
κωσία έχει απέναντί της δύο ισχυ-
ρούς, πολιτικά, σε θέματαεμπειρίας
και γνωσιακά, αλλά και δράσης –
δημόσιας και υπόγειας– τεχνοκρά-
τες, οι οποίοι παραμένουν πιστοί
στον Ερντογάν και παράλληλα απο-
λαμβάνουν τηνπλήρη εμπιστοσύνη
του, και που δυνητικά θα βρεθούν
ως συνομιλητές ή αντίπαλοι σε με-
γάλες προκλήσεις για την εξωτερική
πολιτική και την ασφάλεια της Κυ-
πριακής Δημοκρατίας και δη, για
τις συνομιλίες του Κυπριακού, αν
υπάρξουν. 

Ο «τουρκικός αιώνας» και η Κύπρος 
Πώς οι στενοί συνεργάτες του Ερντογάν, Φιντάν και Καλίν επηρεάζουν τις εξελίξεις 

<<<<<<<

Τόσο ο Χακάν Φιντάν
όσο και ο Ιμπραχίμ
Καλίν αναμένεται να
διαδραματίσουν σημα-
ντικό ρόλο στις εξελίξεις
με φόντο την Κύπρο σε
σχέση και με τον Ζεβντέτ
Γιλμάζ διορισμένο,
νέο, αντιπρόεδρο
του Ταγίπ Ερντογάν. Στη συνάντηση Ταγίπ Ερντογάν με τον γ.γ. Γενς Στόλτενμπεργκ του ΝΑΤΟ, η νέα τριανδρία εξωτερικής πολιτικής και ασφάλειας σε πρώτο πλάνο.
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Tου ανταποκριτή μας 
στην Κωνσταντινούπολη 
ΜΑΝΩΛΗ ΚΩΣΤΙΔΗ

Δεν είναι βουλευτές. Δεν έχουν το
άγχος του πολιτικού κόστους. Είναι
οι περισσότεροι ειδήμονες στα χαρ-
τοφυλάκια που έχουν αναλάβει. Οι
νέοι υπουργοί του Ερντογάν φαί-
νεται να σηματοδοτούν τη βούλησή
του για στροφή προς μια πιο ορ-
θολογική πολιτική. Είναι έτσι; Θα
εξαρτηθεί, λένε, από τον παντοδύ-
ναμο πρόεδρο που τους επέλεξε –
και που, όπως έχει δείξει, μπορεί
απότομα να στρίψει το τιμόνι, ανά-
λογα με τις παρορμήσεις του. Την
ημέρα που ο ΧακάνΦιντάνανέλαβε
τα καθήκοντα του υπουργού Εξω-
τερικών από τον προκάτοχό του,
Μεβλούτ Τσαβούσογλου, πολλές
ενημερωτικές ιστοσελίδες, αλλά
και αναλυτές τηλεοπτικών δικτύων,
επισήμαναν ότι «για πρώτη φορά
ακούσαμε τη φωνή του».

Ανθρωπος της δράσης
Ο επί 13 χρόνια διοικητής των

τουρκικών μυστικών υπηρεσιών,
55χρονος Χ. Φιντάν, δεν έδινε συ-
νεντεύξεις στα μέσα ενημέρωσης,
όπως επέβαλε άλλωστε και ο ρόλος
του. Ομως, η στενή σχέση του με
τον Ρετζέπ Ταγίπ Ερντογάν, η δρά-
ση του, αλλά και οι φήμες για το
πρόσωπό του, ήταν αναμενόμενο
να προκαλέσουν το ενδιαφέρον
των δημοσιογράφων. Πολιτικοί
αναλυτές υποστηρίζουν πως ο κ.
Φιντάν αναβάθμισε τη ΜΙΤ και τα
πεδία δράσης της σε βαθμό που

δεν μπορούσε να φανταστεί κανέ-
νας όταν ο ίδιος  αναλάμβανε την
υπηρεσία. Ο αρθρογράφος της εφη-
μερίδας Μilliyet, Οζάι Σεντίρ, σε
άρθρο του υπενθυμίζει ότι «την
εποχή που o Χακάν Φιντάν ήταν
επικεφαλής της MIT, ο Ισραηλινός
υπουργός Αμυνας Εχούντ Μπαράκ
τον κατηγόρησε ότι βρίσκεται κον-
τά στο Ιράν, προβαίνοντας έτσι σε
μια ασχήμια πρωτόγνωρη στη δι-
πλωματία. Ομως, τον Ιούνιο του
2022 ο Ισραηλινός πρόεδρος Χέρ-
τζογκ τηλεφώνησε στον πρόεδρο
Ερντογάν για να τον ευχαριστήσει
για την αποτροπή από τη MIT από-
πειρας επίθεσης κατά Ισραηλινών
πολιτών στην Κωνσταντινούπολη.
Τέσσερις μήνες πριν από αυτό, η
MIT είχε συλλάβει Ιρανούς πρά-
κτορες που σχεδίαζαν να απαγά-
γουν αντιπάλους του καθεστώτος
στην Κωνσταντινούπολη. Ο Χακάν
Φιντάν προκαλεί ανησυχία στις
ΗΠΑ επειδή έχει προκαλέσει μεγάλη
ζημιά στις δύο τρομοκρατικές ορ-
γανώσεις που ελέγχει η CIA: υπάρ-
χουν ηγέτες τρομοκρατικών οργα-
νώσεων στο Ιράκ και τη Συρία οι
οποίοι δεν μπορούν να βγουν στο
εξωτερικό και υπάρχουν μέλη των
γκιουλενιστών που έχουν “μαζευ-
τεί” από όλο τον κόσμο και έχουν
μεταφερθεί στην Τουρκία».

Ενα περιστατικό που δείχνει τη
σχέση του κ. Ερντογάν με τον νέο
υπουργό Εξωτερικών της Τουρκίας
αποκαλύφθηκε τις προηγούμενες
ημέρες. Το τηλεοπτικό δίκτυο Cnn
Turk αποκάλυψε πως το 2012, την
ημέρα που ο κ. Ερντογάνθα έμπαινε

στο χειρουργείο με υποψίες για
καρκίνο στο έντερο, ο εισαγγελέας
(σ.σ. μέλος της οργάνωσης FETO
των γκιουλενιστών) είχε καλέσει
τον κ. Φιντάν να καταθέσει για τις
πιθανές επαφές του με τους Κούρ-
δους του PKK, καθώς τα προηγού-
μενα χρόνια είχαν γίνει συναντή-
σεις στο πλαίσιο της επίλυσης του
κουρδικού ζητήματος. Ο κ. Φιντάν
κινδύνευε με προφυλάκιση. Τότε
ο κ. Ερντογάν έδωσε εντολή να
μην πάει στον εισαγγελέα και είπε
στον στενό του κύκλο: «Τον Φιντάν
και τα μάτια σας, σε σας τον εμπι-
στεύομαι». Aυτό είναι ένα χαρα-
κτηριστικό παράδειγμα της εμπι-
στοσύνης του προέδρου της Τουρ-
κίας στο πρόσωπο του νέου υπουρ-
γού Εξωτερικών, που τα τελευταία
χρόνια ήδη είχε αναλάβει πολλές
αποστολές για τις σχέσεις με Ρωσία,
Αίγυπτο, Ηνωμένα Αραβικά Εμι-
ράτα, Συρία κ.λπ. Τώρα βγαίνει από
τη σκιά και αναλαμβάνει ένα πιο
δημόσιο και πολιτικό ρόλο.

Η σκιά του προέδρου
Τη θέση του κ. Φιντάν στη ΜΙΤ

ανέλαβε ένας άλλος έμπιστος του
κ. Ερντογάν, ο Ιμπραήμ Καλίν, ο

οποίος όλα αυτά τα χρόνια εκτός
από εκπρόσωπος της τουρκικής
προεδρίας ήταν και ο σκιώδης
υπουργός Εξωτερικών της Τουρκίας,
καθώς ο ίδιος ταξίδευε σε ειδικές
αποστολές και προετοίμαζε τις επα-
φές με τις ΗΠΑ, με χώρες της Ε.Ε.,
την Ελλάδα κ.ά.

Οι κ. Καλίν και Φιντάν ήταν πάν-
τα μαζί στις συναντήσεις του κ.
Ερντογάν με ξένους ηγέτες, κυρίως
στις τηλεδιασκέψεις και τις τηλε-
φωνικές επαφές του. Αυτοί οι δυο
άνδρες, που έχουν σπουδάσει σε
πανεπιστήμια των ΗΠΑ, αναμένεται
να συνεχίσουν να κατευθύνουν τις
διεθνείς σχέσεις της Τουρκίας, ο
καθένας από τον δικό του τομέα.
Πάντως, το δόγμα της Τουρκίας,
που είναι «μεγαλύτερη από τα σύ-
νορά της, μεγαλύτερη από τα
780.000 τετραγωνικά χιλιόμετρα»,
που εξέφρασε ο κ. Ερντογάν πριν
από λίγες ημέρες, είναι αυτό που
υπηρετούν πιστά οι κ. Φιντάν και
Καλίν. Αναλυτές εκτιμούν πως οι
προσπάθειες των δύο ανδρών θα
είναι προς την κατεύθυνση της επα-
ναπροσέγγισης με τη Δύση. Ωστόσο,
θα δώσουν ταυτόχρονα μεγάλο βά-
ρος και στις σχέσεις με τη Ρωσία,

με τις χώρες της Κεντρικής Ασίας,
της Λατινικής Αμερικής κ.λπ.

Δεύτερη ευκαιρία
Εναάλλο πρόσωπο που θα παίξει

σημαντικό ρόλο στο μέλλον της
Τουρκίας είναι ο νέος υπουργός Οι-
κονομικών Μεχμέτ Σιμσέκ, ο οποίος
έπειτα από πολλές πιέσεις και προ-
σπάθειες του κ. Ερντογάν δέχθηκε
να αναλάβει και πάλι την ευθύνη
για την τουρκική οικονομία. Μέχρι
και το 2018 ήταν και πάλι στο τιμόνι
του υπουργείου Οικονομικών. Αυτή
τη φορά όμως, σύμφωνα με πληρο-
φορίες, ζήτησε να έχει την αυτονομία
στις επιλογές και πολιτικές του. Η
ισχύς του κ. Σιμσέκ, ο οποίος έχει
διεθνή καριέρα σε μεγάλους οικο-
νομικούς οίκους του εξωτερικού,
φάνηκε από το αίτημά του να ανα-
λάβει τη διοίκηση της Κεντρικής
Τράπεζας η 41χρονη  XαφιζέΓκαγιέ
Eρκάν, με μεγάλη καριέρα σε τρά-
πεζες και εταιρείες των ΗΠΑ. Θα
είναι η πρώτη γυναίκα πρόεδρος
της Κεντρικής Τράπεζας. Ηδηη Κεν-
τρική Τράπεζα της Τουρκίας αλλάζει
την πολιτική της. Σταμάτησε να
εξαντλεί τα αποθέματά της για να
συγκρατήσει την ισοτιμία της λίρας,

με αποτέλεσμα τη μεγάλη υποτίμησή
της, που ξεπερνάει το 10% εντός
λίγων ημερών και στην επόμενη
συνεδρίαση αναμένεται να αυξήσει
τα επιτόκια, κίνηση στην οποία ο
κ. Ερντογάν αντιστεκόταν πεισμα-
τικά μέχρι σήμερα.

Ο σιωπηλός στρατηγός
Ο υπουργός Αμυνας της Τουρ-

κίας Γιασάρ Γκιουλέρ, ο οποίος
μέχρι τώρα ήταν ο αρχηγός των
Ενόπλων Δυνάμεων, δεν θεωρείται
τόσο επικοινωνιακός όπως ο προ-
κάτοχός του Χουλουσί Ακάρ. Ο κ.
Γκιουλέρ θεωρείται αξιόπιστος,
ικανός και «σκληρός» στρατιωτικός,
όμως αναλυτές τονίζουν πως το
επόμενο διάστημα ενδεχομένως
να μην κάνει συχνά δηλώσεις και
να μην παραχωρεί πολλές συνεν-
τεύξεις, όπως ο προκάτοχός του.
Πάντως θετικό δείγμα θεωρείται
το γεγονός ότι στην ανακοίνωση
του Συμβουλίου Εθνικής Ασφαλείας
της Τουρκίας, που με τη νέα του
σύνθεση συγκλήθηκε υπό την προ-
εδρία του κ. Ερντογάν, έπειτα από
πολλά χρόνια δεν υπήρξε καμία
αναφορά σε Ελλάδα, Κύπρο, Ανα-
τολική Μεσόγειο.

Του ΒΑΣΙΛΗ ΝΕΔΟΥ

Οι πυκνές επαφές ανάμεσα σε Αθήνα
και Αγκυρα τις τελευταίες ημέρες
υποδηλώνουν την ήδη υφιστάμενη
τάση επανεκκίνησης μιας πιο λει-
τουργικής σχέσης, αλλά και διάνοι-
ξης νέων διαύλων επικοινωνίας, με
σκοπό βεβαίως τη βελτίωση των
ελληνοτουρκικών σχέσεων. Η κι-
νητοποίηση μελών του υπηρεσια-
κού υπουργικού συμβουλίου, όπως
ο υπουργός Εξωτερικών Βασίλης
Κασκαρέλης, αλλά και οι υπουργοί
Εθνικής Αμυνας Αλκιβιάδης Στε-
φανής και Προστασίας του Πολίτη
Χαράλαμπος Λαλούσης, αποσκοπεί
στη δημιουργία μιας «γέφυρας»
προκειμένου μετά τις 26 Ιουνίου η
νέα κυβέρνηση που θα συγκροτηθεί
να μην ξεκινήσει εκ του μηδενός.

Από το περασμένο Σάββατο,
όταν ο κ. Κασκαρέλης επισκέφθηκε
την Αγκυρα προκειμένου να εκ-
προσωπήσει την ελληνική κυβέρ-
νηση κατά την ορκωμοσία του προ-
έδρου Ρετζέπ Ταγίπ Ερντογάν μέχρι
και την περασμένη Τρίτη, ανάμεσα
στις δύο πλευρές είχαν ήδη πραγ-
ματοποιηθεί τουλάχιστον δύο επα-
φές σε επίπεδο υπουργών Εξωτε-
ρικών. Η δημιουργία διαύλου ανά-

μεσα στον κ. Κασκαρέλη και τον
Χακάν Φιντάν αποσκοπεί, βεβαίως,
στην εμπέδωση μιας ατμόσφαιρας
αξιόπιστης δυνατότητας συζήτη-
σης, ακόμη κι όταν τα προβλήματα
εμφανίζονται να είναι δυσεπίλυτα.
Η κρίση που δημιουργήθηκε στον
Εβρο λύθηκε με παρέμβαση του κ.
Φιντάν, με χρήση, μάλιστα, των
προβλέψεων που υπάρχουν στην
κοινή δήλωση Ε.Ε. - Τουρκίας του
2016 και είτε είχαν μείνει ανενεργές
σε σημαντικό βαθμό τα τελευταία
χρόνια είτε η εφαρμογή τους ήταν
πλημμελής όποτε χρειάστηκε.

Σε αυτό το πεδίο ήταν κρίσιμη
η επιτόπια (στον Εβρο) παρουσία
του κ. Λαλούση, ο οποίος –δεν λη-
σμονήθηκε ποτέ από όλους όσοι
γνωρίζουν– ήταν ο αρχηγός ΓΕΣ
που «κράτησε» τον Εβρο το 2020.
Την τριπλέτα κλείνει ο κ. Στεφανής,
ο οποίος αμέσως μετά την ανάληψη
των καθηκόντων του τέως αρχηγού
των τουρκικών ενόπλων δυνάμεων
(ΤΕΔ) ΓιασάρΓκιουλέρως υπουργού
Εθνικής Αμυνας, τηλεφώνησε και
γνωστοποίησε την προθυμία της
ελληνικής πλευράς να υπάρξει μια
πιο μόνιμη δυνατότητα επικοινω-
νίας. Μάλιστα οι κ. Στεφανής και
Γκιουλέρ θα συναντηθούν στο πε-

ριθώριο της υπουργικής Συνόδου
του ΝΑΤΟ την ερχόμενη εβδομάδα
(15-16 Ιουνίου). Σημειώνεται ότι η
ανυπαρξία στρατιωτικού διαύλου
τα τελευταία αρκετά χρόνια ανά-
μεσα σε Αθήνα και Αγκυραοδήγησε
σε προβλήματα τα οποία υπό κα-
νονικές συνθήκες θα μπορούσαν
να είχαν αποφευχθεί. Και φυσικά
δεν γίνεται λόγος για την περίοδο

κρίσης στον Εβρο, το «Ορούτς Ρέις»
ή το μπαράζ των υπερπτήσεων,
αλλά για το υπόλοιπο χρονικό διά-
στημα.

Η Θράκη στα πρωτοσέλιδα
Τις τελευταίες ημέρες υπήρξαν,

βεβαίως, «παρατράγουδα», όπως
τα δημοσιεύματα σε μερίδα του
τουρκικού Τύπου για την αμερικα-
νική παρουσία στην Αλεξανδρού-
πολη, με μοχλό μια επίσκεψη που...
δεν έγινε ποτέ στο ακριτικό λιμάνι,

που λειτουργεί ως κόμβος για τη
μεταφορά νατοϊκών στρατευμάτων
και εξοπλισμών, από και προς την
ανατολική πτέρυγα του Βορειοατ-
λαντικού Συμφώνου. Στον τουρκικό
Τύπο παρουσιάστηκαν, επίσης, συ-
ζητήσεις σχετικά με την προεκλο-
γική καμπάνια στην Ελλάδα και
συγκεκριμένα την αντιπαράθεση
σχετικά με τη μουσουλμανική μει-
ονότητα στη Θράκη (και συγκεκρι-
μένα στη Ροδόπη), που κατά την
τουρκική αντίληψη δεν είναι θρη-
σκευτική αλλά εθνική. Και στις δύο
περιπτώσεις η κατάσταση δεν
εκτροχιάστηκε. Είναι βέβαια πα-
σιφανές ότι και στην τουρκική
πλευρά τηρείται στάση αναμονής
ενόψει των ελληνικών εκλογών.

Αυτά τα πρώτα δείγματα γραφής
κρίνονται θετικά και δείχνουν ότι
υπάρχει περιθώριο για την κυβέρ-
νηση που θα αναλάβει στα τέλη
Ιουνίου, εφόσον το εκλογικό απο-
τέλεσμα το επιτρέπει, να προχω-
ρήσει σε κάπως πιο οργανωμένες
επαφές, έχοντας βέβαια πάντα κατά
νου ότι οι όποιες συζητήσεις με
την Τουρκία συναντούν τους γνω-
στούς σκοπέλους των απόψεων
της Αγκυρας για το Αιγαίο και την
Ανατολική Μεσόγειο.  

Από την ελληνική πλευρά ο προ-
βολέας πέφτει σε τέσσερα πρόσω-
πα: τον κ. Φιντάν, τον κ. Γκιουλέρ,
τον νέο διοικητή της ΜΙΤ Ιμπραήμ
Καλίν και τον νέο υπουργό Εσω-
τερικών Αλί Γερλικαγιά, ο οποίος
εκ των πραγμάτων αποτελεί το πρό-
σωπο που πρέπει κάθε ξένη κυβέρ-
νηση να διαπραγματεύεται σε ό,τι
αφορά το μεταναστευτικό. Ο κ. Κα-
λίν είναι γνωστός στην Αθήνα και
σε αυτόν είχαν κατά καιρούς πρό-
σβαση εμπειρότατοι Ελληνες δι-
πλωμάτες (Ελένη Σουρανή, Αννα
Μαρία Μπούρα), ενώ και ο κ. Φιν-
τάν, ως το μακρύ και αόρατο χέρι
της τουρκικής εξωτερικής πολιτι-
κής, παρότι σιωπηλός –όπως όριζε
και ο ρόλος του– ήταν πάντα παρών
στις σημαντικές συναντήσεις του
κ. Ερντογάνμε την ελληνική ηγεσία.
Ο κ. Γερλικαγιά είναι ένας συντη-
ρητικός ισλαμιστής πολιτικός, πι-
στός στο όραμα του ΑΚΡ για μια
πιο εσωστρεφή Τουρκία.

Η στάση των ΗΠΑ
Θεωρητικά, οι προοπτικές για

ομαλή επανεκκίνηση είναι υπαρ-
κτές. Για την Αθήνα σημαντική
είναι και η στάση του αμερικανικού
παράγοντα, ο οποίος φαίνεται απο-

φασισμένος να κρατήσει την Τουρ-
κία εντός δυτικής τροχιάς. Η ενί-
σχυση των νατοϊκών δυνάμεων
στο Κόσοβο με αιχμή του δόρατος
Τούρκους στρατιώτες, αποτελεί
μια ένδειξη της στάσης που επι-
θυμεί να κρατήσει η Συμμαχία (αλλά
και οι Αμερικανοί) έναντι της Αγ-
κυρας. Να αναγνωρίσει, δηλαδή,
ζώνη επιρροής. Υπενθυμίζεται ότι,
όπως είχε αποκαλύψει η «Κ» στις
5 Φεβρουαρίου, οι ΗΠΑ πιέζουν
Γάλλους, Γερμανούς και Βρετανούς
για συμπερίληψη της Τουρκίας
στην εκ περιτροπής διοίκηση της
KFOR. Εντός του ΝΑΤΟ οι πλέον
ένθερμοι υποστηρικτές της πολι-
τικής των παραχωρήσεων έναντι
της Τουρκίας είναι οι Βρετανοί.

Σε αυτό το πλαίσιο είναι σαφές
ότι οι Αμερικανοί δεν πρόκειται να
βιαστούν, ούτε και να επιμείνουν
σε διαπραγματεύσεις που θα μπο-
ρούσαν να πιέσουν την Αγκυρα σε
αυτή τη φάση. Προηγούνται, πάντα,
τα εύκολα θέματα στα ελληνοτουρ-
κικά. Κυρίως, όμως, προηγείται η
αμιγώς αμερικανική ατζέντα η
οποία περιλαμβάνει δύο θέματα:
την ένταξη της Σουηδίας στο ΝΑΤΟ
και τη χαλάρωση των δεσμών της
Αγκυρας με τη Μόσχα.  

Τα σημάδια που παίρνει η Αθήνα

<<<<<<

Διάθεση για να υπάρξουν
δίαυλοι επικοινωνίας
μαρτυρούν οι πρώτες
κινήσεις της Αγκυρας.

H φρουρά
των πέντε και
ο σουλτάνος

Τα πρόσωπα που επέλεξε για θέσεις
κλειδιά δεν έχουν μόνο προσόν
ότι είναι έμπιστοι του Ερντογάν. 

Χακάν Φιντάν 
Επειτα από 13 χρόνια στην ηγεσία των
τουρκικών μυστικών υπηρεσιών, ανέλα-
βε το υπουργείο Εξωτερικών. Και με την
ευκαιρία, οι Τούρκοι άκουσαν για πρώτη
φορά τη φωνή του... Ο πρώην «αρχικατά-
σκοπος» έχει σημαντικές διπλωματικές
επιτυχίες και επαφές σε Ρωσία, Αίγυπτο,
Ηνωμένα Αραβικά Εμιράτα, Συρία κ.τ.λ.

Ιμπραήμ Καλίν 
Ο τέως εξ απορρήτων σύμβουλος και εκ-
πρόσωπος του Ρετζέπ Ταγίπ Ερντογάν,
ως νέος διοικητής της ΜΙΤ, στο εξής θα
δραστηριοποιείται στον κόσμο των
σκιών. Ο Καλίν μέχρι τώρα ήταν ο άνθρω-
πος που προετοίμαζε τις διπλωματικές
επαφές της Τουρκίας με τις ΗΠΑ, με χώ-
ρες της Ε.Ε., με την Ελλάδα κ.ά.

Μεχμέτ Σιμσέκ
Επειτα από πολλές πιέσεις δέχθηκε να
αναλάβει και πάλι την ευθύνη για την
τουρκική οικονομία, θέση την οποία κα-
τείχε μέχρι και το 2018. Λέγεται ότι αυτή
τη φορά για να αναλάβει ζήτησε αυτονο-
μία κινήσεων στη χάραξη της οικονομι-
κής πολιτικής, κάτι που δεν μένει παρά
να φανεί.

Γιασάρ Γκιουλέρ
Νέος «πασάς» στη θέση του «πασά», δη-
λαδή του Χουλουσί Ακάρ στο υπουργείο
Αμυνας. Θεωρείται ικανός και «σκληρός»
στρατιωτικός και εκτιμάται πως το επό-
μενο διάστημα θα ακολουθήσει διαφο-
ρετική τακτική από εκείνη του προκατό-
χου του. Φειδώ στις δηλώσεις και τις συ-
νεντεύξεις.

Xαφιζέ Γκαγιέ Eρκάν 
Μόλις 41 ετών, έγινε η πρώτη γυναίκα
που αναλαμβάνει τη διοίκηση της Κεν-
τρικής Τράπεζας της Τουρκίας. Η πρώτη
της κίνηση ήταν να πάψει να σπαταλάει
τα συναλλαγματικά αποθέματα για χάρη
της λίρας. Η επόμενη αναμένεται να εί-
ναι η αύξηση των επιτοκίων, κάτι που επί
μήνες απέρριπτε το Λευκό Σαράι.

Ο Ρετζέπ Ταγίπ Ερντογάν κατά την αποχώρησή του από το μαυσωλείο του Μουσταφά Κεμάλ, το οποίο επισκέφθηκε λίγο μετά την ορκωμοσία του –για τρίτη
φορά– ως πρόεδρος της Τουρκικής Δημοκρατίας. Ο Ερντογάν τοποθέτησε σε κρίσιμα πόστα της νέας του κυβέρνησης στελέχη από τον στενό κύκλο συνεργα-
τών του, με εμπειρία και διαπιστωμένη αποτελεσματικότητα σε ό,τι αναλαμβάνουν.
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Βρυξέλλες, του ανταποκριτή μας
ΓΙΩΡΓΟΥ ΚΑΚΟΥΡΗ 

Προβληματισμένοι για την επόμενη
ημέρα στην Τουρκία, αλλά παρα-
κολουθώντας πολύ στενά τα πε-
πραγμένα της νέας διακυβέρνησης
Ερντογάν και τις τάσεις στο Υπουρ-
γικό Συμβούλιο στην Άγκυρα, δη-
λώνουν κοινοτικοί κύκλοι, παρα-
σκηνιακά και δημόσια. Με το Κυ-
πριακό, και την πρόταση Χριστο-
δουλίδη για ενεργότερη εμπλοκή
της Ε.Ε. να παραμένει ευπρόσδεκτη,
αλλά όχι της ώρας, ειδικά τη στιγμή
που τα Ηνωμένα Έθνη δεν βρί-
σκουν την κατάλληλη φόρμουλα
για διορισμό ειδικού απεσταλμένου.
Αντ’ αυτού, κοινοτικές πηγές με
πολύ καλή γνώση του Κυπριακού
και των δυναμικών εντός και εκτός
της Κύπρου, επισημαίνουν πως αν
και παραμένει κρίσιμο θέμα που
πρέπει να επιλυθεί, είναι μόνο ένα
από πολλά ζητήματα στα ευρω-
τουρκικά που πρέπει να ζυγιστούν.
Και πως αυτή τη στιγμή χρειάζεται
ώθηση από την ίδια τη Λευκωσία
και τις δύο πλευρές προς την κα-
τεύθυνση της επανέναρξης του
διαλόγου. Οι ίδιες πηγές επεσήμα-
ναν στην «Κ» πως αντιλαμβάνονται
ότι ο Πρόεδρος Χριστοδουλίδης θα
ήθελε το Κυπριακό να βρίσκεται
στην κορυφή της ατζέντας της Ε.Ε.,
όμως εκτίμησαν πως δύσκολα θα
μπορούσε στο κείμενο συμπερα-
σμάτων του επόμενου Ευρωπαϊκού
Συμβουλίου στα τέλη Ιουνίου να
υπάρχουν αναφορές σε διορισμό
απεσταλμένου.

Το κύριο ερώτημα για την Ε.Ε.
σήμερα είναι πώς πρέπει να κινηθεί
την επόμενη μέρα της επανεκλογής
Ερντογάν. Από τη μία, διπλωματικές
πηγές αναφέρουν στην «Κ» πως τα
κράτη μέλη και οι θεσμοί της Ε.Ε.
κινούνται με βάση τη ρεαλπολιτίκ
και πως ήταν έτοιμοι για αναζήτηση
συνεννόησης με όποιον και να
εκλεγόταν. Από την άλλη, ευρω-
βουλευτές και αξιωματούχοι δή-
λωναν τη Δευτέρα κατά την πα-
ρουσίαση της έκθεσης για την Τουρ-
κία προβληματισμένοι από τις πρώ-
τες δημόσιες δηλώσεις Ερντογάν,
μιλώντας για πρώτη φορά για ανα-
ζήτηση εναλλακτικής στις εντα-
ξιακές διαπραγματεύσεις.

Προσοχή στο Υπουργικό
Τα ανώτατα δώματα των θεσμών

της Ε.Ε. παρακολουθούν στενά και
συνεχώς τις μετεκλογικές εξελίξεις
στην Τουρκία, με ιδιαίτερη έμφαση
στα σενάρια που ακούστηκαν και
στην τελική σύνθεση του νέου
υπουργικού συμβουλίου του Ταγίπ
Ερντογάν. Εξ αρχής οι Βρυξέλλες
ανέμεναν να διαπιστώσουν κατά

πόσον ο Χακάν Φιντάν, τέως επι-
κεφαλής της ΜΙΤ, θα διατηρούσε
τον αυξημένο ρόλο του στην τουρ-
κική πολιτική τα τελευταία χρόνια,
αλλά και πού θα αξιοποιείτο ο Ιμ-
πραχίμ Καλίν. Αμφότεροι παραμέ-
νουν στο προσκήνιο και αναβαθ-
μίζονται ως ΥΠΕΞ και επικεφαλής
της ΜΙΤ, αντίστοιχα.

Οι Βρυξέλλες παρατηρούν επί-
σης με προσοχή και τις ενδείξεις
που δίνει ο Ταγίπ Ερντογάν στην
οικονομία με τον διορισμό Μεχμέτ
Σιμσέκστο υπουργείο Οικονομικών,
καθώς εκτιμούν ότι η οικονομία εί-
ναι το πιο φλέγον ζήτημα για τον
Τούρκο Πρόεδρο. Σε αυτό το πλαί-
σιο δεν είναι τυχαίο, και αποτελεί
μήνυμα από τις Βρυξέλλες, ότι στην
ορκωμοσία του κ. Ερντογάν, την
Ε.Ε. εκπροσώπησε ο εκτελεστικός
αντιπρόεδρος της Κομισιόν για θέ-
ματα οικονομίας, Βάλντις Ντομ-
πρόβσκις. Πάντως λίγες μέρες μετά
τις τουρκικές εκλογές οι Βρυξέλλες
παρατηρούσαν πως παρά τους φό-
βους πως ο Ερντογάν θα έφτανε
στα άκρα για να επανεκλεγεί, τελικά
ο δεύτερος γύρος κινήθηκε χωρίς
ακραίες εντάσεις, με την αντιπο-
λίτευση να έχει καταφέρει να πα-
ραμείνει εν πολλοίς ενωμένη, και
να αποδεικνύει πως πλέον ένας

στους δύο Τούρκους ψηφοφόρους
επιδιώκει την αλλαγή. Οι πρώτες
δηλώσεις Ερντογάν προκάλεσαν
ανησυχία καθώς επέλεξε διχαστικό
λόγο, όπως αναφέρθηκε στις αρχές
της εβδομάδας στη συνεδρία της
Επιτροπής Εξωτερικών Υποθέσεων
του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου τόσο
από ευρωβουλευτές όσο και από
αξιωματούχο της ΕΥΕΔ.

Η Τουρκία μένει εκτός;
Τα βλέμματα στρέφονται πλέον

στις «διεθνείς» επιλογές Ερντογάν,
και ιδιαίτερα την επόμενη σύνοδο

του ΝΑΤΟ στο Βίλνιους τον Ιούλιο,
όπου εκφράζονται ελπίδες από πα-
ρατηρητές πως θα επιβεβαιωθεί το
«πράσινο φως» για την ένταξη της
Σουηδίας. Ωστόσο όπως επισημαί-
νουν καλοί γνώστες των εξελίξεων
στις Βρυξέλλες και των ενταξιακών
διαπραγματεύσεων όλων των υπο-
ψήφιων χωρών, η Ε.Ε. περνά σή-
μερα μέσα από σημαντικές αλλαγές.
Αλλαγές στις οποίες η Τουρκία,
λόγω της δύσκολης σχέσης με την
κυβέρνηση Ερντογάν και τη διο-
λίσθηση της διαδικασίας ένταξης,
είναι αμέτοχη, με υπαρκτή την πι-

θανότητα να μείνει εκτός διεύρυν-
σης. Σε αυτό το πλαίσιο, υπογραμ-
μίζεται ο ρόλος που μπορεί να παίξει
η Κύπρος, όταν έρθει η ώρα επα-
νεξέτασης και βελτίωσης της Τε-
λωνειακής Ένωσης, ειδικά δεδο-
μένου ότι τουλάχιστον στα ελλη-
νοτουρκικά η κατάσταση έχει προς
το παρόν αποκλιμακωθεί. Αναγνω-
ρίζεται όμως πως χρειάζεται ένα
ξεκαθάρισμα προθέσεων από την
Άγκυρα σε σχέση με το Κυπριακό,
όπου τα πράγματα παραμένουν
στάσιμα.

Περιθώριο στα Η.Ε.
Συγκεκριμένα για το Κυπριακό,

κοινοτικές πηγές αντιλαμβάνονται
την ανάγκη της κυβέρνησης να
διατηρεί το Κυπριακό στην κορυφή
της ευρωπαϊκής ατζέντας, όμως
χαρακτηρίζουν μη βοηθητικές τις
δηλώσεις που γίνονται για εμπλοκή,
για παράδειγμα, της Άγκελα Μέρ-
κελ, ως απεσταλμένης της Ε.Ε.
Όπως επισημαίνουν στην «Κ», η
εντύπωση που αποκόμισαν οι θε-
σμοί στις μέχρι σήμερα επαφές του
Προέδρου Χριστοδουλίδη είναι πως
είναι ειλικρινής στην πρόθεσή του
για επανέναρξη και ολοκλήρωση
των διαπραγματεύσεων, θυμίζοντας
παράλληλα πως τα μηνύματα που
έλαβε κατά τις πρώτες συναντήσεις
του στις Βρυξέλλες ισχύουν. Τα μη-
νύματα αυτά ήταν πως οι θεσμοί
είναι έτοιμοι να βοηθήσουν όπως
μπορούν, αλλά πως τα Ηνωμένα
Έθνη πρέπει να αφεθούν να παί-
ξουν τον ρόλο τους για επανέναρξη
της διαδικασίας, στόχο στον οποίο
δεν θα βοηθούσε απαραίτητα σε
αυτή τη δύσκολη φάση η παρέμ-
βαση της Ε.Ε. με ισχυρή προσωπι-
κότητα.

Από εκεί και πέρα, στις Βρυξέλ-
λες δεν αποκλείουν την πολιτική
εμπλοκή της Ε.Ε. σε υψηλό επίπεδο
εφόσον τα πράγματα προχωρή-
σουν, όπως έγινε και στο Κραν
Μοντανά. Υπενθυμίζεται πως η
Ε.Ε. ήταν παρούσα στο Γραφείο
των Καλών Υπηρεσιών του γ.γ. του

ΟΗΕ με τεχνοκράτη απεσταλμένο
του Προέδρου της Κομισιόν, τόσο
επί Μπαρόζο (από τον Ιούλιο του
2012) όσο και επί Γιούνκερ (ο οποίος
τον επαναδιόρισε το 2015). Ο Πίτερ
βαν Νούφελ κατ’ ομολογία διπλω-
ματών και από τις δύο πλευρές είχε
σημαντικό ρόλο στο να εξασφαλι-
στούν συγκλίσεις συμβατές με τις
αρχές της Ε.Ε. κατά τις πιο πρό-
σφατες διαπραγματεύσεις της πε-
ριόδου 2014 - 2017. Τη φύση του
ρόλου της Ε.Ε. συζήτησε στις πρό-
σφατες επαφές του στις Βρυξέλλες
και ο ειδικός αντιπρόσωπος του
γ.γ. του ΟΗΕ στην Κύπρο, Κόλιν
Στιούαρτ, με κοινοτικές πηγές να
σημειώνουν πως πράγματι δόθηκε
η ευκαιρία να αποκτήσει να ενη-
μερωθεί για το ποιες είναι οι αρ-
μοδιότητες των θεσμικών οργάνων
σε διάφορες πτυχές που άπτονται
του Κυπριακού.

Δυναμική από Λευκωσία
Όσον αφορά τον στόχο που έχει

θέσει η κυβέρνηση δημόσια μέσω
πληροφοριών στα ΜΜΕ, για συμ-
περίληψη στα επόμενα συμπερά-
σματα του Ευρωπαϊκού Συμβουλίου
(στα τέλη Ιουνίου) αναφοράς στον
ρόλο της Ε.Ε. και στο ενδεχόμενο
διορισμού απεσταλμένου από την
Κομισιόν με εντολή των ηγετών,
αυτός ο στόχος θεωρείται δύσκολος
από κοινοτικές πηγές. Όπως ση-
μειώνουν, τόσο η επόμενη όσο και
οι επόμενες σύνοδοι θεωρούνται
πως θα έχουν έντονη και δύσκολη
θεματολογία, λόγω του πολέμου
στην Ουκρανία, του μεταναστευ-
τικού και των σχέσεων με την Κίνα.
Το σημείο στο οποίο επενδύει η
Ε.Ε. είναι στην ανάπτυξη δυναμικής
επί του εδάφους, κάτι το οποίο κοι-
νοτικοί κύκλοι θεωρούν έχει ευθύνη
να επιδιώξει η ίδια η κυπριακή κυ-
βέρνηση, ιδιαίτερα δεδομένων των
δηλώσεων που έχουν γίνει. Προς
αυτή την κατεύθυνση, οι Βρυξέλλες
επενδύουν ιδιαίτερα στη βελτιω-
μένη λειτουργία του Κανονισμού
της Πράσινης Γραμμής, μέσω της
αύξησης των προϊόντων που κα-
λύπτονται από αυτόν και την κα-
λύτερη τήρηση του Κανονισμού
από την κυβέρνηση. Σε αυτό το
πλαίσιο έρχονται να συνεισφέρουν
και πρόσφατα προγράμματα για
εξάλειψη των μολυσματικών ασθε-
νειών στην κτηνοτροφία στα Κα-
τεχόμενα (ώστε να καταστεί δυνατή
η εξαγωγή τ/κ χαλλουμιού μέσω
Πράσινης Γραμμής), η προώθηση
κέντρου πληροφόρησης για όσους
ενδιαφέρονται για το διακοινοτικό
εμπόριο, και η συζήτηση για διευ-
κόλυνση του ανοίγματος τραπεζι-
κών λογαριασμών για Τ/κ στις ελεύ-
θερες περιοχές.

Δύσκολη εξίσωση,
Κυπριακό στην αναμονή

Με προβληματισμό παρακολουθούν οι Βρυξέλλες τον Ερντογάν,
με ευρωβουλευτές να μιλούν για πρώτη φορά για εναλλακτική στην ένταξη

Νάτσο Σάντσεθ Αμόρ, εισηγητής του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου για την έκθεση για την Τουρκία

Αντιφατικές οι λέξεις και οι πράξεις Ερντογάν για Κύπρο
Η πρόταση που προωθείται από την
πλευρά της Τουρκίας για δύο κράτη
είναι όχι μόνο μη ρεαλιστική, αλλά
και αντιφατική καθώς οι ενέργειες
της τουρκικής κυβέρνησης παρα-
πέμπουν σε έλεγχο του βόρειου
τμήματος της Κύπρου απευθείας
από την Άγκυρα, δήλωσε στην «Κ»
ο ευρωβουλευτής Νάτσο Σάντσεθ
Αμόρ (Σοσιαλδημοκράτες, Ισπανία),
εισηγητής του Ευρωπαϊκού Κοινο-
βουλίου για την έκθεση για την
Τουρκία.

Την περασμένη Δευτέρα, κατά
τη συζήτηση του πρώτου προσχε-
δίου της έκθεσης στην Επιτροπή
Εξωτερικών Υποθέσεων, είχε με-
ταφέρει την ανησυχία πολλών για
τις πρώτες δηλώσεις Ερντογάν στις
οποίες ο Τούρκος Πρόεδρος κατη-

γόρησε την Ε.Ε. πως εκβιάζει τη
χώρα μέσω της συζήτησης για τη
βίζα, και επιτέθηκε στην αντιπο-
λίτευση, τον Τύπο και τη ΛΟΑΤΚΙ
κοινότητα. Οι πρώτες ενδείξεις,
είχε σημειώσει, δείχνουν πολιτική
συνέχεια της προσέγγισης Ερντο-
γάν απέναντι στην Ε.Ε. Κληθείς
από την «Κ» την Παρασκευή να
επεκταθεί στο πώς βλέπει το Κυ-
πριακό να εντάσσεται στα ευρω-
τουρκικά (καθώς στο σύντομο προ-
σχέδιο αυτή τη στιγμή υπάρχει
μόνο μικρή αναφορά), ο κ. Αμόρ
επεσήμανε πως το Κυπριακό είναι
σημαντικό για τις σχέσεις Ε.Ε. -
Τουρκίας, τονίζοντας όμως πως
«ευθέως συνδέεται περισσότερο
με το ζήτημα της Τελωνειακής Ένω-
σης». Όπως εξήγησε, πάντα από

πλευράς Ε.Ε. υπενθυμίζεται πως
αν η Τουρκία θέλει ανανέωση της
Τελωνειακής Ένωσης τότε «πρέπει
να αναγνωριστούν τα δικαιώματα
της Κύπρου ως κράτους μέλους».

Ο ευρωβουλευτής επεσήμανε
ακόμα πως η στάση την οποία προ-
βάλλει η Τουρκία περί δύο κρατών,
απομακρυνόμενη από τον στόχο
για ΔΔΟ, όπως ορίζεται στη διαδι-
κασία υπό την αιγίδα των Ηνωμέ-
νων Εθνών, δεν συνάδει με τις πρά-
ξεις του κ. Ερντογάν. «Όσο ο κ.
Ερντογάν επιμένει στην ιδέα της
λύσης δύο κρατών, τόσο η τουρ-
κοκυπριακή κοινότητα μοιάζει να
γίνεται επαρχία της Άγκυρας, τα
πάντα αποφασίζονται στην Άγκυ-
ρα» επεσήμανε. Τόνισε πως από
την πλευρά του Κοινοβουλίου «δεν

υποστηρίζουμε, αλλά επικρίνουμε
έντονα» τις ιδέες για δύο κράτη,
σημειώνοντας παράλληλα πως οι
ενέργειες της τουρκικής κυβέρνη-
σης «υποβαθμίζουν εντελώς την
πολιτική υπόσταση και την ταυ-
τότητα της τ/κ κοινότητας».

Η Ε.Ε. στηρίζει τη λύση υπό την
αιγίδα των Ηνωμένων Εθνών καθώς
«είναι η μόνη ρεαλιστική λύση»
επανέλαβε ο κ. Αμόρ, σημειώνοντας
πως δεν γνωρίζει αν η πρόταση για
δύο κράτη είναι «κάποιου είδους
διαπραγματευτικό χαρτί» για την
Τουρκία, όμως θεωρεί πως μια τέ-
τοια προσέγγιση είναι «τόσο μη
ρεαλιστική όσο και ασύμβατη» με
αυτά που κάνει στην πράξη η Τουρ-
κία. Όσον αφορά το κυριότερο νέο
στοιχείο της έκθεσής του, την ει-

σήγηση για προβληματισμό εκ μέ-
ρους της Ε.Ε. για ένα εναλλακτικό
πλαίσιο σχέσεων με την Τουρκία
πέρα από τις ενταξιακές, ο κ. Αμόρ
επεσήμανε πως η Ε.Ε. θα πρέπει
πρώτα να αναμένει να δει μηνύματα
από την πλευρά της Τουρκίας, ρη-
τορικά ή με πράξεις, για το αν η
στάση της απέναντι στις Βρυξέλλες
αλλάζει. Η πρόταση του, συνέχισε,
αφορά την περίπτωση που δεν
υπάρξει αλλαγή στη στάση της
Τουρκίας, οπότε και, όπως είπε
στην «Κ», θα πρέπει να υπάρξει
προβληματισμός «ποιο άλλο πλαίσιο
θα μπορούσε να είναι πιο πρόσφορο
για τις σχέσεις μας». Ξεκαθάρισε
πως δεν υποστηρίζει τη μονομερή
και άμεση διακοπή της ενταξιακής
διαδικασίας.

«Δεν υποστηρίζουμε, αλλά επικρί-
νουμε έντονα» τις ιδέες για δύο κρά-
τη, σημειώνοντας παράλληλα πως οι
ενέργειες της τουρκικής κυβέρνησης
«υποβαθμίζουν εντελώς την πολιτική
υπόσταση και την ταυτότητα της τ/κ
κοινότητας» λέει στην «Κ» ο ευρω-
βουλευτής Νάτσο Σάντσεθ Αμόρ. 

<<<<<<<

Ευρωβουλευτές και
αξιωματούχοι δήλωναν
τη Δευτέρα κατά την πα-
ρουσίαση της έκθεσης
για την Τουρκία προ-
βληματισμένοι από τις
πρώτες δημόσιες δηλώ-
σεις Ερντογάν, μιλώντας
για πρώτη φορά για
αναζήτηση εναλλακτι-
κής στις ενταξιακές
διαπραγματεύσεις.

Στην ορκωμοσία του κ. Ερντογάν, την Ε.Ε. εκπροσώπησε ο εκτελε-
στικός αντιπρόεδρος της Κομισιόν για θέματα οικονομίας, Βάλντις
Ντομπρόβσκις.
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Συνέντευξη στον
ΑΠΟΣΤΟΛΟ ΤΟΜΑΡΑ

Σε μια πρώτη αξιολόγηση του κυ-
βερνητικού έργου προβαίνει η υφυ-
πουργός παρά τω Προέδρω Ειρήνη
Πική στη συνέντευξή της στην «Κ».
Η αξιολόγηση της κας Πική κινείται
σε θετικό πρόσημο ωστόσο επιση-
μαίνει πως ολοκληρωμένη εικόνα
για τις επιδόσεις των κυβερνητικών
μελών θα υπάρχει όταν θα συμ-
πληρωθούν οι έξι μήνες. Η κα Πική
αποτιμά τα θετικά των πρώτων 100
ημερών, όπως η ΑΤΑ και το σχέδιο
«κτιΖΩ», καθώς και τη ρύθμιση με
τα τετράμηνα. Υπεραμύνεται των
επιλογών που έγιναν με τους συμ-
βούλους/συνεργάτες, υποστηρί-
ζοντας πως η κυβέρνηση κινήθηκε
εντός του πλαισίου που υπήρχε
από το προηγούμενο Υπουργικό
Συμβούλιο. Απαντά εάν νιώθει ως

το άγρυπνο μάτι που ελέγχει το
έργο των μελών της κυβέρνησης,
εάν υπάρχουν επιμελείς ή αμελείς
υπουργοί και υφυπουργοί και απο-
καλύπτει πότε θα είναι έτοιμος ο
οδικός χάρτης του κυβερνητικού
έργου. Εμφανίζεται επιφυλακτική
στο κατά πόσο το θέμα με τις κυ-
ρώσεις έχει λήξει και αν υπάρχουν
πληροφορίες και για τρίτη λίστα,
ενώ αξιολογεί και τη στάση των
κομμάτων απέναντι στην κυβέρ-
νηση, με έμφαση στον Δημοκρατικό
Συναγερμό. 
–Είστε τρεις μήνες και πλέον στην
κυβέρνηση. Μπορεί να γίνει μια
πρώτη αξιολόγηση του κυβερνη-
τικού έργου;

–Σίγουρα τρεις μήνες είναι λίγοι
για οποιαδήποτε κυβέρνηση, αλλά
θεωρώ ότι μπορεί να γίνει μια πρώτη
αξιολόγηση παρόλο που σίγουρα
στους έξι μήνες θα είμαστε σε μια

θέση να έχουμε μια πιο ολοκληρω-
μένη εικόνα. Πιστεύω ότι έχουν
γίνει πράγματα σε αρκετούς τομείς.
Να πάρουμε για παράδειγμα την
παιδεία που είναι ένας τομέας στον
οποίο έδωσε έμφαση ο Πρόεδρος
της Δημοκρατίας στο πρόγραμμα
διακυβέρνησής του. Αμέσως μόλις
ανέλαβε η κυβέρνηση, έλυσε πυ-
ροσβεστικά το θέμα των τετραμή-
νων και κατέθεσε μια ολοκληρω-
μένη πρόταση για την αξιολόγηση
του μαθητή, η οποία έχει τύχει αρ-
κετά θετικής αντιμετώπισης από
τη Βουλή για το πώς προχωράμε
για το επόμενο σχολικό έτος. Με
το σχέδιο «κτιΖΩ» ο υπουργός Εσω-
τερικών έδειξε γρήγορα αντανα-
κλαστικά μόλις εντοπίστηκε το πρό-
βλημα. Ήταν ένα σχέδιο το οποίο
βρισκόταν στα σκαριά στο υπουρ-
γείο Εσωτερικών, αλλά κάπως είχε
μείνει ξεχασμένο. Το ετοίμασε ο

υπουργός, το συζητήσαμε ενδοκυ-
βερνητικά για να βρεθούν οι οικο-
νομικοί πόροι, γιατί η δημοσιονο-
μική πειθαρχία, την οποία τονίζει
πάντα Πρόεδρος, είναι πάρα πολύ
σημαντική. Λόγω και της προϋπη-
ρεσίας μου στο υπουργείο Οικονο-
μικών αντιλαμβάνομαι πλήρως πόσο
σημαντική είναι η δημοσιονομική
πειθαρχία. Έτσι λοιπόν είδαμε συλ-
λογικά, και ο υπουργός Εσωτερικών
μαζί με τον Πρόεδρο ανακοίνωσαν
το Σχέδιο «κτιΖΩ» μέσα στον πρώτο
ενάμιση μήνα της διακυβέρνησης.
Το θέμα της ΑΤΑ. Να θυμίσω ότι
πριν από τις προεδρικές είχαμε
απεργίες. Ήταν μια καυτή πατάτα
που παραλάβαμε από την προηγού-
μενη κυβέρνηση, και μέσα σε δύο
μήνες, μέσα από εντατικό διάλογο
από τον υπουργό Εργασίας, κατα-
φέραμε να βρεθεί μια λύση για την
απόδοση της ΑΤΑ άμεσα αλλά και
μια συμφωνία ότι μέσα στα επόμενα
δυόμισι χρόνια θα δούμε συνολικά
τον θεσμό της ΑΤΑ και πώς τον εκ-
συγχρονίζουμε. Αυτά είναι κάποια
παραδείγματα που δείχνουν ότι
είναι άοκνη η κυβέρνηση και πα-
ράγει έργο. Σίγουρα κάποιος μπορεί
να πει ότι θα μπορούσαν να γίνουν
πιο πολλά πράγματα. Μέσα στις
επόμενες μέρες, με τη συμπλήρωση
των πρώτων 100 ημερών, θα γίνει
μια πρώτη αποτίμηση για το τι έχει
κάνει η κυβέρνηση και ο καθένας
θα μπορεί να αξιολογήσει το έργο
που έχει παραχθεί. 
–Νιώθετε ότι είστε ο «ο αρχιλο-
χίας» των υπουργών;

–Καμία σχέση. Νιώθω ότι είμα-
στε μια ομάδα με τους υπουργούς
και τους υφυπουργούς που είμαστε
συνέχεια σε επικοινωνία. Ο ρόλος
μου δεν είναι του «αρχιλοχία», ο
ρόλος μου είναι να βρίσκω συνεν-
νόηση εκεί που πρέπει να υπάρχει
ανάμεσα στους υπουργούς, να βε-
βαιωνόμαστε όλοι ότι το όραμα του
Προέδρου να αφήσει μια καλύτερη
Κύπρο σε πέντε χρόνια θα υλοποι-
ηθεί και μάλιστα στον χρόνο που
πρέπει. Η εμπειρία μου στην κυ-
βέρνηση μού λέει ότι πολλές φορές
λαμβάνονται πολλές αποφάσεις
από το Υπουργικό Συμβούλιο ή ψη-
φίζονται νομοθεσίες, οι οποίες μετά
δεν εφαρμόζονται ή δεν εφαρμό-
ζονται με τον τρόπο ή στον χρόνο
που θα έπρεπε. 
–Παρακολουθείτε το κομμάτι υλο-
ποίησης των αποφάσεων;

–Ναι, αυτό το κάνουμε σε συ-
νεργασία με τη γραμματέα του
Υπουργικού Συμβουλίου. Είμαστε
μια ομάδα η οποία παρακολουθούμε
και βραχυπρόθεσμα ότι οι αποφά-
σεις του Υπουργικού Συμβουλίου
υλοποιούνται, αλλά και πιο μεσο-
πρόθεσμο που είναι το πρόγραμμα
διακυβέρνησης. Ηδη έχουμε συ-
ζητήσει σχεδόν με όλους τους
υπουργούς -σε λεπτομέρεια- το
πρόγραμμα διακυβέρνησης του
Προέδρου και προσπαθούμε να
δούμε για το κάθε μέτρο που έχει
περιληφθεί, πότε θα γίνει, πώς θα
γίνει και τι πόροι χρειάζονται. Στό-
χος είναι μέσα στο φθινόπωρο οι
υπουργοί να παρουσιάσουν πώς
θα υλοποιήσουν το πρόγραμμα δια-
κυβέρνησης, ο καθένας βέβαια
στον τομέα του. Υπάρχουν τομείς
που εμπλέκονται περισσότερα από
ένα υπουργεία. Για παράδειγμα η
ψηφιακή μετάβαση και η πράσινη
μετάβαση αφορούν πολλά υπουρ-
γεία. Τα θέματα πλέον έχουν γίνει
πολύ πιο διατομεακά και είναι εκεί
που πολλές φορές χρειάζεται ένας
συντονισμός προκειμένου να συν-
τονιστούν οι διάφορες ενέργειες
υπουργείων. Αυτός είναι ο ρόλος
ο δικός μου.
–Εχετε εντοπίσει επιμελείς ή αμε-
λείς υπουργούς ή υφυπουργούς;

–Αυτό που μπορούμε να πούμε
είναι ότι κάποιοι σίγουρα μπορεί
να είναι πιο έμπειροι από άλλους.
Κάποιοι μπορεί να είχαν και προ-
ηγούμενη εμπλοκή. Σίγουρα για
κάποιον που έρχεται από έξω το
να καταλάβει το πώς λειτουργεί η
δημόσια υπηρεσία χρειάζεται χρό-
νο. Νομίζω πως πρέπει να δώσουμε
σε όλους τον χρόνο για να δείξουν
το έργο τους. Είναι πολύ νωρίς σε
τρεις μήνες.
–Είναι λογικό αυτό το οποίο λέτε,
ωστόσο κάποιος μπορεί να ισχυ-
ριστεί πως τα όσα έχουν δει το
φως της δημοσιότητας π.χ. για
το υφυπουργείο Πολιτισμού είναι
δυσανάλογα με τους τρεις μήνες.

–Οπως έχω πει είναι πολύ νωρίς
για μια ολοκληρωμένη αξιολόγηση
του έργου ενός υπουργείου.
–Εκτός από την παρακολούθηση
των υπουργών έχετε και βοηθη-
τικό ρόλο;

–Ναι. Τώρα για παράδειγμα εί-
δαμε μαζί με τον υπουργό Οικονο-
μικών και με τον Πρόεδρο τις δη-
μοσιονομικές οροφές των υπουρ-
γείων για τον προϋπολογισμό του
2024, δηλαδή ποιο υπουργείο θα
χρειαστεί περισσότερους χρημα-

τικούς πόρους για να υλοποιήσει
το πρόγραμμα διακυβέρνησης,
αλλά και άλλους πόρους όπως θέ-
ματα προσωπικού. Την Πέμπτη εγ-
κρίθηκαν από το Υπουργικό Συμ-
βούλιο οι οροφές των υπουργείων
για τον προϋπολογισμό του 2024
και θα καθοριστεί έτσι και τι από
το πρόγραμμα διακυβέρνησης θέ-
λουμε να υλοποιηθεί μέσα στο 2024.
–Ο οδικός χάρτης του κυβερνη-
τικού έργου πώς θα υλοποιηθεί;

–Θα συσταθεί μια γραμματεία
συντονισμού του κυβερνητικού
έργου στο Προεδρικό. Ήδη έγινε
πρόσκληση για εσωτερική αγορά
εργασίας όπως τη λέμε στο Δημόσιο,
από άτομα από τα διάφορα υπουρ-
γεία αλλά και τον ευρύτερο δημόσιο
τομέα. Αυτή η γραμματεία θα στε-
λεχωθεί με περίπου 12 άτομα. Εκ-
δηλώθηκε ενδιαφέρον από 105 άτο-
μα. Αφού καταρτιστεί οδικός χάρτης

θα μπουν κάποιοι στόχοι και θα
παρακολουθούμε ότι αυτοί οι στό-
χοι και τα χρονοδιαγράμματα τη-
ρούνται. Όχι τόσο πολύ για να ελέγ-
ξουμε ή για να επιπλήξουμε κάποιον
αν δεν προλαβαίνει, αλλά να δούμε
αν κάποιος δεν πετυχαίνει τους
στόχους που έχουμε βάλει, γιατί
δεν τους πετυχαίνει και πώς μπο-
ρούμε να τον βοηθήσουμε για να
τους πετύχει.
–Οταν συνταχθεί ο οδικός χάρτης
θα τον ανακοινώσετε;

–Ο Πρόεδρος επιθυμεί να τον
ανακοινώσουμε, γιατί ακριβώς έτσι
υπάρχει και λογοδοσία προς τον
κόσμο πώς θα κάνεις τα πράγματα
τα οποία λες ότι θα κάνεις.
–Πότε θεωρείτε ότι μπορεί να γί-
νουν οι ανακοινώσεις;

–Ο προγραμματισμός είναι για
να ανακοινωθεί το πρόγραμμα των
υπουργείων μέσα στο φθινόπωρο.
–Γίνονται αθρόοι διορισμοί στον
κρατικό μηχανισμό;

–Οχι. Μας έκαναν εντύπωση τα
όσα λέχθηκαν. Πρόκειται για θέσεις
οι οποίες ήταν στον προϋπολογισμό
του 2023, είχαν εγκριθεί από τη
Βουλή των Αντιπροσώπων, δεν
είχε γίνει οποιαδήποτε αλλαγή και
απλώς ήταν η τυπική διαδικασία
της αποπαγοποίησής τους, όπως
γίνεται σύμφωνα με το ισχύον νο-
μικό πλαίσιο. Δεν ήταν θέσεις και-
νούργιες.

Οι κυρώσεις
–Να πάμε λίγο στο θέμα των κυ-
ρώσεων. Μπορούμε να πούμε πως
το όλο θέμα έχει λήξει;

–Είναι ακόμα μία περίπτωση
που θεωρώ ότι η κυβέρνηση έδειξε
γρήγορα αντανακλαστικά. Μας
προβλημάτισαν οι κυρώσεις για να
είμαι ειλικρινής. Θεωρούμε ότι μπο-
ρεί να γίνουν κάποιες βελτιώσεις
στο σύστημα των κυρώσεων, όπως
εφαρμόζεται σήμερα. Ισως να εί-
μαστε σε θέση να παίρνουμε πιο
προληπτικά μέτρα. Συμφωνώ ότι
δημιουργήθηκε μια πολύ μεγάλη
αναστάτωση στις επαγγελματικές
υπηρεσίες. Να πούμε ότι είμαστε
μια οικονομία που έχει πολύ μεγάλο
ποσοστό στις επαγγελματικές υπη-
ρεσίες, τις οποίες πρέπει να δια-
φυλάξουμε. Αυτό που έχει πει και
ο Πρόεδρος είναι ότι αν υπάρχουν
προβληματικές περιπτώσεις θα
πρέπει να εντοπιστούν και επίσης
να δούμε πώς διορθώνουμε το σύ-
στημα. Οπότε δεν θεωρώ ότι είναι
ένα θέμα το οποίο έχει λήξει, το
παρακολουθούμε. Είναι σημαντικό
να υπάρχει μια καλή επικοινωνία
ανάμεσα στις υπηρεσίες, όταν λαμ-
βάνουν τέτοιες πληροφορίες, για
να λειτουργούμε προληπτικά. Ολες
οι εποπτικές αρχές να κάνουν σω-
στά τη δουλειά τους.
–Οταν εμφανίσθηκε η πρώτη λί-
στα υπήρξε ανησυχία για σοβαρές
επιπτώσεις στην οικονομία;

–Οτιδήποτε κάνει ζημιά στο όνο-
μα της Κύπρου, σε μια οικονομία
που είναι βασισμένη πάνω στις
υπηρεσίες, οπωσδήποτε θα έχει
οικονομικές επιπτώσεις. Και ναι,
αν οι κυρώσεις ήταν πάρα πολύ
εκτεταμένες σίγουρα θα είχε επί-
πτωση πάνω στην οικονομία, γιατί
είμαστε μια μικρή ανοιχτή οικο-
νομία. Μας παρακολουθούν όλοι,
έχουμε τους οίκους αξιολόγησης
οι οποίοι μας παρακολουθούν. Εί-
μαστε στην Ευρωπαϊκή Ένωση,
θέλεις να είσαι ένας σωστός εταίρος
και για να είναι δυνατή η φωνή
σου πρέπει να είσαι σωστός, οπότε
ναι, υπήρχε ανησυχία.
–Υπάρχει περίπτωση να έχουμε
και τρίτη λίστα με κυρώσεις;

–Αυτή τη στιγμή που μιλάμε
δεν έχουμε κάποια τέτοια πληρο-
φόρηση.

–Ως κυβέρνηση είστε ικανοποι-
ημένοι με τις επιλογές και δια-
δικασίες πρόσληψης συμβού-
λων/συνεργατών. Υπάρχει κά-
ποια αυτοκριτική από την πλευ-
ρά σας;

–Όταν αναλάβαμε την 1 Μαρ-
τίου, είχαμε μπροστά μας μια από-
φαση του Υπουργικού Συμβουλίου
του 2021 η οποία είχε συνημμένη
μια Σύμβαση Απασχόλησης για
τους Συνεργάτες/Συμβούλους η
οποία δεν περιλάμβανε οτιδήποτε
για προσόντα ή ειδικές προδια-
γραφές για να προσλάβεις συμ-
βούλους/συνεργάτες. Το μόνο που
είχε ως κριτήριο ήταν ότι μέσα
στον προϋπολογισμό ο κάθε
υπουργός έχει ένα ποσό μεταξύ

60 και 65 χιλιάδες και μπορούσε
αυτό το ποσό να το αξιοποιήσει
με την απασχόληση οποιουδήποτε
ο ίδιος έκρινε. Δεν υπήρχαν προ-
ϋποθέσεις για πτυχία ούτε ηλι-
κιακό όριο, και αυτό για μένα ήταν
παράλειψη ότι δεν είχε ρυθμιστεί
νομοθετικά. Νομίζω ότι είναι μια
περίπτωση που έδειξε πάρα πολύ
γρήγορα αντανακλαστικά η κυ-
βέρνηση. Σε συνεργασία με την
επίτροπο Νομοθεσίας και με τη
συμβολή του γενικού Ελεγκτή
ετοιμάστηκε το νομοσχέδιο σε
ένα διάστημα δύο μηνών που είναι
πάρα πολύ μικρό διάστημα. Με
το νομοσχέδιο πλέον υιοθετούμε
κριτήρια ανάλογα με εκείνα που
έχει η Βουλή για τους κοινοβου-

λευτικούς συνεργάτες, και έχουμε
και αρκετά σημεία που συμφω-
νούμε με την πρόταση νόμου του
ΑΚΕΛ.
–Μέχρι σήμερα έχει γίνει έλεγχος
και δεν έχουν εντοπισθεί άλλες
προβληματικές περιπτώσεις;

–Όπως είναι το πλαίσιο που
ισχύει σήμερα, δεν υπάρχει κα-
νένα πρόβλημα. Όταν θα ψηφι-
στεί το νομοσχέδιο σε νόμο έχει
δεσμευτεί ο Πρόεδρος ότι θα δού-
με όλες τις περιπτώσεις, και αν
υπάρχουν κάποια από τα άτομα
που έχουν υπογράψει συμβόλαια
απασχόλησης και δεν πληρούν
τα κριτήρια του πλέον εν ισχύι
νόμου θα παύσει η συνεργασία
μαζί τους.

–Ως μέλος της κυβέρνησης, νιώθετε
ότι ο ΔΗΣΥ είναι αντιπολίτευση;

–Ο Συναγερμός ο ίδιος έχει δη-
λώσει ότι είναι αντιπολίτευση.
–Εσείς νιώθετε ότι κάνει αντιπο-
λίτευση;

–Εγώ θα σας το θέσω λίγο δια-
φορετικά. Θεωρώ ότι ως κυβέρνηση,
με τον Πρόεδρο, ο οποίος εξελέγη
από τον κόσμο ως ανεξάρτητος με
τη στήριξη βεβαίως κομμάτων, είναι
σημαντικό στη σχέση μας με τη
Βουλή και με όλα τα κοινοβουλευ-
τικά κόμματα να προσπαθήσουμε
να χτίσουμε γέφυρες και να παίρ-
νουμε τα νομοσχέδια στη Βουλή,
τα οποία θα μπορούν να τυγχάνουν
της πιο μεγάλης στήριξης. Οπότε
ναι, θα πρέπει να υπάρχει συνερ-

γασία και με τον Δημοκρατικό Συ-
ναγερμό, ώστε να μπορούμε να
παίρνουμε αυτά τα νομοσχέδια στη
Βουλή, τα οποία θα ψηφίζονται.
–Η άτυπη ασυλία των 100 πρώτων
ημερών συνεχίζει να υφίσταται;

–Εγώ δεν νομίζω ότι υπήρχε ασυ-
λία καθόλου. Δεν την ένιωσα από
την πρώτη μέρα που αναλάβαμε.
–Με το ΑΚΕΛ;

–Αυτό που ανέφερα πιο πάνω
για τον ΔΗΣΥ ισχύει και για το ΑΚΕΛ.
Εμείς βλέπουμε τα κόμματα ως συ-
νεργάτες, πολύτιμους συνεργάτες
στην προσπάθειά μας να πάρουμε
τη χώρα μπροστά. 
–Το νιώθετε εχθρικό απέναντί σας;

–Από την εμπειρία μου στη Βου-
λή, με το νομοσχέδιο για τους συμ-

βούλους υπήρχε αρκετή σύμπνοια
στην πρόταση νόμου του ΑΚΕΛ με
το κυβερνητικό νομοσχέδιο. Και
προφανώς θα υπάρχουν διαφωνίες,
και προφανώς θα υπάρχουν θέματα
στα οποία δεν συμφωνούμε καθό-
λου, αλλά νομίζω ότι ο ρόλος μας
ως κυβέρνηση είναι να χτίζουμε
γέφυρες επικοινωνίας με όλους. 
–Με τα κόμματα τα οποία στήριξαν
υποψηφιότητα Χριστοδουλίδη;

–Υπάρχει μια πιο στενή συνερ-
γασία και επικοινωνία κυρίως όσο
αφορά νομοθετικές πρωτοβουλίες.
–Μετά το καλοκαίρι μπορεί να
γίνει το πρώτο διορθωτικό λίφτινγκ
της κυβέρνησης;

–Αυτό αφορά τον Πρόεδρο. Δεν
έχω καμία ενημέρωση.

Αντιπολίτευση ο Συναγερμός Εντός πλαισίου οι προσλήψεις

Σίγουρα κάποιος μπορεί
να πει ότι θα μπορούσαν
να γίνουν πιο πολλά
πράγματα. Μέσα στις
επόμενες μέρες θα γίνει
μια πρώτη αποτίμηση
και ο καθένας θα μπορεί
να αξιολογήσει το έργο
που έχει παραχθεί.

Ο ρόλος μου δεν είναι
του «αρχιλοχία», ο ρόλος
μου είναι να βρίσκω συ-
νεννόηση ανάμεσα
στους υπουργούς, να βε-
βαιωνόμαστε όλοι ότι το
όραμα του Προέδρου θα
υλοποιηθεί και μάλιστα
στον χρόνο που πρέπει.

Ειρήνη Πική, υφυπουργός παρά τω Προέδρω 

Στους έξι 
μήνες η πρώτη

αξιολόγηση
υπουργών

Ζητάει πίστωση χρόνου για το κυβερνητικό έργο – 
Μέσα στο φθινόπωρο ο οδικός χάρτης της κυβέρνησης

Η υφυπουργός παρά τω Προέδρω θεωρεί πως η κυβέρνηση δεν είχε την άτυπη ασυλία των πρώτων 100 ημε-
ρών, ωστόσο, ο προσανατολισμός της παραμένει να διατηρήσει τις γέφυρες συνεργασίας με όλα τα κόμματα.
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ΑΡΘΡΟ /  Του ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ ΦΙΛΗ

Οι πυροσβέστες του Τούρκου προέδρου

Μ ε τον ανασχηματισμό της
κυβέρνησής του ο Ερντο-
γάν δημιούργησε ένα πολύ

ισχυρό δίδυμο στη θέση του υπουρ-
γού Εξωτερικών και του αρχηγού
των μυστικών υπηρεσιών. Εκτός
από έμπιστα πρόσωπα, οι Φιντάν
και Καλίν είναι δύο προσωπικότητες
με άποψη και «σπονδυλική στήλη»,
που χωρίς να επιβάλλονταν στον
Ερντογάν, αν μη τι άλλο τον επη-
ρέαζαν σημαντικά και ορισμένες
φορές όταν χρειαζόταν τον επανέ-
φεραν στον ρεαλισμό. Εχουν ανα-
λάβει και οι δύο σημαντικές απο-
στολές, δουλεύοντας κυρίως στο
παρασκήνιο, αν και συμμετείχαν
στις περισσότερες συναντήσεις
του Ερντογάν με ξένους ηγέτες. Ο
Φιντάν λειτουργούσε ως οιονεί
σύμβουλος εθνικής ασφαλείας με
διευρυμένες αρμοδιότητες και ο
Καλίν ως οιονεί υπουργός Εξωτε-

ρικών, με έφεση σε λεπτές και ευαί-
σθητες υποθέσεις και ικανότητες
εμφανώς μεγαλύτερες από του Τσα-
βούσογλου. Ετσι, επιχειρεί ο Ερν-
τογάν να αποκαταστήσει την κλο-
νισμένη εμπιστοσύνη, ιδίως των
Δυτικών έναντί του. 

Ο Καλίν και κυρίως ο Φιντάν
μεσολάβησαν πυροσβεστικά σε
δύσκολες περιπτώσεις, όπου το
έδαφος είχε προηγουμένως ναρ-
κοθετηθεί από τον ίδιο τον Τούρκο
πρόεδρο, όπως στις σχέσεις με πολ-
λές αραβικές μοναρχίες του Κόλπου,
το Ισραήλ και την Αίγυπτο. Το τρί-
πτυχο που υπηρέτησε αρκετά απο-
τελεσματικά ο πρώην πλέον διοι-
κητής των τουρκικών μυστικών
υπηρεσιών ήταν ασφάλεια, άμυνα
και εξωτερική πολιτική. Ο Καλίν,
από την άλλη, ήταν η ηπιότερη εκ-
δοχή του Ερντογάν στο εξωτερικό,
κυρίως προς τη Δύση, αν και βαθιά

συντηρητικός ισλαμιστής ο ίδιος,
με προσόν τις σπουδές του στις
ΗΠΑ.

Προφανώς οι ανακατατάξεις που
έγιναν στην τουρκική κυβέρνηση
δεν είχαν το βλέμμα τους στραμ-
μένο μόνο στο εξωτερικό, αλλά
πρωτίστως στο εσωτερικό, με τον
Ερντογάν να καρατομεί δύο εκ των
επίδοξων μνηστήρων του, τον Σοϊ-
λού και τον Ακάρ, ενδεχομένως
κρίνοντας ότι στην τελική ευθεία
δεν του ήταν τόσο πιστοί όσο θα
ήθελε. Ή και γιατί θέλει να προ-
ετοιμάσει κάποιον άλλο για να τον
διαδεχθεί.

Με την παρουσία Φιντάν, το
υπουρ-γείο Εξωτερικών, το οποίο
είχε... ξεμανταλώσει ο Ερντογάν,
θα αναβαθμιστεί και αναμένεται
να επανέλθει η σωστή ισορροπία
με το υπουργείο Αμυνας, η οποία
τα τελευταία χρόνια είχε σαφώς

διαταραχθεί, με την πλάστιγγα να
γέρνει υπέρ του δεύτερου. Ο νέος
υπουργός Εξωτερικών της Τουρκίας
είναι ισχυρότερη προσωπικότητα
από τον νέο υπουργό Αμυνας και
το σχήμα δείχνει πιο σφιχτό, πιο
συνεκτικό και με συγκεκριμένη
άποψη. 

Εχοντας διατελέσει για δεκατρία
και πλέον χρόνια αρχηγός των μυ-
στικών υπηρεσιών, εκ των πραγ-
μάτων είναι πραγματιστής, βέβαια
βρισκόμενος δίπλα στον Ερντογάν
κάλλιστα μπορεί να είναι και ιδε-
οληπτικός. Και από τις πρώτες του
δηλώσεις μοιάζει ταγμένος στο νε-
οοθωμανικό όραμα και είναι βέβαιο
ότι θα χρησιμοποιήσει τα δίκτυα
επαφών του σε περιοχές όπως η
Αφρική αλλά και τα Βαλκάνια. Ωστό-
σο, ο Χακάν Φιντάν αντιλαμβάνεται
τους συσχετισμούς ισχύος και τους
όρους του παιχνιδιού, προσπαθών-

τας κάθε φορά να προσαρμόζεται
σ’ αυτούς. Γι’ αυτό άλλωστε είναι
σημαντικό να γνωρίζει τα όριά του,
γιατί παραδοσιακά η Τουρκία προ-
σπαθεί να διευρύνει τα περιθώρια
ελιγμών της και όπου της επιτρέ-
πεται να αλλάζει τους κανόνες.

Από εκεί και πέρα, προφανώς
όλα τα προηγούμενα χρόνια ο νέος
υπουργός Εξωτερικών ανέπτυξε
μηχανισμούς και επαφές πέραν
της Τουρκίας, χειριζόμενος, όπως
προαναφέρθηκε, λεπτές υποθέσεις,
αυτονόητα κάποιες στιγμές με τρό-
πους που εκφεύγουν της νομιμό-
τητας. Φέρεται να είναι το πρόσωπο
που επέβλεπε επιχειρήσεις τζιχαν-
τιστικών στοιχείων, όταν η Τουρκία
επιχειρούσε την ανατροπή του
Ασαντ στη Συρία, που εξόντωσε
κουρδικούς θύλακες εντός και εκτός
της χώρας και είχε πρωταγωνιστικό
ρόλο στην εδραίωση της θέσης της

Τουρκίας στη Λιβύη. Η στρατολό-
γηση ισλαμιστών φονταμενταλι-
στών για την αποστολή τους σε
ρόλο μισθοφόρων στη Λιβύη και
άλλα μέρη του κόσμου και η συ-
νεργασία αλλά και ο ανταγωνισμός
με παραστρατιωτικές μονάδες,
έχουν τη σφραγίδα Φιντάν. Στην
πορεία των χρόνων, επομένως, έχει
αναπτύξει ανάλογη τεχνογνωσία
σε τεχνικές υβριδικών επιχειρή-
σεων, κάτι που πρέπει να λάβουμε
σοβαρά υπόψη μας στα περίπλοκα
παιχνίδια της γείτονος, που συμ-
περιλαμβάνουν και τη χώρα μας,
επί παραδείγματι (αλλά όχι μόνο)
με τις μειονότητες.

Ο κ. Κωνσταντίνος Φίλης είναι διευθυν-
τής του Ινστιτούτου Διεθνών Υποθέσε-
ων, καθηγητής του Αμερικανικού Κολλε-
γίου Ελλάδος και αναλυτής διεθνών θε-
μάτων στον ΑΝΤ1.

Της ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

Πριν από δέκα χρόνια το πολιτικό
σκηνικό μύριζε μπαρούτι, καθώς
στο ΔΗΚΟ εκτυλισσόταν ένας άνευ
προηγουμένου εσωκομματικός πό-
λεμος που επηρέαζε αναπόφευκτα
το μέλλον αλλά κυρίως τη σύνθεση
της κυβέρνησης Αναστασιάδη. Ο
Νικόλας Παπαδόπουλος ετοιμαζό-
ταν να αμφισβητήσει τον τότε Πρό-
εδρο του ΔΗΚΟ Μάριο Καρογιάν
με αποτέλεσμα να δημιουργηθούν
δύο στρατόπεδα. Αυτό των καρο-
γιανικών-κυπριανικών και εκείνων
που ακολουθούσαν τυφλά την πο-
λιτική Τάσσου Παπαδόπουλου υπό
την καθοδήγηση πλέον του Νικόλα.
Η πόλωση βρισκόταν στο ζενίθ με
ανταλλαγή χαρακτηρισμών ένθεν
και ένθεν, τη δημόσια αντιπαρά-
θεση σε ψηλούς τόνους και ένα
άνευ προηγουμένου παρασκήνιο
ανταλλαγής στρατοπέδων. «Το ΔΗ-
ΚΟ αποτελούσε πάντα ένα καλό
πρωτοσέλιδο» παραδεχόταν στην
«Κ» κομματικό στέλεχος. Τι μεσο-
λάβησε συνεπώς μέσα σε δέκα χρό-
νια ώστε το εκλογικό συνέδριο να
αποτελεί υποσημείωση και το εν-
διαφέρον των στελεχών να είναι
ανύπαρκτο; Μία σειρά διαγραφών
πρωτοκλασάτων στελεχών, η επι-
κράτηση συγκεκριμένης τάσης εν-
τός του κόμματος και η δημιουργία
ενός νέου κόμματος, της ΔΗΠΑ,
που προήλθε από τα σπάργανα του
ΔΗΚΟ. Σήμερα ο Νικόλας Παπα-
δόπουλος διεκδικεί για τρίτη συ-
νεχόμενη θητεία την Προεδρία του
κόμματος χωρίς ανθυποψήφιο.

Αυτό θα μπορούσε να θεωρηθεί ως
η πλήρης επικράτησή του, ωστόσο,
η δεύτερη ανάγνωση καταδεικνύει
πως το ΔΗΚΟ είναι ένα κόμμα που
ναι μεν ομοιογενοποιείται, αλλά
και που διαρκώς συρρικνώνεται.

Με μειωμένο ενδιαφέρον
Σε αυτό το πλαίσιο, την προσεχή

Τρίτη θα παρακολουθήσουμε την
υποβολή των υποψηφιοτήτων για
την ανώτατη πυραμίδα του κόμ-
ματος αλλά και για τη σύνθεση του
νέου Εκτελεστικού Γραφείου, χωρίς
εκπλήξεις και χωρίς κανένα ενδια-
φέρον. Ο Νικόλας Παπαδόπουλος
επανεκλέγεται χωρίς ανθυποψήφιο,
όπως επίσης και η αναπληρώτρια
πρόεδρος του κόμματος Χριστιάνα
Ερωτοκρίτου. Για τη θέση των τριών
αντιπροέδρων ενδιαφέρονται επί
του παρόντος οι νυν αντιπρόεδροι
Μιχάλης Δαμιανός, Νεόφυτος Χα-
ραλαμπίδης, ο βουλευτής Πάφου
Χρύσανθος Σαββίδης και το μέλος
του Εκτελεστικού Γραφείου από
τη Λεμεσό Ανδρέας Μιχαηλίδης.
Μειωμένο ενδιαφέρον παρατηρεί-
ται τόσο για τη θέση του γενικού
γραμματέα –έχει εξαγγείλει ο Γιώρ-
γος Σολωμού χωρίς να αποκλείεται
να έχει ανθυποψήφιο– ενώ κλειστή

θεωρείται και η θέση του κεντρικού
οργανωτικού με την απόφαση επα-
ναδιεκδίκησης από πλευράς του
Φύτου Κωνσταντίνου.

Οι ανακατατάξεις 
Ο νυν γενικός γραμματέας του

ΔΗΚΟ Αθως Αντωνιάδης ήταν ένας
εκ των ένθερμων υποστηρικτών
του Νίκου Χριστοδουλίδη εντός
του κόμματος και είχε εργαστεί για
την υποψηφιότητά του. Είχε ακου-
στεί εντόνως το προηγούμενο διά-
στημα το ενδεχόμενο να αναλάβει
τη θέση επιτρόπου Ομογένειας,

ωστόσο αυτό δεν έχει ξεκαθαρίσει
ακόμα λόγω της παράτασης διορι-
σμών από πλευράς κυβέρνησης.
Ισως εξαιτίας και αυτής της φημο-
λογίας, ο τέως διευθυντής του γρα-
φείου του προέδρου του ΔΗΚΟ
Γιώργος Σολωμού –είχε παραιτηθεί
από την εν λόγω θέση, όταν υπέ-
βαλε υποψηφιότητα για τις βου-
λευτικές εκλογές το 2021 στην
επαρχία Κερύνειας– πρόλαβε να
εξαγγείλει την υποψηφιότητά του
για την εν λόγω θέση, προτού ξε-
καθαρίσει τι θα κάνει ο κ. Αντω-
νιάδης. Αν και ακούστηκε εντόνως

πως ο Αθως Αντωνιάδης ενδέχεται
να διεκδικήσει τη θέση του κεν-
τρικού οργανωτικού, η κίνηση του
Φύτου Κωνσταντίνου να παραμείνει
φαίνεται να δημιούργησε νέα δε-
δομένα. Σε μία τέτοια περίπτωση
ανοίγει ζήτημα για το ποια θα είναι
η θέση του κ. Αντωνιάδη εντός του
κόμματος. Υπενθυμίζεται ότι ο ίδιος
αποτελούσε εξαρχής έναν από τους
πιο στενούς συνεργάτες του ΔΗ-
ΚΟϊκού προέδρου, ανέλαβε τη θέση
του εκπροσώπου Τύπου σε μία δύ-
σκολη περίοδο για το κόμμα και
δημιουργεί ερωτήματα πώς θα αξιο-

ποιηθεί ή αν θα κάνει ένα βήμα πί-
σω. Στενοί κύκλοι του περιβάλλον-
τός του, πάντως, σημειώνουν πως
ο ίδιος είναι πάντα πρόθυμος να
βοηθήσει το κόμμα από όποια θέση
κι αν βρίσκεται. Σε ό,τι αφορά τη
θέση του κεντρικού οργανωτικού,
ο Φύτος Κωνσταντίνου ήταν έτοι-
μος να αποχωρήσει μετά από μία
μακρά παραμονή στην εν λόγω θέ-
ση, δίδοντας τη σκυτάλη στον Πα-
ναγιώτη Παλατέ. Ο διορισμός του
ως σύμβουλου στο Προεδρικό λόγω
και της στενής σχέσης που απέ-
κτησε κατά τη διάρκεια του προ-

εκλογικού με τον Νίκο Χριστοδου-
λίδη έκανε τον κ. Κωνσταντίνου
να αναθεωρήσει και να επαναδιεκ-
δικήσει. 

Το πρόσωπο που φαίνεται να
φεύγει από την πρώτη γραμμή του
κόμματος είναι ο βουλευτής Λευ-
κωσίας Χρύσης Παντελίδης, ο οποί-
ος δεν θα διεκδικήσει θέση στο
εκτελεστικό γραφείο –δίδοντας
όπως λέγεται χώρο σε νέα πρόσωπα
να διεκδικήσουν με αξιώσεις– κάτι
που φαίνεται να σκέφτεται και ο
κοινοβουλευτικός εκπρόσωπος του
κόμματος Πανίκος Λεωνίδου. Όσο
όμως κι αν υπάρχει προσπάθεια
εμπλοκής νέων προσώπων, κάτι
τέτοιο δεν φαίνεται να προκύπτει
αυτή τη στιγμή εντός του κόμματος.
Οι λόγοι ασφαλώς και ποικίλουν: 

• Μία σειρά πρωτοκλασάτων
στελεχών που ενδεχομένως να έδι-
ναν τη θέση τους σε νέα πρόσωπα,
δεν υπουργοποιήθηκαν όπως ανα-
μενόταν. 

• Μία ομάδα στελεχών έχει απο-
μακρυνθεί, γιατί ένιωσε πως το
κόμμα μετατράπηκε σε κλειστό
κλαμπ που περιλαμβάνει τους συ-
νεργάτες του Νικόλα Παπαδόπου-
λου.

• Οι πολιτικές του κόμματος πλέ-
ον δεν είναι ξεκάθαρες, ούτε βεβαίως
και το ποια είναι η θέση του ΔΗΚΟ
στο κυβερνητικό σχήμα.

Αναμφίβολα, στο Δημοκρατικό
Κόμμα υπήρξε σοβαρή δυσφορία
μετά τη σύνθεση του Υπουργικού
Συμβουλίου. Και στο Εκτελεστικό
Γραφείο αλλά ακόμα και στην ίδια
τη Γραμματεία, υπήρξαν στελέχη
που θεώρησαν πως η κίνηση του
Χριστοδουλίδη να αφήσει εκτός
πρωτοκλασάτα ονόματα, αποτε-
λούσε προσβολή για το κόμμα και
την ίδια στιγμή απέτρεπε την όποια
ανανέωση προσώπων. Μία υπουρ-
γοποίηση για παράδειγμα της Χρι-
στιάνας Ερωτοκρίτου θα μπορούσε
να ανοίξει την πόρτα της βουλής
στον Μιχάλη Δαμιανό ή υπουργο-
ποίηση του Πανίκου Λεωνίδου,
στον Νεόφυτο Χαραλαμπίδη, οδη-
γώντας αναπόφευκτα σε κάποιας
μορφής ανανέωση. Το κλίμα είχε
ήδη χαλάσει καθώς στελέχη νιώ-
θουν πως βρίσκονται για τρίτη συ-
νεχόμενη θητεία εκτός κυβέρνησης.
Όμως, όσο κι αν υπάρχει γκρίνια
για τον τρόπο με τον οποίο ο Νίκος
Χριστοδουλίδης απέφυγε να βάλει
πρωτοκλασάτα στελέχη του ΔΗΚΟ,
η αλήθεια είναι πως υπάρχει και
εμφανής έλλειψη στελεχιακού προ-
σωπικού στο κόμμα του Κέντρου.
Ο Νικόλας Παπαδόπουλος επιχεί-
ρησε μία σχετική ανανέωση, δί-
δοντας τη γεμάτη κύρος θέση του
εκπροσώπου Τύπου στον Θεόδωρο
Μανιταρά.

Ο ίδιος δεν έχει βρει ακόμα τα
πατήματά του, οι δημόσιες παρου-
σίες του είναι μετρημένες και το
πολιτικό του αποτύπωμα δεν έχει
διαφανεί. Και η είδηση ένταξης της
Κατερίνας Χριστοφίδου στο δυνα-
μικό του ΔΗΚΟ είχε προκαλέσει
σημαντικές προσδοκίες, ωστόσο,
αναλαμβάνοντας τη διεύθυνση του
Γραφείου Τύπου φαίνεται πως έχει
πάρει πάνω της διεκπεραιωτικά
ζητήματα όπως τη συγγραφή των
ανακοινώσεων αντί να προχωρά
σε δημόσιες παρεμβάσεις. Πιο τε-
χνοκρατικό αντί πολιτικό ρόλο φαί-
νεται να επιλέγει και ο νυν διευ-
θυντής του γραφείου του Νικόλα
Παπαδόπουλου, Γιώργος Ιωάννου.

Στα λιμνάζοντα
νερά του ΔΗΚΟ

Πώς το κόμμα του Κέντρου αδυνατεί να ανανεωθεί παρά
τις σημαντικές αλλαγές που εκτυλίσσονται στο κομματικό σκηνικό 

Ο Νικόλας Παπαδόπουλος θα μπορούσε να ενισχυθεί πολιτικά δεδομένου ότι τη δεδομένη στιγμή είναι ένας από τους πιο έμπειρους πολιτικούς
στην κομματική σκακιέρα. Αυτή τη στιγμή, ωστόσο, το στοίχημα είναι να ενισχύσει τη δυναμική του κόμματός του, αλλά και να αποφύγει την επι-
σκίασή του από τον Νίκο Χριστοδουλίδη.

Σε αυτό το πολιτικό περιβάλλον και τη στε-
λεχιακή ανομβρία που επικρατεί, ο Νικόλας
Παπαδόπουλος αναλαμβάνει για τρίτη θητεία
την προεδρία του κόμματος. Με δεδομένο
ότι στον Δημοκρατικό Συναγερμό υπάρχει
μεν σημαντική ανανέωση αλλά σχετική πο-
λιτική απειρία, ο Νικόλας Παπαδόπουλος
θα μπορούσε να ενισχύσει το πολιτικό του
χαρτί. Οι μέχρι τώρα τοποθετήσεις του, η
ατυχής προσπάθειά του να στηρίξει την

κυβέρνηση Χριστοδουλίδη με την αναφορά
προς τον Πρόεδρο «αν δεν υπήρχες, θα σε
εφευρίσκαμε» δείχνει επί του παρόντος δυ-
σκολία όχι μόνο στο να ενισχυθεί πολιτικά,
αλλά και να βρει τα πατήματά του στα νέα
πολιτικά δεδομένα που προκαλεί η εκλογή
Χριστοδουλίδη. Το μεγάλο στοίχημα για
τον ίδιο προεκλογικά ήταν η εκλογή του
Νίκου Χριστοδουλίδη στην προεδρία, κα-
τοχυρώνοντας ότι το κόμμα του θα βρεθεί

ξανά στην εξουσία. Πλέον το στοίχημα για
τη νέα πενταετία είναι να κατοχυρώσει τη
ρυθμιστική του θέση στην κομματική σκα-
κιέρα, να επαναπατρίσει στελέχη, που είτε
έχουν αδρανοποιηθεί τα τελευταία χρόνια
είτε έχουν απομακρυνθεί λόγω διαφωνιών
και χειρισμών της ηγεσίας, και κυρίως να
καταφέρει να μην επισκιαστεί από τον Νίκο
Χριστοδουλίδη, αν ενδιαφέρεται για την
προεδρία το 2028. 

Στο κρίσιμο σταυροδρόμι του Νικόλα

<<<<<<

Μειωμένο ενδιαφέρον
παρουσιάζεται για
τις θέσεις της ηγετικής
πυραμίδας του ΔΗΚΟ,
καταδεικνύοντας πως
λίγα πράγματα αλλάζουν
εντός του κόμματος
του Κέντρου.
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Συνέντευξη στην
ΙΩΑΝΝΑ ΚΥΡΙΑΚΟΥ 

«Δυστυχώς στην Κύπρο, όπως και
σε όλες τις κοινωνίες βέβαια, υπάρ-
χει ρατσισμός και σε ποικίλες εκ-
φάνσεις: θεσμικός, κοινωνικός,
φυλετικός, ρατσισμός φύλου, θρη-
σκευτικός. Ο οποίος ρατσισμός, τα
τελευταία χρόνια, έχει αυξηθεί και
εκφράζεται και πιο έντονα. Τα μέσα
κοινωνικής δικτύωσης έπαιξαν κα-
θοριστικό ρόλο σε αυτό αλλά και
αποτυπώνουν το φαινόμενο. Εν-
δεχομένως το χειρότερο είναι ότι
υπάρχει ένας υφέρπων ρατσισμός
στην κυπριακή κοινωνία που τρο-
φοδοτείται από πολλές πηγές και
ο οποίος εκδηλώνεται κυρίως έναντι
των Τουρκοκυπρίων και των με-
ταναστών, αλλά όχι όλων των με-
ταναστών. Κυρίως εκδηλώνεται
έναντι μεταναστών με συγκεκρι-
μένα ταξικά και “οπτικά” χαρα-
κτηριστικά. Ο ρατσισμός κατευ-
θύνεται προς φτωχούς μετανάστες,
συνήθως μαύρου χρώματος. Διότι
τον Αφρικανό και τον Αραβα πο-
λυεκατομμυριούχο θα έλεγα ότι
μάλλον τον εκλιπαρούμε να έρθει
στην Κύπρο και να μας αγοράσει!»
λέει σε συνέντευξή του στην «Κ»
ο επίκουρος καθηγητής συγκριτικής
πολιτικής στο πανεπιστήμιο Λευ-
κωσίας, Γιάννος Κατσουρίδης.
Αφορμή για τη συνέντευξη στά-
θηκαν τα περιστατικά βίας που αυ-
ξήθηκαν το τελευταίο διάστημα
και αφορούσαν επιθέσεις εναντίον
αλλοδαπών διανομέων, οπαδών
άλλων ομάδων, όπως επίσης και ο
ξυλοδαρμός της 25χρονης Τουρ-

κοκύπριας από Ελληνοκύπριους
στην Αγία Νάπα. Ένα συμβάν που
προκάλεσε συζητήσεις για το κατά
πόσο υπήρχαν πολιτικές προεκτά-
σεις. Ο κ. Κατσουρίδης αναλύει τις
παραμέτρους που οδηγούν στις
ρατσιστικές συμπεριφορές στην
Κύπρο, τα όρια της ελευθερίας,
τους λόγους αλλά και την πολιτική
διάσταση του ρατσισμού. 

–Μέσα σε λίγες μόλις μέρες είχαμε
δύο σοβαρά περιστατικά βίας. Το
πρώτο αφορούσε διανομέα και
το δεύτερο την 25χρονη Τουρκο-
κύπρια. Μπορούμε να μιλάμε για
έξαρση περιστατικών ρατσισμού
στην Κύπρο ή πρόκειται για με-
μονωμένα περιστατικά;

–Ας θέσουμε πρώτα ένα πλαίσιο
το οποίο θα μας βοηθήσει να κα-
ταλάβουμε και να εξηγήσουμε και
αυτά τα περιστατικά μαζί με άλλα.
Το πρώτο είναι ότι η κυπριακή κοι-
νωνία βρίσκεται εδώ και μερικά
χρόνια σε ένα στάδιο μεταβατικό
λόγω των πολύ μεγάλων αλλαγών
που συντελούνται. Αυτή η μετα-
βατική φάση, σε συνδυασμό με
την πυκνότητα των γεγονότων
που λαμβάνουν χώρα και τη συμ-
πύκνωση του χρόνου μέσα στον
οποίο ξεδιπλώνονται, δημιουργεί
αποπροσανατολισμό αλλά και αλ-
λαγή συμπεριφορών, στάσεων και
αντιλήψεων σε μεγάλα τμήματα
του πληθυσμού. Η ένταξη στην
Ε.Ε., η αύξηση των μεταναστευτι-

κών και προσφυγικών ροών, οι διά-
φορες κρίσεις που βιώσαμε είναι
μερικά παραδείγματα τέτοιων αλ-
λαγών. Το δεύτερο είναι ότι η κοι-
νωνία μας ατομικοποιείται ολοένα
και περισσότερο και οι συλλογι-
κότητες περιθωριοποιούνται. Αυτό
έχει την επίπτωση ότι μειώνει τους
θεσμικούς και ευρύτερα κοινωνι-
κούς παράγοντες που μπορεί να
ασκήσουν περιορισμούς σε τέτοιου
είδους συμπεριφορές. Το κρισιακό
περιβάλλον των προηγούμενων
ετών συνυπάρχει με το μετακρι-
σιακό, χωρίς να έχουν ξεπεραστεί
οι ίδιες οι κρίσεις και κυρίως οι συ-
νέπειές τους, παρά την όποια κα-
νονικότητα έχει επέλθει. Αυτά δη-
μιουργούν διαφορετικής φοράς
αντιδράσεις. Ενίοτε ριζοσπαστι-
κοποίηση με προοδευτικό πρόσημο,
ενίοτε με αρνητικό, ενίοτε συντη-
ρητικοποίηση. Κάποτε όλα μαζί.
Η ριζοσπαστικοποίηση με αρνητικό
πρόσημο νοείται ως αυτή που οδη-
γεί σε αύξηση της βίαιης συμπε-
ριφοράς και της παραβατικότητας
ή σε υιοθέτηση πιο ακραίων θέσεων
σε διάφορα ζητήματα, όπως το με-
ταναστευτικό. Επιπλέον, υπάρχουν
και οργανωμένοι πολιτικοί φορείς
κυρίως στον χώρο της Ακροδεξιάς
που εκμεταλλεύονται τις κρίσεις
και τις αλλαγές αυτές.

Εχοντας θέσει ένα πολύ γενι-
κότερο πλαίσιο που δεν αφορά
μόνο στα φαινόμενα ρατσισμού
και αύξησης της παραβατικότητας,

το να εντάξουμε αυτές τις επιθέσεις,
ή και άλλες παρόμοιες, συλλήβδην
σε ένα πλαίσιο παραβατικότητας
και μόνο, είναι λάθος. Δυστυχώς
στην Κύπρο, όπως και σε όλες τις
κοινωνίες βέβαια, υπάρχει ρατσι-
σμός και σε ποικίλες εκφάνσεις:
θεσμικός, κοινωνικός, φυλετικός,
ρατσισμός φύλου, θρησκευτικός.
Ο οποίος ρατσισμός, τα τελευταία
χρόνια, έχει αυξηθεί και εκφράζεται
και πιο έντονα. Τα μέσα κοινωνικής
δικτύωσης έπαιξαν καθοριστικό
ρόλο σε αυτό, αλλά και αποτυπώ-
νουν το φαινόμενο. Ενδεχομένως
το χειρότερο είναι ότι υπάρχει ένας
υφέρπων ρατσισμός στην κυπριακή
κοινωνία που τροφοδοτείται από
πολλές πηγές και ο οποίος εκδη-
λώνεται κυρίως έναντι των Τουρ-
κοκυπρίων και των μεταναστών,
αλλά όχι όλων των μεταναστών.
Κυρίως εκδηλώνεται έναντι μετα-
ναστών με συγκεκριμένα ταξικά
και «οπτικά» χαρακτηριστικά. Ο
ρατσισμός κατευθύνεται προς φτω-
χούς μετανάστες, συνήθως μαύρου
χρώματος. Διότι τον Αφρικανό και
τον Αραβα πολυεκατομμυριούχο
θα έλεγα ότι μάλλον τον εκλιπα-
ρούμε να έρθει στην Κύπρο και να
μας αγοράσει! 

Τα συγκεκριμένα περιστατικά,
αν και δεν μπορώ να πω με βεβαι-
ότητα ότι είχαν ρατσιστικά κίνητρα,
θεωρώ πιθανό ότι είχαν. Αν αυξή-
θηκαν σε σχέση με το παρελθόν
επίσης το θεωρώ ως το πιθανότερο

σενάριο, διότι έχουν αυξηθεί οι
αντικειμενικές και υποκειμενικές
πηγές ανάδειξης και τροφοδότησης
του φαινομένου. Με το υποκειμε-
νικές αναφέρομαι στους πολιτικούς
και κοινωνικούς φορείς που «πα-
ράγουν» μισαλλοδοξία. Δυστυχώς,
στην Κύπρο δεν έχουμε διαχρονικές
βάσεις δεδομένων να συγκρίνουμε,
αλλά αποσπασματικές καταγραφές
και κυρίως από ιδιωτικούς φορείς
που κάνουν τη δουλειά που θα
έπρεπε να κάνει η Πολιτεία. Και
αν αναλογιστούμε ότι πολλά τέτοια
περιστατικά δεν καταγγέλλονται
καν, ή αν καταγγελθούν, καταγρά-
φονται με διαφορετικό χαρακτη-
ρισμό από τις κρατικές αρχές, τότε
αντιλαμβανόμαστε ότι το μέγεθος
του προβλήματος είναι ενδεχομέ-
νως ακόμα μεγαλύτερο. Η κανονι-
κοποίηση του ρατσισμού είναι ό,τι
χειρότερο μπορεί να συμβεί, αλλά
δυστυχώς δεν θα το απέκλεια. Δεν
θα τα χαρακτήριζα λοιπόν ως με-
μονωμένα περιστατικά, αν και δεν
μπορώ να απαντήσω με βεβαιότητα
για την έκταση και τη συστηματι-
κότητά τους. Εχουμε αρκετά τέ-
τοιου χαρακτήρα περιστατικά που
είδαν το φως της δημοσιότητας.

–Στις επιθέσεις εναντίον αλλο-
δαπών διανομέων ή στην περί-
πτωση επιθέσεων απέναντι σε
οπαδούς άλλων ομάδων εμπλέ-
κονται ανήλικοι ή νεαροί ενήλικοι.
Ισχύει πως στα σχολεία αλλά και
στις κερκίδες εκκολάπτεται η μι-
σαλλοδοξία;

–Δυστυχώς, η κυπριακή κοινω-
νία δεν είναι διαφορετική από άλλες

κοινωνίες στις οποίες υπάρχουν
πολλά εκκολαπτήρια μισαλλοδο-
ξίας, αποκλεισμού, εθνικισμού και
ρατσισμού, αλλά και ευρύτερα πα-
ραβατικής συμπεριφοράς. Διότι
δεν είναι όλα τα φαινόμενα ρατσι-
στικά προφανώς. Στα σχολεία, και
παρά τις αλλαγές και τις προσπά-
θειες που γίνονται, εξακολουθούν
να υπάρχουν εστίες τέτοιων αντι-
λήψεων και συμπεριφορών είτε
στα ίδια τα αναλυτικά προγράμματα
μερικές φορές, είτε σε μερίδα του
διδακτικού προσωπικού, είτε και
σε μερίδα του μαθητικού πληθυ-
σμού, η οποία δέχεται και άλλες
επιρροές στη διαμόρφωση των αν-
τιλήψεών της και όχι μόνο από το
σχολικό περιβάλλον. Οι ακροδεξιές
οργανώσεις που κηρύσσουν τη μι-
σαλλοδοξία έναντι ομάδων συναν-
θρώπων μας στοχεύουν και στρα-
τολογούν κατ’ εξοχήν νεαρότερης
ηλικίας πληθυσμό. Το ίδιο συμβαίνει
και με ένα μέρος της οπαδικής σκη-
νής, κάτι που έχουμε δει να συμ-
βαίνει αρκετές φορές στην Κύπρο.
Για παράδειγμα, τα πανό στα γή-
πεδα που έγραφαν «Immigrants
you are not welcome» ή τα συν-
θήματα για νεκρούς Τούρκους. Οι
νεαρότερες ηλικίες είναι πολύ ευ-
κολότερο να ενεργήσουν με αυ-
θορμητισμό και υπό επηρεασμό
χωρίς να μπορούν πάντα να θέσουν
τα ζητήματα σε πλαίσιο και προ-
οπτική, ούτε ακόμα και τις δικές
τους ενέργειες.

Η πηγή και
το αποτύπωμα
του ρατσισμού 

Ο Γιάννος Κατσουρίδης αναλύει στην «Κ» τις μεγάλες
αλλαγές που συντελούνται στην κυπριακή κοινωνία 

–Η περίπτωση επίθεσης εναντίον
της 25χρονης Τουρκοκύπριας
μπορεί να έχει πολιτικές προ-
εκτάσεις;

–Από μόνο του το περιστατικό
αυτό θα έλεγα πως όχι, ή καλύτερα
ελπίζω πως όχι. Αν όμως αυτό απο-
δειχτεί κάτι πέραν από αποσπα-
σματικό, και ακόμα χειρότερα αν
συνεχίσει και αν επαναλαμβάνεται,
θα αφήσει οπωσδήποτε αποτύπω-
μα πολιτικό, αρνητικού περιεχο-
μένου. Κάθε τέτοιο περιστατικό
σίγουρα αφήνει κάτι πίσω του ως
προς την πιθανότητα ειρηνικής
και ομαλής συμβίωσης των δύο
κοινοτήτων. Ιδιαίτερα όταν ανα-
παράγεται και πλαισιώνεται ως

ενδεικτικό της αδυναμίας συνύ-
παρξης των δύο κοινοτήτων.
–Λέγεται πως για την έξαρση της
ρητορικής μίσους που εξαπλώ-
νεται διεθνώς τα τελευταία χρόνια
ρόλο παίζουν συγκεκριμένοι κοι-
νωνικοί παράγοντες. Στην Κύπρο
ποιοι παράγοντες οδήγησαν σε
τέτοιες συμπεριφορές; 

–Πριν από μερικά χρόνια είχαμε
κάνει μια εκτεταμένη έρευνα για
το θέμα της ρητορικής μίσους στην
Κύπρο και στις δύο κοινότητες.
Αυτό που είδαμε είναι ότι προφανώς
δεν είναι μονοπαραγοντική η απάν-
τηση. Είναι ένας συνδυασμός πα-
ραμέτρων που οδηγούν σε αυτές
τις συμπεριφορές. Το μεγάλο πλαί-

σιο το οποίο παράγει αυτές τις ρη-
τορικές συμπεριφορές είναι ο εθνι-
κισμός, ο οποίος στην Κύπρο ευ-
δοκιμεί και ανά περιόδους οξύνεται.
Αρκετά καθοριστικό ρόλο στην πε-
ρίπτωση της Κύπρου διαδραματίζει
το βαρύ ιστορικό φορτίο αντιπα-
ράθεσης και εχθρότητας που φέ-
ρουν μαζί τους οι δύο κοινότητες
και που ανακινήθηκε στη μνήμη
τα τελευταία χρόνια με διάφορες
αφορμές. Κάθε φορά που εξελίσ-
σεται μια φάση συνομιλιών και
καλλιεργείται η εντύπωση ότι κον-
τεύουμε κάπου, και εδώ δεν σχο-
λιάζω το περιεχόμενο του τι συζη-
τείται, ταυτόχρονα, δημιουργούνται
και αισθήματα ανασφάλειας σε με-

ρίδα του πληθυσμού ή εναντίωσης,
που επαναφέρουν στη μνήμη αυτό
το ιστορικό φορτίο ή και δημιουρ-
γούν νέο απόθεμα. Αυτό αφορά
στη ρητορική μίσους ενάντια στην
έτερη κυπριακή κοινότητα. Μια
δεύτερη ομάδα παραγόντων που
προκαλεί ρητορικές μίσους ενάντια
και σε άλλες ομάδες του πληθυσμού
πέραν των Τουρκοκυπρίων, είναι
οι θεσμικοί. Κυρίως στο πώς το
κράτος, στις διάφορες του εκφρά-
σεις, αντιμετωπίζει τέτοια περι-
στατικά. Αν δηλαδή δημιουργεί το
αναγκαίο θεσμικό πλαίσιο και κυ-
ρίως αν το εφαρμόζει, αν δημιουργεί
θεσμούς και πολιτικές πρόληψης,
αν αντιμετωπίζει άμεσα τα φαινό-

μενα όταν εκδηλώνονται κτλ. Κάτι
που στις πλείστες φορές δεν γίνεται.
Μία τρίτη ομάδα παραγόντων είναι
ευρύτεροι κοινωνικοί και πολιτικοί.
Στους πολιτικούς αναφερόμαστε
κυρίως στους φορείς εκείνους (κόμ-
ματα, οργανώσεις, κτλ.) που καλ-
λιεργούν αυτές τις ρητορικές μίσους
ανάμεσα στον πληθυσμό. Και στην
Κύπρο έχουν δυστυχώς αυξηθεί
αυτοί οι φορείς, προεξάρχοντος
ακροδεξιών ομαδώσεων και κομ-
μάτων. Ολα αυτά δημιουργούν ανα-
σφάλειες οι οποίες εύκολα κατευ-
θύνονται ενάντια στον οποιανδή-
ποτε «άλλο» που τυγχάνει να έχει
διαφορετικά χαρακτηριστικά από
τα δικά μας. 

Πολιτική
εκμετάλλευση

–Το μεταναστευτικό υπήρξε ένα
από τα κύρια ζητήματα που ανέ-
δειξαν ή ενίσχυσαν την ρητορική
μίσους στην Κύπρο. Είναι αποτέ-
λεσμα συγκεκριμένων κοινωνικών
παραγόντων η ένδειξη της μη ανο-
χής στη διαφορετικότητα ή έτυχε
πολιτικής εκμετάλλευσης;

–Οι κρισιακές καταστάσεις δη-
μιουργούν το υπόστρωμα αλλά από
μόνο του δεν είναι αρκετό πολλές
φορές. Η μισαλλοδοξία και η ρη-
τορική μίσους υποκινείται πολιτικά,
όπως και σε πολλές άλλες χώρες,
και τυγχάνουν και εκμετάλλευσης
μετά. Είναι ένας φαύλος κύκλος
στον οποίο σε πολλές περιπτώσεις
το φαινόμενο καλλιεργείται από
συγκεκριμένους φορείς, με συγκε-
κριμένο τρόπο και στόχο, οι οποίοι
αφού συμβάλουν στην όξυνσή του,
έρχονται μετά να «δρέψουν» τους
καρπούς και να το εκμεταλλευτούν
πολιτικά. Πατούν σε ένα υπαρκτό
κοινωνικό ζήτημα, διότι το μετα-
ναστευτικό είναι ένα υπαρκτό ζή-
τημα, το πλαισιώνουν με τον τρόπο
που επιλέγουν (για παράδειγμα ο
μετανάστης ως κλέφτης δουλειών),
ή και το παραμορφώνουν σε αρκε-
τές περιπτώσεις (το στερεότυπο
του «μετανάστη εγκληματία»), δη-
μιουργώντας αισθήματα φόβου,
ανασφάλειας και εχθρότητας, για
να έρθουν μετά να δαχτυλοδείξουν
τον μετανάστη, τον «άλλο», ως φταί-
χτη και να προσφέρουν «έξυπνες»
και «απλές» λύσεις του στυλ «να
παν πίσω σπίτια τους». 
–Βεβαίως η μη ανοχή στη διαφο-
ρετικότητα δεν περιορίζεται στην
κοινωνία, αλλά παρατηρείται η
ροπή προς τον ρατσισμό και σε
πολιτικά πρόσωπα. Το είδαμε για
παράδειγμα στην περίπτωση του
Ανδρέα Θεμιστοκλέους. Πού οφεί-
λεται;

–Η πολιτική δεν είναι αυτόνομη
και ανεξάρτητη από την κοινωνία.
Δεν υπάρχει στο δικό της ροζ συν-
νεφάκι όσο και αν μερικές φορές
το πολιτικό σύστημα δίνει αυτή
την εικόνα. Το πολιτικό πεδίο «μιλά»
και συνδιαλέγεται με την κοινωνία
καθημερινά. Κάποτε εκφράζει ή
αναπαράγει το κοινωνικό αίτημα
και αίσθημα, κάποτε το δημιουργεί,
κάποτε το πλαισιώνει με άλλους
τρόπους. Οπως υπάρχουν τέτοια
φαινόμενα στην κοινωνία έτσι
υπάρχουν και στην πολιτική. Το
παράξενο θα ήταν να μην υπήρχαν
στην πολιτική. Στο πολιτικό πεδίο
υπάρχουν αφενός πολιτικές δυνά-
μεις ή πολιτικά πρόσωπα που έχουν
τέτοιου είδους απόψεις. Μπορεί το
επιχείρημα να φορέσει άλλους μαν-
δύες για να μην μπορεί να χαρα-
κτηριστεί ρατσισμός, αλλά στη
βάση τους είναι μορφές ρατσισμού.
Αφετέρου, εκμεταλλεύονται αισθή-
ματα που υπάρχουν σε ομάδες του
πληθυσμού για ψηφοθηρικούς ή
και πολιτικούς σκοπούς.   

Ρατσισμός
και ελευθερία 

του λόγου
–Ο αντίλογος θέλει τέτοιου είδους
ρητορική να εμπίπτει στην ελευ-
θερία του λόγου. Πού μπαίνει το
μέτρο και με ποιο τρόπο μπορούν
να ελεγχθούν όσοι καταφεύγουν
στη μισαλλοδοξία;

–Ο ρατσισμός δεν εμπίπτει στα
θέματα ελεύθερης έκφρασης ιδεών.
Είναι νοσηρό φαινόμενο στον πυ-
ρήνα του, στην άρθρωσή του και
στην έκφρασή του. Οπουδήποτε
εμφανίζεται και από οποιανδήποτε,
πρέπει να αντιμετωπίζεται άμεσα.
Έτσι και αλλιώς, η ελευθερία λόγου
δεν πρόκειται για απόλυτο δικαίωμα
που δεν υπόκειται σε κανέναν πε-
ριορισμό. Το μέτρο θεωρώ ότι δεν
είναι το αν κάποιος έχει αυτές τις
ιδέες, που δυστυχώς ορισμένοι τις
έχουν και θα συνεχίσουν να τις
έχουν. Το όριο μπαίνει όταν κάποιος
προβαίνει σε πράξεις ρατσισμού,
όταν εξωτερικεύει συμπεριφορά
που υποκινεί και προκαλεί διακρί-
σεις, μίσος ή βία κατά άλλου προ-
σώπου ή ομάδας προσώπων, στη
βάση διαφόρων προσδιοριστικών
χαρακτηριστικών όπως της φυλής,
του χρώματος, της θρησκείας, της
εθνοτικής καταγωγής, του σεξουα-
λικού προσανατολισμού, ή την ανα-
πηρία.

Ο εθνικισμός και το βαρύ ιστορικό φορτίο

<<<<<<

«Υπάρχει ένας
υφέρπων ρατσισμός
στην κυπριακή κοινω-
νία που τροφοδοτείται
από πολλές πηγές και
εκδηλώνεται κυρίως
έναντι των Τ/κ και των
μεταναστών, αλλά όχι
όλων των μεταναστών».

<<<<<<

Το πολιτικό πεδίο «μι-
λά» και συνδιαλέγεται με
την κοινωνία καθημερι-
νά. Κάποτε εκφράζει ή
αναπαράγει το κοινωνι-
κό αίτημα και αίσθημα,
κάποτε το δημιουργεί,
κάποτε το πλαισιώνει
με άλλους τρόπους.

Οι κρισιακές καταστάσεις δημι-
ουργούν το υπόστρωμα για μισαλ-
λοδοξία και ρητορική μίσους αλλά
υποκινείται και πολιτικά, λέει στην
«Κ» ο Γιάννος Κατσουρίδης. 
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Συνέντευξη στη 
ΜΑΡΙΝΑ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

Σαράντα έξι χρόνια μετά τον θά-
νατο του Μακαρίου, τα πάθη εξα-
κολουθούν να υφίστανται και τα
στρατόπεδα να χωρίζονται με ευ-
κολία μεταξύ των τυφλών οπαδών
και πολέμιών του. Ηταν ένας πο-
λιτικός Μεσσίας ή ένας από τους
κύριους παράγοντες της εθνικής
καταστροφής που ακολούθησε;
Στις μέχρι τώρα βιογραφίες και
αναλύσεις που καταγράφηκαν λεί-
πει η αντικειμενική ανάλυση για
τον άνθρωπο του οποίου η παρου-
σία υπήρξε καταλυτική ως προς
την εξέλιξη της σύγχρονης κυ-
πριακής ιστορίας. Στο βιβλίο, ωστό-
σο, του ιστορικού και ερευνητή
Μάριου Θρασυβούλου «Μακάριος
1948-1959: Η πολιτική ηγεμονία
και εξέλιξη προς τον αυταρχισμό»
επιχειρείται για πρώτη φορά μία
ψύχραιμη παρουσίαση του ψυχι-

σμού αλλά και των συγκυριών που
οδήγησαν στην κυριαρχία του Μα-
καρίου αλλά και τη ροπή του στον
αυταρχισμό. Ο Μάριος Θρασυβού-
λου δεν αποδομεί αλλά φωτίζει
την ψυχοσύνθεση του ανθρώπου
που χάραξε τη σύγχρονη κυπριακή
ιστορία, τα παιδικά του τραύματα,
τις αδυναμίες του, τους τακτικι-
σμούς, αλλά και την ασυνέπεια
των πολιτικών του θέσεων. Την
ίδια στιγμή αναλύει σε βάθος το
πολιτικό σκηνικό της εποχής, την
αδυναμία της αστικής τάξης να
αποκτήσει πολιτικό κόκαλο και
να αντιδράσει, τις διαφοροποιήσεις
της Δεξιάς που επέτρεψε στην Εκ-
κλησία να έχει τον πρωταγωνιστικό
ρόλο και την αμηχανία της Αρι-
στεράς, η οποία φοβόταν την πο-
λιτική της απομόνωση. 
–Γιατί, ενώ έχουν περάσει 46 χρό-
νια από τον θάνατο του Μακαρίου,
οι πλείστες βιογραφίες που έχουν
γραφτεί μέχρι σήμερα είτε τον
μυθοποιούν είτε τον δαιμονοποι-
ούν; 

–Θα συμπλήρωνα λέγοντας ότι
ακόμα και οι πλείστες σοβαρές βι-
βλιογραφικές αναφορές στον Μα-
κάριο αποφεύγουν να ενδιατρίψουν
αρκετά βαθιά στο ζήτημα και να
κάνουν μια ουσιαστική αποτίμηση
της παρουσίας του. Θεωρώ ότι ως
κοινότητα δυσκολευόμαστε να εξε-
λιχθούμε πολιτικά, δεν βγαίνουμε
από το καβούκι μας και δεν προ-

χωρούμε εύκολα σε μια κριτική
προσέγγιση της ιστορίας μας. Πα-
ραμένουμε περιχαρακωμένοι σε
παλιά ή νέα στρατόπεδα, ενώ ο
Μακάριος και ο Γρίβας διατηρούν
ακόμα και σήμερα ένα υπέρμετρο
βάρος. Το Κυπριακό, ως ένα χρο-
νίζον πρόβλημα, δυσκολεύει επίσης
την πρόοδό μας. Αυτά όλα επηρε-
άζουν τους ερευνητές και τους συγ-
γραφείς. Έτσι, για λόγους «εθνι-

κούς», πολιτικούς, παραταξιακούς,
συμφεροντολογικούς ακόμα, βλέ-
πουμε είτε αγιογραφήσεις του Μα-
καρίου και μια προσπάθεια να μη
«θιγεί», αφού είναι για τους πιο
πολλούς σε Κύπρο και Ελλάδα εθνι-
κό σύμβολο, είτε ακραία απαξίωση
βασισμένη σε κουτσομπολιά και
θεωρίες συνωμοσίας. 
–Γιατί, ακόμα και σήμερα, υπάρ-
χουν πολιτικοί και κόμματα που

υπερασπίζονται τυφλά τις πολι-
τικές Μακαρίου; Είναι και αυτό
ένδειξη ότι δεν έχουμε ακόμη
ωριμάσει πολιτικά; Και πώς εξη-
γείτε το γεγονός ότι ο Μακάριος
θεωρείται το πρότυπο ηγέτη στην
Κύπρο από νέους πολιτικούς; 

–Η έλλειψη πολιτικής ωρίμανσης
από μέρους της κοινότητας και η
αδυναμία των πολιτικών δυνάμεων
να θέσουν ένα θαρραλέο πλάνο

προς τα μπρος αλλά και απεγκλω-
βισμού τους από τη στενή οπτική
τους πάνω στο Κυπριακό, οδηγούν
σε βολικές διαδρομές του παρελ-
θόντος. Αυτές οι διαδρομές βρί-
σκουν την έκφρασή τους στις πο-
λιτικές πρακτικές και αντιλήψεις
του Μακαρίου. Οι παρακαταθήκες
του Μακαρίου έγιναν κτήμα του
ελληνοκυπριακού πολιτικού προ-
σωπικού και ιδιαίτερα των πλείστων

Προέδρων: Η άντληση κύρους από
την κρατική υπόσταση τής έστω
και κουτσουρεμένης Κυπριακής
Δημοκρατίας, η έμφαση στη δια-
σφάλιση της εξουσίας και των προ-
νομίων που αυτή παρέχει, η στενή,
εγωιστική, ελληνοκυπριακή ματιά
σε ό,τι συμβαίνει δίπλα μας και
στον κόσμο, η εργαλειακή σχέση
με την Ελλάδα και τον ευρύτερο
ελληνισμό, η έλλειψη καθαρού μυα-
λού και σχεδίου όσον αφορά το Κυ-
πριακό, η αναβλητικότητα και η
πονηριά, όταν μπροστά παρουσιά-
ζεται μια νέα πρωτοβουλία λύσης,
η περιφρόνηση των Τουρκοκυ-
πρίων. Όχι τυχαία, βλέπουμε τα
τελευταία χρόνια πολιτικούς με φι-
λογριβικές-ενωτικές καταβολές και
παραδόσεις να δηλώνουν πίστη
στις μακαριακές παρακαταθήκες. 
–Παρά τις υπερβολές που κατα-
γράφηκαν και λέχθηκαν γύρω
από τις ικανότητες του Μακαρίου,
υπήρχαν τελικά εκείνα τα χαρα-
κτηριστικά που μπορούσαν να
τον καταστήσουν ικανό ηγέτη; 

–Ο Μακάριος είχε τον χρόνο και
τις ευκαιρίες να δείξει αν, πέρα από
δημεγέρτης, ήταν ένας οραματιστής
και στοχαστής πολιτικός. Δεν το
έκανε. Τα ατομικά χαρακτηριστικά
του, τον βοήθησαν να εξελιχθεί
και να δυναμώσει όταν μπροστά
του είχε το παλλαϊκό και ρομαντικό
αίτημα για Ένωση, από το 1948
μέχρι το 1955. Αυτά τα χαρακτη-
ριστικά, όμως, δεν τον βοήθησαν
στη συνέχεια, όταν τα πράγματα
στο Κυπριακό άρχισαν να δυσκο-
λεύουν, όταν δηλαδή άρχισε ο αγώ-
νας της ΕΟΚΑ, η Τουρκία ενεπλάκη
για τα καλά, οι Τουρκοκύπριοι συγ-
κεκριμενοποίησαν τον αγώνα τους
για διχοτόμηση, ο ίδιος εξορίστηκε,
ο Γρίβας άρχισε να αυτονομείται
τελείως, παρουσιάζονταν σχέδια
λύσης, ξέσπασαν οι διακοινοτικές
συγκρούσεις του 1958 κ.ά. Τότε, ο
Μακάριος έδειχνε να μην έχει την
αυτοπεποίθηση που είχε προηγου-
μένως, να μην είναι σίγουρος ούτε
για την Ένωση ούτε για την ανε-
ξαρτησία, ήταν μπερδεμένος και
ασταθής μπροστά στις μεγάλες ευ-
θύνες και στα κρίσιμα διλήμματα,
δεν κατανοούσε τις εξελίξεις, υπο-
τιμούσε τους κινδύνους για το νησί.
Θεωρώ δηλαδή ότι δεν θα μπορούσε
ποτέ να γίνει ικανός και διορατικός
ηγέτης. 
–Ηταν, δηλαδή, καθαρά θέμα συγ-
κυριών η επικράτησή του;

–Δεν πρέπει, φυσικά, να υποτι-
μούνται τα ιδιαίτερά του χαρακτη-
ριστικά, όπως η όρεξη για δουλειά,
η ευφάνταστη δράση, η προσεγ-
μένη εμφάνιση και οι καλοδουλε-
μένες ομιλίες του, τα οποία απο-
τέλεσαν και αυτά έναν σημαντικό
παράγοντα για την επικράτησή
του. Κυρίως όμως, λειτούργησε
ένας συνδυασμός παραγόντων,
που έχουν να κάνουν με την κοι-
νωνική και πολιτική κατάσταση
της εποχής, τη δύναμη της Εκκλη-
σίας, την αδυναμία των πολιτικών
δυνάμεων να αμφισβητήσουν την
πρωτοκαθεδρία της Εκκλησίας και
της Εθναρχίας.

–Στο βιβλίο υπογραμμίζεται η
αμήχανη στάση που τηρούσε το
ΑΚΕΛ απέναντι στην επικράτηση
του Μακαρίου και της Εκκλησίας.
Πού οφείλεται η πρωτοτυπία της
Αριστεράς στην Κύπρο να απο-
φεύγει τη σύγκρουση ή να προ-
σπαθεί να γίνει μέρος της εθνικής
συμμαχίας; 

–Το ΑΚΕΛ ήταν επηρεασμένο
από τις γενικές κατευθύνσεις που
έδινε η Μόσχα και από τη ρητορική
του κομμουνιστικού κέντρου, αλλά
γενικά πολιτευόταν με βάση το κυ-
πριακό περιβάλλον. Η στενότητα
του χώρου της Κύπρου, η αποικιο-
κρατία, το ειδικό βάρος της Εκκλη-
σίας, ο κοινωνικός συντηρητισμός,
η υπερίσχυση του εθνικισμού και
το επίπεδο της ηγεσίας του κόμ-
ματος καθόρισαν την πορεία της
Αριστεράς. Το ιδεολογικό φορτίο
και οι αντιλήψεις που κουβαλούσε
η ηγεσία ήταν πρωταρχικής σημα-
σίας. Ιδιαίτερα με την επικράτηση
του Παπαϊωάννου στα τέλη της δε-
καετίας του 1940, το κόμμα αντι-
κρίζει τα πράγματα ακόμα πιο συν-
τηρητικά και δείχνει να μην μπορεί
να τραβήξει έναν θαρραλέο δρόμο
προς τα μπρος βασισμένο εξολο-
κλήρου στις αρχές του. Λόγω χα-
ρακτήρα, πρωτοπορεί μεν στους
εργατικούς και κοινωνικούς αγώνες,

κάνει επίκληση της ανάγκης για
συνεργασία με τους Τουρκοκύπρι-
ους, αλλά στο κυρίαρχο εθνικό ζή-
τημα δεν τολμά να πάει ενάντια
στο ρεύμα. 
–Ισως αυτή η στάση να έκανε το
ΑΚΕΛ τόσο μεγάλο κόμμα σε αν-
τίθεση με άλλα αριστερά κόμματα
του εξωτερικού; 

–Η ηγεσία του επικαλούνταν
τον κίνδυνο της απομόνωσης για
να δικαιολογήσει την ιδεολογική
της υποχώρηση, ξέροντας ότι η
Ενωση ήταν αυτή που θα διασφά-
λιζε στο κόμμα τη λαϊκή αποδοχή.
Και είναι γι’ αυτό που παρατηρούμε
ότι, παρόλες τις επιθέσεις που δε-
χόταν από την Εθναρχία και τη Δε-
ξιά, το κόμμα έκανε συνεχώς προ-
σπάθειες για σύμπλευση με τους
εθνικόφρονες, στήριζε ουσιαστικά
τον Μακάριο και αναγνώριζε τον
εθναρχικό του ρόλο. Ναι, ισχύει
αυτό που λέτε για το ΑΚΕΛ. Η σύμ-
πλευση της κοινωνικής και φιλερ-
γατικής πολιτικής από τη μια, και
της εθνικιστικής πολιτικής από
την άλλη, το μαζικοποιεί μεν, αλλά
του αφαιρεί τη δυνατότητα να θέσει
τις βάσεις για μελλοντική ηγεμονία
στο νησί. 
–Ούτε βεβαίως η αστική τάξη
στην Κύπρο, σε αντίθεση με άλλες
χώρες, αντιλήφθηκε την κρισι-

μότητα του ρόλου της και έτσι
ακολούθησε παθητική στάση.
Ηταν αποτέλεσμα της απουσίας
πολιτικής συνείδησης ή της επι-
θυμίας να βρίσκεται κοντά στην
εξουσία; 

–Λόγω γεωγραφίας και λόγω απο-
κλειστικής σύνδεσης με το κλειστό
περιβάλλον του νεοσύστατου ελ-
ληνικού κράτους, οι Ελληνοκύπριοι
αστοί δεν κατάφεραν να αφομοι-
ώσουν πρωτοπόρες ιδέες που δια-

κινούνταν τότε στην Ευρώπη. Κα-
τακλύστηκαν από τις συντηρητικές
ιδέες, με κυρίαρχη αυτή του αλυ-
τρωτισμού. Αν οι ιδέες του Διαφω-
τισμού γίνονταν κτήμα έστω και
μιας μικρής μειοψηφίας, τότε τα
πράγματα πιστεύω ότι θα ήταν αλ-
λιώς. Θα βλέπαμε μια πολιτική και
ιδεολογική συγκρότηση, ένα σοβαρό
κόμμα που θα έβλεπε μπροστά και
που κυρίως θα εξέφραζε τα συμφέ-
ροντα των Κύπριων αστών συνολικά.
Αντίθετα, η έλλειψη οράματος έθεσε
την άρχουσα τάξη σχεδόν στο πε-
ριθώριο. Αναγνώρισε τον ηγετικό
ρόλο της Εκκλησίας, αφέθηκε να
παίξει έναν παθητικό ρόλο στις εξε-
λίξεις. Η συνδιαλλαγή με την εξουσία,
πρώτα με την αποικιακή και μετέ-
πειτα με τη μακαριακή, ήταν το φυ-
σιολογικό επακόλουθο. 
–Πώς απαντάτε σε αυτούς που
απορρίπτουν τα περί αυταρχι-
σμού του Μακαρίου, υποστηρί-
ζοντας ότι ήταν δημοκρατικά
εκλεγμένος ηγέτης της Κυπριακής
Δημοκρατίας; 

–Η παντοδυναμία του Μακαρίου
υπήρχε από τη δεκαετία του 1950,
όπως εξάλλου περιγράφω στο βι-
βλίο. Η μεγάλη πλειοψηφία της κοι-
νότητας τον αναγνώριζε ως τον
μοναδικό εκπρόσωπο και διαχει-
ριστή του μέλλοντός της, έστω και

σε συνθήκες αποικιοκρατίας. Ο
Μακάριος ήταν νομιμοποιημένος
ηγέτης, δεν το αμφισβητεί κανένας
αυτό. Δεν σημαίνει όμως ότι λει-
τουργούσε δημοκρατικά. Με την
πάροδο του χρόνου, αγνοούσε και
περιφρονούσε όλο και πιο πολύ τις
πολιτικές δυνάμεις, μεγάλες ή μι-
κρές, ακόμα και τα υπόλοιπα μέλη
της Εθναρχίας, δεν τις ενημέρωνε
για τις κινήσεις του, ήταν αυταρ-
χικός, ενώ μεταξύ 1957-1959 ο αυ-
ταρχισμός του πήρε μια βίαιη μορ-
φή. Ειδικά όλο το 1959, με την επι-
στροφή του στην Κύπρο, τη συγ-
κρότηση της μεταβατικής κυβέρ-
νησης και την προεκλογική περίο-
δο, ο Μακάριος έπνιξε τις φωνές
αμφισβήτησής του, αριστερές και
δεξιές. Κατάφερε, μάλιστα, με ένα
αντιδημοκρατικό νομοσχέδιο να
ελέγξει τη βουλή που θα εκλεγόταν
το καλοκαίρι του 1960. Τα πράγματα
φυσικά δεν μένουν στατικά. Την
περίοδο 1960-1977 το πολιτικό σύ-
στημα εξελίσσεται, δημιουργούνται
νέα κόμματα, η βουλή λειτουργεί
και παράγει έργο. Ουσιαστικά όμως,
έστω και με διαφορετικό τρόπο, η
παντοδυναμία του συνεχίζεται,
όπως συνεχίζεται και ο έλεγχός του
πάνω στο πολιτικό σύστημα. Υπήρ-
χε μια στρεβλή κατάσταση, στην
οποία συνυπήρχαν η κουτσουρε-

μένη δημοκρατία και ο αυταρχισμός
της εξουσίας. 

Ο βοναπαρτισμός
–Στο βιβλίο κάνετε λόγο για βο-
ναπαρτισμό του Μακαρίου. Είναι
ο βοναπαρτισμός μία ασθένεια
που έχει εκλείψει από την πολι-
τική σκηνή του τόπου ή μπορεί
εύκολα να επανέλθει υπό κάποιες
προϋποθέσεις; 

–Γενικά το πολιτικό σύστημα
έχει κάνει βήματα προόδου, υπάρχει
ποικιλία κομμάτων, η βουλή λει-
τουργεί σχετικά καλά, ο επικεφαλής
του κράτους είναι λίγο πολύ υπό-
λογος για τις πράξεις του. Με βάση
τις υπάρχουσες πολιτικές και κοι-
νωνικές συνθήκες, είναι δύσκολο
να εμφανιστεί ξανά ένα παρόμοιο
φαινόμενο. Όμως, τίποτε δεν είναι
σίγουρο. Αν μελλοντικά, για παρά-
δειγμα, μια πολύ σοβαρή οικονο-
μική, πολιτική ή κοινωνική κρίση
συνδυαστεί με την αδυναμία των
πιο σοβαρών πολιτικών δυνάμεων
να αναλάβουν τον ρόλο τους, με
την εμφάνιση ευκαιριακών λαϊκί-
στικων κομμάτων, με την αδυναμία
της βουλής να ελέγξει την εξουσία
και με την παρουσία στο προσκήνιο
μιας συντηρητικής αλλά και δυνα-
μικής προσωπικότητας, τότε όλα
μπορούν να συμβούν.

Η παραδοξότητα του ΑΚΕΛ

Το ΑΚΕΛ παρόλες τις
επιθέσεις που δεχόταν
από την Εθναρχία και 
τη Δεξιά, έκανε συνεχώς
προσπάθειες για σύμ-
πλευση με τους εθνικό-
φρονες, στήριζε ουσια-
στικά τον Μακάριο 
και αναγνώριζε τον
εθναρχικό του ρόλο.

Βλέπουμε τα τελευταία
χρόνια πολιτικούς 
με φιλογριβικές-
ενωτικές καταβολές και 
παραδόσεις να δηλώ-
νουν πίστη στις μακα-
ριακές παρακαταθήκες.

Ο Μακάριος δεν 
θα μπορούσε να γίνει

διορατικός ηγέτης
Ηταν μπερδεμένος μπροστά στις μεγάλες ευθύνες, δεν κατανοούσε 

τις εξελίξεις και υποτιμούσε τους κινδύνους για το νησί, 
λέει ο ιστορικός και ερευνητής Μάριος Θρασυβούλου

Το βιβλίο του Μάριου Θρασυ-
βούλου «Μακάριος 1948-
1959: Η πολιτική ηγεμονία και
εξέλιξη προς τον αυταρχισμό»
επιχειρεί να παρουσιάσει για
πρώτη φορά με ψυχραιμία,
τον ψυχισμό του ανθρώπου
που χάραξε τη σύγχρονη κυ-
πριακή ιστορία.

Για λόγους «εθνικούς», πολιτικούς, παραταξιακούς, συμφεροντολογικούς ακόμα, βλέπουμε αγιογραφήσεις
του Μακαρίου και μια προσπάθεια να μη «θιγεί», αφού είναι για τους πιο πολλούς εθνικό σύμβολο. 



Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η l     11Ε Π Ι Κ Α Ι Ρ Ο Τ Η ΤΑΚυριακή 11 Ιουνίου 2023

ΑΥΘΟΡΜΗΤΩΣ / Γράφει ο ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗΣ

Στις στάσεις στεκόμαστε!
Η Κύπρος έχει, σύμφωνα με έρευνα της
Greenpeace, από τις καλύτερες δημόσιες
συγκοινωνίες. Ξεχώρισαν για τα easy-to-
use εισιτήρια και τις εκπτώσεις… Μάλι-
στα, και εμείς καλώς σας βρήκαμε! Τώρα
τα δρομολόγια, οι στάσεις και τα στέγα-
στρα που δεν υπάρχουν, μάλλον δεν ήταν
στα ερωτήματα της εν λόγω έρευνας και
δεν είναι και σημαντικά, όταν μιλάς για
δημόσιες συγκοινωνίες. Έχω μια ερώτη-
ση όμως. Έχουν χρησιμοποιήσει άραγε
τις δημόσιες συγκοινωνίες στην Κύπρο τα
πρόσωπα που εκπόνησαν τη μελέτη;
Έχουν ταξιδέψει από τη Μακεδονίτισσα
στην Αγλαντζιά; Περίμεναν σε κάποια
από τις στάσεις, με βροχή ή υπό 40 βαθ-
μούς κελσίου; Βρήκαν να καθίσουν σε κά-
ποιο παγκάκι ενόσω περίμεναν; Εκτός και
αν το μόνο σημαντικό είναι το φθηνό εισι-
τήριο, που σαφώς είναι πολύ σημαντικό,
αλλά μη φτάσουμε και στο ό,τι πληρώνεις
παίρνεις… Μένει βέβαια ότι έχουμε από
τις καλύτερες δημόσιες συγκοινωνίες,
εμείς και το Λουξεμβούργο, η Μάλτα, η
Αυστρία, η Γερμανία. Τέλεια. Πάντως, τον
τερματικό στο Μακάρειο Στάδιο στη Μα-
κεδονίτισσα ακόμα να τον αποκαταστή-
σουν οι των δημόσιων συγκοινωνιών… 

Με άνεση και στυλ
Έχω εδώ και μέρες την απορία γιατί οι ιε-
ράρχες χρειάζονται τόσο ακριβά οχήμα-
τα, είναι θέμα στάτους; Ζηλεύουν τις κρα-
τικές λιμουζίνες; Τα βρίσκουν μούχτι; Απ’
ό,τι μου είπαν πάντως η συγκεκριμένη
μάρκα κοστίζει καινούργιο 59.000 έως
65.000 και μεταχειρισμένο 2ετίας ή
3ετίας, από 45.000 έως 50.000 ευρώ.

Πολλά δεν είναι για όχημα ιεράρχου; Πό-
σο κοστίζει η συντήρησή του; Εντάξει,
δεν λέω να φτάσουμε στο σημείο επί πώ-
λον και όνον, αλλά ένα τόσο ακριβό όχη-
μα τι το χρειάζεται ένας ιεράρχης; Δεν
προσδίδει στο στάτους του κατά την άπο-
ψή μου, αφαιρεί. Είναι κοσμικότητες που
δεν έχει ανάγκη η Εκκλησία και οι ποιμέ-
νες της, διότι πολλοί από το ποίμνιο πα-
σχίζουν κάθε μέρα να εξοικονομήσουν τα
απαραίτητα της καθημερινότητάς τους. 

Από τα οδοφράγματα ποτέ!
Ο κ. Γιώργος Κασουλίδης, συντονιστής
για τα θέματα των οδοφραγμάτων στη Δι-
κοινοτική Επιτροπή για τα οδοφράγματα,
όπως ο ίδιος δήλωσε στην εκπομπή του
Νικήτα Κυριάκου στον ΑΝΤ1 «Μέρα-Με-
σημέρι» δεν έχει περάσει ποτέ τα οδο-
φράγματα λόγω της απασχόλησής του στο
Υπουργείο Εξωτερικών και από προσωπι-
κή επιλογή… Απόρησε βέβαια πώς βρέθη-
κε στη συγκεκριμένη θέση, λέγοντας επί

λέξει: «Τώρα πώς βρέθηκα επικεφαλής
των οδοφραγμάτων, καταλαβαίνετε»…

Είναι όντως κ. Κασουλίδη απορίαν άξιον
πώς βρεθήκατε στη συγκεκριμένη θέση
και όχι, προσωπικά δεν καταλαβαίνω πώς
καταδεχθήκατε να αναλάβετε αυτή τη θέ-
ση. Και για να μην παρεξηγηθώ δεν ψέγω
την επιλογή του κ. Κολοκασίδη να μην
περνάει στα Κατεχόμενα, αλλά απορώ για
την αποδοχή μιας θέσης, που, κατά την

κρίση μου, απαιτεί τη διάσχιση των οδο-
φραγμάτων.

Καμπάνες και καμπανάκια
Ο πρόεδρος Νίκος Χριστοδουλίδης ή αλ-
λιώς Λούκι Λουκ, εγκαινίασε έκθεση φω-
τογραφίας με τίτλο «Μάνα, άφησες το πα-
ράθυρο ανοικτό...για 49 χρόνια», που
διοργανώνει ο Ροταριανός Όμιλος Αμμο-
χώστου, στον Πολυχώρο «ΠΛΕΥΣΙΣ». Συγ-
γνώμη, μόνο εγώ βρίσκω λίγο ειρωνικό
να εγκαινιάζει ο κ. Χριστοδουλίδης την εν
λόγω έκθεση; Στην ομιλία του είπε: «Ταυ-
τόχρονα, όμως, και για μένα αυτό είναι το
πιο σημαντικό, η έκθεση λειτουργεί και
ως καμπανάκι για να ενισχύσουμε ακόμη
περισσότερο τις προσπάθειές μας, να
πράξουμε ό,τι είναι δυνατό για τερματι-
σμό της κατοχής και επανένωση της πα-
τρίδας μας, για επιστροφή στην Αμμόχω-
στο και τις πατρογονικές μας εστίες». Μα,
κύριε Πρόεδρε, την έκθεση περιμένατε
για να ακούσετε τα καμπανάκια; Ο Ταγίπ
Ερντογάν 400 σήμαντρα και 62
καμπάνες ήχησε και εσείς δεν βλέπατε τί-
ποτε το ανησυχητικό…

Επίσης, στην εν λόγω έκθεση ο Πρό-
εδρος της Δημοκρατίας, με μία εξόχως
διπλωματική κίνηση, ανακοίνωσε πως
έγινε αποδέκτης ενός τηλεφωνήματος
βάσει του οποίου φαίνεται να υπάρχουν
προοπτικές προς την κατεύθυνση η Ε.Ε.
να αναλάβει ένα πιο πρωταγωνιστικό ρό-
λο, πάντα εντός του πλαισίου των Η.Ε. και
υπό την αιγίδα των Η.Ε. Λογικό, μία τόσο
σημαντική πρωτοβουλία να ανακοινώνε-
ται διά μικροφώνου, σε δημόσια εκδή-
λωση…

Ένα ακριβό αυτοκίνητο είναι άνεση, έλεγε ο πατέρας μου, μη-
χανικός αυτοκινήτων παλαιάς κοπής, αλλά ένα παλιό είναι εγ-
γύηση, δεν ζητάει τίποτα! Μάλλον οι ιεράρχες θέλουν την άνε-
σή τους… άλλωστε τον μηχανικό δεν τον πληρώνουν και από
την τσέπη τους. 

Από τις καλύτερες δημόσιες συγκοινωνίες η Κύπρος. Μας ξε-
πέρασαν Λουξεμβούργο, Αυστρία και Γερμανία, μα και η Μάλ-
τα… Λογικό, για τις τρεις πρώτες, αλλά συγγνώμη στη Βαλέτα
έχουν καλύτερες δημόσιες συγκοινωνίες; Δεν το δέχομαι, λέει
η στάση στη λεωφόρο Αμμοχώστου.

Του ΠΑΥΛΟΥ ΝΕΟΦΥΤΟΥ

«Eνα πλανητάριο δίνει απαντήσεις
ή γεννά και ερωτήματα;» ρωτάμε.
«Πρώτα γεννά ερωτήματα και ακο-
λουθούν οι απαντήσεις» λέει στην
«Κ» ο εκτελεστικός διευθυντής του
Ινστιτούτου «Interstellar» Αχιλλέας
Κεντώνης, προσθέτοντας ότι «οι
επιστήμες του διαστήματος απο-
καλούνται ως η θεολογία των θε-
τικών επιστημών. Έχουν ένα φι-
λοσοφικό, υπαρξιακό και πολιτι-
σμικό χαρακτήρα που μας θυμίζει
αφενός την ασημαντότητάμας στο
άπειρο σύμπαν, αλλά και παράλ-
ληλα τη σημαντικότητά μας σε αυ-
τόν τον εύθραυστο παράδεισο που
ονομάζεται Γη». Στην καφετέρια
του πρώτου πλανηταρίου της Κύ-
πρου, το οποίο άρχισε να λειτουργεί
μόλις την περασμένη Κυριακή, 4
Ιουνίου, δίπλα στη ΜητρόποληΤα-
μασού και Ορεινής στη Λευκωσία,
υποβάλλουμε ερωτήσεις στον εκτε-
λεστικό διευθυντή του Ινστιτούτου
«Interstellar», ο οποίος είναι ο εκ-
παιδευτικός και επιστημονικός
σύμβουλος της ιδιωτικής εταιρείας
«Τ&Ο Planetarium», στην οποία
ανήκει το έργο. Μας «εποπτεύουν»
δύο δίμετρα ομοιώματα αστροναυ-
τών, ένας της NASA και ένας της
Ρωσικής Διαστημικής Υπηρεσίας.
Οι επισκέπτες περνάνε από τους
διαδρόμους, είτε για την αίθουσα
προβολώνστονθόλοπου είναι δια-
μέτρου 18,25 μέτρων και ένας από
τους μεγαλύτερους στην Ευρώπη,
είτε για την αίθουσα με προσομοί-
ωση εικονικής πραγματικότητας
360 μοιρών. Την ίδια ώρα, έξω από
το γυαλί του κτιρίου διακρίνεται
μία ομάδα νέων, που χειρίζονται
ένα ηλιοσκόπιο, απλώνοντας το
μάτι μέχρι τις ηλιακές κηλίδες και
εκρήξεις (όπως ενημερωθήκαμε,
σύντομα αρχίζει η περίοδος που ο
ήλιος οδεύει στην κορύφωση της
δραστηριότητάς του με πολύ θε-
αματικές εικόνες). Πίσω τους και
μέσα σε αβγοειδές θόλο, ένα από
τα πιο σύγχρονα που υπάρχει στην
Κύπρο ρομποτικά τηλεσκόπια, δια-
μέτρου 35 χιλιοστών, με μεγάλης
ακρίβειας στόχευση, προσφερό-
μενο, όπως και το ηλιοσκόπιο, για
χειρισμό από το σπίτι ή το γραφείο
του κάθε ενδιαφερομένου, καθώς
οι παρατηρήσεις μεταφέρονται
ζωντανές σε οθόνη σε οποιοδήποτε
σημείο του κόσμου.

«Τι είναι η Γη μέσα στο σύμπαν
και ποια είναι τα όρια αυτών που
μπορεί να δει το ανθρώπινο μάτι;»

είναι ένα άλλο ερώτημα που θέ-
τουμε στον κ. Κεντώνη. «Καλή ερώ-
τηση» απαντά. «Για μας τους αν-
θρώπους η Γη είναι ο γαλάζιος πα-
ράδεισος που βλέπεις από τη Σε-
λήνη. Για το συμπάν, η Γη είναι
ένα απειροελάχιστο τίποτα που
ανήκει στο 5% της συμπαντικής
μάζας και περιβάλλεται από 95%
σκοτεινήςύλης και σκοτεινής ενέρ-
γειας. Μια άλλη σειρά ερωτήσεων
θα ήταν: Είμαστε το μόνο σύμπαν
στο… σύμπαν; Σε πόσες διαστάσεις
μπορούμε να ψάξουμε για παράλ-
ληλα σύμπαντα; Όντως όλα άρχι-
σαν από το ‘‘big bang’’; Όλα αυτά
τα ερωτήματα και άλλα τόσα μπο-
ρούν να απαντηθούν από το επι-
στημονικό προσωπικό, τις διαλέξεις,
τα μαθήματα, τις αστρο-παρατη-
ρήσεις, και τις παραστάσεις στον
θόλο του Πλανηταρίου Κύπρου.
Χωρίς, βέβαια, την ίδια ώρα να ξε-
χνάμε εκείνο που είπε ο Αλτους
Χάξλεϋ: ‘‘Υπάρχει μόνο μία γωνιά
του σύμπαντος που μπορείς να εί-
σαι σίγουρος ότι θα βελτιώσεις,
και αυτή είναι ο ίδιος σου ο εαυ-
τός’’».

Ιστορική αναδρομή
Τα πλανητάρια, που στην αρχική

και βασική τους λειτουργία δίνουν
–κυρίως στον θόλο– μία αναπαρά-
σταση αστέρων, πλανητών και άλ-
λων ουράνιων σωμάτων, έχουν τις
απαρχές τους σε αρχέγονες συ-
σκευές, όμως ο προπομπός των

σημερινών πλανηταρίων συναν-
τάται το 1924 στο «Deutsches Mu-
seum» στο Μόναχο. Ανατέθηκε
στον Φραντς Μάγιερ, αρχιμηχανικό
στην εταιρεία οπτικών «Carl Zeiss»,
να κατασκευάσει το μεγαλύτερο
μηχανικό πλανητάριο στην ιστορία,
ικανό να δείχνει τόσο την ηλιο-
κεντρική όσο και τη γεωκεντρική
κίνηση. Οι πλανήτες του κινούνταν
πάνω σε σιδηροτροχιές με τη βοή-
θεια ηλεκτρικών κινητήρων: η τρο-
χιά του Κρόνου είχε διάμετρο 11,25
μέτρα. Επιπλέον, 180 αστέρες προ-
βάλλονταν στους τοίχους από ηλε-
κτρικούς λαμπτήρες. Το 1983, η
εταιρεία «Evans & Sutherland» εγ-
κατέστησε στο «Πλανητάριο Han-
sen», στοΣολτΛέικΣίτι, τον πρώτο
προβολέα πλανηταρίου που μπο-
ρούσε να δείχνει γραφικά υπολο-
γιστή. Η τελευταία γενιά πλανη-
ταρίων προσφέρει πλήρως ψηφιακό
σύστημα προβολής με τεχνολογία
«βίντεο πλήρους θόλου», που δίνει
στον χειριστή μεγάλη ευελιξία στο
να δείχνει όχι μόνο τον γήινο ου-
ρανό, αλλά και όποια άλλη εικόνα
επιθυμεί (συμπεριλαμβανομένου
του νυκτερινού ουρανού όπως φαί-
νεται από άλλους πλανήτες).

Από τον Σπυριδάκη
Όσον αφορά την Κύπρο, ο εκ-

πρόσωπος Τύπου του «Interstellar»
Γιώργος Τζίβας, αναφέρειστην «Κ»
ότι το θέμα της δημιουργίας πλα-
νηταρίου κάνει την εμφάνισή του

από το 1967, όταν ο τότε υπουργός
Παιδείας Κωνσταντίνος Σπυριδά-
κης, τόνισε ότι θα ήταν πολύ ση-
μαντικό και απαραίτητο για την
κοινωνία και την ανάπτυξη των
επιστημών. Από τότε διάφοροι ερα-
στές της αστρονομίας ανέπτυξαν
από καθαρό μεράκι εκπαιδευτικά
προγράμματα και διαλέξεις, κάνο-
ντας την αρχή με αυτοσχέδια πλα-
νητάρια, μετά ακολούθησαν τα
φουσκωτά και μετά οι κρεμαστοί
θόλοι. Ο κ. Τζίβας μάς θυμίζει ότι
το 2003 ο ίδιος και το «Αστεροσχο-
λείο» έφεραν στην Κύπρο το φου-
σκωτό πλανητάριο «Starlab», το
οποίο μέχρι και σήμερα πάει σε
σχολεία για προβολές αστρονομίας,
ενώ το 2004 συμμετείχε στις εκ-
δηλώσεις για τους Ολυμπιακούς
Αγώνες στην Αθήνα. «Όμως, του
εύρους και ποιότητας του ‘‘Πλα-
νηταρίου Κύπρου’’ δεν υπήρξε
ποτέ στην Κύπρο. Είναι το μεγα-
λύτερο και το πιο σύγχρονο πλα-
νητάριο της Ανατολικής Μεσογείου,
που διαθέτει μάλιστα και το δικό
του Αστεροσκοπείο με ρομποτικό
θόλο και τηλεσκόπιο» προσθέτει.

Αίθουσα προβολών
Η κύρια «ατραξιόν» του «Πλα-

νηταρίου Κύπρου» είναι η αίθουσα
προβολών, χωρητικότητας 189 θέ-
σεων και θεατρικά κτισμένη. Ο δι-
ευθυντής του πλανηταρίου, Χρίστος
Τριανταφυλλίδης, μας δείχνει τους
10 προτζέκτορες του συστήματος

προβολής, που είναι τελευταίας
τεχνολογίας και με υψηλής ευκρί-
νειας ανάλυση (9Κ). Δεδομένου ότι
στις μέρες μας ακόμα να γίνει πα-
ραγωγή ταινιών αυτού του επιπέ-
δου, αλλά επικρατεί η εντύπωση
από την ανάλυση 4Κ, η διεύθυνση
του Πλανηταρίου θεωρεί ότι για
την επόμενη δεκαετία η αίθουσα
προβολών θα ανταποκρίνεται στις
τεχνολογικές εξελίξεις. Σύμφωνα
με τον κ. Τριανταφυλλίδη, το «Πλα-
νητάριο Κύπρου» διαφοροποιείται
από την πλειοψηφία των υπόλοι-
πων του κόσμου, από το γεγονός
ότι στις πλείστες των ταινιών, που
προβάλλονται συνεχώς και σύμ-
φωνα με το καθημερινό πρόγραμμα,
είναι παρών ένας καταρτισμένος
εκπαιδευτής (συνήθως κάποιος
αστροφυσικός), ο οποίος κάνει επε-
ξηγήσεις στο κοινό, με αφορμή το
θέμα της ταινίας. Στο τέλος κάθε
προβολής απαντά σε ερωτήσεις
του κοινού, έτσι λύνονται απορίες,
από απλές μέχρι και περίπλοκες.
«Όραμά μας είναι να δημιουργή-
σουμε το απόλυτο κέντρο εκπαί-
δευσης για τους λάτρεις του δια-
στήματος και τους εξερευνητές.
Να πυροδοτούμε την περιέργεια,
να εξιτάρουμε τη φαντασία, να δη-
μιουργήσουμε εμπειρίες» τονίζει
ο κ. Τριανταφυλλίδης.

Δίπλα από την αίθουσα προβο-
λών συναντάς την αίθουσα ψυχα-
γωγίας, με έμφαση στην εικονική
πραγματικότητα 360 μοιρών. Πρό-
κειται για μία οπτικοακουστική
προσομοίωση ενός τροποποιημέ-
νου, επαυξημένου ή υποκατάστα-
του περιβάλλοντος που περιβάλλει
τον χρήστη, επιτρέποντάς του να
κοιτάξει γύρω του προς όλες τις
κατευθύνσεις, όπως μπορεί να
κάνει στην πραγματικότητα. Στον
πρώτο όροφο στεγάζεται μία αί-
θουσα συνεδρίων, χωρητικότητας
90 θέσεων και με οθόνη τοίχου
12,5 μέτρων, ενώ στο υπόγειο υπάρ-
χει μία αίθουσα με παιχνίδια-προ-
σομοιωτές εικονικής πραγματικό-
τητας, που βασίζονται στην εμβύ-
θιση του παίκτη, μέσω οθόνης και
ακουστικών τοποθετημένων στο
κεφάλι και ενός ή περισσότερων
χειριστηρίων. Πάνω από το εστια-
τόριο, που βρίσκεται στο διπλανό
κτίριο, υπάρχει ένα αμφιθέατρο
250 θέσεων, για πολιτιστικές εκ-
δηλώσεις και επιστημονικές πα-
ρουσιάσεις αστρικών φαινομένων,
αφού δίπλα από το αμφιθέατρο
υπάρχει ένα σύγχρονο παρατηρη-
τήριο.

Ερωτηματικά του σύμπαντος στο Πλανητάριο 
Άνοιξε τις πόρτες για τους φίλους του διαστήματος, προσφέροντας προηγμένη τεχνολογία για ψυχαγωγία και γνώση

Σχέσεις με
πανεπιστήμια
και κοινωνία

Ποια η σχέση του «Πλανηταρίου
Κύπρου» με πανεπιστήμια και άλλα
ιδρύματα (εγχώρια και ξένα); «Το
πλανητάριο Κύπρου έχει ως στρα-
τηγικό επιστημονικό εταίρο το «In-
terstellar Institute», που έχει την
ευθύνη των εκπαιδευτικών προ-
γραμμάτων, διαλέξεων, αστρο-πα-
ρατηρήσεων, ερευνητικών, και διε-
πιστημονικών συνεργασιών» απαν-
τά ο Αχιλλέας Κεντώνης. «Μέσα
από αυτήν τη συνεργασία εξασφα-
λίστηκαν μνημόνια συνεργασίας
με τα πανεπιστήμια της Κύπρου
και πολλά του εξωτερικού, καθώς
και με διάφορα κέντρα αριστείας
και ερευνητικούς οργανισμούς.
Ήδη το ‘‘Interstellar’’ συμμετέχει
σε διεθνή ερευνητικά προγράμματα
που αναδεικνύουν την πληθώρα
των επιστημόνων που διαθέτουμε.
Η ανταλλαγή τεχνογνωσίας και η
κοινή αντιμετώπιση κοινών προ-
βλημάτων είναι το μέγιστο αγαθό
που προκύπτει από αυτές τις συ-
νεργασίες για το καλό της επιστή-
μης και των πολιτών. Εδώ αξίζει
να αναφέρουμε ότι επίτιμος πρό-
εδρος του ‘‘Πλανηταρίου Κύπρου’’
είναι ο Θανάσης Οικονόμου, κα-
θηγητής Αστρονομίας στο Πανε-
πιστήμιο του Σικάγο και Σύμβουλος
της ΝΑΣΑ. Για μας, είναι κάτι πε-
ρισσότερο από μέντορας. Η συ-
νεργασία μας μαζί του πάει πίσω
πολλά χρόνια. Τον είχε ανακαλύψει
ο δημοσιογράφος Γιώργος Τζίβας
και τον έφερε στην παρέα μας».
Και ο αντίκτυπος ενός πλανηταρίου
στην κοινωνία; «Tα πλανητάρια
διαδραματίζουν ζωτικότατο ρόλο
στην κοινωνία, προωθώντας τον
επιστημονικό αλφαβητισμό, καλ-
λιεργώντας την κουλτούρα του
ερευνητή, και κυρίως αναπτύσ-
σοντας μια βαθύτερη κατανόηση
και αντίληψη του σύμπαντος. Είναι
μια μοναδική πλατφόρμα εκπαί-
δευσης, που αυξάνει δραματικά τη
συμμετοχή των πολιτών και εμ-
πλουτίζει πολιτιστικά, συμβάλλον-
τας στη συνολική ευημερία και
ανάπτυξη μιας κοινωνίας. Είναι
σύνηθες φαινόμενο οι σύγχρονοι
σπουδαίοι επιστήμονες να αναφέ-
ρονται στο πόσο καθοριστική ήταν
στη ζωή τους η πρώτη τους επί-
σκεψη σε πλανητάριο» αναφέρει
ο κ. Κεντώνης.  

Το έργο είναι ιδιωτικής πρωτοβουλίας και βρίσκεται δίπλα στη Μητρόπολη Ταμασού. Ξεχωρίζει η αίθουσα προβο-
λών στον θόλο, που είναι διαμέτρου 18,25 μέτρων και ένας από τους μεγαλύτερους στην Ευρώπη.
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Ο Δημοκρατικός Συναγερμός,
είναι εδώ και πολλά χρόνια
το μοναδικό κυπριακό κόμ-
μα-μέλος του Ευρωπαϊκού
Λαϊκού Κόμματος (ΕΛΚ) και
από το 2004 συμμετέχει στην

Ομάδα του ΕΛΚ στο Ευρωπαϊκό Κοινοβού-
λιο, τη μεγαλύτερη πολιτική οικογένεια
του Σώματος. Ο τέως Πρόεδρος της Δημο-
κρατίας, ο Νίκος Αναστασιάδης, προερ-
χόμενος και στηριζόμενος από τον ΔΗΣΥ,
συμμετείχε στις προπαρασκευαστικές συ-
νεδρίες των ηγετών του ΕΛΚ, που είθισται
να λαμβάνουν χώρα λίγες ώρες πριν από
τις Συνόδους Κορυφής Ε.Ε., προκειμένου
να διαμορφώσουν κοινή πολιτική γραμμή,
ως μια ενιαία πολιτική οικογένεια. Στο
πλαίσιο αυτό, ο τέως Πρόεδρος της Δημο-
κρατίας είχε κάποιες φορές την ευκαιρία
να εγείρει και ζητήματα που απασχολούσαν
την Κύπρο, ζητώντας τη βοήθεια των «ομό-
σταβλων» του ηγετών του ΕΛΚ, οι οποίοι
δεν ήταν πάντα πρόθυμοι να βοηθήσουν. 

Ο Νίκος Αναστασιάδης έφυγε, ο Νίκος

Χριστοδουλίδης τον διαδέχθηκε στην ηγε-
σία της Κύπρου και επεδίωξε να συμμε-
τάσχει στις εργασίες του ΕΛΚ, παρά το γε-
γονός ότι καλώς ή κακώς έχει διαγραφεί
από τον ΔΗΣΥ. Και επίσης, παρά το γεγονός
ότι τα κόμματα που τον στηρίζουν προέρ-
χονται από δύο αντίπαλες πολιτικές ομάδες
του ΕΛΚ, τους Σοσιαλιστές-Δημοκράτες
(συμμετέχουν ΔΗΚΟ-ΕΔΕΚ) και τους Φι-
λελευθέρους/Renew (συμμετέχει η ΔΗΠΑ).
Ο Πρόεδρος Χριστοδουλίδης έχει λοιπόν
καταφέρει, εξασφαλίζοντας για τον εαυτό
του –σε πρώτο χρόνο– ένα sui generis κα-
θεστώς συμμετοχής στο ΕΛΚ. Sui generis,
γιατί ανάλογό του δεν υπήρξε ποτέ. Όντας
διαγεγραμμένο μέλος του ΔΗΣΥ και υπο-
στηριζόμενος από τους μεγάλους αντιπά-
λους του ΕΛΚ στην Ε.Ε. 

Και τα κατάφερε ο Πρόεδρος Χριστο-
δουλίδης, για δύο κυρίως λόγους:

• Αφενός, γιατί αξιοποίησε την ανάγκη
του ΕΛΚ να ενισχυθεί, καθώς τα τελευταία
χρόνια έχει χάσει σημαντικό μέρος της
δύναμής του. Αν και παραμένει η μεγαλύ-

τερη πολιτική οικογένεια, διαθέτει μόλις
οκτώ ηγέτες κρατών και κυβερνήσεων από
σύνολο 27. Εξ ου και ο Πρόεδρος του ΕΛΚ,
Μάνφρεντ Βέμπερ, είχε ζητήσει από τον
τέως πρόεδρο του ΔΗΣΥ, Αβέρωφ Νεοφύτου
–που αρχικά κλωτσούσε– να συναινέσει
στη συμμετοχή Χριστοδουλίδη στις συ-
νόδους του ΕΛΚ, δρομολογώντας το κα-
θεστώς sui generis, για τον νυν Πρόεδρο
της Κυπριακής Δημοκρατίας.

• Και αφετέρου, γιατί ο ΔΗΣΥ, μετά τα
ολέθρια λάθη του Αβέρωφ Νεοφύτου, ανα-
γκάστηκε να συναινέσει, διά χειρός του
ίδιου του τέως Προέδρου του κόμματος.
Σε άλλη μία από τις πολλές αμφιταλαντεύ-
σεις, οι οποίες τελικά του στοίχισαν την
ηγεσία της παράταξης που τον ανέδειξε. 

Και εδώ μπαίνει στην εικόνα η νέα ηγε-
σία. Υπό την Αννίτα Δημητρίου. Η οποία,
νέα ηγεσία, έχει κληρονομήσει το suigeneris
καθεστώς του Χριστοδουλίδη στο ΕΛΚ. Και
προσπαθεί να το διαχειριστεί, χωρίς ωστόσο
να υπάρχει καθαρότητα θέσεων, δεδομένων
και των χειρισμών που προηγήθηκαν. Ενώ

την ίδια ώρα, το ΕΛΚ –σε συντονισμό με
την κυβέρνηση Χριστοδουλίδη– ζητάει
την επέκταση του «οξύμωρου φαινομένου»,
με τη συμμετοχή του ΥΠΕΞ Κωνσταντίνου
Κόμπου στις προπαρασκευαστικές συνε-
δρίες του ΕΛΚ, ως επίσης και του ΥΠΕΣ
Κωνσταντίνου Ιωάννου, στις αντίστοιχες
προπαρασκευαστικές συνεδρίες. Παρα-
πέμποντας σε μια τριγωνική sui generis
σχέση, που κανείς δεν ξέρει πού θα στα-
ματήσει. Και ο ΔΗΣΥ, που αντιπολιτεύεται
πλέον επισήμως τον Νίκο Χριστοδουλίδη,
συνεχίζει να συγκατατίθεται στη συμμετοχή
του Κυπρίου Προέδρου στην ίδια πολιτική
οικογένεια στην οποία μεγάλωσε ευρωπαϊκά
ο Δημοκρατικός Συναγερμός.

Τριγωνικές πολιτικές σχέσεις έχουμε
βιώσει πολλές. Όχι όμως τέτοιου τραγικού
επιπέδου. Η κα Αννίτα Δημητρίου, η οποία
ατυχώς έχει κληρονομήσει τις αποφάσεις
του προκατόχου της, οφείλει να δώσει δείγμα
ηγεσίας και να σταματήσει να εξαντλείται
στο «σύνθημα ενότητας». Είτε θα επαναφέρει
τον κ. Χριστοδουλίδη στον ΔΗΣΥ, ώστε να

συμμετάσχει ως μέλος του κόμματος στο
ΕΛΚ, τερματίζοντας και την αντιπολίτευση
που ασκεί στην Κύπρο, η οποία σε κάθε πε-
ρίπτωση «μπάζει». Είτε, θα αφαιρέσει τα
κλειδιά του ΕΛΚ από τον Νίκο Χριστοδουλίδη
και θα εξηγήσει στον πρόεδρό του, Μάν-
φρεντ Βέμπερ, ότι δεν είναι δυνατόν ο ΔΗΣΥ
να αντιπολιτεύεται τον κ. Χριστοδουλίδη
και την ίδια ώρα και οι δύο τους να συμμε-
τέχουν στην ίδια πολιτική οικογένεια. Άλ-
λωστε, εύλογα κάποιος θα μπορούσε να
διερωτηθεί ποιον θα ακούει το ΕΛΚ στο Κυ-
πριακό; Τον κ. Χριστοδουλίδη ή τον ΔΗΣΥ; 

Σημείωση: Ο κ. Βέμπερ θα τολμούσε να ζη-
τήσει από οποιοδήποτε άλλο κόμμα, συνδε-
δεμένο με το ΕΛΚ, το οποίο ασκεί αντιπολί-
τευση στον ηγέτη της χώρας του, να προσυ-
πογράψει τη συμμετοχή τού εν λόγω ηγέτη
στην ίδια πολιτική οικογένεια; Ή ο ΔΗΣΥ εί-
ναι τελικά ο sui generis αδύναμος κρίκος
του ΕΛΚ; 

Η sui generis σχέση ΔΗΣΥ και Ευρωπαϊκού Λαϊκού Κόμματος
Tου ΠΑΥΛΟΥ Κ. ΞΑΝΘΟΥΛΗ

xanthoulis.pavlos@gmail.com 

Μοιάζει τουλάχιστον αφελές να πιστεύει
κανείς ότι ένα τριήμερο ταξίδι είναι αρκετό
για να κατανοήσει μια ξένη πόλη. Η πραγ-
ματικότητα εκεί έξω είναι πολύ πιο σύνθετη
από ό,τι μπορεί να περιλαμβάνει το πρόγραμμα
ενός τουρίστα. Αυτό ισχύει παντού, πόσο

μάλλον σε χώρες όπως το Ισραήλ με ιστορικό εσωτερικών
συγκρούσεων. Απ’ την άλλη, αν είσαι αρκετά υποψιασμένος
κι αν διαθέτεις το προσόν της φυσικής περιέργειας, τρεις
ημέρες είναι αρκετές για να διαμορφώσεις μια πρώτη
άποψη. Για τα βασικά τουλάχιστον. Και να κάνεις συγκρίσεις
με την πραγματικότητα της δικής σου χώρας, η οποία χι-
λιομετρικά δεν είναι τόσο μακριά, αλλά κοινωνικά απέχει
παρασάγγας.

Το Τελ Αβίβ είναι μια όμορφη παραλιακή πόλη, η οποία
χαρακτηρίζεται από εξωστρέφεια. Αυτό και μόνο αποτελεί
ένα καλό πάτημα για να αισθανθείς οικεία. Όσο οικείες
είναι οι γεύσεις, οι μουσικές, ακόμα και οι φυσιογνωμίες
των ντόπιων. Κάπου εδώ όμως σταματούν οι ομοιότητες
με τη Λευκωσία. Επιλέγω επίτηδες την πόλη μου, γιατί
σκέφτομαι ότι είναι πιο δίκαιο να συγκρίνουμε όμοια πράγ-
ματα. Πρωτεύουσα με πρωτεύουσα. Νοοτροπίες ανθρώπων
εδώ και νοοτροπίες ανθρώπων εκεί. Το Τελ Αβίβ, μια
βδομάδα πριν από το Gay Pride, ήταν «ντυμένο» με τα
χρώματα του ουράνιου τόξου. Το εντυπωσιακό όμως δεν
ήταν οι σημαίες που ανέμιζαν στα κτίρια αλλά η αίσθηση
ότι όλη η πόλη συμμετείχε σε μια γιορτή. Ανοιχτά μυαλά,
ανοχή στη διαφορετικότητα και εξωστρέφεια, ένα κράμα
που δημιουργεί μια αίσθηση ελευθερίας. 

Όταν επισκέφθηκα το Σάββατο το Μουσείο Τέχνης
του Τελ Αβίβ και βρέθηκα ανάμεσα σε εκατοντάδες μικρά
παιδιά, σκεφτόμουν πως τίποτε τελικά δεν είναι τυχαίο.
Ήταν υπέροχο να βλέπεις όλα εκείνα τα πιτσιρίκια να
ανακαλύπτουν ψαχουλευτά τη μοντέρνα τέχνη με ό,τι
μπορεί να συνεπάγεται αυτό. Δεν έχει σημασία τι κατα-
λάβαιναν. Σημασία έχει ότι οι γονείς τους αντί να τα ξε-
φορτωθούν με ένα tablet, τα ρίχνουν στα βαθιά για να
γνωρίσουν νέους κόσμους. Έτσι δημιουργούνται οι ελεύ-
θερες συνειδήσεις. Με αυτόν τον τρόπο διαμορφώνεται
μια κοινωνία πολιτών που δεν φοβάται το διαφορετικό,
που προβληματίζεται, που αντιστέκεται στα νεοσυντη-
ρητικά φαινόμενα των καιρών. 

Δεν θεωρώ καθόλου τυχαίο ότι την ίδια ημέρα, το από-
γευμα, βρέθηκα ξαφνικά ανάμεσα σ’ ένα ανθρώπινο ποτάμι
που καθώς πέρναγε η ώρα φούσκωνε πιο πολύ. Ομολογώ
πως είχα ξεχάσει τις διαδηλώσεις κατά της μεταρρύθμισης
του δικαστικού συστήματος με ενορχηστρωτή τον Νετα-
νιάχου. Το περασμένο Σάββατο ήταν το 22ο στη σειρά από
τότε που ξεκίνησαν οι αντιδράσεις οι οποίες έχουν πάρει
τη μορφή λαϊκής εξέγερσης. Εκατοντάδες χιλιάδες άνθρωποι
στους δρόμους, κρατώντας σημαίες της χώρας τους, δια-
δηλώνουν για τη δημοκρατία. Γι’ αυτό σκέφτηκα τον τίτλο
«οι μοιραίες συγκρίσεις». Γιατί όσο και να προσπάθησα
να το «διαβάσω» σαν την πραγματικότητα μιας ξένης
χώρας, δεν τα κατάφερα.

Ο λόγος είναι γιατί, είτε το θέλουμε είτε όχι, το Τελ Αβίβ
βρίσκεται στη γειτονιά μας. Δεν βρέθηκα ξαφνικά στο
Όσλο ή τη Νέα Υόρκη ώστε να παραμυθιάζω τον εαυτό
μου για το χάσμα που χωρίζει την κουλτούρα μας. Το Τελ
Αβίβ είναι Μέση Ανατολή. Όταν λοιπόν στη Μέση Ανατολή
αναπνέεις αυτόν τον αέρα ελευθερίας, μοιραία σκέφτεσαι:
γιατί όχι κι εδώ. Τι παραπάνω θα έπρεπε αλήθεια να συμβεί,
από το μεγάλο πλιάτσικο των διαβατηρίων, για να βγούμε
στους δρόμους; Γιατί ανεχτήκαμε ξανά τη λεηλασία, την
πολιτική ξετσιπωσιά, τον αθέμιτο πλουτισμό, τη διαπλοκή
και τη διαφθορά δίχως να σκάσει μύτη; Ό,τι κάναμε δηλαδή
με το σκάνδαλο του χρηματιστηρίου κι ύστερα με το
λουκέτο των τραπεζών. Σιωπηλοί και ασπόνδυλοι. Έτσι
μας κατάντησαν. Αν θέλουμε να ρίξουμε το ανάθεμα στους
πολιτικούς ας το κάνουμε, κι ίσως έτσι νιώσουμε καλύτερα.
Θα ήταν όμως υποκριτικό. Γιατί τους πολιτικούς εμείς τους
ψηφίζουμε. Και τα ομοφοβικά παιδιά εμείς τα μεγαλώνουμε.
Και τους ρατσιστές εμείς τους ανεχόμαστε. Χρειάζεται γεν-
ναιότητα για να παραδεχτούμε ότι αποτύχαμε ως κοινωνία,
αλλά αν θέλουμε να γυρίσουμε σελίδα οφείλουμε να το
κάνουμε. Μια ματιά να ρίξουμε έξω από τον μικρόκοσμό
μας θα καταλάβουμε ότι ο κόσμος αλλάζει κι εμείς ακόμα
μαϊμουδίζουμε το χθες.

Οι μοιραίες
συγκρίσεις 
Του ΣΤΑΥΡΟΥ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΥ

stavros.christodoulou@gmail.com

Έγραψα σε ανάρτηση στα ΜΚΔ πόσο
αδιανόητο είναι οι κρατικές υπηρεσίες
να αναμένουν από τους ανθρώπους της
τρίτης ηλικίας να τα βγάλουν πέρα με
την τεχνολογία και να ανταποκριθούν
στις υποχρεώσεις τους. Άνθρωποι που

υπήρξαν πάντοτε τυπικοί και τακτικοί πρέπει τώρα να
εξαρτούνται από τα παιδιά ή τους συγγενείς τους και
να αισθάνονται επιπλέον ανησυχία ή άγχος λες και δεν
τους φτάνει η αγωνία των γηρατειών. Η «οργισμένη»
ανάρτησή μου έγινε μετά από προσωπική εμπειρία,
όταν δοκίμασα να βοηθήσω έναν ηλικιωμένο συγγενή
μου να εγγράψει την οικιακή του βοηθό στις κοινωνικές
ασφαλίσεις –συγκεκριμένα στο σύστημα Εργάνη– δε-
δομένου ότι δεν υπήρχε κανένας άλλος τρόπος να
συμβεί αλλιώς.

Πέραν του ότι το συγκεκριμένο σάιτ δεν είναι καθόλου
φιλικό προς τον χρήστη, με αποτέλεσμα να δοκιμάζεται
η υπομονή ακόμα και αυτού που διαθέτει μια σχετική
άνεση με την τεχνολογία, η προσπάθειά μου να βρω
άκρη απέβη άκαρπη, αφού οι οδηγίες χρήσης ήταν μη
λειτουργικές και τα τηλέφωνα επικοινωνίας δεν απαν-
τούσαν ποτέ. Μετά από αλλεπάλληλα μηνύματα στον
τηλεφωνητή και πολύωρη προσπάθεια κλήσης στα συγ-
κεκριμένα τηλέφωνα το αποτέλεσμα ήταν ένα ολοστρόγ-
γυλο μηδέν και μια οργισμένη ανάρτηση στο φέισμπουκ.
Η ανταπόκριση στην ανάρτηση με κοινοποιήσεις και
σχόλια ήταν απρόσμενα μεγάλη, γεγονός που αποδεικνύει
πως είναι πολύς ο κόσμος ο οποίος ταλαιπωρείται από
τη φαεινή ιδέα του κράτους να προχωρήσει στην ψη-
φιοποιηση των υπηρεσιών του χωρίς προηγουμένως να
υπάρξει η δημιουργία μιας ειδικής υπηρεσίας όπως π.χ.
είναι τα Κέντρα Εξυπηρέτησης του Πολίτη, που να βοηθά
αποκλειστικά τους ηλικιωμένους και τα άτομα που δεν
χειρίζονται την τεχνολογία. Πόσο δύσκολο είναι να
σκεφτεί ένας ιθύνων νους κάτι τέτοιο; Και πόσο απα-
ράδεκτο είναι να μη λαμβάνονται υπόψιν οι άνθρωποι
της τρίτης ηλικίας αλλά και όσοι δεν μπορούν να χειριστούν
την τεχνολογία, λες και είναι πολίτες δεύτερης κατηγορίας;
Αυτοί, σύμφωνα με την κρατική αντίληψη, τι πρέπει να
κάνουν; Γιατί πρέπει να έχουν εκείνοι την έγνοια να ζη-
τήσουν βοήθεια, γιατί πρέπει να βρεθούν στη θέση της
εξάρτησης από συγγενείς ή ακόμα και από γείτονες και
γιατί πρέπει να νιώσουν την αξιοπρέπειά τους να πλήττεται;
Υπάρχει κάποιος «αρμόδιος» να δώσει μια απάντηση σ’
αυτά τα ερωτήματα, τα οποία είναι πολύ πιο ουσιαστικά
και επείγοντα από την όποια τεχνολογική αναβάθμιση,
διότι φανερώνουν την κρατική νοοτροπία;

Διότι όταν ένα κράτος δεν λαμβάνει υπόψιν όλους
τους πολίτες τους και δεν φροντίζει να δημιουργεί τις
υπηρεσίες που θα τους διευκολύνουν να ανταποκριθούν
στις υποχρεώσεις τους αλλά αντ’ αυτού προάγει και προ-
ωθεί τον ηλικιακό ρατσισμό, αυτό δεν λογίζεται ως εκ-
συγχρονισμός αλλά ως κρατική αναλγησία. Είναι υπο-
χρέωση του κράτους να βρει τρόπους να βοηθήσει όσους
πολίτες δεν έχουν γνώση της τεχνολογίας και όχι να
τους εξωθεί να αισθάνονται ανεπαρκείς και περιθωριο-
ποιημένοι (και ειδικά σε ένα νησί αυτού του μεγέθους).
«Και ’γω που δεν έχω παιδιά τι πρέπει να κάνω;» ρώτησε
μια γυναίκα συνταξιούχος τη δημόσια υπάλληλο. «Να
βγεις στη γειτονιά να βρεις κάποιον να σε βοηθήσει»
ήταν η απάντηση που πήρε. Αυτή είναι η εκσυγχρονισμένη
κρατική αντιμετώπιση; Βγες, καημένε πολίτη, στη γειτονιά
για να παρακαλάς γείτονες και περαστικούς να σε βοη-
θήσουν, διότι το κράτος στο οποίο είχες την ατυχία να
ζεις και να γεράσεις δεν μπαίνει στον κόπο να βρει
τρόπους να σε βοηθήσει; «Τι θέλεις, κυρία μου, να μην
εκσυγχρονιστεί το κράτος, γιατί δεν μπορούν να χειριστούν
τους υπολογιστές οι ηλικιωμένοι;» είπε μια άλλη δημόσια
υπάλληλος με θυμωμένο μάλιστα ύφος σε έναν άλλο
πολίτη (στο Ταχυδρομείο αυτή την φορά). Είναι καιρός
να αντιδράσουμε όλοι μας και να απαιτήσουμε πάραυτα
τη δημιουργία μιας υπηρεσίας που να βοηθά και να εξυ-
πηρετεί τους ηλικιωμένους αλλά και όσους δεν χειρίζονται
την τεχνολογία. Και είναι επίσης καιρός οι καθ’ ύλην
αρμόδιοι να δώσουν μια απάντηση στο πώς είναι δυνατόν
αυτό να συμβαίνει και γιατί εξακολουθούν να το επιτρέπουν
να συμβαίνει. 

Της ΕΛΕΝΗΣ ΞΕΝΟΥ

«Βγες
στη γειτονιά»

elenixenou11@gmail.com
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Η εικόνα ενός κάστρου εμφανίζεται στην οθόνη «ομίχλης» κατά τη διάρκεια μιας παράστασης
πολυμέσων σε ένα σιντριβάνι, που ονομάζεται «Θέατρο Ομίχλης», στο Ντέμπρετσεν
της βορειοανατολικής Ουγγαρίας. 

Οταν έναπερίπου μήνα πριν από
τη μάχη των προεδρικών εκλο-
γών, ο Νίκος Χριστοδουλίδης
δεσμευόταν ότι στο ενδεχόμενο
εκλογής του θα λογοδοτούσε
στον λαό για τις πρώτες 100 μέ-

ρες διακυβέρνησής του, κάποιοι σκέφτηκαν
πως φιλοδοξεί να ακολουθήσει το αμερικανικό
μοντέλο διακυβέρνησης που καθιέρωσε ο
Φραγκλίνος Ρούσβελτ. O Ρούσβελτ, βεβαίως,
ανέλαβε την περίοδο της βαθιάς ύφεσης και
κατόρθωσε –πρωτίστως χωρίς θόρυβο– να
δρομολογήσει τις μεγάλες μεταρρυθμίσεις
που άλλαξαν άρδην τις ΗΠΑ. Αντίθετα, ο
Νίκος Χριστοδουλίδης από τη μία υποσχόταν
κοινωνική επανάσταση και από την άλλη
άφηνε να εννοηθεί, καθ’ όλη τη διάρκεια του
προεκλογικού, πως θα συνεχίσει το μοντέλο
διακυβέρνησης Νίκου Αναστασιάδη. Είναι
γι’ αυτό που κάποιοι κύκλοι έκριναν ότι η κί-
νηση αυτή δεν είχε βάθος, αλλά ήταν μία
άτσαλη προσπάθεια να προλάβει την πρόταση
του Ανδρέα Μαυρογιάννη. Και αυτό γιατί
ενώ ο Ανδρέας Μαυρογιάννης είχε δεσμευθεί
με συγκεκριμένο πλάνο για τις 100 πρώτες
μέρες διακυβέρνησής του, ο Νίκος Χριστο-
δουλίδης περιοριζόταν λίγο πολύ σε μία εποι-
κοδομητική ασάφεια.

H εποικοδομητική ασάφεια άνοιγε τον
δρόμο στους πηχυαίους τίτλους, στην ουσία
όμως δεν έλεγε και κάτι ξεκάθαρο. Δεν έθετε
για παράδειγμα συγκεκριμένες προτάσεις
για το τι θα υλοποιούσε στις 100 πρώτες
μέρες του. Ήταν λοιπόν μία προσπάθεια να
καθησυχάσει τους καχύποπτους ότι έχει
έτοιμο πλάνο και μπορεί να κυβερνήσει αμέ-
σως ή ένα προμελετημένο σχέδιο για να κερ-
δίσει απλώς τις εντυπώσεις; Να κερδίσει τις
εντυπώσεις δεδομένου ότι ενώ στα της εσω-
τερικής διακυβέρνησης –πολιτικές που εξαρ-
τώνται αποκλειστικά από τον ίδιο αν θα εφαρ-
μοστούν ή όχι– απέφευγε επιμελώς να πει
οτιδήποτε συγκεκριμένο και έβαλε, ομολο-
γουμένως με μαεστρία, όλα του τα χαρτιά
στον διορισμό απεσταλμένου της Ε.Ε. στο
Κυπριακό. Μία «ρηξικέλευθη» ιδέα που, όπως
έλεγε, θα έσπαζε το αδιέξοδο στο Κυπριακό.
Από τον προεκλογικό μέχρι σήμερα έχουμε
ακούσει πολλά για αυτή την ιδέα που συνεχώς
αναδιαμορφώνεται. Για μία πολιτική προσω-
πικότητα που θα διοριστεί από το Ευρωπαϊκό
Συμβούλιο και όχι από την Ευρωπαϊκή Επι-
τροπή, ασχέτως αν η Συνθήκη λειτουργίας
της Ε.Ε. δεν επιτρέπει κάτι τέτοιο. Και ενώ
οι Ευρωπαίοι αξιωματούχοι περιορίζονται
να υπογραμμίσουν πως ο ρόλος της Ε.Ε. θα
είναι υποστηρικτικός, όπως ήταν πάντοτε,

και συνεπώς δεν θα αλλάξει σήμερα, το κυ-
βερνητικό στρατόπεδο, διέρρεε δηλώσεις
Ευρωπαίων αξιωματούχων ότι πρόκειται για
«gamechanger», ότι ενδεχομένως να αναλάβει
η Μέρκελ, ο Ντράγκι ή και η Μογκερίνι. Χωρίς
να διευκρινίζεται αν θα έχει όρους εντολής
και από ποιους. Αν θα επισκιάζει τον ρόλο
των Ηνωμένων Εθνών ή πώς θα μπορούσε
ένα τέτοιο εγχείρημα να λειτουργεί παράλληλα.
Και χωρίς να αναφέρεται κάπου αν η Τουρκία,
η οποία είναι άμεσα εμπλεκόμενη και η οποία
διαφωνούσε με τον ρόλο παρατηρητή της
Ε.Ε. στις συνομιλίες του 2016, σήμερα θα
δεχτεί αυτό τον ενεργότερο ρόλο στην προ-
σπάθεια επίλυσης του Κυπριακού. 

Κάποιοι του τηλεφώνησαν είπε, κάποιοι
τον συνάντησαν για το εν λόγω θέμα, ενώ
ακολούθησαν μπόλικες διαρροές για Ευρω-
παίους ηγέτες που εντυπωσιάστηκαν με την
πρόταση Χριστοδουλίδη. Πρόταση, της οποίας
η τακτική θυμίζει δυστυχώς τις βαρύγδουπες
δηλώσεις που έγιναν τον καιρό των παρά-
νομων τουρκικών γεωτρήσεων. Τότε που ο
Νίκος Χριστοδουλίδη έβλεπε ομολόγους του,
μιλούσε τηλεφωνικώς και διαβεβαίωνε για
κυρώσεις που θα πονέσουν την Τουρκία. Κυ-
ρώσεις οι οποίες έπεσαν κατά πολύ κάτω
από τον πήχη των προσδοκιών.

Στο διά ταύτα λοιπόν: Υπήρχε οποιοσδή-
ποτε λόγος για το πυροτέχνημα των 100 ημε-
ρών; Υπήρχε οποιοσδήποτε λόγος ο ίδιος ο
Πρόεδρος να αυτοεγκλωβιστεί σε μια δέ-
σμευση που τον αφήνει αναπόφευκτα εκτε-
θειμένο; Προφανώς και όχι. Χρειάζεται χρόνος
για να βρει μια κυβέρνηση τα πατήματά της,
για να μπορέσει στη συνέχεια να υλοποιήσει
το έργο της χωρίς θόρυβο. Ο Πρόεδρος έχει
πέντε ολόκληρα χρόνια να πείσει όσους τον
αμφισβητούν. Κυρίως όμως, έχει πέντε χρόνια
να κυβερνήσει αντί να βρίσκεται σε αυτόν
τον παρατεταμένο προεκλογικό. Γιατί αν κάτι
απέδειξε όλος αυτός ο ζήλος των 100 ημερών
είναι πως ο Πρόεδρος δεν αντιλήφθηκε πως
κυβερνά. Απέδειξε πως η εικόνα επικράτησε
για άλλη μία φορά της ουσίας. 

Στη διπλωματία, όμως, δεν έχουν χώρο
οι κινήσεις εντυπωσιασμού. Η εξωτερική πο-
λιτική δεν θα έπρεπε να καθορίζεται από το
τι πουλάει στο εσωτερικό ούτε να μπαίνει
σε χρονοδιάγραμμα 100 ημερών. Στόχος
έπρεπε να είναι να πείσουμε ότι το δικό μας
θέμα είναι θέμα ευρύτερης σημασίας. Όταν
γίνει αυτό αντιληπτό ίσως να δούμε πίσω
από το φιλτραρισμένο προφίλ μία αυθεντική
και λιγότερο θορυβώδη πολιτική δράση. 

Της ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

Η φούσκα των 100 ημερών

economidoum@kathimerini.com.cy
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Π ριν από πενήντα έτη συνα-
πτά, πολλοί από τους φίλους
μου της εποχής εκείνης

έτρεχαν μετά το σχολείο στα φρον-
τιστήρια, άλλος για την αρχιτε-
κτονική, άλλος για τη φιλοσοφική,
άλλος για την ιατρική. Η αλήθεια
είναι ότι το «πενήντα» το λέω με
τόση βεβαιότητα διότι στο τέλος
Ιουνίου είμαι καλεσμένος σε μια
συνάντηση «επανεύρεσης» με τους
τότε συμμαθητές μου. Αλλιώς, ο
χρόνος που με χωρίζει από την
εποχή εκείνη δύσκολα μπορεί να
μετρηθεί. Τι τριάντα, τι σαράντα,
τι πενήντα. Ωρες ώρες σκέφτομαι
ότι δεν είμαι ο ίδιος άνθρωπος με
αυτόν που ήταν τότε. Αλλοτε πάλι
το υποσυνείδητό μου με επανα-
φέρει στην τάξη του. Δεν πάει πο-
λύς καιρός από τότε που ονειρεύ-
τηκα πως δίνω εξετάσεις γεωμε-
τρίας και δεν ήξερα από πού να
αρχίσω και πού να τελειώσω. Εδώ
που τα λέμε, αν και φανατικός ανα-
γνώστης του Πλάτωνα, όποτε με
μπλέκει με τους γεωμετρικούς συλ-
λογισμούς του, το προσπερνώ και
πάω παρακάτω.

Το μόνο φροντιστήριο που έκα-
να ήταν για τις εισαγωγικές στη
Σχολή Καλών Τεχνών. Αγαπούσα
τη ζωγραφική, όπως την αγαπώ

ακόμη, ευτυχώς όμως και για εκείνη
και για μένα, διαπίστωσα εγκαίρως
πως δεν είχα ταλέντο για ζωγράφος.
Επειτα από τόσα χρόνια μπορώ
να πω ότι τη ζωγραφική την υπη-
ρετούν, αν όχι εξίσου, τουλάχιστον
αποτελεσματικά, όχι μόνον οι ζω-
γράφοι αλλά και όσοι αγαπούν το
έργο τους. Αφήνω εδώ τις αυτο-
βιογραφικές αναφορές και προχω-
ρώ στο προκείμενο.

Αναλογισθείτε μόνον πόσες κυ-
βερνήσεις έχουν αλλάξει μέσα σε
αυτά τα πενήντα χρόνια, πόσοι
υπουργοί Παιδείας έχουν αλλάξει
και πόσες εκπαιδευτικές «μεταρ-
ρυθμίσεις» έχουν γίνει. «Ολα τρι-
γύρω αλλάζουνε κι όλα τα ίδια μέ-
νουν», όπως τραγουδούσε ο Πα-
πάζογλου. Η δύναμη των φροντι-
στηρίων παραμένει. Δεν είμαι εκ-
παιδευτικός, αλλά από ό,τι έμαθα
ακόμη και φέτος τα θέματα των
Πανελλαδικών δεν είχαν σχέση
με την ύλη που διδασκόταν στο
λύκειο, αλλά με όσα διδάσκονταν
στα φροντιστήρια. Δεν ξέρω αν
σε άλλη χώρα της Ευρώπης οι
φροντιστές ανακοινώνουν αν τα
θέματα των εξετάσεων είναι βατά
ή άβατα. Αν οι «φροντιστές» έχουν
τέτοιο κύρος, ώστε να μπορούν
να κρίνουν τα θέματα στα οποία

εξετάζονται οι πελάτες τους. Θα
μου πείτε, δεν ξέρω αν σε άλλη
χώρα της Ευρώπης απαγορεύεται
από το Σύνταγμα η ίδρυση ιδιω-
τικών πανεπιστημίων. Αλλο θέμα
αυτό, θα μου πείτε.

«Εθνικό απολυτήριο». Αν δεν
κάνω λάθος το προκρίνει το ΠΑ-
ΣΟΚ και ο ΣΥΡΙΖΑ. Αντιρρήσεις:
αν μετρούν οι επιδόσεις των μα-
θητών στα χρόνια του λυκείου
τότε τα ιδιωτικά σχολεία θα προ-
κρίνουν τους δικούς τους. Απάν-
τηση: αν ισχύσει η αξιολόγηση
την οποία έχει επιβάλει η Κερα-
μέως τότε μπορεί να υπάρξει έλεγ-
χος. Αν σε ένα σχολείο βρεθούν
μόνον εικοσάρια, είναι σαν να
βρει η εφορία πέντε εκατομμύρια
στον λογαριασμό σου. Ομως, οι
ίδιοι που υπερασπίζονται το «εθνι-
κό απολυτήριο», αντί για τη βά-
σανο των Πανελλαδικών, είναι οι
ίδιοι που αντιστέκονται στην αξιο-
λόγηση. Ας μη γελιόμαστε: στις
Πανελλαδικές κρίνεται το έργο
των φροντιστηρίων και όχι το σύ-
στημα της μέσης εκπαίδευσης.
Ως εκ τούτου η θεωρία ότι οι Πα-
νελλαδικές είναι αδιάβλητες είναι
μια φαντασίωση.

Να καταργηθούν οι Πανελλα-
δικές; Ναι, να καταργηθούν οι Πα-

νελλαδικές. Να τις αντικαταστήσει
το «Εθνικό Απολυτήριο», όπως στη
Γαλλία με το Baccalaureat ή στην
Ιταλία; Ναι, να τις αντικαταστήσει.
Το «αδιάβλητο» σύστημα γίνεται
διαβλητό όταν είσαι υποχρεωμένος
να αποστηθίσεις άπειρες σελίδες
βιολογίας, για παράδειγμα. «Αδιά-
βλητο» το σύστημα των Πανελλα-
δικών; Τότε πώς γίνεται τα θέματα
να τα έχεις διδαχθεί στο φροντι-
στήριο και όχι στην τάξη στο Λύ-
κειο;

Πενήντα χρόνια μετά ο κόσμος
άλλαξε, η Ελλάδα άλλαξε, όμως οι
Πανελλαδικές δεν άλλαξαν. Θα μου
πείτε, υπάρχει και ο Αριστοφάνης.
Αυτός πρώτος ανέδειξε τον πατέρα
της φιλοσοφίας, τον Σωκράτη, ως
ιδιοκτήτη φροντιστηρίου. Είναι
βαθιά η παράδοση της σχέσης
φροντιστηρίων και φιλοσοφίας.
Τα υπόλοιπα έπονται. Η κ. Κερα-
μέως κατάφερε να επιβάλει την
αξιολόγηση στη μέση εκπαίδευση.
Αν ξαναβρεθεί σ’ αυτήν τη θέση,
όποιος κι αν βρεθεί στη θέση της,
οφείλει να αναθεωρήσει το σύστη-
μα των Πανελλαδικών. Κι αν βρεθεί
αντιμέτωπος με την τάξη των φρον-
τιστών υπάρχουν τρόποι να τους
βολέψει κάπου στο Δημόσιο. Υπάρ-
χουν ελλείψεις στα ΕΚΑΒ.

Υπάρχει ζωή μετά το φροντιστήριο;
Του ΤΑΚΗ ΘΕΟΔΩΡΟΠΟΥΛΟΥ

Σπεύδω να καθησυχάσω τους πολ-
λούς φίλους που με πλημμυρίζουν
με αγωνιώδεις επιστολές: η εξα-
φάνιση του κ. Βαρουφάκη θα πρέ-
πει να οφείλεται, όχι σε κάποιο
μοιραίο γεγονός, αλλά στην έλξη
που ασκεί η θερμή αγκαλιά της
Νίκης. Και με αυτό δεν εννοώ κά-
ποια εκλογική, φιλοσοφική, οικο-
νομική ή άλλου είδους νίκη· ούτε
υπονοώ συζυγικά τρίγωνα με κά-
ποια πεντατρύφερη Νίκη. Εννοώ
την πιο πρόσφατη Νίκη του πολι-
τικού μας σκηνικού. Εκεί πρέπει
να τον αναζητήσει κανείς, εργα-
ζόμενο και πάλι για το καλό μας.
Και εξηγώ αμέσως το από πού κι
ώς πού.

Οπως η θεά Αθηνά έτσι και η
Νίκη μάς πετάχτηκε μες στη μέση,
στα ξαφνικά. Από το κεφάλι του
Διός βγήκε η μία και κάπως έτσι
και η άλλη. Εδώ όμως τερματίζονται
οι ομοιότητες. Δέος καταλάμβανε
όποιον αντίκριζε τη θεά, έτσι όπως
είχε εμφανιστεί πελώρια γυναικάρα
με την αστραφτερή πανοπλία της.
Η Νίκη όμως –πώς να το πω;– μας
βγήκε λειψανάβατη – σαν ζυμάρι
δηλαδή, που δεν του έβαλαν αρ-
κετή μαγιά κι έτσι φούσκωσε μεν,
αλλά όχι αρκετά. Και όσο για την
όψη του αρχηγού της, δέος –εδώ
που τα λέμε– δεν προκαλεί.

Θα μου πείτε, άλλο ο Δωδεκά-
θεος κι άλλο ο Χριστιανισμός. Μά-
λιστα, αλλά η Νίκη δεν θέλει να

νικά μόνον «εν τούτω» αλλά και
μ’ εκείνο· με τον σταυρό, αλλά και
με το αστέρι της Βεργίνας. Γι’ αυτό
τα έχει βάλει και τα δυο στο έμ-
βλημά της. Επιπλέον, οι στόχοι
της είναι αναθεωρητικοί. Οι σοφοί
που παραστάθηκαν στη γέννησή
της, έχοντας επισημάνει το στρα-
βοπάτημα του «απόδοτε τα του
Καίσαρος τω Καίσαρι και τα του
Θεού τω Θεώ», της ανέθεσαν το
ηράκλειο έργο να το αναιρέσει.
Διότι προφανώς, εάν στον καιρό
του Χριστού είχε κυκλοφορήσει
το βιβλίο με τους «συνωστισμούς»,
σίγουρα Εκείνος δεν θα είχε πα-
ροτρύνει τους πιστούς να ακολου-
θούν μεν τον θείο νόμο σε ό,τι
αφορά την ψυχή τους, αλλά για
όλα τα άλλα να υπακούν στους νό-
μους του κράτους, με πραότητα
και ταπεινοφροσύνη.

Τι δηλαδή; Να μένουμε εμείς
με τα χέρια σταυρωμένα, ενώ αλ-
λότριες δυνάμεις μας ξεριζώνουν
τη γλώσσα, τη μνήμη και την Ιστο-
ρία μας; Ποτέ! Το λάθος αυτό μπο-
ρεί να το είχε κάμει Εκείνος, αλλά
η Νίκη θα άρπαζε τη ρομφαία και
καθισμένη στα έδρανα του Κοι-
νοβουλίου θα αγωνιζόταν μέχρι
να ξαναμπούν όλα στον δρόμο τον
σωστό: να κατεβούν οι φούστες
και ν’ ανεβεί το φρόνημα· να γε-
μίσουν ορισμένες μονές και να
αδειάσουν όλα τα φροντιστήρια·
να περαστούν από ψιλό χτένι τα
μαλλιά για ψείρες και τα σχολικά
βιβλία για φθοροποιά μηνύματα·
να γράφονται στο εξής οι ταυτό-
τητες με το χέρι σε χαρτόνι· να
αναγνωριστεί η Αγία Ρωσία ως
ευεργέτιδα του Ελληνισμού και να
διαγραφεί η άλλη Δύναμη, που
υφαρπάζει αυτή τη θέση· να τρί-
ξουμε τα δόντια μας στο ΝΑΤΟ και
να αρπάξουμε τον Τούρκο από το
σβέρκο· οι αρχιεπίσκοποι να λά-
βουν ως πρότυπο τον Παπαφλέσσα
και όσοι δεν τον λάβουν, να κα-
θαιρούνται· να φτιάξουμε έναν
φράχτη για να μην έρχονται εδώ
οι φθοροποιές ιδέες της Ευρωπαϊ-
κής Ενωσης· να βρεθεί ένας χο-
ρηγός, που να ιδρύσει παντού
φροντιστήρια Ελληνισμού· να κλεί-
σει η Βουλή γιατί ζέχνει από τη
βρώμα όλων συλλήβδην των πο-
λιτευομένων, αλλά να μείνει ανοι-

χτή μέχρι να την ξεβρωμίσει η Νί-
κη, με τη βοήθεια της Παναγίας
και χάρις στο ορμητικό ποτάμι της
φιλοπατρίας της.

Τα σχέδια αυτά (έχει κι άλλα,
δεν χωράνε όμως στη σελίδα), που
δεν μπορεί παρά μόνον θεόπνευ-
στα να είναι, κινδύνευαν να μεί-
νουν πάλι ανεκτέλεστα από την
έλλειψη εκείνης της μαγιάς που
λέγαμε παραπάνω. Και εδώ είναι
που απεικάζω παρέμβαση του κ.
Βαρουφάκη και μια συμφωνία win
win, που τις λένε τώρα: η Νίκη θα
κερδίσει δυο πόντους και θα μπει
στη Βουλή και ο κ. Βαρουφάκης
θα χάσει τη ΜέΡΑ του, αλλά θα
γίνει ο εκ των παρασκηνίων σύμ-
βουλος της Νίκης, ο οποίος –χάρις
σε κάποια άλλα «πουκάμισα απ’
έξω», εξίσου ευφάνταστα με τα
πρώτα– θα πείσει το εκλογικό Σώμα
ότι πρέπει όχι μόνον να μη μας ξα-
νακάμουν ποτέ εμβόλια, αλλά να
μας στείλουν όλους συλλήβδην να
μας αφαιρέσουν από μέσα μας όλα
τα εμβόλια που υπέστημεν ως παι-
διά, έτσι ώστε να ανακτήσουμε τη
θεόδοτη εξουσία πάνω στο σώμα
μας. Και οι ιοί επίσης.

ΥΓ.: Για την ευνοϊκή παρέμβαση
της Θεομήτορος, η Νίκη δεν θα
χρειαστεί τον κ. Βαρουφάκη, καθότι
διαθέτει δικούς της διαύλους.

Η κ. Αθηνά Κακούρη είναι συγγραφέας.

Η Μέρα που (ίσως) έγινε Νίκη
Της  ΑΘΗΝΑΣ ΚΑΚΟΥΡΗ

Ο καθρέφτης του Ερντογάν
και το λάθος της Δύσης

Του ΑΛΕΞΗ ΠΑΠΑΧΕΛΑ

Ολοι προσπαθούμε
να μαντέψουμε ποια
πολιτική θα ακολου-
θήσει ο πρόεδρος
Ερντογάν μετά την
επανεκλογή του.

Απέναντι στη Δύση και βεβαίως
απέναντι στην Ελλάδα. Για να απαν-
τηθεί αυτό το ερώτημα πρέπει να
ξέρουμε αν και πόσο ο Ερντογάν
εξαρτάται από τις ΗΠΑ και την Ευ-
ρώπη προκειμένου να αντιμετω-
πίσει την τεράστια οικονομική κρί-
ση που έχει μπροστά του.

Κάποιοι έμπειροι αναλυτές πι-
στεύουν ότι θα κάνει ό,τι μπορεί
για να αποφύγει την εμπλοκή της
Δύσης σε μια επιχείρηση «διάσω-
σης» της τουρκικής οικονομίας,
επειδή ο Τούρκος ηγέτης ήλθε στην
εξουσία έπειτα από ένα πρόγραμμα
του ΔΝΤ στη χώρα του και ξέρει
καλά τις πολιτικές συνέπειες. Επι-
σημαίνουν επίσης το γεγονός ότι
η Τουρκία δεν περιμένει κάτι πα-
ραπάνω από τη σχέση της με την
Ε.Ε., σε αντίθεση με τη δεκαετία
του 2000, όταν οι προσδοκίες ήταν
πολύ υψηλές. Υπάρχει όμως και
ένας άλλος παράγοντας που έχει
μπει στην εξίσωση. Ο Ερντογάν
θεωρεί ότι έχει βρει στρατηγικούς
εταίρους, χρηματοδότες και συνο-
μιλητές έξω από το δυτικό στρα-
τόπεδο. Το Κατάρ τού προσφέρει
μετρητά, η Ρωσία τον πληρώνει
αδρά για να παρακάμπτει τις δυτικές
κυρώσεις και η Σαουδική Αραβία
μοιάζει έτοιμη να του δώσει ένα
πακέτο-μαμούθ 50 δισεκατομμυ-
ρίων δολαρίων. Αυτές οι σχέσεις
έχουν ένα σημαντικό πλεονέκτημα
για τον Ερντογάν. Δεν εξαρτώνται
σε καμία περίπτωση από το αν
στην Τουρκία παραβιάζονται τα
ανθρώπινα δικαιώματα, αν επικρα-
τεί κράτος δικαίου κ.λπ., κ.λπ. Δεν
τους νοιάζει. Βλέπουν την Τουρκία
και τον Ερντογάν πολύ κυνικά και
συναλλακτικά. Σε αυτές τις σχέσεις
δεν μεσολαβούν ούτε Κογκρέσο
ούτε οργανώσεις ανθρωπίνων δι-
καιωμάτων, κανείς. Ούτε βέβαια

τις εξετάζει κάποιος από τους εταί-
ρους του μέσα από το πρίσμα των
ελληνοτουρκικών σχέσεων. Δεν
τους αφορά το ζήτημα.

Ο Ερντογάν δεν μπορεί όμως
και να κλείσει την πόρτα οριστικά
στη Δύση. Δεν τον συμφέρει και
δεν θα το κάνει. Ιδεατά, θα ήθελε
να βρει χρηματοδότηση από μη
δυτικές πηγές για να ξεπεράσει
την οικονομική κρίση. Να προχω-
ρήσει την αγορά των F-16 από τις
ΗΠΑ γιατί η αεροπορία του ζορί-
ζεται. Να είναι το βασικό κανάλι
παράκαμψης των κυρώσεων προς
τη Μόσχα, αλλά ταυτόχρονα να το
παίζει ισχυρός παράγων του ΝΑ-
ΤΟ.

Οι ΗΠΑ και η Ευρώπη θα συνε-
χίσουν να κάνουν το ίδιο λάθος.
Υπό τον φόβο «να μη χαθεί η Τουρ-
κία για τη Δύση», θα δικαιολογούν
διάφορες συμπεριφορές, ακόμη κι
όταν απειλούν άμεσα τα συμφέ-
ροντα της δυτικής συμμαχίας. Οσος
θυμός κι αν υπάρχει στο παρασκή-
νιο λόγω του βέτο στην ένταξη της
Σουηδίας ή της παράκαμψης των
κυρώσεων, στο τέλος η άποψη που
επικρατεί είναι «μαλακά με τον
Ερντογάν!». Αυτό ισχύει στο Βε-
ρολίνο σίγουρα, ενίοτε στις Βρυ-
ξέλλες και βέβαια στο Συμβούλιο
Εθνικής Ασφαλείας και στο Στέιτ
Ντιπάρτμεντ στην Ουάσιγκτον.

Αυτή την εποχή μοιάζει να συ-
νεχίζεται μια διαδικασία αποκλι-
μάκωσης της έντασης με την Ελ-
λάδα και είναι πολύ θετικό ότι επι-
κεφαλής στο υπουργείο Εξωτερικών
βρίσκεται ένας πολύ έμπειρος και
συνετός διπλωμάτης. Γιατί ο πει-
ρασμός μιας αναίτιας κλιμάκωσης
ελλοχεύει πάντα. Ας είμαστε όμως
ρεαλιστές. Ο Ερντογάν βλέπει τον
εαυτό του στον καθρέφτη ως έναν
πανίσχυρο ηγέτη μιας νέας δύνα-
μης, που δεν έχει ανάγκη να υπα-
κούει στην Ουάσιγκτον ή την Ευ-
ρώπη. Το παζάρι με τη Δύση, όπως
και οι ελληνοτουρκικές σχέσεις θα
προχωρήσουν με πολλά μπρος-πί-
σω. Ενίοτε και με κρίσεις.

Σε περιόδους ριζο-
σπαστικών ανατρο-
πών, όπως αυτή που
ζούμε σήμερα, πα-
ρατηρείται ενίοτε
μια τάση επιστρο-

φής σε κάποιες σταθερές του πα-
ρελθόντος, που όμως με το πέρα-
σμα των χρόνων έχουν χάσει τη
δυναμική τους. Η Εκκλησία είναι
μια σταθερά –ίσως η σπουδαιότε-
ρη– στη Χριστιανική Ευρώπη, αν
και το περιεχόμενο αυτών των λέ-
ξεων έχει περιορισθεί σημαντικά.

Ισως θα ήταν άξιο μνείας το γε-
γονός ότι όταν στα τέλη του 19ου
αιώνα άρχισε να κατισχύει στην
Ευρώπη ο φιλελευθερισμός –από
τη φύση του ανατρεπτικός–, ο Πά-
πας Λέων Γ΄ εισήγαγε με εγκύκλιό
του, το 1891, την Καθολική Κοι-
νωνική Διδασκαλία, που αφορούσε
την κατανομή του πλούτου,
ασκώντας κριτική στον καπιτα-
λισμό και στον σοσιαλισμό.

Το θέμα θα είχε θεωρητικό εν-
διαφέρον εάν με το τέλος του Α΄
Παγκοσμίου Πολέμου, που σάρωσε
το παλαιό καθεστώς στην Ευρώπη,
διέλυσε την Αυτοκρατορία των
Αψβούργων, εκτίναξε τους μπολ-
σεβίκους στην εξουσία της Ρωσίας,
δεν είχε ανακύψει η ανάγκη επα-
ναπροσδιορισμού του ρόλου της
Εκκλησίας. Το κήρυγμα των μπολ-
σεβίκων περί κοινωνικής και οι-
κονομικής ισότητος ασκούσε μια
σαγήνη στα ενδεή κοινωνικά
στρώματα στη Δύση. Ο κίνδυνος
αποσταθεροποιήσεως, υπαρκτός.
Τότε ένας καθολικός ιερέας, ο
Λουίτζι Στούρτζο, καταγόμενος
από τη Σικελία, αφού εξασφάλισε
την άδεια του Πάπα Βενέδικτου
ΙΕ ,́ προχώρησε το 1919 –με άλλους
ομοϊδεάτες του– στην ίδρυση του
Ιταλικού Λαϊκού Κόμματος. Η από-
φαση του Πάπα Βενέδικτου να
αναθεωρήσει εκ βάθρων την πο-
λιτική του Βατικανού περί μη συμ-
μετοχής στα πολιτικά δρώμενα

της Ιταλίας υπήρξε ριζοσπαστική
και επιτυχέστατη. Το Λαϊκό Κόμμα
του Στούρτζο εξασφάλισε στις
εκλογές του 1919 ποσοστό 20,6%
και επί τρία χρόνια υπήρξε ο ρυθ-
μιστικός παράγων των πολιτικών
εξελίξεων στην Ιταλία. Η απήχηση
του νέου κόμματος σε άλλες χώρες
υπήρξε εντυπωσιακή, αφού ήταν
ο πρόδρομος των Χριστιανοδη-
μοκρατικών Κομμάτων στην ηπει-
ρωτική Ευρώπη.

Τα ανωτέρω βέβαια δεν συνι-
στούν παρότρυνση ή πρόταση
ενεργείας της Εκκλησίας της Ελ-
λάδος στην παρούσα συγκυρία,
που η εμφάνιση του νέου πολιτικού
κόμματος Νίκη θορύβησε την κεν-
τροδεξιά, ούτως ειπείν, πολιτική
παράταξη και προκάλεσε την αυ-
στηρή παρέμβαση του Αρχιεπι-
σκόπου κ. Ιερωνύμου.

Ιδιοσυγκρασιακή είναι η Ελλάς
ως χώρα που αγωνίζεται εδώ και
δύο αιώνες –πάνω-κάτω– να προ-
σομοιωθεί με τα ευρωπαϊκώς
ισχύοντα. Πολλά και ιδιαίτερα ση-
μαντικά υπήρξαν τα όσα επιτεύχ-
θηκαν στη διάρκεια αυτής της μα-
κράς περιόδου. Και έμειναν αρκετά
στοιχεία της ιδιοσυστασίας των
κατοίκων της που επιβιώνουν έως
σήμερα. Ως προς τα εκκλησιαστικά,
δεν είναι σκόπιμο να λησμονεί
κανείς πως όχι μόνον στην Ελλάδα,
αλλά παντού όπου έχει εδραιωθεί
από αιώνες η Ανατολική Ορθόδοξη
Εκκλησία, οι σχέσεις κράτους και
Εκκλησίας είναι στενότατα συνυ-
φασμένες και θεωρητικά απόλυτα
διακριτές. Αυτό βεβαίως δεν ση-
μαίνει ότι είναι δυνατόν η Εκκλη-
σία να καταστεί εντέλει μια μεγάλη
ελεήμων ΜΚΟ. Λίγος ο χρόνος έως
τις εκλογές. Οι αναταράξεις θα κο-
πάσουν εξ ανάγκης. Και ίσως έπει-
τα βρούμε την ησυχία μας. Με τις
ειλικρινέστερες ευχές της στήλης
σε όσους μετέχουν ενεργώς ή απέ-
χουν από πολιτικά δρώμενα αυτής
της περιόδου.

Του ΚΩΣΤΑ ΙΟΡΔΑΝΙΔΗ

Αναταράξεις
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Οι σοφοί που παραστά-
θηκαν στη γέννησή της,
έχοντας επισημάνει το
στραβοπάτημα του
«απόδοτε τα του Καίσα-
ρος τω Καίσαρι και τα
του Θεού τω Θεώ», της
ανέθεσαν το ηράκλειο
έργο να το αναιρέσει.
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Ο Εργκιούν Ολγκούν εί-
ναι άγνωστος στην ε/κ
κοινή γνώμη –όμως πο-
λύ γνωστός στην τ/κ.
Είναι ο κορυφαίος σύμ-
βουλος του Ε. Τατάρ

στο Κυπριακό. Δήλωσε στις 31/5 πως
«η Ε.Ε. σε αντίθεση με τα Η.Ε. δεν
αποδέχεται το ισότιμο καθεστώς των
Τ/κ. Το γεγονός αυτό βάζει εμπόδια
στις διαπραγματεύσεις για το Κυπρια-
κό στη βάση της ισότητας, συνεπώς
αντιτιθέμεθα στην συμμετοχή της
Ε.Ε. στη διαπραγματευτική διαδικα-
σία». (Πηγή, K br s TV, ΓΤΠ). Η δή-
λωση Ολγκούν προφανώς είναι πα-
ραπλανητική, αλλά δεν αφορά μόνο
την τακτική που ακολουθεί σήμερα
ο Τ/κ ηγέτης. Αφορά και την ε/κ πο-
λιτική ηγεσία και βέβαια την ε/κ κοινή
γνώμη. Τόσο ο Μ. Ακιντζί, όσο και
ηγετική πυραμίδα στην Τουρκία (Ερν-
τογάν, Τσαβούσογλου) αποδέχθηκαν
την πλήρη συμμετοχή της Ε.Ε. στις
διαπραγματεύσεις Αναστασιάδη –
Ακιντζί. Πώς; Ο Πίτερ βαν Νούφελ,
προσωπικός απεσταλμένος του προ-
έδρου Γιούνκερ, ήρθε, εγκαταστάθηκε
στη Λευκωσία, συμμετείχε στις υπό
τον ΟΗΕ διαπραγματεύσεις κατά την
περίοδο 2015-17, στο παλιό αεροδρό-
μιο Λευκωσίας. Στις Συνόδους για
την Κύπρο στη Γενεύη 1/2017 ήταν
παρόντες ο γ.γ. του ΟΗΕ Α. Γκουτέρες,
ο πρόεδρος της Ευρωπαϊκής Επιτρο-
πής Ζαν-Κλοντ Γιούνκερ και οι ΥΠΕΞ
Ελλάδας Ν. Κοτζιάς και Τουρκίας Μ.
Τσαβούσογλου. Στο Κραν Μοντάνα

(6/17) ο γ.γ. του ΟΗΕ Α. Γκουτέρες, η
αντιπρόεδρος της Ευρωπαϊκής Επι-
τροπής Φ. Μογκερίνι και οι ΥΠΕΞ Ελ-
λάδας Ν. Κοτζιάς και Τουρκίας Μ.
Τσαβούσογλου. Τι δείχνει η παράθεση
ονομάτων και συνόδων; Ότι η ε/κ
ηγεσία δεν είναι σε θέση να δει τα
στοιχειώδη, να κρίνει την τ/κ πολιτική
ηγεσία με σοβαρότητα. Να σκεφτεί
πως με τον Ακιντζί «έχω στο τραπέζι
Γιούνκερ, Μογκερίνι, άρα μπορώ να
πάω μέχρι τέλους, να ολοκληρώσω
τις διαπραγματεύσεις μαζί με ΟΗΕ –
Ε.Ε.». Δεν νομίζω να υπάρχει μια πε-
ρίπτωση που η ε/κ ηγεσία να μπόρεσε
να δει καθαρά και στην κατάλληλη
ώρα, τις διαφορές ανάμεσα σε Ταλάτ
και Ερογλου, ανάμεσα σε Ακιντζί και
Τατάρ. Κατά κανόνα, όλοι ήταν ίδιο
κόψιμο, όλοι άβουλοι και υποτακτικοί.
Η ε/κ ηγεσία δεν ήταν σε θέση να δει
τις διαφορές, να δει τις «αποχρώσεις»
–στην περίπτωση των Τ/κ πολιτικών
μερικές φορές οι «αποχρώσεις» ήταν
όλη η ουσία! Η ε/κ ηγεσία δεν ήθελε
να δει ότι ο Τσαβούσογλου καθόταν
δίπλα από τον Γιούνκερ και τη Μογ-
κερίνι και έφτασαν «στο παρά πέντε
της λύσης» όπως δήλωσε ο νυν ΠτΔ!
Έτσι φτάνουμε στα τραγελαφικά του
σήμερα. Ο κυβερνητικός εκπρόσωπος
την ίδια ημέρα με τις δηλώσεις Ολγ-
κούν μίλησε «για διορισμό ενός ειδικού
απεσταλμένου από την Ε.Ε. για το
Κυπριακό». Αλλά δεν έμεινε μέχρι
εκεί. Είπε κάτι σαν απειλή: «Η πρότασή
μας δεν θα είναι στο τραπέζι εσαεί»!
Ποιον απείλησε; Ιδού η απορία! 

Η συνέχεια αποκαλύπτει πως χωρίς
καθαρή στρατηγική, προσθέτουμε
νέα αδιέξοδα στα ήδη πολλά. Δήλωση
με προεκτάσεις από τον Πρόεδρο της
Δημοκρατίας (ΠτΔ) (7/6): «Το 2003 ο
μακαριστός Ραούφ Ντενκτάς επέτρεψε
τη μερική άρση των περιορισμών και
είχαμε το άνοιγμα των οδοφραγμάτων
θεωρώντας ότι σε μια βδομάδα, δύο
βδομάδες θα γίνουν τέτοιου είδους
επεισόδια μεταξύ Ε/κ και Τ/κ που θα
ενίσχυαν το δικό του αφήγημα ότι
δεν μπορούμε να ζήσουμε μαζί. Δια-
ψεύστηκε κατηγορηματικά». Ο συλ-
λογισμός αυτός είναι μη τεκμηριω-
μένος.

Ο Ρ. Ντενκτάς ήταν θεματοφύλα-
κας του δίπλα-δίπλα. Η απόφαση της
23ης Απριλίου 2003, ελήφθη στην
Άγκυρα (Ερντογάν, Γκιουλ) και επι-
βλήθηκε στον Ρ. Ντενκτάς. Μία εβδο-
μάδα πριν, στις 16 Απριλίου 2003, η
υπογραφή της Συνθήκης Προσχώ-
ρησης της Κύπρου στην Ε.Ε. Την τότε
μεγάλη εικόνα (και τη διάνοιξη οδο-
φραγμάτων) την καθοδήγησαν ο Α.
Γκιουλ ως Νο2 και ο Γ. Γιακίς ως –για
λίγο– ΥΠΕΞ (2002/3). Η απόφαση εν-
τασσόταν στην ενδυνάμωση της ευ-
ρωπαϊκής στρατηγικής της Τουρκίας
–εμπόδιο της οποίας ήταν το άλυτο
Κυπριακό. Ύστερα ήρθαν οι διαδη-
λώσεις των Τ/κ και αμέσως μετά ο Ρ.
Ντενκτάς υποχρεώθηκε να πάρει σύν-
ταξη. Σύμφωνα με τον ΠτΔ, ο τότε
Τ/κ ηγέτης άνοιξε οδοφράγματα, ελ-
πίζοντας σε επεισόδια, «αφού δεν
μπορούμε να ζήσουμε μαζί. Διαψεύ-

στηκε κατηγορηματικά». Βέβαια, δεν
«διαψεύστηκε», καθώς τον διέψευσαν
οι δεκάδες χιλιάδες πολίτες που μπή-
καν στις τεράστιες ουρές για να πάνε
να δουν τον τόπο τους! Πολίτες που
αψήφησαν την ε/κ ηγεσία που δια-
κινούσε ψιθύρους, αλλά δεν τολμούσε
να πάρει θέση! Τον Ρ. Ντενκτάς και
τους Ε/κ οπαδούς του τούς διέψευσε
η διπλωματία των πολιτών, η σοφία
των πολλών που έδωσε πειστικά δείγ-
ματα γραφής ότι η αλλαγή σελίδας
είναι (και) στο χέρι μας. 

Ο ΠτΔ σημείωσε επίσης πως «έχω
και δημόσια εκφράσει κατ’ επανάληψη
την ετοιμότητά μου να συναντηθώ
με τον κ. Τατάρ». Κάθε ηγέτης επιλέγει
τον κορυφαίο σύμβουλό του, ο οποίος,
κατά κανόνα, συμβολίζει ό,τι εκφράζει
ο ηγέτης. Ο Μ. Ακιντζί λ.χ. επέλεξε
τον Μ. Μπουρτζιού, έναν συνετό, χα-
μηλών τόνων συνεργάτη, υπέρ της
ΔΔΟ. Ο Ε. Τατάρ επέλεξε τον ντεν-
κτασικό Ε. Ολγκούν. Ο Ν. Χριστοδου-
λίδης έδωσε τον καθοριστικό ρόλο
στον Τ. Τζιωνή.

Ύστερα επιθυμεί «συνάντηση» με
τον Τατάρ! Αλλά οι κουτόφραγκοι
δεν τρώνε πλέον όσα τους σερβίρουμε.
Παρά τις δηλώσεις, τα ταξίδια και τις
κορώνες όλα εξακολουθούν να μένουν
ακίνητα. Ο ΟΗΕ και η Ε.Ε., ενώ περι-
μένουν θετικά σήματα από τον ίδιο
τον ΠτΔ, αυτός τούς απαντά «δείτε
ποιους επιλέγω για συνεργάτες μου,
όχι τι λέω»! 

Απεσταλμένοι με ουρά!
Του ΛΑΡΚΟΥ ΛΑΡΚΟΥ
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Χιλιάδες εκπαιδευτικοί κατά τη διάρκεια συνδικαλιστικής πορείας διαμαρτυρίας στο κέντρο του Βουκουρεστίου. Έως και 12.000 άτομα από όλη τη χώρα, σύμφωνα με
τους διοργανωτές, που εργάζονται στον τομέα της εκπαίδευσης, συμμετείχε στη διαδήλωση, πραγματοποιώντας πορεία από τα κεντρικά γραφεία της κυβέρνησης
προς το προεδρικό μέγαρο.

www.larkoslarkou.org.cy

Α δίκως επιχειρηματολογούν κάποιοι ότι «ο Χριστός
δίδαξε την ισότητα ανδρών και γυναικών» και
άλλα νεωτερικά με αφορμή την «αντιπαράθεση

για τα κορίτσια με τα “παπαδικά”» («Καθημερινή»,
8.6.2023). Σύμφωνα με το ρεπορτάζ, «δύο κορίτσια 14
ετών, ντυμένα με τα “παπαδικά”, με ένα κερί ανά χείρας
για τις ανάγκες της θείας λειτουργίας, στάθηκαν η
αφορμή για έναν “ιερό πόλεμο” στους κόλπους της Εκ-
κλησίας. Το γεγονός έλαβε χώρα στον ναό του Αγίου
Νικολάου Ραγκαβά στην Πλάκα. (...) Κάποιοι, κυρίως
σε ιστοσελίδες εκκλησιαστικού περιεχομένου, έσπευσαν
να καταγγείλουν την εν λόγω κίνηση ως “νεωτεριστική”,
δείγμα ασέβειας προς τη χριστιανική ορθόδοξη παράδοση
και προάγγελο “δυσμενών” εξελίξεων – συνδέοντας το
γεγονός ακόμη και με “υπόγειες διεργασίες” για την
προοπτική ιερoσύνης των γυναικών».

Ας πάρουμε τα πράγματα με τη σειρά. Η Εκκλησία
είναι –εξελίχθηκε– ένας συντηρητικός και αυστηρά ιε-
ραρχημένος οργανισμός. Πρώτος είναι ο Θεός και μετά
αυτόν οι επίσημοι ερμηνευτές του. Τελευταίο και κα-
ταϊδρωμένο το εκκλησίασμα, που απλώς φωνάζει «άξιος»
όταν κάποιοι άλλοι εκλέγουν (για λογαριασμό του) τον
«ποιμένα» του. Εξ ου, κύκλοι της Αρχιεπισκοπής δήλωσαν
σχετικώς με τα κορίτσια ότι «το ζήτημα είναι θεολογικό
και δεν προσφέρεται για δημόσια συζήτηση».

Οι ερμηνευτές του Θεού ξέρουν καλύτερα από τον
χρήστη του Facebook τις «άγνωστες βουλές Του».
Εφαγαν μια ζωή διαβάζοντας τα θεμελιώδη κείμενα της
χριστιανικής πίστης, ευαγγέλια τα οποία δεν έπεσαν
από τον ουρανό. Κάποια από τις δεκάδες γραπτά της
πρώιμης χριστιανικής γραμματείας επελέγησαν να
είναι θεία και κάποια εξοβελίστηκαν ως απόκρυφα. Δεν
χώρισαν με δημοκρατικό τρόπο, δεν ψήφισε το εκκλη-
σίασμα υπέρ Ματθαίου και κατά της Μαρίας Μαγδαληνής.
Τα ξεκαθάρισε μια σύνοδος αρχιεπισκόπων με βάση
τις πολιτικοκοινωνικές συνθήκες του 4ου μ.Χ. αιώνα.
Αυτές ήθελαν τις «γυναίκες τοις ιδίοις ανδράσιν υπο-
τάσσεσθαι ως τω Κυρίω» (Προς Εφεσίους 5,22).

Τους τελευταίους δύο αιώνες, οι συνθήκες άλλαξαν.
Οι γυναίκες ακόμη παλεύουν για την ισότητα, αλλά
τώρα τουλάχιστον μπορούν να αγωνίζονται. Επιζούν
άβατα, όπως το Αγιον Ορος και το ιερό των ναών, που
δεν πρέπει να «μολυνθούν» από γυναικεία παρουσία.
Σύμφωνα με το ρεπορτάζ της «Κ», «ο δρ Θάνος Ζήσης,
φιλόλογος και μέλος του εκκλησιαστικού συμβουλίου
του Αγίου Νικολάου Ραγκαβά, είπε στην “Κ” ότι “λόγω
τριημέρου το εκκλησίασμα ήταν περιορισμένο και
απουσίαζαν τα αγόρια που βοηθούσαν στο ιερό”. Ως
εκ τούτου, ο πατέρας Αλέξανδρος έδωσε άδεια σε δύο
νεαρές 14χρονες κοπέλες να φορέσουν έξω από το ιερό
τα “παπαδικά” και να κρατήσουν η καθεμιά από ένα
κερί στη διάρκεια της ανάγνωσης του Ευαγγελίου. (...)
“Στην περίπτωση των αγοριών δεν απαιτείται καμία
ευχή ούτε άδεια από τον αρμόδιο επίσκοπο”, διευκρινίζει
ο δρ Ζήσης».

Είναι άξιες επαίνου οι πρωτοβουλίες του π. Αλέξανδρου
Καριώτογλου για τη light Μεταρρύθμιση. Σύμφωνα με
το ρεπορτάζ, «στην εν λόγω εκκλησία ο Απόστολος δια-
βάζεται και στα νέα ελληνικά ούτως ώστε να γίνονται
στον μέγιστο δυνατό βαθμό κατανοητά τα νοήματα»
(«Καθημερινή», 8.6.2023). Αυτή είναι η ουσία των απο-
στολικών επιστολών: η διδαχή της πίστης, αλλά αυτή
μπορεί να γίνει μόνο όταν το «ποίμνιο» καταλαβαίνει
όσα ακούει. Λέμε «light Μεταρρύθμιση» διότι τα μεν
κορίτσια (σύμφωνα με τον δρα Θάνο Ζήση) «φόρεσαν
τα “παπαδικά” έξω από το ιερό» και στη νεοελληνική
διαβάζονται μόνο τα αποστολικά κείμενα.

Από την άλλη πλευρά, είναι κατανοητή και η αντί-
δραση των συντηρητικών· 98% των Ελλήνων δηλώνουν
χριστιανοί ορθόδοξοι λόγω παράδοσης και όχι επειδή
κατανοούν τα κείμενα. Η αναγκαία (για να παραμείνει
«επικρατούσα θρησκεία η Ανατολική Ορθόδοξη Εκκλησία
του Χριστού») παράδοση, όμως, θέλει αναλλοίωτα τε-
λετουργικά. Είναι κάτι που ξέρουν καλά οργανισμοί με
μακραίωνη παρουσία, όπως π.χ. η αγγλική βασιλεία ή
η ελληνική Εκκλησία.

Ο Γιάννης Ιωάννου απουσιάζει.

Τα κορίτσια με
τα «παπαδικά»

Του ΠΑΣΧΟΥ ΜΑΝΔΡΑΒΕΛΗ

Τ ο σημαντικότερο μήνυμα των
εκλογών της 21ης Μαΐου είναι
ένα. Ο κόσμος δεν τρώει κου-

τόχορτο και δεν πιστεύει σε εύκολες
υποσχέσεις. Αντίθετα, θέλει σοβα-
ρότητα, σχέδιο και όραμα για το
μέλλον. Και αποδείξεις ότι οι κυ-
βερνητικές δεσμεύσεις μπορούν
να υλοποιηθούν και δεν είναι λόγια
του αέρα.

Ο Μητσοτάκης πήρε το 40,7%
της ψήφου γιατί έπεισε τον κόσμο
ότι το σχέδιό του για επιστροφή
της χώρας στην κανονικότητα είναι
εφικτό και τους χωράει όλους. Τους
οικονομικά ανίσχυρους που στη-
ρίχτηκαν πολλαπλώς τα τελευταία
χρόνια για να αντιμετωπίσουν τις
αλλεπάλληλες κρίσεις (πανδημία,
πόλεμο στην Ουκρανία, ενέργεια).
Αλλά και όσους περίμεναν από την
κυβέρνηση να στρώσει τον δρόμο
για την ανάπτυξη και να ενισχύσει
το κύρος της χώρας διεθνώς.

Αντίθετα, ο ΣΥΡΙΖΑ συνετρίβη
στις εκλογές του Μαΐου χάνοντας

12 ποσοστιαίες μονάδες από τις
εκλογές του 2019, αν και βρισκόταν
στην αντιπολίτευση, γιατί επανα-
παύτηκε στις δάφνες του 32%. Μο-
λονότι ο Τσίπρας είχε δεσμευθεί
ότι θα εκσυγχρονίσει το κόμμα και
θα το στρέψει προς το Κέντρο, ελα-
φρώνοντάς το από τα ακραία πο-
λιτικά «βαρίδια», έκανε το αντίθετο.
Αφησε τους Πολάκηδες να τον τρα-
βάνε από το αριστερό μανίκι και
επέμεινε στη μηδενιστική αντιπο-
λίτευση, που αρνείται τα πάντα και
δεν παραδέχεται τίποτα. Υιοθετών-
τας μάλιστα το παρωχημένο αφή-
γημα των κοινωνικών δικτύων για
μια διχασμένη κοινωνία λίγων προ-
νομιούχων και πολλών απελπισμέ-
νων, θεώρησε ότι ήταν αρκετό να
περιμένει αυτάρεσκα κάτω από το
δέντρο της εξουσίας έως ότου η
Ν.Δ. φθαρεί και πέσει σαν σάπιο
μήλο.

Ενδεικτικό της αδυναμίας του
ΣΥΡΙΖΑ να αντιληφθεί την πραγ-
ματικότητα στη χώρα, είναι ότι δεν

κατάφερε με το διχαστικό αφήγημά
του να πείσει ούτε τους παραδο-
σιακούς αριστερούς ψηφοφόρους
των εργατικών συνοικιών του λε-
κανοπεδίου –στο Πέραμα, στον
Κορυδαλλό, στο Κερατσίνι και στη
δυτική Αθήνα–, οι οποίες ανέδειξαν
πρώτο κόμμα τη Ν.Δ.

Τώρα, όσες αλλαγές κι αν κάνει
στα επικοινωνιακά του ο ΣΥΡΙΖΑ
–προβάλλοντας νέα πρόσωπα και
αποσύροντας από την πρώτη γραμ-
μή τα μπαρουτοκαπνισμένα στε-
λέχη του κόμματος– δεν μπορεί να
πείσει κανέναν ότι άλλαξε τα πι-
στεύω του και είδε, αίφνης, τον κό-
σμο χωρίς τους παραμορφωτικούς
φακούς του φανατισμού και της
ιδεοληψίας. Στις 25 Ιουνίου, η χώρα
θα έχει πιθανότατα αυτοδύναμη
κυβέρνηση της Ν.Δ., διότι ο ελλη-
νικός λαός δείχνει να εμπιστεύεται
τον Μητσοτάκη για να ολοκληρώσει
το έργο που ξεκίνησε. Και να προ-
χωρήσει τις μεταρρυθμίσεις σε το-
μείς που δεν τόλμησε να αγγίξει

την πρώτη τετραετία, στην υγεία,
στη Δικαιοσύνη, στη λειτουργία
του κράτους, στην ενίσχυση των
θεσμών.

Το στοίχημα της νέας κυβέρνη-
σης είναι να σηκώσει τα μανίκια
αμέσως και να βάλει φουλ τις μη-
χανές από τις πρώτες κιόλας ημέρες
στη σύγκρουση με τα «κακώς κεί-
μενα» και τις χρόνιες παθογένειες
της χώρας. Η μεγάλη παγίδα της
δεύτερης κυβέρνησης Μητσοτάκη
είναι η αλαζονεία και η αυταρέσκεια
που γεννάει η πολιτική κυριαρχία
– το «καλάμι» του κάθε υπουργού
ο οποίος αισθάνεται πως τα ξέρει
όλα, πολύ καλύτερα απ’ όλους τους
άλλους.

Ομως η νέα τετραετία έχει ένα
ακόμη μεγάλο στοίχημα, που αφορά
την αποδυναμωμένη αντιπολίτευ-
ση. Η ισοπεδωτική και αλλοπρό-
σαλλη τακτική τού «όχι σε όλα»,
που ακολούθησε ο ΣΥΡΙΖΑ, θα είναι
καταστροφική για τη χώρα εάν
επαναληφθεί. Απαιτείται αντιπο-

λίτευση που να σταθεί στο ύψος
των περιστάσεων. Να κάνει έλεγχο
στην κυβέρνηση στα στραβά και
να τη στηρίζει στα σωστά. Ενα ρόλο
που το ΠΑΣΟΚ του Ανδρουλάκη
μπόρεσε να επιτελέσει. Υπερψήφισε
τα σημαντικά νομοθετήματα της
Ν.Δ. (αμυντικές συμφωνίες με ΗΠΑ
- Γαλλία, αγορές οπλικών συστη-
μάτων, επιδόματα στις περιόδους
κρίσεων, το μπλόκο Κασιδιάρη
κ.λπ.). Και από την άλλη, άσκησε
δριμεία κριτική στα λάθη και στις
παραλείψεις της κυβέρνησης (υπο-
κλοπές, τραγωδία στα Τέμπη, κομ-
ματικές τοποθετήσεις στο Δημό-
σιο).

Η χώρα, για να προχωρήσει συν-
τεταγμένα και αποτελεσματικά,
χρειάζεται ισχυρή κυβέρνηση με
σχέδιο και ιδέες, αλλά και σοβαρή,
τεκμηριωμένη αντιπολίτευση, που
δεν θα αφήνει τους κυβερνητικούς
ούτε στιγμή σε χλωρό κλαρί.

Ο Γιώργος Κακούρης απουσιάζει.

Μεταρρυθμίσεις με το καλημέρα
Του ΝΟΤΗ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΥ

<<<<<<

Η Ελλάδα χρειάζεται
ισχυρή κυβέρνηση,
που να σπάει αυγά,
και τεκμηριωμένη αντι-
πολίτευση, που να μην
αφήνει τους κυβερνητι-
κούς σε χλωρό κλαρί.
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Ο Λέο Στράους τόνιζε
εμφατικά την ανάγκη
να επανερχόμαστε
διαρκώς στα σπου-
δαία έργα των μεγά-
λων συγγραφέων της

ανθρωπότητας. Πίστευε ότι η επα-
φή με τα μεγάλα αυτά πνεύματα
μέσα από την ανάγνωση και τον
διάλογο με τα αυθεντικά τους κεί-
μενα είναι ο μοναδικός τρόπος θε-
μελίωσης της κριτικής σκέψης, της
καλλιέργειας της γλωσσικής ικα-
νότητας και της ανάπτυξης της
πνευματικότητας των ατόμων.

Τα τρία αυτά στοιχεία, σκέψη,
γλώσσα και πνευματικότητα, συν-
δέονται άρρηκτα μεταξύ τους, κα-
θώς κανένα από αυτά δεν μπορεί
να λειτουργήσει ικανοποιητικά χω-
ρίς τα άλλα δύο. Τα σπουδαία κεί-
μενα της ανθρώπινης γραμματείας
αποδίδουν υποδειγματικά μέσω
της γλώσσας τους, τον τρόπο σκέ-
ψης και την πνευματικότητα των
συγγραφέων τους. Για το λόγο αυτό,
όσοι μετέχουν της γλώσσας τους,
όσοι μελετούν, διδάσκονται και δι-
δάσκουν τα κείμενα αυτά, αποκτούν
μια άλλη αίσθηση του λόγου, μια
«λεπταίσθητη κρίση» (esprit de fi-
nesse), όπως έλεγε και ο Πασκάλ,
ικανή να διακρίνει ανάμεσα σε έμ-

ψυχο ανθρώπινο λόγο και άψυχο
λόγο μηχανών τεχνητής νοημοσύ-
νης. Η κριτική αυτή ικανότητα είναι
ιδιαίτερα χρήσιμη στις μέρες μας,
αφού πλέον ο κίνδυνος να αντικα-
τασταθεί η ανθρώπινη γλώσσα με
τη γλώσσα της μηχανής, να εκφρά-
ζονται δηλαδή οι άνθρωποι με στε-
ρεότυπες μηχανικές κωδικοποι-
ημένες εκφράσεις, είναι πλέον πολύ
πιο άμεσος απ’ όσο θα μπορούσε
κανείς να πιστέψει. Αρκεί να δια-
τρέξει κανείς τα διάφορα μέσα δι-
κτύωσης και να παρατηρήσει προ-
σεχτικά όλες εκείνες τις διαφημίσεις
που υπόσχονται σε μελλοντικούς
συγγραφείς τη σύνταξη εργασιών
πάνω στο θέμα της αρεσκείας τους.
Προτείνουν μάλιστα και την έκδοση
βιβλίων με θέματα τα οποία θα ανα-
λύσει ο υπολογιστής, το AI Chat
bot και θα εκδοθούν με το όνομα
του χρήστη της μηχανής. Ο κίνδυ-
νος που παραβλέπεται σε μια τέτοια
διαδικασία δεν σχετίζεται με τα
«πνευματικά» δικαιώματα, αλλά με
την εντελώς ξένη προς τα ανθρώ-
πινα όντα χρήση του λόγου και της
γλώσσας. Ας αναλογιστούμε ότι,
σε λίγα μόνο χρόνια, θα πλημμυ-
ρίσει η αγορά με χιλιάδες τέτοια
σχολικά βοηθήματα, σε όλες ανε-
ξαιρέτως τις επιστήμες, την τέχνη

και τη λογοτεχνία. Συμπιλήματα
όπου θα παρουσιάζονται συνοπτικά
οι θέσεις του Πλάτωνα, του Αρι-
στοτέλη, του Ρουσσώ και του Βολ-
τέρου θα κατακλύσουν τις πανε-
πιστημιακές βιβλιοθήκες, και πλέον
η μηχανική υπολογιστική γλώσσα
της τεχνητής νοημοσύνης θα γίνει
η κυρίαρχη γλώσσα στις ανθρώπι-
νες κοινωνίες, επικαθορίζοντας
τον τρόπο σκέψης και εξουδετε-
ρώνοντας την επικίνδυνη πνευμα-
τικότητα και οτιδήποτε άλλο είναι
ικανό να σταθεί εμπόδιο στην απρό-
σκοπτη επέκταση του υλικοτεχνι-
κού στοιχείου. Η μηχανή θα είναι
σε θέση να αναλύσει τις θέσεις του
Πλάτωνα στον Θεαίτητο, αλλά δεν
θα μπορεί να μεταδώσει το απο-
ρητικό πνεύμα του διαλόγου.   

Η «μόλυνση» της γλώσσας από
την τεχνική όμως έχει ξεκινήσει

πολύ πριν την κυκλοφορία των
πρώτων μηχανών επικοινωνίας και
συζήτησης τεχνητής νοημοσύνης.
Ήδη από το 1949, στο κείμενό για
«Το ερώτημα της τεχνικής», o Μάρ-
τιν Χάιντεγκερ προειδοποιούσε για
την ανεξέλεγκτη ανάπτυξη της υλι-
κοτεχνικής επιστήμης και της τε-
χνικής, πέρα από την οποιαδήποτε
δυνατότητα ελέγχου αυτής της
ανάπτυξης από την ανθρώπινη συ-
ζήτηση. Στο απόλυτα ρουσσωικού
ύφους κείμενο περί της τεχνικής,
ο Γερμανός στοχαστής εξηγεί ότι
ο υλικοτεχνικός πολιτισμός και η
τεχνικο-επιστημονική πρόοδος δεν
είναι σε καμία περίπτωση αποτέ-
λεσμα της ανθρώπινης θέλησης.
Η τεχνική παρουσιάζεται και επι-
βάλλεται πλέον στον άνθρωπο ως
πεπρωμένο. Αποκομμένη από οποι-
αδήποτε πνευματικότητα, η νεό-
τερη τεχνική παρουσίασε για πρώτη
φορά το σκοτεινό της πρόσωπο
στις μηχανές προπαγάνδας και κοι-
νωνικής μηχανικής των ολοκλη-
ρωτικών συστημάτων και γιγαν-
τώθηκε στις μεταπολεμικές κοινω-
νίες της Δύσης με την αντικατά-
σταση του κοινωνικού διαλόγου
από τον «ξύλινο λόγο». Κάτι τέτοιο
στηλιτεύτηκε από πολλές μορφές
τέχνης και διανόησης, χωρίς ποτέ

να μπορέσει κανείς να αντιστρέψει
την πολύ άσχημη δυναμική αυτής
της αντικατάστασης. Με τα chatbot
και τις εξελιγμένες ικανότητές τους
πλέον τίθεται σε κίνδυνο η ίδια η
γλώσσα, ως μέσον και σκοπός του
διαλόγου, αλλά και έκφραση της
πνευματικότητας μαζί και τρόπος
σκέψης. 

Στον χορό της γλωσσικής αντι-
κατάστασης έχουν ήδη εισέλθει
τα σχολεία και τα πανεπιστήμια,
ως φορείς διάδοσης και μετάδοσης
του πολιτισμού και του πνεύματος.
Η αντικατάσταση ακολουθεί εδώ
τη διπλή διαδικασία απλοποίησης-
μαζικοποίησης της γνώσης. Ενώ
πριν από σαράντα χρόνια διδά-
σκονταν σε όλες τις βαθμίδες της
εκπαίδευσης πρωτότυπα έργα, σε
όποια γλώσσα κι αν ήταν αυτά
γραμμένα ή μεταφρασμένα, σήμερα
διδάσκονται μόνο περιλήψεις και
στείρες αναλύσεις. Έτσι όμως κα-
ταστρέφεται η ολότητα του έργου,
από την οποία πηγάζει η μοναδική
του πνευματικότητα. Για όλους αυ-
τούς τους τους λόγους είναι άκρως
επιτακτική ανάγκη να επιστρέψου-
με στη μελέτη των σπουδαίων έρ-
γων των μεγάλων συγγραφέων του
πολιτισμού μας στην ολότητά τους
και όχι μέσα από μια αποσπασμα-

τική παρουσίαση των βασικών ση-
μείων στη γλώσσα μιας μηχανής.
Πρέπει οι νέες και οι νέοι να γα-
λουχηθούν στην πρωτότυπη γλώσ-
σα τους για να μυηθούν στην πνευ-
ματικότητά τους. Μόνο έτσι θα
μπορούν να διακρίνουν την αν-
θρώπινη πνευματική γλώσσα από
την τεχνητή και άψυχη γλώσσα
των μηχανών. Το διακύβευμα είναι
ακόμη μεγαλύτερο, αν αναλογισθεί
κανείς ότι η ανθρώπινη σκέψη είναι
η αντανάκλαση του ανθρώπινου
όντος στον καθρέπτη της γλώσσας
και ότι δεν υπάρχει σκέψη εκτός
γλώσσας. Η μηχανοποίηση της
γλώσσας που προκύπτει από τη
διαδικασία της αντικατάστασης εί-
ναι προάγγελος μιας δυσάρεστης
εξέλιξης, της μηχανοποίησης της
σκέψης, η οποία δεν θα μπορεί να
σκεφτεί εκτός ενός συγκεκριμένου
και προκαθορισμένου πλαισίου, το
οποίο θα ορίζουν οι μηχανές. Δεν
υπάρχει στην τελευταία αυτή φρά-
ση καμία μεταφυσική, αλλά μόνο
η διαπίστωση ότι η μηχανοποίηση
της γλώσσας οδηγεί σε απάνθρωπες
κοινωνίες.        

Ο κ. Παναγιώτης Χριστιάς είναι αν. καθη-
γητής πολιτικής και κοινωνικής φιλοσο-
φίας του Πανεπιστημίου Κύπρου.

ΕΠΙΦΥΛΛΙΔΑ / Tου  ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΧΡΙΣΤΙΑ

Με τοποθέτηση προϊόντος
Της ΚΟΥΛΑΣ ΣΤΥΛΙΑΝΟΥ

«Μηδένα προ του τέ-
λους μακάριζε» ήταν
η αλληγορική απάν-
τηση του σοφού Σό-
λωνα του Αθηναίου,
στον βασιλιά της Λυ-

δίας Κροίσο, φημισμένο για τα αμύ-
θητα πλούτη του, ο οποίος τον ρώ-
τησε, ποιος είναι ο πιο ευτυχισμένος
άνθρωπος στον κόσμο. Ο χρόνος κύ-
λησε, ο Κροίσος έχασε τον γιο του
σε μια κυνηγετική εξόρμηση, και ο
ίδιος ηττήθηκε από τον βασιλιά της
Περσίας Κύρο. Η τιμωρία του Κροίσου
ήταν θάνατος στην πυρά. Τότε ο
Κροίσος, άρχισε να φωνάζει «Σόλων,
Σόλων, Σόλων…». Ο Κύρος διερω-
τήθηκε γιατί φωνάζει τον Σόλωνα
και όταν έμαθε την ιστορία του, χά-
ρισε την ζωή στον ηττημένο βασιλιά
και τον κατέστησε μάλιστα και σύμ-
βουλό του. Όλα αυτά, μεταξύ γεγο-
νότων και μύθων οι οποίοι διδάσκουν
αλήθειες της ζωής. Ο μητροπολίτης
τέως Κιτίου Χρυσόστομος, κάποτε
ήταν πανίσχυρος ιεράρχης της Εκ-
κλησίας της Κύπρου, αλλά σήμερα
ταπεινώθηκε και εξευτελίστηκε. Σί-
γουρα έγνοια του τώρα είναι η ετυ-
μηγορία της Ιεράς Συνόδου, η οποία
είναι πλέον υποχρεωμένη να λάβει
δυσάρεστες αποφάσεις. 

Η πρώτη ανάγνωση των γεγονό-
των, δεικνύει το προφανές, ότι τι-
μωρήθηκε έστω και αργά ένας άν-
θρωπος ο οποίος κρίθηκε ένοχος για
παρενόχληση γυναικών. Τα θύματα
σίγουρα αισθάνονται ικανοποιημένα,
γιατί τιμωρήθηκε ο άνθρωπος ο οποί-
ος τις βασάνισε σωματικά και τις τα-
λαιπώρησε ψυχικά για χρόνια. Υπάρ-
χει βεβαίως και η δεύτερη εκκλη-
σιαστική ανάγνωση, η οποία λέει
ότι ο Θεός θέλησε με αυτόν τον τρόπο
να ταπεινώσει τον ιεράρχη και να
τον οδηγήσει στην πόρτα του Πα-
ραδείσου. Από εκεί πέρα, αν η αν-
θρώπινη δικαιοσύνη είναι σωστή ή
λανθασμένη, ή αν ο τέως Κιτίου είναι
ένοχος ή αθώος, δεν έχει και τόση
μεγάλη σημασία στο τέλος της ημέ-
ρας. Η θεία δίκη είναι πάνω από την
ανθρώπινη δικαιοσύνη. Τα τελευταία
χρόνια είναι πολλά τα παραδείγματα
στον τόπο μας όπου ένοχοι αθωώ-
θηκαν από δικαστήρια και είχαν φρι-
κτή εξέλιξη στην πορεία της ζωής
τους, και αντιθέτως αθώοι οι οποίοι
καταδικάστηκαν, ο Θεός τους χάρισε
πολλά δώρα στην πορεία του βίου
τους. 

Στο προσκήνιο, με την καταδίκη
του ιεράρχη, έρχεται και η διάσταση
του σκανδαλισμού του ποιμνίου. Οι
αδύνατοι στην πίστη και όλοι όσοι
ψάχνουν αφορμές, για να πολεμή-
σουν την Εκκλησία και να δικαιο-
λογήσουν τα πάθη τους, βρίσκουν
μια καλή αφορμή για να γκρινιάσουν
και να καθυβρίσουν τα θεία και τo
ποίμνιo της Εκκλησίας. Από την

άλλη, ακόμη και αυτό το θλιβερό γε-
γονός μπορεί να αποτελέσει αφορμή
για να αναδειχθούν νέοι πατέρες
στον χώρο της εκκλησιαστικής δια-
κονίας.

Στο «γεροντικό» διαβάζουμε την
ιστορία ενός αβά, ο οποίος όταν είδε
τον αδελφό του να αμαρτάνει, πήρε
το ράσο του και τον σκέπασε για να
μη φαίνεται. Δηλαδή προστάτευσε
τους αδύνατους από τη αμαρτία της
κατάκρισης. Την ίδια ώρα έστειλε
ένα ισχυρό μήνυμα στον αμαρτωλό
να συναισθανθεί την αστοχία του.

Στην πρόσφατη ιστορία της Εκ-
κλησίας της Κύπρου, ο μακαριστός
αρχιεπίσκοπος Μακάριος, αλλά και
πολλοί άλλοι ιεράρχες, χειρίζονταν
με πολύ διακριτικότητα, αλλά και με
αυστηρό τρόπο, παρόμοιες υποθέ-
σεις. Έστελναν τους «αμαρτωλούς»
κληρικούς, σε Εκκλησίες του εξω-
τερικού ή σε μοναστήρια, με την κα-
τάλληλη πνευματική καθοδήγηση,
ώστε να «θεραπευτούν» από τα με-
γάλα τους πάθη και να μη σκανδα-
λίζονται οι πιστοί. Ανάλογα «θερα-
πευτικά» μέτρα πρόσφεραν και στα
θύματα, πάντα με διακριτικό τρόπο
ώστε να μη στιγματίζονται από την
κοινωνία. 

Στους προηγούμενους αιώνες
ήταν γνωστή η «πεζούλα του Αρχιε-
πισκόπου», ως το σημείο απόθεσης
εξώγαμων βρεφών. Συγκεκριμένα,
έξω από τον μαντρότοιχο της παλιάς
Αρχιεπισκοπής, δίπλα από το ξωπόρτι
(την εξώθυρα), υπήρχε η «πεζούλα
του Αρχιεπισκόπου», στην οποία πα-
τούσε ο αρχιεπίσκοπος, για να ανέβει
στο άλογό του. Δίπλα από την πε-
ζούλα υπήρχε μια βρεφοδόχος, η
οποία ήταν μια εγκοπή στον τοίχο,
με ξύλινο προστατευτικό κάλυμμα.
Σε αυτή τη θήκη οι άγαμες μητέρες
τοποθετούσαν τα βράδια τα εξώγαμα
βρέφη τους, χωρίς κανείς να γνωρίζει
τις μαμάδες. Το πρωί, άνθρωποι της
Αρχιεπισκοπής παραλάμβαναν τα
βρέφη και τα έδιναν σε γυναίκες
τροφούς για να τα μεγαλώσουν, μέχρι
να βρεθεί οικογένεια για υιοθεσία.
Μερικά βρέφη, συνήθως με προβλή-
ματα, τα «υιοθετούσε» η Αρχιεπι-
σκοπή, πολλά από τα οποία παρέ-
μεναν σε όλη τους την ζωή στην Αρ-
χιεπισκοπή, εκτελώντας βοηθητικές
εργασίες. 

Η λαϊκή ρήση επιμένει ότι «το ρά-
σο δεν κάνει τον παπά» και δεν κάνει
λάθος. Στην πράξη, όμως, το ράσο
αποτελεί από μόνο του μορφή ορατής
διδασκαλίας του λόγου του Θεού. Η
θέα και μόνο ταπεινών, φωτεινών
και αγίων ιεραρχών και παπάδων δι-
δάσκει πολύ περισσότερα από πολλά
σπουδαία κηρύγματα. Οι πιστοί στο
τέλος της ημέρας αναζητούν μόνο
φως και αγίους.

Τα ράσα δεν κάνουν
τον παπά
Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΚΑΠΑΡΗ

kaparispan@yahoo.gr

Ο κίνδυνος της γλωσσικής αντικατάστασης
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Α ν αγαπάμε την Αριστερά; Το ρωτάς;
Νομίζεις πως μέσα μας έχουμε ξεδια-
λύνει ο καθένας μας γιατί σ’ έναν

κόσμο που μασάει πολιτικές τσίχλες από
Netflix επιμένουμε να τοποθετούμαστε στον
χώρο της Αριστεράς; Είναι η Αριστερά μάρκα
τσιγάρου που αναγράφει στο πακέτο προ-
ειδοποιητικά πως βλάπτει σοβαρά την υγεία;
Είναι ο χώρος της Αριστεράς ένα περιβόλι
για να σταθμεύσει το άλογό του ένας ονει-
ροπαρμένος Δον Κιχώτης, ενώ η πινακίδα
στο χωράφι ξεκαθάρισε πως τα οχήματα
παρκάρονται με την ευθύνη της ζημιάς να
βαραίνει απόλυτα τον ιδιοκτήτη της άμαξας; 

Γιατί από την κούνια στον θάλαμο νεο-
γνών μάς φόρεσαν βραχιολάκι με καρτελίτσα
δυσανεξίας στα συντηρητικά ιχνοστοιχεία
της Δεξιάς; Γιατί, ενώ οι συγκάτοικοί μας
στον θάλαμο αποκοιμούνταν με προσευχές
του Πέτρου Γαϊτάνου και ποπ ερωτονανου-
ρίσματα του υφυπουργού Χατζηγιάννη,
εμείς ταλαιπωρούσαμε τις δόλιες νοσηλεύ-
τριες του μαιευτηρίου με επ-αναστάσιμα
πλαντάγματα σε ανήσυχους ρυθμούς Βασίλη
Παπακωνσταντίνου; Είναι γονιδιακό το
φλερτ με το ανυπότακτο; Ή είναι ζήτημα
επίκτητων διατροφικών συνηθειών στο οι-
κογενειακό τραπέζι; 

Τα πιο κρίσιμα ερωτήματα είναι τα εξής:
Ποια ανίατη παιδική ασθένεια ηττοπάθειας
σε έχει καθηλώσει διά βίου να επιλέγεις σε
χίλιες παρτίδες Μονόπολης επανειλημμένα
τον ρόλο του μίζερου δανειολήπτη της ερ-
γατικής τάξης, που με μια άτυχη ζαριά με
διαταγή οδηγείσαι κατευθείαν στη φυλακή;
Οι παρενέργειες ποιου εμβολίου στέγνωσαν
στον οργανισμό σου τη λιγούρα για χτίσιμο
σπιτιών και ξενοδοχείων; Όταν ο συμμαθητής
στο διπλανό θρανίο γράφει στην έκθεση
ιδεών πως επιθυμεί να γίνει μπίζνεσμαν ή
ποδοσφαιριστής χρυσού συμβολαίου, ποιος
παπάς βάφτισε εσένα σε κολυμπήθρα κοι-
νωνικών ευαισθησιών και ποιο παραμύθι

της γιαγιάς ευθύνεται ώστε –αντί για πρίγκιπα
της σταχτοπούτας και ροκ σταρ– οι τοίχοι
του εφηβικού σου δωματίου στολίστηκαν
με αφίσες του Μάρτιν Λούθερ Κινγκ;

Τέτοια υπαρξιακά ερωτήματα κλειστού
και ανοικτού τύπου θα βασανίζουν τον ψη-
φοφόρο της, όσο η Αριστερά βρίσκεται σε
τεντωμένο υπαρξιακό σκοινί και το χειρο-
κρότημα έχει τόσο χαμηλή ένταση που κιν-
δυνεύει να τη βγάλει εκτός σκηνής. Όσο
περιορίζονται τα ποσοστά της κυπριακής
και ελληνικής Αριστεράς, τόσο θα πολλα-
πλασιάζονται τα συγγράμματα αριστερών

διανοητών που να εξηγούν την πτώση. Το
μεγαλειώδες ζητούμενο και σε Κύπρο και
σε Ελλάδα δεν είναι να συγκρατηθεί η πτώση,
αλλά να αποφευχθεί ο ρεαλιστικός πλέον
κίνδυνος πτώχευσης.  

Αν θέλουμε την πτώση της Αριστεράς;
Μιλάς σοβαρά; Τολμάς να οικειοποιείσαι
κοινή ιδεολογική περιουσία παίζοντας τον
μπρατσαρά πορτιέρη σε ντισκοτέκ του
ογδόντα με πρακτικές face control; Θεωρείς
ότι το κόμμα είσαι εσύ και ο προβληματι-
σμένος εν δυνάμει ψηφοφόρος είναι το
μαύρο πρόβατο; Όποιος –για παράδειγμα–
προβληματίζεται με τη διαπιστωμένη ατονία
της οργανωμένης αριστερής νεολαίας, είναι
εν δυνάμει εχθρός; Ένας σύγχρονος αρι-
στερός διανοητής θα πρότεινε το απολύτως

αυτονόητο: Κάποιοι βασικοί παίκτες θα πρέ-
πει να κάτσουν πάγκο για ξεκούραση ή να
κρεμάσουν τα ποδοσφαιρικά τους παπούτσια.
Είναι κατάδηλο πως χρειάζονται μεταγραφές
και ενισχύσεις συνεργατών, ώστε η ομάδα
να παίξει μπάλα σε όλο το γήπεδο, να δημι-
ουργήσει προϋποθέσεις επίθεσης και να μη
συνεχίσει να ζεσταίνει για ενενήντα λεπτά
την αμυντική γραμμή, μαζεύοντας τη μπάλα
συνέχεια από τα δίκτυα. Αν επιδιώκεις το
νέο αίμα να είναι από τα δικά σου χωράφια,
καλό θα είναι να επενδύσεις στις ακαδημίες
σου χτίζοντας τον νέο ηγέτη που θα εμπνεύσει
τις επόμενες γενεές, αλλά μην ξεχνάς ότι οι
επόμενες γενεές θα έχουν τους δικούς τους
γευστικούς κώδικες κι ίσως δεν βρίσκουν
τόσο νόστιμα τα φρούτα του δικού σου χω-
ραφιού. Δεν θα φταίνε οι επόμενες γενεές
γιατί δεν ψωνίζουν από το δικό σου μαγαζί.
Μην πεις για το γούστο τους και μην τρα-
γουδήσεις το «σε όποιον αρέσουμε». Θα
φταις αποκλειστικά εσύ που δεν έφερες πρα-
μάτεια που να θεωρήσουν άξια λόγου για
αγορά. Ας μην επιτρέψουμε να αποσυρθεί
το προϊόν που αγαπάμε όλοι από το ράφι της
σύγχρονης υπεραγοράς ιδεών. Η Αριστερά,
όταν είναι γνήσια, φτιάχνεται πάντα στην
ώρα της, με τα υλικά που η κάθε εποχή επι-
τάσσει. Θα μπαγιατέψει, όταν η στενοκεφαλιά
ή η ατολμία του προϊστάμενου αφήσει το
προϊόν του εκτεθειμένο και αζήτητο για με-
γάλα χρονικά διαστήματα. Οι μεγάλοι ηγέτες
δεν φοβούνται τα μεγάλα ανοίγματα στις
αγορές, μα τα μεγάλα λόγια που δεν βρήκαν
πράξεις συσκευασίας να τοποθετηθούν.

«Απορώ και εξίσταμαι, τι περιμένεις
Νύμφη μου ανύμφευτη»*

Η κα Κούλα Στυλιανού είναι φιλόλογος.

* Στίχοι από το απαγορευμένο τραγούδι
από τη Χούντα «Μια νύχτα στα Μεσόγεια»,
Μαρκόπουλος – Κ. Χ. Μύρης. 

<<<<<<<

Ένας σύγχρονος αριστερός
διανοητής θα πρότεινε το απο-
λύτως αυτονόητο: Κάποιοι
βασικοί παίκτες θα πρέπει να
κάτσουν πάγκο για ξεκούραση
ή να κρεμάσουν τα ποδοσφαι-
ρικά τους παπούτσια. 

<<<<<<

Η μηχανή θα είναι σε θέ-
ση να αναλύσει τις θέσεις
του Πλάτωνα στον Θεαί-
τητο, αλλά δεν θα μπορεί
να μεταδώσει το απορητι-
κό πνεύμα του διαλόγου.   
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Στην τελική ευθεία προς την ανα-
μέτρηση της 25ης Ιουνίου, ο 
Κυριάκος Μητσοτάκης ευλόγως 
επισημαίνει πως οι νέες κάλπες 
θα είναι άδειες, αποφεύγοντας 
να θέσει αριθμητικούς στόχους. 
Ομως δεν είναι τυχαίο ότι ολο-
ένα και συχνότερα αναφέρεται 
στην ανάγκη επίτευξης «ασφα-
λούς αυτοδυναμίας».

Στην Πειραιώς αντιλαμβάνο-
νται πλήρως πως μια οριακή κοι-
νοβουλευτική πλειοψηφία 151-
152 εδρών θα ήταν πιθανόν να 
αποδειχθεί πύρρειος νίκη. ∆εν 
είναι τυχαίο ότι σε πρόσφατη 
συνέντευξη (στην ΕΡΤ) ο κ. Μη-
τσοτάκης δήλωσε με σαφήνεια 
πως «για εμένα η αυτοδυναμία 
και μια ασφαλής αυτοδυναμία, 
όχι οριακή αυτοδυναμία –την 
οποία προφανώς κανείς δεν θα 
ήθελε, πιστεύω για λόγους που 
είναι απολύτως αντιληπτοί–, εί-
ναι προϋπόθεση για να μπορέ-
σουμε να προχωρήσουμε πολύ 
γρήγορα τις μεγάλες αλλαγές για 
τις οποίες έχουμε δεσμευτεί».

Ετσι, επί της ουσίας στο «γα-
λάζιο» στρατόπεδο έχουν «κλει-
δωθεί» ως στόχος οι 158 έδρες, 
όσες δηλαδή είχε η Ν.∆. κατά την 
πρώτη κυβερνητική θητεία της, 
μετά τις εκλογές του Ιουλίου του 
2019. Οπως επισημαίνεται, με τη 

συγκεκριμένη κοινοβουλευτική 
πλειοψηφία ο κ. Μητσοτάκης: 
– ∆εν υπήρξε σε καμία φάση της 
τετραετίας δέσμιος εσωκομμα-
τικών ισορροπιών.
– Ηταν σε θέση να λαμβάνει άμε-
σα και χωρίς κραδασμούς δύ-
σκολες αποφάσεις, με χαρακτη-
ριστικό παράδειγμα τη μεγάλη 
υγειονομική κρίση, στην πρώ-

τη φάση της οποίας επιβλήθηκε 
ένα ιδιαίτερα σκληρό lockdown.
– Είχε τη δυνατότητα να αντι-
δρά άμεσα και αποφασιστικά σε 
«φάουλ» βουλευτών του, όπως 
κατέδειξε με τις διαγραφές αρ-
χικά του Κ. Μπογδάνου για τις 
αντικομμουνιστικές αναφο-
ρές του και στη συνέχεια του 
Ανδρ. Πάτση για τις επαγγελ-
ματικές του δραστηριότητες. 

Με δεδομένο ότι σύμφωνα 
με το τελευταίο κύμα των δη-
μοσκοπήσεων η επόμενη Βουλή 
μπορεί να είναι επτακομματική 
–με τη συμμετοχή της Πλεύσης 
Ελευθερίας της Ζωής Κωνστα-
ντοπούλου και, πιθανότατα, της 
Νίκης–, προκειμένου η Ν.∆. να 
επιτύχει τον στόχο της «ασφα-
λούς αυτοδυναμίας» θα χρεια-
στεί ένα ποσοστό στην περιοχή 
του 40%. Και τούτο καθώς ανα-
μένεται να μειωθεί κατακόρυφα 
το άθροισμα των εκτός Βουλής 
κομμάτων, που στις προηγού-
μενες εκλογές έφθασε το 16%. 
Σημειώνεται πως, σύμφωνα με 
εκλογικούς αναλυτές, το άθροι-
σμα των εκτός Βουλής σχημα-
τισμών μπορεί να πέσει ακόμη 
και κάτω από 6%, εάν Πλεύση 
Ελευθερίας και Νίκη επιτύχουν 
την είσοδο στη Βουλή και οι 
ψηφοφόροι που επέλεξαν κόμ-
ματα με μικρά ποσοστά –γνω-
ρίζοντας πλέον πως αυτά δεν 
έχουν καμία τύχη– στραφούν 
σε άλλες επιλογές μεταξύ των 
κοινοβουλευτικών κομμάτων ή 
οδηγηθούν στην αποχή. 

Ο πήχυς των 2,4 εκατ.

Με βάση, λοιπόν, τα αριθμη-
τικά δεδομένα της αναμέτρη-
σης της 21ης Μαΐου, βασικός 
στόχος της Πειραιώς είναι να 
την ξαναψηφίσουν όσο το δυ-

νατόν περισσότεροι από τους 
2.407.750 ψηφοφόρους που την 
επέλεξαν τότε. Ο στόχος είναι, 
ενδεχομένως, φιλόδοξος για δύο 
λόγους. Πρώτον, καθώς οι δεύ-
τερες κάλπες στήνονται εν μέ-
σω θέρους, υπάρχει ο κίνδυνος 
αυξημένης αποχής ειδικά στους 
νέους, όπου παρά τις αρχικές 
εκτιμήσεις η Ν.∆. τελικώς υπε-
ρίσχυσε του ΣΥΡΙΖΑ.

∆εύτερον, διότι σε μια μερί-
δα πολιτών που δεν είναι εξοι-
κειωμένοι με τα μυστικά του 
εκλογικού νόμου μπορεί να δη-
μιουργηθεί η αίσθηση πως η 
αυτοδυναμία Μητσοτάκη εί-
ναι δεδομένη και άρα δεν εί-
ναι απαραίτητο να προσέλθουν 
στις κάλπες ή να ξαναψηφίσουν 
τη Νέα ∆ημοκρατία. 

Ομως, στον αντίποδα, ακό-
μη και με λιγότερες ψήφους σε 
σχέση με τον Μάιο, το ποσοστό 
του 40% παραμένει ρεαλιστική 
προοπτική, καθώς πρέπει να επι-
σημανθεί πως το πρόβλημα της 
αποχής δεν θα το αντιμετωπίσει 
μόνο η Ν.∆., την οποία εξάλλου, 
ως πρώτο κόμμα, ευνοεί η σμί-
κρυνση του σώματος των ψηφο-
φόρων. Η «ψήφος στην ξαπλώ-
στρα» συνιστά αγκάθι και για 
τα άλλα κόμματα, πρωτίστως δε 
για τον ΣΥΡΙΖΑ, στην εκλογική 
βάση του οποίου είναι αναμενό-
μενο να επικρατεί απογοήτευση 

μετά την εκλογική κατάρρευση 
της 21ης Μαΐου.

Παράλληλα, η Ν.∆. μπορεί να 
ελπίζει σε πρόσθετες εισροές κά-
ποιων ψηφοφόρων από δύο συ-
γκεκριμένες δεξαμενές:
• Από το ΠΑΣΟΚ. Στην Πει-
ραιώς εκτιμούν πως η μετακί-
νηση του Νίκου Ανδρουλάκη 
από το «ναι σε κυβέρνηση συ-

νεργασίας χωρίς Μητσοτάκη ή 
Τσίπρα» στο απόλυτο και κα-
τηγορηματικό «όχι» και στην 
επιλογή των εδράνων της αντι-
πολίτευσης ανεξαρτήτως αποτε-
λέσματος, μπορεί να οδηγήσει 
ορισμένους από τους ψηφοφό-
ρους του ΠΑΣΟΚ, του Μαΐου, 
που προτάσσουν τη σταθερό-
τητα και απεύχονται τις τρίτες 
κάλπες, στην επιλογή της Ν.∆.

• Από την Ελληνική Λύση και 
τη Νίκη. Οπως λέγεται, τους δύο 
σχηματισμούς στα δεξιά της Ν.∆. 
μπορεί να επέλεξαν και πιο «πο-
λιτικοποιημένοι» συντηρητικοί 
ψηφοφόροι προκειμένου –εκ-
μεταλλευόμενοι την απλή ανα-
λογική– να στείλουν μήνυμα 
διαμαρτυρίας στο «γαλάζιο» 
στρατόπεδο. Ως εκ τούτου, προ-
στίθεται, μια μικρή έστω μερίδα 
τους είναι πιθανόν να επαναπα-
τριστεί στο παρά ένα της κάλπης, 
καθώς το διακύβευμα των εκλο-
γών της 25ης Ιουνίου είναι η δι-
ακυβέρνηση της χώρας.

∆εν είναι εξάλλου τυχαίο ότι ο 
κ. Μητσοτάκης, επικαλούμενος 
και τη στάση του ΠΑΣΟΚ, θέτει 
πλέον ευθέως το δίλημμα «αυ-
τοδυναμία ή τρίτες κάλπες τον 
Αύγουστο». Κατά πολλούς, δε, 
αποτελεί σημαντικό στρατηγι-
κό πλεονέκτημα για τη Ν.∆. ότι 
προτάσσει ένα καθαρό δίλημμα 
στο εκλογικό σώμα, σε αντίθεση 
με τον ΣΥΡΙΖΑ που, εγκλωβισμέ-
νος στο ιδιαίτερα αρνητικό απο-
τέλεσμα του Μαΐου, αναφέρεται 
σε «ανατροπή των συσχετισμών» 
και εμφανίζεται να ταλαντεύε-
ται μεταξύ της διεκδίκησης της 
πρώτης θέσης στις εκλογές και 
της διαμόρφωσης ενός ισχυρού 
αντιπολιτευτικού πόλου που θα 
λειτουργεί ως ανάχωμα στην πα-
ντοδυναμία της Ν.∆.

Κωδικός 158 κατά της ξαπλώστρας
Ο στόχος της ισχυρής αυτοδυναμίας και η στρατηγική της Ν.Δ. για να αποφευχθεί η χαλαρή ψήφος

Εφόσον η επόμενη 
Βουλή είναι επτακομ-
ματική, για να επιτύχει 
η Ν.Δ. «ασφαλή αυτο-
δυναμία» θα χρειαστεί 
περίπου 40%, αφού 
τα κόμματα εκτός 
Βουλής ίσως περιορι-
στούν κάτω από 6%.

Στην Πειραιώς ελπίζουν 
σε εισροή ψηφοφόρων 
του ΠΑΣΟΚ που απεύ-
χονται τρίτη κάλπη, 
καθώς και επαναπα-
τρισμό όσων έστειλαν 
«μήνυμα διαμαρτυρίας» 
στις 21 Μαΐου επιλέ-
γοντας άλλο κόμμα.

Ο Κυριάκος Μητσοτάκης απολαμβάνει λίγες στιγμές ηρεμίας, στο πλοίο για την Αιδηψό, σε ένα διάλειμμα από το βαρύ πρόγραμμα των περιοδειών ενόψει της 25ης Ιουνίου. Η θερινή χαλάρωση είναι 
πάντως αντίπαλος της Ν.∆. στον στόχο της να εξασφαλίσει ισχυρή αυτοδυναμία και να φέρει ξανά στην κάλπη τους 2.407.750 ψηφοφόρους που την επέλεξαν τον Μάιο.
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Του Κ. Π. ΠΑΠΑΔΙΟΧΟΥ

Τα αποτελέσματα των εκλογών 
της 21ης Μαΐου διαμόρφωσαν 
μια νέα, πρωτόγνωρη, πολιτική 
και κομματική πραγματικότητα. 
Η Νέα ∆ημοκρατία με 40,8% των 
ψήφων είναι το μόνο κόμμα που 
μπορεί να διεκδικήσει την εξου-
σία. Το δεύτερο κόμμα, ο ΣΥΡΙΖΑ, 
με 20,1%, έχοντας χάσει το 1/3 
των ψηφοφόρων του ως αντιπολί-
τευση, δεν μπορεί ρεαλιστικά να 
ισχυριστεί ότι διεκδικεί την εξου-
σία. Το ίδιο ισχύει και για όλα τα 
άλλα κόμματα με δεδομένη την 
προκαταβολική κατηγορηματική 
τους άρνηση να συμμετάσχουν 
μετεκλογικά σε κυβέρνηση της 
Ν.∆. Χαρακτηριστική είναι η πε-
ρίπτωση του κ. Ανδρουλάκη που 
δήλωσε ότι ακόμη και αν η Ν.∆. 

έχει 149 βουλευτές, το ΠΑΣΟΚ 
δεν θα συμμετάσχει σε κυβέρνη-
ση Ν.∆., με συνέπεια τη για τρί-
τη φορά προσφυγή σε εκλογές. 
 
Το συμπέρασμα. Ο ΣΥΡΙΖΑ υπήρξε 
κόμμα εξουσίας. Κυβέρνησε για 
σχεδόν 5 χρόνια. Ηταν αξιωματι-
κή αντιπολίτευση τα τελευταία 4 
χρόνια. Οι εκλογές και οι δημο-

σκοπήσεις δείχνουν ότι ο λαός 
δεν τον εμπιστεύεται πια να κυ-
βερνήσει. Το ΠΑΣΟΚ φοβάται να 
συμμετάσχει στην εξουσία. Είναι 
γεγονός ότι η εξουσία στα χέρια 
ανόητων τενεκέδων φθείρει. Αλ-
λά η εξουσία με σχετικά καλή 
διαχείριση ωφελεί. Απόδειξη, οι 
επιδόσεις της κυβέρνησης της 
Ν.∆. Μεταξύ 2019 και 2023 βελ-
τίωσε τα ποσοστά της. Ο σημερι-
νός Γερμανός καγκελάριος, μο-
λονότι σοσιαλιστής, υπηρέτησε 
τρία χρόνια ως υπουργός Οικο-
νομικών στην τελευταία κυβέρ-
νηση Μέρκελ και παλαιότερα, 
πάλι με Μέρκελ καγκελάριο, ως 
υπουργός Εργασίας. Οποιοι και 
αν είναι οι εγωιστικοί υπολογι-
σμοί του ΠΑΣΟΚ, η στάση του 
το κατατάσσει στα κόμματα που 
δεν διεκδικούν την εξουσία.

Μετά την ανακοίνωση των απο-
τελεσμάτων της 21ης Μαΐου 
έγραψα ένα σύντομο άρθρο στα 
«Νέα». Χαρακτήρισα το αποτέλε-
σμα θρίαμβο για τη Νέα ∆ημο-
κρατία. Επειδή, με αναλογική, 
συγκέντρωσε σχεδόν αυτοδυνα-
μία βουλευτικών εδρών. Εθεσα 
το ερώτημα τι θα ήταν σωστό να 
κάνει από δω και πέρα. Μεταξύ 
δύο επιλογών: να αρνηθεί οποια-
δήποτε συνεργασία ή να επιδι-
ώξει συνεργασία με το ΠΑΣΟΚ, 
οπότε τα δύο κόμματα μαζί θα 
είχαν συγκεντρώσει ποσοστό με-
γαλύτερο από το 50% του εκλο-
γικού σώματος και περισσότε-
ρες από 180 βουλευτικές έδρες.
 
Παρά τις δυσκολίες μιας επιτυ-
χημένης συν-εργασίας, που τις 
αναγνωρίζω, τάχτηκα χωρίς επι-

φύλαξη υπέρ της συνεργασίας 
Ν.∆. - ΠΑΣΟΚ. Θα ήταν αυτή η 
συν-εργασία μια σπουδαία με-
ταρρύθμιση του πολιτικού μας 
συστήματος. Αλλωστε φαντα-
ζόμουν ότι ο κ. Μητσοτάκης θα 
είχε, μετά τον θρίαμβο, όση αυ-
τοπεποίθηση χρειάζεται για να 
διαμορφώσει όρους συν-εργασί-
ας αποδεκτούς από το ΠΑΣΟΚ. 
Αυτό νόμιζα ότι ήταν το συμ-
φέρον της Ελλάδας. 
 
Πρυτάνευσε όμως το κομματικό 
συμφέρον. ∆υστυχώς.
 
Στις επόμενες εκλογές, της 25ης 
Ιουνίου, η μόνη επιλογή είναι με-
ταξύ κυβερνησιμότητας και ακυ-
βερνησίας. ∆εν είναι «τρόπος του 
λέγειν», είναι οι ψυχροί αριθμοί 
των εκλογικών αποτελεσμάτων 

και όλες οι μετρήσεις της κοινής 
γνώμης. Την κυβερνησιμότητα 
εκπροσωπεί μόνο η Νέα ∆ημο-
κρατία, την ακυβερνησία όλοι 
οι άλλοι. Κανένα κόμμα πλην της 
Νέας ∆ημοκρατίας δεν μπορεί ρε-
αλιστικά να διεκδικήσει την πλει-
οψηφία της επόμενης Βουλής.
 
Σε ό,τι με αφορά, παρά τις όχι λί-
γες ενστάσεις μου για την πο-
λιτεία της Νέας ∆ημοκρατίας, 
στηρίζω τη Νέα ∆ημοκρατία δι-
ότι δεν θέλω να κινδυνέψει ή να 
καθυστερήσει η κυβερνησιμό-
τητα της Ελλάδας. Θέλω η Νέα 
∆ημοκρατία να είναι αυτοδύνα-
μη, μια και το ΠΑΣΟΚ αρνείται 
να συνεργαστεί μαζί της.

 
O κ. Στέφανος Μάνος 
είναι πρώην υπουργός.

Στις επόμενες 
εκλογές, η μόνη 
επιλογή είναι μεταξύ 
κυβερνησιμότητας και 
ακυβερνησίας. Δεν είναι 
«τρόπος του λέγειν», 
είναι οι ψυχροί αριθμοί.

Α Π Ο Ψ Η

Για το συμφέρον της Ελλάδας
Του ΣΤΕΦΑΝΟΥ ΜΑΝΟΥ

ΣΤΟΝ ΔΡΟΜΟ              ΓΙΑ ΤΗΝ 25η ΙΟΥΝΙΟΥ
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Τη δική του ερμηνεία για το εκλο-
γικό αποτέλεσμα δίνει αναλυτικά 
στη συζήτηση που είχε με την «Κ» 
ο πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ. Ο Αλέ-
ξης Τσίπρας επιχειρεί έναν απο-
λογισμό της τετραετίας του στην 
αξιωματική αντιπολίτευση, μιλάει 
για δικά του λάθη και εξηγεί πώς 
φαντάζεται την επόμενη ημέρα 
για το κόμμα του.

 
– Κύριε πρόεδρε, ήθελα να σας 
ρωτήσω πρώτα απ’ όλα εάν έχε-
τε καταλήξει στο γιατί ήλθε αυτό 
το αποτέλεσμα.

– Αν και ο χρόνος δεν ήταν αρ-
κετός για να κάνουμε αναλύσεις σε 
βάθος, νομίζω ότι βγάλαμε κάποια 
βασικά συμπεράσματα. Ο στρατη-
γικός εγκλωβισμός μας στο αξια-
κό όραμα της απλής αναλογικής 
είναι μία από τις βασικές αιτίες, 
κατά την άποψή μας.

∆εύτερη αιτία είναι ότι δεν κα-
ταφέραμε να επικοινωνήσουμε το 
μήνυμα που επιθυμούσαμε στους 
πολίτες, να εστιάσουμε δηλαδή 
στα επίδικα της τρέχουσας συγκυ-
ρίας, της τετραετίας 2019-2023, και 
στην πρότασή μας για την επόμε-
νη μέρα. Η συζήτηση εστιάστηκε 
στον φόβο για το μακρινό 2015.

Και μια τρίτη αιτία, όχι έσχατη 
αλλά σημαντική, είναι η εικόνα 
που έδειξε ο ΣΥΡΙΖΑ-Π.Σ. Η εικό-
να εννοώ ενός κόμματος που έχει 
κάνει, βεβαίως, σημαντικά βήματα 
μπροστά, αλλά δεν κατάφερε να 
δημιουργήσει μια συνεκτική εικό-
να. ∆ηλώσεις αντιφατικές, πολλές 
φορές δημιουργούσαν σύγχυση 
και έδιναν όπλα στον αντίπαλο, 
ο οποίος, αξιοποιώντας και την 
υπεροπλία του στα μέσα ενημέ-
ρωσης, κατάφερε να θέσει ως κε-
ντρικό διακύβευμα όχι να έχουμε 
μια πολιτική αλλαγή, αλλά να μη 
γυρίσουμε ξανά πίσω στις δύσκο-
λες εποχές της κρίσης.

Και είναι άδικο και οξύμωρο για 
εμάς αυτό, γιατί αυτές τις εποχές 
τις αφήσαμε πίσω χάρη στη δική 
μας προσπάθεια. Τις δύσκολες πε-
ριόδους της μνημονιακής κρίσης 
τις αφήσαμε πίσω χάρη στην ανά-
κτηση της εμπιστοσύνης στην ελ-
ληνική οικονομία από τη δική μας 
κυβερνητική προσπάθεια. 

 
– Να πάμε στο θέμα της απλής 
αναλογικής. Ηταν μια ιδεοληψία 
της Αριστεράς, ήταν μια παγίδα 
που είχε στηθεί για τον επόμενο; 
Το έχετε μετανιώσει;

– Ούτε παγίδα ούτε ιδεοληψία 
ήταν. Ενα όραμα ήταν, όραμα δε-
καετιών που το αίτημά του άγγιζε 
κάποτε το σύνολο του προοδευτι-
κού χώρου. Ενα ρομαντικό, ίσως, 
όραμα με στόχο την αλλαγή της 
κουλτούρας του πολιτικού συστή-
ματος, για πολιτική ζωή με λιγότε-
ρη τοξικότητα και περισσότερο 
πνεύμα συνεργασίας στη βάση 
των πολιτικών προγραμμάτων. Για 
να γίνουμε Ευρώπη. Στην Ευρώ-
πη, σε πολλές ευρωπαϊκές χώρες 
υπάρχουν συστήματα απλής ανα-
λογικής. Η πεποίθησή μας ότι οι 
αλαζονικές αυτοδύναμες κυβερ-
νήσεις μάς οδήγησαν σε πολλά 
δεινά και στη χρεοκοπία, νομίζω 
ότι ήταν εύστοχη πεποίθηση και 
διαπίστωση. 

Οπως και να ’χει, δεν πετύχα-
με να δημιουργήσουμε ένα κλί-
μα αποδοχής της πρότασής μας. 

Από την άποψη αυτή, mea culpa. 
Η επίμονη άρνηση των υπόλοι-
πων προοδευτικών δυνάμεων να 
ανοίξει η συζήτηση για μια κυ-
βέρνηση συνεργασίας, οδήγησε 
στο τέλος στην επιβεβαίωση της 
στρατηγικής του βασικού μας πο-
λιτικού αντιπάλου, της Ν.∆. και 
του κ. Μητσοτάκη, ο οποίος έθεσε 
ένα δίλημμα σαφές: Αυτοδυναμία 
ή περιπέτειες και σταθερότητα ή 
αστάθεια. 

Αυτό ίσως, λοιπόν, να υπήρξε 
ένα πολιτικό σφάλμα, αλλά δεν 
μετανιώνω για τη στρατηγική επι-
λογή της απλής αναλογικής. Aλλοι 
πρέπει ήδη να έχουν μετανιώσει. 
Νομίζω ότι ο ελληνικός λαός, αργά 
ή γρήγορα, θα συνειδητοποιήσει 
ότι το κρίσιμο δεν είναι να ενδια-
φερόμαστε για το δικό μας το χω-
ράφι, αλλά να ενδιαφερόμαστε για 
το μέλλον της χώρας. Το ΚΚΕ έχει 
μια σταθερά αρνητική στάση σε 
κάθε προοπτική που μπορεί να 
το εμπλέξει στη συζήτηση για το 
πώς θα κυβερνηθεί η χώρα. Αδια-
φορεί, παρότι ισχυρίζεται ότι είναι 
το κόμμα της εργατικής τάξης, για 
το τι θα ξημερώσει στην εργατική 
τάξη. Iσως περιμένει τη ∆ευτέρα 
Παρουσία.

Από την άλλη, το ΚΙΝΑΛ - ΠΑ-
ΣΟΚ του κ. Ανδρουλάκη φαίνε-
ται ότι είχε ως μοναδικό στόχο 
να ανακτήσει το χαμένο έδαφος 
στον χώρο της Κεντροαριστεράς. 
Oμως, οι εσωτερικές αγωνίες της 
ηγεσίας του ΚΙΝΑΛ - ΠΑΣΟΚ δεν 
αφορούν ούτε τους πολίτες ούτε 
τη ζωή τους. Αυτό που ενδιαφέρει 
τους πολίτες είναι το μέλλον τους, 
το μέλλον της χώρας.

 
– Εάν βρεθείτε πάλι στην πλειο-
ψηφία, θα ξαναφέρετε την απλή 
αναλογική;

– Η απλή αναλογική έχει υπο-
στεί μια στρατηγική ήττα. Οπότε 
δεν είναι στις σκέψεις μου ή στις 
προθέσεις μου κάτι τέτοιο. Πρέπει 
να σεβαστούμε την ετυμηγορία 
του ελληνικού λαού και πρέπει να 
συνειδητοποιήσουμε ότι όταν χά-
νεται ιστορικά μια ευκαιρία, πρέπει 
να περάσουν πολλά χρόνια, ίσως 
και δεκαετίες, για να αποκτήσει 
εκ νέου νόημα αυτή η συζήτηση.

 
– Θέλω να καταλάβω. Είχατε 
πραγματικά κάποια ρεαλιστική 
προσδοκία ότι θα δούλευε αυ-
τό το πράγμα; Υπό την έννοια 
ότι με το ΚΙΝΑΛ και τον κ. Αν-
δρουλάκη είχατε μια δύσκολη 
σχέση. Τον λέγατε «εκβιάσιμο» 
κατά καιρούς και με τα άλλα δύο 
κόμματα που ήταν...

– Ο ίδιος θεωρούσε τον εαυτό 
του «εκβιάσιμο», όχι εγώ.

 
– Και εσείς τον είχατε αναφέρει, 
πάντως, κάποια στιγμή, αν θυ-
μάμαι καλά.

– Μισό λεπτό, είναι βαριά η έκ-
φραση. Μην αφήνουμε αυτά να 
πέφτουν από το τραπέζι. ∆εν τον 
είπα «εκβιάσιμο». Είπα ότι επιχει-
ρήθηκε ο εκβιασμός του και ο ίδιος 
το είπε αυτό.

 
– Να το ρωτήσω αλλιώς. Με τα 
άλλα δύο κόμματα, τα οποία 
εσείς έχετε γεννήσει ουσιαστι-
κά, του κ. Βαρουφάκη και της 
κυρίας Κωνσταντοπούλου, πι-
στεύατε ότι θα μπορούσατε να 
συμμαχήσετε; Το θεωρούσατε 
αυτό ρεαλιστικό; 

– Θεωρούσα ρεαλιστικό να 
υπάρξει μια κυβέρνηση, μια προ-
οδευτική κυβέρνηση στη βάση 
προγραμματικών συγκλίσεων ανά-
μεσα στον ΣΥΡΙΖΑ και στο ΠΑΣΟΚ. 
Και το θεωρούσα ρεαλιστικό, διότι 
εάν δείτε καθ’ όλη την προεκλογι-
κή περίοδο, δεν υπήρξε από την 
πλευρά του ΚΙΝΑΛ ούτε μία αρ-
νητική αναφορά στο πρόγραμμα 
που κατέθεσε ο ΣΥΡΙΖΑ. 

Προκαλέσαμε αρκετές φορές να 
καταθέσουν τις απόψεις τους. Να 
πουν πού διαφωνούν με τα 11 άρ-
θρα, τις 11 προτάσεις που καταθέ-
σαμε ως ένα μίνιμουμ πρόγραμμα 
συνεννόησης και προοπτικής για 
τη συγκρότηση μιας προοδευτικής 
κυβέρνησης. 

Ενδεχομένως, να είχαν κάποιες 
επιπλέον προτάσεις να θέσουν, 
αλλά δεν εξέφρασαν κάποια ου-
σιαστική αντίρρηση. 

Ακούστε, κ. Παπαχελά, κάποιοι 
λένε πως η πολιτική είναι η τέχνη 
του εφικτού. Για μένα η πολιτική 
είναι η σύνθεση ανάμεσα στο εφι-
κτό και στο όραμα μιας καλύτερης 
κοινωνίας. Αυτό ήταν η στρατηγι-
κή της «προοδευτικής κυβέρνη-
σης». Τώρα, το δίλημμα με το νέο 
εκλογικό σύστημα είναι Ν.∆. ή ΣΥ-
ΡΙΖΑ-Π.Σ., θέλουμε ένα συντηρη-
τικό πρόγραμμα διακυβέρνησης ή 
ένα προοδευτικό πρόγραμμα δια-
κυβέρνησης προς την κατεύθυνση 
της δίκαιης κοινωνίας και με στόχο 
την ευημερία για όλους; 

 
– Υπάρχει μια κριτική που λέει 
ότι τεμπέλιασε ο ΣΥΡΙΖΑ από 
πλευράς προγράμματος. Επίσης, 
δεν είχε ένα καθαρό στίγμα. Από 
τη μία ήταν ο Πολάκης, από την 
άλλη ο Χουλιαράκης. Και ότι εν-
δεχομένως πιστέψατε ότι, είτε 
με τις υποκλοπές είτε με τα Τέ-
μπη, αυτή η κυβέρνηση θα έπε-
φτε. Ισχύει αυτό; 

– Εντάξει, εκ των υστέρων πολ-
λά μπορεί να ειπωθούν. Νομίζω 
ότι δεν τεμπέλιασε ο ΣΥΡΙΖΑ. Ο 
ΣΥΡΙΖΑ-Π.Σ. έχασε χρόνο και η 
πανδημία έπαιξε καταλυτικό ρόλο 
στο να χαθεί κρίσιμος χρόνος. Το 
timing στην πολιτική είναι πάρα 
πολύ κρίσιμο. Αναμφίβολα, έπρεπε 
να κινηθούμε πιο γρήγορα προς τις 
αναγκαίες αλλαγές στο κόμμα, που 
τελικά έγιναν, αλλά έγιναν αργά, 
τρία χρόνια μετά. ∆εν μπορούσα-
με να κάνουμε συνέδριο, δεν μπο-
ρούσαμε να κινηθούμε. 

Παρ’ όλα αυτά, είναι άδικο να 
πετάμε μαζί με τα απόνερα και το 
παιδί, όπως το λέει η φράση. ∆ιότι 
έγιναν αλλαγές, σοβαρές αλλαγές. 
Το κόμμα απέκτησε 150.000 μέλη. 
Μην ξεχνάτε πως ήταν ένα κόμ-
μα 15.000 μελών. Νέα πρόσωπα 
αναδείχτηκαν. Συγκροτήθηκε μια 
δεξαμενή σκέψης, ένα think tank, 
με πάρα πολύ αξιόλογους ανθρώ-
πους. ∆ιαφοροποιήθηκε η εικόνα 
ότι η αριστεία ήταν στην απένα-
ντι παράταξη και ότι εμείς είμαστε 
κάποιοι που δεν έχουμε σχέση με 
την τεχνοκρατική προσέγγιση των 
πολιτικών ζητημάτων.

Βεβαίως, συνεχίσαμε να έχου-
με αντιφάσεις στον δημόσιο λό-
γο και στη δημόσια εικόνα μας, 
όπως νομίζω ότι έχουν όλα τα με-
γάλα πολυσυλλεκτικά κόμματα 
εξουσίας αντιφάσεις. Είναι κρί-
σιμο ζήτημα, πάντως, και το λέω 
όχι ως δικαιολογία αλλά ως ψυχρή 
διαπίστωση, πως οι αντιφάσεις 
αυτές συχνά διογκώνονταν από 

ένα μάλλον εχθρικό, για να το πω 
ήπια, απέναντί μας τοπίο μέσων 
ενημέρωσης. 

 
– Μέσα ενημέρωσης και δημο-
σκοπήσεις. Είναι πετσωμένες 
όπως λέτε; Επιμένετε σε αυτό;

– Κατά τη γνώμη μου, υπάρ-
χει σοβαρό ζήτημα σε σχέση με 
τον πλουραλισμό της ενημέρω-
σης στη χώρα. Είναι γεγονός τού-
τη την ώρα ότι ο κ. Μητσοτάκης 
και η Ν.∆. περιβάλλονται από μια 
ευρύτατη στήριξη στα μέσα ενη-
μέρωσης και ειδικότερα στο τη-
λεοπτικό τοπίο. Από εκεί και πέ-
ρα, όμως, νομίζω ότι η Αριστερά 
οφείλει να είναι ανταγωνιστική σε 
όλες τις συνθήκες. ∆εν είναι κάτι 
το οποίο αντιμετωπίσαμε πρώτη 
φορά. Και το 2012, το 2015 είχαμε 
αυτή την πραγματικότητα μπρο-
στά μας, ίσως όχι στον ίδιο βαθμό 
αναμφίβολα. 

Σε ό,τι αφορά τις δημοσκοπή-
σεις. Εγώ δεν είπα ποτέ ότι οι δη-
μοσκοπήσεις είναι πετσωμένες. 
Μιλούσα διαρκώς για το ειδικό-
τερο φαινόμενο να έχουμε τόσο 
πολλές εταιρείες και τόσο πολλές 
μετρήσεις στην Ελλάδα σε σχέση 
με τις υπόλοιπες ευρωπαϊκές χώ-
ρες. Μιλούσα για τις δομικές δυ-
σκολίες που έχουν οι μετρήσεις 
αυτές καθεαυτές σε ένα ρευστό 
πολιτικό περιβάλλον και σε μια 
κοινωνία χωρίς ισχυρές πολιτικές 
ταυτότητες. Είδατε τα exit polls, 
κατέδειξαν ότι το 20% των συμπο-
λιτών μας αποφάσισε πάνω στην 
κάλπη τι θα ψηφίσει. Είναι εκπλη-
κτικό νούμερο – 1,2 εκατ. άνθρω-
ποι αποφάσισαν πάνω στην κάλπη 
τι θα ψηφίσουν. Αρα υπάρχει ένα 
ρευστό πολιτικό περιβάλλον. Αρα 
η θέση που εξέφρασα και στην 
«Καθημερινή» προεκλογικά, ότι 
οι δημοσκοπήσεις δεν θα είναι 
αυτές που θα κρίνουν το πολιτι-
κό αποτέλεσμα, δεν ήταν λάθος. 
Απλά φάνηκε ότι οι δημοσκοπή-
σεις έπεσαν έξω αντιστρόφως από 
ό,τι εμείς περιμέναμε. 

– Μπλέξατε κάποια στιγμή την 
πραγματικότητα με την πραγ-
ματικότητα των social media, 
όπου έμοιαζε ο ΣΥΡΙΖΑ να έχει 
μια κυριαρχία; Εχει γίνει μεγάλη 
συζήτηση γι’ αυτό. 

– Η αίσθηση που είχαμε όλο 
το τελευταίο διάστημα μέσα από 
τις περιοδείες μου, τις παρεμβά-
σεις μου, την κινητοποίηση του 
κόσμου, τη συσπείρωση των δι-
κών μας ανθρώπων, τις τεράστιες 
συγκεντρώσεις που κάναμε, αλλά 
και την ανταπόκριση στα social 
media, ήταν τελικά μια αίσθηση 
πολύ διαφορετική από αυτή που 
έδειξαν οι κάλπες. 

Αρα, ναι, είναι γεγονός ότι δεν 
είχαμε την πλήρη εικόνα για τις 
κοινωνικές μετατοπίσεις και για 
τον τρόπο που το σύνολο του εκλο-
γικού σώματος σκέφτεται και συ-
μπεριφέρεται. Πολλές φορές σε 
ξεγελούν τα social media. Οπως 
επίσης σε ξεγελάει η εικόνα της 
συσπείρωσης των δικών σου αν-
θρώπων, που δεν είναι αντίστοιχη 
με αυτήν της ευρύτερης κοινωνίας.

 
– Σε παρασύρει και σε τοξικότη-
τα ή σε οξύτητα;

– Εντάξει, δεν νομίζω ότι αυτό 
ήταν το κύριο χαρακτηριστικό αυ-
τής της εκλογικής περιόδου. 

 
– Εννοώ και πιο πριν. Αυτά τα 
τελευταία χρόνια, εν πάση πε-
ριπτώσει.

 – ∆εν θα συμφωνήσω μαζί σας. 
Ο ΣΥΡΙΖΑ-Π.Σ., εάν μπορεί να «κα-
τηγορηθεί» για κάτι, είναι ότι δεν 
έκανε όσο έντονη αντιπολίτευση 
κάποιοι θα ήθελαν. Ο ΣΥΡΙΖΑ-Π.Σ., 
και κάποτε πρέπει να του αναγνω-
ριστεί αυτό, κ. Παπαχελά, συνέβα-
λε πολύ περισσότερο από πολλούς 
άλλους στη σταθερότητα και στη 
δημοκρατία σε αυτήν τη χώρα. Χά-
ρη στον ΣΥΡΙΖΑ-Π.Σ. και στις επι-
λογές του, η χώρα αυτή όχι μόνο 
στάθηκε όρθια, αλλά στάθηκε όρ-
θια με απόλυτο σεβασμό στις αξί-
ες της δημοκρατικής Ευρώπης, με 
απόλυτο σεβασμό στο Σύνταγμά 
μας – σε αντίθεση με άλλους. Σε 
συνθήκες ακραίας οικονομικής και 
κοινωνικής κρίσης, ο ΣΥΡΙΖΑ-Π.Σ. 
πέτυχε πολύ περισσότερο απ’ όσο 
μπορούσαν να φανταστούν ακόμη 
και οι φίλοι του: και την αξιοπρέ-
πεια των πολιτών να διασώσει και 
τις μεγάλες επιλογές που έσωσαν 
τη χώρα να λάβει. Είμαι περήφα-
νος που ηγήθηκα αυτής της προ-
σπάθειας.

– Υπάρχει ο ΣΥΡΙΖΑ και υπάρ-
χει και το οικοσύστημα γύρω 
από τον ΣΥΡΙΖΑ, υπάρχουν και 
τα τρολ. 

– Ναι, αλλά ο ΣΥΡΙΖΑ ως ΣΥΡΙΖΑ 
νομίζω ότι έκανε υπεύθυνη αντι-
πολίτευση αυτά τα τέσσερα χρό-
νια· και στο θέμα των πυρκαγιών 
δεν βγήκαμε να τραβήξουμε από 
τα μαλλιά και να φωνάξουμε. Και 
στο θέμα των Τεμπών ήμασταν 
πάρα πολύ σοβαροί. Αναρωτιέμαι 
πραγματικά, εάν ήταν στη θέση 
μας η Ν.∆. Αλλά αυτό είναι μια άλ-
λη συζήτηση.

 
– Οχι, αλλά υπήρχαν άλλα θέ-
ματα παλαιότερα, στα οποία...

 – Ας συμφωνήσουμε, κύριε Πα-
παχελά, στην ωμή πραγματικό-
τητα. Και η ωμή πραγματικότητα 
είναι πως η τοξικότητα δεν ήταν 
και δεν είναι χαρακτηριστικό της 
αντιπολίτευσης που άσκησε ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ – Προοδευτική Συμμαχία από 
το 2019 έως το 2023. Σε αντίθεση, 
μάλιστα, με τους αντιπάλους του 
την περίοδο της συμφωνίας των 
Πρεσπών.

 
– Να σας ρωτήσω για τη Ροδόπη. 
Υπάρχει μια κριτική και από την 
πλευρά της κυβέρνησης ότι εν-
δεχομένως ξέρετε κάποια πράγ-
ματα για κάποιες προνομιακές 
σχέσεις του εκεί υποψηφίου με 
το τουρκικό προξενείο κ.λπ. Πώς 
απαντάτε εσείς σε αυτό; 

– Πρώτα απ’ όλα θεωρώ ότι εί-
ναι εθνικά επικίνδυνο αυτό που 
κάνει η Ν.∆. Και θα χαρακτήρι-
ζα αδίστακτη αυτή την επιλογή. 
Για 10.000 ψήφους στη Ροδόπη, 
δημιουργεί ένα ζήτημα διχασμού 
στην τοπική κοινωνία και θυμίζει 
παλαιότερες εποχές, που έθεταν 
τη μουσουλμανική μειονότητα σε 
πολιορκητικό κλοιό. 

Ολοι γνωρίζουμε ότι εδώ και 
45 χρόνια υπάρχει μια κινητικό-
τητα στη Θράκη από την πλευρά 
του τουρκικού προξενείου. Κανέ-
να κόμμα δεν κατηγόρησε ποτέ 
κάποιο άλλο επειδή εξέλεξε ένα 
μουσουλμάνο βουλευτή. 

Είναι γνωστό ότι στη Θράκη 
δεν εκλέγονται μόνο βουλευτές 
του ΣΥΡΙΖΑ-Π.Σ., εκλέγονται και 
βουλευτές άλλων κομμάτων. Είναι 
γνωστό ότι εκτός από βουλευτές 
εκλέγονται και περιφερειάρχες, 
δήμαρχοι, είναι γνωστό, και μά-
λιστα δημοσιεύθηκαν και φωτο-
γραφίες τις προηγούμενες ημέρες 
του περιφερειάρχη της Ν.∆., της 

Θα περάσουν
δεκαετίες για να

συζητήσουμε ξανά
για απλή αναλογική

Κάθε προοδευτική ψήφος σε άλλα κόμματα πέραν

του ΣΥΡΙΖΑ-Π.Σ. λειτουργεί προς όφελος της Ν.Δ.

«Ο στόχος μας είναι να καταθέσουμε με όσο μεγαλύτερη ευκρίνεια γίνεται το εναλλακτικό στη Ν.∆. πρόγραμμα και 
να κρίνει ο ελληνικός λαός. Θα παλέψουμε μέχρι την τελευταία ψήφο», λέει ο Αλέξης Τσίπρας στον Αλέξη Παπαχελά.

Συνέντευξη στον ΑΛΕΞΗ ΠΑΠΑΧΕΛΑ

Ισως να ήταν ένα 
πολιτικό σφάλμα, αλλά 
δεν μετανιώνω για τη 
στρατηγική επιλογή 
της απλής αναλογικής. 
Aλλοι πρέπει ήδη 
να έχουν μετανιώσει.

Αλέξης Τσίπρας, πρόεδρος ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συμμαχία

ΣΤΟΝ ΔΡΟΜΟ              ΓΙΑ ΤΗΝ 25η ΙΟΥΝΙΟΥ
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υποψήφιας μουσουλμάνας βου-
λευτού της Ν.∆. σε γεύματα προ-
εκλογικά με τον Τούρκο πρόξε-
νο και με τους ψευτομουφτήδες. 
Το 2020 δημιουργήθηκε διακομ-
ματική επιτροπή για τη Θράκη, η 
οποία κατέληξε σε πολύ σημαντι-
κά συμπεράσματα για την αντιμε-
τώπιση της τουρκικής επιρροής. 
Αντί να ακολουθήσουμε αυτά τα 
βήματα, θα ανοίξουμε τώρα αυτή 
την αντιπαράθεση και με αυτούς 
τους όρους; Για εμάς η γραμμή εί-
ναι ξεκάθαρη: με την πατρίδα δεν 
παίζουμε. Ελπίζω να το πιστεύουν 
αυτό οι πολιτικοί μας αντίπαλοι.

 
– Πάντως, δεν είναι ότι εσείς έχε-
τε αγνοήσει κάποια στοιχεία τα 
οποία ενδεχομένως τέθηκαν υπ’ 
όψιν σας, για κάποιες προνο-
μιακές σχέσεις του δικού σας 
υποψηφίου με το τουρκικό προ-
ξενείο; 

– Πραγματικά, αυτές οι κυπα-
τζίδικες λογικές με βρίσκουν αντί-
θετο και επαναλαμβάνω ότι είναι 
επικίνδυνες, γιατί εάν ανοίξει αυ-
τή η συζήτηση για το ποιος έχει 
και ποιος δεν έχει σχέσεις, δεν θα 
τελειώσουμε εδώ. Νομίζω ότι είναι 
πραγματικά αδιανόητο αυτό που 
επιχειρείται και χωρίς λόγο. Ο μό-
νος λόγος είναι η αλαζονεία και η 
έπαρση να μην υπάρχει κανένα 
άλλο χρώμα στον εκλογικό χάρτη 
την επόμενη ημέρα. Και δείχνει 
πολλά αυτό κατά την άποψή μου. 
∆είχνει τον τρόπο με τον οποίο 
σκέφτεται ο κ. Μητσοτάκης, και 
η Ν.∆. ∆εν θέλει απλά να κερδίσει 
τις εκλογές. Θέλει παντοδυναμία.

 
– Σε αυτές τις εκλογές, είναι σα-
φές ότι δεν θα είστε το πρώ-
το κόμμα. Ποιος είναι ο στόχος 
τώρα; 

– Ο ΣΥΡΙΖΑ-Π.Σ. είναι κόμμα 
εξουσίας, δεν είναι κόμμα δια-
μαρτυρίας ούτε συμπλήρωμα της 
∆εξιάς, όποτε αυτή το έχει ανά-
γκη ή το επιθυμεί. Ο στόχος μας, 
λοιπόν, είναι να καταθέσουμε με 
όσο μεγαλύτερη ευκρίνεια γίνεται 
το εναλλακτικό στη Ν.∆. πρόγραμ-
μα διακυβέρνησης και να κρίνει 
ο ελληνικός λαός πώς θέλει να 
κυβερνηθεί. Θα παλέψουμε μέ-
χρι την τελευταία ψήφο και μέ-
χρι το τελευταίο δευτερόλεπτο 
προτού κλείσει η κάλπη. Και εδώ 
έχει σημασία να γίνει αντιληπτό 
στους πολίτες πως το εκλογικό 
σύστημα δεν είναι απλή αναλογι-
κή αλλά ενισχυμένη, πριμοδοτεί 

με σημαντικό μπόνους εδρών το 
πρώτο κόμμα: όποιος λοιπόν προ-
οδευτικός πολίτης δεν θέλει να δει 
να εφαρμόζεται το πρόγραμμα της 
Ν.∆., πρέπει να ξέρει πως ο ΣΥΡΙ-
ΖΑ-Π.Σ. είναι η μόνη ουσιαστικά 
δύναμη που μπορεί να αντιπαρα-
τεθεί, να κοιτάξει στα μάτια τη 
Ν.∆. ∆ιαφορετικά, με αντικειμενι-
κούς όρους μιλώντας, κάθε προο-
δευτική ψήφος σε άλλα κόμματα 
πέραν του ΣΥΡΙΖΑ-Π.Σ. λειτουργεί 
προς όφελος της Ν.∆. Νομίζω ότι 
οι προοδευτικοί πολίτες θα αντι-
ληφθούν τη σημασία αυτού του 
διλήμματος.

 
– Είχατε πει προεκλογικά σε μια 
συνέντευξη ότι αν η διαφορά 
ήταν πάνω από 6 μονάδες, θα 
πρέπει θεωρητικά να υπάρξουν 
κάποιες κυρώσεις για την ηγε-
σία. Εδώ είμαστε στις 20. Η επό-
μενη ημέρα ποια είναι; 

– Τώρα έχουμε μια προτεραιό-
τητα: να φτάσουμε στην εκλογι-
κή μάχη με τους καλύτερους δυ-
νατούς όρους και η συζήτηση για 
την επόμενη ημέρα θα γίνει συ-
ντεταγμένα. Νομίζω, όμως, ότι το 
εκλογικό αποτέλεσμα της 21ης 
Μαΐου δεν μου δίνει το δικαίω-
μα της λιποταξίας. Οπως επίσης 
και η εκλογική μάχη που έχουμε 
μπροστά μας.

 
– Ο ΣΥΡΙΖΑ χωρίς Τσίπρα μπο-
ρεί να υπάρξει; 

– Προφανώς θα υπάρξει, αλλά 
αυτό θα το αποφασίσει ο ίδιος ο 
ΣΥΡΙΖΑ-Π.Σ. και σε συνθήκες που 
θα του επιτρέπουν να βλέπει με 
αισιοδοξία την επόμενη ημέρα. 
Το να αφήσω πίσω μου μια παρά-
ταξη σε εσωστρέφεια λέγοντας 
«βγάλτε τα πέρα μόνοι σας» είναι 
πολύ εγωιστικό, δεν μπορώ να το 
κάνω. Αισθάνομαι την υποχρέω-
ση να μην το κάνω.

 
– Απ’ ό,τι κατάλαβα, ωστόσο, 
αυτό που λέτε είναι ότι και να 
μην υπάρξει ουσιώδης διαφορά 
στο αποτέλεσμα, εσείς θα παρα-
μείνετε πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ. 

– Αυτό το οποίο λέω είναι ότι 
δεν θα λιποτακτήσω. Θα μείνω για 
να κρατήσω το κόμμα ζωντανό, 
να εγγυηθώ την ανανέωσή του, 
την ανασυγκρότησή του. Βεβαί-
ως, αυτό δεν σημαίνει ότι θα είμαι 
για μια ζωή σε αυτή τη θέση. Αυτό 
σημαίνει, όμως, ότι στις δύσκολες 
ώρες του δεν θα το αφήσω, δεν θα 
το εγκαταλείψω. 

Εχω κάνει το χρέος μου
όταν με κάλεσε η Ιστορία
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– Στην οικονομία. Τι είναι τα δύο 
πράγματα τα οποία εσείς θεω-
ρείτε σημαντικά και θα αλλά-
ζατε σαν κυβέρνηση; Και εάν 
υπάρχει ένας φόβος με την αύ-
ξηση των φόρων, κυρίως στα 
μερίσματα, να αποθαρρυνθούν 
κάποιοι επενδυτές. 

 – Ας ξεκινήσουμε με μια πα-
ραδοχή: δεν υπάρχει αμφιβολία 
ότι η χώρα δεν βρίσκεται στη δυ-
σκολία που ήταν 15 χρόνια πριν. 
Εντούτοις όμως συνεχίζει να χάνει 
έδαφος στην Ε.Ε. 

Το 2007 το κατά κεφαλήν εισό-
δημα ήταν στο 77% του ευρωπαϊ-
κού μέσου όρου, ενώ σήμερα βρί-
σκεται στο 59%. Το μεγάλο ζήτημα 
για την επόμενη 10ετία είναι πώς 
θα μπορέσει αυτό να αλλάξει. Για 
να μπορέσεις να ανακτήσεις το 
χαμένο έδαφος πρέπει να επανα-
φέρεις την εργασιακή κανονικό-
τητα, τις συλλογικές συμβάσεις. 
Πρέπει να διαθέτεις ως χώρα ένα 
σχέδιο παραγωγικής ανασυγκρό-
τησης. Το να κάνεις φοροαπαλλα-
γές στους πολύ ισχυρούς και πολύ 
πλούσιους και να έχεις φτάσει να 
έχεις το 60% των εσόδων σου να 
προέρχονται από έμμεσους φό-
ρους, αυτό  οδηγεί σε διεύρυνση 
των ανισοτήτων και σε αδυναμία 
ουσιαστικής ανάκαμψης.

Επιπλέον, αν δεν γίνουν σημα-
ντικές θεσμικές τομές στον τρόπο 
λειτουργίας του κράτους, αν δεν 
υπάρξει επιτάχυνση του ρυθμού 
απονομής δικαιοσύνης, δεν θα 
έχουμε παραγωγικές επενδύσεις. 
Θα έχουμε ενδεχομένως επενδύ-
σεις στον τουρισμό και στο real 
estate. Οπως σωστά το χαρακτή-
ρισε ο Κώστας Σημίτης, θα είναι 
ένας επενδυτικός οπορτουνισμός. 

Tώρα, σε ό,τι αφορά τη φορο-
λογία, δεν πρέπει να κρυβόμαστε 
πίσω από το δάκτυλό μας. Είναι 
χαρακτηριστικό των τριτοκοσμι-
κών κρατών το τόσο μεγάλο πο-
σοστό των δημοσίων εσόδων τους 
να προέρχεται από την έμμεση 
φορολογία. Αν σε αυτό προσθέ-
σουμε το γεγονός ότι στην Ελλά-
δα υπάρχει ένα τεράστιο κομμάτι 
φοροδιαφυγής και φοροαποφυ-
γής, τότε γίνεται αντιληπτό πως 
τα πράγματα πρέπει να αλλάξουν 
σε αυτό το πεδίο.

 
– Απλώς, το ταμπού της φορο-
λόγησης των αυτοαπασχολουμέ-
νων, δεν το σπάει κανείς. 

– Πάμε να δούμε το θέμα αυτό. 
Σε ό,τι αφορά τα μερίσματα, κατ’ 
αρχάς πρέπει να δούμε τι γίνεται 
στην υπόλοιπη Ευρώπη. Στην Ιρ-
λανδία, η φορολόγηση των μερι-
σμάτων φτάνει στο 50%. Στη Γαλ-
λία στο 36%. Στη Γερμανία 28%, 
αν δεν κάνω λάθος, στο 26% βρί-
σκεται ο μέσος ευρωπαϊκός όρος. 
Η Ελλάδα και η Σλοβακία είναι οι 
χώρες με το χαμηλότερο ποσοστό 
φορολόγησης των μερισμάτων. 
∆εν σου δημιουργεί τον αναγκαίο 
δημοσιονομικό χώρο η φορολό-
γηση των μερισμάτων. Αλλά εδώ 
υπάρχει μια πολύ μεγάλη συζή-
τηση για το πώς μπορείς να έχεις 
ένα δίκαιο φορολογικό σύστημα. 
Το γεγονός ότι η μισθωτή εργασία 
φορολογείται μ’ έναν συντελεστή 
που είναι στο 22%, 36%, 44%, ενώ 
το εισόδημα από τα μερίσματα φο-
ρολογείται με 5%, είναι προφανές 
ότι είναι άδικο. 

Αυτή η συζήτηση πρέπει ν’ 
ανοίξει σοβαρά. Αλλά νομίζω ότι 
διεξάγεται και μ’ έναν τρόπο και 
με ευθύνη της Νέας ∆ημοκρατί-
ας, που θυμίζει λίγο την προεκλο-
γική εκστρατεία του Τραμπ: λέμε 
ένα ωραίο ψέμα και δεν μας νοιά-
ζει για το ποια είναι η αλήθεια. 
Ενα εύπεπτο ψέμα, σαν αυτά τα 
οποία ανάρτησε ο κ. Θεοχάρης 
και ο κ. Σκέρτσος, για να μας πεί-
σουν δηλαδή ότι δεν μειώνεται 
ο ΦΠΑ επειδή αυτό θα ευνοούσε 
τους εύπορους. Επειδή σε λίγες 
μέρες οι μαθητές θα δώσουν το 
μάθημα της Οικονομίας στις Πα-
νελλαδικές Εξετάσεις, ελπίζω, για 
να αστειευθώ, να μην παρασυρ-
θεί κανείς από τον κ. Σκέρτσο και 
γράψει κάτι τέτοιο, γιατί θα πάρει 
ένα ολοστρόγγυλο μηδενικό.

O κ. Μητσοτάκης το 2019 είχε 
υποσχεθεί μείωση των φορολο-

γικών συντελεστών της έμμεσης 
φορολογίας. Είχε πει 11%-22% ο 
ΦΠΑ. Σήμερα γιατί επιλέγει να δι-
ατηρεί υψηλή την έμμεση φορολο-
γία, ενώ όλες οι χώρες της Ε.Ε., με 
εξαίρεση τη Μάλτα, τη Σλοβακία 
και την Ελλάδα, ακολουθώντας τη 
συμβουλή της Κομισιόν μείωσαν 
τον ΦΠΑ; 

Το κάνει αυτό διότι προφανώς 
θέλει, πρώτον, να αισθάνεται μια 
ασφάλεια ότι θα μπορεί να πιά-
σει τους δημοσιονομικούς στό-
χους, μια ασφάλεια όμως, η οποία 
διασφαλίζεται μέσα από τη λεη-
λασία του εισοδήματος των πολ-
λών. ∆εύτερον, το κάνει διότι μ’ 
αυτόν τον τρόπο θέλει να δίνει 
αυτές τις επιδοτήσεις. Τις επιδο-
τήσεις που ταυτόχρονα ευνοούν 
κάποιους ισχυρούς, καρτέλ λέμε 
εμείς, στην ενέργεια, στη διύλι-
ση και την εφοδιαστική αλυσίδα. 

Ολα αυτά τα pass για το ρεύμα, 
το σούπερ μάρκετ και τη βενζίνη 
είναι επιδόματα τα οποία δεν μέ-
νουν στον πολίτη, πηγαίνουν στις 
εταιρείες για να διατηρούν υψηλά 
τις τιμές. Και βλέπουμε ένα φαινό-
μενο, να πέφτουν οι τιμές σε όλη 
την Ευρώπη, αλλά στην Ελλάδα να 
μην πέφτουν με τον ίδιο ρυθμό. 

Η ίδια η Κομισιόν έρχεται 
λοιπόν σήμερα και λέει, μέχρι 
το τέλος του 2023 πρέπει να τε-
λειώνουμε με τα επιδόματα. ∆ι-
ότι είναι ένας φαύλος κύκλος οι 
υψηλές τιμές στην ενέργεια, αυ-
τοτροφοδοτούν τον πληθωρισμό. 
Και το ερώτημα είναι: Τι θα κάνει, 
ποιο είναι το σχέδιο του κ. Μη-
τσοτάκη; Απλά θα τελειώσει με 
τα επιδόματα διατηρώντας και 
την έμμεση φορολογία υψηλή; 

Αυτό θα έχει τραγικές συνέπειες. 
∆εύτερο κρίσιμο ερώτημα: τι 

θα γίνει με τους πλειστηριασμούς 
πρώτης κατοικίας; ∆ιότι αν με το 
πρώτο που σας περιέγραψα πριν 
από λίγο, με τα επιδόματα δηλα-
δή, δημιουργείται αναδιανομή ει-
σοδήματος εις βάρος των πολλών 
προς όφελος των ισχυρών επιχει-
ρήσεων, με το δεύτερο θα έχου-
με μια πολύ μεγάλη αναδιανομή 
περιουσίας. 

Επτακόσιες χιλιάδες ενυπόθη-
κα δάνεια σήμερα έχουν περάσει 
από τις τράπεζες στα funds. Oλοι 
γνωρίζουμε ότι η μόνη λύση για 
να μην εκπέσουν οι εγγυήσεις 19 
δισ. είναι να προχωρήσουν ταχύ-
τατα οι πλειστηριασμοί. Αυτό θα 
οδηγήσει σε μια εικόνα κοινωνι-
κής αποδιάρθρωσης. 

Και το τρίτο πολύ μεγάλο ζήτη-
μα είναι οι κοινωνικές υποδομές 
και κυρίως στο ζήτημα της υγεί-
ας. Τον ∆εκέμβρη του 2019 είχαμε 
συνολικά υπηρετούντες, όχι μόνο 
υγειονομικό προσωπικό, γιατρούς 
και νοσηλευτές, αλλά και, ας το πω 
έτσι, διοικητικό προσωπικό στο 
ΕΣΥ, περί τους 108.000. Σήμερα 
έχουμε 84.000, παρά το γεγονός 
ότι μπήκαν στο σύστημα περίπου 
20.000 νέοι. Αυτό τι σημαίνει; Αυ-
τό σημαίνει, αν έχεις ας πούμε μια 
μεγάλη επιχείρηση και χάνεις το 
35% του προσωπικού σου, η επι-
χείρηση αυτή είναι σακατεμένη.

 
– Γιατί λέτε ότι η Ν.Δ. έχει κρυφή 
προγραμματική ατζέντα;

– Κύριε Παπαχελά, ζήτησα από 
τον κ. Μητσοτάκη να πάμε τα προ-
γράμματά μας σε οποιονδήποτε 
ανεξάρτητο φορέα για κοστολόγη-
ση και μετά να κάνουμε ένα debate 
επί των προγραμμάτων μας. Και τι 
έκαναν αυτοί που περιέφεραν πλα-
στό έγγραφο δήθεν κοστολόγησης 
από το ΓΛΚ; Αρνήθηκαν. ∆εν πε-
ριμέναμε βέβαια να κάνουν κάτι 

άλλο. Ας μη γελιόμαστε, το πραγ-
ματικό πρόγραμμα της Ν.∆. είναι 
αυτό που κατέθεσε πριν από δυο 
μήνες στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή 
ως Μεσοπρόθεσμο μέχρι το 2026. 
Στο πραγματικό τους πρόγραμμα, 
λοιπόν, δεν περιλαμβάνεται παρά 
μονάχα μία από τις προεκλογικές 
εξαγγελίες του κ. Μητσοτάκη. Του-
λάχιστον 17 δεσμεύσεις για την 
οικονομία, την υγεία και τη νέα 
γενιά που έχει κάνει σημαία η Ν.∆. 
βρίσκονται στον αέρα, χωρίς κα-
μία κοστολόγηση και εκτός Με-
σοπροθέσμου. Πρόκειται για μια 
πρωτοφανή απόπειρα εξαπάτησης.

Τάζουν αυξήσεις στους μι-
σθούς των δημοσίων υπαλλήλων, 
αλλά με τον πληθωρισμό προβλέ-
πεται πως οι πραγματικοί μισθοί 
τους θα μειωθούν! Οσον αφορά 
τους ιδιωτικούς υπαλλήλους, τα 
μαθηματικά στο Πρόγραμμα Στα-
θερότητας βγάζουν πως οι αυξή-
σεις των μέσων μισθών θα είναι 
ονομαστικά οι μισές από αυτές 
που διακηρύσσει η Ν.∆., ενώ με 
πραγματικούς όρους θα ανέρχο-
νται μόλις σε 1,3%! Ενώ οι πρωτο-
γενείς δημόσιες δαπάνες μειώνο-
νται σε πραγματικούς όρους κατά 
1,3 δισ. Συνεπώς, τόσο στην οικο-
νομία όσο και στο μείζον ζήτημα 
της δημόσιας υγείας, όπως φάνη-
κε και από τις ανατριχιαστικές δη-
λώσεις του κ. Πνευματικού, απο-
καλύπτεται ότι η Ν.∆. έχει κρυφή 
ατζέντα, που δεν έχει καμία σχέ-
ση με την ωραιοποιημένη εικόνα 
που παρουσιάζει ο κ. Μητσοτάκης 
και ο τερατώδης προπαγανδιστι-
κός μηχανισμός του.

– Να ρωτήσω και κάτι προσωπι-
κό τελευταίο: Η πολιτική μοιά-
ζει να μην έχει τον παλμό και το 
συναίσθημα που είχε την περίο-
δο του 2012 ή του 2015. Κάποιοι 
λένε ότι μπορεί κι ο κόσμος να 
σας έχει ξε-ερωτευθεί, να έχει 
ξε-ερωτευθεί και την πολιτική. 
Εσείς, πώς το εισπράττετε αυ-
τό; Γιατί φαντάζομαι είναι κάτι 
δύσκολο. 

– Να σας πω κάτι: η αγάπη που 
εισπράττω από τον κόσμο είναι 
κάτι το οποίο νομίζω δεν εισπράτ-
τει άλλος πολιτικός την παρούσα 
στιγμή. Προφανώς, μπορεί να έχεις 
ένα 20% που σε ψηφίζουν και να 
είναι ερωτευμένοι μαζί σου, αλλά 
οι υπόλοιποι να σε μισούν. 

Ομως, να σας εξομολογηθώ κά-
τι. Αισθάνομαι ότι έχω κάνει το 
χρέος μου όταν με κάλεσε η Ιστο-
ρία. Οταν αυτή η χώρα ήταν στα 
πρόθυρα της απόλυτης κατάρρευ-
σης και έψαχνε να κρατηθεί, εγώ 
ήμουν εκεί, δεν δείλιασα, δεν φο-
βήθηκα τις ευθύνες. Κι όχι μόνον 
η χώρα δεν οδηγήθηκε στην από-
λυτη κατάρρευση, αλλά κατάφερε 
να σταθεί όρθια, να βγει από τα 
μνημόνια, να εφαρμόσει πολιτικές 
για τις οποίες είμαστε περήφανοι 
και να έχει μια πολύ σοβαρή εξέ-
λιξη σε σχέση με τα εθνικά μας 
θέματα, την επίλυση μιας δύσκο-
λης και χρόνιας διαφοράς με τους 
βόρειους γείτονές μας. 

Θεωρώ λοιπόν ότι ως ηγέτης 
της χώρας έχω ήδη πετύχει ση-
μαντικά πράγματα. Αρα, δεν έχω 
να βάλω κάποιο στοίχημα απένα-
ντι στον εαυτό μου. Αισθάνομαι 
όμως, επαναλαμβάνω, μια υπο-
χρέωση απέναντι στον ΣΥΡΙΖΑ-
Π.Σ. Και αισθάνομαι και μια υπο-
χρέωση απέναντι στους πολίτες: 
να δείξω πώς κυβερνά η Αριστερά 
εκτός των μνημονιακών ασφυκτι-
κών περιορισμών.

Eμείς στην Αριστερά δεν θα 
πτοηθούμε από ένα αρνητικό εκλο-
γικό αποτέλεσμα. Ούτε ζήτησαν 
ποτέ από τον Χαρίλαο Φλωράκη 
να παραιτηθεί επειδή είχε ένα κα-
κό αποτέλεσμα το ΚΚΕ, ή από τον 
Λεωνίδα Κύρκο.

Η Αριστερά, εξάλλου, έχει συλ-
λογικές διεργασίες λήψης αποφά-
σεων. Θα γίνουν αυτές οι διεργα-
σίες. Και σε κάθε περίπτωση θα 
εγγυηθώ την ανασυγκρότησης και 
την ανανέωση του κόμματος. Προ-
φανώς αυτή η ανανέωση, κάποια 
στιγμή θα πρέπει να περιλαμβάνει 
κι εμένα. Αλλά το πότε θα είναι αυ-
τή η στιγμή, θα το αποφασίσουμε 
συλλογικά. 

Τόσο στην οικονομία 
όσο και στο μείζον ζήτη-
μα της δημόσιας υγείας 
αποκαλύπτεται ότι η Ν.Δ. 
έχει κρυφή ατζέντα, που 
δεν έχει καμία σχέση με 
την ωραιοποιημένη εικό-
να που παρουσιάζει 
ο κ. Μητσοτάκης.Είναι γεγονός ότι δεν 

είχαμε την πλήρη ει-
κόνα για τις κοινωνι-
κές μετατοπίσεις και 
για τον τρόπο που το 
σύνολο του εκλογικού 
σώματος σκέφτεται και 
συμπεριφέρεται. Πολ-
λές φορές σε ξεγελούν 
τα social media.

Είναι εθνικά επικίν-
δυνο αυτό που κάνει 
η Ν.Δ. Και θα χαρα-
κτήριζα αδίστακτη 
αυτή την επιλογή. Για 
10.000 ψήφους στη 
Ροδόπη, δημιουργεί 
ένα ζήτημα διχασμού 
στην τοπική κοινωνία.

Δεν θα λιποτακτήσω. 
Θα μείνω
για να κρατήσω 
το κόμμα ζωντανό, 
να εγγυηθώτην 
ανανέωσή του, την 
ανασυγκρότησή του. 
Βεβαίως, αυτό δεν 
σημαίνει ότι θα είμαι 
για μια ζωή σε αυτή 
τη θέση.

ΣΤΟΝ ΔΡΟΜΟ              ΓΙΑ ΤΗΝ 25η ΙΟΥΝΙΟΥ
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Ενα άγνωστο παρασκηνιακό τετ α 
τετ με τον Ρετζέπ Ταγίπ Ερντογάν 
κατά τη διάρκεια της συνόδου του 
ΝΑΤΟ στη Μαδρίτη στις 29 Ιου-
νίου 2022, το οποίο οδήγησε σε 
ενεργοποίηση διπλωματικών δι-
αύλων για την αποφυγή κλιμάκω-
σης της ελληνοτουρκικής κρίσης 
αποκαλύπτει σήμερα στην «Κ» ο 
Νίκος ∆ένδιας. Ο τέως υπουργός 
Εξωτερικών θεωρεί ότι η νέα κυ-
βέρνηση Ερντογάν δείχνει ση-
μάδια βούλησης για «νέα αρχή», 
ωστόσο ο χρόνος θα δείξει. Τονί-
ζει, ακόμη, ότι ενόψει της κάλπης 
της 25ης Ιουνίου δεν επιτρέπε-
ται κανένας εφησυχασμός, προ-
κειμένου να μην επαναληφθούν 
φαινόμενα οριακής πλειοψηφίας. 

 
– Πώς ερμηνεύετε το αποτέλε-
σμα της κάλπης του Μαΐου;

– Το αποτέλεσμα της κάλπης 
στις 21 Μαΐου είναι μια καθαρή 
ψήφος εμπιστοσύνης στα πεπραγ-
μένα της κυβέρνησης της Νέας 
∆ημοκρατίας επί μία τετραετία, 
όπως και στη διαχείριση των αλ-
λεπάλληλων κρίσεων οι οποίες 
συνέβησαν. Το αποτέλεσμα όμως 
αποδεικνύει και ότι η ελληνική 
κοινωνία δεν πείθεται πλέον εύ-
κολα από τις «Σειρήνες» του λαϊκι-
σμού και από υπεραπλουστεύσεις 
στην αντιμετώπιση των προβλη-
μάτων, τα οποία όντως υπάρχουν, 
σε μια σειρά από τομείς. Πλέον 
η κοινωνία απαιτεί συγκεκριμέ-
νες προτάσεις που απευθύνονται 
στη λογική των πολιτών και όχι 
στο θυμικό τους. Σε αυτό βεβαίως 
συνέβαλε και η δεκαετής οικονο-
μική κρίση με τα φαινόμενα τα 
οποία εξέθρεψε, από τους «αγα-
νακτισμένους» μέχρι  τη Χρυσή 
Αυγή, τα οποία λειτουργούν πλέ-
ον ως παράδειγμα προς αποφυγή 
σχετικά με μια πιθανή επανάλη-
ψή τους. Για να είμαι ειλικρινής, 
στο αποτέλεσμα συνετέλεσε και 
η αδυναμία διατύπωσης σοβαρού 
προγραμματικού λόγου από τον 
ΣΥΡΙΖΑ, ο οποίος πασιφανώς δεν 
μπόρεσε να προσαρμοστεί στα 
νέα δεδομένα.    

 – Σε δύο εβδομάδες έρχονται 
οι δεύτερες εκλογές. Φοβάστε 
ότι ενδεχόμενη ισχνή αυτοδυ-
ναμία θα οδηγήσει σε αδύναμη 
κυβέρνηση;

– Οντως, η ανησυχία αυτή 
υπάρχει και αποτελεί έναν πρό-
σθετο λόγο για τον οποίο δεν επι-
τρέπεται εφησυχασμός από την 
πλευρά της Νέας ∆ημοκρατίας 
ενόψει της νέας κάλπης. Ουδείς 
θα ήθελε επανάληψη φαινομένων 
του 1990-1993 και του 2007-2009, 
με οριακή κοινοβουλευτική πλει-
οψηφία στην πρώτη περίπτωση 
και μικρή στη δεύτερη. Ο συγκε-
κριμένος λόγος, όμως, σε συνδυ-
ασμό και με το εκλογικό σύστημα 
της ενισχυμένης αναλογικής, το 
οποίο θα ισχύσει στις εκλογές σε 
δύο εβδομάδες, ευελπιστώ ότι θα 
είναι ένα ισχυρό κίνητρο τόσο για 
τα στελέχη της Νέας ∆ημοκρατί-
ας όσο και για τους ψηφοφόρους 
μας, σχετικά με την επίτευξη του 
βέλτιστου αποτελέσματος και την 
ευρύτερη δυνατή κοινοβουλευτι-
κή πλειοψηφία.  

 
– Θεωρείτε θεμιτό τον ισχυρι-
σμό της αντιπολίτευσης ότι η 
Ν.Δ. δεν πρέπει να είναι παντο-
δύναμη;

– Οιοσδήποτε ισχυρισμός στην 
προεκλογική περίοδο είναι κατα-
νοητός και εξηγήσιμος, ιδίως όταν 
έχει προηγηθεί πρόσφατα μια με-
γάλη εκλογική ήττα. Αυτό όμως 
δεν σημαίνει και ότι είναι αληθι-
νός. Ακόμη και μεγαλύτερα πο-
σοστά αν αποσπάσει η Νέα ∆η-
μοκρατία στις εκλογές αυτές, δεν 
θα είναι η πρώτη φορά που θα έχει 
συμβεί αυτό μεταπολιτευτικά. Σας 
υπενθυμίζω το «θηριώδες» 54% 
που απέσπασε η Νέα ∆ημοκρατία 
το 1974, αλλά και το 48% του ΠΑ-
ΣΟΚ το 1981. Ο κοινοβουλευτικός 
έλεγχος άλλωστε και η λειτουργία 
του πολιτεύματος δεν επηρεάζο-
νται από τους συσχετισμούς μετα-
ξύ των πολιτικών δυνάμεων. Αντί 
συνεπώς ο ΣΥΡΙΖΑ να αναλώνε-
ται σε άστοχες υπερβολές και πα-
ρομοιώσεις περί «Ορμπαν» κ.λπ., 
είναι προτιμότερο να κάνει την 
αυτοκριτική του και να αναλύσει 

γιατί οι ψηφοφόροι τoν αποδοκί-
μασαν εμπράκτως στις 21 Μαΐου. 
Το «σκιάχτρο» μιας «παντοδύνα-
μης Νέας ∆ημοκρατίας» δεν φο-
βίζει σήμερα. Η Νέα ∆ημοκρατία 
ισχυρή εντολή διακυβέρνησης ζη-
τάει. ∆εν ζητάει «λευκή επιταγή». 
Θα συνεχίσει να λογοδοτεί στο 
Κοινοβούλιο και στους πολίτες για 
τα πεπραγμένα της, όπως επιβάλ-
λεται από τη συνταγματική τάξη.

 – Σας προβληματίζει η απου-
σία ισχυρής αξιωματικής αντι-
πολίτευσης;

– Η αλήθεια είναι ότι η χώρα 
χρειάζεται εξίσου –και δεν είναι 
αντιφατικό στην πραγματικότη-
τα– μια ισχυρή κυβέρνηση και 
μια ισχυρή αντιπολίτευση. Ο όρος 
«ισχυρή», όμως, δεν συναρτάται 
κατ’ ανάγκη με το ποσοστό της 
στις εκλογές ή με την κοινοβου-
λευτική της δύναμη, αλλά μπο-
ρεί να σχετίζεται με την αξιοπι-
στία της και τον πειστικό τρόπο 
ελέγχου των πεπραγμένων της κυ-
βέρνησης. Από αυτή την άποψη ο 
συνεχής έλεγχος από μια αντιπο-
λίτευση με ρεαλιστικές προτάσεις  
λειτουργεί ως κίνητρο καλύτερης 
απόδοσης και για την κυβέρνηση. 
Σε αντίθεση, όμως, με το τι συμβαί-
νει στο δικό μας κόμμα, δεν μπο-
ρούμε να έχουμε λόγο στο εσωτε-
ρικό των άλλων κομμάτων. Είναι 
δικό τους έργο να κάνουν την αυ-
τοκριτική τους και να κάνουν τις 
αναγκαίες αναπροσαρμογές στα 
του οίκου τους.         

 
– Ποιες πιστεύετε ότι πρέπει να 
είναι οι προτεραιότητες της επό-
μενης τετραετίας; Ποια λάθη θα 
θέλατε να διορθωθούν;

– Η μεταρρύθμιση του κράτους 
αδιαμφισβήτητα πρέπει να συ-
νεχιστεί ώστε να μην αποτελεί 
τροχοπέδη στην οικονομική και 
κοινωνική ανάπτυξη, όπως επίσης 
πρέπει να δοθεί έμφαση σε μια 
σειρά από τομείς που άπτονται 
της καθημερινότητας των πολι-
τών, όπως, μεταξύ άλλων, στην 

καταπολέμηση της διαφθοράς. Η 
οικονομική ανάπτυξη και η προ-
σέλκυση επενδύσεων σαφώς και 
θα συνεχίσει να είναι κύριο πρό-
ταγμα, σε συνδυασμό όμως πάντα 
με μέτρα ενίσχυσης της κοινωνι-
κής συνοχής.  Συνηθίζω να υπεν-
θυμίζω, άλλωστε, ότι το μεγάλο δί-
δαγμα της πανδημίας είναι ότι οι 
εποχές του βαθέος αντικρατισμού 
έχουν παρέλθει. Ο πρόεδρος του 
κόμματός μας έχει ήδη δεσμευθεί 
για την έμφαση που θα δοθεί στην 
Παιδεία και την Υγεία και στη βελ-
τίωση της καθημερινότητας των 
πολιτών, ενώ εκ των πραγμάτων 
πρέπει να υπάρξει ειδική μέριμνα 
για την αντιμετώπιση ενός κύμα-
τος «κόκκινων» δανείων, ιδίως 
αν συνεχιστεί η άνοδος των επι-
τοκίων. Για τη Νέα ∆ημοκρατία, 
που είναι ένα μεγάλο λαϊκό κόμ-
μα, «κανείς δεν μένει πίσω», ούτε 
«χαρίζουμε» την ευαισθησία για 
την προστασία των ασθενέστε-
ρων στην Αριστερά.  Oσον αφορά 
τα λάθη της κυβέρνησης, προφα-
νώς και έχουν γίνει σε διάφορους 
τομείς. Ο ίδιος ο κ. Μητσοτάκης 
ζήτησε από τους πολίτες «να μας 
δώσουν τη δυνατότητα να διορ-
θώσουμε τα λάθη μας και να συ-
νεχίσουμε αυτή τη μεγάλη προ-
σπάθεια»,  όπως και έχει ζητήσει 
«να μάθουμε από τα λάθη μας», 
μετά την τραγωδία των Τεμπών. 
Οφείλουμε πάντα να αποδεικνύ-
ουμε ότι μαθαίνουμε από αυτά, 
όπως είμαι βέβαιος ότι θα αποδεί-

ξουμε και με τη νέα διακυβέρνηση 
της Νέας ∆ημοκρατίας.       

 
– Πώς εξηγείτε το γεγονός ότι 
δείχνουν άνοδο κόμματα που εκ-
μεταλλεύονται τα ζητήματα εξω-
τερικής πολιτικής, δεδομένου 
ότι εσείς ήσασταν επικεφαλής 
της ελληνικής διπλωματίας την 
προηγούμενη τετραετία;

– Τα συγκεκριμένα κόμματα 
στα οποία αναφέρεστε δεν νομίζω 
ότι αξιοποίησαν τα ζητήματα της 
εξωτερικής πολιτικής, η οποία σε 
όλες τις έρευνες της κοινής γνώμης 
τα τελευταία χρόνια καταγραφό-
ταν σταθερά ως ένα από τα ισχυρά 
«ατού» της κυβέρνησης της Νέας 
∆ημοκρατίας. Περισσότερο συ-
νετέλεσε στην άνοδό τους το ότι 
αποτέλεσαν «απομεινάρια» ενός, 
τω πάλαι ποτέ, πανίσχυρου αντι-
συστημικού ρεύματος.            

 
– Αισθάνεστε ότι έκλεισε ο κύ-
κλος σας στο ΥΠΕΞ;

– Κατανοώ το εύλογο δημοσιο-
γραφικό ενδιαφέρον, κύριε Νέδο, 
αλλά στο ερώτημά σας δεν μπορώ 
δυστυχώς να απαντήσω ούτε και 
να υπονοήσω το παραμικρό. Στην 
περίπτωση αυτή θα απαντούσα 
σε ένα ερώτημα το οποίο μόνο ο 
πρωθυπουργός έχει δικαίωμα να 
μου απευθύνει, στην περίπτωση 
που το κρίνει σκόπιμο. Τότε και 
μόνον έχω το δικαίωμα να τοπο-
θετηθώ από την πλευρά μου επί 
του συγκεκριμένου ερωτήματος.     

Το άγνωστο
τετ α τετ

με Ερντογάν
στη Μαδρίτη

Να αποφύγουμε την ισχνή αυτοδυναμία

«Για τη Νέα Δημοκρατία, που είναι ένα μεγάλο λαϊκό κόμμα, κανείς δεν μένει πίσω ούτε χαρίζουμε την ευαισθησία για την προστασία των ασθενέστερων 
στην Αριστερά. Oσον αφορά τα λάθη της κυβέρνησης, προφανώς και έχουν γίνει. Οφείλουμε πάντα να αποδεικνύουμε ότι μαθαίνουμε από αυτά, όπως είμαι 
βέβαιος ότι θα αποδείξουμε και με τη νέα διακυβέρνηση της Νέας ∆ημοκρατίας», λέει ο Νίκος ∆ένδιας.
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Συνέντευξη στον ΒΑΣΙΛΗ ΝΕΔΟ

– Συγκροτήθηκε η νέα κυβέρνη-
ση Ερντογάν. Πώς την κρίνετε;

– Είναι προφανές ότι ο πρό-
εδρος Ερντογάν προσπαθεί να 
κάνει μια νέα αρχή, όχι μόνο στο 
εσωτερικό της χώρας του, αλλά 
και στις διεθνείς σχέσεις της 
Τουρκίας. Είναι βέβαια νωρίς για 
να βγάλουμε συμπεράσματα για 
την κατεύθυνση που θα πάρει 
αυτή  η νέα αφετηρία. Το κυρίαρ-
χο ερώτημα είναι τι θέλει ο πρό-
εδρος Ερντογάν για την Τουρκία 
του 21ου αιώνα, από εδώ και πέ-
ρα. Αυτό μένει να απαντηθεί. Θα 
ευχόμουν ο πρόεδρος Ερντογάν 
να επιλέξει την κατεύθυνση μιας 
ευημερούσας Τουρκίας, που επι-
θυμεί στενές σχέσεις με την Ευ-
ρώπη και την Ελλάδα. Και όχι την 
κατεύθυνση μιας περιφερειακής 
χώρας, οιονεί «υπερδύναμης», η 
οποία θα προσπαθήσει να επι-
βάλει τη θέλησή της στους γεί-
τονές της.  

 
– Μετεκλογικά θεωρείτε ότι 
υπάρχει περιθώριο διαπραγμα-
τεύσεων με την Τουρκία που 

μπορεί να οδηγήσει σε ουσια-
στικά αποτελέσματα;

– Εύχομαι και ελπίζω το παρά-
θυρο ευκαιρίας που δημιουργήθη-
κε στις σχέσεις μας με την Τουρ-
κία, μετά την επίσκεψή μου στις 
σεισμόπληκτες περιοχές, να παρα-
μείνει ανοιχτό. Υπάρχουν βεβαί-
ως αντικειμενικά προβλήματα τα 
οποία ουδείς μπορεί να παραβλέ-
ψει, όπως η ανυπόστατη θεωρία 
της «Γαλάζιας Πατρίδας», η οποία 
έχει «εμποτίσει» ένα τμήμα του 
τουρκικού κατεστημένου. Αυτό 
το οποίο χρειάζεται η Τουρκία εί-
ναι η αλλαγή υποδείγματος και να 
δει καθαρά ποιο είναι το συμφέρον 
της σε σχέση με την Ελλάδα. Σε 
ό,τι μας αφορά, αυτό το οποίο έχω 
προτείνει είναι να διατηρήσουμε 
ανοιχτές θύρες στον διάλογο με 
την Τουρκία. Σε κάθε περίπτωση, 
βεβαίως, έχουμε καταστήσει σα-
φές ποιο είναι το πλαίσιο της συ-
ζήτησης: η μία και μοναδική δια-
φορά μας, για υφαλοκρηπίδα και 
ΑΟΖ. Να σας υπενθυμίσω επίσης 
ότι η κυβέρνηση της Νέας ∆ημο-
κρατίας έδωσε απαντήσεις όπου 

και όποτε χρειάστηκε και κινήθη-
κε με αυτοπεποίθηση στα εθνικά 
μας θέματα.       

 
– Από όλες τις φάσεις της ελλη-
νοτουρκικής κρίσης, ποια θεω-
ρείτε ότι ήταν η πιο επικίνδυνη 
στα χρόνια σας στο υπουργείο 
Εξωτερικών;

– Είναι αλήθεια ότι υπήρξαν αρ-
κετές περιπτώσεις δυνητικά επι-
κίνδυνες για κλιμάκωση επί του 
πεδίου με την Τουρκία, οι οποίες 
άλλοτε είδαν το φως της δημοσι-
ότητας και άλλοτε όχι. Αν έπρεπε 
να επιλέξω συγκεκριμένο περιστα-
τικό με χαρακτηριστικά κινδύνου, 
αυτό θα ήταν η έξοδος του τουρκι-

κού ερευνητικού πλοίου «Ορούτς 
Ρέις» για σεισμογραφικές έρευ-
νες τον Αύγουστο του 2020, όταν 
και πραγματικά βρεθήκαμε στα 
όρια πολεμικής σύρραξης με την 
Τουρκία. ∆εν σας κρύβω ότι όταν 
πληροφορηθήκαμε στο υπουργείο 
Εξωτερικών, στο υπουργείο Εθνι-
κής Αμυνας και στο ΓΕΕΘΑ ότι συ-
γκρούσθηκαν μεγάλες μονάδες 
του Πολεμικού Ναυτικού των δύο 
χωρών, υπήρχε μεγάλη αβεβαιό-
τητα για το τι θα επακολουθούσε. 
Τα στελέχη του Πολεμικού Ναυτι-
κού μας ενήργησαν με ψυχραιμία, 
αλλά το περιστατικό ήταν και μια 
απόδειξη ότι ο κίνδυνος «ατυχή-
ματος» ελλοχεύει, ιδίως σε περιό-
δους μακροχρόνιας έντασης. Πα-
ράλληλα, όμως, αποδείχθηκε με 
την ίδια κρίση και ότι η Ελλάδα 
είχε θέσει ξεκάθαρα τις «κόκκινες 
γραμμές» της.  

Μια άλλη στιγμή επίσης που 
δεν λησμονώ κατά την υπουργι-
κή μου θητεία, ήταν όταν μετά το 
«Μητσοτάκης γιοκ» του προέδρου 
Ερντογάν είχαν κοπεί παντελώς οι 
γέφυρες επικοινωνίας με την Αγκυ-

ρα, με απόλυτη ευθύνη της τουρ-
κικής πλευράς, καθώς το μήνυμα 
ήταν σαφές προς όλους τους αξιω-
ματούχους της γειτονικής χώρας. 
Οταν διασταυρωθήκαμε τυχαία, 
όμως, με τον Τούρκο πρόεδρο –με 
τον οποίο διατηρούσα γνωριμία 
αρκετών ετών προτού αναλάβω 
υπουργός Εξωτερικών– στη σύνο-
δο του ΝΑΤΟ στη Μαδρίτη στις 29 
Ιουνίου 2022, του ζήτησα να επι-
τρέψει στον Μεβλούτ Τσαβούσο-
γλου να συνομιλεί μαζί μου για θέ-
ματα στα οποία χρειαζόταν άμεση 
επικοινωνία, ώστε να προλάβου-
με μια τυχόν κλιμάκωση. Εκείνη 
την ώρα ο Τούρκος πρόεδρος δεν 
απάντησε. Εκτιμώ όμως ότι παρα-
σχέθηκε η σχετική άδεια, καθώς 
ύστερα από λίγες ώρες συναντη-
θήκαμε με τον ομόλογό μου στον 
διάδρομο πίσω από τα καθίσματα 
της συνόδου και συνομιλήσαμε 
για αρκετή ώρα. Ηταν η πρώτη 
επικοινωνία αξιωματούχων Ελλά-
δας - Τουρκίας έπειτα από μεγάλο 
χρονικό διάστημα, για την οποία 
βεβαίως ενημέρωσα τον πρωθυ-
πουργό Κυριάκο Μητσοτάκη.

– Επί τέσσερα χρόνια ασχολη-
θήκατε επισταμένως με τα Δυ-
τικά Βαλκάνια. Οι ελληνοαλβα-
νικές σχέσεις περνούν καμπή 
λόγω της υπόθεσης Μπελέρη, 
στο Κόσοβο η κατάσταση είναι 
έκρυθμη, η Σερβία αποτελεί πε-
δίο ανταγωνισμού αντίρροπων 
δυνάμεων, ενώ με τη Βόρεια Μα-
κεδονία υπάρχει μια αίσθηση 
παύσης μετά τη συμφωνία των 
Πρεσπών. Αισθάνεσθε ότι ο δια-
κηρυγμένος στόχος της ένταξης 
των Δυτικών Βαλκανίων στην 
Ε.Ε. κάποια στιγμή είναι ρεα-
λιστικός;  

– Ο στόχος της ένταξης των ∆υ-
τικών Βαλκανίων στην Ε.Ε. είναι 
εφικτός υπό μία απαράβατη προ-
ϋπόθεση: να αποδεικνύουν συνε-
χώς τα συγκεκριμένα κράτη ότι εν-
στερνίζονται απολύτως τις αρχές 
της Ευρωπαϊκής Ενωσης. Στην πε-
ρίπτωση αυτή και μόνο η Ελλάδα 
θα είναι ένθερμος υποστηρικτής 
της ευρωπαϊκής προοπτικής τους. 
Γιατί περιστατικά όπως αυτό με 
τη σύλληψη Μπελέρη συνιστούν 
σκάνδαλο για ευρωπαϊκό κράτος.

Αυτό το οποίο χρειάζεται 
η Αγκυρα είναι η αλλα-
γή υποδείγματος και 
να δει καθαρά ποιο 
είναι το συμφέρον της 
σε σχέση με την Ελλάδα.

Η Νέα Δημοκρατία ισχυ-
ρή εντολή διακυβέρνη-
σης ζητάει. Δεν ζητά-
ει «λευκή επιταγή». Θα 
συνεχίσει να λογοδοτεί 
στο Κοινοβούλιο 
και στους πολίτες.

Να μείνει ανοιχτό το παράθυρο ευκαιρίας με την Τουρκία

Νίκος Δένδιας, υποψήφιος βουλευτής της Ν.Δ. 
στον Νότιο Τομέα της Β΄ Αθηνών 

ΣΤΟΝ ΔΡΟΜΟ              ΓΙΑ ΤΗΝ 25η ΙΟΥΝΙΟΥ
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Στους επτά μήνες που μεσολάβη-
σαν από την προέλαση του ου-
κρανικού στρατού στη Χερσώνα, 
το μέτωπο του πολέμου παρέμε-
νε λίγο-πολύ στάσιμο. Η χειμερι-
νή επίθεση των Ρώσων στις ανα-
τολικές περιοχές του Ντονμπάς 
βασικά απέτυχε και τα πολύ πε-
ριορισμένα κέρδη, με κυριότερο 
την άλωση του Μπαχμούτ, δεν 
άλλαξαν τη μεγάλη εικόνα. Ωστό-
σο την περασμένη εβδομάδα ο 
ιστορικός χρόνος επιταχύνθηκε 
αλματωδώς. Την Κυριακή ξεκίνη-
σε, σύμφωνα με αναφορές Αμε-
ρικανών αξιωματούχων, η από 
καιρό αναμενόμενη ουκρανική 
αντεπίθεση, αν και το Κίεβο επι-
μένει για ευνόητους λόγους να 
την καλύπτει, όσο γίνεται, με πέ-
πλο μυστικότητας. ∆ύο ημέρες 
αργότερα, κατέρρευσε το πελώ-
ριο υδροηλεκτρικό φράγμα του 
∆νείπερου στη Νόβα Καχόβκα, 
προκαλώντας τη μεγαλύτερη οι-
κολογική και οικονομική κατα-
στροφή στην περιοχή ύστερα 
από το πυρηνικό ατύχημα του 
1986 στο Τσερνόμπιλ. Μια εξέ-
λιξη που μας προϊδεάζει για ένα 
άγριο καλοκαίρι, με την αποφα-
σιστική σύγκρουση, που θα κρί-
νει το μέλλον της Ουκρανίας, της 
Ρωσίας και της ευρωπαϊκής αρ-
χιτεκτονικής ασφάλειας, να φτά-
νει στα άκρα. 

Ο Βολοντίμιρ Ζελένσκι υπο-
στήριξε ότι οι Ρώσοι ανατίναξαν 
το φράγμα για να εμποδίσουν 
την ουκρανική αντεπίθεση, κά-
νοντας λόγο για έγκλημα πολέ-
μου. Στο ίδιο μήκος κύματος κι-
νήθηκε ο γενικός γραμματέας 
του ΝΑΤΟ, Γενς Στόλτενμπεργκ, 
ενώ ισχυρά κράτη της Συμμαχίας 
εξέφρασαν, σε πιο επιφυλακτι-
κούς τόνους, υποψίες για ρωσι-
κό δάκτυλο. Και μόνο η χρονι-
κή σύμπτωση της καταστροφής 
με την έναρξη της ουκρανικής 
αντεπίθεσης καθιστά εύλογη την 
υπόθεση ότι οι Ρώσοι θέλησαν 
να ασφαλίσουν χωρίς απώλειες 
ένα μεγάλο κομμάτι του μετώ-
που. Επειτα, το εν λόγω φράγμα 
σχεδιάστηκε επί Στάλιν και ολο-
κληρώθηκε επί Χρουστσόφ με 
προδιαγραφές ώστε να αντέξει 
ακόμη και σε πυρηνική επίθεση. 
Επομένως, θα ήταν πάρα πολύ 
δύσκολο να ανατιναχθεί χωρίς 
την πυροδότηση ισχυρότατων 
εκρηκτικών στο εσωτερικό του 
υδροηλεκτρικού σταθμού, τον 
οποίο ήλεγχαν μέχρι την περα-

σμένη Τρίτη οι Ρώσοι. Την εκ-
δοχή αυτή ενίσχυσαν δορυφο-
ρικές εικόνες των Αμερικανών 
και σεισμογραφικές αναλύσεις 
των Νορβηγών, που πιστοποι-
ούν μεγάλη έκρηξη στην περιο-
χή του φράγματος την ώρα της 
κατάρρευσης. 

Το πρόσφατο παρελθόν, όμως, 
επιβάλλει μια κάποια περίσκεψη. 
Τον περασμένο Σεπτέμβριο, αξι-
ωματούχοι και μέσα ενημέρωσης 
της ∆ύσης βιάστηκαν να ενοχο-
ποιήσουν τη Ρωσία για το σαμπο-
τάζ στους αγωγούς Nord Stream 
2, στη Βαλτική. Ωστόσο την πε-
ρασμένη Τρίτη η Washington 
Post ανέφερε ότι οι αμερικανικές 
μυστικές υπηρεσίες γνώριζαν, 
ήδη από τον Ιούνιο του 2022, 
ουκρανικό σχέδιο για ανατίναξη 
του Nord Stream 2 από εξαμελή 
ομάδα κομάντος. 

Ποιος ωφελείται;

Το κλασικό ερώτημα του Κι-
κέρωνα «cui bono?» (ποιος ωφε-
λείται;) επιδέχεται εν προκειμένω 
περισσότερες από μία απαντή-
σεις. Οπως ανέφερε την Πέμπτη 
ο Ουκρανός κυβερνήτης της Χερ-
σώνας, το 68% των εδαφών που 
πλημμύρισαν βρίσκεται στην 

υπό ρωσικό έλεγχο ανατολική 
όχθη του ∆νείπερου και μόνο το 
32% στην απέναντι, ουκρανική 
περιοχή – κάτι απολύτως ανα-
μενόμενο, καθώς η κλίση του 
εδάφους είναι κατηφορική προς 
τη ρωσική πλευρά. Μία ημέρα 
νωρίτερα, Ουκρανός αξιωματι-
κός είχε δηλώσει στο CNN ότι 
πολλοί Ρώσοι στρατιώτες παρα-
σύρθηκαν από την πλημμυρίδα 
και πνίγηκαν. Επιπλέον, οι συνέ-
πειες της καταστροφής θα είναι 
βαρύτατες για την Κριμαία, που 
προσαρτήθηκε από τη Ρωσία το 
2014 και εξασφάλιζε το 85% των 
αναγκών της σε υδροδότηση από 
το εν λόγω φράγμα. Τέλος, το πέ-
ρασμα του ∆νείπερου στην πε-

ριοχή της Χερσώνας είναι η πιο 
επικίνδυνη, για τους Ουκρανούς, 
διαδρομή στο πλαίσιο της υπό 
εξέλιξη αντεπίθεσης, απόδειξη 
ότι στους επτά μήνες μετά την 
ανακατάληψη της πόλης δεν κα-
τάφεραν να περάσουν απέναντι. 

Με βάση τα παραπάνω, αξι-
ωματούχοι και σχολιαστές στη 
Μόσχα υποστήριζαν ότι ήταν οι 
Ουκρανοί εκείνοι που ανατίνα-
ξαν το φράγμα για να προκαλέ-
σουν αναστάτωση στον ρωσικό 
στρατό και να ασφαλίσουν τα νώ-
τα τους στη Χερσώνα, ώστε να 
απελευθερώσουν δυνάμεις που 
θα ενισχύσουν το βορειότερο 
μέτωπο της Ζαπορίζια. Εκεί, δη-
λαδή, όπου φαίνεται ότι συγκε-
ντρώνεται αυτές τις ώρες η κύρια 
ορμή της ουκρανικής αντεπίθε-
σης, με τη φιλοδοξία να κοπούν 
στα δύο οι ρωσικές δυνάμεις και 
να ανοίξουν δύο διάδρομοι, ένας 
που θα φτάνει μέχρι τη Μαριού-
πολη και το Μπερντιάνσκ, στην 
Αζοφική Θάλασσα, κι ένας που 
θα προσεγγίζει τη χερσόνησο 
της Κριμαίας. 

Το ενδεχόμενο να προχωρή-
σουν οι Ουκρανοί σε τακτική 
«πλημμυρισμένης γης» ώστε να 
αντιμετωπίσουν έναν αριθμητικά 

υπέρτερο εισβολέα, δεν θα ήταν 
ούτε παράλογο ούτε επιλήψιμο. 
Το έκαναν οι Κινέζοι εναντίον 
των Γιαπωνέζων και οι Σοβιετικοί 
εναντίον των Γερμανών στον Β΄ 
Παγκόσμιο Πόλεμο, όταν ο Στά-
λιν δεν δίστασε να ανατινάξει το 
τεράστιο φράγμα της Ζαπορίζια. 
Σε μικρότερη κλίμακα, η τακτι-
κή της ελεγχόμενης πλημμύρας 
εφαρμόστηκε σε αυτό τον πόλε-
μο τόσο από τους Ουκρανούς, 
στη μάχη του Κιέβου, όσο και 
από τους Ρώσους σε κανάλια της 
νότιας Ουκρανίας, όπως αποκά-
λυψε χθεσινό ρεπορτάζ της γαλ-
λικής Le Monde.

Ενδιαφέρον έχει και το ρεπορ-
τάζ της κάθε άλλο παρά φιλο-
ρωσικής Washington Post την 
περασμένη Τρίτη: «Τα αίτια της 
διάρρηξης του φράγματος παρα-
μένουν ασαφή. Σε μία περίπτω-
ση, καθώς οι ουκρανικές δυνά-
μεις σχεδίαζαν την αντεπίθεσή 
τους στη Χερσώνα, επιχείρησαν 
δοκιμαστικό πλήγμα με αμερι-
κανικούς πυραύλους HIMARS, 
προκαλώντας τρεις τρύπες σε 
υδατοφράκτη του φράγματος 
Νόβα Καχόβκα. Ο υποστράτη-
γος Αντρέι Κοβαλτσούκ, ο οποίος 
διηύθυνε την επίθεση στη Χερ-

σώνα, είπε στην εφημερίδα μας 
περί τα τέλη της περασμένης 
χρονιάς ότι ο σκοπός ήταν να 
διαπιστωθεί αν θα μπορούσαν 
να ανυψώσουν με ελεγχόμενο 
τρόπο τη στάθμη του ∆νείπερου, 
ώστε να φράξουν τα περάσματα 
του αντιπάλου χωρίς να πλημ-
μυρίσουν τα γειτονικά χωριά».

Αρκετοί ειδικοί που μίλησαν 
σε διεθνή μέσα δεν απέκλειαν 
και το ενδεχόμενο της μη σκό-
πιμης καταστροφής. ∆ορυφορι-
κές φωτογραφίες έδειχναν ότι 
το φράγμα είχε υποστεί ζημιές, 
εν μέρει λόγω ελλιπούς συντή-
ρησης, εν μέρει λόγω βομβαρδι-
σμών που δέχθηκε στη διάρκεια 
του πολέμου, ενώ το τελευταίο 
διάστημα η στάθμη του ποτα-
μού είχε ανέβει επικίνδυνα, κα-
θιστώντας το περισσότερο ευά-
λωτο. Αν προσθέσει κάποιος την 
ενδεχόμενη δευτερογενή πυρο-
δότηση ναρκών από ατύχημα, το 
σενάριο της «τέλειας καταιγίδας» 
δεν μπορεί να αποκλειστεί.

Τα νέα μέτωπα

Σε κάθε περίπτωση, η τε-
ράστιας έκτασης καταστροφή 
στη Χερσώνα (την Πέμπτη είχαν 
πλημμυρίσει, σύμφωνα με τις 
ουκρανικές αρχές, περίπου 600 
τετραγωνικά χιλιόμετρα, με το 
ύψος του νερού να φτάνει κατά 
μέσον όρο τα 5,6 μέτρα) επιδρά 
καταλυτικά στον χάρτη των επι-
χειρήσεων. Εδώ και λίγες ημέρες, 
σφοδρές συγκρούσεις διεξάγο-
νται στα μέτωπα της Ζαπορίζια 
και του Ντονμπάς. Ενισχυμένοι 
με τανκς Leopard, πυραύλους 
HIMARS και την αεράμυνα των 
Patriot, οι Ουκρανοί θα επιδι-
ώξουν, στους πέντε μήνες που 
μένουν μέχρι τις φθινοπωρινές 
καταιγίδες, αποφασιστικά εδα-
φικά κέρδη ώστε να πεισθούν 
οι ∆υτικοί πως τα χρήματα και 
τα όπλα που τους παρέχουν πιά-
νουν τόπο. Από την πλευρά τους, 
οι Ρώσοι είναι πολύ πιθανό να 
ρίξουν στη μάχη την πολεμική 
αεροπορία τους, που μέχρι τώρα 
έχει μείνει σχεδόν αδρανής και 
ανέπαφη (από τα 1.300 μαχητικά 
αεροπλάνα τους καταστράφηκαν 
«μόνο» 82). Το ρίσκο για τις δύο 
χώρες, όπως και προσωπικά για 
τους ηγέτες τους, τον Βλαντιμίρ 
Πούτιν και τον Βολοντίμιρ Ζε-
λένσκι, ανεβαίνει κατακόρυφα, 
αλλά εδώ που έχουν φτάσει τα 
πράγματα, κανείς από τους δύο 
δεν φαίνεται να έχει εναλλακτι-
κή λύση. 

Τα φονικά μυστικά του Δνείπερου
Η κατάρρευση του φράγματος τη στιγμή που άρχιζε η ουκρανική αντεπίθεση προμηνύει ένα άγριο καλοκαίρι

Διχάζεται η γερμανική κυβέρνηση, ενώ αναζωπυρώνεται το μέτωπο Πολωνίας - Ουγγαρίας με τις Βρυξέλλες

O Ζελένσκι κατηγόρησε 
τους Ρώσους για έγκλη-
μα πολέμου, η Μόσχα 
μίλησε για ουκρανική 
ενέργεια με στρατηγικά 
οφέλη και κάποιοι ανα-
λυτές δεν αποκλείουν το 
ενδεχόμενο του λάθους.

Ουκρανός στρατιώτης συμμετέχει σε επιχείρηση διάσωσης πληγέντων από την κατάρρευση του φράγματος στον ∆νείπερο και ταυτόχρονα απολαμβάνει το τσιγάρο 
του. Το ποιος ευθύνεται και ποιος έχει όφελος από το χάος που προκλήθηκε παραμένει ακόμη θολό, όμως ίσως φανεί από τις κινήσεις στα μέτωπα του πολέμου.
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Του ΠΕΤΡΟΥ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ

Tην Πέμπτη η Γερμανίδα υπουρ-
γός Εξωτερικών Αναλένα Μπέρ-
μποκ βρισκόταν στην Μπογκο-
τά της Κολομβίας, μεταξύ άλλων 
για να παραδώσει στη 41χρονη 
αντιπρόεδρο Φράνσια Μάρκες, 
σύμβολο των φυλετικών και φε-
μινιστικών αγώνων στη χώρα, 
βραβείο για τα δικαιώματα των 
γυναικών και τη δημοκρατία. Την 
ίδια στιγμή, όμως, το μυαλό και 
η καρδιά της βρίσκονταν στο 
Λουξεμβούργο και το Βερολίνο, 
καθώς η «ιστορική», όπως χαρα-
κτηρίστηκε, πλην αμφιλεγόμενη 
συμφωνία για το μεταναστευτι-
κό, που συνήφθη στη συνάντηση 
των 27 υπουργών Εσωτερικών 
της Ε.Ε. υπό την προεδρεύουσα 
Σουηδία, έμελλε να προκαλέσει 
βαθύ ρήγμα στο κόμμα των Γερ-
μανών Πρασίνων. 

Εκατοντάδες στελέχη διαμαρ-
τυρήθηκαν δημοσίως για τον 
συμβιβασμό, που αθετεί πλήρως 
τις θέσεις του οικολογικού κόμ-
ματος για τα ανθρώπινα δικαι-
ώματα, κι εκείνη έσπευσε να τα 
καθησυχάσει με μια πεντασέλι-
δη επιστολή: «Ως υπουργό Εξω-
τερικών, Πράσινη, αλλά και σε 
προσωπικό επίπεδο, ο συμβιβα-

σμός μού έπεσε βαρύς». Ειδικά οι 
υποχρεωτικοί έλεγχοι στα εξωτε-
ρικά σύνορα, που αποτελούν «το 
πικρό κομμάτι» της νέας ευρω-
παϊκής πολιτικής για το προσφυ-
γικό. «Αν δεν υπήρχε συμφωνία, 
όμως, δεν θα μπορούσαν πλέ-
ον να διανεμηθούν οι πρόσφυ-
γες. Οι οικογένειες και τα παιδιά 
από τη Συρία ή το Αφγανιστάν, 
που διέφυγαν από τον πόλεμο, 
τα βασανιστήρια και τις βαρύτα-
τες παραβιάσεις ανθρωπίνων δι-
καιωμάτων, θα κρατούνταν επ’ 
αόριστον στα εξωτερικά σύνο-
ρα χωρίς καμία προοπτική. Ενα 
“όχι” ή ενδεχόμενη αποχή της 
Γερμανίας από τη συζητούμενη 
μεταρρύθμιση θα προκαλούσε 
μεγαλύτερη οδύνη, όχι μικρότε-
ρη», ανέφερε υπενθυμίζοντας τη 
Μόρια. Ενα από τα σημεία που 
προκάλεσαν την αγανάκτηση 
των Πρασίνων είναι η μη εξαί-
ρεση των οικογενειών με παι-
διά από τη διαδικασία ελέγχου 
στα σύνορα. 

Η εσωκομματική αναταραχή 
στο δεύτερο μεγαλύτερο κόμ-
μα του γερμανικού κυβερνη-
τικού συνασπισμού ήταν ένας 
από τους λόγους που καθυστέ-
ρησε την Πέμπτη η οριστικοποί-
ηση της συμφωνίας, όπως και 

οι επιφυλάξεις της Ιταλίας για 
το τελικό κείμενο. H αντίδραση 
Πολωνίας και Ουγγαρίας ήταν δε-
δομένη, αφού οι απρόθυμες χώ-
ρες στο πλαίσιο της «ευέλικτης 
αλληλεγγύης» θα καλούνται να 

καταβάλλουν 20.000 ευρώ για 
κάθε μετανάστη που δεν θέλουν 
να υποδεχθούν. «Ο μηχανισμός 
υποχρεωτικής μετεγκατάστασης 
έχει καταρρεύσει ήδη μια φορά 
σαν πύργος από τραπουλόχαρ-
τα. Αποδείχθηκε ανέφικτος, ζη-
μιογόνος και ανεπαρκής για να 
ικανοποιήσει τις προκλήσεις», 
σχολίασε ο υπουργός Ευρώπης, 
Σζίμον Σζινκόφσκι, ο οποίος δι-
ακήρυξε ότι η χώρα του δεν θα 
αποδεχθεί την επιβολή «παρά-
λογων πρωτοβουλιών». «Αυτό 
είναι απαράδεκτο, θέλουν να με-

τατρέψουν την Ουγγαρία σε μια 
χώρα μεταναστών», πλειοδότησε 
ο Ούγγρος πρωθυπουργός Βίκτορ 
Ορμπαν. Μιλώντας πάντως στην 
«Κ» και τον Βασίλη Κωστούλα,  
η υπουργός Μεταναστευτικής 
Πολιτικής της Σουηδίας, Μαρία 
Μάλμερ Στένεργκαρντ, επέμεινε 
ότι δεν πρόκειται για πρόστιμο ή 
αποζημίωση. «Θα είναι μία μορ-
φή στήριξης. Νομίζω ότι κάποιες 
χώρες θα δουν αξία στο να συ-
νεισφέρουν με άλλους τρόπους 
εκτός από την υποδοχή προσφύ-
γων, ενώ άλλες θα τους υποδε-
χθούν. Η ευελιξία ήταν ένα πολύ 
σημαντικό στοιχείο για την υπο-
στήριξη της πρότασης».

Οι συσχετισμοί

Συνολικά 21 χώρες υποστή-
ριξαν τη μεταρρύθμιση, τέσσε-
ρις απείχαν (Βουλγαρία, Μάλ-
τα, Λιθουανία και Σλοβακία) και 
δύο την καταψήφισαν, η Πολω-
νία και η Ουγγαρία. Τρία χρόνια 
προσπαθούσαν οι χώρες της Ε.Ε. 
να καταλήξουν σε συμφωνία, η 
πίεση του χρόνου όμως ενόψει 
των επικείμενων ευρωεκλογών 
του 2024 και της αύξησης του 
αριθμού των μεταναστών, κυρί-
ως προς την Ιταλία, κατέστησε 
αδύνατη περαιτέρω αναβολή. 

Η αυστηροποίηση έγκειται 
στη σκληρότερη μεταχείριση 
όσων προσφύγων δεν πληρούν 
τα κριτήρια ασύλου. Μόλις πε-
ράσουν τα σύνορα οι άνθρωποι 
αυτοί θα κρατούνται (ακόμη κι 
αν είναι οικογένειες με παιδιά) σε 
ελεγχόμενες εγκαταστάσεις και 
εντός 12 εβδομάδων θα αποφασί-
ζεται κατά πόσον ο αιτών άσυλο 
έχει ελπίδες να το εξασφαλίσει. 
Αν όχι θα επιστρέφει άμεσα σε 
κάποια «ασφαλή τρίτη χώρα», με 
την οποία έχει «σχέση», δηλα-
δή να έχει μείνει, εγκατασταθεί 
ή να έχει συγγενείς εκεί. Σε μια 
παραχώρηση προς την Ιταλία, 
κάθε χώρα της Ε.Ε. ξεχωριστά 
έχει το ελεύθερο να αποφασίζει 
αν μια ξένη χώρα πληροί αυτά τα 
κριτήρια, σε μια προσομοίωση 
της συμφωνίας με την Τουρκία, 
στο πλαίσιο της οποίας Σύροι 
πρόσφυγες κατευθύνονται από 
την Ε.Ε. στην Τουρκία. 

Ο Αυστριακός Γκέραλντ Κνά-
ους, ειδικός σε θέματα μετανά-
στευσης και ένας από τους αρ-
χιτέκτονες της συμφωνίας Ε.Ε. 
- Τουρκίας, προβλέπει ότι θα 
υπάρξουν σοβαρά προβλήματα 
στην εφαρμογή της νέας πολι-
τικής, η οποία δύσκολα θα πε-
ριορίσει την παράτυπη μετανά-

στευση. «Το πιθανότερο σενάριο 
είναι πως δεν θα εφαρμοστεί 
ο συμβιβασμός, τα παράνομα 
pushbacks και η βία θα συνε-
χιστούν, όπως η παράτυπη με-
τανάστευση και οι θάνατοι στη 
Μεσόγειο», ανέφερε. 

Μετά τη συμφωνία της Πέ-
μπτης ανοίγει ο δρόμος για νέες 
ακόμη δυσκολότερες συζητήσεις 
με την Ευρωβουλή και την Ευ-
ρωπαϊκή Επιτροπή, προκειμέ-
νου να θεσπιστεί το πακέτο μέ-
τρων πριν από τις ευρωεκλογές 
του προσεχούς Ιουνίου. Μετά τη 
Σουηδία, το δεύτερο εξάμηνο του 
2023 την προεδρία αναλαμβάνει 
η Ισπανία, η οποία θα ήθελε να 
επιλυθεί το ζήτημα στη διάρκεια 
της θητείας της, αφού ανήκει κι 
εκείνη στις χώρες πρώτης γραμ-
μής, μαζί με την Ελλάδα και την 
Ιταλία. Θετική για τη χώρα μας 
έκρινε τη συμφωνία το ελληνι-
κό υπουργείο Μετανάστευσης, 
καθώς «το νέο κείμενο δημιουρ-
γεί υποχρεωτικό μηχανισμό αλ-
ληλεγγύης, εξασφαλίζει διαρκή 
αποσυμφόρηση στα σύνορα και 
προσαρμόζει τις δεσμεύσεις του 
Κανονισμού ∆ουβλίνου στα ιδι-
αίτερα χαρακτηριστικά των χω-
ρών πρώτης γραμμής, όπως η 
Ελλάδα».

Τριγμοί μετά τη συμφωνία της Ε.Ε. για το Μεταναστευτικό

Η Μπέρμποκ, παρότι 
όπως είπε «της έπεσε 
βαριά», υπεραμύνθηκε 
της συμφωνίας 
υπενθυμίζοντας 
τη Μόρια.

Της ΞΕΝΙΑΣ ΚΟΥΝΑΛΑΚΗ
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Ο ανταγωνισμός γήρατος με τον Τραμπ και ο αυτοσαρκασμός
Οπως συμβαίνει με άτομα της ηλι-
κίας του, ο Μπάιντεν επαναλαμ-
βάνει εκφράσεις και διηγείται 
διαρκώς τις ίδιες ιστορίες. Πα-
ράλληλα, όμως, γυμνάζεται πέντε 
φορές την εβδομάδα και δεν κα-
ταναλώνει αλκοόλ. Κατά καιρούς, 
έχει επιδείξει εντυπωσιακή αντο-
χή, όπως όταν ταξίδεψε αεροπο-
ρικώς στην Πολωνία και κατόπιν 
επιβιβάστηκε σε ένα τρένο επί 
εννέα ώρες για να πραγματοποι-
ήσει μυστική επίσκεψη στο Κίε-
βο, όπου παρέμεινε για αρκετές 
ώρες, πριν από την επιστροφή 
του στη Βαρσοβία. 

Ορισμένοι πάλι ενοχλούνται 
από την έμφαση που δίνεται 
στην ηλικία του. «Ο λόγος που 
τίθεται αυτό το θέμα είναι πρωτί-
στως η συνεχής προβολή του από 
τα μέσα μαζικής ενημέρωσης», 
εξήγησε ο πρώην γερουσιαστής 

Τεντ Κάουφμαν, μακροχρόνιος 
σύμβουλος του κ. Μπάιντεν από 
το Ντέλαγουερ. «Εχει καταφέρει 
περισσότερα από οποιονδήποτε 
άλλο πρόεδρο στη διάρκεια της 
ζωής μου», τόνισε. 

Το ζήτημα της ηλικίας του 
Μπάιντεν δεν προέκυψε, βέβαια, 
τυχαία. Ο Τραμπ, ο πιθανότερος 
Ρεπουμπλικανός αντίπαλός του, 
είναι μόλις τέσσερα χρόνια νε-
ότερος και υπήρξε ο γηραιότε-
ρος πρόεδρος στην Ιστορία μέχρι 
τη διαδοχή του από τον Μπάι-
ντεν. Στη διάρκεια της θητείας 
του Τραμπ, η πνευματική του 
διαύγεια και η φυσική του κατά-
σταση προκαλούσαν ανησυχία. 

Υστερα από παράπονα για τον 
υπερβολικό φόρτο εργασίας τα 
πρωινά, ο Τραμπ έπαψε να πα-
ρουσιάζεται στο Οβάλ Γραφείο 
πριν από τις 11.30. Σε επίσκε-

ψή του στη Στρατιωτική Ακαδη-
μία στο Γουέστ Πόιντ, είχε δυ-
σκολευτεί να κατέβει από μια 
μικρή σκάλα, αλλά και να ση-
κώσει ένα ποτήρι. Οι νοητικές 
του ικανότητες ήταν αυτές που 
είχαν εγείρει τις περισσότερες 
ανησυχίες. Η συμπεριφορά του 
ήταν ασταθής και είχε την τάση 
να φλυαρεί. Ειδικοί, μάλιστα, εί-
χαν διαπιστώσει πως το λεξιλόγιό 
του είχε συρρικνωθεί σημαντι-
κά από τα νεανικά του χρόνια. 
Συνεργάτες του αναφέρουν επί-
σης πως ο Τραμπ δυσκολευόταν 
στην επεξεργασία πληροφοριών 
και τη διάκριση μεταξύ γεγονό-
των και μυθοπλασίας. 

Τα προβλήματα αυτά, ωστό-
σο, δεν αποδίδονται στην ηλι-
κία του Τραμπ, ενδεχομένως 
εξαιτίας του πομπώδους ύφους 
του. Σε πρόσφατη δημοσκόπη-

ση του Reuters/Ipsos, το 73% 
δήλωσε ότι ο Μπάιντεν είναι 
πολύ μεγάλος σε ηλικία για να 
είναι στην εξουσία, σε σύγκρι-
ση με το 51% που είπε το αντί-
στοιχο για τον Τραμπ.

«Κανείς δεν είναι καλύτερος 
στη διατύπωση δύσκολων ερω-
τήσεων», υπογράμμισε η Στέ-
φανι Φέλντμαν, γραμματέας του 
προσωπικού του Λευκού Οίκου. 
«Κάνει εξίσου σκληρές ερωτή-
σεις σήμερα, όπως και πριν από 
10 χρόνια». 

Οσοι τον συνοδεύουν σε απο-
στολές στο εξωτερικό εκφρά-
ζουν την έκπληξή τους για την 
αντοχή του. Οταν η νέα πρωθυ-
πουργός της Ιταλίας επέμεινε για 
τη διεξαγωγή μη προγραμματι-
σμένης συνάντησης στο περι-
θώριο της επίσκεψής του στην 
Πολωνία, εκείνος δέχτηκε πρό-

θυμα παρά την ήδη βεβαρημένη 
ατζέντα του.

Παρ’ όλα αυτά, δεν παρέστη 
σε δείπνο με άλλους ηγέτες στην 
Ινδονησία πέρυσι και ξανά στην 
Ιαπωνία τον Μάιο. Ανθρωποι που 
τον γνωρίζουν χρόνια, αναφέ-
ρουν πως έχουν προσέξει μικρές 
αλλαγές. Οταν κάθεται, είπε ένας 
πρώην αξιωματούχος, ακουμπάει 
συνήθως το χέρι του στο τραπέζι 
για να συγκρατήσει το βάρος του. 
Μιλάει τόσο χαμηλόφωνα που 
είναι δύσκολο να ακουστεί, και 
οι συνεργάτες του φροντίζουν 
να υπάρχουν πάντα μικρόφωνα 
για τις ομιλίες του. Οι βοηθοί του 
δήλωσαν, πάντως, ότι ενώ μπο-
ρεί να ξεχάσει προς στιγμήν ένα 
όνομα ή ένα γεγονός, οι λεπτομέ-
ρειες δεν του διαφεύγουν ποτέ.

Τον τελευταίο καιρό, ο Μπάι-
ντεν έχει επιδοθεί σε ένα συνε-

χές αυτοσαρκαστικό χιούμορ για 
να αποφορτίσει το θέμα, ακο-
λουθώντας το παράδειγμα του 
Ρέιγκαν, ο οποίος κέρδισε την 
επανεκλογή του το 1984 σε ηλι-
κία 73 ετών εν μέρει χάρη σε ένα 
εύστοχο σχόλιο για «τη νεότη-
τα και την απειρία» του αντι-
πάλου του. 

Στο δείπνο των ανταποκρι-
τών, ο Μπάιντεν διαβεβαίωσε το 
ακροατήριο ότι υποστηρίζει την 
πρώτη τροπολογία του Συντάγ-
ματος περί ελευθερίας έκφρασης 
και Τύπου, και «όχι μόνον επειδή 
το έγραψε ο καλός μου φίλος Τζί-
μι Μάντισον». Και στην Ακαδη-
μία της πολεμικής αεροπορίας, 
πριν από λίγες ημέρες, αστειεύ-
τηκε πως «αφότου αποφοίτησα 
από το λύκειο πριν από 300 χρό-
νια, έκανα αίτηση στη Ναυτική 
Ακαδημία».

Ο Τζο Μπάιντεν κάνει ποδήλατο με άνδρες της ασφάλειάς του. 
Ο πρόεδρος των ΗΠΑ γυμνάζεται πέντε φορές την εβδομάδα.

Τα πυρά του Ντόναλντ Τραμπ στοχεύουν συχνά στην ηλικία του 
Τζο Μπάιντεν, παρότι ο ίδιος είναι μόλις 4 χρόνια νεότερος.

Ο Τζο Μπάιντεν στο Κίεβο. Το ταξίδι-αστραπή, από τη Βαρσοβία 
όπου βρισκόταν, έγινε με τρένο και διήρκεσε 9 ώρες.
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Η ρωσική επίθεση εναντίον  της 
Πολωνίας τον περασμένο χειμώνα 
πυροδότησε φόβους για γενίκευ-
ση του πολέμου στην Ευρώπη. 
Η είδηση γνωστοποιήθηκε στον 
πρόεδρο Μπάιντεν στις 3 τα ξη-
μερώματα κατά τη διάρκεια της 
επίσκεψής του στην Ασία.

Μέσα σε λίγες ώρες, ο Μπάι-
ντεν συναντήθηκε με υψηλό-
βαθμους συμβούλους του, επι-
κοινώνησε με τον πρόεδρο της 
Πολωνίας και τον γενικό γραμ-
ματέα του ΝΑΤΟ, και συγκάλεσε 
έκτακτη σύνοδο διεθνών ηγετών 
για την αντιμετώπιση της κρίσης.

Λίγες εβδομάδες νωρίτερα, βέ-
βαια, στη διάρκεια ειδικής εκδή-
λωσης για τα παιδιά των υπαλλή-
λων του Λευκού Οίκου, βρέθηκε 
σε σύγχυση όταν αναφέρθηκε στα 
εγγόνια του. «Λοιπόν, για να δού-
με. Εχω ένα στη Νέα Υόρκη, δύο 
στη Φιλαδέλφεια – ή μήπως τρία; 
Οχι, τρία, γιατί έχω μια εγγονή 
που είναι – δεν ξέρω. Με μπερδεύ-
εις». Την ίδια ημέρα, αδυνατούσε 
να απαντήσει σε απλές ερωτήσεις, 
όπως ποια ήταν η τελευταία χώρα 
που επισκέφθηκε ή το όνομα της 
αγαπημένης του ταινίας.

∆ύο εκδοχές του Τζο Μπάι-
ντεν φαίνεται πως συνυπάρχουν 
στο πρόσωπο του ογδοντάχρο-
νου προέδρου. Από τη μία, αυτή 
ενός έμπειρου πολιτικού, οξυδερ-
κούς και σοφού, έτοιμου να στα-
θεί στο ύψος των περιστάσεων, 
ακόμη και στις πιο κρίσιμες στιγ-
μές. Από την άλλη, αυτή ενός αν-
θρώπου που διανύει την ένατη 
δεκαετία της ζωής του, διστακτι-
κού στο βάδισμά του, με δυσκο-
λία στην ακοή και περιστασιακά 
κενά μνήμης. 

Πυγμή και αστάθεια

Η σύνθετη καθημερινότητα 
του γηραιότερου προέδρου της 
Αμερικής αποτυπώθηκε στο Κο-
γκρέσο την περασμένη Πέμπτη, 
καθώς το σώμα επικύρωνε τη δια-
κομματική συμφωνία που ο ίδιος 
ο Μπάιντεν διαπραγματεύτηκε 
για την αποφυγή μιας εθνικής 
χρεοκοπίας. Η νομοθεσία αυτή 
προωθήθηκε σθεναρά από τον 
Μπάιντεν, κάνοντας ακόμη και 
τον Ρεπουμπλικανό πρόεδρο της 

Βουλής, Κέβιν Μακάρθι, να δηλώ-
σει πως ο Μπάιντεν ήταν «επαγ-
γελματίας, πολύ έξυπνος και πο-
λύ σκληρός», κατά τη διάρκεια 
των συνομιλιών τους. Παρ’ όλα 
αυτά, την ίδια ημέρα, ένα βίντεο 
από την τελετή αποφοίτησης της 
πολεμικής αεροπορίας έκανε τον 
γύρο του ∆ιαδικτύου. Σε αυτό ο 
Μπάιντεν φαίνεται να παραπατά 
και να πέφτει κάτω. 

Ο καθένας, ανεξαρτήτως ηλι-
κίας, μπορεί να σκοντάψει, πόσο 
μάλλον ένας 80χρονος. Η κατά-
σταση του προέδρου Μπάιντεν, 
αρχηγού του ισχυρότερου κρά-
τους στον κόσμο και υποψηφίου 
για επανεκλογή στης εκλογές του 

2024, αποτελεί όμως πηγή ανησυ-
χίας και εγείρει ερωτήματα τόσο 
για τους Αμερικανούς πολίτες όσο 
και για τα ηγετικά στελέχη του 
∆ημοκρατικού Κόμματος. 

Εκτενείς συνεντεύξεις με δε-
κάδες νυν και πρώην αξιωματού-
χους, αλλά και με άτομα του στε-
νού περίγυρου του Αμερικανού 
προέδρου, συγκροτούν μια εικό-
να που βρίσκεται κάπου ανάμεσα 
στην καρικατούρα του αφηρημέ-
νου και εύκολα χειραγωγήσιμου 
ανθρώπου, που προωθούν οι Ρε-
πουμπλικανοί, και το πρότυπο 
ενός σθεναρού πλανητάρχη, που 
προβάλλεται από το δημοκρατικό 
επιτελείο. Τα γλωσσικά του λάθη 
δεν είναι κάτι το πρωτόγνωρο, 
σημειώνουν οι φίλοι του. Ο ίδιος 
παλεύει με το τραύλισμα όλη του 
τη ζωή, ενώ έχει χαρακτηρίσει 
εαυτόν «μηχανή παραγωγής γκά-
φας». Οι σύμβουλοί του, από την 
άλλη, διαβεβαιώνουν πως παρα-
μένει εξαιρετικά διορατικός, με 
το μυαλό του να είναι «κοφτερό 
σαν ξυράφι». 

Οχι αρχαίος, σοφός

Ο ίδιος αποδέχεται πως η ηλι-
κία ενός πολιτικού δημιουργεί εύ-

λογα ερωτήματα, αλλά οφείλει να 
αντιμετωπίζεται σαν προτέρημα 
και όχι μειονέκτημα. «Νομίζετε 
πως είμαι αρχαίος;» είπε στο δεί-
πνο των ανταποκριτών του Λευ-
κού Οίκου τον Απρίλιο. «Εγώ λέω 
ότι είμαι σοφός».

Σύμφωνα με δημοσκοπήσεις, 
η ηλικία του προέδρου απασχο-
λεί έντονα τους Αμερικανούς, συ-
μπεριλαμβανομένων των ∆ημο-
κρατικών. Σε πρόσφατη έρευνα 
των New York Times, υποστηρι-
κτές του Μπάιντεν εξέφρασαν 
την ανησυχία τους, με έναν εξ 
αυτών να τονίζει: «Εχω δει το κε-
νό βλέμμα του κατά καιρούς, είτε 
εκφωνεί ομιλίες είτε απευθύνεται 
στο πλήθος. Φαίνεται να χάνει 
τον ειρμό της σκέψης του».

Αμηχανία για την ηλικία του 
Μπάιντεν επικρατεί και στους 
κύκλους του κόμματός του. Επι-
φανής ∆ημοκρατικός στη Wall 
Street, ο οποίος θέλησε να δια-
τηρήσει την ανωνυμία του, ση-
μείωσε ότι η ηλικία του Μπάιντεν 
ήταν το κύριο θέμα συζήτησης 
μεταξύ των δωρητών του κόμ-
ματος. Σε δείπνο πρώην ∆ημο-
κρατικών γερουσιαστών και 
κυβερνητών, εκ των οποίων οι 

περισσότεροι βρίσκονται στην 
ίδια ηλικία με τον Μπάιντεν, η 
πλειοψηφία συμφώνησε πως ο 
Αμερικανός πρόεδρος είναι πολύ 
ηλικιωμένος για να διεκδικήσει 
ξανά το χρίσμα. 

Αξιωματούχοι της κυβέρνη-
σης παραδέχονται πως ορισμέ-
νες απαιτήσεις προσαρμόζονται 
στις ανάγκες του ηλικιωμένου 
προέδρου. Οι περισσότερες δημό-
σιες εμφανίσεις του προγραμμα-
τίζονται για το μεσημέρι, ενώ τα 
Σαββατοκύριακά του παραμένουν 
όσο το δυνατόν πιο ελεύθερα. Η 
Τζένιφερ Ο’ Μάλεϊ Ντίλον, ανα-
πληρώτρια προσωπάρχης στον 
Λευκό Οίκο, επιμένει πάντως ότι 

το πρόγραμμα του Μπάιντεν δεν 
έχει υποστεί τροποποιήσεις λόγω 
της ηλικίας του. «∆εν έχει γίνει τί-
ποτα περισσότερο από αυτό που 
συνηθίζεται για οποιονδήποτε 
πρόεδρο, ανεξάρτητα από την 
ηλικία του», εξήγησε.  

Μελετώντας το πρόγραμμα του 
Μπάιντεν, οι New York Times δι-
απίστωσαν ότι έχει παρόμοιους 
πρωινούς ρυθμούς με τον Ομπά-
μα. Κανένας από τους δύο δεν 
έχει πραγματοποιήσει πολλές δη-
μόσιες εκδηλώσεις πριν από τις 
10 το πρωί, ποσοστό μόλις 4% για 
το τελευταίο έτος της θητείας του 
Ομπάμα και 5% κατά τα πρώτα 
δυόμισι χρόνια της θητείας του 
Μπάιντεν. Η πραγματική διαφο-
ρά, ωστόσο, εντοπίζεται στις βρα-
δινές τους συνήθειες. Ο Ομπάμα 
ήταν δύο φορές πιο πιθανό να 
κάνει δημόσιες εκδηλώσεις μετά 
τις 6 μ.μ. σε σύγκριση με τον κ. 
Μπάιντεν (17% έναντι 9%). 

Οι συνεργάτες του Μπάιντεν 
φαίνεται πως περιορίζουν τις αλ-
ληλεπιδράσεις του με τα μέσα 
μαζικής ενημέρωσης, θέλοντας 
να αποφύγουν δυνάμει επιζήμια 
λάθη. Ο νυν πρόεδρος έχει δώσει 
μόλις το ένα τέταρτο των συνε-
ντεύξεων που είχε δώσει ο Τραμπ 
και ένα πέμπτο των συνεντεύξε-
ων του Ομπάμα. Εκτός από τον 
Αϊζενχάουερ, είναι ο πρώτος πρό-
εδρος μετά τον Ρούζβελτ που δεν 
έχει παραχωρήσει συνέντευξη 
στο ειδησεογραφικό τμήμα των 
New York Times, ενώ μαζί με τον 
Ρέιγκαν και τον Νίξον συμπληρώ-
νουν την τριάδα των προέδρων με 
τις λιγότερες συνεντεύξεις Τύπου. 

Ο Λευκός Οίκος δεν έχει επι-
τρέψει στον γιατρό του Μπάιντεν 
να συναναστραφεί με τον Τύπο, 
όπως είθισται με όλους τους προ-
ηγούμενους προέδρους. Τον Φε-
βρουάριο, ο γιατρός του Λευκού 
Οίκου, Κέβιν Ο’ Κόνορ, εξέδω-
σε πεντασέλιδη αναφορά, στην 
οποία διαβεβαίωνε πως ο Μπάι-
ντεν «είναι σε θέση να ασκήσει 
πλήρως τα καθήκοντά του χωρίς 
εξαιρέσεις και διευκολύνσεις». 
Στην ίδια επιστολή αναφέρεται, 
όμως, πως η δυσκαμψία του προ-
έδρου στο περπάτημα είναι συνέ-
πεια εκφυλιστικών αλλαγών στη 
σπονδυλική του στήλη, αποκλεί-
οντας ωστόσο νευρολογικές δια-
ταραχές όπως εγκεφαλικά επει-
σόδια, σκλήρυνση κατά πλάκας 
ή νόσος του Πάρκινσον.

Ο πρόεδρος και η κλεψύδρα
O Τζο Μπάιντεν θέλει να μείνει στον Λευκό Οίκο έως τα 86. Είναι εφικτό; Τι δείχνει η ρουτίνα του. Τι λένε τα γκάλοπ

Ο Μπάιντεν είναι 
ένας έμπειρος πολιτικός, 
οξυδερκής και σοφός, 
αλλά και ένας άνθρωπος 
διστακτικός στο βάδισμα, 
με δυσκολία στην ακοή 
και περιστασιακά 
κενά μνήμης.

«Εχω δει το κενό βλέμμα 
του κατά καιρούς. 
Φαίνεται να χάνει 
τον ειρμό της σκέψης 
του», δηλώνει στους NY 
Times υποστηρικτής 
του Αμερικανού 
προέδρου.

Ο Τζο Μπάιντεν ζητεί από τους ψηφοφόρους την επανεκλογή του τον Νοέμβριο του 2024. Ο ίδιος έχει χαρακτηρίσει τον εαυτό του «μηχανή παραγωγής 
γκάφας», οι σύμβουλοί του, ωστόσο, διαβεβαιώνουν πως παραμένει εξαιρετικά διορατικός, με μυαλό «κοφτερό σαν ξυράφι». 

Των ΠΙΤΕΡ ΜΠΕΪΚΕΡ, 
ΜΑΪΚΛ ΝΤ. ΣΙΑΡ, ΚΕΪΤΙ ΡΟΤΖΕΡΣ 
και ΖΟΛΑΝ ΚΑΝΟ-ΓΙΑΝΓΚΣ
ΤHE NEW YORK TIMES
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Πρόσφατα στις Ηνωμένες Πολι-
τείες, το ενδιαφέρον μονοπώλη-
σε η υπόθεση ενός δικηγόρου, ο 
οποίος βάσισε την υπερασπιστι-
κή γραμμή του σε προηγούμενες 
υποθέσεις, οι οποίες ωστόσο δεν 
είχαν υπάρξει. Ο δικηγόρος παρα-
δέχθηκε πως έλαβε τις παραπο-
μπές, στις «ανύπαρκτες» υποθέ-
σεις, μέσω της χρήσης τεχνητής 
νοημοσύνης. Αυτό το περιστατι-
κό από κοινού με άλλα θορύβη-
σαν τους «πατέρες» της τεχνητής 
νοημοσύνης, ώστε να συνυπο-
γράψουν δεύτερο κείμενο προ-
τεραιοποίησης των κινδύνων που 
ελλοχεύουν από τη διείσδυσή της 
στη ζωή μας. Ο Γιόσουα Μπέντζιο, 
καθηγητής στο Τμήμα Επιστήμης 
Υπολογιστών και Επιχειρησιακής 
Ερευνας του Πανεπιστημίου του 
Μόντρεαλ, ένας εκ των τριών «νο-
νών» της τεχνητής νοημοσύνης, 
και συνυπογράφων την επιστο-
λή, εξηγεί στην «Κ» γιατί οι άν-
θρωποι κινδυνεύουν από τη ρα-
γδαία ανάπτυξη των «ευφυών» 
μηχανών, με ποιους τρόπους αυ-
τές γίνονται πιο έξυπνες από τους 
ανθρώπους και ποιες παράμετροι 
πρέπει να ληφθούν υπ’ όψιν κατά 
τη σύνταξη του ρυθμιστικού πλαι-
σίου επίβλεψης των εταιρειών που 
δρουν στον τομέα της τεχνητής 
νοημοσύνης.

Στο πλαίσιο της συνέντευξης, 
ρωτήσαμε την εφαρμογή τεχνη-
τής νοημοσύνης ChatGPT για την 
επιστημονική κατάρτιση του κα-
θηγητή Μπέντζιο. Η απάντηση 
που λάβαμε ήταν ότι «καθ’ όλην 
τη διάρκεια της καριέρας του, ο 
καθηγητής Μπέντζιο έχει λάβει 
πολυάριθμα βραβεία κύρους, συ-
μπεριλαμβανομένου του βραβείου 
Τούρινγκ, που συχνά αναφέρεται 
ως “Νoμπέλ Πληροφορικής”, για 
τις θεμελιώδεις συνεισφορές του 
στη “βαθιά μάθηση”». Και επίσης: 
«Ο καθηγητής Μπέντζιο διαμορ-
φώνει το μέλλον της τεχνητής νο-
ημοσύνης, εμπνέοντας ερευνητές, 
επαγγελματίες και την ευρύτερη 
κοινότητα να ξεκλειδώσουν τις 
τεράστιες δυνατότητες αυτού του 
πεδίου».

 
– Καθηγητά Μπέντζιο, θεωρεί-
στε εκ των πρωτοπόρων της 
ανάπτυξης της τεχνητής νοη-
μοσύνης, τι σας κίνησε το εν-
διαφέρον;

– Γύρω στο 1986 με προσείλκυ-
σε πολύ η έρευνα για τα «νευρω-
νικά δίκτυα», η οποία μέχρι τότε 
ήταν πολύ περιορισμένη. Η ιδέα 
ότι θα μπορούσαν να υπάρχουν 
μερικές απλές αρχές που θα μας 
επέτρεπαν να εξηγήσουμε τη δική 
μας νοημοσύνη και να κατασκευ-
άσουμε ευφυείς μηχανές, δηλαδή 
σαν τους αντίστοιχους νόμους της 
φυσικής, αλλά για τη νοημοσύ-
νη ήταν πολύ ελκυστική. Αυτή η 
ιδέα, δηλαδή, ότι θα μπορούσαν 
να υπάρχουν νόμοι και ότι θα μπο-
ρούσαμε να τους επισημάνουμε, 
ήταν κινητήριος για εμένα.

 
– Ποια βασικά πράγματα πρέ-
πει να καταλάβουν οι άνθρω-
ποι χωρίς εξειδίκευση για τους 
τρόπους λειτουργίας της τεχνη-
τής νοημοσύνης και για ποιους 
πιθανούς κινδύνους πρέπει να 
τους προειδοποιήσουμε;

– Πρώτον, θα πρέπει να γνω-
ρίζουν ότι η επιτυχία που έχουμε 
καταφέρει τα τελευταία χρόνια 
στην τεχνητή νοημοσύνη οφείλε-
ται στην ικανότητα των μηχανών 
να μαθαίνουν. Αυτό το ονομάζου-
με «μηχανική μάθηση». Ετσι, δεν 
προγραμματίζουμε αυτούς τους 
υπολογιστές να κάνουν συγκεκρι-
μένα πράγματα ή να αντιδρούν 
σε νέες καταστάσεις. Αντ’ αυτού, 
τους προγραμματίζουμε με διαδι-
κασίες εκμάθησης, ώστε να μπο-
ρούν να αλλάξουν τα νευρωνικά 
τους βάρη, δηλαδή τις συνδέσεις 
μεταξύ των τεχνητών νευρώνων. 
Αυτό σημαίνει ότι οι ικανότητές 

τους δεν είναι πάντα οι αναμε-
νόμενες. Ενα μεγάλο μέρος του 
σχεδιασμού τους προήλθε από 
την ανθρώπινη νοημοσύνη και 
τον ανθρώπινο εγκέφαλο. 

Οσον αφορά το δεύτερο μέρος 
της ερώτησής σας, ποιοι είναι οι 
κίνδυνοι; Οι κίνδυνοι είναι ότι αν 
φτιάξουμε συστήματα που είναι 
πολύ ισχυρά, αυτά θα μπορού-
σαν να αξιοποιηθούν από τους 
ανθρώπους με πολύ καλούς ή πο-
λύ κακούς τρόπους. Ακριβώς όπως 
συμβαίνει με κάθε τεχνολογία δι-
πλής χρήσης, όσο πιο ισχυρή εί-
ναι, τόσο πιο επικίνδυνη μπορεί 
να γίνει, αλλά επίσης μπορεί να 
γίνει και χρήσιμη. Αυτός είναι ο 
πρώτος κίνδυνος.

Το κύριο πράγμα για το οποίο 
ανησυχώ είναι πως αυτά τα συστή-
ματα θα μπορούσαν να αποστα-
θεροποιήσουν τις δημοκρατίες, 
επειδή μπορούν να καταλάβουν τη 
γλώσσα και μπορούν να τη χρησι-
μοποιήσουν για να αλληλεπιδρά-
σουν μαζί μας και ενδεχομένως να 
μας χειραγωγήσουν, να μας επη-
ρεάσουν, να μας κάνουν να αλλά-
ξουμε την πολιτική μας άποψη. 
Αυτό θα μπορούσε να είναι πολύ 
επικίνδυνο. Ξέρετε, δεν βλέπου-
με πλήρως τις λεπτομέρειες για το 
πώς μπορεί να συμβεί αυτό. 

Πολλοί άνθρωποι συζητούν ότι 
χρειαζόμαστε μια ρυθμιστική νο-
μοθεσία για να μας προστατεύ-
σει, για παράδειγμα, να αναγκάσει 
τις εταιρείες να ειδοποιούν όταν 

κάποια αλληλεπίδραση λαμβάνει 
χώρα με ένα σύστημα τεχνητής 
νοημοσύνης και όχι με έναν άν-
θρωπο, ή όταν το περιεχόμενο 
που βλέπετε είναι βίντεο, κείμε-
νο ή ήχος προερχόμενο από μια 
μηχανή. 

Ο άλλος κίνδυνος για τον οποίο 
ανησυχώ, ο οποίος είναι ίσως ελα-
φρώς πιο μακροπρόθεσμος, είναι 
η απώλεια του ελέγχου. ∆ηλαδή, 
σχεδιάζουμε αυτά τα συστήματα, 
αλλά δεν μπορούμε να τους πού-
με να συμπεριφέρονται με συγκε-
κριμένο τρόπο. Είναι δύσκολο να 
βεβαιωθούμε ότι δεν θα συμπε-
ριφέρονται με τρόπους που θα 
μπορούσαν να είναι επιβλαβείς 
για τον άνθρωπο. Και αν χάσουμε 
τον έλεγχο, δηλαδή αρχίσουν να 
κάνουν τα πράγματα που θέλουν 
εκείνα να κάνουν, τότε θα μπορού-
σαν να ενεργήσουν με τρόπους 
επικίνδυνους για την ανθρωπό-
τητα, ιδίως αν γίνουν πιο έξυπνα 
από εμάς. Και είναι πολύ πιθανό 
να γίνουν εξυπνότερα από εμάς, 
διότι, όπως γνωρίζουμε, είμαστε 
μηχανές. Οι εγκέφαλοί μας είναι 
μηχανές, βιολογικές μηχανές. Και 
σημειώνουμε πρόοδο στην κατα-
νόηση των αρχών του τρόπου λει-
τουργίας της νοημοσύνης μας. Και 
θα συνεχίσουμε να σημειώνουμε 
πρόοδο και να αναπτύσσουμε αρ-
χές που λειτουργούν εξίσου για τις 
«ευφυείς» μηχανές. Γνωρίζουμε, 
λοιπόν, ότι είναι δυνατόν να φτιά-
ξουμε μηχανές τουλάχιστον τόσο 

ευφυείς όσο εμείς, αλλά πιθανότα-
τα θα μπορέσουμε να φτιάξουμε 
μηχανές που θα είναι πιο έξυπνες 
από εμάς. 

Αυτή τη στιγμή οι μηχανές μπο-
ρούν να διαβάσουν όλα όσα έχουν 
γράψει οι άνθρωποι. Κανένας άν-
θρωπος δεν μπορεί να το κάνει 
αυτό, σωστά; Ετσι, μπορούν να 
έχουν πρόσβαση σε ένα πλήθος 
δεδομένων και να μάθουν από αυ-
τό, το οποίο είναι πολύ μεγαλύτε-
ρο από αυτό που μπορούν να δια-
χειριστούν οι άνθρωποι. 

 
– Πιστεύετε ότι οι μηχανές θα 
μπορούσαν να γίνουν πιο «σο-
φές» από τους ανθρώπους;

– Θα μπορούσαν να είναι πιο 
έξυπνες. ∆εν είναι ακόμη, αλλά 
σε ορισμένες πτυχές είναι ήδη 
καλύτερες από εμάς. Η πραγματι-
κή σοφία απαιτεί κατανόηση και 
δεν νομίζω ότι έχουν ακόμη αυ-
τήν τη δυνατότητα. Βέβαια, μπο-
ρούν να την αποκτήσουν επειδή 
έχουν διαβάσει τόσο πολλά κείμε-
να που έχουν γράψει οι άνθρωποι 
και αυτή η ώρα ίσως να έρθει πιο 
γρήγορα από ό,τι περιμένουμε. 
Ετσι, αν με είχατε ρωτήσει πριν 
από μερικά χρόνια, θα έλεγα ότι 
απαιτεί πολλές δεκαετίες. Τώρα, 
δεν είμαι τόσο σίγουρος. Θα μπο-
ρούσε να είναι λιγότερο από μία 
δεκαετία. Θα μπορούσε να είναι 
σε μερικά χρόνια.

 
– Από την εμπειρία σας, τι μας 

διδάσκει η χρήση της τεχνητής 
νοημοσύνης για τα ανθρώπι-
να εμπόδια και την ανθρώπι-
νη σκέψη;

– Αυτά τα συστήματα έχουν 
εκπαιδευτεί διαβάζοντας πληθώ-
ρα κειμένων και μερικές φορές 
και εικόνες. Ετσι λειτουργούν σαν 
ένας καθρέφτης του τρόπου με 
τον οποίο σκέφτεται η ανθρω-
πότητα στο σύνολό της, συμπε-
ριλαμβανομένων των προκατα-
λήψεων και των λανθασμένων 
απόψεων για τον κόσμο. Απλά 
επαναλαμβάνουν αυτά που έχουν 
διαβάσει. Αλλά δεν τα επαναλαμ-
βάνουν λέξη προς λέξη, καταλα-
βαίνοντας σε κάποιο βαθμό τη 
λογική, το οποίο σημαίνει ότι 
μπορούμε να τα αντιληφθούμε 
ως έναν τρόπο ανάλυσης των αν-
θρώπων. Ομως, μερικές φορές εί-
ναι αρκετά διαφορετικά από εμάς, 
επειδή δεν λειτουργούν ακριβώς 
με τις ίδιες αρχές, όπως η βιολο-
γία. Οπότε μπορείτε να τα θεω-
ρήσετε σαν ένα είδος εξωγήινης 
νοημοσύνης. Σαν ένα ον από άλ-
λον πλανήτη. Αλλά ταυτόχρονα 
είναι σε μεγάλο βαθμό ένας κα-
θρέφτης μας, επειδή έχουν εκπαι-
δευτεί στον δικό μας πλανήτη. 

 
– Αν ήσασταν σε θέση να επι-
βάλετε ένα σύνταγμα κανόνων 
που θα ρύθμιζαν το περιβάλλον 
λειτουργίας της τεχνητής νοη-
μοσύνης, ποιοι θα ήταν οι βα-
σικοί κανόνες;

– Χρειαζόμαστε πολύ περισ-
σότερη τεκμηρίωση, διαφάνεια, 
λογιστικούς ελέγχους, καθώς και 
παρακολούθηση του τρόπου με 
τον οποίο κατασκευάζονται αυ-
τά τα συστήματα. Αυτό είναι το 
πρώτο πράγμα. Οταν πρόκειται 
να αναπτυχθούν αυτά τα συστή-
ματα, πρέπει να αναπτυχθούν με 
τρόπο που να σέβεται κάποιους 
κανόνες για την προστασία του 
κοινού. Επίσης, πολλοί άνθρωποι 
έχουν μιλήσει για το πώς θα μειώ-
σουμε τις πιθανές προκαταλήψεις 
που υπάρχουν, όπως, ο ρατσισμός 
ή ο μισογυνισμός. Ενα πράγμα 
για το οποίο ανησυχώ είναι πώς 
αυτά τα συστήματα θα μπορού-
σαν να αποσταθεροποιήσουν τη 
δημοκρατία. Γι’ αυτό, θέλουμε να 
βεβαιωθούμε ότι θα έχουμε έναν 
κανόνα που να αναφέρει ότι όταν 
ένα περιεχόμενο που δημιουργή-
θηκε από την τεχνητή νοημο-
σύνη εμφανίζεται στον χρήστη, 
ο χρήστης θα βλέπει ξεκάθαρα 
ότι αυτό είναι κατασκευασμένο. 
Και υπάρχουν τεχνικοί τρόποι για 
να γίνει αυτό, όπως χρησιμοποι-
ώντας «υδατογραφήματα». Ετσι 
θα αναγνωρίζουμε ότι το περιε-
χόμενο έχει παραχθεί μέσω της 
τεχνητής νοημοσύνης.

 
– Ποιες θα ήταν οι πιθανές εξε-
λίξεις της τεχνητής νοημοσύνης 
στη μετά ChatGPT εποχή και τι 
πρόκειται να δούμε την επόμε-
νη δεκαετία;

– Νομίζω ότι μία από τις μεγα-
λύτερες προκλήσεις, πάνω στην 
οποία εργάζονται πολλοί άνθρω-
ποι –εργάζομαι κι εγώ– είναι πώς 
θα κάνουμε αυτά τα συστήματα 
πιο συνεκτικά, πιο αξιόπιστα. Να 
μπορούν να σκέφτονται μέσα από 
μεγάλες αλυσίδες συλλογισμών 
με αξιόπιστο τρόπο, καθώς και 
να αποτρέψουμε την τάση που 
έχουν γι’ αυτό που αποκαλούμε 
«παραισθήσεις», δηλαδή ψευδείς 
δηλώσεις με πολύ μεγάλη αυτοπε-
ποίθηση. Είναι αυτό που ονομάζω 
«βεβαιότητα λάθους», το οποίο εί-
ναι κακό γιατί μπορεί να οδηγήσει 
σε λανθασμένες αποφάσεις εάν 
οι άνθρωποι ακολουθούν αυτά 
που προτείνει η μηχανή. Οπότε, 
αν συγκρίνουμε τη μηχανή με 
την ανθρώπινη νόηση, βλέπουμε 
πως αυτά τα συστήματα είναι αρ-
κετά καλά στο να μιμούνται τον 
τρόπο με τον οποίο λειτουργεί η 
διαίσθησή μας. Τα συστήματα-
μηχανές δεν αντιλαμβάνονται και 
δεν κατέχουν την έννοια της αλή-
θειας. Απλώς μιμούνται το στυλ 
γραφής των ανθρώπων. 

 
– Σε ποιον τομέα ενδιαφέροντος 
θα συμβουλεύατε τους φοιτη-
τές σας να εστιάσουν την προ-
σοχή τους;

– Σε τρεις τομείς. Ο πρώτος εί-
ναι πώς να αναπτύξουμε περισσό-
τερες εφαρμογές για το κοινωνι-
κό καλό, π.χ. για την υγειονομική 
περίθαλψη, το περιβάλλον, την 
εκπαίδευση, την κοινωνική δι-
καιοσύνη. ∆εν υπάρχουν αρκε-
τές επενδύσεις σε αυτούς τους 
τομείς, επειδή δεν είναι τόσο ση-
μαντικοί για τις εταιρείες όπως η 
ανάπτυξη των κοινωνικών δικτύ-
ων ή των συστημάτων γνωριμιών 
(υπό την έννοια των προτεινό-
μενων φίλων), όπου οι εταιρείες 
βγάζουν περισσότερα χρήματα. 
∆εύτερον, πρέπει να κατανοή-
σουμε καλύτερα το χάσμα μεταξύ 
της ανθρώπινης νοημοσύνης και 
της νοημοσύνης των μηχανών, 
ώστε να μπορούμε να δημιουρ-
γήσουμε πιο αξιόπιστα συστή-
ματα. Και τρίτον, πρέπει να κά-
νουμε πολύ περισσότερη έρευνα 
στον τομέα της ασφάλειας. Πώς 
σχεδιάζουμε τα συστήματα και 
τις πολιτικές; Πώς μπορούμε να 
αλλάξουμε ακόμη και το οικονο-
μικό μας σύστημα, αλλά και πώς 
συντονιζόμαστε σε παγκόσμιο 
επίπεδο για να διασφαλίσουμε 
ότι δεν θα έχουμε καταστροφι-
κά αποτελέσματα;

Συνέντευξη ΣΤΟΝ ΑΘΑΝΑΣΙΟ ΚΑΤΣΙΚΙΔΗ

Το κύριο πράγμα για το οποίο ανησυχώ είναι πως ισχυρά 
συστήματα θα μπορούσαν να αποσταθεροποιήσουν 

τις δημοκρατίες, επειδή καταλαβαίνουν τη γλώσσα και 
μπορούν να τη χρησιμοποιήσουν για να αλληλεπιδρά-
σουν μαζί μας και ενδεχομένως να μας χειραγωγήσουν. 

Νομίζω ότι μία από τις μεγαλύτερες προκλήσεις είναι 
πώς θα κάνουμε αυτά τα συστήματα πιο αξιόπιστα. 
Να αποτρέψουμε την τάση που έχουν γι’ αυτό που 

αποκαλούμε «παραισθήσεις», δηλαδή ψευδείς 
δηλώσεις με πολύ μεγάλη αυτοπεποίθηση.

Ο «νονός» της τεχνητής νοημοσύνης μιλάει για τις προσδοκίες 
και τους φόβους από τις ευφυείς εφαρμογές 

Οι μηχανές καθρεφτίζουν
τα δικά μας λάθη

Γιόσουα Μπέντζιο, καθηγητής στο Τμήμα Επιστήμης Υπολογιστών 
και Επιχειρησιακής Ερευνας του Πανεπιστημίου του Μόντρεαλ

«Οι μηχανές θα μπορούσαν να είναι πιο έξυπνες (από τον άνθρωπο). ∆εν είναι ακόμη, αλλά σε ορισμένες πτυχές είναι ήδη καλύτερες από εμάς. 
Η πραγματική σοφία απαιτεί κατανόηση και δεν νομίζω ότι έχουν ακόμη αυτήν τη δυνατότητα. Βέβαια, μπορούν να την αποκτήσουν και αυτή η 
ώρα ίσως να έρθει πιο γρήγορα από ό,τι περιμένουμε», λέει ο Γιόσουα Μπέντζιο.
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Στην Ισπανία κλαίνε,
εδώ βάζουμε βόμβες 

Το έβλεπα, το ξανά έβλεπα.. αναρωτιό-
μουν μήπως είναι τρολ, μήπως είναι κα-
μιά σκηνή από κανά σήριαλ στο NET-
FLIX, ή κατά πόσο ο κύριος αντιμετωπίζει
κάποιο πρόβλημα υγείας και ο κόσμος
του συμπαρίσταται συλλογικά, τίποτα
όμως δεν ίσχυε απ’ όλα αυτά. 

Διαιτητής ποδοσφαίρου, υψηλού μά-
λιστα επιπέδου, ήταν ο άνθρωπος, που
σφύριζε το τελευταίο του ματς και ο κό-

σμος τον αποθέωνε, μαζί και οι ποδοσφαιριστές και
των δύο ομάδων, ενώ εξ αποστάσεως η οικογένειά του
καμαρώνοντάς τον συμμετείχε σ’ αυτό το συγκινησιακό
σκηνικό που στήθηκε προς τιμή του σενιόρ Ματέου
Λαόθ. Διαιτητής! 

Στη δική μας την κουλτούρα, τέτοιου είδους τελετές
μοιάζουν αδιανόητες και εξωπραγματικές.  Εντελώς
εκτός της πραγματικότητάς μας. Από τη μέρα που
κύλησε μπάλα σε κυπριακό έδαφος, ένα αιώνα σχεδόν
πριν, δεν αναδείχθηκε ούτε και ένας διαιτητής που να
έχει κερδίσει το σεβασμό των οπαδών. Όχι γιατί δεν
υπάρχει κάποιο αξιόλογο άτομο, ούτε γιατί σαν λαός
είμαστε χαμηλής νοημοσύνης ή βλάκες (σ’ αυτό κρατάμε
μια πισινή), αλλά γιατί ο χώρος των διαιτητών ήταν
πάντοτε ελεγχόμενος από κάθε λογής εξουσία. Παλαιότερα
τα κομματόσκυλα αλώνιζαν ανάμεσα στους διαιτητές
προσπαθώντας να ελέγξουν την ισχύ που πηγάζει μέσα
από τη θέση τους, και ανάλογα την εκμεταλλεύονταν.
Τόσοι και τόσοι έκτισαν καριέρες -ακόμη και πολιτι-
κές- ακριβώς γιατί υπερίσχυαν των αντιπάλων στον δι-
αιτητικό χώρο. 

Αργότερα και με τα λεφτά του στοιχήματος και όχι
μόνο να εισέρχονται στο ποδόσφαιρο, ο υπόκοσμος
επιχείρησε να κυριαρχήσει στον χώρο, κινώντας τα νή-
ματα ανάλογα με τα συμφέροντα των φατριών. Δεν πέ-
ρασαν και πολλά χρόνια που διαιτητές συνεργάζονταν
με εξώ διοικητικούς ή και διοικητικούς ποδοσφαιρικούς
κύκλους, αποκτώντας τεράστια ισχύ προσβάλλοντας
ταυτόχρονα  κάθε ηθική αξία που συνδέεται με την
ιδιότητα που κουβαλούσαν. Ο θυμόσοφος όμως λαός
ισχυρίζεται ότι όποιος «ανακατεύεται με τα πίτουρα
των τρων’ οι κότες» και μάλλον και σ’ αυτό έχει δίκαιο.
Τα τελευταία χρόνια οι βόμβες που τοποθετήθηκαν σε
σχέση με τους διαιτητές μετριούνται σε δεκάδες. Είτε
για να τιμωρήσουν, είτε στην προσπάθεια να τον
ελέγξουν ή να τον προειδοποιήσουν –η τραγική αυτή
κατάσταση τείνει να γίνει ρουτίνα για όλους. Τίποτα
δεν λέει ν’ αλλάξει αφού κανένας δεν επιθυμεί να το
κάνει. Μήτε Προέδροι Δημοκρατίας, μήτε υπουργοί Δι-
καιοσύνης, μήτε αρχηγοί αστυνομίας, μήτε βουλευτές,
ο πολιτικός κόσμος γενικότερα και η κοινωνία η ίδια.
Αυτοί είμαστε. Στην Ισπανία κλαίνε από συγκίνηση για
ένα διαιτητή και εδώ βάζουμε βόμβες!!!  

Δεν ενθουσίασε την πλειοψηφία των φί-
λων του ΑΠΟΕΛ το όνομα του νέου προ-
πονητή. Δεν κέρδισε τις εντυπώσεις
στο… πρωτάθλημα των social media ο
Ρικάρντο Σα Πίντο. Επιφυλακτικότητα
και πρώτες -χλιαρές έστω- αρνητικές
αντιδράσεις για τους φίλους της Ανόρ-
θωσης, στο άκουσμα των πρώτων ονο-
μάτων – βασικών υποψηφίων για την
τεχνική ηγεσία. Πολύ περισσότερα θα

λεχθούν όταν, αργά ή γρήγορα, πέσουν οι υπογραφές
με τον εκλεκτό της διοίκησης. Σύμφωνοι, ούτε ο Πορ-
τογάλος νέος προπονητής του ΑΠΟΕΛ, ούτε οι υποψήφιοι
Τσινμπάουερ, Γκαγιέχο και όποιο άλλο όνομα προπονητή
«έπαιξε» στο ρεπορτάζ της Ανόρθωσης, τοποθετούνται
στο πάνω ράφι, κυρίως γιατί το βιογραφικό τους δεν
είναι φορτωμένο με τίτλους. Ήρθαν κι’ άλλοι στη χώρα
μας, με ανάλογη θητεία και πέτυχαν. Ήρθαν και κάποιοι
με όνομα βαρύ σαν ιστορία, πρωταθλητές σε ποιο προ-
ηγμένες ποδοσφαιρικά χώρες, έφυγαν όμως νωρίς, αφή-
νοντας πίσω τους ανεκπλήρωτες προσδοκίες και ζημιές
γενικότερα… Σαφώς και το όνομα, η εμπειρία, οι δια-
κρίσεις, και αντίθετα ένα βιογραφικό το οποίο δεν σου
κάνει κέφι να το ξαναδιαβάσεις, διαδραματίζουν τον
ρόλο τους. Από μόνα τους όμως, δεν εξασφαλίζουν την
επιτυχία της επιλογής ενός προπονητή, ούτε σου δίνουν
τη δυνατότητα να αποφύγεις τη λάθος πρόσληψη. Αν
τόσο απλά ήταν τα δεδομένα, εύκολα οι περισσότερες
ομάδες, δεν θα μετρούσαν λάθος επιλογές προπονητών.
Το ποδόσφαιρο, όμως, δεν είναι λογιστικό γραφείο όπου
ο κάτοχος πτυχίου και… δοκτωράτου δεν θα κάνει
λάθος υπολογισμούς και μαθηματικές πράξεις.

Ο Μιλόγεβιτς πήρε τίτλους σ’ ένα πολύ πιο δυνατό
πρωτάθλημα, σε σχέση με το δικό μας, έχασε τον τίτλο
όμως με το ΑΠΟΕΛ από τον… πρωτάρη Άρη. Ο Μπεργκ
τα κατάφερε στην Κύπρο με την Ομόνοια, χαρακτηρίστηκε
από τους περισσότερους ως σίγουρη επιλογή για την
Πάφο, δεν ολοκλήρωσε όμως τη σεζόν. Όταν ο Ιβάν Γιο-
βάνοβιτς πρωτοήρθε στην Κύπρο, δεν είχε κάτι ιδιαίτερο
να παρουσιάσει στην προπονητική του καριέρα. Σχεδόν
αδύνατο να βρεθεί κάποιος να του πάρει τη θέση του
κορυφαίου προπονητή στην ιστορία του ΑΠΟΕΛ. Κάτι
ανάλογο και με τον αείμνηστο Ντούσαν Μιτόσεβις στην
Ανόρθωση. Παραδείγματα υπάρχουν πολλά. Βιογραφικό
και προϋπηρεσία δίνουν μια ένδειξη. Το γήπεδο και η
αγωνιστική παρουσία μιας ομάδας, δίνουν ξεκάθαρη ει-
κόνα. Αρκεί να υπάρχει η απαραίτητη πίστωση χρόνου,
σε συνδυασμό με σωστή αξιολόγηση των συνθηκών,
κάτω από τις οποίες δουλεύει ο κάθε προπονητής…

ΑΠΟΨΕΙΣ
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Του
ΓΙΩΡΓΟΥ 
ΛΟΓΙΔΗ

Του
ΧΡΙΣΤΟΥ
ΖΑΒΟΥ

ΠΑΡΑΣΚΗΝΙΑ

Το CV δεν λέει πάντα
την αλήθεια…

Του ΓΙΩΡΓΟΥ ΠΑΤΤΙΧΗ

Με την διεξαγωγή (10/6) τελικού του
Champions League ολοκληρώθηκαν
οι Ευρωπαϊκές διοργανώσεις της πε-
ριόδου 2022-2023. Σε ένα περίπου μή-
να θα αρχίσουν οι προκριματικοί γύροι
των τριών Ευρωπαϊκών διοργανώσεων
με την συμμετοχή των τεσσάρων εκ-
προσώπων μας. Ο πρωταθλητής Άρης
θα μας εκπροσωπήσει βέβαια στην
κορυφαία διασυλλογική διοργάνωση,
το «μαγικό» Champions League, ενώ
οι άλλοι τρεις εκπρόσωποι μας, ο δευ-
τεραθλητής ΑΠΟΕΛ, η ΑΕΚ που τερ-
μάτισε στην 3η θέση και η κυπελλού-
χος (για δεύτερη συνεχόμενη χρονιά),
Ομόνοια, θα μας εκπροσωπήσουν στο
Conference League. Δεν θα έχουμε
καμία (απευθείας), συμμετοχή στο
Europa League. Όπως θα εξηγήσουμε
αναλυτικά πιο κάτω, ο βαθμός δυσκο-
λίας για πρόκριση των ομάδων μας
στη φάση των ομίλων, είναι φέτος
πολύ ψηλότερος από κάθε άλλη φορά. 

Άρης... με προοπτική 
Τα ζόρια για τον πρωτάρη στο χρυ-

σοφόρο Champions League, Άρη, αρ-
χίζουν από το ξεκίνημα της προσπά-
θειάς του στον δεύτερο προκριματικό,
έχοντας ως υποψήφιους αντιπάλους
έμπειρες ομάδες όπως οι Ντιναμό Ζάγ-
κρεμπ, Κοπεγχάγη, Γαλατασαράι,
Μόλντε. Παρά τον μεγάλο βαθμό δυ-
σκολίας ο πρωταθλητής μας έχει την
καλύτερη ευρωπαϊκή προοπτική σε
σχέση με τους τρεις άλλους εκπρο-
σώπους μας, καθώς χρειάζεται μόνο
μια πρόκριση για να εξασφαλίσει τη
συμμετοχή της σε όμιλο ευρωπαϊκής
διοργάνωσης, κάτι το οποίο θα απο-
τελεί ένα ιστορικό επίτευγμα και μια
τεράστια επιτυχία για τον ιστορικό
σύλλογο της Λεμεσού. 

Η αποστολή της «Ελαφράς Ταξιαρ-
χίας» (4.895 βαθμοί) μόνο εύκολη δεν
είναι, καθώς θα βρίσκεται στους «αδύ-
νατους» σε όλους του προκριματικούς
γύρους. Ο Άρης θα μάθει τον αντίπαλό
του στον 2ο προκριματικό στην κλή-
ρωση που θα πραγματοποιηθεί στις
20 Ιουνίου. Ο πρώτος αγώνας είναι
προγραμματισμένος για τις 25 ή 26
Ιουλίου και η ρεβάνς στις αρχές Αυ-
γούστου (1 ή 2 του μήνα).

Οι πιθανοί αντίπαλοι του
Μετά την κατάκτηση του πρωτα-

θλήματος Βουλγαρίας από την Λουν-
τογκόρετς συμπληρώθηκε η τελική
10άδα των πιθανών αντιπάλων του
Άρη, που είναι οι:

Δυναμό Ζάγκρεμπ
Κοπεγχάγη
Γαλατασαράι
Φερεντσβάρος (αν προκριθεί)
Καραμπάχ (αν προκριθεί)
Σλόβαν Μπρατισλάβας
(αν προκριθεί)
Μόλντε
Λουντογκόρετς (αν προκριθεί)
Σερίφ Τιρασπόλ (αν προκριθεί)
Μπάτε Μπόρισοφ (αν προκριθεί)

Conference League
Ένα πολύ δύσκολο καλοκαίρι πε-

ριμένει τις τρεις ομάδες μας που μας
εκπροσωπούν φέτος στο Conference
League. ΑΠΟΕΛ, Ομόνοια και ΑΕΚ ξε-
κινάνε φέτος το ευρωπαϊκό τους ταξίδι
από τον 2ο προκριματικό γύρο της
3ης κατά σειρά διοργάνωσης της UE-
FA. Στον 2ο προκριματικό οι ομάδες
μας θα είναι στους δυνατούς. Από
εκεί και πέρα τα πράγματα δυσκο-
λεύουν πολύ. 

Στον 3ο προκριματικό μόνο ο ΑΠΟ-
ΕΛ θα είναι στους δυνατούς, με Ομό-
νοια και ΑΕΚ στους αδυνάτους. Με
πιθανές ομάδες εκεί τις Κλαμπ Μπριζ
(αποκλεισμός στους δεκαέξι πέρσι
στο Champions League), Βασίλεια
(ημιτελικά Conference πέρσι), Αλκμααρ
(ημιτελικά Conference πέρσι). Ωστόσο
οι δυο πρώτες ξεκινάνε και αυτές από
τον 2ο προκριματικό.

Αν οι ομάδες μας καταφέρουν και
φτάσουν ένα βήμα πριν την είσοδο
στους ομίλους του Conference League,
εκεί πιθανές ομάδες είναι η Γιουβέν-
τους, μετά την αφαίρεση βαθμών που
της επιβλήθηκε και κατέληξε στην
7η θέση του Ιταλικού πρωταθλήματος
που την οδήγησε σε αυτή την διορ-
γάνωση. Τα πολλά λόγια για την «Γη-
ραιά κυριά» περιττεύουν, καθώς πρό-
κειται για ομάδα Champions League
που άλλες «παράξενες» συνθήκες την
έφεραν στο Conference. Πιθανός αν-
τίπαλος είναι επίσης και η κάτοχος
του Europa League 2021-2022, Αϊν-
τραχτ Φρανκφούρτης. Τόσο οι Ιταλοί
όσο και οι Γερμανοί την περσινή χρο-
νιά αγωνίζονταν στο Champions Le-
ague!

Κάποιες άλλες πιθανές ομάδες είναι
η Ντινάμο Κίεβου, ΠΑΟΚ, Μακάμπι
Τελ Αβίβ, Παρτίζαν, Γάνδη, Φενερμ-
παχτσέ κ.ά. Εκ των πραγμάτων το
έργο των ομάδων μας φέτος για είσοδο
στους ομίλους του Conference League
είναι εξαιρετικά δύσκολο. 

Καλές κληρώσεις 
Οι τρεις εκπρόσωποι μας θα είναι,

όπως προαναφέραμε, στο γκρουπ των
ισχυρών στην κλήρωσης της 21ης
Ιουνίου όπου θα μάθουν τον πρώτο
τους αντίπαλο. Στην κληρωτίδα για
τον β΄ προκριματικό θα μπουν συνο-
λικά 90 ομάδες και θα σχηματίσουν
45 ζευγάρια. Βλέποντας τους πιθανούς
αντίπαλους για τον δεύτερο προκρι-

ματικό, υπάρχουν ορισμένες ομάδες
που καλό θα ήταν ΑΠΟΕΛ, Ομόνοια
και ΑΕΚ να αποφύγουν. Σας παραθέ-
τουμε τις ομάδες που έχουν μπει στο
γκρουπ των ανίσχυρων:

Ανίσχυροι (45 ομάδες)
• Ζευγάρι που περιλαμβάνει την

Αραράτ, Αρμένια (6.500)
• Βοϊβοντίνα, Σερβία (6.475)
• Λουκέρνη, Ελβετία (6.335)
• Ζευγάρι που περιλαμβάνει τη

Γκζίρα Γιουνάιτεντ (6.000)
• Ζευγάρι που περιλαμβάνει τη

Λεβάντια (6.000)
• Αλεκσάντρια (5.900) ή Βόρσκλα

(6.000) ή Κρίβμπας (5.900) –
πέμπτη Ουκρανίας

• Μποχέμιανς, Τσεχία (5.810)
• Ααρχους (5.565) ή Βίμποργκ

(5.565) – τρίτη Δανίας
• Ζευγάρι που περιλαμβάνει την

Ντίναμο Μινσκ (5.500)
• Ζευγάρι που περιλαμβάνει την

Κόνα’ς Κουέι (5.500)
• Ζευγάρι που περιλαμβάνει τη

Μιλσάμι (5.000)
• Ζευγάρι που περιλαμβάνει τη

Χάβναρ (5.000)
• Ζευγάρι που περιλαμβάνει τη

Γιουρόπα (5.000)
• Ζευγάρι που περιλαμβάνει την

Ντομζάλε (5.000)
• Ζευγάρι που περιλαμβάνει τη ΦΚ

Σάντα Κολόμα (5.000)
• Ζευγάρι που περιλαμβάνει την

Προγκρές (5.000)
• Μπεϊτάρ, Ισραήλ (5.000)
• Χάμαρμπι, Σουηδία (4.750)
• Κάλμαρ, Σουηδία (4.750)
• Ζευγάρι που περιλαμβάνει την

Ντινάμο Μπατούμι (4.500)
• Ζευγάρι που περιλαμβάνει την

Ιντερ Κλουμπ ντ’ Εσκαλντές
(4.500)

• Ζευγάρι που περιλαμβάνει την
Κρουζέιντερς (4.500)

• Κάουνο Ζάλγκιρις, Λιθουανία
(4.500)

• Πόγκον, Πολωνία (4.150)
• Ζαλαεγκερσέγκι, Ουγγαρία

(4.125)
• Κέτσκεμετ, Ουγγαρία (4.125)
• Ντέμπρετσεν, Ουγγαρία 4.125
• Σέπσι, Ρουμανία (4.100)
• Γκαμπάλα, Αζερμπαϊτζάν (4.000)
• Μπόρατς, Βοσνία Ερζεγοβίνη

(4.000)
• ΤΣΣΚΑ 1948 (4.000) ή Λέφσκι

(4.500) – τρίτη Βουλγαρίας
• ΤΣΣΚΑ 1948 (4.000) ή Λέφσκι

(4.500) ή Αρντα (4.000) ή Σλάβια
(4.000) – νικήτρια play-offs
Βουλγαρίας

• Σαμπάχ, Αζερμπαϊτζάν (3.325)
• Ορνταμπάσι, Καζακστάν (2.525)
• Ακτόμπε, Καζακστάν (2.525)
• Τσέλιε, Σλοβενία (2.500)
• Γκιλάνι (2.208) ή Ντρίτα (6.500) –

κυπελλούχος ή δεύτερη Κοσόβου
• Αουντα, Λετονία (2.125)
• Ντιφερντάνζ, Λουξεμβούργο

(2.000)
• Τορπέντο Μπελ ΑΖ, Λευκορωσία

(1.975)
• Ζευγάρι που περιλαμβάνει τη

Ρίγκας (6.500)
• Ζευγάρι που περιλαμβάνει την

Τομπόλ (6.500)
• Πέτροκουμπ, Μολδαβία (6.500)
• Ζευγάρι που περιλαμβάνει τη Β36

Τόρσχαβν (6.500)

Δεν ξεκαθάρισε ακόμα για τέσσερις
ομάδες:
• Ααρχους (5.565) ή Βίμποργκ

(5.565) ή Μίντιλαντ (25,500) ή
Οντένσε (5,565) – νικήτρια play-
offs Δανίας

• Μπασακσεχίρ (31.000) ή Αντανα
Ντεμίρσπορ (6.420) –
κυπελλούχος ή τέταρτη Τουρκίας

• + 2 νικήτριες από τον 1ο
προκριματικό γύρο.

Γολγοθάς... για τους ομίλους 
Εξαιρετικά δύσκολο το έργο των τεσσάρων εκπροσώπων μας στις Ευρωπαϊκές διοργανώσεις 

Δύο όμιλοι των εφτά
Και επίσημα πλέον στο τραπέζι των συζητήσεων και
των διαπραγματεύσεων στην ΚΟΠ η αλλαγή στον
τρόπο διεξαγωγής του νέου πρωταθλήματος και το
ενδεχόμενο για δύο ομίλους στη δεύτερη φάση, των
εφτά ομάδων. Μια, σε κάθε αγωνιστική δεν θα έχει
υποχρεώσεις. Οι απόψεις διίστανται. Το θέμα είναι
πως το κίνητρο πηγάζει από την προσπάθεια να…
βολευτούν οι παραδοσιακές δυνάμεις. Να μειωθεί ο
κίνδυνος δύο παραδοσιακές δυνάμεις να μένουν
εκτός πρώτου ομίλου, αφού Άρης και Πάφος δεν
δείχνουν σημάδια υποχώρησης.

ΑΠΟΕΛ – πλάνο
Σημαντική η επερχόμενη γενική συνέλευση στο πο-
δοσφαιρικό ΑΠΟΕΛ. Δεν αναμένονται ενδιαφερό-
μενοι για τη διοίκηση, άρα ούτε υποψηφιότητες, ού-
τε εκλογές. Είναι σημαντικό, ωστόσο, τι θα λεχθεί

και περισσότερο αν θα αποφασισθεί κάτι σε σχέση
με το τεράστιο πλέον χρέος και τον τρόπο αντιμετώ-
πισης της κατάστασης. Είναι σημαντικό αν θα εγκρι-
θεί ένα οικονομικό πλάνο σταδιακής μείωσης του
χρέους, πλάνο που αγνοείται εδώ και χρόνια…

Ρομπέρζ …απαραιτήτως
Ο Βαλεντίν Ρομπέρζ αποχώρησε από τον Απόλλω-
να. Άρα αυτή τη φορά το σήριαλ θα έχει διαφορετι-
κό τέλος. Ο 36χρονος «κυπροποιημένος» αμυντικός
συμφώνησε με την ΑΕΚ για 1 + 1 χρόνια συνεργα-
σίας και δηλώνει ότι έχει τις αντοχές για να συνεχί-
σει σε ψηλό επίπεδο όπως μας συνήθισε. 

ΑΠΟΕΛ, πληρωμές 
Το μεγάλο οικονομικό πρόβλημα του ΑΠΟΕΛ είναι
να βρει τα λεφτά για να αντιμετωπίσει τις άμεσες

υποχρεώσεις και ειδικά τις πληρωμές παικτών, πριν
την έναρξη της προετοιμασίας.

Ουρόσεβιτς
Ο Άρης δείχνει να συνεχίζει να κινείται σε ψηλά επί-
πεδα. Έκλεισε τον αρχηγό της Παρτίζαν Σλόμπονταν
Ουρόσεβιτς, προερχόμενο μάλιστα από μια εξαιρε-
τική χρονιά. Σπουδαία μεταγραφή με χαμηλό ρίσκο. 

Οι καταγγελίες Σαββίδη 
Ο πρώην γραμματέας της Επιτροπής Δεοντολογίας
και Προστασίας Αθλητισμού, Χάρης Σαββίδης. Κατά
την παρουσία του στη Βουλή στις 25 Μαΐου προέβη
σε κάποιες καταγγελίες που αφορούσαν την ΚΟΠ
και την άρνηση της για ύπαρξη κόκκινων φακέλων
που ήταν στα χέρια της Επιτροπής. Τι γίνεται με αυ-
τήν την υπόθεση; Ξεθωριάζει και αυτή;

Ευχόμαστε στις 4 ομάδες μας να έχουν καλές, ευνοϊκές κληρώσεις και να είναι μακρύ και όμορφο το (Ευρωπαϊκό) ταξίδι
τους. Θα αντιμετωπίσουν δύσκολα και πρέπει να κάνουν υπερβάσεις, όμως μπορούν να μας κάνουν περήφανους.
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Τα γυρίσματα
του καιρού
αναστατώνουν
τον τουρισμού
Θύμα κλιματικής αλλαγής
Αναστάτωση και στον τουρισμό
φέρνει η κλιματική αλλαγή. Ο
άστατος καιρός, με τις βροχές,
τη σκόνη και τις θερμοκρασίες
που ανεβοκατεβαίνουν, άρχισε
να δείχνει τα δόντια του και στην
Κύπρο. Η ζήτηση για ταξίδια την
περίοδο Αυγούστου και Σεπτεμ-
βρίου μειώνεται κατά 9% σε σχέ-
ση με πέρσι. Ο υφυπ. Τουρισμού
Κ. Κουμής, τόνισε την ανάγκη
λήψης μέτρων. Σελ. 4

Οι κινήσεις
τραπεζών για
τα δανειστικά
Ανάσες σε δανειολήπτες

Σχεδόν όλα τα τραπεζικά ιδρύματα
της Κύπρου προχώρησαν ή ανα-
κοίνωσαν κινήσεις που αφορούν
τα δανειστικά επιτόκια. Eurobank
Κύπρου και Astrobank ανακοί-
νωσαν τις λύσεις τους, ενώ η Τρά-
πεζα Κύπρου και η Εθνική έχουν
καταγράψει τις προθέσεις τους.
Τα πλείστα δάνεια της Ελληνικής
δεν συνδέονται με τις αυξήσεις
των επιτοκίων της ΕΚΤ. Σελ. 5

ΑΝΑΜΕΝΕΤΑΙ ΕΚΡΗΞΗ ΦΕΤΟΣ

Ρεκόρ αγοραπωλησιών
κατοικιών στην Ελλάδα
Στο υψηλότερο επίπεδο των τελευταίων
14 ετών αναμένεται να βρεθούν φέτος οι
αγοραπωλησίες κατοικιών στην ελληνική
αγορά. Στο πρώτο τετράμηνο του έτους
έχουν υποβληθεί 56.060 δηλώσεις φό-
ρου μεταβίβασης ακινήτων. Το 2021 είχαν
καταγραφεί 104.746 αγοραπωλησίες
ακινήτων. Σελ. 12

ΓΙΑ ΔΕΥΤΕΡΗ ΧΡΟΝΙΑ

Σαγκάη, η πιο έξυπνη
πόλη στον κόσμο φέτος
Τον τίτλο της πιο «έξυπνης» πόλης στον
πλανήτη για το 2023 κατακτά η Σαγκάη, η
οποία και το 2022 είχε βρεθεί στην
κορυφή, αποσπώντας και πάλι τη διάκρι-
ση της πιο smart city παγκοσμίως. Στο
top 5 βρίσκονται κατά σειρά η Νέα Υόρ-
κη, το Τορόντο, η Σεούλ και η κινεζική
Σενζέν. Σελ. 11

ΕΛΛΑΔΑ

Εκταμιεύσεις 11,1 δισ.
από Ταμείο Ανάκαμψης
Τις καλύτερες επιδόσεις στην απορρό-
φηση πόρων του Ταμείου Ανάκαμψης
εμφανίζει η Ελλάδα, σύμφωνα με στοι-
χεία της Κομισιόν. Μέχρι σήμερα έχει
εκταμιεύσει 11,1 δισ. ευρώ ή 6,1% του
ΑΕΠ. Η Κομισιόν αποδίδει τα εύσημα
στην Αθήνα και την καλεί να συνεχίσει με
την ίδια δυναμική. Σελ. 8

ΗΠΑ

Με ομόλογα
1 τρισ. δολ. θα
πλημμυρίσουν
την αγορά

Σελ. 9

Καλύπτουν το κόστος στα υπερκέρδη
Η αύξηση των εσόδων των τραπεζών από τα επιτόκια δεν συνεπάγεται και μείωση των εξόδων τους

Κύπρος 3,76% -0,06%

Γερμανία 2,40% 0,12%

Γαλλία 2,95% 0,11%

Ιταλία 4,17% 0,01%

Ισπανία 3,39% 0,06%

Ιρλανδία 2,80% 0,05%

Ελλάδα 3,65% -0,07%

Ην. Βασίλειο 4,23% 0,06%

Απόδοση δεκαετών 
ομολόγων 

Βαθμολογία 
από οίκους αξιολόγησης

Οίκος Μακρο- Προοπτικές
Αξιολόγησης πρόθεσμο (outlook)

Χρέος

DBRS ΒBB Σταθερή
Fitch BΒΒ Σταθερή
Moody’s Ba1 Θετική
S&P BBΒ Σταθερή

Απόδοση Εβδομαδιαία 
αλλαγή

Αρνητική ανάπτυξη για δεύτερο τρίμηνο στην Ευρωζώνη

Οι κυπριακές τράπεζες «μακιγιά-
ρουν» το πρόβλημα του κόστους
προς τα έσοδα που τις ταλανίζει
τουλάχιστον για 10 χρόνια, με τον
«αέρα» που τους έχει δώσει η αύ-
ξηση των επιτοκίων. Το διαχρονικό

πρόβλημα που έχουν με το μεγάλο
κόστος, πρακτικά καλύπτεται πίσω
από τα μεγάλα κέρδη που προκύ-
πτουν από τα επιτόκια. Αυτό του-
λάχιστον καταδεικνύουν οι Δείκτες
χρηματοοικονομικής σταθερότη-

τας της ΕΚΤ και του ΔΝΤ που δη-
μοσιεύουν συγκεντρωτικά στοιχεία
για τον τραπεζικό τομέα της Κύ-
πρου. Όπως δείχνουν τα σχετικά
στοιχεία, το κόστος προς τα έσοδα
των τραπεζών στο τέλος του 2022

ήταν στο υψηλό 68,7%, το οποίο
ωστόσο σε σύγκριση με το κόστος
προς τα έσοδα των προηγουμένων
τριμήνων, είναι μειωμένο. Τρα-
πεζικοί κύκλοι επισημαίνουν πως
ο δείκτης του κόστους προς τα

έσοδα θα μειωθεί περαιτέρω στα
επόμενα δεδομένα που θα έρθουν
ενώπιον της Κεντρικής Τράπεζας
της Κύπρου, λόγω των μεγάλων
κερδών που έχουν προκύψει από
τα επιτόκια. Σελ. 3

Σε ύφεση βρίσκεται πλέον η οικονομία της Ευρωζώνης καθώς το ΑΕΠ της συρρικνώθηκε δύο συναπτά τρίμηνα μετά το σοκ της ενεργειακής
κρίσης. Συγκεκριμένα, κατέγραψε οριακή συρρίκνωση 0,1% το α΄ τρίμηνο του 2022 έναντι προηγούμενης εκτίμησης για ανάπτυξη 0,1% καθώς
οι 20 χώρες της Ευρωζώνης αναθεώρησαν προς τα κάτω τις αρχικές εκτιμήσεις τους για τις οικονομίες τους. Υπενθυμίζεται ότι το δ΄ τρίμηνο του
2022, το ΑΕΠ είχε μειωθεί κατά 0,1% στη Ζώνη του Ευρώ και κατά 0,2% στην Ε.Ε. Σελ. 10

Α Ν Α Λ Υ Σ Η / Των ΑΝΔΡΕΑ ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΥΣ και ΟΜΗΡΟΥ ΠΙΣΣΑΡΙΔΗ

Για περισσότερα από εκατό χρόνια,
το πετρέλαιο παραμένει, διεθνώς,
η βασική πηγή ενέργειας, απα-
ραίτητη, μεταξύ άλλων, για την
τροφοδότηση οχημάτων, τη θέρ-
μανση κτιρίων και την παραγωγή
ηλεκτρικής ενέργειας.

Η παγκόσμια παραγωγή ανέρ-
χεται σε περίπου 90 εκατομμύρια
βαρέλια ημερησίως, με τον Ορ-
γανισμό Εξαγωγών Πετρελαιοπα-
ραγωγών Χωρών (ΟΠΕΚ) να ελέγ-
χει το 30% και τηΣαουδική Αραβία
να προμηθεύει περίπου 10 εκ. βα-
ρέλια την ημέρα. 

Η ευημερία του πλανήτη εξα-
κολουθεί να εξαρτάται, σε καθο-
ριστικό βαθμό, από τις αποφάσεις
των πετρελαιοπαραγωγών χωρών.
Χαρακτηριστικά παραδείγματα
αποτελούν ο στασιμοπληθωρισμός
της δεκαετίας του 1970, λόγω του
αραβικού εμπάργκο και του συ-
νακόλουθου τριπλασιασμού της

τιμής του αργού πετρελαίου, αλλά
και οι πρόσφατες αποφάσεις του
ΟΠΕΚ, με προεξάρχουσα τη Σα-
ουδική Αραβία, για μειώσεις της
παραγωγής, σε μία προσπάθεια
αποτροπής περαιτέρω διολίσθη-
σης των διεθνών τιμών.

Στο πλαίσιο αυτό παρατίθενται
οι πιο κάτω επισημάνσεις.

Πρώτο, ο σημαντικότερος πα-
ράγοντας ζήτησης πετρελαίου
αφορά την αύξηση πληθυσμού
και ευημερίας, ιδιαίτερα των με-
σαίων εισοδηματικών στρωμάτων
στις αναδυόμενες οικονομίες,
όπως η Κίνα και η Ινδία.

Δεύτερο, αυξανόμενη σημασία
αποκτά το σύστημα εμπορίας ρύ-
πων, με βάση το οποίο επιβάλ-
λονται τέλη σε δραστηριότητες
που επιβαρύνουν το περιβάλλον,
όπως η παραγωγή και κατανάλωση
πετρελαίου. Λόγω τηςυιοθέτησης
όλο και πιο αυστηρών κλιματικών

στόχων, τα τέλη εμπορίας ρύπων
παρουσιάζουν κατακόρυφες αυ-
ξήσεις, επηρεάζοντας το κόστος
εξόρυξης και τις τιμές του πετρε-
λαίου. Ως επακόλουθο, οι πετρε-
λαϊκές εταιρείες περιορίζουν τις
κεφαλαιουχικές επενδύσεις και
τους προϋπολογισμούς εξερεύ-
νησης νέων κοιτασμάτων.

Τρίτο, αν και παρατηρείται
τάση αντικατάστασης του πε-
τρελαίου από ανανεώσιμες πηγές
ενέργειας, βρίσκεται ακόμη σε
αρχικά στάδια. Περαιτέρω, για
διάφορους λόγους, οι δυνατότητες
αξιοποίησης άλλων συμβατικών
μορφών ενέργειας, όπως το σχι-
στολιθικό αέριο (shale gas) που
παράγεται, κυρίως, στις ΗΠΑ
είναι περιορισμένες, λόγω του
υψηλού κόστους και του προβλη-
ματικού περιβαλλοντικού απο-
τυπώματος.

Τέταρτο, η ανθρωπότητα συ-

νειδητοποιεί ότι η σταδιακή απε-
ξάρτηση από το πετρέλαιο απαιτεί
χρόνο και ισχυρήχρηματοδότηση,
κατά την περίοδο προσαρμογής,
ιδιαίτερα για αναπτυσσόμενες οι-
κονομίες. Οι παγκόσμιοι χρημα-
τοδοτικοί οργανισμοί, όπως το
ΔΝΤ και η Παγκόσμια Τράπεζα,
θα κληθούν να διαδραματίσουν
πρωτεύοντα ρόλο. Πόροι δύνανται
να προέλθουν και από έσοδα από
πωλήσεις πετρελαίου. Χαρακτη-
ριστικά, η Σαουδική Αραβία χρη-
ματοδοτεί, εν μέρει, με αυτόν τον
τρόπο τα φιλόδοξά της σχέδια για
πράσινη μετάβαση. 

Καταληκτικά, οι καθοριστικές,
για την παγκόσμια ευημερία, εξε-
λίξεις στην αγορά πετρελαίου χα-
ρακτηρίζονται από αβεβαιότητα
και επηρεάζονται από πολλαπλούς
παράγοντες, με διαφορετικές και
αλληλοσυγκρουόμενεςεπιπτώσεις.
Παρά την όποια παρατηρούμενη

μείωση της ζήτησης, λόγω της δι-
είσδυσης ανανεώσιμων πηγών
ενέργειας, οι τιμές του πετρελαίου
αναμένονται, σε βραχυχρόνιο και
μεσοπρόθεσμο χρονικό ορίζοντα,
να παραμείνουν σε υψηλά επίπε-
δα, λόγω των συνεχιζόμενων αναγ-
κών στις αναδυόμενες οικονομίες,
της μείωσης της παραγωγής αλλά
και των αυξημένων τελών εμπο-
ρίας ρύπων. 

Με βάση τα πιο πάνω, οι τιμές
του πετρελαίου φαίνεται ότι θα
συνεχίσουν να συνεισφέρουν
στον πληθωρισμό. Κατά τους επό-
μενους μήνες, πολλά θα εξαρτη-
θούν από τη ζήτηση πετρελαίου
της Κίνας, την παγκόσμια οικο-
νομική ανάπτυξη και τη συμμόρ-
φωση του ΟΠΕΚ στις περικοπές
που ανακοινώθηκαν πρόσφατα.

Ο Ανδρέας Χαραλάμπους και ο Όμη-
ρος Πισσαρίδης είναι οικονομολόγοι.

Προοπτικές στην αγορά πετρελαίου και οικονομικές προεκτάσεις
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Τους τελευταίους μήνες η Κίνα
γνώρισε μια πραγματική παρέ-
λαση από διευθύνοντες συμβού-
λους αμερικανικών κολοσσών,
μεταξύ των οποίων ο Ελον Μασκ
της Tesla και ο Ντέιβιντ Σόλομον
της Goldman Sachs. Κοινό χαρα-
κτηριστικό των επισκέψεων ήταν
ότι τα στελέχη των αμερικανικών
επιχειρήσεων δεν μίλησαν παρά
ελάχιστα για το ταξίδι τους, που
περιορίστηκε σε συναντήσεις με
κυβερνητικούς αξιωματούχους,
τοπικές αρχές και επιχειρήσεις
με τις οποίες συνεργάζονται.

Πολύ σπάνιες ήταν άλλωστε
οι εκδηλώσεις για τους εκπροσώ-
πους του Τύπου, που άλλοτε ήταν
συχνές. Ακόμη και ο Ελον Μασκ,
που φημίζεται για τα αστειάκια
του στο Twitter, υπήρξε ασυνή-
θιστα λακωνικός σχετικά με το
ταξίδι του. Το 2020 γιόρτασε την
παράδοση των πρώτων αυτοκι-
νήτων της Tesla από τη μονάδα
της Σαγκάης χορεύοντας μπροστά
σε δημοσιογράφους. Αυτή τη φο-
ρά δεν είχαν προσκληθεί δημο-
σιογράφοι να καλύψουν την επί-
σκεψη στο εργοστάσιο. Ανάλογη
ήταν η στάση και του Σόλομον.
Το 2019 παραχώρησε συνεντεύ-
ξεις και συμμετείχε σε πολλές εκ-
δηλώσεις. Αυτή τη φορά όμως
είχε μόνον συναντήσεις κεκλει-
σμένων των θυρών με στελέχη
των ρυθμιστικών αρχών, του κρα-
τικού επενδυτικού ταμείου της
Κίνας και ενός πανεπιστημίου.

Στελέχη εμπορικών επιμελη-
τηρίων και εμπορικών ενώσεων
αποδίδουν αυτήν την έλλειψη
ενημέρωσης στο γεγονός ότι οι
σινοαμερικανικές πολιτικές και
εμπορικές σχέσεις έχουν επιδει-
νωθεί στο χειρότερο σημείο που
έχουν γνωρίσει εδώ και πολλές
δεκαετίες. Εξάλλου, η έμφαση
που δίνει ο πρόεδρος Σι Τζινπίνγκ
στην εθνική ασφάλεια και ιδιαι-
τέρως τα μέτρα που έχει λάβει
κατά ορισμένων ξένων επιχειρή-
σεων, εμπνέουν αβεβαιότητα σε
πολλές εταιρείες που ανησυχούν
μήπως έχουν παραβιάσει την κι-
νεζική νομοθεσία. Ο Νόα Φρέιζερ,
γενικός διευθυντής του Επιχει-
ρηματικού Συμβουλίου Καναδά -
Κίνας, επισημαίνει πως οι επιχει-
ρηματίες δεν αναζητούν πλέον
νέες ευκαιρίες, αλλά επικεντρώ-

νονται στο πώς να διατηρήσουν
τις υφιστάμενες συνεργασίες γι’
αυτό και αποφεύγουν τα ΜΜΕ,
τα μεγάλα δείπνα ή τις δημόσιες
τοποθετήσεις. Σύμφωνα, άλλωστε,
με στέλεχος αμερικανικής εμπο-
ρικής ένωσης που προτίμησε την
ανωνυμία, προτού επισκεφτούν
την Κίνα οι διευθύνοντες σύμ-
βουλοι ζήτησαν συμβουλές και
ενημέρωση για το πώς θα μπο-
ρούσε να τους επηρεάσει η διεύ-
ρυνση της κινεζικής νομοθεσίας
περί αντικατασκοπείας. Ζήτησαν
επίσης να ενημερωθούν για το
πώς πρέπει να αντιμετωπίσουν
τους κυβερνητικούς αξιωματού-
χους της Κίνας και τις ερωτήσεις
σχετικά με το ταξίδι τους, καθώς
δεν θα ήταν προς το συμφέρον
τους να μιλήσουν στα ΜΜΕ και
να διακινδυνεύσουν να ερωτη-
θούν σχετικά με τις θέσεις της
Ουάσιγκτον και του Πεκίνου.

Το Εμπορικό Επιμελητήριο της
Ε.Ε. ανέφερε σε ανακοίνωσή του
ότι όσες επιχειρήσεις δραστηριο-
ποιούνται στην Κίνα ήταν ανέ-
καθεν κάπως επιφυλακτικές και
τώρα προσαρμόζονται στις αλλα-
γές που επίκεινται σε κάποιους
ευαίσθητους τομείς. Από την πλευ-
ρά του το κινεζικό υπουργείο Εξω-
τερικών ανέφερε ότι οι πολυά-
ριθμοι επικεφαλής αμερικανικών
επιχειρήσεων που επισκέπτονται
την Κίνα αποτελούν «ψήφο εμ-
πιστοσύνης» στην κινεζική οικο-
νομία. Κι ενώ ο πρόεδρος Μπάιν-
τεν δήλωσε τον περασμένο μήνα
ότι προβλέπει άμεσα βελτίωση
στις «παγωμένες» σχέσεις με το
Πεκίνο, κανείς δεν αμφισβητεί
ότι έχει οξυνθεί η ένταση φέτος
με τις απαγορεύσεις της Ουάσιγ-
κτον στις εξαγωγές τεχνολογίας
μικροεπεξεργαστών.

Είναι, πάντως, γεγονός ότι έπει-
τα από τρία χρόνια περιορισμών
κατά της πανδημίας, που ουσια-
στικά απαγόρευσαν την είσοδο
ξένων στην Κίνα, οι επικεφαλής
αμερικανικών επιχειρήσεων σπεύ-
δουν να την επισκεφτούν. Οπως
σχολιάζει ο Κρίστοφερ Τζόνσον,
πρόεδρος της συμβουλευτικής
China Strategies Group, «η ουσία
είναι πως όποιος δραστηριοποι-
είται στην Κίνα πρέπει να δείχνει
ότι είναι επαρκώς αφοσιωμένος
σε αυτήν».

Ιστορική πρόκληση 
Το χρηματοοικονομικό σύστημα της Ευρωζώ-
νης πέρασε μέσα από μια δύσκολη συγκυρία
καταφέρνοντας όμως να αντισταθεί και να
αποσείσει την εξωτερική απειλή (ΗΠΑ, Ελβε-
τία) η οποία θα μπορούσε εύκολα να μετατρα-
πεί σε κρίση εντός των τειχών. Η περίοδος αυ-
τή κατέδειξε, όμως, και δομικές αδυναμίες του
συστήματος που κατά τα άλλα κρατήθηκε όρ-
θιο. Προς άμεση επίλυση θέματα είναι η ολο-
κλήρωση της τραπεζικής ένωσης που θα οδη-
γήσει στην πανευρωπαϊκή ασφάλιση καταθέ-
σεων ως πλέον αδήριτη ανάγκη. Σε δεύτερο
πλάνο έχουμε την ανάγκη ενοποίησης των
αγορών κεφαλαίων, έτσι ώστε ο κίνδυνος να
είναι πιο ευρεία διεσπαρμένος και άρα πιο
ισορροπημένα αντιμετωπίσιμος. Ο κατακερμα-
τισμός των θεσμών της οικονομίας (τράπεζες,
χρηματιστήρια) συνιστά μια εν δυνάμει απειλή
για την ευρωπαϊκή οικονομία η οποία βιώνει
σε ένα δύσκολο γεωπολιτικό περιβάλλον την
πιο μεγάλη ανταγωνιστική πρόκληση στην νεό-
τερη ιστορία της. 

••••
Καινούργιες οικονομικές
έννοιες 
Το κλίμα, το περιβάλλον, η βιοποικιλότητα και
άλλες παράμετροι που έχουν να κάνουν με την
φύση, αποτελούν καινούργιες οικονομικές έν-
νοιες. Χωρίς κλιματική σταθερότητα δεν μπορεί
να υπάρξει σταθερότητα στις τιμές, καθώς τα
σκαμπανεβάσματα  στο κόστος ενέργειας θα
τείνουν να επηρεάζουν τις τιμές και άρα τον
πληθωρισμό. Η βιοποικιλότητα επηρεάζει τη γε-
ωργία που με τη σειρά της επηρεάζει τις τιμές
των τροφίμων και άρα τον πληθωρισμό. Το ίδιο
ισχύει και για την ποιότητα του εδάφους σε σχέ-
ση με την απόδοση των γεωργικών καλλιεργει-
ών και άρα τις τιμές. Τα είδη που απειλούνται με
εξαφάνιση, οι υδροβιότοποι που χάνονται και τα
επίπεδα του νερού στον πλανήτη που μειώνον-
ται έχουν όλα αρνητικές επιπτώσεις στην οικο-
νομία η οποία λειτουργώντας υπό αυτές τις συν-
θήκες δεν θα μπορέσει ποτέ να προσφέρει στα-
θερότητα των τιμών. 

••••
Πέραν από τις εκποιήσεις 
Δέκα χρόνια μετά την εμφάνιση του προβλήμα-
τος των ΜΕΧ, η κυπριακή οικονομία πέτυχε να
θέσει το πρόβλημα υπό διαχείριση εφαρμόζον-
τας σειρά λύσεων. Σημαντικότερη όλων η «πα-
κετοποίηση» και μεταφορά αυτών των δανείων
εκτός τραπεζικού συστήματος σε εταιρείες ειδι-
κού σκοπού. Αυτές οι εταιρίες μέσα από ανα-
διαρθρώσεις και ανακτήσεις επιχειρούν να
προσδώσουν αξία στα περιουσιακά στοιχεία
που έχουν αποκτήσει από τις τράπεζες. Οι ανα-
κτήσεις μέσω εκποιήσεων σκοντάφτουν σε νο-
μοθετικούς σκοπέλους καθιστώντας το εργα-
λείο λιγότερο αποτελεσματικό από ότι αρχικά
αναμενόταν. Η συζήτηση, όμως, δεν μπορεί να
εξαντλείται στις εκποιήσεις. Μεγάλο ενδιαφέ-

ρον αποκτά και ο δεύτερος πυλώνας που αφορά
στα ρυθμισμένα δάνεια. Αυτά τα δάνεια θα πρέ-
πει να επιδιωχθεί να επιστρέψουν στο τραπεζι-
κό σύστημα ως εξυπηρετούμενα μέσα από συγ-
κεκριμένη διαδικασία για την οποία κανένας δεν
συζητά.  

••••

Νέες συνήθειες 
Η κρίση αγοραστικής δύναμης που κατακλύζει
την Ευρώπη, ως ήταν αναμενόμενο, έχει μετα-
βάλει τις καταναλωτικές συνήθειες των νοικοκυ-
ριών με πρώτη και κύρια την αγορά τροφίμων και
ειδών πρώτης ανάγκης. Στις χώρες που δημοσι-
εύουν στοιχεία και προβαίνουν σε αντίστοιχες
έρευνες, έχουν καταγραφεί συγκεκριμένες τά-
σεις που πιθανόν να βρίσκουν πεδίο εφαρμογής
και σε άλλες χώρες. Κατά κύριο λόγο έχουμε μια
μείωση των επισκέψεων στις υπεραγορές, που
όμως συνοδεύεται από μεγαλύτερη σε σχέση με
πριν δαπάνη ανά επίσκεψη. Άλλες συνήθειες
που έχουν καταγραφεί είναι η μείωση της ζήτη-
σης για online υπηρεσίες αγοράς τροφίμων, η
αύξηση των αγορών σε ιδιωτικές ετικέτες και η
εδραίωση των υπεραγορών χαμηλού κόστους.
Τέλος, τα στοιχεία καταδεικνύουν τη διάθεση
των καταναλωτών να ενταχθούν σε σχέδια επι-
βράβευσης που προσφέρουν εκπτώσεις. 

••••
Παγκόσμια επιβράδυνση 
Η παγκόσμιά οικονομία προβλέπεται να ανα-
πτυχθεί το 2023 με ρυθμό 2,7%, που είναι ο χα-
μηλότερος από την κρίση του 2008 με εξαίρεση
φυσικά το πανδημικό έτος του 2020. Παράλλη-
λα, ο πληθωρισμός αναμένεται πιο επίμονος
από τις αρχικές προβλέψεις, γεγονός που θα
αναγκάσει τις κεντρικές τράπεζες σε περαιτέρω
αυξήσεις των επιτοκίων. Η επιβράδυνση στην
οικονομική ανάπτυξη πέραν των όλων άλλων
ενέχει και τον κίνδυνο για συσσώρευση μεγαλύ-
τερων επιπέδων χρέους από κράτη και επιχει-
ρήσεις, σε μια περίοδο που το κόστος του χρή-
ματος βρίσκεται στα ψηλά. 

Η αύξηση των επιτοκίων και η συνεπακόλουθη σταδιακή επιβράδυνση του δανεισμού
επιβαρύνουν την επενδυτική δραστηριότητα των Κυπρίων. Οι ξένες επενδύσεις φαντάζουν ως η
μόνη διέξοδος.      

H  Λ E Ξ H
Τ Η Σ  Ε Β Δ Ο Μ Α Δ Α Σ

Εξυγίανση
Χρηματοπιστωτικού
Ιδρύματος

Εξυγίανση καλείται η
διαδικασία κατά την
οποία η αρχή εξυγίαν-
σης προχωρεί σε ανα-
διάρθρωση ενός χρημα-
τοπιστωτικού ιδρύματος
μέσω μεθόδων εξυγίαν-
σης, έτσι ώστε να δια-

σφαλιστεί η συνέχιση των βασικών λει-
τουργιών του ιδρύματος, η ενίσχυση
της σταθερότητας και εμπιστοσύνης
στο χρηματοπιστωτικό τομέα, και ο πε-
ριορισμός της επιβάρυνσης των φορο-
λογούμενων, έχοντας ως απώτερο σκο-
πό τη διασφάλιση του δημόσιου συμ-
φέροντος.

Μάριος Χαραλαμπίδης
Καθηγητής Διοίκησης και Οικονομικών 

Cyprus Institute of Marketing / The Cyprus
Business School

Η «σιωπηλή» παρέλαση
επιχειρηματιών στην Κίνα

Η κλιματική
αλλαγή απειλεί
την Ιστορία
Της ΚΑΘΡΙΝ ΠΟΡΤΕΡ

Το εμβληματικό οχυρό της Πουέντ-
ντι-Οκ, μέρος του Τείχους του Ατ-
λαντικού, που σχεδίασε και κατα-
σκεύασε η ναζιστική στρατιωτική
μηχανή στα παράλια της Νορμαν-
δίας, υπέστη τρεις κατολισθήσεις
αυτή την άνοιξη.

Τα οχυρωματικά έργα, στην κο-
ρυφή βράχου ύψους 30 μέτρων,
καταλήφθηκαν με μεγάλο κόστος
σε ζωές στις 6 Ιουνίου 1944 από
άνδρες των ορεινών καταδρομών
του αμερικανικού πεζικού. Πρό-
σφατες πραγματογνωμοσύνες δια-
πίστωσαν νέα σημαντική σπηλαί-
ωση στα βράχια κάτω από το οχυρό,
απειλώντας και πάλι την επιβίωσή
του.

Η κλιματική αλλαγή και η διά-
βρωση καταπίνουν ολοένα και με-
γαλύτερα τμήματα των γαλλικών
ακτογραμμών, θέτοντας ερωτή-
ματα για τη νομή της γης, την
ασφάλεια των κοινοτήτων και τη
βιώσιμη ανάπτυξη. Στις παραλίες
της Νορμανδίας, όπου 150.000
στρατιώτες των Συμμάχων αποβι-
βάσθηκαν απέναντι στα πολυβόλα
των ναζί, η ίδια η ιστορία και η
μνήμη απειλούνται με εξαφάνιση.

«Αν χαθεί η τοποθεσία, θα χαθεί
και η ιστορία του τι συνέβη εδώ»,

λέει ο Σκοτ Ντεζαρντέν, διευθυντής
του αμερικανικού στρατιωτικού
μνημείου της Πουέντ-ντι-Οκ, που
υποδέχεται κάθε χρόνο 900.000
επισκέπτες. Η αρμόδια γαλλική
υπηρεσία έχει καταγράψει περισ-
σότερες από 90 ιστορικές τοποθε-
σίες της απόβασης, συμπεριλαμ-
βανομένων και 44 μουσείων, που
προσελκύουν περισσότερους από
5 εκατομμύρια επισκέπτες τον χρό-
νο.

Τα δύο τρίτα των ακτών της
Νορμανδίας κινδυνεύουν, όμως,
από διάβρωση, με τους ειδικούς
να προβλέπουν ότι η κατάσταση
θα επιδεινωθεί εξαιτίας της ανόδου
της στάθμης των θαλασσών, από
τις εντονότερες καταιγίδες και τις

επικίνδυνες παλίρροιες. «Η παραλία
θα μετατοπισθεί προς την ενδο-
χώρα. Είμαστε σίγουροι γι’ αυτό»,
λέει ο Στεφάν Κοστά, καθηγητής
γεωγραφίας στο Πανεπιστήμιο της
Καν και ειδικός για την κλιματική
αλλαγή στη Νορμανδία. Η γαλλική
κυβέρνηση έχει ήδη αποδεχθεί
την ήττα της. Υστερα από αιώνες
κατασκευής αναχωμάτων και πέ-
τρινων τειχών, οι αρμόδιες υπη-
ρεσίες υιοθέτησαν πλέον φιλοσο-
φία συμβίωσης και προσαρμογής
με τη θάλασσα. Οι κοινότητες στις

παραλίες της απόβασης επεξεργά-
ζονται τώρα σχέδια, στα οποία πε-
ριλαμβάνεται ακόμη και η μετεγ-
κατάστασή τους σε ασφαλέστερα
σημεία.

Για πολλούς, όμως, η εγκατά-
λειψη μιας τόσο ιστορικής τοπο-
θεσίας είναι αδιανόητη. «Οι παρα-
λίες της Νορμανδίας δεν είναι απλά
σύμβολα. Είναι μέρος ενός μύθου.
Ολοι πρέπει να έρθουν εδώ του-
λάχιστον μία φορά στη ζωή τους
για να καταλάβουν τι έγινε στο ση-
μείο αυτό», λέει ο Σαρλ ντε Βαλαβέγ,

δήμαρχος της κωμόπολης Σεν-Μα-
ρί-ντι-Μον, όπου βρίσκεται η πα-
ραλία Γιούτα.

Η προσωπική ιστορία του δη-
μάρχου είναι συνυφασμένη με την
απόβαση. Αμερικανοί αλεξιπτωτι-
στές, που προσγειώθηκαν στο κέν-
τρο του χωριού λίγες ώρες πριν
από την απόβαση, τραυμάτισαν
σοβαρά τον πατέρα του σημερινού
δημάρχου. Ο τραυματίας δέχθηκε
τις πρώτες βοήθειες των αλεξιπτω-
τιστών, οι οποίοι τον μετέφεραν
σε πλοίο-νοσοκομείο. Υστερα από

πέντε χειρουργεία στο Λονδίνο, ο
τραυματίας επέστρεψε στο –απε-
λευθερωμένο πλέον– χωριό του.

Ακόμη, όμως, και αν η γαλλική
κυβέρνηση υποχωρήσει, το κόστος
της σωτηρίας των παραλιών της
Νορμανδίας είναι απαγορευτικό.
Το μηχανικό τμήμα του στρατού
των ΗΠΑ δαπάνησε 6 εκατ. δολάρια
το 2010 μόνο και μόνο για την κα-
τασκευή νέων θεμελίων στα μπούν-
κερ της Πουέντ-ντι-Οκ, βυθίζοντας
τσιμεντένιους ογκόλιθους στη
βάση του βράχου.

Μία από τις 90 ιστορικές τοποθεσίες της απόβασης που έχουν καταγραφεί και προσελκύουν πάνω από 5 εκατ. επισκέπτες ετησίως.

<<<<<<

Επιταχύνει τη διάβρω-
ση των παραλιακών
εδαφών της Γαλλίας
όπου έγινε η απόβαση
στη Νορμανδία, με τα
γερμανικά οχυρά να
κινδυνεύουν να εξα-
φανιστούν.
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«Μακιγιάρουν» το cost to income οι τράπεζες
Οι αυξήσεις των επιτοκίων καλύπτουν ελαφρώς διαχρονικά προβλήματα των κυπριακών πιστωτικών ιδρυμάτων

Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

Οι κυπριακές τράπεζες «κρύβουν»
το πρόβλημα του κόστους προς
τα έσοδα που τις ταλανίζει τουλά-
χιστον για 10 χρόνια, με τον «αέρα»
που τους έχει δώσει η αύξηση των
επιτοκίων. Το διαχρονικό πρόβλη-
μα που έχουν με το μεγάλο κόστος
πρακτικά «μακιγιάρεται» πίσω από
τα μεγάλα κέρδη που προκύπτουν
από τα επιτόκια. Αυτό τουλάχιστον
καταδεικνύουν οι Δείκτες χρημα-
τοοικονομικής σταθερότητας της
Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας
και του Διεθνούς Νομισματικού
Ταμείου που δημοσιεύουν συγ-
κεντρωτικά στοιχεία για τον τρα-
πεζικό τομέα της Κύπρου. Όπως
δείχνουν τα σχετικά στοιχεία, το
κόστος προς τα έσοδα των κυπρια-
κών τραπεζών στο τέλος του 2022
ήταν στο υψηλό 68,7%, το οποίο
ωστόσο σε σύγκριση με το κόστος
προς τα έσοδα των προηγουμένων
τριμήνων, είναι μειωμένο. Χαρα-

κτηριστικά, τον Σεπτέμβριο του
2022 το κόστος προς τα έσοδα των
κυπριακών τραπεζών ανερχόταν
στο 82,7%, τον Ιούνιο του 2022
στο 71,6%, τον Μάρτιο του 2022
στο 75,7% και τον Δεκέμβριο του
2021 στο 71,9%. Όλο το 2021 κυ-
μαινόταν από 73,6% έως και 69,2%,
το 2020 από 60,6% έως και 67,1%
και το 2019 από 62% έως και 72,3%.
Από το 2018 έως και το 2015 κυ-
μαινόταν από 70,9% έως και 35,3%
τον Ιούνιο του 2015 που ήταν μία
τιμή αρκετά χαμηλή.

Τραπεζικοί κύκλοι επισημαί-
νουν πως ο δείκτης του κόστους
προς τα έσοδα θα μειωθεί περαι-
τέρω στα επόμενα δεδομένα που
θα έρθουν ενώπιον της Κεντρικής

Τράπεζας της Κύπρου, λόγω των
μεγάλων κερδών που έχουν προ-
κύψει από τα επιτόκια. Εξηγούν
πως ναι μεν έχουν κάνει κινήσεις
προς τη σωστή κατεύθυνση οι τρά-
πεζες για μείωση του κόστους τους
σε σχέση με προσωπικό και κα-
ταστήματα, ωστόσο, η μείωση που
βλέπουμε και που θα δούμε στους
επόμενους μήνες θα είναι προϊόν
μεγάλων εσόδων και όχι του πε-
ριορισμού των εξόδων τους.

Για να δικαιολογηθούν τα πα-
ραπάνω, θα πρέπει να δούμε τα
στοιχεία των δύο μεγάλων τραπε-
ζών και συγκεκριμένα της υπό
αναφοράς περιόδου. Τα συνολικά
έξοδα της Τρ. Κύπρου για το έτος
2022 ανήλθαν σε 381 εκατ. ευρώ

(σε σύγκριση με 383 εκατ. για το
έτος 2021), μειωμένα κατά 1% σε
ετήσια βάση, εκ των οποίων 50%
αφορούσαν το κόστος προσωπικού
(190 εκατ.), 40% αφορούσε τα άλλα
λειτουργικά έξοδα (153 εκατ.) και
10% αφορούσε τον ειδικό φόρο
επί των καταθέσεων και άλλα τέ-
λη/εισφορές (38 εκατ.). Το κόστος
προσωπικού είχε ανέλθει σε 190
εκατ. για το έτος 2022, σε σύγκριση
με 202 εκατ. για το έτος 2021, μει-
ωμένο κατά 6% σε ετήσια βάση,
ως αποτέλεσμα των Εθελούσιων
Σχεδίων Αποχώρησης Προσωπικού
τα οποία πραγματοποιήθηκαν κατά
το 2022.

Τα συνολικά έξοδα της Ελλη-
νικής Τράπεζας για το 2022 είχαν

ανέλθει στα 351,2 εκατ. και είχαν
σημειώσει αύξηση 33% σε σύγ-
κριση με 263,5 εκατ. ευρώ το 2021.
Η αύξηση στα συνολικά έξοδα
οφειλόταν στα έξοδα αναδιάρθρω-
σης. 

Τα έξοδα αναδιάρθρωσης αν-
τιπροσώπευαν το Σχέδιο Εθελού-
σιας Πρόωρης Αποχώρησης (ΣΕ-
ΠΑ/VEES) και άλλα σχετικά κόστη
ύψους 70,9 εκατ. ευρώ για το έτος
2022. Τα έξοδα προσωπικού του
Ομίλου για το 2022 είχαν ανέλθει
σε 147,2 εκατ. σε σύγκριση με
133,7 εκατ. ευρώ για το 2021, κα-
ταγράφοντας αύξηση ύψους 10%
και αντιπροσώπευαν το 53% (2021:
51%) των συνολικών εξόδων του
Ομίλου.

Στα χαμηλά και το NIM
Μπορεί ο δείκτης του καθαρού

επιτοκιακού περιθωρίου «Net In-
terest Margin» (NIM) στα επόμενα
δημοσιευμένα στοιχεία των επο-
μένων τριμήνων να είναι αυξημέ-
νος λόγω επιτοκίων, ωστόσο έχει
αξία να δούμε που βρισκόταν τον
Δεκέμβριο του 2022. Το καθαρό
επιτοκιακό περιθώριο στις κυπρια-
κές τράπεζες τον Δεκέμβριο του
2022 ήταν στο χαμηλό 1,6%, τον
Σεπτέμβριο του 2022 στο 1,5%,
τον Ιούνιο του ίδιου χρόνου στο
1,4% και τον Μάρτιο ξανά στο
1,4%. Το 2021 κυμαινόταν στο
1,5% - 1,6%, το 2020 στο 1,8% -
1,9%, το 2019 στο 1,9% - 2% και
το 2018 στο 1,8% - 2,3%. Τα πα-

ραπάνω δεδομένα είναι πολύ χα-
μηλά για μία τράπεζα και έτσι οι
συγκυρίες των επιτοκίων θα «ωραι-
οποιήσουν» για ακόμα μία φορά
προβληματικούς δείκτες που υπάρ-
χουν στο κυπριακό τραπεζικό σύ-
στημα. Δηλαδή θα γίνει κάτι αν-
τίστοιχο στις κυπριακές τράπεζες
όπως αναμένεται και για τις ελλη-
νικές. Την προηγούμενη εβδομάδα
σε έκθεσή τους οι αναλυτές της
Goldman Sachs σημείωναν πως,
τα υψηλότερα επιτόκια και η πιο
αργή μετάβαση από τις καταθέσεις
όψεως προς τις προθεσμιακές,
αναμένεται να υποστηρίξουν κατά
90 μονάδες βάσης περίπου, την
περαιτέρω διεύρυνση του καθαρού
επιτοκιακού περιθωρίου (NIM) για
τις ελληνικές τράπεζες έως το 2023. 

Στα αποτελέσματα της Τράπε-
ζας Κύπρου για το 2022 το NIM
είχε ανέλθει σε 1,65% (σε σύγκριση
με 1,45% για το έτος 2021), το
οποίο είχε επηρεαστεί ήδη θετικά
από την αύξηση των επιτοκίων.

Το καθαρό επιτοκιακό περιθώριο
για το δ΄ τρίμηνο 2022 είχε ανέλθει
σε 2,36%, αυξημένο κατά 83 μ.β.
σε τριμηνιαία βάση, αύξηση η
οποία είχε αποδοθεί στην επανα-
τιμολόγηση των ρευστών περιου-
σιακών στοιχείων και δανείων.

Το καθαρό επιτοκιακό περιθώ-
ριο της Ελληνικής για το 2022 είχε
ανέλθει σε 1,60% σε σύγκριση με
1,52% για το έτος 2021. Το καθαρό
επιτοκιακό περιθώριο είχε επηρε-
αστεί ήδη θετικά από την αύξηση
στα καθαρά έσοδα από τόκους,
παρά την αύξηση του μέσου όρου
των τοκοφόρων περιουσιακών
στοιχείων και τα ψηλότερα έξοδα
από τόκους σε δανειακό χαρτο-
φυλάκιο.

Τα υψηλότερα επιτόκια αναμένεται να υποστηρίξουν την περαιτέρω διεύρυνση του καθαρού επιτοκιακού περιθωρίου.

<<<<<<

Το καθαρό επιτοκιακό
περιθώριο (NIM) στις
κυπριακές τράπεζες τον
Δεκέμβριο του 2022
ήταν στο χαμηλό 1,6%.

<<<<<<

Το κόστος προς τα 
έσοδα των κυπριακών
τραπεζών στο τέλος 
του 2022 ήταν στο υψη-
λό 68,7%, 

Η τεχνητή νοημοσύνη (AI) και οι
εφαρμογές της εξελίσσονται με
αλματώδεις ρυθμούς και διεισ-
δύουν ολοένα και περισσότερο
στην καθημερινότητά μας. Σήμερα
σημείο αναφοράς αποτελούν οι
εφαρμογές AI, που απ’ ό,τι φαίνεται
ήρθαν για να αλλάξουν ή και να
ανατρέψουν ισορροπίες και νόρμες
σε νευραλγικούς τομείς, όπως στις
επενδύσεις, την αξιολόγηση ρί-
σκου, αλλά και την πρόληψη απά-
της στις συναλλαγές.  

Σύμφωνα με το Forbes, το 70%
των οικονομικών εταιρειών χρη-
σιμοποιεί ήδη τεχνητή νοημοσύνη
για να προβλέπει θέματα σχετικά
με την πρόγνωση πιστωτικού ρί-
σκου και να ανιχνεύει απάτες. Ει-
δικά στο θέμα της εξαπάτησης κα-
ταναλωτών, που στην Ελλάδα είναι
πλέον ένα τεράστιο κοινωνικό και
ηθικό πρόβλημα για το οποίο συ-
νυπεύθυνες είναι και οι τράπεζες,
η JPMorgan Chase ήδη χρησιμο-
ποιεί εφαρμογές ανίχνευσης απά-
της. Συγκεκριμένα, μέσω ενός αλ-
γορίθμου αποστέλλει λεπτομέρειες
συναλλαγών με πιστωτικές κάρτες

σε κέντρα δεδομένων, τα οποία
και αποφασίζουν εάν πρόκειται
για απάτη.   

Φυσικά, ένα τόσο επαναστατικό
εργαλείο δεν θα μπορούσε να
αγνοήσει το πλέον επιτακτικό και
φλέγον ζήτημα του 21ου αιώνα:
αυτό της κλιματικής αλλαγής και
της βιώσιμης ανάπτυξης.   

Παραδοσιακά, φορείς αξιολό-
γησης κριτηρίων ESG, όπως για
παράδειγμα η Moody’s, βασίζονταν
σε αναλυτές για την αναγνώριση
και αξιολόγηση δεδομένων. Ωστό-
σο, με σκοπό να αντιμετωπίσουν
αποτελεσματικά τεράστιους όγ-
κους δεδομένων που μπορούν να
είναι ουσιώδεις για την επένδυση
με κριτήρια ESG, σήμερα πλέον
έχουν υιοθετήσει υπολογιστικούς
αλγορίθμους που μπορούν να αυ-
τοματοποιήσουν πολύπλοκες ερ-
γασίες και να αναλύσουν πληρο-
φορίες με γρήγορη ταχύτητα. Για
παράδειγμα, η RepRisk χρησιμο-
ποιεί καθημερινά τα μέσα ενημέ-
ρωσης ως πηγές πληροφοριών,
λαμβάνει υπόψη τις εταιρικές ανα-
κοινώσεις και άλλα νέα για την

αξιολόγηση ESG, ενώ άλλες πλατ-
φόρμες χρησιμοποιούν τα δεδο-
μένα από τις εκθέσεις βιώσιμης
ανάπτυξης.  

Συγκεκριμένα, η τεχνητή νοη-
μοσύνη ήδη χρησιμοποιείται ευ-
ρέως στα εξής: 
Συλλογή και ανάλυση δεδομένων:
Μειώνεται σημαντικά ο χρόνος
συλλογής και ανάλυσης τεράστιων
ποσοτήτων δεδομένων. Αυτό βοη-
θάει τους επενδυτές να κατανοή-
σουν τις τάσεις της αγοράς, τις
προτιμήσεις των καταναλωτών
και τις προβλέψεις ανάπτυξης των
εταιρειών.  

Πρόβλεψη αγορών και επενδυτικών
αποφάσεων: Οι τάσεις των αγορών
προβλέπονται μέσω αλγορίθμων
μηχανικής μάθησης και νευρωνι-
κών δικτύων, δίνοντας τη δυνα-
τότητα στους επενδυτές να λαμ-

βάνουν πιο ενημερωμένες απο-
φάσεις.
Μετρήσεις επιδόσεων ESG: Η αξιο-
ποίηση αλγορίθμων μηχανικής μά-
θησης επιτρέπει την ανάλυση ιστο-
ρικών δεδομένων και δεδομένων
πραγματικού χρόνου, δίνοντας την
ευκαιρία σε επενδυτές και οργα-
νισμούς να μετρούν και να συγ-
κρίνουν τις επιδόσεις ESG μεταξύ
εταιρειών, κλάδων και περιοχών.  

Η αμερόληπτη συλλογή και χρή-
ση των δεδομένων είναι ένα από
τα πλέον σημαντικά ζητήματα προ-
βληματισμού. Η Google, έχοντας
αντιληφθεί αυτόν τον κίνδυνο, δη-
λώνει ότι προσπαθεί να διδάξει
στους προγραμματιστές τις εκτι-
μήσεις περί δικαιοσύνης κατά την
κατασκευή, αξιολόγηση και ανά-
πτυξη μοντέλων τεχνητής νοημο-
σύνης και μηχανικής μάθησης. Ενα
δεύτερο ζήτημα είναι αυτό της δια-
φάνειας στη λήψη αποφάσεων. Οι
αλγόριθμοι της τεχνητής νοημο-
σύνης θεωρούνται μαύρα κουτιά,
επειδή δεν παρέχουν διαφάνεια
στη διαδικασία λήψης αποφάσεων.  

Μείζον είναι και το ζήτημα της

ασφάλειας και της ιδιωτικότητας.
Η πρόσβαση σε ευαίσθητα δεδο-
μένα, όπως προσωπικές πληροφο-
ρίες, οικονομικά αρχεία ή δεδομένα
ιδιοκτησίας της εταιρείας, προ-
ϋποθέτει τον σχεδιασμό ισχυρών
μέτρων ασφαλείας για την απο-
τροπή μη εξουσιοδοτημένης πρό-
σβασης ή παραβίασης δεδομένων.
Εν κατακλείδι, ενώ οι επενδυτικές
αποφάσεις και ESG ratings βασι-
σμένες σε τεχνητή νοημοσύνη πι-
θανώς δεν θα αντικαταστήσουν
πλήρως τους αναλυτές στο άμεσο
μέλλον, αποτελούν ένα πολύ χρή-
σιμο συμπληρωματικό εργαλείο
που συμβάλλει στις προγνώσεις
και βελτιώνει σημαντικά την κα-
τανόηση των αποτελεσμάτων αξιο-
λόγησης (ESG ratings), που πλέον
γίνονται σε καθημερινή βάση αφού
έχει λυθεί το θέμα της επεξεργασίας
τεράστιας ποσότητας δεδομένων.  

Ο κ. Νίκος Αυλώνας είναι πρόεδρος
του Κέντρου Αειφορίας (CSE), επι-
σκέπτης καθηγητής στο Οικονομικό
Πανεπιστήμιο Aθηνών (IMBA) και το
Πανεπιστήμιο του Ιλινόι - Σικάγο.

<<<<<<

Το 70% των οικονομι-
κών εταιρειών χρησιμο-
ποιεί ήδη τεχνητή νοη-
μοσύνη για την πρόγνω-
ση πιστωτικού ρίσκου
και την ανίχνευση 
απάτης.

Η JPMorgan Chase ήδη χρησιμοποι-
εί εφαρμογές ανίχνευσης απάτης.
Μέσω ενός αλγορίθμου αποστέλλει
λεπτομέρειες συναλλαγών με κάρ-
τες σε κέντρα δεδομένων, τα οποία
και αποφασίζουν εάν πρόκειται για
απάτη.

Α Ρ Θ Ρ Ο / Του ΝΙΚΟΥ ΑΥΛΩΝΑ

Τεχνητή νοημοσύνη, επενδυτικές αποφάσεις και ESG   



Kυριακή 11 Ιουνίου 2023Ε Π Ι Κ Α Ι Ρ Ο Τ Η ΤΑ4 l     Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η

Της ΜΑΡΊΑΣ ΗΡΑΚΛΈΟΥΣ

Για χρονιά χωρίς καλοκαίρι στην Ευ-
ρώπη κάνουν λόγο οι εθνικές υπη-
ρεσίες μετεωρολογίας της νότιας
Ευρώπης και των κρατών της Με-
σογείου τις τελευταίες μέρες. Ευ-
ρισκόμενοι ήδη, στο πρώτο δεκαή-
μερο Ιουνίου, μπορεί κανείς να δια-
πιστώσει ότι ο καιρός παραμένει
άστατος, με θερμοκρασίες χαμη-
λότερες για την εποχή, βροχερές
μέρες και αυξημένα επίπεδα σκόνης
στην ατμόσφαιρα. Το πιο πάνω σκη-
νικό, θα κρατήσει και τις επόμενες
ημέρες σύμφωνα με εκτιμήσεις της
μετεωρολογικής υπηρεσίας, και δεν
αφήνει ανεπηρέαστο τον τομέα του
τουρισμού. Από την τελευταία ευ-
ρωπαϊκή έρευνα προκύπτει ότι, πο-
σοστό 30% επιλέγει προορισμό λαμ-
βάνοντας υπόψη το κατά πόσο επι-
κρατούν ευνοϊκές καιρικές συνθή-
κες.Για παράδειγμα,όσοιεπιλέγουν
διακοπές ηλίου και θάλασσας, δεν
αναμένεται νακάνουν την κράτηση
τους σε περιοχέςμε άστατες καιρικές
συνθήκες.Γενικότερα, οτουρισμός,
χαρακτηρίζεται ως ένας τομέας ιδι-
αίτερα ευαίσθητος σε αλλαγές και
επηρεάζεται σημαντικά από εξω-
γενείς συνθήκες –στην προκειμένη
περίπτωση από την κλιματική αλ-
λαγή. Τίθεται λοιπόν ένα ερώτημα.
Πόσο έτοιμοι είμαστε για διαχείριση
επικείμενων αλλαγών στη συμπε-
ριφορά των ταξιδιωτών;

Κριτήριο για ταξίδια
Βεβαίως η επίδραση του καιρού

στην επιλογή του προορισμού δεν
είναι κάποιο αυθαίρετο συμπέρα-
σμα, αλλά προκύπτει και με βάση
ευρήματα πρόσφατων ερευνών.
Συγκεκριμένα, πρόσφατη έρευνα
του  European Travel Commission
κατέδειξε ότι αυξάνεται η ευαισθη-
τοποίηση των ταξιδιωτών για τις
καιρικές συνθήκες του προορισμού
που επιλέγουν σε ποσοστό 30%. Η
έρευνα έδειξε επίσης ότι το 21%
του δείγματος, προτεραιοποιεί τους
προορισμούς με κριτήριο το πόσο
προστατεύουν τη φυσική και πο-
λιτιστικήτους κληρονομιάκαι βάσει
το περιβαλλοντικό αποτύπωμα του
ταξιδιού. Για παράδειγμα, μερίδα
ταξιδιωτών αποφεύγει να ταξιδεύει
με αεροπλάνα και πλοία, έτσι επι-
λέγει πιο κοντινούς προορισμούς.
Έδαφος κερδίζουν την ίδια ώρα
και τα ταξίδια εκτός περιόδου αιχ-
μής. Για παράδειγμα, φέτος περισ-
σότεροι Ευρωπαίοι έχουν προγραμ-
ματίσει ταξίδια την περίοδο της
άνοιξης και αρχές καλοκαιριού, με
τα ταξίδια την περίοδο μεταξύ Απρι-
λίου και Μαΐου να σημειώνουν αύ-
ξηση 6% σε σχέση με το 2022. Ση-
μαντική ενίσχυση αφίξεωνσε σχέση
με το 2022 είχαμε και στην Κύπρο
τους δύο προηγούμενους μήνες.
Από εδώ και πέρα ήδη εκφράζεται
κάποιος προβληματισμός για ενδε-
χόμενη επιβράδυνση του ρυθμού
των κρατήσεων. Αυτή η εκτίμηση
αποτυπώνεται και στα ευρήματα
της έρευνας, βάσει των οποίων η
ζήτηση για ταξίδια την περίοδο Αυ-
γούστου και Σεπτεμβρίου μειώνεται
κατά 9% σε σχέση με πέρσι, σε μια
προσπάθεια των ταξιδιωτών να
αποφύγουν την αυξημένη τουρι-

στική κίνηση και την πολυκοσμία
σε περίοδο αιχμής καθώς επίσης
και τα κύματα καύσωνα.

Επιμήκυνση σεζόν
Για το θέμα μίλησε στην «Κ» ο

υφυπουργός Τουρισμού Κώστας
Κουμής, ο οποίος επισήμανε ότι η
κλιματική αλλαγή είναι ένα ζήτημα
που απασχολεί την Κύπρο –και όχι
μόνο– ενώ τόνισε την ανάγκη λήψης
μέτρων. Το υφυπουργείο Τουρισμού
προγραμματίζει τον προσεχή Οκτώ-
βριο σχετικό συνέδριο το οποίο
αφορά την κλιματική αλλαγή, τις
επιπτώσεις της καθώς και μέτρα
διαχείρισης της κατάστασης και
ενίσχυσης της βιώσιμης ανάπτυξης.
Το συνέδριο γίνεται σε συνεργασία
με τον Κυπριακό Σύνδεσμο Αειφό-
ρου Τουρισμού. Πέραν τούτου, ο
κ. Κουμής ανέφερε ότι το υφυπουρ-
γείο επιδιώκει την επιμήκυνση της
τουριστικής σεζόν και την προβολή
του προορισμού είτε στην αρχή
είτε στο τέλος της καλοκαιρινής
περιόδου. Την ίδια ώρα ανέφερε
ότι, προωθούνται και άλλες μορφές
τουρισμού, όπως τουρισμός υπαί-
θρου ώστε αφενός να αποκτήσουν
και αυτές οι περιοχές δυναμική και
αφετέρου να επιτευχθεί η χωρική
επέκταση του τουρισμού ως μέτρο

πρόληψης για το φαινόμενο του
υπερτουρισμού. Όπως ανέφερεαπό
την πλευρά του ο πρόεδρος του
Συνδέσμου Αειφόρου Τουρισμού
Φίλιππος Δρουσιώτης, ο τομέας του
τουρισμού επηρεάζει σημαντικά
την κλιματική αλλαγή, είτε μέσω
της εκπομπής ρύπων από τις αε-
ρομεταφορές, το φαινόμενο του
foοd waste καθώς και της πλαστικής
ρύπανσης. Επισήμανε επίσης ότι
η αλλαγή του κυπριακού κλίματος
στην προκειμένη περίπτωση, θα
επιφέρει αλλαγές στη βιοποικιλό-
τητα του τόπου με ό,τι αυτό συνε-

πάγεται για το περιβάλλον αλλά και
την ελκυστικότητα του προορισμού.
Υπάρχει ανάγκη, τόνισε,να βρεθούν
λύσεις προκειμένου η Κύπρος να
μπορέσει να ανταγωνιστεί προορι-
σμούς όπως η Τουρκία και η Αίγυ-
πτος, οι οποίες δεν εφαρμόζουν πε-
ριβαλλοντικές πολιτικές της Ε.Ε.
και ως εκ τούτου έχουν την ευελιξία
να είναι πιο οικονομικοί, έστω και
βραχυπρόθεσμα.

Η εθνική στρατηγική
Οι αλλαγές που επιφέρει η κλι-

ματική αλλαγή στη ζήτηση για τα-

ξίδια και προορισμούς θα πρέπει
σαφώς να τύχουν διαχείρισης και
μέσα από την Εθνική Στρατηγική
Τουρισμού. Στο υφιστάμενο κείμενο
στρατηγικής αναφέρεται ότι η χρή-
ση αεροπλάνων ή κρουαζιερόπλοι-
ων τυγχάνει ολοένα και μεγαλύτε-
ρης επίκρισης ανά το παγκόσμιο,
λόγω της συμβολής στην αύξηση
των εκπομπών αερίων διοξειδίου
του άνθρακα (CO2). Ιδιαίτερα, για
ένα νησί όπως η Κύπρος το οποίο
είναι μόνο προσβάσιμο από τον
αέρα και τη θάλασσα, η σύνδεση
αυτή θα μπορούσε να έχει ιδιαίτερα

αρνητικό αντίκτυπο στην «εικόνα»
του προορισμού. Περισσότερο από
ποτέ, οι ταξιδιώτες θέλουν να αι-
σθάνονται ότι, παρά την αναπό-
φευκτη επιβάρυνση του περιβάλ-
λοντος λόγω εκπομπής αερίων διο-
ξειδίου του άνθρακα (CO2) κατά
τη διάρκεια των ταξιδιών τους, επι-
σκέπτονται τουλάχιστον έναν προ-
ορισμό που χαρακτηρίζεται από
περιβαλλοντική ευαισθησία. Ως εκ
τούτου, καλεί όλους τους τουριστι-
κούς φορείς να αναλάβουν δράση
ώστε να μετατραπεί η Κύπρος σε
ένα από τους πιο αειφόρους προ-
ορισμούς στην περιοχή. Η βιωσι-
μότητα στον τουρισμό είναι προ-
τεραιότητα και για τη νέα αναθε-
ωρημένη στρατηγική η οποία ετοι-
μάζεται από το αρμόδιο υφυπουρ-
γείο. Από τις πρώτες αναφορές του
νυν υφυπουργού κ. Κουμή,  ήταν
ότι η βιωσιμότητα και η αειφορία
στον τουρισμό θα έχουν πρωταρ-
χικό ρόλο στη νέα στρατηγική. Μά-
λιστα, έχει δημιουργηθεί εντός του
υφυπουργείου, διατμηματική επι-
τροπή η οποία ασχολείται με τη
βιώσιμη ανάπτυξη και την αειφορία
και που προωθεί αυτή την κατεύ-
θυνση σε ενέργειες και projects.
Σύμφωνα με τελευταία ενημέρωση,
η διαδικασία επικαιροποίησης της
στρατηγικής αναμένεται να ολο-
κληρωθεί περί τα τέλη του 2023
και ακολούθως θα παρουσιαστεί.
Στο μεταξύ, τονίζεται ως ένα θετικό
βήμα το τελευταίο σχέδιο για virtual
net billing, που επιτρέπει την εγ-
κατάσταση φωτοβολταϊκών συ-
στημάτων σε τεμάχιο γης εκτός
περιοχής της επιχείρησης, κάτι
που θα επωφελήσει σημαντικά,
όπως ανέφερε ο υφυπουργός, τις
ξενοδοχειακές μονάδες και θα τις
καταστήσει πιο ανταγωνιστικές. 

Εκτιμήσεις Κομισιόν
Σε κείμενο της Ευρωπαϊκή Επι-

τροπής για την κλιματική αλλαγή
αναφέρεται ξεκάθαρα ότι οι οικο-
νομικές συνέπειες της κλιματικής
αλλαγής μπορεί να είναι μεγάλες
για τις περιφέρειες στις οποίες ο
τουρισμός είναι σημαντικός. Επι-
σημαίνεται ότι η καταλληλότητα
της νότιας Ευρώπης ως τουριστικού
προορισμού προβλέπεται να μει-
ωθεί σημαντικά κατά τους βασικούς
θερινούς μήνες, αλλά να βελτιωθεί
σε άλλες εποχές. Την ίδια ώρα, η
κεντρική Ευρώπη προβλέπεται να
αυξήσει την τουριστική της ελκυ-
στικότητα καθ’ όλη τη διάρκεια

του έτους, ενώ θα επηρεαστούν
αρνητικά τα χειμερινά αθλήματα
σε πολλές περιοχές. Στο ίδιο κεί-
μενο αναφέρεται ότι, η περιοχή
της Μεσογείου έχει υποστεί ση-
μαντικές επιπτώσεις τις τελευταίες
δεκαετίες ως αποτέλεσμα της μεί-
ωσης των βροχοπτώσεων και της
αύξησης της θερμοκρασίας, οι οποί-
ες αναμένεται να επιδεινωθούν
καθώς το κλίμα εξακολουθεί να
μεταβάλλεται. Κύριες επιπτώσεις
είναι, η μείωση της διαθεσιμότητας
νερού και της απόδοσης των καλ-
λιεργειών, οι αυξανόμενοι κίνδυνοι
ξηρασίας και απώλειας βιοποικι-
λότητας, οι δασικές πυρκαγιές και
οι καύσωνες. Η αύξηση της απο-
δοτικότητας της άρδευσης στη γε-
ωργία μπορεί να μειώσει σε κάποιο
βαθμό την κατανάλωση ύδατος,
αλλά δεν θα είναι επαρκής για να
αντισταθμίσει τις αυξήσεις της
υδατικής καταπόνησης που προ-
καλούνται από το κλίμα. Επιπλέον,
ο τομέας της υδροηλεκτρικής ενέρ-
γειας θα επηρεαστεί όλο και πε-
ρισσότερο από τη χαμηλότερη δια-
θεσιμότητα νερού και την αυξα-
νόμενη ζήτηση ενέργειας, ενώ η
τουριστική βιομηχανία θα βρεθεί
αντιμέτωπη με λιγότερο ευνοϊκές
συνθήκες το καλοκαίρι. 

<<<<<<

Τον Οκτώβριο προ-
γραμματίζεται συνέ-
δριο για την κλιματική
αλλαγή, τις επιπτώσεις
της, και μέτρα διαχείρι-
σης της κατάστασης και
ενίσχυσης της βιώσιμης
ανάπτυξης.

Ο άστατος καιρός αναστατώνει τον τουρισμό
Τρεις στους δέκα Ευρωπαίους επιλέγουν τον προορισμό τους με βάση τις καλές καιρικές συνθήκες που επικρατούν

Οι αλλαγές που επιφέρει η κλιματική αλλαγή στη ζήτηση για ταξίδια και
προορισμούς, θα πρέπει σαφώς να τύχουν διαχείρισης και μέσα από την
Εθνική Στρατηγική Τουρισμού.

Στην «Κ» μίλησε ο διευθυντής
της Μετεωρολογικής Υπηρεσίας
Κλεάνθης Νικολαΐδης ο οποίος
περιέγραψε τις καιρικές αλλαγές
του φετινού καλοκαιριού σε σχέ-
ση με πέρσι και τα αίτια αυτών.
Κατ’ αρχάς, φέτος το καλοκαίρι
μας θα είναι σχετικά ήπιο και
κανονικό στην περιοχή της Με-
σογείου. Όσον αφορά την Κύπρο,
συγκεκριμένα, φαίνεται ότι οι
θερμοκρασίες θα είναι κανονικές
για την εποχή, χωρίς να σημαίνει
ότι κάποιες ακολουθίες ημερών

οι θερμοκρασίες δεν θα ξεφεύ-
γουν πάνω από το κανονικό.
Όπως ανέφερε, αυτό το οποίο
διαφοροποιεί φέτος το καλοκαίρι
είναι ότι ίσως θα έχουμε διαστή-
ματα βροχής, η οποία προέρχεται
λόγω χαμηλής πίεσης της ατμό-
σφαιρας. Οι διαθέσεις του καιρού
φάνηκαν από τους προηγούμε-
νους τρεις μήνες οι οποίοι ήταν
μήνες με βροχόπτωση πάνω από
την κανονική και αρκετές υφέσεις
–φαινόμενο το οποίο αναμένεται
περισσότερο κατά τη διάρκεια

του χειμώνα και όχι της άνοιξης.
Η βροχή, λοιπόν, θα είναι ένα
χαρακτηριστικό το οποίο θα αν-
τιμετωπίσουμε κατά τη διάρκεια
του καλοκαιριού. Τουλάχιστον
έτσι φαίνεται από την τάση του
καιρού. Ήδη προβλέπεται ότι το
επόμενο Σαββατοκύριακο ο και-
ρός μας θα επηρεαστεί από νέα
ύφεση στην περιοχή. Ήπιο κα-
λοκαίρι λοιπόν, χωρίς πολλές ζέ-
στες και με περισσότερες βροχές
προβλέπεται το φετινό. Πού οφεί-
λεται όμως αυτό; Σύμφωνα με

τον κ. Νικολαΐδη, ένας από τους
βασικότερους λόγους είναι η αύ-
ξηση της θερμοκρασίας στην
επιφάνεια της θάλασσας στην
περιοχή του Ειρηνικού Ωκεανού,
στις δυτικές ακτές του Περού
και του Μεξικού, λόγω της επι-
κράτησης του φαινομένου El
Ni o αντί του φαινομένου La
Ni a. Συνήθως οι περίοδοι αυτοί
μεταλλάσσονται και διαρκούν
2-3 έτη η καθεμιά. Όλα αυτά επι-
συμβαίνουν και εντάσσονται στα
πλαίσια της κλιματικής αλλαγής. 

Χωρίς πολλούς καύσωνες αλλά με βροχή

Η ζήτηση για ταξίδια την περίοδο Αυγούστου και Σεπτεμβρίου μειώνεται κατά 9% σε σχέση με πέρσι, ώστε να αποφευχθούν φαινόμενα υπερτουρισμού και τα κύματα καύσωνα.

Πρωτιά στις 
γαλάζιες σημαίες
Η πρωτιά της Κύπρου στην καθα-
ρότητα των νερών κολύμβησης
μόνο θετικά μπορεί να αποτιμη-
θεί. Συγκεκριμένα, η Κύπρος κα-
τατάσσεται στην πρώτη θέση μαζί
με τη Μάλτα και το Λουξεμβούργο
με 79 παραλίες της να εξασφαλί-
ζουν γαλάζια σημαία –καθώς και η
Μαρίνα Αγίας Νάπας και Λεμε-
σού. Συγκεκριμένα, η Κύπρος
λαμβάνει ποσοστό συμμόρφωσης
99,2%, με τα 119 από τα 120 ση-
μεία νερών κολύμβησης να χαρα-
κτηρίζονται ως εξαιρετικής ποι-
ότητας, ενώ ένα σημείο δεν έχει
λάβει ταξινόμηση ακόμη, λόγω
περιορισμένου αριθμού δειγμα-
τοληψιών. Σχολιάζοντας σχετικά ο
υφυπουργός Τουρισμού Κώστας
Κουμής χαρακτήρισε ευχάριστο
το γεγονός ότι κάθε χρόνο παρου-
σιάζουμε νέες παραλίες: «Και εί-
ναι ευχάριστο ότι υπάρχουν κάθε
χρόνο νέες παραλίες που κατα-
φέρνουν και παίρνουν την επι-
βράβευση, και είναι ένας θεσμός
τον οποίο προγραμματίζουμε ως
υφυπουργείο Τουρισμού να προ-
βάλουμε ως μία χώρα η οποία κα-
τέχει ένα τόσο μεγάλο αριθμό γα-
λάζιων σημαιών αλλά και τα καθα-
ρά νερά της Μεσογείου». Επισή-
μανε ότι το γεγονός, προβάλλεται
στην εκστρατείες προώθησης της
Κύπρου στο εξωτερικό.
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ΠΡΟΩΘΗΤΙΚΗ ΕΝΕΡΓΕΙΑ

Με μια επαναστατική κίνησή της, η payabl.
ανατρέπει τα δεδομένα στον κλάδο παροχή
υπηρεσιών πληρωμών, έχοντας λανσάρει
μια πρωτοποριακή λύση τερματικών POS
(point-of-sale) για κατ’ ιδίαν πληρωμές. Η
νέα αυτή υπηρεσία της παγκόσμιας εταιρείας
πληρωμών, εγκαινιάζετε πρώτα από την
Κύπρο με στόχο τη σταδιακή επέκταση της
και σε άλλες αγορές, επιδιώκοντας έτσι να
συμβάλει στον ψηφιακό μετασχηματισμό
του τρόπου αποδοχής, διαχείρισης και εκ-
καθάρισης συναλλαγών με κάρτες από τις
επιχειρήσεις του εμπορίου. Με τα τερματικά
POS της payabl., επιχειρήσεις ανεξαρτήτου
μεγέθους μπορούν τώρα να βελτιστοποιήσουν
και να εκσυγχρονίσουν τις διαδικασίες τους,
δεχόμενοι συναλλαγές που πραγματοποι-
ούνται με Visa και Mastercard, καθώς και
ψηφιακά πορτοφόλια όπως Google και Apple
Pay. Αυτό σημαίνει, μια πιο απρόσκοπτη εμ-
πειρία πληρωμής για τους πελάτες και έναν
πιο εύκολο τρόπο για τις επιχειρήσεις να
διαχειρίζονται τις συναλλαγές τους, τόσο
διαδικτυακά, όσο και κατ’ ιδίαν.

Την ίδια ώρα, οι επιχειρήσεις που επι-
λέγουν έναν μόνο πάροχο (all-in-one) για
το POS και το ηλεκτρονικό εμπόριο μπορούν
να βελτιστοποιήσουν περαιτέρω τις διαδι-
κασίες τους, καθώς έχουν μεταξύ άλλων
το πλεονέκτημα της απλοποίησης της επε-
ξεργασίας πληρωμών, της ενίσχυσης της
ασφάλειας και της δυνατότητας προσφοράς
ποικιλίας μεθόδων πληρωμής. Πιο συγκεκριμένα, οι
επιχειρήσεις μπορούν να αξιοποιήσουν μια σειρά από
πλεονεκτήματα:
l Να απλοποιήσουν σημαντικά τη διαχείριση και την εκ-
καθάριση των συναλλαγών τους, εξοικονομώντας χρόνο

και χρήμα, επιτρέποντάς τους να επικεν-
τρωθούν σε άλλους τομείς της λειτουργίας
τους.
lΤους προσφέρονται ασφαλιστικές δικλίδες
για πρόληψη απάτης, κρυπτογράφηση και
συμμόρφωση PCI, που μπορούν να βοη-
θήσουν τις επιχειρήσεις να προστατεύσουν
τα δεδομένα πληρωμών των πελατών τους. 
l Μπορούν να αποκτήσουν πρόσβαση σε
ένα ευρύ φάσμα μεθόδων πληρωμής, όπως
πιστωτικές και χρεωστικές κάρτες, και πλη-
ρωμές μέσω κινητού. Έτσι οι επιχειρήσεις
μπορούν να ανταποκριθούν σε ένα ευρύτερο
φάσμα προτιμήσεων των πελατών για πλη-
ρωμές.

Σχολιάζοντας την εξέλιξη, η Ugne Bu-
raciene, Group CEO ανέφερε: «Με την
προσθήκη των τερματικών POSτης payabl.,
διαθέτουμε πλέον μια ολοκληρωμένη
γκάμα προϊόντων υποστηρίζοντας αρμονικά
την επεξεργασία συναλλαγών με κάρτες
που οι καταναλωτές έχουν στην κατοχή
τους τη δεδομένη στιγμή ή και όχι. Αυτό
επιτρέπει στους εμπόρους να διατηρούν
μια ενοποιημένη και ολοκληρωμένη πλατ-
φόρμα καλύπτοντας όλα τα κανάλια πω-
λήσεων, διασφαλίζοντας έτσι την άνεση
και αποτελεσματικότητα στις εργασίες
τους».

«Αυτή η περίοδος, αποτελεί ένα συναρ-
παστικό ορόσημο για εμάς, καθώς λανσά-
ρουμε τα νέα τερματικά POS της payabl.

και επεκτείνουμε την παρουσία μας στον πολυκαναλικό
χώρο πληρωμών (omnichannel)», σημειώνει ο Θεόδωρος
Χατζηστυλλής, HeadofAcquiring& CyprusCountryMa-
nagerτης payabl. προσθέτοντας ότι «το νέο μας προϊόν,
αποτελεί ακόμη ένα κρίσιμο βήμα στη στρατηγική ανά-

πτυξης της εταιρείας μας που ευθυγραμμίζεται με την
αποστολή μας να ενδυναμώνουμε τους εμπόρους στην
πορεία ανάπτυξης των επιχειρήσεων τους». Όπως επε-
σήμανε oκ. Χατζηστυλλής, «το λανσάρισμα των τερματικών
POS της payabl. γίνεται πρώτα στην Κύπρο, ωστόσο,
είναι μόνο το πρώτο στάδιο των φιλόδοξων σχεδίων μας
για την επέκταση των προϊόντων μας, καθώς προγραμ-
ματίζουμε να επεκταθούμε και σε άλλες χώρες της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης αργότερα φέτος. Είμαστε επίσης εν-
θουσιασμένοι που έχουμε συνοδοιπόρο τη Mastercard
σε αυτό το ταξίδι και ανυπομονούμε για τις ευκαιρίες
που θα φέρει αυτή η συνεργασία για την payabl. και
τους πελάτες της».

Από την πλευρά του ο Ισίδωρος Μεζόπουλος, Διευθυντής
στη Mastercard, εξέφρασε τον ενθουσιασμό του για
αυτή τη νέα συνεργασία με την payabl. και τη λύση των
τερματικών POS της εταιρείας, η οποία, όπως ανέφερε
«στοχεύει στην απλοποίηση των διαδικασιών αποδοχής
πληρωμών με κάρτες για καταστήματα λιανικής όλων
των μεγεθών». Ο κ. Μεζόπουλος είπε επίσης πως «στη
Mastercard, πιστεύουμε ότι οι πληρωμές πρέπει να είναι
μια ασφαλής και χωρίς προβλήματα εμπειρία για όλους,
και λύσεις όπως τα τερματικά POS της payabl. μπορούν
να βοηθήσουν τις επιχειρήσεις να εξοικονομήσουν
χρόνο και χρήμα, εστιάζοντας σε αυτό που κάνουν
καλύτερα - την εξυπηρέτηση των πελατών τους».

Από την Κύπρο στον κόσμο
Με το μεγαλύτερο γραφείο της payabl. να αριθμεί

150 επαγγελματίες και να εδρεύει στη Λεμεσό, η Κύπρος
αποτελεί την ιδανική γεωγραφική τοποθεσία για πρω-
τοποριακές τεχνολογίες. Η είσοδος των τερματικών POS

της payabl. στην αγορά αποτελεί μια από αυτές, και ανα-
μένεται να αντικαταστήσει παλαιότερης τεχνολογίας
συστήματα, εγκαινιάζοντας έτσι μια νέα εποχή αναβαθ-
μισμένων ψηφιακών πληρωμών στο νησί. Αυτό θα
επιτρέπει την ευκολότερη από ποτέ αποδοχή πληρωμών
με κάρτες από τις επιχειρήσεις -  προσφέροντας παράλληλα
στους πελάτες μια ασφαλή, απρόσκοπτη και απλοποιημένη
εμπειρία.

Η payabl. ιδρύθηκε το 2011 και είναι μια κορυφαία
εταιρεία πληρωμών με περιφερειακά γραφεία στην
Κύπρο, τη Γερμανία, την Ιταλία, την Ολλανδία, την Πολωνία,
τη Λιθουανία και το Ηνωμένο Βασίλειο. Μέσω της
ολιστικής της προσφοράς λύσεων πληρωμών, η payabl.
μπορεί να διευκολύνει συναλλαγές από 300+ μεθόδους
πληρωμής. Μέσω της εκτεταμένης τεχνογνωσίας της,
η payabl. δίνει τη δυνατότητα στις επιχειρήσεις να ανα-
πτυχθούν, μεταμορφώνοντας θετικά τις κοινότητες στις
οποίες δραστηριοποιούνται. Η payabl. προσφέρει στους
πελάτες της μια προσέγγιση υψηλής τεχνολογίας και
επαφής, παρέχοντας λύσεις πληρωμών έτοιμες για το
μέλλον, για εμπόρους από ένα ευρύ φάσμα τομέων
παγκόσμια. Με απαράμιλλη εμπειρία στο να βοηθά τους
πελάτες να περιηγηθούν στην πολυπλοκότητα ενός εξε-
λισσόμενου περιβάλλοντος πληρωμών, η payabl. είναι
ο αξιόπιστος συνεργάτης των μεγαλύτερων εμπόρων
στον κόσμο για να ξεκλειδώσουν την ανάπτυξη τους.

Γίνετε μέρος στην επανάσταση με την payabl. και
αρχίστε να αποκομίζετε τα οφέλη στον πολυκαναλικό
χώρο πληρωμών, σήμερα.

l Μάθετε περισσότερα για τα τερματικά POSτης payabl.
στο: https://payabl.com/pos-terminal

Τα καινοτόμα τερματικά
καρτών POS της payabl.
καθιστούν τις πληρωμές
ακόμη πιο απλές και εύκολες

Ugne Buraciene

Θεόδωρος 
Χατζηστυλλής

Ισίδωρος 
Μεζόπουλος

ΤουΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

Μέχριτέλη Μάη είχε δοθεί μία «άτυπη
διορία» στις τράπεζες να προχωρή-
σουν σε κινήσεις που θα αφορούσαν
εκ πρώτης τα δανειστικά επιτόκια
και σε δεύτερο επίπεδο, τα καταθε-
τικά. Για τα καταθετικά επιτόκια
ανακοινώθηκαν κάποιες κινήσεις
που αφορούν τους λίγους, ενώ για
τα δανειστικά έγινε μία πιο συγκρο-
τημένη προσπάθεια. Σχεδόν όλα τα
τραπεζικά ιδρύματα της Κύπρου
προχώρησαν ή ανακοίνωσαν λύσεις
που ταιριάζουν στον τύπο του χαρ-
τοφυλακίου τους. Αναλυτικότερα,
Eurobank Κύπρου και Astrobank
ανακοίνωσαν τις λύσεις τους σε σχέ-
ση με τα δανειστικά επιτόκια, ενώ
η Τράπεζα Κύπρου και η Εθνική
Τράπεζα της Ελλάδος (Κύπρου)έχουν
καταγράψει τις προθέσεις τους για
εξεύρεση συγκεκριμένων λύσεων.
Η Ελληνική από την άλλη, είναι μία
ιδιάζουσα περίπτωση, καθώς τα πλεί-
στα δάνειά της δεν συνδέονται με
τις αυξήσεις των επιτοκίων της Ευ-
ρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας που
γίνονται από τον Ιούλιο του 2022.
Την ίδια ώρα, αν και η ΚΕΔΙΠΕΣ δεν
λογίζεται ως Τράπεζα, ήταν η πρώτη
που ανακοίνωσε βοήθεια στους δα-
νειολήπτες σε σχέση με τα δανει-
στικά επιτόκια και επί της ουσίας
έδειξε τον δρόμο στις τράπεζες και
το κοινωνικό της πρόσωπο ως ορ-
γανισμός.

Στο «ακουστικό», λοιπόν, για τις
αποφάσεις της Τράπεζας Κύπρου
είναι οι πελάτες της, καθώς στο πλαί-
σιο ανακοίνωσης των οικονομικών
της αποτελεσμάτων για το πρώτο
τρίμηνο του 2023, ο CEO της τρά-
πεζας, Πανίκος Νικολάου δήλωσε
πως αναμένει «πράσινο φως» από
τον Ευρωπαϊκό Μηχανισμό Σταθε-
ρότητας για να εφαρμόσει ένα Σχέδιο

ανταμοιβής συνεπών δανειοληπτών.
Το Σχέδιο, όπως είχε πει, θα αφορά
μόνο στεγαστικά δάνεια πρώτης κα-
τοικίας, αλλά αξίας που δεν είχε κα-
θοριστεί (τουλάχιστον μέχρι τη χρο-
νική στιγμή που ανακοίνωσε την
πρόθεσή του ο κ. Νικολάου). Η Τρά-
πεζα Κύπρου ναι μεν αναμένει τις
απαραίτητες εγκρίσεις από τους Ευ-
ρωπαίους επόπτες καθώς ο όγκος

των δανείων είναι μεγάλος και σί-
γουρα η όποια απόφαση δεν πρέπει
να γεννήσει άλλα προβλήματα, ωστό-
σο θα πρέπει πιθανώςνα προχωρήσει
γρήγορα. Ήδη οι κακές γλώσσες
«ψιθυρίζουν»πως η Τράπεζα καθυ-
στερεί όσο γίνεται περισσότερογια
να απορροφήσει όσα περισσότερα
κέρδη προλαβαίνει.

Το 85% εκτός Euribor
Η «Κ» επικοινώνησε με την Ελ-

ληνική Τράπεζα, ζητώντας τη θέση
της και τις κινήσεις της αναφορικά
με τα δανειστικά επιτόκια. Η επίσημη
θέση της Ελληνικής Τράπεζας εστάλη
στην «Κ» ως εξής: «Όπως έχουμε
αναφέρει επανειλημμένα, τα πιο
πολλά στεγαστικά δάνεια της Ελλη-
νικής Τράπεζας (πέραν του 85%),
τιμολογούνται με τοβασικό επιτόκιο
της Τράπεζας το οποίο δεν συνδέεται
με το Euribor και τις αυξήσεις των
επιτοκίων της Ευρωπαϊκής Κεντρικής

Τράπεζας. Κατά συνέπεια  το επιτόκιο
αυτών  των στεγαστικών δανείων,
τόσο κάτω από 350 χιλιάδες ευρώ
όσο και πάνω, ελάχιστα έχει αυξηθεί.
Σαν αποτέλεσμα των πιο πάνω δεν
έχουμε ιδιαίτερα αιτήματα για μείωση
τιμολόγησης ή για αναδιαρθρώσεις,
αλλά παραμένουμε διαθέσιμοι και
σε εγρήγορση για στήριξη των βιώ-
σιμων πελατών μας που  επηρεά-
στηκαν».

Επιβραβεύει η Astrobank
Η Astrobank ήταν η πρώτη Τρά-

πεζα που προέβη σε δηλώσεις που
αφορούσαν στην πρόθεση επιβρά-
βευσης συνεπών δανειοληπτών και
ελάφρυνσής τους από τα επιτόκια.
Προ ημερών η Τράπεζα ανακοίνωσε
το πρόγραμμα επιβράβευσης των
ευάλωτων δανειοληπτών με ενήμε-
ρες οφειλές στεγαστικών δανείων,
με το λεγόμενο «Πάγωμα» του Επι-
τοκίου Βάσης (ΕΚΤ και Euribor). Συγ-

κεκριμένα, το πρόγραμμα αφορά
Στεγαστικά Δάνεια Πρώτης Κατοι-
κίας, η αξία της οποίας δεν υπερβαίνει
τις 350 χιλ. ευρώ και τα οποία είναι
συνδεδεμένα είτε με το Βασικό Επι-
τόκιο της Ευρωπαϊκής Κεντρικής
Τράπεζας ή το Euribor. Το πρόγραμμα
θα ισχύει για την περίοδο από
01/06/2023 μέχρι και τις 31/12/2023,
θα προβλέπει το «πάγωμα» του βα-
σικού επιτοκίου στο 2,75% και θα
αφορά τα προαναφερόμενα δάνεια,
τόσο τα υφιστάμενα όσο και αυτά
που θα εκταμιευτούν κατά τη διάρ-
κεια ισχύος του προγράμματος.

Δίχως όριο αξίας η Eurobank
Όπως υπενθύμισε η Eurobank

Κύπρου, η Τράπεζα προχώρησε τον
περασμένο Μάρτιο σε προσωρινή
μείωση του περιθωρίου του Βασικού
Στεγαστικού Επιτοκίου της Τράπεζας
κατά 50 μονάδες βάσης (0,50%) στους
πελάτες που παρέμειναν συνεπείς
στις δανειακές υποχρεώσεις των
στεγαστικών τους δανείων. Προχώ-
ρησε, ωστόσο, σε μια επιπλέον πρω-
τοβουλία υποστήριξηςαλλά και αν-
ταμοιβής των πελατών της, ιδιωτών
συνεπών δανειοληπτών, με περαι-
τέρω μείωση των επιτοκίων των στε-
γαστικών δανείων με κυμαινόμενο
επιτόκιο που συνδέεται είτε άμεσα
είτε έμμεσα (μέσω των βασικών επι-
τοκίων της Τράπεζας) με το Euribor.
Συγκεκριμένα, για την περίοδο από
01/6/2023 μέχρι και 31/5/2024 η Τρά-
πεζα θα μειώνει το τελικό επιτόκιο
των στεγαστικών δανείων που θα
ενταχθούν στο πρόγραμμα κατά 50
μονάδες βάσης (0,50%). Η μείωση
θα υπολογίζεται στο τέλος κάθε μήνα
και στο τέλος της 12μηνης περιόδου
του προγράμματος, το συνολικό
ποσό της μείωσης θα επιστραφεί
στους πελάτες με κατάθεση στον
τρεχούμενό τους λογαριασμό. Στο

πρόγραμμα θα ενταχθούν όλα τα
φυσικά πρόσωπα δανειολήπτες στε-
γαστικών δανείων για αγορά ή ανέ-
γερση πρώτης κατοικίας και ανε-
ξάρτητα από την αγοραία αξία της
πρώτης κατοικίας.

Σχεδιάζει και η Εθνική
H Εθνική Τράπεζα της Ελλάδος

(Κύπρου) Λτδ ανακοίνωσε ότι σχε-
διάζει λύσεις για ελάφρυνση των
συνεπών ευάλωτων ιδιωτών πελάτων
ενυπόθηκων στεγαστικών δανείων,
δίχως όμως να έχει αναφέρει περαι-
τέρω λεπτομέρειες. Παράλληλα, ανα-
κοίνωσε ότι σχεδιάζει λύσεις για εν-
δυνάμωση και προοπτική στην απο-
ταμίευση κεφαλαίου μέσω νέων προ-
θεσμιακών προϊόντων, αλλά και για
διευκόλυνση των τραπεζικών δρα-
στηριοτήτων μέσω του επανακα-
θορισμού χρεώσεων και προμηθειών
σε καθημερινές συναλλακτικές δρα-
στηριότητες.

Eδειξε τον δρόμο
Στο πλαίσιο ανακοίνωσης των

οικονομικών αποτελεσμάτων της
για το 2022 η ΚΕΔΙΠΕΣ ενημέρωσε
ότι  θα προχωρούσε σε επιδότηση
επιτοκίου για ενήμερες αναδιαρ-
θρώσεις, δίνοντας πρώτη μία «χείρα
βοηθείας». Η επιδότηση τόκων στους
λογαριασμούς που αφορούν τις πιο
πάνω πιστωτικές διευκολύνσεις θα
είναι τέτοια ώστε το συνολικό επι-
τόκιο χρέωσης κατά την εκάστοτε
κεφαλαιοποίηση, για το έτος 2023,
να είναι ίσο με 3,50% για στεγαστικά
δάνεια και 4% για πιστωτικές διευ-
κολύνσεις άλλων σκοπών. Για να
τύχουν της επιδότησης, οι λογαρια-
σμοί δεν θα πρέπει να παρουσιάζουν
οποιεσδήποτε καθυστερήσεις κατά
την ημερομηνία κεφαλαιοποίησης
που προνοεί η σύμβασή τους
(30/06/2023 ή/και 31/12/2023).

Εκαναν κινήσεις για τα δανειστικά οι τράπεζες 
Αναμένονται ακόμα οι κινήσεις που θα κάνει η Τράπεζα Κύπρου, που έχει μεγάλο όγκο δανειοληπτών

<<<<<<

Τα πιο πολλά στεγαστι-
κά δάνεια της Ελληνικής
(πέραν του 85%), τιμο-
λογούνται με το βασικό
επιτόκιο της Τράπεζας
το οποίο δεν συνδέεται
με το Euribor και τις αυ-
ξήσεις της ΕΚΤ.

Στο πλαίσιο ανακοίνωσης των οικονομικών αποτελεσμάτων της για το 2022 η ΚΕΔΙΠΕΣ ενημέρωσε ότι θα προχωρού-
σε σε επιδότηση επιτοκίου για ενήμερες αναδιαρθρώσεις, δείχνοντας τον δρόμο και σε άλλους.
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Τα... μαθήματα «πολιτικής οικονο-
μίας» συνεχίστηκαν το τριήμε-
ρο του Αγίου Πνεύματος, με το 
επίκεντρο να έχει μετατοπιστεί 
από τη φορολογία μερισμάτων, 
στην έμμεση φορολογία και δη 
στον ΦΠΑ και τον ειδικό φόρο 
κατανάλωσης, υπέρ της μείωσης 
των οποίων τάσσονται τα δύο 
μεγαλύτερα κόμματα της αντι-
πολίτευσης, για την ανακούφι-
ση των νοικοκυριών και την κα-
ταπολέμηση του πληθωρισμού. 
Η κυβέρνηση διαφωνεί κάθετα, 
προβάλλοντας το μεγάλο δημο-
σιονομικό κόστος, αλλά και την 
αμφισβητούμενη αποτελεσματι-
κότητα του μέτρου για τα ασθε-
νέστερα στρώματα, όπως λέει.

Τα έσοδα από ΦΠΑ είναι τερά-
στια –καμία σχέση με τη φορο-
λογία μερισμάτων– και μάλιστα 
εκτινάχθηκαν τον περασμένο 
χρόνο, με τη βοήθεια και του 
πληθωρισμού. Σύμφωνα με τα 
απολογιστικά στοιχεία της ΑΑ-
∆Ε, τα έσοδα από ΦΠΑ στις ∆ΟΥ 
το 2022 ήταν 13,9 δισ. ευρώ, αυ-
ξημένα κατά 19,41% και από τον 
ΦΠΑ τελωνείων 7,5 δισ. ευρώ, αυ-
ξημένα κατά 30% σε σύγκριση με 
τον προηγούμενο χρόνο. Αυτή η 
εκτίναξη, κατά 4,1 δισ. ευρώ, δί-

νει και τη λαβή στον ΣΥΡΙΖΑ να 
υποστηρίζει ότι μια μείωση του 
συντελεστή δεν θα έφερνε δα 
και δημοσιονομική καταστροφή, 
όπως υποστηρίζει η Νέα ∆ημο-
κρατία, απλώς θα επανέφερε τα 
έσοδα εντός στόχου.

Τι υποστηρίζουν λοιπόν τα 
κόμματα σε σχέση με τον ΦΠΑ;

• Ο ΣΥΡΙΖΑ τάσσεται υπέρ της 
μετάταξης των τροφίμων στον 
μειωμένο συντελεστή 6% από 
13% σήμερα καθώς και του μη-
δενισμού του ΦΠΑ σε κάποια 
βασικά είδη, όπως γάλα, ψωμί 
και βρεφικές τροφές. Το κόστος 
υπολογίζεται σε 1,2 δισ. ευρώ. 
Παράλληλα, τάσσεται υπέρ της 
μείωσης του ΕΦΚ στα καύσιμα 
στον κατώτατο συντελεστή της 
Ε.Ε., έτσι ώστε να μειωθεί από 
τα 55 στα 22 λεπτά το λίτρο πε-

ρίπου. Η απώλεια εσόδων από 
αυτό το μέτρο εκτιμάται στα 2 
δισ. ευρώ, όπως υπολογίζουν στε-
λέχη του. Οι απώλειες θα καλυ-
φθούν από τη φορολόγηση των 
υπερκερδών των επιχειρήσεων, 
κυρίως ενεργειακών, αλλά όχι 
μόνο. Από κει και πέρα, εφόσον 
δεν υπάρχουν και πάλι υπερκέρ-
δη,  αφήνουν ανοιχτό το τι θα 
γίνει, σημειώνοντας ότι μπορεί 
να εξασφαλισθούν περιθώρια 
στο πλαίσιο του νέου Συμφώνου 

Σταθερότητας, του οποίου η δι-
απραγμάτευση βρίσκεται ακόμη 
σε εξέλιξη.
• Το ΠΑΣΟΚ θέλει κι αυτό μείω-
ση ΦΠΑ στα τρόφιμα, αλλά με 
στάθμιση των αναγκών και των 
δυνατοτήτων της οικονομίας. 
Οπως εξηγεί στην «Κ» ο υπεύθυ-
νος οικονομικού προγράμματος, 
πρώην υπουργός Οικονομικών 
Νίκος Χριστοδουλάκης, η πρότα-
ση είναι να μειωθεί προσωρινά ο 
ΦΠΑ στα τρόφιμα προκειμένου 

να μειωθεί ο πληθωρισμός και 
να διατηρηθεί σε μόνιμη βάση 
μόνο για μια κατηγορία, κόστους 
1 δισ. ευρώ υπό την προϋπόθεση 
ότι θα εξευρεθεί, εν τω μεταξύ, ο 
σχετικός δημοσιονομικός χώρος, 
με τη μείωση της φοροδιαφυγής 
στον ΦΠΑ. Αλλωστε, σημειώνει, 
σχολιάζοντας το επιχείρημα ότι η 
μείωση ευνοεί εξίσου πλούσιους 
και φτωχούς, το ίδιο το πρόγραμ-
μα της Ν.∆. προέβλεπε μείωση 
των συντελεστών ΦΠΑ.

Σχετικά με το επιχείρημα ότι 
η μείωση θα «χαθεί» στην εφοδι-
αστική αλυσίδα και δεν θα μετα-
φερθεί στον καταναλωτή, σημεί-
ωσε ότι ήδη γίνεται ενθυλάκωση 
ΦΠΑ της τάξης των 4-5 δισ. ευρώ 
και ότι η απάντηση σε αυτό εί-
ναι περαιτέρω αύξηση των ηλε-
κτρονικών ελέγχων.

Σημειώνει, εξάλλου, ότι τα επι-
δόματα που προτιμά να δίνει η 
Ν.∆. δεν μειώνουν τον πληθω-
ρισμό, ενώ αντίθετα αποτελούν 
κίνητρο για φοροδιαφυγή.
• Η Νέα Δημοκρατία υποστηρίζει 
κατ’ αρχάς ότι δεν υπάρχει δη-
μοσιονομικός χώρος για μείωση 
του ΦΠΑ. Οπως εξηγεί ο πρώην 
αναπληρωτής υπουργός Οικο-
νομικών Θόδωρος Σκυλακάκης 
στην «Κ», ο στόχος για πρωτο-
γενές πλεόνασμα δεν προβλέπε-

ται να πέσει κάτω από το 2% του 
ΑΕΠ. Η σχετική διαπραγμάτευση 
θα αφορά μια διακύμανση της 
τάξης του 0,1%-0,2% του ΑΕΠ. 
Αλλά ακόμη κι αν μπορούσε να 
εξευρεθεί δημοσιονομικός χώ-
ρος 1 δισ. ευρώ, το όφελος θα 
ήταν μικρό, ιδίως για τα χαμηλά 
εισοδήματα.

Ενα 50% θα χανόταν στην 
εφοδιαστική αλυσίδα, το 20% 
θα πήγαινε στα υψηλότερα εισο-
δήματα και μόνο το 30%, κάπου 
300 εκατ. ευρώ, στα χαμηλότε-
ρα. Το δικό μας εργαλείο για την 
απάντηση στην ακρίβεια είναι 
μέσω αύξησης των μισθών, υπο-
στηρίζει ο κ. Σκυλακάκης. Σε ό,τι 
αφορά τον έλεγχο για τον περι-
ορισμό της φοροδιαφυγής, υπο-
στηρίζει ότι στη δομή της ελλη-
νικής οικονομίας δεν μπορεί να 
είναι άμεσα αποτελεσματικός. 
Στην αντίστοιχης δομής ισπα-
νική οικονομία, με τα πολλά μι-
κρά καταστήματα, η μείωση του 
ΦΠΑ στα τρόφιμα δεν πέτυχε, 
υποστηρίζει ο κ. Σκυλακάκης.

Από την αντιπολίτευση, ωστό-
σο, υποστηρίζουν ότι υπήρξαν 
άλλες αιτίες, όπως η πτώση πα-
ραγωγής τροφίμων (ιδίως ελαι-
ολάδου), που ευθύνονται για τη 
σχετική αναποτελεσματικότητα 
του μέτρου στην Ισπανία.

Της ΕΙΡΗΝΗΣ ΧΡΥΣΟΛΩΡΑ

Η κυβέρνηση 
αμφισβητεί την 
αποτελεσματικότητα 
του μέτρου της 
μείωσης του ΦΠΑ 
για τα ασθενέστερα 
στρώματα.

Διλήμματα πολιτικής για τα τρόφιμα
 Τι υποστηρίζουν Ν.Δ., ΣΥΡΙΖΑ και ΠΑΣΟΚ για τον ΦΠΑ σε βασικά είδη διατροφής – Το δημοσιονομικό κόστος των προτάσεων

Σε 23 ημέρες δύο μέτρα που ελή-
φθησαν σε Ισπανία και Ελλά-
δα για την καταπολέμηση της 
ακρίβειας στα τρόφιμα θα πά-
ψουν να ισχύουν. Πρόκειται για 
το μέτρο της μείωσης ή ακόμη 
και μηδενισμού του ΦΠΑ σε βα-
σικά τρόφιμα στην Ισπανία και 
το πολυσυζητημένο «καλάθι του 
νοικοκυριού» το οποίο ξεκίνησε 
να ισχύει στην Ελλάδα από τις 2 
Νοεμβρίου 2022, καθώς και το 
πλαφόν στο περιθώριο κέρδους. 
Οι συμπτώσεις δεν σταματούν 
εδώ: στη μεν Ισπανία συζητή-
θηκε το ενδεχόμενο να εφαρμο-
στεί το μέτρο του «καλαθιού», 
αλλά υπήρξαν αντιδράσεις, στη 
δε Ελλάδα πάγιο αίτημα κυρίως 
της βιομηχανίας, αλλά και των 
κομμάτων της αντιπολίτευσης 
είναι η μείωση του ΦΠΑ στα τρό-
φιμα, αίτημα που επανήλθε στο 
προσκήνιο τα τελευταία 24ωρα 
και βρίσκεται στο επίκεντρο της 
προεκλογικής αντιπαράθεσης.

Πόσο αποτελεσματικά ήταν 
τελικά τα παραπάνω μέτρα στην 
καταπολέμηση της ακρίβειας 
στις χώρες στις οποίες εφαρμό-
στηκαν; Η έναρξη των πληθωρι-
στικών πιέσεων έγιναν εμφανείς 
στα τρόφιμα στην Ελλάδα ήδη 
από το φθινόπωρο του 2021 με 
τον πληθωρισμό των τροφίμων 
να αυξάνεται με... γεωμετρική 
πρόοδο, από 3% τον Οκτώβριο 

του 2021 σε 5,5% τον Ιανουάριο 
του 2022, πριν δηλαδή ξεσπάσει 
ο πόλεμος στην Ουκρανία και 
7,5% τον Φεβρουάριο του 2022. 
Από τον Απρίλιο του 2022 ο πλη-
θωρισμός των τροφίμων ήταν 
πλέον διψήφιος, όπως και στην 
Ισπανία, όπου όμως το φθινό-
πωρο του 2021 οι αυξήσεις στις 
τιμές ήταν πολύ μικρότερες σε 
ετήσια βάση, της τάξης του 1,5%. 
Τον Νοέμβριο του 2022 εφαρ-

μόστηκε στην Ελλάδα το «κα-
λάθι του νοικοκυριού» με τον 
πληθωρισμό των τροφίμων να 
αυξάνεται σε ετήσια βάση, αλ-
λά και σε μηνιαία: από 15,1% 
τον Οκτώβριο του 2022 έφτασε 
15,6% τον ∆εκέμβριο του 2022, 
ενώ σε μηνιαία βάση συνεχίστη-
καν οι αυξήσεις από 0,2% έως 
1,4%. Μείωση σε μηνιαία βάση 
καταγράφεται τον Απρίλιο του 
2023, έστω και οριακή, 0,2%, κά-
τι που σχετίζεται κυρίως με την 
αποκλιμάκωση των τιμών κυρίως 

σε εισαγόμενα είδη (αγελαδινό 
γάλα, σπορέλαια) και στη μείωση 
του ενεργειακού κόστους. Στην 
Ισπανία καταγράφηκε αύξηση 
του πληθωρισμού των τροφίμων 

σε ετήσια και μηνιαία βάση τον 
Φεβρουάριο και τον Μάρτιο του 
2023 για να υπάρξει επιβράδυν-
ση τον Απρίλιο.

Αρκετά από τα βασικά τρόφι-

μα είναι ακριβότερα στην Ελλά-
δα σε σύγκριση με την Ισπανία, 
όπως το φρέσκο γάλα με μέση τι-
μή στην Ελλάδα 1,74 ευρώ/λίτρο 
και 1,51 ευρώ/λίτρο στην Ισπα-
νία (1,45 ευρώ χωρίς ΦΠΑ), το 
ρύζι με υπερδιπλάσια τιμή στην 
Ελλάδα (2,78 ευρώ το μισό κιλό 
έναντι 1,03 ευρώ στην Ισπανία), 
το ελαιόλαδο, το σπορέλαιο, τα 
αυγά, το τυρί, ο καφές. Υπάρχουν 
βεβαίως και κάποια φθηνότερα 
στην Ελλάδα, όπως τα μακαρό-
νια και η ζάχαρη.

Βεβαίως, η οποιαδήποτε σύ-
γκριση είναι δύσκολη, διότι 
πρόκειται για αγορές με πολύ 
διαφορετικά χαρακτηριστικά. Η 
Ισπανία είναι μια πολύ μεγαλύτε-
ρη αγορά από την ελληνική, πολύ 
πιο ανταγωνιστική με σημαντική 
εγχώρια παραγωγή νωπών και 
τυποποιημένων τροφίμων και 
με τη λειτουργία στο έδαφός της 
μονάδων παραγωγής ισπανικών 
και πολυεθνικών εταιρειών. Επί-
σης, το μερίδιο των προϊόντων 
ιδιωτικής ετικέτας είναι πολύ με-
γαλύτερο, 43,3% το 2022 σύμφω-
να με τα στοιχεία της NielsenIQ. 
Το κυριότερο ίσως;

Ακόμη και πριν από τον μηδε-
νισμό του ΦΠΑ στα βασικά τρό-
φιμα (γάλα, αυγά, τυρί, φρούτα, 
όσπρια κ.ά.) αυτά επιβαρύνο-
νταν με ΦΠΑ μόλις 4%, ενώ και 
στο ελαιόλαδο και στα ζυμαρι-
κά που αποφασίστηκε η μείωση 
του ΦΠΑ στο 5%, αυτά πρώτα 

επιβαρύνονταν με 10%.
Η Ελλάδα είναι μια πολύ μι-

κρότερη αγορά, με μεγάλη εξάρ-
τηση ακόμη από τις εισαγωγές, 
με μερίδιο προϊόντων ιδιωτικής 
ετικέτας στο 23,8% το 2022 και 
το κυριότερο με πολύ υψηλότε-
ρους συντελεστές ΦΠΑ, 13% και 
24% και με ειδικό φόρο κατα-
νάλωσης ακόμη και στον καφέ. 
Από τον Μάρτιο του 2010, λίγο 
πριν από την είσοδο στο μνη-
μόνιο, έως τον Ιούνιο του 2016 
στην Ελλάδα έγιναν 4 αυξήσεις 
στους συντελεστές ΦΠΑ που επι-
βάλλονται στα τρόφιμα με συ-
νέπεια από 9% και 19% το 2005 
να φτάσουν σε 13% και 24% τον 
Ιούνιο του 2016. Ταυτόχρονα και 
ο μειωμένος συντελεστής που 
ισχύει στα νησιά αυξήθηκε από 
4,5% σε 6,5% για να μειωθεί σε 
6% από το 2015.

Παρά τις διαφορές, υπάρχει 
ίσως μία ακόμη ομοιότητα: ο πρό-
σκαιρος χαρακτήρας των μέτρων 
σε Ελλάδα και Ισπανία είναι πι-
θανό να έχει ως αποτέλεσμα την 
αύξηση των τιμών όταν αυτά λή-
ξουν και μόνος ίσως ανασταλ-
τικός παράγοντας για να μην 
προχωρήσουν σε ανατιμήσεις 
οι λιανέμποροι και οι προμηθευ-
τές, μετά την άρση ειδικά των 
περιορισμών στο περιθώριο κέρ-
δους, θα είναι η μειωμένη ζήτη-
ση. Που κι αυτή θα φανεί, εάν 
φανεί, μετά το τέλος της τουρι-
στικής περιόδου.

Της ΔΗΜΗΤΡΑΣ ΜΑΝΙΦΑΒΑ

Ακόμη και πριν
από τον μηδενισμό
του ΦΠΑ στα βασικά 
τρόφιμα στην Ισπανία 
(γάλα, αυγά, τυρί κ.ά.) 
αυτά επιβαρύνονταν 
με ΦΠΑ μόλις 4%.

Κρας τεστ Ελλάδας - Ισπανίας για τα μέτρα κατά της ακρίβειας 

Πάνω από το 1/3 των συνολικών 
μηνιαίων δαπανών του αντιπρο-
σωπεύουν οι δαπάνες για τα τρό-
φιμα για το φτωχότερο 20% του 
πληθυσμού, ενώ αντιθέτως για 
το πλουσιότερο 20% του πληθυ-
σμού οι δαπάνες για τα τρόφιμα 
είναι λιγότερο από 15% των συ-
νολικών δαπανών του.

Από το στοιχείο αυτό και μόνο 
γίνεται εύκολα αντιληπτό ότι η 
επίπτωση από τις αυξήσεις στις 
τιμές των τροφίμων επιβαρύνει 
δυσανάλογα τα φτωχότερα, αλλά 
ακόμη και τα μεσαία νοικοκυριά. 
Αντιστρόφως, η μείωση στις τι-
μές των τροφίμων ενισχύει ση-
μαντικά την αγοραστική τους 
δύναμη.

Σύμφωνα με τα στοιχεία της 
τελευταίας διαθέσιμης Ερευνας 
Οικογενειακών Προϋπολογισμών 
της Ελληνικής Στατιστικής Αρ-
χής, η οποία αφορά το έτος 2021, 
οι δαπάνες του φτωχότερου 20% 
του πληθυσμού για είδη διατρο-
φής αποτελούν το 34,8% των συ-

νολικών μηνιαίων δαπανών τους. 
Στον αντίποδα, οι δαπάνες για εί-
δη διατροφής για το πλουσιότερο 
20% του πληθυσμού αποτελούν 
μόλις το 14,8% των συνολικών 
μηνιαίων δαπανών τους.

Στο σύνολο των νοικοκυριών, 
οι δαπάνες για τρόφιμα το 2021 
αποτελούσαν κατά μέσον όρο 
το 20,66% των συνολικών δα-

πανών τους ή 293,44 ευρώ. Αν 
και το αντίστοιχο ποσό για την 
υψηλότερη εισοδηματική κατη-
γορία, μηνιαία εισοδήματα από 
3.501 ευρώ και άνω, είναι το υψη-
λότερο σε απόλυτους αριθμούς, 
479,44 ευρώ, αποτελεί μόλις το 
15,55% των συνολικών μηνιαί-
ων δαπανών. Αντιθέτως, για τις 
δύο χαμηλότερες εισοδηματικές 

κατηγορίες το μερίδιο της δαπά-
νης για τα τρόφιμα είναι πολύ 
μεγαλύτερο.

Για τα νοικοκυριά με εισόδη-
μα έως 750 ευρώ οι δαπάνες για 
τα είδη διατροφής αποτελούν το 
23,78% των συνολικών μηνιαί-
ων δαπανών τους, ενώ τα νοι-
κοκυριά με μηνιαίο εισόδημα 
751 έως 1.100 ευρώ δαπανού-

σαν το 2021 μόνο για τρόφιμα 
περίπου 205 ευρώ τον μήνα ή 
το 1/4 των συνολικών μηνιαίων 
δαπανών τους.

Ακόμη και σε απόλυτα μεγέ-
θη, όμως, μπορεί να προκύπτει 
τελικά ότι η αξία τής κατά κε-
φαλήν κατανάλωσης είναι πο-
λύ υψηλότερη για τα μέλη ενός 
φτωχού νοικοκυριού. Εάν, για 

παράδειγμα, γίνει επιμερισμός 
της μηνιαίας δαπάνης ανά τρό-
φιμο με τον μέσο αριθμό μελών 
ανά νοικοκυριό ανάλογα με την 
εισοδηματική κατηγορία, προκύ-
πτει το παραπάνω συμπέρασμα 
για πολλά τρόφιμα.

Ο μέσος αριθμός μελών στα 
φτωχά νοικοκυριά είναι 1,49 
και στα πλούσια 3,54. Σύμφω-
να με την ανάλυση που έχει κά-
νει ο κ. Στέφανος Κομνηνός, 
αναλυτής της αγοράς, ιδρυτικός 
εταίρος της εταιρείας συμβού-
λων Netrino και πρώην γενικός 
γραμματέας Εμπορίου, η αξία, 
για παράδειγμα, της κατά κεφα-
λήν κατανάλωσης για κάθε μέ-
λος ενός νοικοκυριού με μηνιαίο 
εισόδημα έως 750 ευρώ είναι 9 
ευρώ, για τα νοικοκυριά με ει-
σόδημα πάνω από 3.501 ευρώ 
είναι 8,27 ευρώ, λιγότερη και 
από τη μέση αξία τής κατά κε-
φαλήν κατανάλωσης (8,45 ευ-
ρώ/μήνα για ψωμί).

Δ. Μ.

Τι ξοδεύουν κάθε μήνα τα ελληνικά νοικοκυριά για το τραπέζι τους
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Εντονη κινητικότητα παρουσι-
άζει η εγχώρια αγορά εργασίας 
με τους Ελληνες εργοδότες, μετά 
την έλλειψη κατάλληλων ταλέ-
ντων, να αποκτούν έναν ακόμη 
λόγο που τους προκαλεί «πονο-
κέφαλο», τη διατήρηση αυτών 
που ήδη απασχολούν. 

Είναι ενδεικτική η τελευταία 
μελέτη της Randstad, σύμφωνα 
με την οποία το 15% των εργα-
ζομένων στην Ελλάδα έχει αλ-
λάξει εργοδότη τους τελευταί-
ους έξι μήνες, ποσοστό ελαφρώς 
μεγαλύτερο από το 2022 (13%), 
ενώ και το 23% των εργαζομέ-
νων που συμμετείχε στην έρευ-
να, εμφανίστηκε πρόθυμο να το 
πράξει εντός του 2023. 

Μάλιστα το ποσοστό αυτό αυ-
ξάνεται στο 27%, στους εργαζο-
μένους ηλικίας 18-34 ετών, με 
την έρευνα να αποτυπώνει τη 
διαφορετική προσέγγιση στην 
εργασία των νεότερων γενιών 
εργαζομένων. Πρόκειται για μια 
μεγάλη μερίδα εργαζομένων που 
έχουν κάνει την εμφάνισή τους 
και στην Ελλάδα, έχουν επανα-
προσδιορίσει τις προτεραιότητές 
τους, δεν διστάζουν να αποχω-
ρήσουν από την εργασία τους 

εάν δεν ανταποκρίνεται πλέον 
στις ανάγκες και στις αξίες τους, 
δεν θέλουν πια μια δουλειά μόνο 
για τον μισθό, ο οποίος μάλιστα 
συνήθως είναι σημαντικά χαμη-
λότερος από το κόστος ζωής και 
δεν επιθυμουν να ζουν μόνο για 
να δουλεύουν. 

Σύμφωνα με τους ειδικούς, 
είναι οι Ελληνες που γεννήθη-
καν μετά τη δεκαετία του ’80 –
ανήκουν δηλαδή στις γενιές των 
Millennials και Generation Z±–, 
οι οποίοι δεν διστάζουν να αλλά-
ξουν το εργασιακό τους περιβάλ-
λον, με στόχο μια νέα, καλύτερη 
θέση εργασίας, σε αντίθεση με 
τους γονείς τους που είχαν «πα-
ντρευτεί» τη δουλειά τους. Πολ-
λοί εργαζόμενοι μετακινούνται 
σε κλάδους εργασίας με ευνοϊ-
κότερες οικονομικές αποδοχές 
ή σε πολλές περιπτώσεις, με ερ-
γασιακά περιβάλλοντα που συμ-
βαδίζουν με τις προσωπικές αξί-
ες τους.

Στη μελέτη της Randstad, το 
64% των Ελλήνων εργαζομένων 
θα εξέταζε το ενδεχόμενο να 
εγκαταλείψει τον εργοδότη του 
λόγω των χαμηλών αποδοχών, 
ποσοστό σημαντικά υψηλότερο 
σε σχέση με τις άλλες ευρωπαϊ-
κές χώρες. Στις μικρότερες ηλικί-

ες βέβαια (18-24 ετών), εκτός από 
τους μισθούς προστίθενται και 
άλλα κριτήρια βάσει των οποίων 
κάποιος θα άλλαζε εργοδότη, με 
το μισθολογικό να παραμένει ο 
βασικός παράγοντας για το 53%.

Συνολικά, η ελληνική αγορά 
εργασίας φαίνεται να είναι πλέ-
ον ελαφρώς πιο ρευστή σε σχέ-
ση με το 2022, όταν και ξεκίνη-
σαν οι τεκτονικές αλλαγές στην 
αγορά εργασίας. 

Οπως συνήθως, οι νέοι, έως 

34 ετών, αλλάζουν πιο συχνά 
εργοδότη (21%) ή έχουν την 
πρόθεση να αλλάξουν (27%). 
Το φύλο ή το μορφωτικό επί-
πεδο δεν φαίνεται να παίζουν 
ρόλο στην απόφαση αλλαγής. Ο 
φόβος όμως διαδραματίζει ση-
μαντικό ρόλο. Είναι ενδεικτικό 
ότι το 16% των εργαζομένων 
φοβάται ότι θα χάσει τη δουλειά 
του, ποσοστό ελαφρώς μικρότε-
ρο από ό,τι το 2022 (19%). 

Ο φόβος αυτός είναι αισθη-
τά υψηλότερος στη Μακεδονία 
και στη Θράκη (20%) από ό,τι 
στην Αττική (14%). Περίπου τρεις 
στους δέκα (31%) από αυτούς 
που φοβούνται, δηλώνουν πως 
σκοπεύουν να αλλάξουν εργο-
δότη, ποσοστό παρόμοιο με πέ-
ρυσι. Ο κυριότερος όμως λόγος 
για να σκεφτεί κάποιος να φύγει 
από την εργασία του, είναι το 
πακέτο παροχών και αποδοχών. 

∆ύο στους τρεις Ελληνες ερ-
γαζομένους (64%) θα εξέταζαν το 

ενδεχόμενο να εγκαταλείψουν 
τον εργοδότη τους λόγω των χα-
μηλών αποδοχών τους ενόψει 
της αύξησης του κόστους ζωής. 
Αυτό είναι το υψηλότερο ποσο-
στό σε σύγκριση με άλλες χώρες 
και η πρόθεση αυτή διαπερνά 
κάθε ομάδα, εκτός από τους νε-
ότερους (18-24), από τους οποί-
ους λίγο λιγότεροι (53%) σκέφτο-
νται ανάλογα. Αλλοι παράγοντες 
που παίζουν επίσης ρόλο εκτός 
από το να λάβει κάποιος μια προ-
σφορά που δεν μπορεί να αρνη-
θεί (κάτι που σπάνια συμβαίνει 
στην πραγματική ζωή) είναι ο 
φόβος ότι θα χάσουν τη δουλειά 
τους, η βελτίωση της ισορροπί-
ας μεταξύ επαγγελματικής και 
προσωπικής ζωής, η μείωση του 
χρόνου μετακίνησης, η έλλειψη 
ενδιαφέροντος για την εργασία 
τους ή οι ευκαιρίες εξέλιξης της 
καριέρας. Οι παράγοντες αυτοί 
καταγράφονται από το σύνολο 
των εργαζομένων, όλων των ηλι-

κιών, με αξιοσημείωτη εντούτοις 
διαφοροποίηση στην προτεραι-
ότητα της βελτίωσης της ισορ-
ροπίας μεταξύ επαγγελματικής 
και προσωπικής ζωής, η οποία 
παραμένει σημαντική μόλις για 
το 22% των εργαζομένων άνω 
των 54 ετών.

 Ισες ευκαιρίες
Από την έρευνα προκύπτει 

επίσης ότι οι εργοδότες στην 
Ελλάδα δεν καλύπτουν την ανά-
γκη για επαγγελματική ανάπτυ-
ξη. Μόνο οι μισοί από τους ερ-
γαζομένους που επιθυμούν να 
αναπτυχθούν, έχουν πραγματι-
κά τις ευκαιρίες να το κάνουν. 
Σύμφωνα με τη Randstad λοι-
πόν, εάν οι εργοδότες επιθυμούν 
να διατηρήσουν το προσωπικό 
τους, πρέπει να δίνουν ίσες ευ-
καιρίες τόσο στην επανεκπαί-
δευση όσο και στην αναβάθμιση 
δεξιοτήτων, καθώς εκτιμώνται 
ιδιαίτερα.

Της ΡΟΥΛΑΣ ΣΑΛΟΥΡΟΥ

Οσοι γεννήθηκαν 
μετά τη δεκαετία 
του ’80 δεν «πα-
ντρεύονται» τη δου-
λειά τους, όπως 
συνήθως έκαναν 
οι γονείς τους. 

Δυσκολεύονται 
οι επιχειρήσεις 
να διατηρήσουν 
τους εργαζομένους

Αλλάζουν ευκολότερα εργοδότη, 

αναζητώντας, κυρίως, καλύτερες αποδοχές
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Δύο παράλληλα πρότζεκτ, εκτός 
από την έκδοση των εκκρεμών 
συντάξεων (κύριων, επικου-
ρικών και εφάπαξ) «τρέχουν» 
αυτή την περίοδο οι υπηρεσί-
ες του ΕΦΚΑ: 
• Τον επανυπολογισμό δεκά-
δων χιλιάδων συντάξεων που 
λόγω έλλειψης λογισμικού και 
στοιχείων δεν είχαν υπολογι-
στεί με βάση τον «νόμο Βρού-
τση» του 2019.  
• Τον υπολογισμό των προ-
σαυξημένων συντάξεων όσων 
είχαν παράλληλη ασφάλιση.  

Σύμφωνα με πληροφορίες, 
στη συντριπτική πλειονότητά 
τους αυτές οι εκκρεμότητες θα 
κλείσουν έως το φθινόπωρο και 
θα μείνουν μόνο πολύ δύσκο-
λες περιπτώσεις, για τις οποίες 
δεν υπάρχουν στοιχεία, με απο-
τέλεσμα να απαιτούνται διαφο-
ρετικοί χειρισμοί. Αναλυτικά, 
για το θέμα του επανυπολογι-
σμού περίπου 150.000 συντάξε-
ων, σύμφωνα με πληροφορίες, 
οι υπηρεσίες του ΕΦΚΑ διαθέ-
τουν πλέον τις προβλεπόμενες 
αυτοματοποιήσεις και έως το 
φθινόπωρο θα προχωρήσουν 
σε πληρωμές των νέων, επα-
νυπολογισμένων συντάξεων. 

Εκκρεμότητα αναμένεται να 
υπάρξει με τις συντάξεις του 
ΟΑΕΕ, για τις οποίες δεν υπάρ-
χουν τα απαιτούμενα στοιχεία. 
Γι’ αυτές κρίνεται αναγκαίο να 
επανυπολογιστούν με στατι-
στικό τρόπο, κάτι που όμως 
απαιτεί την έκδοση υπουργι-
κής απόφασης και ενδέχεται 
να καθυστερήσει περαιτέρω.   

Οσο για την προσαύξηση 

των συντάξεων λόγω παράλ-
ληλης ασφάλισης, ο ΕΦΚΑ έχει 
ήδη ξεκινήσει να καταβάλλει 
τα αυξημένα ποσά συντάξε-
ων στους συνταξιούχους που 
συνταξιοδοτήθηκαν μετά την 
έναρξη ισχύος του «νόμου Κα-
τρούγκαλου» (ν. 4387/16), δη-
λαδή μετά τις 13 Μαΐου 2016. 
Μάλιστα, σε κάποιες περιπτώ-

σεις η καθυστέρηση είναι επτά 
χρόνια, με αποτέλεσμα ο ΕΦ-
ΚΑ να καταβάλλει αναδρομικά 
ακόμη και 30.000 ευρώ.   

Ηδη έχουν εντοπιστεί περί-
που 15.000 δικαιούχοι αυτής 
της κατηγορίας, από τους οποί-
ους σχεδόν οι 3.000 έχουν λά-
βει τις προσαυξήσεις και ανα-
μένονται τα αναδρομικά τους.  

Πρόκειται για προσαυξήσεις 
σε συνταξιούχους οι οποίοι 
υπέβαλαν αίτηση συνταξιοδό-
τησης μετά τον Μάιο του 2016, 
έλαβαν την πρώτη σύνταξη και 
εκκρεμεί ο συνυπολογισμός 
των επιπλέον εισφορών που 
έχουν καταβάλει. Καθώς, μά-
λιστα, η επιλογή της ηγεσίας 
του υπουργείου Εργασίας και 
της διοίκησης του ΕΦΚΑ ήταν 
να ξεμπλοκαριστούν πρώτα οι 
συντάξεις εκείνων που δεν εί-
χαν κανένα εισόδημα, οι «πα-
ράλληλες συντάξεις» έμειναν 
πίσω, προκαλώντας μάλιστα 
έντονες αντιδράσεις από την 
πλευρά των δικαιούχων.  

Πλέον, οι αντιδράσεις προ-
έρχονται από την πλευρά των 
«παλαιών» συνταξιούχων, οι 
οποίοι στη διάρκεια του εργα-
σιακού βίου τους είχαν εργα-
στεί υπό καθεστώς παράλλη-
λης ασφάλισης. Ηδη, το Ενιαίο 

∆ίκτυο Συνταξιούχων (ΕΝ∆ΙΣΥ) 
έχει υποβάλει μήνυση εις βά-
ρος του ΕΦΚΑ και τις προηγού-
μενες ημέρες υπέβαλε συμπλη-
ρωματικό υπόμνημα προς την 
Εισαγγελία Πλημμελειοδικών 
Αθηνών. 

Οπως τονίζεται χαρακτηρι-
στικά σε αυτό, αν και η διοί-
κηση του ΕΦΚΑ είχε δεσμευ-
θεί στον εισαγγελέα ότι θα 
διορθώσει τα λάθη που είχαν 
εντοπιστεί στον επανυπολογι-
σμό των ήδη εκδοθεισών συ-
ντάξεων (με την προσαύξηση 
του παράλληλου χρόνου) από 
1/1/2019, εντούτοις δεν προέ-
βη στην παραμικρή ενέργεια.  

Το πρόβλημα αφορά όλους 
εκείνους τους συνταξιούχους 
οι οποίοι έλαβαν σύνταξη πριν 
από την έναρξη λειτουργίας 
του νόμου 4387/16, δηλαδή 
πριν από τη 13η Μαΐου 2016. 
Οι συνταξιούχοι αυτής της κα-
τηγορίας, οι οποίοι στη διάρ-
κεια του εργασιακού βίου τους 
είχαν παράλληλη ασφάλιση, 
λόγω του συγκεκριμένου νό-
μου, σύμφωνα με τον ΕΝ∆ΙΣΥ 
δικαιούνται προσαύξηση επί 
της σύνταξης που έχουν ήδη 
λάβει και αυτό με τον επανυ-
πολογισμό των συντάξεων από 
1/1/2019.

Η Ελλάδα όχι μόνο εξασφάλισε τα 
περισσότερα κονδύλια μεταξύ 
των χωρών της Ε.Ε. από το Ταμείο 
Ανάκαμψης ως ποσοστό του ΑΕΠ 
της, 30,5 δισ. ευρώ ή 16,7% του 
ΑΕΠ, αλλά έχει απορροφήσει μέ-
χρι στιγμής και τα περισσότερα, 
11,1 δισ. ευρώ ή 6,1% του ΑΕΠ 
της, σύμφωνα με τον σχετικό πί-
νακα επιδόσεων της Κομισιόν. 

Στο πρόσφατο κείμενο των 
Συστάσεων της Ευρωπαϊκής Επι-
τροπής προς τα κράτη-μέλη, που 
δημοσιεύθηκε στο πλαίσιο του 
ευρωπαϊκού εξαμήνου, τα σχόλια 
για τις επιδόσεις των κρατών-με-
λών στην αξιοποίηση του Ταμεί-
ου Ανάκαμψης αποτύπωσαν και 
ποιοτικά την εικόνα. Ετσι, ενώ η 
Γερμανία, για παράδειγμα, που 
δεν έχει υποβάλει μέχρι στιγμής 
κανένα αίτημα πληρωμής δόσης, 
επιπλήττεται για «σημαντικές 
καθυστερήσεις» και καλείται να 
«επιταχύνει σημαντικά», η Ελλά-
δα, έχοντας υποβάλει τρία αιτή-
ματα πληρωμής, θεωρείται ότι 
«προχωρεί καλά» και καλείται 
να «διατηρήσει τη δυναμική της 
εφαρμογής στο μέλλον».   

Η Ελλάδα, σημειώνει το κείμε-
νο, ξεκίνησε δυνατά στην εφαρ-

μογή του σχεδίου της και έχει 
συστήσει ένα σύστημα διαχεί-
ρισης και ελέγχου για να παρα-
κολουθεί και να συντονίζει την 
έγκαιρη ολοκλήρωση των μεταρ-
ρυθμίσεων και των επενδύσεων. 
Είναι σημαντικό να διατηρηθούν 
και να ενισχυθούν αυτές οι προ-
σπάθειες στο μέλλον.   

Αντίθετα, για τη Γερμανία 
σημειώνεται ότι έχει αφιερώσει 

ελάχιστους πόρους στην εφαρ-
μογή του σχεδίου και δεν του 
έχει δώσει προτεραιότητα.    

H διαφοροποίηση εξηγείται 
έως ένα βαθμό από τη σχετική 
σημασία του προγράμματος για 
κάθε χώρα. Ενώ για την Ελλάδα 
οι πόροι του Ταμείου αντιστοι-
χούν στο 6,1% του ΑΕΠ της, για 
τη Γερμανία, που έχει λαμβάνειν 
26,4 δισ. ευρώ, αντιστοιχούν μό-

νο στο 0,7% του ΑΕΠ της. Επι-
πλέον, η Ελλάδα έχει να καλύψει 
ένα επενδυτικό κενό της τάξης 
των 100 δισ. ευρώ, «κληρονομιά» 
των μνημονίων.  

Ωστόσο, μια σημαντική προ-
ειδοποίηση απευθύνει η Κομι-
σιόν και προς την Ελλάδα: Το 
σχέδιο, σημειώνει, φθάνει σε 
ένα σημείο, όπου θα εξαρτάται 
όλο και περισσότερο από τις πε-

ριφερειακές και τις τοπικές αρ-
χές, οι οποίες έχουν διοικητικές 
και εφαρμοστικές αδυναμίες. Γι’ 
αυτό και θα απαιτηθούν συντο-
νισμός και βοήθεια προς αυτές 
τις Αρχές, προκειμένου να υλο-
ποιήσουν το σχέδιο που περι-
λαμβάνει μια σειρά από δημό-
σιους διαγωνισμούς.   

Ετσι, οι πόροι του Ταμείου 
Ανάκαμψης αντιμετωπίσθηκαν 

ως «μάννα εξ ουρανού». Υπό την 
ευθύνη του τέως αναπληρωτή 
υπουργού Οικονομικών Θόδω-
ρου Σκυλακάκη, οι Αρχές κινη-
τοποιήθηκαν, συστάθηκε η Ει-
δική Υπηρεσία Συντονισμού του 
Ταμείου Ανάκαμψης, με επικε-
φαλής τον Νίκο Μαντζούφα, έως 
τότε γενικό γραμματέα Ιδιωτι-
κών Επενδύσεων και Σ∆ΙΤ, για 
να «τρέξει» τα έργα, και έκτοτε 

ξεκίνησε αγώνας δρόμου προ-
κειμένου να ικανοποιηθούν τα 
προαπαιτούμενα και να μη χα-
θούν οι πόροι που δικαιούται η 
χώρα μας και θα είναι διαθέσι-
μοι έως τον Αύγουστο του 2026. 
Στην πραγματικότητα η Ελλάδα 
είναι η μόνη χώρα που έχει στή-
σει ειδικό σύστημα διαχείρισης 
και ελέγχου για το Ταμείο Ανά-
καμψης.     

Επιπλέον, αρμόδιες πηγές επι-
σημαίνουν ότι η Ελλάδα έχει βοη-
θηθεί όχι μόνο από την εμπειρία 
της από τα ΕΣΠΑ, αλλά και από 
τα μνημόνια, με τα οποία το Τα-
μείο Ανάκαμψης έχει πολλά κοι-
νά. Για να εισπραχθεί μια δόση 
η χώρα πρέπει να ικανοποιεί κά-
ποια προαπαιτούμενα, τα λεγόμε-
να ορόσημα, τα οποία περιλαμβά-
νουν υιοθέτηση μεταρρυθμίσεων 
και υλοποίηση επενδύσεων. «Εί-
ναι ένα βαρύ πρόγραμμα», σχο-
λιάζουν τα αρμόδια στελέχη του 
υπουργείου Οικονομικών. Εως 
τώρα η Ελλάδα έχει ικανοποιή-
σει 85 προαπαιτούμενα, η Γερ-
μανία προφανώς κανένα. Μέχρι 
στιγμής αίτημα για τρίτη δόση 
έχουν υποβάλει, εκτός από την 
Ελλάδα, η Ισπανία και η Ιταλία, 
που προηγούνται και γενικότε-
ρα στις επιδόσεις.

Της ΡΟΥΛΑΣ ΣΑΛΟΥΡΟΥ   

Εκκρεμότητα αναμέ-
νεται να υπάρξει
με τις συντάξεις 
του ΟΑΕΕ, για 
τις οποίες δεν υπάρ-
χουν τα απαιτούμενα 
στοιχεία.   

Το ποσό ανέρχεται
στα 11,1 δισ. ευρώ 
ή 6,1% του ΑΕΠ της, 
σύμφωνα 
με τα στοιχεία 
της Κομισιόν.     

Προς νέο ρεκόρ ταξιδιωτικών ει-
σπράξεων οδεύει φέτος ο ελληνι-
κός τουρισμός παρά το γεγονός 
πως παρατηρείται μια κάμψη του 
ρυθμού αύξησης των κρατήσε-
ων από τη Γερμανία για διακο-
πές στην Ελλάδα κατά το τρίτο 
τρίμηνο. Πέρυσι οι ταξιδιωτικές 
εισπράξεις διαμορφώθηκαν στα 
επίπεδα των 17,7 δισ. ευρώ, ενώ 
το ρεκόρ διατηρεί η χρήση του 
2019, όταν οι ταξιδιωτικές ει-
σπράξεις ήταν 18,2 δισ. ευρώ. 
Ως στοίχημα εμφανίζεται επί του 
παρόντος η διαμόρφωση των φε-
τινών εισπράξεων άνω των 18,5 
δισεκατομμυρίων.  

Καλό το α΄ εξάμηνο 
Σύμφωνα με τα διαθέσιμα 

στην «Κ» στοιχεία φορέων του 
ελληνικού τουρισμού, τόσο το 
πρώτο όσο και το δεύτερο τρί-
μηνο του 2023 εμφανίζονται ση-
μαντικά ενισχυμένα έναντι των 
αντίστοιχων περιόδων του 2022. 
Αυτό το γεγονός επιβεβαιώνεται 
άλλωστε και από τα στοιχεία της 
επιβατικής κίνησης της Aegean 
κατά το διάστημα Ιανουαρίου - 
Μαΐου: η επιβατική κίνηση εξω-
τερικού για την Aegean από και 
προς το αεροδρόμιο «Ελευθέριος 
Βενιζέλος» εμφανίζεται αυξημέ-
νη κατά 65% έναντι του 2022 και 
12% έναντι του 2019, ενώ στο 
αεροδρόμιο «Μακεδονία» ενι-
σχύθηκε κατά 72% σε σχέση με 
τον προηγούμενο χρόνο και κα-
τά 30% σε σχέση με το 2019. Η 
πρόβλεψη περί υψηλότερων εσό-
δων στηρίζεται και στα στοιχεία 
της Τράπεζας της Ελλάδος για 
την περίοδο Ιανουαρίου - Μαρ-
τίου 2023, όταν οι ταξιδιωτικές 
εισπράξεις εμφάνισαν αύξηση 
κατά 63,8% σε σύγκριση με την 
αντίστοιχη περίοδο του 2022 και 
διαμορφώθηκαν στα 732,9 εκα-
τομμύρια. 

Τυπικά, κατά το πρώτο τρίμη-
νο κάθε χρονιάς καταγράφεται 
μόλις το 5% των ετήσιων ταξι-
διωτικών εισπράξεων, ενώ κατά 
το δεύτερο τρίμηνο το 25%. Το 
τρίτο τρίμηνο αποτελεί την αιχ-
μή του έτους και αντιστοιχεί στο 
60% των ταξιδιωτικών εισπρά-
ξεων, ενώ 10% είναι οι εισπρά-
ξεις του τέταρτου τριμήνου. Με 
δεδομένο ότι οι εισπράξεις του 
φετινού πρώτου εξαμήνου θα 
είναι υψηλότερες του αντίστοι-
χου διαστήματος του 2019 και 
πως το τρίτο τρίμηνο θα κινηθεί 
σύμφωνα με όλες τις ενδείξεις σε 
παρόμοια επίπεδα με τα περυσι-
νά, συνάγεται το συμπέρασμα 
πως εκτός απροόπτου –όπως, 

για παράδειγμα, ενός κακού τέ-
ταρτου τριμήνου λόγω απρόβλε-
πτων εξωγενών παραγόντων– 
φέτος θα καταγράφει νέο ρεκόρ 
εισπράξεων. Αυτό επισημαίνουν 
μιλώντας στην «Κ» οικονομολό-
γοι που παρακολουθούν στενά 
τα συγκεκριμένα μεγέθη. 

Οι Γερμανοί τουρίστες 
Θα πρέπει να επισημανθεί 

πως με βάση στοιχεία του Ιν-
στιτούτου Συνδέσμου Ελληνικών 
Τουριστικών Επιχειρήσεων, οι 
κρατήσεις από τη Γερμανία για 
το τρίτο τρίμηνο εμφανίζονται 
στάσιμες ή και οριακά πτωτι-
κές σε σχέση με την προηγού-
μενη χρονιά. Το γεγονός αποδί-
δεται, σύμφωνα με πληροφορίες, 
στη διοχέτευση ενός σημαντι-
κού αριθμού των προωθητικών 
ενεργειών των μεγάλων γερμα-
νικών ταξιδιωτικών γραφείων 
προς όφελος της Τουρκίας και 
εις βάρος κυρίως της Ισπανίας 
και δευτερευόντως της Ελλάδας. 
Οι ελκυστικότερες τιμές στην 
Τουρκία διαμορφώνουν επίσης 

ανταγωνιστικό πλεονέκτημα. 
Παράλληλα, ορισμένες επιφυ-
λάξεις διατυπώνονται και για 
την αμερικανική αγορά, δεδομέ-
νης της υποχώρησης σε σχέση 
με πέρυσι της ισοτιμίας του δο-
λαρίου, που αφαιρεί το σχετικό 
όφελος για τους ταξιδιώτες από 
τις Ηνωμένες Πολιτείες προς χώ-
ρες-μέλη της Ευρωζώνης όπως 
η Ελλάδα. 

Σε κάθε περίπτωση, είναι δύ-
σκολο να εξαχθούν ακόμη ασφα-
λή συμπεράσματα για το συνολι-
κό αποτέλεσμα της τουριστικής 
δραστηριότητας στην Ελλάδα 
φέτος. Ασφαλέστερη διαπίστω-
ση, πάντως, αποτελεί το ότι η Ελ-
λάδα τείνει να επιτυγχάνει πλέον 
υψηλότερες επιδόσεις σε όρους 
εισπράξεων απ’ ό,τι σε όρους 
ταξιδιωτικής κίνησης, καθώς η 
ταυτότητα των επισκεπτών της 
τείνει προς υψηλότερα εισοδη-
ματικά επίπεδα, εξηγούν οι ίδιες 
πηγές. Και αυτό μπορεί να υπε-
ραντισταθμίσει και οποιαδήπο-
τε λελογισμένη μείωση αφίξεων 
από τη Γερμανία ή αλλού.  

Ενδείξεις για νέο ρεκόρ
των τουριστικών
εισπράξεων φέτος   

Ερχονται αυξήσεις σε χιλιάδες
συνταξιούχους έως το φθινόπωρο   

Τα περισσότερα κονδύλια από το Ταμείο Ανάκαμψης έχει απορροφήσει η Ελλάδα   

Επανυπολογισμός 150.000 συντάξεων και προσαυξήσεις για παράλληλη ασφάλιση
Εκτιμάται ότι τα έσοδα 
από τον τουρισμό 
μπορεί να φθάσουν
τα 18,5 δισ. 
έναντι 18,2 δισ. 
το 2019. 

Του ΗΛΙΑ Γ. ΜΠΕΛΛΟΥ  

Της ΕΙΡΗΝΗΣ ΧΡΥΣΟΛΩΡΑ   

Ο ΕΦΚΑ προχωρεί άμεσα στον επανυπολογισμό δεκάδων χιλιάδων συντάξεων που λόγω έλλειψης λογισμικού και στοιχείων δεν είχαν υπολογιστεί με 
βάση τον «νόμο Βρούτση» του 2019. Οι υπηρεσίες διαθέτουν πλέον τις προβλεπόμενες αυτοματοποιήσεις και έως το φθινόπωρο θα προχωρήσουν στις 
πληρωμές των νέων, επανυπολογισμένων συντάξεων.
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Μπορεί οι ΗΠΑ να απέφυγαν μια 
στάση πληρωμών στο παρά πέ-
ντε, όταν ο πρόεδρος Μπάιντεν 
υπέγραψε τον νόμο που επιτρέ-
πει στο υπουργείο Οικονομικών 
να δανειστεί περισσότερα χρή-
ματα για να πληρώσει τις υπο-
χρεώσεις του κράτους, όμως 
τώρα η Ουάσιγκτον ετοιμάζε-
ται να «πλημμυρίσει» την αγο-
ρά με κρατικά ομόλογα συνολι-
κού ύψους 1 τρισ. δολαρίων, που 
απειλούν να ταρακουνήσουν τις 
αγορές και την οικονομία. 

Σύμφωνα με τις εκτιμήσεις 
τραπεζών, η αμερικανική κυβέρ-
νηση αναμένεται να δανειστεί 
περίπου 1 τρισ. δολάρια μέσω 
της έκδοσης ομολόγων έως το 
τέλος του Σεπτεμβρίου. Αυτός ο 
σταθερός ρυθμός ομολογιακών 
εκδόσεων εκτιμάται ότι θα «τρα-
βήξει» χρήματα από τις τράπε-
ζες, στερώντας ρευστότητα από 
το χρηματοοικονομικό σύστημα 
και ενδεχομένως εντείνοντας τις 
πιέσεις που ήδη δέχονται κυρί-
ως οι περιφερειακές τράπεζες 
των ΗΠΑ.  

Για να προσελκύσει επενδυ-
τές, στην προσπάθειά της να 
δανειστεί τόσο μεγάλα ποσά, η 
αμερικανική κυβέρνηση ανα-
μένεται να αντιμετωπίσει την 
αύξηση του κόστους δανεισμού. 
Και με δεδομένο ότι τόσο πολλά 
χρηματοοικονομικά προϊόντα 
είναι «δεμένα» με την απόδο-
ση των αμερικανικών κρατικών 

ομολόγων, η αύξηση του κό-
στους δανεισμού της αμερικανι-
κής κυβέρνησης θα συμπαρασύ-
ρει τα επιτόκια που πληρώνουν 
τράπεζες, επιχειρήσεις και άλλοι 
δανειολήπτες. Σύμφωνα με τους 
υπολογισμούς αναλυτών τους 
οποίους επικαλούνται οι New 
York Times, οι επιπτώσεις θα 
ισοδυναμούν με αύξηση περίπου 
25 μονάδων βάσης στα επιτόκια 
της Federal Reserve. Πολλοί θυ-

μούνται ότι τα επιτόκια στη δια-
τραπεζική αγορά εκτινάχθηκαν 
το 2019, σε μια περίοδο χαμηλής 
ρευστότητας, αναγκάζοντας τη 
Fed να παρέμβει. «Οταν ξεφορ-
τώνεις μια τεράστια ποσότητα 
ομολόγων στην αγορά, προκα-
λείς στρέβλωση», λέει μιλώντας 
στη Wall Street Journal ο Τζον 
Μέιερ, επικεφαλής επενδύσεις 
της Global X. «Οι επενδυτές το 
έχουν υποτιμήσει αυτό».  

Τους τελευταίους μήνες οι 

αγορές έχουν υπάρξει σχετικά 
ήρεμες. Ο δείκτης S&P 500 εμ-
φανίζει άνοδο 11% από τις αρχές 
του έτους, λαμβάνοντας ώθηση 
από την ανθεκτική αγορά εργα-
σίας των ΗΠΑ, το ράλι των τε-
χνολογικών μετοχών λόγω της 
μανίας με την τεχνητή νοημοσύ-
νη και τις ενδείξεις ότι η Federal 
Reserve εισέρχεται στα τελευ-
ταία στάδια του κύκλου αύξη-
σης των επιτοκίων της. 

Ο δείκτης Cboe Volatility 
Index, που μετράει τις διακυ-
μάνσεις και είναι γνωστός και 
ως «δείκτης φόβου», κινείται στα 
χαμηλότερα επίπεδα των τελευ-
ταίων ετών.   

Αυτή η ηρεμία διαπιστώνεται 
ακόμη και την ώρα που οι απο-
δόσεις των βραχυπρόθεσμων 
ομολόγων ενισχύονται τις τε-
λευταίες εβδομάδες, λόγω των 
προσδοκιών ότι η ομοσπονδιακή 
τράπεζα θα κρατήσει τα επιτό-
κια σε υψηλότερα επίπεδα για 
περισσότερο καιρό. Η υπουρ-
γός Οικονομικών Τζάνετ Γέλεν 
είχε προειδοποιήσει το Κογκρέ-
σο ότι η αύξηση του κόστους 
δανεισμού της κυβέρνησης λό-
γω της αβεβαιότητας γύρω από 
το όριο χρέους θα αποτελούσε 
εστία ανησυχίας. Τώρα, το μέ-
γεθος των εκδόσεων αναμένε-
ται να αυξήσει το κόστος δα-
νεισμού, παρότι πλέον υπάρχει 
συμφωνία για το όριο χρέους.   

Εξάλλου, μετά τις αιφνιδια-

στικές αυξήσεις επιτοκίων από 
την Τράπεζα του Καναδά και 
την Τράπεζα της Αυστραλίας, 
υποχωρούν οι τιμές των ομο-
λόγων του αμερικανικού δη-
μοσίου και αυξάνονται οι απο-
δόσεις τους, πλησιάζοντας τα 
υψηλά επίπεδα που σημείωναν 
τον Μάρτιο. Οι αποδόσεις των 
δεκαετών βρίσκονται περίπου 
στο 3,8%, έχοντας σημειώσει 
άνοδο 10 μονάδων βάσης μέσα 
στην εβδομάδα. Ανάλογη πο-
ρεία έχουν και τα ομόλογα της 
Αυστραλίας, με τις αποδόσεις 

των τριετών ομολόγων να ση-
μειώνουν άνοδο 17 μ.β. και να 
εκτοξεύονται στο 3,87%, που εί-
ναι το υψηλότερο επίπεδό τους 
από το 2011. Οι συντονισμένες 
αυξήσεις επιτοκίων εξωθούν την 
αγορά να επανεξετάσει τα πρό-
σφατα στοιχήματα σε επικείμε-
νες μειώσεις επιτοκίων από τη 
Fed, καθώς καθιστούν σαφές 
πως η μάχη κατά του πληθωρι-
σμού κάθε άλλο παρά έχει λήξει. 
Οπως επισημαίνουν αναλυτές 
της Deutsche Bank, μεταξύ των 
οποίων και ο Τζιμ Ρέιντ, οι πρό-

σφατες εξελίξεις «διαψεύδουν 
την πεποίθηση που επικράτη-
σε πως οι κεντρικές τράπεζες 
ετοιμάζονται να θέσουν τέλος 
στις αυξήσεις των επιτοκίων και 
πολλώ δε μάλλον επειδή ο Κα-
ναδάς ήταν η πρώτη χώρα που 
επισήμως δήλωσε τον Ιανουάριο 
ότι επίκειται τερματισμός τους». 

Σημειωτέον ότι η επικρατού-
σα πεποίθηση στην αγορά είναι 
πως η ΕΚΤ θα αυξήσει τα επι-
τόκια του ευρώ συνολικά κατά 
50 μ.β. μέσα στους επόμενους 
τρεις μήνες.  

Το μπαράζ ομολογιακών εκδόσεων εκτιμάται ότι θα «τραβήξει» χρήματα από τις τράπεζες, στερώντας ρευστότητα 
από το χρηματοοικονομικό σύστημα και ενδεχομένως εντείνοντας τις πιέσεις που ήδη δέχονται κυρίως οι περιφερει-
ακές τράπεζες των ΗΠΑ. Οταν ξεφορτώνεις μια τεράστια ποσότητα ομολόγων στην αγορά, προκαλείς στρέβλωση, λέ-
ει μιλώντας στη Wall Street Journal ο Τζον Μέιερ, επικεφαλής επενδύσεων της Global X.
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Σύμφωνα με 
αναλυτές, οι επιπτώ-
σεις θα ισοδυναμούν 
με αύξηση περίπου
25 μονάδων βάσης 
στα επιτόκια 
της Federal Reserve.  

Οι Hνωμένες Πολιτείες θα... 
πλημμυρίσουν την αγορά 
με ομόλογα 1 τρισ. δολ.  
Φόβοι για παρενέργειες σε τράπεζες, 

επιχειρήσεις και δανειολήπτες  
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Σε ύφεση βρίσκεται πλέον η οικο-
νομία της Ευρωζώνης καθώς το 
ΑΕΠ της συρρικνώθηκε δύο συ-
ναπτά τρίμηνα μετά το σοκ της 
ενεργειακής κρίσης. Συγκεκριμέ-
να, κατέγραψε οριακή συρρίκνω-
ση 0,1% το α΄ τρίμηνο του 2022 
έναντι προηγούμενης εκτίμησης 
για ανάπτυξη 0,1% καθώς οι 20 
χώρες της Ευρωζώνης αναθεώ-
ρησαν προς τα κάτω τις αρχικές 
εκτιμήσεις τους για τις οικονο-
μίες τους. Υπενθυμίζεται ότι το 
δ΄ τρίμηνο του 2022, το ΑΕΠ εί-
χε μειωθεί κατά 0,1% στη Ζώνη 
του Ευρώ και κατά 0,2% στην Ε.Ε.

Αυτό σημαίνει ότι η Ευρωζώ-
νη πληροί τον τεχνικό ορισμό 
της ύφεσης αφού συμπλήρωσε 
δύο διαδοχικά τρίμηνα αρνητι-
κής ανάπτυξης, έστω και αν αυτή 
είναι οριακή. Οπως επισημαίνουν 
οικονομικοί αναλυτές, πρόκειται 
για την ηπιότερη ύφεση που μπο-
ρούσε να γνωρίσει η Ευρωζώνη 
μετά τη ρωσική εισβολή στην 
Ουκρανία, που έστειλε στα ύψη 
τις τιμές της ενέργειας. Η δυσά-
ρεστη αυτή εξέλιξη, πάντως, θα 
αποτελέσει πλήγμα τόσο για τους 
πολιτικούς όσο και για τους αξι-
ωματούχους της ΕΚΤ, οι οποί-
οι επανειλημμένως εξέφρασαν 
την εκτίμηση ότι θα αποφευχθεί 

τελικά η ύφεση ακόμη και ενώ 
εκτοξευόταν ο πληθωρισμός στα 
υψηλότερα επίπεδα από την ει-
σαγωγή του ευρώ. Για τους ιθύνο-
ντες ενδέχεται, ωστόσο, να είναι 
παρήγορη η διαπίστωση πως τα 
δισεκατομμύρια ευρώ που δαπά-
νησαν σε βοήθεια προς τα νοι-
κοκυριά της Ευρωζώνης έπιασαν 
τόπο, καθώς απεφεύχθη τουλάχι-
στον μια μεγαλύτερη ζημία στις 
οικονομίες τους.

∆εδομένου, όμως, ότι το τρέ-
χον τρίμηνο εκτιμάται πως η οι-
κονομία έχει επανέλθει σε θε-
τικούς ρυθμούς ανάπτυξης, οι 
κυβερνήσεις θα εξακολουθήσουν 
να αποσύρουν τη στήριξη που 
έχουν προσφέρει έως τώρα. Και 
στο μεταξύ η ΕΚΤ δεν αναμένε-
ται να αλλάξει πορεία, αλλά θα 
συνεχίσει τις αυξήσεις των επι-
τοκίων αφού εκτιμά πως η επα-
ναφορά του πληθωρισμού κοντά 
στα επίπεδα του στόχου του 2% 
αποτελεί προαπαιτούμενο για μια 
βιώσιμη ανάπτυξη. Οπως επιση-
μαίνει η Μαέβα Κουζέν, οικονο-
μολόγος του Bloomberg, «αυτή 
η αναθεώρηση περί της οικονο-
μίας της Ευρωζώνης δεν αλλάζει 
ουσιαστικά τη συνολική εικόνα, 
καθώς η οικονομία είναι αδύνα-
μη αλλά δεν καταρρέει». Η ίδια 

οικονομολόγος προβλέπει πως 
η Ευρωζώνη θα επιστρέψει σε 
θετικούς ρυθμούς ανάπτυξης 
μέσα στο τρέχον έτος, αλλά θα 
παραμείνει αναιμική σε όλη τη 
διάρκειά του. Ως αιτίες αναφέ-
ρει τη στροφή σε περιοριστική 
νομισματική πολιτική και τη μει-
ωμένη παγκόσμια ζήτηση, που 
αποτελεί τροχοπέδη στην οικο-
νομική δραστηριότητα.

Εχουν προηγηθεί τα τελευταία 
στοιχεία για τη Γερμανία, που 
φέρουν τη μεγαλύτερη οικονο-

μία της Ευρώπης να βρίσκεται 
σε ύφεση. Παράλληλα, οι οικο-
νομίες άλλων πέντε χωρών της 
Ευρωζώνης —Ελλάδας, Ισπανίας, 
Λιθουανίας, Μάλτας και Ολλαν-
δίας– συρρικνώθηκαν το πρώτο 
τρίμηνο του έτους, ενώ η Εσθο-
νία βρίσκεται σε στασιμότητα 
από τα τέλη του 2021. Η εικό-
να τείνει, πάντως, να βελτιωθεί 
καθώς η Ευρωπαϊκή Επιτροπή 
προβλέπει ανάπτυξη 1,1% για 
το τρέχον έτος και 1,6% για το 
επόμενο. Σε ό,τι αφορά την Ευ-
ρωπαϊκή Eνωση, το ΑΕΠ της ανα-
πτύχθηκε οριακά κατά 0,1% το α΄ 
τρίμηνο σε σύγκριση με το προ-
ηγούμενο τρίμηνο, ενώ το δ΄ τρί-
μηνο είχε μειωθεί κατά 0,2%. Σε 
σύγκριση με το ίδιο τρίμηνο του 
προηγούμενου έτους, το εποχικά 
προσαρμοσμένο ΑΕΠ αυξήθηκε 
κατά 1,0% τόσο στη Ζώνη του 
Ευρώ όσο και στην Ε.Ε. το α΄ τρί-
μηνο του 2023, μετά από +1,8% 

στην Ευρωζώνη και +1,7% στην 
Ε.Ε. το προηγούμενο τρίμηνο.

Σε σύγκριση με το προηγού-
μενο τρίμηνο του 2022, το επο-
χικά προσαρμοσμένο ΑΕΠ αυ-
ξήθηκε κατά 1,0% σε Ευρωζώνη 
και Ε.Ε. το α΄ τρίμηνο του 2023, 
ύστερα από ανάπτυξη 1,8% και 
1,7% αντίστοιχα το προηγούμε-
νο τρίμηνο.

Οπως ανακοίνωσε και η ΕΛ-
ΣΤΑΤ, το ΑΕΠ της Ελλάδας 
συρρικνώθηκε κατά 0,1% το α΄ 
τρίμηνο, ενώ σε ετήσια βάση 
αναπτύχθηκε κατά 2,1%. Ως εκ 
τούτου, η Ελλάδα κατατάσσε-
ται στην 9η θέση, με τον μεγα-
λύτερο ρυθμό ανάπτυξης στην 
Ευρωζώνη, κατά το πρώτο τρί-
μηνο του 2023.

Τη μεγαλύτερη ανάπτυξη από 
τρίμηνο σε τρίμηνο κατέγραψε η 
Πολωνία με +3,8% σε σύγκριση 
με το προηγούμενο τρίμηνο και 
ακολούθησαν το Λουξεμβούργο 

(+2,0%), η Πορτογαλία (+1,6%). 
Οι μεγαλύτερες μειώσεις κατα-
γράφηκαν σε Ιρλανδία (-4,6%), 
Λιθουανία (-2,1%) και Ολλανδία 
(-0,7%).

Η αδυναμία της Ζώνης του Ευ-
ρώ το α΄ τρίμηνο οφείλεται στη 
μείωση των κρατικών δαπανών 
και των νοικοκυριών, σύμφωνα 
με τη Eurostat. Οπως σχολιά-
ζει το Bloomberg, η ανάπτυξη 
πιθανότατα έχει επιστρέψει το 
τρέχον τρίμηνο και οι κυβερνή-
σεις θα συνεχίσουν να περιορί-
ζουν τη δημοσιονομική στήριξη. 
Η ΕΚΤ είναι επίσης απίθανο να 
αλλάξει πορεία και αναμένεται 
να αυξήσει τα επιτόκια το επό-
μενο τρίμηνο, καθώς πλησιάζει 
στο τέλος της ιστορικής εκστρα-
τείας σύσφιγξης και θεωρεί ότι 
η καταπολέμηση του πληθωρι-
σμού αποτελεί προϋπόθεση για 
βιώσιμη οικονομική επέκταση.

REUTERS, BLOOMBERG

Πρόκειται για την ηπιό-
τερη ύφεση που
μπορούσε να γνωρίσει 
η Ευρωζώνη μετά
τη ρωσική εισβολή 
στην Ουκρανία.

Η Ευρωζώνη
δεν κατάφερε
να αποφύγει 
την ύφεση
Αρνητική ανάπτυξη για δεύτερο κατά

σειρά τρίμηνο, με μείωση ΑΕΠ κατά 0,1%

Η Γερμανία, η μεγαλύτερη οικονομία της Ευρώπης, βρίσκεται σε ύφεση, ενώ οι οικονομίες άλλων πέντε χωρών της Ευρωζώνης –Ελλάδας, Ισπανίας, Λιθουα-
νίας, Μάλτας και Ολλανδίας– συρρικνώθηκαν το πρώτο τρίμηνο του έτους σε τριμηνιαία βάση.

Κίνητρα για επενδύσεις στα δίκτυα 
ενέργειας δίνει η Γερμανία, κα-
θώς η ρυθμιστική αρχή της χώ-
ρας επιδιώκει να προσελκύσει 
κεφάλαια για να χρηματοδοτή-
σει την επέκταση των υποδομών.  
Υπόσχεται μεγαλύτερη απόσβεση 
για τους επενδυτές στα δίκτυα 
ηλεκτρικής ενέργειας και φυσι-
κού αερίου της Γερμανίας, στο 
πλαίσιο μιας απόφασης που πιθα-
νώς θα αυξήσει περαιτέρω το κό-
στος για τους καταναλωτές, γρά-
φει το Bloomberg. Ο οργανισμός 
Bundesnetzagentur (BNetzA) δε-
σμεύθηκε να αυξήσει τις αποδό-
σεις των επενδυτών κατά 40%, 
με στόχο να προσελκύσει κεφά-
λαια προκειμένου να χρηματο-
δοτήσει μια τεράστια επέκταση 
στις υποδομές που απαιτούνται 
για την ενεργειακή μετάβαση. Η 
βελτίωση των δικτύων έχει ζωτι-
κή σημασία για την ανταπόκριση 
στις συνεχώς αυξανόμενες ροές 
ανανεώσιμων πηγών ενέργειας, 
ωστόσο το κόστος θα μεταφερθεί 
στα νοικοκυριά και στις επιχει-
ρήσεις, που ήδη αντιμετωπίζουν 

από τις υψηλότερες τιμές ηλε-
κτρικής ενέργειας στην Ευρώπη.    

Η ρυθμιζόμενη απόδοση κε-
φαλαίου για τους φορείς εκμετάλ-
λευσης του δικτύου, η οποία κα-
θορίζει και την απόδοση που θα 
μπορούν να προσφέρουν στους 
επενδυτές, θα οριστεί στο 7,09% 
για νέες επενδύσεις από την επό-
μενη χρονιά, σύμφωνα με τον 
BNetzA.  

«Θέλουμε να δώσουμε ισχυρά 
κίνητρα», δήλωσε ο πρόεδρος 
της υπηρεσίας, Κλάους Μίλερ. 
Η ρυθμιστική αρχή είπε επίσης 
ότι θέλει να δώσει μεγαλύτερες 
διασφαλίσεις στους φορείς εκ-
μετάλλευσης αναθεωρώντας τα 
ποσοστά ετησίως, επιμένοντας 
ωστόσο ότι η πρόσθετη επιβά-
ρυνση για τους καταναλωτές 

«πρέπει να περιοριστεί στο απο-
λύτως απαραίτητο».   

Το ενεργειακό κόστος σε όλη 
την Ευρώπη είναι πολύ χαμηλό-
τερο σε σχέση με πέρυσι το κα-

λοκαίρι. Στη Γερμανία, ωστόσο, 
οι τιμές ηλεκτρικής ενέργειας πα-
ραμένουν σε διπλάσια επίπεδα 
σε σύγκριση με την προ κρίσης 
περίοδο. Για να μειώσει την πί-

εση προς τη βιομηχανία και να 
αποτρέψει τη φυγή των εταιρει-
ών στο εξωτερικό, η κυβέρνηση 
δήλωσε τον περασμένο μήνα ότι 
σχεδιάζει ένα πρόγραμμα επιδό-
τησης 30 δισ. ευρώ για επιχειρή-
σεις έντασης ενέργειας.   

Η Γερμανία έχει στόχο να πα-
ράγει το 80% της ενέργειας από 
ανανεώσιμες πηγές μέχρι το τέ-
λος της δεκαετίας, κάτι που συ-
νεπάγεται τεράστιες δαπάνες για 
ενεργειακά δίκτυα. Τα δίκτυα 
αποτελούν συνήθως επιθυμητές 
επενδύσεις, επειδή ο έλεγχος των 
τιμών παρέχει προβλέψιμες απο-
δόσεις, αλλά οι Γερμανοί πάροχοι 
παραπονούνται εδώ και καιρό 
ότι η απόσβεση δεν συμβαδίζει 
με τις αποδόσεις.   

Ο προτεινόμενος νέος ρυθ-
μός απόδοσης μπορεί «να είναι 
μόνο ένα πρώτο βήμα», ανέφε-
ραν σε κοινή δήλωση οι τέσσε-
ρις φορείς εκμετάλλευσης γραμ-
μών υψηλής τάσης της χώρας 
– Amprion, TenneT, 50Hertz και 
TransnetBW.   

«Απαιτούνται τεράστιες επεν-

δύσεις για την επιτυχή επέκταση 
του δικτύου ηλεκτρικής ενέργει-
ας» και οι φορείς εκμετάλλευσης 
«βρίσκονται σε σκληρό διεθνή 
ανταγωνισμό για επενδυτικά κε-
φάλαια», πρόσθεσαν.   

Ο Σύνδεσμος ∆ημοτικών Επι-
χειρήσεων, που εκπροσωπεί τους 
φορείς εκμετάλλευσης δικτύων 
διανομής, χαρακτήρισε την πρό-
ταση «απογοητευτική» και «μη 
ικανοποιητική», λέγοντας ότι το 
ποσοστό είναι χαμηλότερο απ’ 
ό,τι απαιτείται.   

Οι εταιρείες μπορούν πλέον 
να συμμετάσχουν σε δημόσια 
διαβούλευση με τον BNetzA. Η 
τελική απόφαση για το ύψος της 
απόδοσης εξακολουθεί να εξαρ-
τάται από την εφαρμογή νόμου 
που δίνει περισσότερη εξουσία 
στη ρυθμιστική αρχή και ο οποί-
ος θα τεθεί σε ισχύ αργότερα φέ-
τος. Η νομοθεσία απαντάει σε 
απόφαση του Ευρωπαϊκού ∆ικα-
στηρίου του 2021, σύμφωνα με 
την οποία η Γερμανία έπρεπε να 
αλλάξει τον τρόπο με τον οποίο 
ρυθμίζει τα ενεργειακά τέλη.   

Η Μολδαβία, μία από τις φτωχό-
τερες χώρες της Ευρώπης, σκέ-
φτεται να απλοποιήσει το φο-
ρολογικό της σύστημα σε μια 
προσπάθεια να βγει από την οι-
κονομική κρίση που προκλήθηκε 
από τον πόλεμο στην Ουκρανία, 
όπως δήλωσε ο υπουργός Οικο-
νομίας της χώρας, Ντουμίτρου 
Αλάιμπα.

Οι αλλαγές, οι οποίες περι-
λαμβάνουν μια αναθεώρηση 
του εταιρικού δικαίου προκει-
μένου να αυξηθεί η διαφάνεια 
και κατάργηση των περισσότε-
ρων φορολογικών απαλλαγών σε 
μια προσπάθεια να αυξηθούν τα 
έσοδα, θα εφαρμοσθούν μέχρι 
τον Ιούλιο, σύμφωνα με τον Αλά-
ιμπα. Πυρήνας της προσπάθειας 
θα είναι η αντιμετώπιση της πα-
ραοικονομίας, μιας σειράς ανε-
ξέλεγκτων δραστηριοτήτων που 
ο Αλάιμπα ισχυρίζεται ότι απο-

τελεί πάνω από τα δύο πέμπτα 
της παραγωγής. Αυτή η πρώην 
σοβιετική δημοκρατία των 2,6 
εκατομμυρίων κατοίκων, μεταξύ 
της Ρουμανίας και της εμπόλε-
μης Ουκρανίας, έχει υποστεί σει-
ρά πληγμάτων, όπως μια κατα-
στροφική τραπεζική κρίση, την 
παρουσία του ρωσικού στρατού 
σε μια αποσχισθείσα περιοχή, 
συνεχείς διακοπές ρεύματος και 
μια φημολογούμενη συνωμοσία 
του Κρεμλίνου για την ανατροπή 
της κυβέρνησης.

Ωστόσο, υπό την πρόεδρο Μά-
για Σάντου, η Μολδαβία έχει εξα-

σφαλίσει το καθεστώς υποψήφι-
ας χώρας και σκοπεύει να γίνει 
μέλος έως το 2030. Η κ. Σάντου 
μίλησε στο Bloomberg τον περα-
σμένο μήνα και εμφανίσθηκε πε-
πεισμένη ότι η ένταξη θα γίνει με 
την  αποσχισθείσα περιοχή της 
Υπερδνειστερίας παρά τη ρωσική 
κατοχή. Για την οικονομία, αυτό 
σημαίνει προσέλκυση επενδύσε-
ων με το «πιο απλό δημοσιονομι-
κό σύστημα», είπε ο κ. Αλάιμπα, 
ενώ προσπαθεί να αποτινάξει το 
παρελθόν της χώρας με τραπεζι-
κές απάτες και σκάνδαλα νομιμο-
ποίησης εσόδων από παράνομες 
δραστηριότητες.

Ο υπουργός δήλωσε, επίσης, 
ότι η κυβέρνηση σχεδιάζει να πε-
ριορίσει τη γραφειοκρατία και θα 
ακολουθήσει το παράδειγμα της 
Εσθονίας που ψηφιοποίησε μεγά-
λο μέρος των κρατικών υπηρεσι-
ών, όπως το σύστημα πληρωμής 

φόρων και απόκτησης εγγράφων. 
Ο δρόμος θα είναι, πάντως, μα-
κρύς για τη Μολδαβία, το ΑΕΠ 
της οποίας συρρικνώθηκε σχε-
δόν κατά 6% σε περίπου 15 δισ. 
δολάρια το περασμένο έτος. Εν 
ολίγοις έχασε περίπου το ήμισυ 
της ανάπτυξης 14% που είχε κα-
ταγράψει το προηγούμενο έτος. 
Ο πληθωρισμός ξεπέρασε πέρυσι 
το 30%, διαβρώνοντας σημαντι-
κά την αγοραστική δύναμη. Ο κ. 
Αλάιμπα προβλέπει ότι η ανάπτυ-
ξη θα ανακάμψει φέτος – αλλά 
δεν θα είναι «θεαματική» καθώς 
οι δυσκολίες επιμένουν.

Τα σχέδια της κυβέρνησης 
στοχεύουν σε μια διψήφια ανά-
πτυξη κατά την επόμενη δεκα-
ετία, πραγματική αναγκαιότητα 
για τη Μολδαβία προκειμένου να 
αυξήσει το βιοτικό επίπεδο των 
πολιτών και να συγκλίνει με τους 
γείτονες της Ε.Ε. στα δυτικά.

Κίνητρα για την αναβάθμιση ενεργειακών δικτύων παρέχει η Γερμανία   

Απλοποιεί το φορολογικό της σύστημα η Μολδαβία

Μεταξύ άλλων καταρ-
γεί φοροαπαλλαγές
για να αυξηθούν 
τα δημόσια έσοδα.

Η βελτίωση των δικτύων έχει ζωτική σημασία για την ανταπόκριση στις συ-
νεχώς αυξανόμενες ροές ανανεώσιμων πηγών ενέργειας, ωστόσο το κόστος 
θα μεταφερθεί στα νοικοκυριά και στις επιχειρήσεις.  

Το 2022 το ΑΕΠ της Μολδαβίας μειώθηκε κατά 6%, σε περίπου 15 δισ. δολά-
ρια, ενώ ο πληθωρισμός έφθασε το 30%.
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A

EP
A

Ο αρμόδιος φορέας 
υπόσχεται αυξημένες 
αποδόσεις κατά 40% 
σε όσους επενδύσουν.   
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Στη συντριπτική πλειονότητά τους 
οι μεγαλύτερες εταιρείες του 
κόσμου δεν έχουν κάνει σχε-
δόν τίποτα τα τελευταία πέντε 
χρόνια για να μειώσουν τις εκ-
πομπές ρύπων που συντελούν 
στην υπερθέρμανση του πλανή-
τη, έτσι ώστε να αντιμετωπιστεί 
η κλιματική αλλαγή. 

Ο κορυφαίος πάροχος δεδο-
μένων βιωσιμότητας διαπίστω-
σε ότι οι προσπάθειες των 500 
μεγαλύτερων σε κεφαλαιοποίη-
ση εισηγμένων εταιρειών στον 
κόσμο, που ευθυγραμμίζονται 
με τη Συνθήκη των Παρισίων, 
βρίσκονται στο 22%. Πρόκειται 
για μια αύξηση μόλις 4% από το 
2018, για να επιτευχθεί ο περι-
ορισμός της υπερθέρμανσης 
του πλανήτη στον 1,5 βαθμό 
Κελσίου πάνω από τα προβιο-
μηχανικά επίπεδα. 

Οι επιστήμονες του κλίματος 
θεωρούν την άνοδο κατά 1,5 
βαθμό στη μέση θερμοκρασία 
ένα βασικό σημείο καμπής, πέ-
ρα από το οποίο οι πιθανότητες 
ακραίων πλημμυρών, ξηρασίας, 
πυρκαγιών και ελλείψεων τρο-
φίμων θα μπορούσαν να αυξη-
θούν δραματικά. 

«Τα δεδομένα μας παρουσι-
άζουν ένα σαφές μήνυμα: πρέ-
πει να κάνουμε περισσότερα 
και γρήγορα», δήλωσε ο CEO 
του ESG Book, Ντάνιελ Κλίερ, 
όπως μεταδίδει το CNN. 

Η έκθεση είναι η πιο πρό-
σφατη σε μια σειρά αποδεικτι-
κών στοιχείων ότι ο κόσμος εί-
ναι πολύ μακριά για να επιτύχει 
τους κλιματικούς στόχους του. 
Ταυτόχρονα, μεγάλοι ρυπαντές, 
όπως η Shell και η BP, στρέφουν 
την προσοχή τους ξανά στην 
παραγωγή ορυκτών καυσίμων 
έπειτα από ένα έτος με μεγά-
λα κέρδη στα οποία συνέβαλε 
η άνοδος των τιμών του πετρε-
λαίου και του φυσικού αερίου. 

Στην ανάλυσή του το ESG 
Book έδωσε «βαθμολογίες θερ-
μοκρασίας» σε εταιρείες με βάση 
τα δεδομένα εκπομπών που ανα-

κοινώνουν και παράγοντες όπως 
οι στόχοι μείωσης των εκπο-
μπών, για να καθορίσει τη συμ-
βολή των εταιρειών στους πα-
γκόσμιους στόχους για το κλίμα. 

Υπολόγισε τις άμεσες εκπο-
μπές από τις λειτουργίες καθώς 
και τις έμμεσες, από τη χρήση 
των προϊόντων των εταιρειών. 
Αυτό είναι ιδιαίτερα σημαντικό 
για τις εταιρείες πετρελαίου και 
φυσικού αερίου, καθώς οι περισ-

σότερες από τις εκπομπές τους 
παράγονται από την καύση των 
προϊόντων τους, όπως η βενζί-
νη και τα καύσιμα αεροπλάνων. 

Στο Ηνωμένο Βασίλειο, στην 
Ινδία και την Ε.Ε. ο αριθμός των 
εταιρειών με στόχους μείωσης 
των εκπομπών που ευθυγραμμί-
ζονται με τη Συνθήκη των Πα-
ρισίων έχει υποχωρήσει από το 
2018. Στις ΗΠΑ το 20% των εται-
ρειών είναι ευθυγραμμισμένες 
με τη Συνθήκη των Παρισίων, 
από 11% το 2018. Στην Κίνα το 
ποσοστό φθάνει το 12%, έναντι 
μόλις 3% πριν από πέντε χρόνια. 
Υπενθυμίζεται ότι στη Συνθήκη 
το Ευρωπαϊκό Συμβούλιο όρισε 
τον δεσμευτικό στόχο για μεί-
ωση των εκπομπών αερίων του 
θερμοκηπίου κατά τουλάχιστον 
55% έως το 2030 σε σύγκριση 
με τα επίπεδα του 1990. 

Υπάρχουν όμως και θετι-
κές εξελίξεις. Σύμφωνα με τον 

∆ιεθνή Οργανισμό Ενέργειας 
(IEA), οι επενδύσεις στην ηλι-
ακή ενέργεια πρόκειται να ξε-
περάσουν τις επενδύσεις στην 
παραγωγή πετρελαίου για πρώ-
τη φορά φέτος. «Για κάθε δο-
λάριο που επενδύεται σε ορυ-
κτά καύσιμα, περίπου 1,7 δολ. 
πηγαίνουν τώρα σε καθαρή 
ενέργεια. Πριν από πέντε χρό-
νια, αυτή η αναλογία ήταν ένα 
προς ένα», δήλωσε ο εκτελεστι-
κός διευθυντής του ΙΕΑ, Φατίχ 
Μπιρόλ, σε έκθεσή του τον πε-
ρασμένο μήνα. 

Ωστόσο, λίγο περισσότερα 
από 1 τρισ. δολ. αναμένεται 
να εισρεύσουν προς το πετρέ-
λαιο, το φυσικό αέριο και τον 
άνθρακα φέτος, ποσό σημαντι-
κά μεγαλύτερο από αυτό που θα 
έπρεπε να δίνεται για να επι-
τευχθεί ο στόχος των καθαρών 
μηδενικών εκπομπών έως το 
2050, ανέφερε ο IEA. 

Τον τίτλο της πιο «έξυπνης» πό-
λης στον πλανήτη για το 2023 
κατακτά η Σαγκάη, η οποία 
και το 2022 είχε βρεθεί στην 
κορυφή, αποσπώντας και πά-
λι τη διάκριση της πιο smart 
city παγκοσμίως. Στη δεύτερη 
θέση του top 5 με τις πιο «έξυ-
πνες» πόλεις βρίσκεται η Νέα 
Υόρκη, ακολουθούν το Τορό-
ντο (στην 3η θέση), η Σεούλ 
(στην 4η), ενώ η κινεζική Σεν-
ζέν συμπληρώνει την πεντά-
δα των κορυφαίων smart cities 
για το 2023. Θυμίζουμε ότι ένα 
χρόνο νωρίτερα, το αντίστοιχο 
top 5 περιλάμβανε –εκτός από 
την κατέχουσα τα πρωτεία Σα-
γκάη– τη Σεούλ (στη 2η θέση), 
τη Βαρκελώνη (στην 3η), το Πε-
κίνο (στην 4η) και τη Νέα Υόρ-
κη (στην 5η θέση).

Την παραπάνω εικόνα απο-
τυπώνει η φετινή αξιολόγηση 
της εταιρείας Juniper Research, 
την οποία επικαλείται ο Σύνδε-
σμος Επιχειρήσεων Πληροφο-
ρικής και Επικοινωνιών Ελλά-
δος. Η αξιολόγηση αναδεικνύει 
τις κορυφαίες smart cities του 
κόσμου ανάμεσα στις 50 πιο 
«έξυπνες» πόλεις παγκοσμίως, 
αξιολογώντας μια σειρά από κρι-
τήρια. Οι πέντε πρωταθλήτριες 
μητροπόλεις για το 2023 διακρί-
νονται σε τομείς όπως οι «έξυ-
πνες» μεταφορές και υποδομές, 
τα smart συστήματα ενέργειας 
και φωτισμού, η «έξυπνη» δι-
αχείριση της κυκλοφορίας, η 
χρήση της τεχνολογίας στην 
καθημερινότητα των πολιτών 
και η αστική συνδεσιμότητα.

Η έρευνα της Juniper Re-
search αποδίδει στη Σαγκάη 
την πρώτη θέση μεταξύ των πιο 
«έξυπνων» πόλεων στον κόσμο, 

για δεύτερη συνεχόμενη χρονιά, 
χάρη στα προηγμένα συστήμα-
τα συνδεσιμότητας και φύλαξης 
δεδομένων που διαθέτει η πόλη. 
Το δυνατό χαρτί της Σαγκάης, 
σύμφωνα με τους αναλυτές, εί-
ναι το Suishenban Citizen Cloud, 
το οποίο παρέχει πρόσβαση σε 
περισσότερες από 1.000 διαφο-
ρετικές υπηρεσίες για τους κα-

τοίκους της πόλης, καθώς και 
την ισχυρή ανάπτυξη του 5G 
και τη χρήση καινοτόμων τεχνο-
λογιών, συμπεριλαμβανομένων 
των ψηφιακών διδύμων.

 Αλλωστε, όλες οι κορυφαίες 
πόλεις που κατακτούν τις κο-
ρυφαίες θέσεις της κατάταξης, 
έχουν αναπτύξει υπηρεσίες που 
αξιοποιούν αποτελεσματικά τα 
δεδομένα και τη συνδεσιμότη-
τα για να βελτιώσουν τις εμπει-
ρίες των πολιτών. «Η Σαγκάη 
έχει υιοθετήσει μια κοινή προ-
σέγγιση στα δεδομένα, δημι-
ουργώντας όχι μόνο μια ισχυρή 
και ολοκληρωμένη πλατφόρμα 
δεδομένων, αλλά και τη συνδε-
σιμότητα για να υποστηρίξει 
κάθε πτυχή της», σχολιάζει η 
εταιρεία ερευνών.

Οι «έξυπνες» πόλεις, πέρα 
από τα προφανή πλεονεκτήμα-
τα που προσφέρουν στους κα-
τοίκους τους, έχουν τεράστια 
συνεισφορά στις εθνικές τους 
οικονομίες, αλλά και μεγάλο 
αποτύπωμα στην παγκόσμια 
οικονομία. Σύμφωνα με τις εκτι-
μήσεις της Juniper Research, η 
εξοικονόμηση κόστους από την 
ανάπτυξη «έξυπνων» πόλεων 
προβλέπεται να φτάσει τα 250 
δισ. δολ. έως το 2028 παγκο-
σμίως. Η αντίστοιχη επίδοση 
το 2023 εκτιμάται ότι θα είναι 
96 δισ., που μεταφράζεται σε 
σωρευτική αύξηση κατά 158% 
μεταξύ 2023 και 2028. Η εξοι-
κονόμηση κόστους προκύπτει 
από τη μειωμένη χρήση ενέρ-
γειας και των εκπομπών από 
την ανάπτυξη έξυπνων δικτύ-
ων μεταφορών και υποδομών, 
από την «ευφυή» διαχείριση της 
κυκλοφορίας και τον «έξυπνο» 
φωτισμό των δρόμων.

Μεγάλοι ρυπαντές, όπως η Shell και η BP, στρέφουν την προσοχή τους ξανά στην παραγωγή ορυκτών καυσίμων έπει-
τα από ένα έτος με μεγάλα κέρδη, στα οποία συνέβαλε η άνοδος των τιμών του πετρελαίου και του φυσικού αερίου.  

A
.P

.

Στη δεύτερη θέση 
του «top 5» βρίσκεται 
η Νέα Υόρκη, 
ενώ ακολουθούν 
το Τορόντο, η Σεούλ 
και η Σενζέν.

Με ρυθμό ανάπτυξης 15% κινήθη-
κε η ευρωπαϊκή αγορά λογισμικού 
το 2022, παρά την παγκόσμια οι-
κονομική αναταραχή και τη δι-
εθνή αστάθεια. Ο ρυθμός αυτός 
αντιπροσωπεύει την υψηλότερη 
ανάπτυξη τα τελευταία 20 χρόνια, 
αποδεικνύοντας την ανθεκτικό-
τητα της ζήτησης για λογισμικό 
έναντι των δυσμενών μακροοι-
κονομικών παραγόντων. Η ανά-
πτυξη –σύμφωνα με την ανάλυση 
της IDC που επικαλείται ο ΣΕΠΕ– 
προήλθε κυρίως από την αύξη-
ση της τιμής των αδειών χρήσης 
λογισμικού (που αντικατοπτρίζει 
τον υψηλό πληθωρισμό) και τις 
συμβάσεις που υπεγράφησαν για 
μεγαλύτερες χρονικές περιόδους 
από ό,τι τα προηγούμενα χρόνια. 
Ο πήχυς για την αγορά λογισμικού 
της Ευρώπης παραμένει ψηλά τό-
σο για το τρέχον έτος όσο και για 
όλη την περίοδο έως το 2027. Το 
2023, η ευρωπαϊκή αγορά λογισμι-
κού προβλέπεται να αναπτυχθεί με 
ποσοστό 11,7%. Η επίδοση αυτή 
θεωρείται σημαντική, δεδομένου 
ότι επιτυγχάνεται εν μέσω οικονο-
μικής αστάθειας και σε περιβάλλον 
υψηλού πληθωρισμού. 

Στο μεταξύ, οι αναλυτές εκτι-
μούν ότι ο πενταετής μέσος ετή-
σιος ρυθμός ανάπτυξης (CAGR) 
για την περίοδο 2022-2027 θα εί-
ναι της τάξης του 12% για την ευ-

ρωπαϊκή αγορά λογισμικού. Μάλι-
στα, τρεις κατηγορίες της αγοράς 
λογισμικού αναμένεται να έχουν 
αλματώδη ανάπτυξη, υπερπολλα-
πλάσια του μέσου όρου της συνο-
λικής αγοράς software στην Ευ-
ρώπη. Οι πλατφόρμες λογισμικού 
τεχνητής νοημοσύνης προβλέπε-
ται να έχουν μέσο ετήσιο ρυθμό 
ανάπτυξης 41% έως το 2027 (που 
αντικατοπτρίζει μια αύξηση 16 

φορές μεταξύ 2018 και 2027). Ο 
δεύτερος πιο δυναμικός τομέας 
στην ευρωπαϊκή αγορά software 
θα είναι το ενδιάμεσο λογισμικό 
ενοποίησης και ενορχήστρωσης 
με CAGR 24%, ενώ τα εργαλεία 
ποιότητας λογισμικού και κύκλου 
ζωής θα «τρέξουν» με 20%. Εκτός 
από αυτά τα τρία κορυφαία τμήμα-
τα, η συνολική αγορά ανάπτυξης 
και ανάπτυξης εφαρμογών (πλατ-
φόρμα ως υπηρεσία) προβλέπε-
ται να αναπτυχθεί με 18% για το 
διάστημα μεταξύ 2022 και 2027, 
γεγονός που την καθιστά βασικό 
τμήμα των δαπανών για λογισμικό.

Με ταχείς ρυθμούς
αναπτύσσεται
η αγορά λογισμικού

Οι μεγάλες εταιρείες δεν κάνουν
όσα πρέπει για το περιβάλλον 

Σαγκάη, η πιο «έξυπνη» πόλη στον κόσμο

Πολύ μικρή πρόοδος την τελευταία πενταετία στη μείωση εκπομπών ρύπων 

Το 2022, στην Ευρώπη 
ο ρυθμός ανάπτυξης 
του κλάδου έφθασε 
στο 15%.

Το δυνατό χαρτί της Σαγκάης, σύμφωνα με τους αναλυτές, είναι το 
Suishenban Citizen Cloud, το οποίο παρέχει πρόσβαση σε περισσότερες 
από 1.000 διαφορετικές υπηρεσίες για τους κατοίκους της πόλης.

EP
A

Οι 500 μεγαλύτερες 
επιχειρήσεις που 
υιοθετούν τη Συνθήκη 
των Παρισίων 
βρίσκονται στο 22% 
της προσπάθειας 
μείωσης ρύπων. 

ΑΝΑΛΥΣΗ

Από τη στιγμή που η αμερικανική 
Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς μήνυσε 
δύο από τα μεγαλύτερα χρηματι-
στήρια κρυπτονομισμάτων στον 
κόσμο, Coinbase και Binance, θα 
έχουν την ίδια τύχη και άλλα αμε-
ρικανικά χρηματιστήρια κρυπτο-
νομισμάτων. Την Τρίτη η Επιτρο-
πή Κεφαλαιαγοράς κατηγόρησε 
την Coinbase ότι διαπραγματευ-
όταν τουλάχιστον 13 κρυπτογρα-
φημένους τίτλους που έπρεπε να 
έχουν καταγραφεί στα αρχεία της. 
Μία ημέρα νωρίτερα κατηγόρησε 
την Binance, το μεγαλύτερο χρη-
ματιστήριο κρύπτο στον κόσμο, 
ότι προσέφερε 12 κρυπτονομίσμα-
τα χωρίς να τα έχει εγγράψει στα 
αρχεία της ως τίτλους.  

 Οι συγκεκριμένες μηνύσεις 
επεκτείνουν τον συνολικό αριθ-
μό των κρυπτονομισμάτων που 
η Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς χα-
ρακτηρίζει τίτλους. Τίθενται έτσι 
ερωτήματα σχετικά με άλλα χρη-
ματιστήρια του είδους που επέτρε-
ψαν σε Αμερικανούς επενδυτές να 
διαπραγματεύονται αξίες όπως τα 
kraken, gemini, crypto.com και 
okcoin αλλά και για το κατά πό-
σον κινδυνεύουν ενδεχομένως 
να αντιμετωπίσουν μηνύσεις από 
τις ρυθμιστικές αρχές. Ορισμένα 
χρηματιστήρια του είδους ενδέχε-
ται να διαγράψουν αυτές τις αξίες 
από τις συναλλαγές τους. Τόσο το 
Binance όσο και το Coinbase αρ-
νούνται τις κατηγορίες και επιμέ-
νουν πως θα υποστηρίξουν τα επι-
χειρήματά τους στο δικαστήριο.

Γενικότερα, οι εταιρείες των 
κρυπτονομισμάτων άρχισαν να 
λειτουργούν σε μια γκρίζα περι-
οχή από ρυθμιστικής απόψεως. 
Ωστόσο υπό την ηγεσία του Γκά-
ρι Γκένσλερ, η αμερικανική Επι-
τροπή Κεφαλαιαγοράς επιμένει 
να υπενθυμίζει ότι έχει εξουσία 
και αρμοδιότητα για να ελέγχει 
τον κλάδο. Υποστηρίζει πως τα 
περισσότερα κρυπτονομίσματα 
πληρούν τον ορισμό του τίτλου 
και πρέπει να υπόκεινται στους 
ίδιους αυστηρούς κανόνες ενημέ-
ρωσης όπως όλοι οι άλλοι τίτλοι.

Κατά τη συμβουλευτική 
Cornerstone Research και την 
ιστοσελίδα της Επιτροπής Κεφα-
λαιαγοράς, η εν λόγω υπηρεσία 
έχει ήδη προβεί σε 130 αγωγές 

και διακανονισμούς κατά φορέων 
του κλάδου των κρυπτονομισμά-
των. Σε πολλές από αυτές τις περι-
πτώσεις έχει κατονομάσει συγκε-
κριμένα κρυπτονομίσματα. Οπως 
σημειώνει ο Σκοτ Φρίομαν, συνι-
δρυτής της JST Digital, χρηματο-
πιστωτικής εταιρείας που επικε-
ντρώνεται στις ψηφιακές αξίες, 
«δεν θα εκπλαγεί κανείς αν δούμε 
τις αμερικανικές αρχές και πιθα-
νώς το ίδιο το υπουργείο ∆ικαιοσύ-
νης να υποβάλουν περισσότερες 
αγωγές μέσα στις επόμενες εβδο-
μάδες». Οι εταιρείες κρυπτογρα-
φημένων αξιών, συμπεριλαμβανο-
μένων των Coinbase και Binance, 
αμφισβητούν την αρμοδιότητα 
της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς επί 
των δικών τους δραστηριοτήτων 
καθώς επιμένουν πως πολλά από 
τα κρυπτονομίσματα που προσφέ-
ρουν προσιδιάζουν περισσότερο 
σε εμπορεύματα παρά σε τίτλους. 
Εχουν επανειλημμένως καλέσει 
τις ρυθμιστικές αρχές να θεσπί-
σουν σαφέστερους κανόνες παρά 
να επιδεικνύουν την εξουσία τους 
μέσω κινήσεων επιβολής.

Σύμφωνα με εκπρόσωπο του 
κρυπτονομίσματος kraken, τα 
χρηματιστήρια κρυπτονομισμά-
των «δεν διαπραγματεύονται 
τίτλους αλλά για κάθε αξία που 
αναλαμβάνουν διεξάγουν πλή-
ρεις ελέγχους ρίσκου και ασφά-
λειας συμπεριλαμβανομένης και 
μια πλήρους διαδικασίας συμμόρ-
φωσης με το σχετικό δίκαιο». Οι 
τελευταίες αυτές αγωγές θα κρι-
θούν από τη δικαιοσύνη, κάτι που 
όμως ενδέχεται να πάρει χρόνια. 
Μια υπόθεση αγωγής της Επιτρο-
πής Κεφαλαιαγοράς κατά του κρυ-
πτονομίσματος XRP της Ripple 
ήταν στα δικαστήρια για περισ-
σότερο από δύο χρόνια. Ανεξαρ-
τήτως όμως του αν δικαιωθεί ή 
όχι η Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς, 
οι αγωγές διαμηνύουν σαφέστατα 
στον κλάδο των κρυπτονομισμά-
των ότι η υπηρεσία δεν πρόκειται 
να τα παρατήσει. Αυτό εκτιμούν 
στελέχη της βιομηχανίας των κρυ-
πτογραφημένων αξιών. Οι μεγάλες 
εταιρείες του κλάδου αντέχουν να 
αντιμετωπίσουν την Επιτροπή Κε-
φαλαιαγοράς, αλλά οι μικρότερες 
καταλήγουν να πτωχεύσουν ύστε-
ρα από μια τέτοια αναμέτρηση. 

Οι αγορές κρύπτο
στο στόχαστρο της SEC

Της ΧΑΝΑ ΛΑΝΚ / REUTERS
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Οι Κτηματικές Επιδόσεις του Μαΐου 

«Εκρηξη» αγοραπωλησιών κατοικιών το 2023
Οι ξένοι τρέχουν να αγοράσουν ακίνητο πριν διπλασιασθεί το κόστος της «χρυσής βίζας» και οι νέοι σπίτι με επιδοτούμενο δάνειο

Του ΝΙΚΟΥ Χ. ΡΟΥΣΑΝΟΓΛΟΥ

Στο υψηλότερο επίπεδο των τελευ-
ταίων 14 ετών αναμένεται να βρε-
θούν φέτος οι αγοραπωλησίες κα-
τοικιών στην ελληνική αγορά. Σύμ-
φωνα με τη σχετική πρόβλεψη
επαγγελματιών της αγοράς ακινή-
των, το 2023 θα εξελιχθεί στο κα-
λύτερο έτος από την έναρξη της
οικονομικής κρίσης και μετά, ξε-
περνώντας και το 2021, αλλά και
το 2022. Το 2021 είχαν καταγραφεί
104.746 αγοραπωλησίες ακινήτων,
μια ετήσια αύξηση κατά 40,1% σε
σχέση με το 2020, ενώ άνοδος ση-
μειώθηκε και το 2022. Παράλληλα,
ήδη κατά τους πρώτους τέσσερις
μήνες του 2023 και σύμφωνα με
τα στοιχεία της ΑΑΔΕ, έχουν υπο-
βληθεί 56.060 δηλώσεις φόρου με-
ταβίβασης ακινήτων. 

Με βάση τις εν λόγω εκτιμήσεις,
η υψηλή ζήτηση για την απόκτηση
κατοικίας έχει ενισχυθεί ακόμα πε-
ρισσότερο φέτος, ως αποτέλεσμα
του προγράμματος «Σπίτι Μου»,
που αναμένεται να ωφελήσει πε-
ρίπου 10.000 νέους, ηλικίας 25-39
ετών, αλλά και του αγοραστικού
ενδιαφέροντος από το εξωτερικό.
Αμφότεροι οι παράγοντες δεν υπήρ-
χαν το 2022, καθώς αφενός μεν το
πρόγραμμα ξεκίνησε να «τρέχει»
πριν από δύο μήνες, η δε ζήτηση
από το εξωτερικό έχει εκτοξευτεί
φέτος, λόγω της αλλαγής στο ελά-
χιστο όριο συναλλαγών, που θε-
σμοθετήθηκε στο τέλος του 2022
και θα ξεκινήσει να ισχύει από τις
αρχές Αυγούστου.

Οπως τονίζουν εκπρόσωποι του
Συλλόγου Μεσιτών Αθηνών-Αττι-
κής, η ζήτηση που έχει εκδηλωθεί
στο πλαίσιο του προγράμματος
«Σπίτι Μου», που επιδοτεί το επι-
τόκιο δανεισμού έως 75% και αφορά
ακίνητα ηλικίας τουλάχιστον 15
ετών, επιφάνειας 150 τ.μ. και αξίας
έως 200.000 ευρώ, είναι πολύ υψηλή
και υπερβαίνει τον αριθμό των πε-
ρίπου 10.000 δικαιούχων. Ωστόσο,
δεν λείπουν και οι δυσκολίες, κυρίως

ως προς την ανεύρεση των ακινή-
των εκείνων, που να καλύπτουν
τις ανάγκες των ενδιαφερομένων
ως προς τα χαρακτηριστικά τους
(π.χ. περιοχή, κατάσταση κτλ.),
αλλά και την τιμή τους. Ειδικά η
τιμή είναι ένα ζήτημα, καθώς η

ταυτόχρονη εκδήλωση αγοραστι-
κού ενδιαφέροντος από χιλιάδες
ενδιαφερόμενους έχει δώσει το
έναυσμα σε αρκετούς ιδιοκτήτες
να αυξήσουν τις ζητούμενες τιμές
πώλησης των ακινήτων τους, από
τη μία ημέρα στην άλλη, φτάνοντας
πολύ κοντά στο υψηλότερο επι-
τρεπόμενο όριο των 200.000 ευρώ.
Αυτό με τη σειρά του δυσχεραίνει
και την εξασφάλιση των απαιτού-
μενων δανείων, καθώς οι τράπεζες
συνεχίζουν να εφαρμόζουν αυστη-
ρά πιστοληπτικά κριτήρια.

Επιπλέον, παρατηρούνται και
δυσλειτουργίες τεχνικής φύσεως.
Για παράδειγμα, οι τράπεζες ζητούν
από τους ενδιαφερόμενους να
βρουν πρώτα το ακίνητο που επι-

θυμούν να χρηματοδοτηθεί και
στη συνέχεια να υποβάλουν τη
σχετική αίτηση, για να ξεκινήσει
η διαδικασία έκδοσης του δανείου. 

Ουσιαστικά δηλαδή λειτουργούν
όπως σε μια τυπική αγορά ακινήτου
με χρηματοδότηση. Από την άλλη
πλευρά, αρκετοί ιδιοκτήτες ζητούν
από τους ενδιαφερόμενους να εξα-
σφαλίσουν προέγκριση δανείου,
προτού εμπλακούν σε συζητήσεις
για την πώληση του διαμερίσματός
τους. Ετσι, δημιουργούνται ζητή-
ματα που δυσχεραίνουν την ολο-
κλήρωση αρκετών συναλλαγών.

Από το εξωτερικό
Εκτός όμως από το εγχώριο αγο-

ραστικό ενδιαφέρον, φέτος κατα-

γράφεται και μεγάλη αύξηση της
ζήτησης από το εξωτερικό, με «αιχ-
μή του δόρατος» τους επενδυτές
από χώρες εκτός Ε.Ε., που ενδια-
φέρονται να εξασφαλίσουν άδεια
παραμονής, μέσω του προγράμμα-
τος «χρυσή βίζα».

Ο διπλασιασμός του ελάχιστου
ορίου επένδυσης σε 500.000 ευρώ
στο κέντρο της Αθήνας, στα βόρεια
και νότια προάστια, στη Μύκονο,
στη Σαντορίνη και στον Δήμο της
Θεσσαλονίκης, έχει πυροδοτήσει
«έκρηξη» συναλλαγών. Ετσι, σύμ-
φωνα με τα στοιχεία του υπουργείου
Μεταναστευτικής Πολιτικής, κατά
το φετινό πρώτο τρίμηνο εκδόθη-
καν συνολικά 1.052 νέες άδειες,
μια αύξηση της τάξεως του 141%

σε σχέση με το αντίστοιχο περυσινό
διάστημα. Αν διατηρηθεί ο ρυθμός
αυτός, είναι πιθανό το 2023 να ολο-
κληρωθεί με πάνω από 4.000 νέες
χορηγήσεις αδειών, χωρίς να απο-
κλείεται το νούμερο αυτό να είναι
ακόμα υψηλότερο. 

Υπενθυμίζεται ότι οι ενδιαφε-
ρόμενοι επενδυτές που θέλουν να
εξασφαλίσουν ακίνητο με το υφι-
στάμενο όριο των 250.000 ευρώ
στις περιοχές όπου θα ισχύσει ο
διπλασιασμός, θα πρέπει να έχουν
συνάψει προσύμφωνο αγοράς έως
τις 31 Ιουλίου, μετά την πρόσφατη
παράταση που δόθηκε. Στη συνέ-
χεια, η συναλλαγή θα πρέπει να
ολοκληρωθεί έως το τέλος του
2023. Σύμφωνα με τους επαγγελ-
ματίες του κλάδου, Ισραήλ, Κίνα,
Λίβανος και Τουρκία είναι οι χώρες
που εμφανίζονται πιο κινητικές,
ιδίως για ακίνητα στον παραλιακό
άξονα, αλλά και στην Κηφισιά από
τα βόρεια προάστια. Επίσης, στη
Βόρεια Ελλάδα παρατηρείται με-
γάλη ζήτηση από βαλκανικές χώ-
ρες, αλλά και από τη Ρωσία (παρότι
για τους Ρώσους πολίτες παραμένει
σε ισχύ η απαγόρευση έκδοσης
άδειας παραμονής, μέσω του προ-
γράμματος «χρυσή βίζα»).

Τα παραπάνω, όπως και συνο-
λικά οι εξελίξεις στην αγορά ακι-
νήτων, πρόκειται να αναλυθούν
από Ελληνες και ξένους επαγγελ-
ματίες του κλάδου, στο πλαίσιο
της 3ης έκθεσης Premium Real
Estate Expo (www.rexpo.gr), η
οποία θα πραγματοποιηθεί το διά-
στημα από την Παρασκευή 9 έως
και την Κυριακή 11 Ιουνίου στο
MEC Παιανίας. Στο περιθώριο της
έκθεσης θα φιλοξενηθεί το 2ο Real
Estate Forum, όπου θα αναλυθούν
όλες οι τάσεις της αγοράς. Η έκθεση
και το συνέδριο πραγματοποιούνται
με την αρωγή και υποστήριξη του
Συλλόγου Μεσιτών Αστικών Συμ-
βάσεων Αθηνών-Αττικής (ΣΜΑΣΑΑ)
και τη Διεθνή Ομοσπονδία Επαγ-
γελματιών Ακίνητης Περιουσίας
(FIABCI).

<<<<<<

Η ζήτηση στο πλαίσιο
του προγράμματος
«Σπίτι Μου» είναι πολύ
υψηλή και υπερβαίνει
τους 10.000 δικαιού-
χους.

Με το κλείσιμο του πέμπτου μήνα
του τρέχοντος έτους δόθηκε μια
συνέχεια στην ανοδική πορεία
των παραλιακών πόλεων, αλλά συ-
νάμα καταγράφηκε και μια μεγάλη
θετική ανατροπή από τη Λευκωσία.
Η τελευταία υπενθυμίζουμε πως
για μια περίοδο έξι μηνών επεδεί-
κνυε μια γενική στασιμότητα με
στιγμιαίες πτωτικές τάσεις –γεγο-
νός που οδηγούσε στο συμπέρα-
σμα ότι ενδεχομένως η Πρωτεύου-
σα να εισερχόταν σε περίοδο ύφε-
σης. Εντός του Μαΐου, λοιπόν, η
Λευκωσία φαίνεται να κάλυψε το
περισσότερο από το χαμένο έδα-
φος των προηγούμενων μηνών
θέτοντας τουλάχιστον ένα προ-
σωρινό φραγμό στον γκρίζο της
ορίζοντα. Δημιουργείται έτσι ένα
ιδιαίτερο ενδιαφέρον για το πως
θα κινηθεί από εδώ και πέρα.

Με αυτή την εισαγωγή, πάμε
λοιπόν να αναλύσουμε τα τελευ-
ταία στοιχεία. Τον Μάιο του 2023
σημειώθηκαν συνολικά 1.740 πω-
λήσεις (μεταβιβάσεις) ακινήτων.
Συγκρινόμενες αφενός με τον Απρί-
λιο του 2023 είναι κατά 511 πω-
λήσεις αυξημένες, ενώ συγκρινό-
μενες αφετέρου με τον Μάιο του
2022 είναι αυξημένες κατά μόλις
1% αφού πέρσι τον ίδιο μήνα κα-
ταγράφηκαν 1.722 πωλήσεις.  

Σε επίπεδο πωλητηρίων εγγρά-
φων (μελλοντικές μεταβιβάσεις
συναλλαγών που έγιναν), η παγ-
κύπρια εικόνα για τον Μάιο είναι
ανεβασμένη κατά 34% σε σχέση
με τον Μάιο πέρσι αφού κατατέ-
θηκαν συνολικά 1.526 πωλητήρια
έγγραφα, σε αντίθεση με 1.143
τον Μάιο πέρσι.  Η συνολική εικόνα
της πρώτης πενταμηνίας του 2023
είναι ανεβασμένη κατά 24% σε

σχέση με την αντίστοιχη περσινή
περίοδο σε ό,τι αφορά στα πωλη-
τήρια έγγραφα.

Η συνολική αξία συναλλαγών
τον Μάιο φέτος κυμάνθηκε πέριξ
των €425,2 εκ. –ποσό που είναι
το ψηλότερο της χρονιάς μέχρι
στιγμής, αλλά και κατά 22,2% αυ-
ξημένο, συγκρινόμενο με τον Μάιο
του 2022 όπου η συνολική αξία
συναλλαγών ήταν πέριξ των €348
εκ.  

Πώς διανέμεται αυτή η συνο-
λική απόδοση του μήνα μεταξύ
των επαρχιών;  

Η Λευκωσία κατέγραψε 478 πω-
λήσεις με συνολικό όγκο συναλ-
λαγών πέριξ των €94,5 εκ. Είχε
μερίδιο στη συνολική αγορά του
Μαΐου 27,5% επί του αριθμού πω-
λήσεων και μερίδιο 22,2% επί της
αξίας συναλλαγών. Καταγράφεται
σαν ο μακράν καλύτερος μέχρι
τώρα μήνας της χρονιάς για τη
Λευκωσία, σηματοδοτώντας μια
απότομη ανάκαμψη της τοπικής
αγοράς η οποία είναι ενδιαφέρον
να δούμε πως θα εξελιχθεί. Επι-
πλέον, η Λευκωσία κατέγραψε και

314 πωλητήρια έγγραφα που είναι
κατά 43% αυξημένα σε σχέση με
τον Μάιο του 2022.  Η επίδοση
του Μαΐου ήταν για τη Λευκωσία
αναζωογονητική αφού τερμάτισε
ένα σερί μειώσεων έξι περίπου
μηνών, φέρνοντάς την στα ίδια
επίπεδα συνολικής επίδοσης πεν-
ταμηνίας με το 2022.

Η Λεμεσός κατέγραψε 511 πω-
λήσεις με συνολικό όγκο συναλ-
λαγών πέριξ των €158,3 εκ. Είχε
μερίδιο στη συνολική αγορά του
Μαΐου 29,4% επί του αριθμού πω-

λήσεων και μερίδιο 37,2% επί της
αξίας συναλλαγών.  Τον Μάιο πέρσι
είχε καταγράψει 442 συναλλαγές
συνολικής αξίας πέριξ των €127,3
εκ. Επιπλέον, κατέγραψε και 555
πωλητήρια έγγραφα που είναι κατά
35% αυξημένα σε σχέση με τον
Μάιο του 2022. Η πενταμηνία για
τη Λεμεσό έκλεισε με συνολική
αύξηση 27% στα πωλητήρια έγ-
γραφα. Η Λεμεσός εξακολουθεί
να οδηγεί ξανά την κούρσα της
επένδυσης σε ακίνητη περιουσία
σε όλη την Κύπρο.

Η Λάρνακα κατέγραψε 320 πω-
λήσεις με συνολικό όγκο συναλ-
λαγών πέριξ των €74,9 εκ. Είχε
μερίδιο στη συνολική αγορά του
Μαΐου 18,4% επί του αριθμού πω-
λήσεων και μερίδιο 17,6% επί της
αξίας συναλλαγών. Τον Μάιο πέρσι
είχε καταγράψει 319 συναλλαγές
συνολικής αξίας πέριξ των €57,4
εκ. Επιπλέον, κατέγραψε και 295
πωλητήρια έγγραφα που είναι κατά
30% αυξημένα σε σχέση με τον
Μάιο του 2022. Συνολικά η πεν-
ταμηνία για τη Λάρνακα είναι 33%

ανεβασμένη στα πωλητήρια έγ-
γραφα. Η Λάρνακα εδραιώνει την
ανοδική της πορεία.

Η Πάφος κατέγραψε 340 πω-
λήσεις με συνολικό όγκο συναλ-
λαγών πέριξ των €81,2 εκ. Είχε
μερίδιο στη συνολική αγορά του
Μαΐου 19,5% επί του αριθμού πω-
λήσεων και μερίδιο 19,1% επί της
αξίας συναλλαγών. Πέρσι τον Μάιο
είχε καταγράψει 320 συναλλαγές
συνολικής αξίας πέριξ των €62,8
εκ. Επιπλέον, κατέγραψε και 301
πωλητήρια έγγραφα που είναι κατά
24% αυξημένα σε σχέση με τον
Μάιο του 2022. Συνολικά η πεν-
ταμηνία για την Πάφο είναι 35%
ανεβασμένη στα πωλητήρια έγ-
γραφα σε σχέση με την ίδια πε-
ρίοδο πέρσι και έτσι η συνολική
εικόνα της πόλης και επαρχίας
Πάφου είναι πολύ θετική.

Η Αμμόχωστος κατέγραψε 91
πωλήσεις με συνολικό όγκο συ-
ναλλαγών πέριξ των €16,3 εκ. Είχε
μερίδιο στη συνολική αγορά του
Μαΐου 5,2% επί του αριθμού πω-
λήσεων και μερίδιο 3,8% επί της
αξίας συναλλαγών. Τον Μάιο πέρσι
είχε καταγράψει 106 συναλλαγές
συνολικής αξίας πέριξ των €16,5
εκ. Επιπλέον, η Αμμόχωστος κα-
τέγραψε και 61 πωλητήρια έγγρα-
φα που είναι κατά 39% αυξημένα
σε σχέση με τον Μάιο του 2022.
Συνολικά η πενταμηνία για την
Αμμόχωστο είναι 25% ανεβασμένη
στα πωλητήρια έγγραφα σε σχέση
με πέρσι. Η αγορά της Αμμοχώστου
κινήθηκε συνολικά σχετικά στα
ίδια επίπεδα με πέρσι.

Ο κ. Ανδρέας Α. Ανδρέου, MRICS, είναι
CEO της APS Andreou Property Strategy
- Chartered Surveyors.

<<<<<<

Η συνολική εικόνα της
πρώτης πενταμηνίας
του 2023 είναι ανεβα-
σμένη κατά 24% σε
σχέση με την αντίστοι-
χη περσινή περίοδο σε
ό,τι αφορά στα πωλη-
τήρια έγγραφα.

Τον Μάιο του 2023 σημειώθηκαν συνολικά 1.740 πωλήσεις (μεταβιβάσεις) ακινήτων.  

Οι επαγγελματίες της αγοράς ακινήτων προβλέπουν ότι το 2023 θα εξελιχθεί στο καλύτερο έτος από την έναρξη της οικονομικής κρίσης και μετά, ξεπερ-
νώντας και το 2021, αλλά και το 2022. Σημειώνεται ότι το 2021 είχαν αυξηθεί κατά 40,1% σε σχέση με το 2020, φθάνοντας συνολικά τις 104.746 αγοραπω-
λησίες.



Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Βασικός προορισμός εκείνη την 
ημέρα ήταν οι Γούφες Αμμοχώ-
στου, όπου θα πήγαινα για να βι-
ώσω, όσο και αν αυτό ακούγεται 
αφελές και νεφελώδες, την ενέρ-
γεια του τόπου, για μία εν εξελίξει 
έρευνά μου… Φτάνοντας, όμως, 
στις Γούφες αμέσως κατάλαβα 
ότι δεν είμαι προετοιμασμένος 
για αυτή την επίσκεψη, ωστόσο 
περιπλανήθηκα στο χωριό για λί-
γο, ώσπου αποφάσισα να αποχω-
ρήσω, για να επιστρέψω περισ-
σότερο έτοιμος. Στις πρόχειρες 
σημειώσεις μου είχα γράψει και 
τα χωριά Τρυπημένη και Άγιος Νι-
κόλαος, και κοιτάζοντάς τες προ-
σπαθούσα να θυμηθώ ποια ήταν 
η αφορμή για να τα επισκεφθώ. 
Εις μάτην όμως, οπότε αποφάσι-
σα ότι δεν έχει νόημα να σπάω το 
κεφάλι μου, για να βρω την αιτία, 
άλλωστε είχα αρχίσει να ανεβαί-
νω τον Πενταδάκτυλο…

Μπαίνω σε ένα πευκοδάσος, 
ανοίγω τα παράθυρα και αμέσως 
οι μυρωδιές του πεύκου κατακλύ-
ζουν τον χώρο. Μυρίζει καλοκαί-
ρι, μυρίζει δάσος, μυρίζει Πεντα-
δάκτυλος… Φτάνω τελικά στην 
Τρυπημένη Αμμοχώστου, με το 
αυτοκίνητό μου να πασχίζει να 
ανέβει την ανηφόρα… Παρκάρω 
στην πλατεία και αναζητώ την εκ-
κλησία του χωριού, δεν αργώ να 
την εντοπίσω, δεσπόζει άλλωστε 
του χωριού και είναι αφιερωμέ-
νη, στην Παναγία Ελεούσα, όπως 
μαθαίνω αργότερα. Ο ναός είχε 
μετατραπεί σε τζαμί, ενώ τώρα 
μάλλον άλλαξε χρήση, μιας και 
ακριβώς δίπλα είχε χτιστεί το νέο 
τέμενος, πιστό αντίγραφο όλων 
των τζαμιών που άρχισαν να ανε-
γείρονται στα Κατεχόμενα… στα 
χωριά που πριν δεν είχαν μου-
σουλμανικό πληθυσμό. Παράδειγ-
μα τα τζαμιά των γειτονικών με 
την Τρυπημένη χωριών, τα οποία 
κατοικούνταν και προ του 1974 
από Τ/κ, είναι ταυτόσημα με το 
τοπίο. Σε αέναη αλλαγή ο τόπος, 
αλλάζει, όλα σε διαρκή περιδίνη-
ση. Περιεργάζομαι την εκκλησία, 

η οποία είναι σε καλή κατάσταση, 
παράταιρο μου μοιάζει το τσιμε-
ντένιο της καμπαναριό, μάλλον 
κατασκευασμένο τη δεκαετία του 
1950 ή του 1960, στέκει βουβό και 
ταλαιπωρημένο, έχοντας απένα-
ντί του τον πάλλευκο μιναρέ, με 
το ισχυρό μεγάφωνο, τα σκέφτο-
μαι να συζητούν για τον Θεό και 
τους ανθρώπους…

Καμία άλλη εξωτερική ένδει-
ξη για την ιστορία της εκκλησί-
ας, εκτός από το μικρό έλασμα 
στην ανατολική είσοδο της εκ-
κλησίας, στο οποίο μάλλον ανα-
γράφεται το όνομα της δωρήτριας 
των θυρών, που η κακή φωτογρα-
φία που έβγαλα δεν με βοηθάει 
να διαβάσω το όνομα… στο σι-
δερένιο υπέρθυρο η χρονολογία 
1900, ενώ στο βόρειο σιδερένιο 
θύρωμα υπάρχει το έτος 1907. 
Άρα η εκκλησία θα πρέπει ανε-
γέρθηκε την πρώτη δεκαετία του 
20ού αιώνα. 

Συνεχίζω την περιήγησή μου 
στο χωριό. ∆ιακρίνω ένα όμορφο 
θύρωμα, στο οποίο είναι σκαλι-

σμένη η ταυτότητα του κτηρί-
ου: «Τη 1 Απριλ. 1910 | Κ ΧΑ[Ν] 
ΧΚ». ∆εν έχει σωθεί τίποτε άλλο, 
εκτός από την ξύλινη πόρτα, από 
αυτό που κάποτε θα ήταν από τα 
αρχοντικά του χωριού. Λίγα μέ-
τρα πιο αριστερά ένα άλλο σπίτι, 
στην πρόσοψη του οποίου μπο-
ρεί κάποιος να δει ένα κομμάτι 
της σύγχρονης ιστορίας του τό-
που: «ΕΝΩΣΙΣ»… ένα σύνθημα 
σε έναν τοίχο, που πλέον κανέ-
ναν δεν ενδιαφέρει. Στο απέναντι 

σπίτι κάθεται μια ηλικιωμένη, τη 
χαιρετώ και με ρωτά από πού εί-
μαι… κάνοντας ταυτόχρονα και 
τη σχετική χειρονομία, από τη 
Λευκωσία της απαντώ, η συνεν-
νόησή μας δύσκολη, καταλαβαί-
νω ότι θα ήθελε να μου προσφέ-
ρει καφέ… αρνούμαι ευγενικά 
και τη χαιρετώ. 

Πάω στο αυτοκίνητό μου, για 
να συνεχίσω στο επόμενο χωριό, 
τον Άγιο Νικόλαο, ακόμα πιο ψη-
λά στον Πενταδάκτυλο. Η θέα 

στον κάμπο της Μεσαορίας κό-
βει την ανάσα. Σχεδόν καθόλου 
κίνηση, στον ανηφορικό δρόμο 
ώς το χωριό. Πρώτη εικόνα, στο 
έμπα του χωριού, το μουσουλμα-
νικό τέμενος, όμοιο και αυτό με 
τα υπόλοιπα. 

Στο χωριό κάποια παιδιά πετά-
νε χαρταετό, ο αέρας του βουνού 
κάνει το παιχνίδι τους πιο εύκολο, 
κάνουν στην άκρη του δρόμου 
για να περάσω. Σε λίγα λεπτά συ-
ναντώ την εκκλησία του χωριού, 

υποθέτω πως θα είναι αφιερωμέ-
νη στον Άγιο Νικόλαο, και όπως 
αργότερα διαπιστώνω δεν κάνω 
λάθος. Υποβλητικός ο ναός, σε δε-
σπόζουσα θέση στο χωριό. Πλάι 
στην αυλόπορτα μία από τις βρύ-
σες του χωριού, κατασκευασμένη 
το 1956, εκείνη ήταν η χρυσή δε-
καετία των κοινοτικών βρυσών… 
Ανεβαίνω τα λίγα σκαλιά και μπαί-
νω στον αυλόγυρο, η φύση έχει 
την τιμητική της. Πάνω από τη 
νότια είσοδο η χρονολογία 1902, 

ίσα που φαίνεται, έτος ανέγερσης 
της εκκλησίας. Το μεταγενέστε-
ρο, όπως φαίνεται, καμπαναριό 
είναι κομμένο στη μέση. Ο ναός 
έχει μία μεγαλοπρέπεια, αν και 
λαβωμένος από τον χρόνο και 
την εγκατάλειψη. Από την σπα-
σμένη δυτική είσοδο βλέπω το 
εσωτερικό του, κάποτε ήταν τζα-
μί, αλλά συνυπάρχουν εικόνες 
μαζί με ισλαμικά διακριτικά… 
Οι εικόνες στη θέση του εικο-
νοστασίου εικάζω ότι έμειναν 
εκεί από κάποια προηγούμενη 
σχετικά πρόσφατη λειτουργία 
του ναού. Λίγο πιο πάνω το δη-
μοτικό σχολείο του χωριού, άδειο 
και αυτό, φαίνεται ότι έπαψε να 
λειτουργεί… η παιδική χαρά στο 
προαύλιό του δεν μοιάζει να εί-
ναι σε χρήση.

Αποφασίζω να αναζητήσω το 
κοιμητήριο του χωριού. Και σε 
αυτή την αναζήτηση η έννοια 
του χωροχρόνου άρχισε να μου 
παίζει τα παιχνίδια της. Είναι 
μερικές μυρωδιές που σε συνο-
δεύουν για μια ζωή, που ξεπε-
τάγονται από εκεί που δεν το 
περιμένεις. Ίσως ο τόπος να τις 
ενεργοποιεί, ο τόπος ο συγκεκρι-
μένος, που θα τον ανακαλέσεις 
και θα νιώσεις οικεία, ο τόπος 
ως απροσδιόριστη έννοια. Αυ-
τό αισθάνθηκα όταν ξεκίνησα 
να περπατάω στον ελαιώνα δί-
πλα στην εκκλησία, και όσο ξε-
μάκραινα τόσο θυμόμουν τους 
ελαιώνες του πατρικού μου χω-
ριού και τις εξορμήσεις με τη για-
γιά μου και τον παππού μου στα 
πατρογονικά τους χωράφια… Και 
αυτά σκεπτόμενος βρέθηκα στο 
κοιμητήριο του χωριού, όπου και 
η ερειπωμένη κοιμητηριακή εκ-
κλησία του Αγίου Αντωνίου. Ο 
χώρος, όπως σε όλα σχεδόν τα 
νεκροταφεία, βεβηλωμένος, εγκα-
ταλελειμμένος. Η φύση έχει ανα-
λάβει να κρύψει τις πράξεις των 
ανθρώπων. Ησυχία, μόνο τιτιβί-
σματα πουλιών και σουρσίματα 
ερπετών... και σκέφτομαι τον στί-
χο της Τ/κ ποιήτριας Σενέμ Γκο-
γκέλ: «Ψυχές λεπτές σαν τούλι 
περιδιαβαίνουν στη Μεσαορία».

Κοιτώντας τη Μεσαορία από ψηλά
Ανεβαίνοντας στον Πενταδάκτυλο, στην Τρυπημένη Αμμοχώστου και στον Άγιο Νικόλαο Λευκονοίκου

Η θέα στον κάμπο της Μεσαορίας καθώς ανεβαίνεις στον Πενταδάκτυλο κόβει την ανάσα και αντιλαμβάνεται κανείς το όλον και ταυτόχρονα το διαφορετικό του τόπου. Ο ναός του Αγίου Νικολάου στο ομώνυμο χωριό έχει μία μεγαλοπρέ-
πεια, αν και λαβωμένος από τον χρόνο και την εγκατάλειψη.

Μπαίνω σε ένα 
πευκοδάσος, ανοίγω τα 
παράθυρα και αμέσως 
οι μυρωδιές του πεύκου 
κατακλύζουν τον χώρο. 
Μυρίζει καλοκαίρι, 
μυρίζει δάσος, μυρίζει 
Πενταδάκτυλος...
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Στο κοιμητήριο του Αγίου Νικολάου βρίσκεται η ερειπωμένη κοιμητηριακή εκκλησία του Αγίου Αντωνίου.

Το καμπαναριό της Παναγίας της 
Ελεούσας στην Τρυπημένη στέκει 
βουβό, έχοντας απέναντί του τον 
πάλλευκο μιναρέ, με το ισχυρό με-
γάφωνο, τα σκέφτομαι να συζητούν 
για τον Θεό και τους ανθρώπους.
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Η Γκαλερί Σύγχρονης Τέχνης Lumière στη Λεμεσό έχει παρουσιάζει την καλοκαιρινή της 
έκθεση, μια επιλογή Έργων Τέχνης στη Μόδα, τα οποία υπογράφουν εφτά σύγχρονοι καλ-
λιτέχνες, που προέρχονται από πολύ διαφορετικές γωνιές της γης. Angelina Guez (Γαλ-
λία) - Χριστίνα ∆ράκου (Κύπρος) - Goung-Mi Jegal (Κορέα) - Kinkas Caetano (Βραζιλία) - 
Marina Suzdaltseva Martine Pierson (Ρωσία) - Yoko Piekolek-Furusawa (Ιαπωνία ). Ο όρος 
Fashionable Art/ Τέχνη στη Μόδα αναφέρεται στη σύγχρονη τέχνη που διατηρεί συνάφεια 
με τη μόδα, είναι δηλαδή δημοφιλής και περιζήτητη ανάμεσα σε συλλέκτες, κριτικούς και φι-
λότεχνους. ∆ιάρκεια έως 09 Σεπτεμβρίου. Γκαλερί Lumiere, λεωφόρος βασιλέως Γεωργίου 
Α΄ 20, Λεμεσός. Πληροφορίες www.lumiereartgallery.com.

ΕΚΘΕΣΗ

ART en VOGUE
ΑΝΑΓΝΩΣΕΙΣ

Tης ΜΑΡΙΑΣ ΚΑΤΣΟΥΝΑΚΗ

Οι άβολες όψεις
των μνημείων

Τ
ι έχει αλλάξει στον 21ο αιώνα στη 
σχέση μας με τα αρχαία μνημεία 
και στον τρόπο χρήση τους; Τι έχει 

αλλάξει από τα τέλη της δεκαετίας του 
’80 και το θρυλικό τσιγάρο που άναψε 
η Αννα Μακράκη στην ορχήστρα της 
Επιδαύρου ως Εξάγγελος στον «Οιδί-
ποδα Τύραννο» που είχε παρουσιάσει 
το ζεύγος Καρέζη - Καζάκου, σε σκηνο-
θεσία του Γεωργιανού Ρόμπερτ Στού-
ρουα; Μάλιστα, το ενδιαφέρον είναι 
ότι εκείνη την εποχή επιτρεπόταν το 
κάπνισμα στις κερκίδες! Στη δεκαετία 
του ’90 ήταν ο Ελβετογερμανός Ματίας 
Λάνγκχοφ και οι «Βάκχες» (1997) με τη 
γυμνή εμφάνιση του Μηνά Χατζησάβ-
βα και τα «σφαχτά» επί της ορχήστρας, 
από το 2000 και μετά μάλλον πύκνωσαν 
τα περιστατικά που είχαν σημάνει πό-
λεμο, όχι μόνο με τους αρχαιολόγους 
αλλά και με το κοινό.

Πολλές από τις παραστάσεις αυ-
τές (χωρίς να εξαιρούμε τις προανα-
φερθείσες) αποτέλεσαν τομή, παρότι 
χλευάστηκαν ως «Μεταμοντερνισμός», 
συνώνυμος της αποδόμησης και των 
σκηνοθετικών ακροτήτων. Ας μην ανοι-
χτούμε στα πάθη περασμένων επο-
χών... Ούτως ή άλλως δεν χρειάζεται 
να ανατρέξουμε σε παρελθούσες δε-
καετίες. Η συζήτηση «αν απειλούνται 
ή όχι τα μνημεία», πού σταματάει η 
«χρήση» και πού αρχίζει η «κατάχρη-
ση», με διάφορες αφορμές, συνεχίζε-
ται αδιαλείπτως. Αναζωπυρώθηκε, μά-
λιστα, τις τελευταίες ημέρες καθώς το 
ΚΑΣ (Κεντρικό Αρχαιολογικό Συμβού-
λιο) εξέφρασε τον προβληματισμό του 
για τρεις παραστάσεις που θα ανέβουν 
στην Επίδαυρο, με πρώτη τη «Μήδεια» 
του Γερμανού Φρανκ Κάστορφ. Το σκη-
νικό της περιλαμβάνει το λογότυπο 
εταιρείας αναψυκτικών, ενώ θα υπάρ-
χει και μια οθόνη (διαστάσεων 10 επί 5 
μέτρων) η οποία θα στηρίζεται σε σκα-
λωσιά... Η «Κ» έχει ασχοληθεί εκτενώς 
με το θέμα (1.6 και 7.6). Η νομοθεσία 
για τις παραχωρήσεις μνημείων και 
αρχαιολογικών χώρων άλλαξε το 2002. 
Η ουσία όμως;

Αν προσπαθήσει κανείς να συνοψί-
σει ρήσεις και αντιρρήσεις, διαπιστώνει 
ότι οι ρόλοι παραμένουν ίδιοι με μικρές 
παραλλαγές: από τη μια οι αρχαιολόγοι, 
με την επιβεβλημένη ομπρέλα προστα-
σίας, η οποία οφείλει κάθε φορά να έχει 
το μέγεθος που της αναλογεί για να μην 
καταλήγει στην ιδεοληπτική εκδοχή 
«ομηρίας», μιας ιδιότυπης «ιδιοκτησι-
ακής» σχέσης που αναπτύσσεται με τα 
μνημεία· από την άλλη οι σκηνοθέτες 
και συντελεστές των παραστάσεων, 
οφείλουν να μη λειτουργούν ερήμην 
του χώρου. Αυτή η θέση, όμως, ενέ-
χει τους κινδύνους μιας άλλης, «ιδιό-
τυπης» κι αυτής, ομηρίας, την οποία 
επιβάλλουν κανόνες που παρεμβαίνουν 
– αν δεν ορίζουν– στο αισθητικό απο-
τέλεσμα, διαμορφώνοντας εμμέσως 
πλην σαφώς «άποψη». Επομένως, η 
υπεροψία ή αλαζονεία αφορά και τις 
δυο πλευρές, από τη στιγμή που προ-
κύπτει η σύγκρουση ποιος υποτάσσεται 
σε ποιον. Γιατί και η δημιουργία ποιο 
λόγο ύπαρξης έχει, χωρίς την ελευθε-
ρία της σύλληψης και εκτέλεσης; Αλ-
λο το κρινόμενο αποτέλεσμα και άλλο 
η δίκη προθέσεων. Τα ζητήματα που 
ανακύπτουν είναι και ευαίσθητα και 
σύνθετα. Το επιχείρημα που έχει δι-
ατυπωθεί ότι τα μνημεία οφείλουν να 
συνδέονται με τη ζωή και την οικονο-
μία, την ανάπτυξη μιας χώρας, γιατί 
μόνο τότε «κοινωνικοποιούνται», αλ-
λιώς παραμένουν δεσμώτες του χρόνου 
και της Ιστορίας, έχει ευρύτατη βάση 
εφαρμογής· δεν μπορεί ούτε να παρα-
γκωνιστεί ούτε να αγνοηθεί.

Μια διπλωματική απάντηση θα έλε-
γε ότι κρίνοντες και κρινόμενοι, κάθε 
φορά, για κάθε εκχώρηση, θα πρέπει 
να επιδεικνύουν διαλλακτική διάθεση 
και «ευρυχωρία». Και ο ρόλος του κοι-
νού; Η φθορά δεν συνδέεται μόνο με 
την όποια (κατά)χρήση αλλά και με την 
υποκρισία των θεατών, που καλύπτουν 
δικές τους ανεπάρκειες πίσω από μάχες 
χαρακωμάτων περί έλλειψης σεβασμού 
και ιεροσυλίας.

Ας σκεφτούμε μόνο τους θεατές του 
1989 που κάπνιζαν στο κοίλον, αλλά δεν 
ανέχονταν το τσιγάρο της ηθοποιού 
στην ορχήστρα! Ή τα βουνά από τσί-
χλες που χρειάστηκε να αποκολληθούν 
από τις κερκίδες του Ηρωδείου πριν από 
κάποια χρόνια. Η πραγματικότητα των 
μνημείων έχει πολλές όψεις, που δεν 
είναι για κανέναν βολικές.

EΠΙΣΗΜΑΝΣΕΙΣ  | Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

 Οι εκατό μέρες υφυπουργείου Πολιτισμού

Π
έρασαν εκατό μέρες στο υφυπουρ-
γείο Πολιτισμού υπάρχει μία θολού-
ρα σχετικά με το τι έργο επιτελείται 

από τον υφυπουργό Πολιτισμού κ. Μι-
χάλη Χατζηγιάννη, ο οποίος μοιάζει να 
μη βιάζεται να δείξει συγκεκριμένο έργο 
ή τουλάχιστον θέλει να το κάνει σιωπη-
ρά για να μας εκπλήξει αργότερα. Όπως 
και να ’χει το πράγμα, φαίνεται πως οι 
εκατό ημέρες που παρήλθαν δεν έδει-
ξαν συγκεκριμένες πολιτικές. Πάντως, 
οι εκατό μέρες είναι πολλές αν θες να 
κάνεις λίγα πράγματα, και λίγες αν θες 
να κάνεις πάρα πολλά. Σε εκατό μέρες 
μπορείς να θέσεις τις προτεραιότητές 
σου και να αρχίσεις να δουλεύεις για να 
προχωρήσεις παρακάτω και στο εξάμηνο 
να έχεις να επιδείξεις ένα κάποιο έργο. 

Ο κ. Χατζηγιάννης ξεκίνησε άγαρ-
μπα, με απανωτές γκάφες και με μόνι-
μη επωδό την υποστελέχωση του υφυ-
πουργείου Πολιτισμού και έως πρόσφατα 
ασχολούμασταν όλοι με το αν έχουν στο 
Γραφείο του τους κωδικούς των μέσων 
κοινωνικής δικτύωσης και του σάιτ του 
υφυπουργείου. Ασχοληθήκαμε αρκετά 
με πράγματα που ουδεμία σχέση έχουν 
με το υφυπουργείο, αλλά αφορούσαν το 
πρόσωπο Μιχάλης Χατζηγιάννης, που 
μόνο ζημιά έκανε στην υπόθεση πολι-
τισμός, αφού διχαζόταν η κοινή γνώμη 
για το τι σημαίνει τελικά πολιτισμός και 

ποιοι είναι οι κουλτουριάρηδες, ποιοι 
οι ψευτο-κουλτουριάρηδες και ποιοι οι 
απλοί άνθρωποι του πολιτισμού.

 Πέρασαν οι εκατό ημέρες και φα-
ντάζομαι πως το αμέσως επόμενο διά-
στημα θα έχουμε τη χαρά να μάθουμε 
πώς εξελίσσονται οι βασικοί στόχοι που 
είχε θέσει, που ήταν η καθιέρωση του 
καθεστώτος του καλλιτέχνη, η καθιέρω-
ση κάρτας νεολαίας, η στελέχωση του 
Υφυπουργείου Πολιτισμού και οι φορο-
απαλλαγές στον Πολιτισμό και θεσμο-
θέτηση φορολογικών κινήτρων προς 
τον ιδιωτικό τομέα για επενδύσεις στον 
Πολιτισμό. Ήταν από τα βασικά θέματα 
που όπως έλεγε ο κ. Χατζηγιάννης τον 
απασχολούσαν. Μένει λοιπόν να δούμε 
πώς προχωράνε και πότε θα έχουμε ανα-
κοινώσιμες αποφάσεις. Τελικά, η κάρτα 
νέων πώς και πότε θα εφαρμοστεί, ποιο 
θα είναι το ποσό; Έχει προϋπολογιστεί, 
ώστε να μη βρεθούμε σε δυσάρεστες 

εκπλήξεις; Για το καθεστώς του καλλι-
τέχνη, φαντάζομαι θα ενημερωθούμε 
για το πού βρίσκονται οι συζητήσεις με 
τους φορείς, πού σκαλώνει το θέμα, και 
σε ποιες νομοθετικές ρυθμίσεις προσα-
νατολίζεται το υφυπουργείο. Επίσης, 
θα είχε ενδιαφέρον να μαθαίναμε πώς 
θα εφαρμοστούν οι φοροαπαλλαγές και 
πώς και πότε θα θεσπιστούν τα φορολο-
γικά κίνητρα προς τον ιδιωτικό τομέα 
για επενδύσεις στον Πολιτισμό. Υπάρ-
χει νομοθετικό πλαίσιο; Χρειάζεται να 
συμφωνήσουμε στο να αλλάξουν νόμοι; 
Ποιο είναι το γενικότερο πλάνο για τέ-
τοιου είδους επενδύσεις; 

Επίσης, θα είχε ενδιαφέρον να μα-
θαίναμε σε ποιες ενέργειες προέβη το 
υφυπουργείο για διορισμό υπαλλήλων, 
ποιες θέσεις χρειάζεται να καλυφθούν, 
πόσοι και πόσες λείπουν για να μπορέ-
σει να λειτουργήσει με τρόπο αποτελε-
σματικό το υφυπουργείο;

Μία ακόμη από τις προτεραιότητες 
του υφυπουργείου Πολιτισμού ήταν η 
λειτουργία της Κρατικής Πινακοθήκης 
Σύγχρονης Τέχνης – ΣΠΕΛ. Περιμένου-
με ακόμα να δούμε τι προγραμματίζε-
ται στη ΣΠΕΛ, και πώς εκτελέστηκαν 
οι οδηγίες που είχε δώσει. Σημαντικό 
είναι να ενημερωνόμασταν πώς πάνε 
οι διεργασίες σχετικά με την απορρό-
φηση του Τμήματος Αρχαιοτήτων στο 

υφυπουργείο Πολιτισμού, υπάρχουν δυ-
σκολίες; Θα μεταφερθεί τελικά το Τμήμα 
τον Ιούλιο του 2023; 

Είναι πολλά τα ερωτήματα, που όσο 
και αν τα ψάχνουμε δημοσιογραφικά 
απαντήσεις συγκεκριμένες δεν παίρνου-
με και για τούτο θα ήταν καλό, αντί να 
υπογράφει βίρα μνημόνια συνεργασίας 
και να προσπαθεί να εντρυφήσει στην 
πολιτιστική δραστηριοποίηση των ∆ή-
μων της Κύπρου να εκπονήσει, μαζί με 
τους συνεργάτες του, ένα μεσομακρο-
πρόθεσμο πρόγραμμα πολιτισμού, βά-
ζοντας κάτω το όραμά του για τον πολι-
τισμό αυτής της χώρας. ∆ιότι αυτό που 
μας λείπει περισσότερο δεν είναι ούτε 
οι πολιτιστικές δομές, ούτε οι συνεργα-
σίες και τα μνημόνια, είναι το όραμα. 
Ένα συνολικό όραμα για το τι σημαίνει 
Πολιτισμός εν συνόλω και πώς αυτό το 
όραμα θα αρχίσει να οικοδομείται για 
να φτάσουμε κάποια στιγμή κοντά στην 
πραγμάτωσή του. 

Πάντως, στις εκατό μέρες που πέρα-
σαν προσωπικά ούτε όραμα διαπίστωσα, 
ούτε διάθεση αφουγκρασμού της κριτι-
κής. Μακάρι να κάνω λάθος και στις επό-
μενες ημέρες να διαψευστώ, τουλάχιστον 
σε ό,τι αφορά τις προτεραιότητες. Για-
τί για το όραμα, ένα στοίχημα το βάζω. 

kouroupakisa@kathimerini.com.cy

ΘΕΑΤΡΟ

Ευγένιου Ιονέσκο «Αμεδαίος»
Η θεατρική ομάδα «Σόλο για Τρεις» παρουσιάζει την ιλαροτραγωδία 
του Ευγένιου Ιονέσκο «Αμεδαίος ή πώς να το ξεφορτωθούμε», σε 
σκηνοθεσία Μαρίας Μανναρίδου - Καρσερά. Ένα ζευγάρι ζει μέσα 
σε μια φθίνουσα καθημερινότητα που δεν έχει τίποτα να τους δώσει. 
Τίποτα έξω από μιαν αλλαγή. Αλλά καμιά αλλαγή δεν γίνεται. Έχουν 
κόψει τους δεσμούς τους με τον κόσμο. Ζούνε απομονωμένοι, κλει-
σμένοι στο σπίτι τους επί δεκαπέντε χρόνια. Αρνιούνται να δεχτούν 
ακόμα κι ένα γράμμα που θα σημαίνει μια επανασύνδεσή τους με τον 
έξω κόσμο. Ερμηνεύουν οι ηθοποιοί: Φώτης Αποστολίδης, Χριστίνα 
Χριστόφια, Βασίλης Παφίτης, Ειρήνη Ανδρονίκου, Ιζέλ Σεϋλανί, Μυρ-
σίνη Χριστοδούλου. Επίσημη πρεμιέρα Σάββατο 10 Ιουνίου, ώρα 8:30 
μ.μ. Παραστάσεις έως 27 Ιουνίου. Θέατρο Χώρα 1, Πλατεία Αρχιεπι-
σκοπής, Λευκωσία. Κρατήσεις τηλέφωνο 96147809.

ΕΚΘΕΣΗ

Αφιέρωμα στον 
Σωτήρη Σόρογκα 
H Alpha C.K. Art Gallery παρουσιάζει ένα 
εικαστικό αφιέρωμα στον ζωγράφο Σωτή-
ρη Σόρογκα. Στην έκθεση παρουσιάζονται 
έργα από διάφερες φάσεις της καλλιτεχνι-
κής πορείας του ζωγράφου, ενταγμένα στις 
θεματικές με τις οποίες καταπιάστηκε. Πέ-
τρες, μαύρα ανοίγματα, αρχαία ανάγλυφα, 
πορτρέτα, παλιά ξύλα, κατάλοιπα παλιών 
μηχανημάτων, συντρίμμια μεταλλικών αμα-
ξωμάτων, και σκουριές τα οποία, αποτελούν 
κάποια από τα γνωστότερα θέματά του. 
Εγκαίνια Τετάρτη 14 Ιουνίου, ώρα 7:00 μ.μ. 
∆ιάρκεια έκθεσης έως 30 Ιουνίου. Alpha 
C.K. Art Gallery, λεωφ. Μακαρίου & Παπα-
νικολή 3, Λευκωσία. Ο κατάλογος της έκ-
θεσης είναι αναρτημένος στην ιστοσελίδα 
www.ackgallery.com.

ΧΟΡΟΣ

24ο Φεστιβάλ 
Σύγχρονου Χορού 
Ο κορυφαίος πολιτιστικός θεσμός του Τμήματος Νεότερου και Σύγχρονου 
Πολιτισμού, το Φεστιβάλ Σύγχρονου Χορού Κύπρου, θα πραγματοποιηθεί 
μεταξύ 7 και 29 Ιουνίου 2023, στο Θέατρο Ριάλτο στη Λεμεσό και στο ∆η-
μοτικό Θέατρο Λευκωσίας. Σιωπή και λέξεις, ήχοι και μουσική, σε ένα πα-
νόραμα χορογραφικής δημιουργίας θα παρουσιαστεί στο πλαίσιο του 24ου 
Φεστιβάλ Σύγχρονου Χορού Κύπρου. Μέσα από την παγκόσμια γλώσσα 
του χορού ενώνεται ο μακρόκοσμος και ο μικρόκοσμος σ’ ένα τοπίο πλή-
ρες αναμνήσεων, ονείρων και επιθυμιών. Το πρόγραμμα του Φεστιβάλ πε-
ριλαμβάνει παραστάσεις υψηλού καλλιτεχνικού επιπέδου από χορευτικές 
ομάδες της Κύπρου και του εξωτερικού. Φέτος θα παρουσιαστούν ομάδες 
από την Κύπρο, το Ισραήλ, το Βέλγιο, την Ελβετία και τη Γερμανία. Θέατρο 
Ριάλτο, Λεμεσός και ∆ημοτικό Θέατρο Λευκωσίας. 

ΒΙΒΛΙΟ

Ο επιστημονικός 
θεός

Στις 12 Ιουνίου παρουσιάζεται το 
βιβλίο «Ο επιστημονικός θεός», 
από τη Σειρά Lux Orbis. Το έργο 
ανήκει στον Κύπριο Αιγυπτιώτη 
δοκιμιογράφο, Αντώνη Χριστο-
δούλου, ο οποίος το εξέδωσε το 
1935 στην Αίγυπτο. Σήμερα θε-
ωρείται μία εξαιρετικά σπάνια 
έκδοση. Στο βιβλίο ο συγγραφέ-
ας πραγματοποιεί μία σφοδρή 
επίθεση κατά των λειτουργών 
της χριστιανικής θρησκείας, εξυ-
ψώνοντας παράλληλα τον ρόλο 
της επιστήμης.. Το βιβλίο θα πα-
ρουσιάσουν ο Κώστας Γουλιά-
μος, τέως πρύτανης του Ευρω-
παϊκού Πανεπιστημίου, ο Γιάννος 
Κατσουρίδης, επίκουρος καθη-
γητής στο Πανεπιστήμιο Λευ-
κωσίας και ο επικοινωνιολόγος 
Γιώργος Πήττας. Την εκδήλωση 
θα χαιρετίσει ο δημοσιογράφος 
και διευθυντής της Σειράς Lux 
Orbis Μηνάς Παπαγεωργίου. Πα-
νεπιστήμιο Λευκωσίας Αίθουσα 
Newton, Αμφιθέατρο Millenium 
- Κτίριο 1. ∆ευτέρα, 12 Ιουνίου, 
ώρα 7:00 μ.μ.

ΕΙΚΑΣΤΙΚΑ

«Πλούσια Τέχνη σε Δύσκολους Καιρούς»
Για 15η χρονιά στην Isnotgallery παρουσιάζεται η έκθεση σύγχρονης τέχνης «Πλούσια Τέχνη σε ∆ύσκολους 
Καιρούς», σε επιμέλεια Άντρου Ευσταθίου. Η ιδέα της έκθεσης είναι η παρουσίαση εξαιρετικών έργων τέχνης 
από σπουδαίους καλλιτέχνες από Ελλάδα και Κύπρο με τις τιμές να μην ξεπερνούν τα 500 ευρώ. Η φετινή έκ-
θεση παρουσιάζει σπάνια έργα-σχέδια καταξιωμένων Κύπριων καλλιτεχνών, οι οποίοι άφησαν το έντονο απο-
τύπωμά τους στην κυπριακή σκηνή, όπως και κάποιες νέες συνεργασίες με νέους εξαιρετικούς καλλιτέχνες 
των οποίων τη δουλειά οι άνθρωποι της Isnotgallery «πιστεύουν», εκτιμούν και θεωρούν ότι θα αφήσουν το 
αποτύπωμά τους στον χάρτη της σύγχρονης εικαστικής σκηνής της Κύπρου και Ελλάδας. Στην έκθεση συμμετέ-
χουν 25 καλλιτέχνες, οι: Αντρέας Καϊμάκης, Αντρέας Σκουφάρης, Άντρος Ευσταθίου, Αντώνης Τζιαρίδης, Άρσακ 
Σαρκισιάν, Γιάννος Ιωάννου, Γκλυν Χιουζ, Έλενα Τσιγαρίδου, Ελένη Κινδύνη, Ευγενία Βασιλούδη, Ήρα Σκαλι-
στή, Θέκλα Παπαδοπούλου, Ίρσα Φάνη, Κατερίνα Αθηαινίτου, Κωνσταντίνος Στεφάνου, Μαρία Κοφτερού, Μα-
ριέλλα Μπιλίτσα, Μαριέττα Λιανού, Σπύρος Αγαθού, Στέλιος Βότσης, Στέλλα Ίσσα, Τατιάνα Φεραχιάν, Χαριτίνη 
Κυριάκου, Χαρούλα Νικολαΐδου, Χριστίνα Παπαϊωάννου. Isnotgallery contemporary, Οδυσσέως 11, Λευκωσία. 
∆ιάρκεια έκθεσης έως 24 Ιουνίου. Πληροφορίες art@isnotgallery.com, τηλέφωνο 99569498.

Αυτό που μας λείπει 
περισσότερο δεν είναι 
ούτε οι πολιτιστικές δομές, 
ούτε οι συνεργασίες και τα 
μνημόνια, είναι το όραμα. 
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ΜΑΝΟΥΕΛ ΒΙΛΑΣ
Τα φιλιά
μτφρ. Νανά Παπανικολάου
επιμ. Ευδοξία Μπινοπούλου
εκδ. Ικαρος, 2023, σελ. 512

 
Toυ ΔΙΟΝΥΣΗ ΜΑΡΙΝΟΥ

«Η αγάπη πάντα στέργει, πάντα 
πιστεύει, πάντα ελπίζει, πάντα 
υπομένει». Τι θα μπορούσε να 
είναι υπέρτερο της αγάπης; Ο 
Απόστολος Παύλος αποφαίνεται 
πως τίποτα· δεν υπάρχει κάτι πιο 
δυνατό απ’ αυτήν. Το ίδιο, αλλά 
με διαφορετικά λόγια, λέει και 
ο Μανουέλ Βίλας στο νέο του 
μυθιστόρημα «Τα φιλιά» όπου 
τοποθετεί τα φιλιά στην κορω-
νίδα της αγαπητικής εκδήλωσης 
ενός ανθρώπου προς τον άλλον.

Μπορεί να μην ξέρουμε τη φύ-
ση τους, γιατί καταφέρνουν να δο-
νούν το ανθρώπινο σώμα και να 
προκαλούν εκρήξεις στην καρδιά, 
ούτε πώς η ένωση στόματος με 
στόμα παράγει μια τόσο δυνατή 
ηλεκτρική καταιγίδα, εντούτοις 
είμαστε σε θέση να συναισθαν-
θούμε την ισχύ των φιλιών. Ειδι-
κά εκείνες τις στιγμές που απα-
γορεύονται διά νόμου.

Το μυθιστόρημα του Ισπανού 
συγγραφέα είναι «τέκνο» της παν-
δημίας. Ως εκ τούτου κουβαλάει 
όλη την προβληματική που ανα-
πτύχθηκε εκείνη την ταραγμένη 
περίοδο, κατά την οποία η ανθρώ-
πινη επαφή είχε εξοβελιστεί έως 
και δαιμονοποιηθεί.

Ο ήρωάς του, ο Σαλβαδόρ, ένας 
58χρονος δάσκαλος, αναγκάζεται 
να συνταξιοδοτηθεί πρόωρα, κα-
θώς το μνημονικό του άρχισε να 

φθίνει επικίνδυνα, ενώ μια σιωπή 
τύλιγε σφιχτά το στόμα του σαν 
υμένας αδιάρρηκτος.

Η Μονσεράτ
Προτού η Μαδρίτη μπει σε κα-

τάσταση lockdown, αποφασίζει 
να ζήσει για λίγο καιρό σε ένα 
εξοχικό στη μέση του δάσους. 
Μόνος, αλλά όχι μοναχικός. Στην 
αρχή στήριγμά του είναι η Βίβλος 
και ο ∆ον Κιχώτης. Είναι τα μό-
να βιβλία που παίρνει μαζί του. 
Βαθμηδόν, όμως, αυτό που θα 
τον κυκλώσει θωπευτικά είναι η 
Μονσεράτ. Μια γυναίκα αρκετά 
πιο νέα απ’ αυτόν που εργάζεται 
στο παντοπωλείο της περιοχής, 
όπου ο Σαλβαδόρ πηγαίνει για να 
προμηθευτεί τα χρειώδη.

Μεταξύ τους οικοδομείται μια 

σχέση αγάπης και ερωτικής αλ-
ληλεπίδρασης. Τη στιγμή που η 
παγκόσμια κοινότητα στέκει φο-
βική μπρος στον ιό και τον θά-
νατο που σκορπάει αδιακρίτως, 
αυτοί οι δύο άνθρωποι θα γνωρί-
σουν τον έρωτα. Είναι ένας έρω-

τας λυτρωτικός και αγνός. Είναι 
ξέφωτο μπρος στο μέγα σκότος 
(λέξη που χρησιμοποιεί συχνά 
ο Βίλας εν είδει αρνητικού συμ-
βόλου που σκέπει τον κόσμο και 
τους ανθρώπους).

Μπορεί να ανθίσει ο έρωτας 

ανάμεσα σε δύο ανθρώπους που 
δεν είναι πια νέοι; Τι δύναμη 
έχουν πάνω τους τα φιλιά που 
δίνουν; Ο Σαλβαδόρ είναι ένας 
ιδεαλιστής, ένας ρομαντικός ερω-
τιδέας. Ονομάζει την αγαπημέ-
νη του Αλτισιδόρα. Ονομα που 

δανείζεται από μια ηρωίδα του 
∆ον Κιχώτη.

Αυτό το μυθιστόρημα τού γίνε-
ται εμμονή. Είναι σαν να διαβάζει 
τον έρωτά του, τον κόσμο, την 
πανδημία και τη ζωή του ολόκλη-
ρη, μέσα από το πρίσμα της αγνής 
τρέλας του ευφάνταστου ευπατρί-
δη από τη Μάντσα. Οπως ο Θερ-
βάντες δεν επέτρεψε στον ήρωά 
του να ζήσει, έτσι και ο Βίλας δεν 
επιτρέπει σ’ αυτόν τον έρωτα να 
ευοδωθεί. Η Μονσεράτ υποχρε-
ώνεται να μεταβεί στη Γερμανία 
όπου ζει ο γιος της μαζί με τον 
πρώην άνδρα της. Ο Σαλβαδόρ, 
με τη σειρά του, γυρνάει κάποια 
στιγμή στη βάση του. Η σχέση 
τους κράτησε τεσσεράμισι μήνες, 
αλλά στην ουσία τούς έδωσε γό-
νιμο υλικό για μια ζωή.

Το μυθιστόρημα έχει στην 
ουσία ελάχιστη δράση να μας 
προσφέρει. Λογικό και επόμενο, 
καθώς οι απαγορεύσεις στις με-
τακινήσεις δημιουργούν ένα δε-
σμευτικό πλαίσιο, που γι’ αυτούς 
τους δύο διαρρηγνύεται μέσω της 
απεραντοσύνης του έρωτά τους. 
Τα πάντα συμβαίνουν μέσα στους 
τέσσερις τοίχους και κυρίως στο 
μυαλό του Σαλβαδόρ.

Αναστοχάζεται την εφηβική 
του ζωή και την υπερβατική σχέ-
ση που είχε με έναν συμφοιτητή 
του, τον Ραφαέλ. Αν και το μυαλό 
του δεν λειτουργεί καλειδοσκοπι-
κά, αλλά εστιάζει σε συγκεκριμέ-
νες αναμνήσεις, δεν παραλείπει 
να κάνει μια ανασκόπηση στην 
έννοια της ταυτότητας, του παρό-
ντος και του μέλλοντος της Ευρω-
παϊκής Ενωσης και των κρατών, 
να ρίξει το ανάθεμα στην κατά-

σταση της σημερινής Ισπανίας 
και του νάρκισσου πρωθυπουρ-
γού της, την ατομική ελευθερία, 
το χρήμα ή την άτακτη φυγή του 
Χουάν Κάρλος λόγω σκανδάλων.

Αυτή η ρεαλιστική ατζέντα θε-
μάτων, μαζί με το ιδεαλιστικό πά-
θος για τη Μονσεράτ, οδηγούν 
τον Σαλβαδόρ σε μια σειρά αφο-
ρισμών, ρητορικών τεχνασμάτων 
γεμάτα χιούμορ και πικρία, καθώς 
και σε μια ιδιότυπη εφευρετικό-
τητα πνεύματος που γεννιέται εν 
μέσω εγκλωβισμού στο ενδιαίτη-
μά του. Ακόμη και σε σημεία που 
ο μανιερισμός του Βίλας οδηγεί τα 
πράγματα σε ένα αδιέξοδο, είναι 
η φιλοσοφική διάσταση του μυθι-
στορήματος που σε ξανακερδίζει. 
Φυσικά, και τα φιλιά που ακόμη 
και όταν δεν δίνονται, θάλλουν 
μέσα του με την ελπίδα της από-
δοσης. Εξαιρετική η μετάφραση 
της Νανάς Παπανικολάου.

Γαλλικό γραμματόσημο που εικονίζει τον γνωστό πίνακα «Το φιλί» του Γκού-
σταβ Κλιμτ.

Το βιβλίο του Ισπανού συγγραφέα 
είναι «τέκνο» της πανδημίας.

Χείλη με χείλη εν μέσω πανδημίας
Ενα μυθιστόρημα για την αγάπη, τον έρωτα ανάμεσα σε δύο ανθρώπους που δεν είναι πια νέοι, τη δύναμη των φιλιών
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Το μυθιστόρημα του 
Ισπανού συγγραφέα 
τούτου κουβαλάει όλη 
την προβληματική που 
αναπτύχθηκε εκείνη την 
ταραγμένη περίοδο, κατά 
την οποία η ανθρώπινη 
επαφή είχε εξοβελιστεί 
έως και δαιμονοποιηθεί.
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Συνέντευξη στον

ΑΠΟΣΤΟΛΟ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Η Δήμητρα Γαλάνη και η Μάρθα 
Φριντζήλα έρχονται στην Κύπρο 
για δύο συναυλίες με τίτλο «Σ’ 
ένα κύμα του Νότου» και μιλάνε 
στην «Κ» για τη μουσική και τα 
τραγούδια. Η ∆ήμητρα Γαλάνη 
λέει πως ο μουσικός δρόμος εί-
ναι ένας, «έρχεται από πολύ πα-
λιά, από τη στιγμή που οι άνθρω-
ποι θελήσαν να επικοινωνήσουν. 
Το θέμα λοιπόν είναι να μπεις 
και εσύ σ’ αυτόν τον δρόμο και 
να τον ακολουθήσεις, προσθέ-
τοντας όσο περνάει από το χέρι 
σου και κάτι ακόμα» και η Μάρθα 
Φριντζήλα, ερωτώμενη για την 
ιστορία που θα διηγηθούν στις 
συναυλίες τους είναι η ιστορία 
του ανθρώπου της κάθε εποχής 
που μέσα από τη μοναξιά και την 
απώλεια καταφέρνει να χαράξει 
έναν δρόμο φωτεινό προς την ευ-
τυχία με όχημα την τέχνη. 

–Ποια είναι η ιστορία που θα 
διηγηθείτε διά της μουσικής;

–Μάρθα Φριντζήλα: Την ιστο-
ρία του ανθρώπου της κάθε επο-
χής που μέσα από τη μοναξιά 
και την απώλεια καταφέρνει 
να χαράξει έναν δρόμο φωτει-
νό προς την ευτυχία με όχημα 
την τέχνη. Θα προσπαθήσου-
με με τα λόγια των ποιητών και 
τις μουσικές σπουδαίων συνθε-
τών, να θυμίσουμε πως τίποτα 
δεν χάνεται αν το αγαπάς, κι αν 
είσαι προσανατολισμένος στο 
όμορφο και το αγαθό. Και πως 
η ομορφιά στο τέλος θα νικήσει 
ενάντια σ’ όλα τα προγνωστικά.

–Τι μπορούμε να πούμε για τη 
νέα προσέγγιση που φέρνετε 
στις διασκευές;

–Δήμητρα Γαλάνη: Όταν έχεις 
μπροστά σου τέτοιο πολύτιμο 
υλικό τιμάς πρώτα απ’ όλα την 
ίδια τη δημιουργία και τη μνήμη 
που κουβαλάει αυτή μέσα στον 
χρόνο. Άρα δεν θέλει «εξυπνάδες» 
και «μαγκιές» που τελικά πολλές 
φορές αλλοτριώνουν το νόημα ή 
και το αίσθημα του έργου. ∆υστυ-
χώς έχουμε ακούσει τα τελευταία 
χρόνια στη χώρα μας τέτοια δείγ-
ματα διασκευών και έχουμε φρί-
ξει στην κυριολεξία. ∆ιασκευές σε 
ιστορικά κομμάτια να γίνονται 
«χορευτικούλια και γλυκούλικα» 
και κάτι τέτοια. Μακριά από εμάς 
αυτά. Πρώτα απ’ όλα γιατί αυτή 
η μπάντα αποτελείται από εξαι-
ρετικούς σολίστες με τους οποί-
ους έχω έναν μοναδικό μουσικό 
διάλογο εδώ και χρόνια. Με τι-
μούν με τη μουσική τους και με 
τη Τέχνη τους. Αυτοί οι άνθρωποι 
γίνονται ένα μαζί μας και με βα-
θιά αγάπη και σεβασμό στο υλικό 
μπαίνουν με γνώση αλλά και με 
μια αθωότητα (ας μου επιτραπεί 
ο όρος) που μπορείς να έχεις μό-
νο όταν κατέχεις σε πολύ υψηλό 
επίπεδο αυτό που παίζεις. 

–Ποιος είναι ο συνδετικός κρί-
κος που ενώνει την Καραϊβική 
με τη Μεσόγειο;

–Μάρθα Φριντζήλα: Οι άνθρω-
ποι που ζουν σε μέρη που έχουν 
τη θάλασσα ως σημείο αναφο-
ράς είναι άνθρωποι φευγάτοι. 
Έτσι είναι και η μουσική τους: 
ταξιδιάρικη κι ανοιχτή, φευγάτη. 
Συχνά νιώθουμε τον παλμό των 
κυμάτων στα αργεντίνικα τάνγκο 
όπως και στον μπάλο, τον ανε-
μπόδιστο ορίζοντα στα τραγού-
δια του Χατζιδάκι και της Καρα-
ΐνδρου όπως και του Piazzola ή 
του Zilberto. Μα πάνω απ’ όλα 
είναι η ταυτότητα του πειρατή 
στους λαούς της θάλασσας. Ρι-
ψοκίνδυνοι κι ανυπότακτοι χα-
ρακτήρες που δεν ησυχάζουν αν 
δεν μάθουν τι βρίσκεται πέρα 
απ’ τον ορίζοντα, κι έτσι αφή-
νουν τη φαντασία να ταξιδεύει 
δημιουργώντας κόσμους πέρα 
από τη θάλασσα.

–Θα λέγατε ότι είναι δύσκολο 
στις μέρες μας να κάνει κά-
ποιος μουσική και να στοχεύ-
ει σε τραγούδια διαχρονικά;

–Δήμητρα Γαλάνη: Θέλει καλλι-
έργεια, γνώση, ευρυμάθεια και 
βαθύτητα των αισθημάτων αλλά 
και του πόνου που απορρέει από 
αυτά. Σε μια εποχή που ζητάει 
όλα να τα αντιληφθούμε ψηφι-
ακά δημιουργείται πρόβλημα. Η 
ψηφιακή ανάγνωση των πάντων 
μπορεί να είναι μια γρήγορή λύ-
ση, αλλά δεν έχει βάθος. Πιστεύω 
ότι ο άνθρωπος είναι από κατα-
σκευής ένα αναλογικό ον με δυ-

νατότητες βέβαια να αντιληφθεί 
και να προσαρμοστεί στα πάντα, 
αρκεί να παίρνει τη σωστή πλη-
ροφορία.

Το τραγούδι είναι ίσως η πιο 
άμεση μορφή τέχνης. Η Τέχνη 
όμως δεν είναι απλώς μια πληρο-
φορία. Η Τέχνη ακουμπάει στην 
ψυχή και στον νου του ανθρώ-
που. Η Τέχνη είναι πανανθρώ-
πινη και θα παραμείνει τέτοια 
γιατί είναι φτιαγμένη από τον 
άνθρωπο για τον άνθρωπο. Ευ-
πρόσδεκτα όλα λοιπόν και χρή-
σιμα ως εργαλεία, υπό τον όρο 
όμως να επιτρέπουμε στον εγκέ-
φαλό μας να εμβαθύνει και να 
κατανοεί ώστε να μπορούμε να 
αισθανόμαστε. Κατά τη γνώμη 
μου, μόνο μέσα από αυτή τη δι-

αδικασία μπορεί να παραχθεί 
μουσική και λόγος με διαχρο-
νικότητα. Η διαδικασία λοιπόν 
θέλει χρόνο και κόπο αλλά και 
γνώση του παρελθόντος, ώστε 
να προσαρμοστούμε στο παρόν 
και να χτίσουμε το μέλλον. Αυ-
τό δεν πρέπει να αλλάξει και πι-
στεύω ότι δεν θα αλλάξει. 

– Οι σημερινές γειτονιές των 
ανθρώπων είναι ακόμα φυτώ-
ρια έμπνευσης ή ο σύγχρονος 
τρόπος ζωής επιβάλλει τους 
κανόνες του ακόμα και στη 
μουσική;

–Μάρθα Φριντζήλα: Ο σύγχρο-
νος τρόπος ζωής επηρεάζει τους 
εργάτες της τέχνης, αλλά δεν 
τους επιβάλλεται και δεν τους 

καθορίζει. Οι καλλιτέχνες δεν γί-
νεται να μείνουν ανεπηρέαστοι 
από αυτό που συμβαίνει γύρω 
τους. ∆ουλειά τους όμως είναι 
να το μετουσιώσουν. Είδατε πώς, 
ακόμα και μέσα στη βάναυση πε-
ρίοδο της πανδημίας, η κοινότη-
τα των καλλιτεχνών κατάφερε να 
προσφέρει έργο απλόχερα χωρίς 
αντάλλαγμα. ∆ημιούργησε εστίες 
για να ζεστάνει την παγωμένη κα-
θημερινότητα. Ο σύγχρονος τρό-
πος ζωής, η αγωνία του βιοπορι-
σμού, το κυνήγι της επιτυχίας και 
του εύκολου χρήματος, δεν αγγί-
ζουν τους μυημένους στην τέχνη, 
ή τουλάχιστον δεν τους πτοούν. 
Οι καλλιτέχνες αντιστέκονται. Η 
κάθε μέρα είναι ένας αγώνας, ναι, 
αλλά πότε ήταν εύκολος ο δρόμος 

των ποιητών, ειδικά σ’ αυτήν τη 
χώρα που ζούμε, και που έχει να 
επενδύσει στην τέχνη από τον 
καιρό του Περικλή;

–Ποιος θα λέγατε ότι είναι ο 
νέος μουσικός δρόμος στην 
εποχή μας; Πατάει στα μονο-
πάτια του παρελθόντος;

–Δήμητρα Γαλάνη: ∆εν ξέρω 
πλέον τι εννοούμε μιλώντας για 
νέους μουσικούς δρόμους. Θε-
ωρώ ότι το λέμε από μια φόρα 
χωρίς ιδιαίτερη σκέψη. Ο δρό-
μος είναι ένας, έρχεται από πο-
λύ παλιά, από τη στιγμή που οι 
άνθρωποι θελήσαν να επικοινω-
νήσουν. Το θέμα λοιπόν είναι να 
μπεις και εσύ σ’ αυτόν τον δρόμο 
και να τον ακολουθήσεις, προ-

σθέτοντας όσο περνάει από το 
χέρι σου και κάτι ακόμα. Μπορεί 
να τα καταφέρεις, μπορεί και όχι. 
Σημασία όμως έχει να έχεις μπει 
και να τον περπατάς... 

–Είναι η μουσική προσφορά εκ 
του περισσεύματος του καλ-
λιτέχνη; 

–Μάρθα Φριντζήλα: Επ’ ουδενί. 
Είναι σκάψιμο βαθύ και καλλιέρ-
γεια πολύ κάτω από την επιφά-
νεια. Οι αληθινοί καλλιτέχνες 
γίνονται οι ίδιοι προσφορά για 
να θρέψουν το κοινό. Εργάζονται 
και δεν σταματούν να καλλιερ-
γούνται για να προσφέρουν. Κι 
αν περισσεύει κάτι και γι’ αυ-
τούς, το πολλαπλασιάζουν για 
να το προσφέρουν πάλι με την 
τέχνη τους.

–Μετά από τόσα χρόνια στην 
καλλιτεχνική και δημιουργική 
εμπροσθοφυλακή, τι θα λέγα-
τε ότι έχετε καταφέρει να κα-
τακτήσετε;

–Δήμητρα Γαλάνη: ∆εν έχω «κα-
τακτήσει» τίποτα και δεν ξέρω 
για ποια «εμπροσθοφυλακή» μι-
λάτε. Αυτά είναι πράγματα που 
δεν τα λέμε εμείς για τους εαυ-
τούς μας. Μπορώ να σας πω όμως 
πώς νιώθω σε σχέση με αυτό που 
κάνω. Το αίσθημα που έχω για 
μένα είναι ότι σπουδάζω διαρ-
κώς, μαθαίνοντας από ανθρώ-
πους που είναι καλύτεροι από 
εμένα.. Ό,τι καινούργιο φτάνει 

μπροστά μου το αντιμετωπίζω 
με τον ενθουσιασμό ενός παι-
διού και βουτάω και κολυμπάω 
μέσα σ’ αυτό. Άφοβα και ήσυ-
χα. Κι αυτό με γεμίζει χαρά και 
ευτυχία. Αυτό με ισορροπεί και 
με εξελίσσει. Πιστεύω ότι αυτό 
είναι ένα μεγάλο δώρο που μου 
έχει κάνει η ζωή και γι’ αυτό το 
σέβομαι και θέλω να το επιστρέ-
φω πίσω τιμώντας το…

Πληροφορίες: ∆ήμητρα Γα-
λάνη - Μάρθα Φριντζήλα, «Σ’ 

ένα κύμα του Νότου». ∆ευτέρα 26 
Ιουνίου: Σκαλί Αγλαντζιάς, Λευκω-
σία και Τρίτη 27 Ιουνίου: Αμφιθέα-
τρο Heritage, Λεμεσός, ώρα έναρ-
ξης 9:00 μ.μ.

Από την Καραϊβική ώς τη Μεσόγειο
Η Δήμητρα Γαλάνη και η Μάρθα Φριντζήλα μιλούν στην «Κ», με αφορμή τις συναυλίες τους στην Κύπρο στις 26 και 27 Ιουνίου

Η Δήμητρα Γαλάνη και η Μάρθα Φριντζήλα έρχονται στην Κύπρο για δύο συναυλίες με τίτλο «Σ’ ένα κύμα του Νό-
του», με μουσικές που ξεκινούν από την Καραϊβική και φτάνουν έως τη Μεσόγειο, με αργεντίνικα τάνγκο, αλλά και 
τραγούδια του Χατζιδάκι και της Καραΐνδρου, του Piazzola και του Zilberto.

Μεσημέρι Κυριακής, οικογένεια 
μάλλον από κάποια σκανδιναβι-
κή χώρα έχει απλώσει στο γρα-
σίδι πετσέτα θαλάσσης, έχει 
ανοίξει συσκευασίες με ελί-
τσες, παξιμαδάκια, μάλλον χα-
ρουπιού, αν κατάλαβα καλά, 
ένα κομμάτι γραβιέρα, ντοματί-
νια και χαλβά. Ναι, χαλβά. Ολα 
από γνωστό ντελικατέσεν του 
κέντρου της Αθήνας που που-
λάει εξαιρετικά ελληνικά προϊό-
ντα από κάθε γωνιά της χώρας.

Το πικνίκ εξελίσσεται σε ένα 
από τα πιο δροσερά μέρη της πό-
λης, τον Εθνικό Κήπο, όπου αν 
κανείς περπατήσει τις τελευταίες 
μέρες θα συναντήσει πλήθη του-

ριστών και θα ακούσει όλες τις 
γλώσσες. Σε όλο το κέντρο, από 
το Μοναστηράκι και την Πλά-
κα μέχρι το Σύνταγμα, τον Λυ-
καβηττό αλλά και παραπέρα, σε 
γειτονιές που δεν έφθαναν μέχρι 
πρότινος οι τουρίστες, αλλά τώ-
ρα υπάρχει, βλέπετε, το Airbnb.

Γενικότερα, αυτό που συμβαί-
νει φέτος με τον τουρισμό στην 
Αθήνα είναι πρωτοφανές. Τι βά-
ζουν όμως στις αποσκευές τους 
φεύγοντας από την Αθήνα οι ξέ-
νοι επισκέπτες; Τι παίρνουν πί-
σω στις χώρες τους που μπορεί 
να παίξει και τον ρόλο του «πρε-
σβευτή», συγκινώντας και άλ-
λους να επισκεφθούν την Αθήνα;

Η αλήθεια είναι ότι η Ελλάδα 
που παίρνουν μαζί τους οι ξένοι 
είναι πια τελείως διαφορετική 
από το κοντινό παρελθόν. Σε 
επίπεδο φαγητού, προϊόντων, 
παρουσίασης, ντιζάιν, έχουν γί-
νει άλματα τα τελευταία χρόνια. 
Ειδικότερα στο φαγητό υπάρχει 
τρομερή ποικιλία και ποιότητα, 
ελληνικότητα που προσφέρεται 
στις σωστές δόσεις, με φαντασία 
και έμπνευση, ακομπλεξάριστα, 
πρώτες ύλες που πωλούνται σε 
πολύ όμορφες συσκευασίες – 
επιτέλους μάθαμε από το ιτα-
λικό παράδειγμα.

Ακόμη και το παραδοσιακό 
τσολιαδάκι έχει γίνει ένας post 

modern τσολιάς, το γκρικ σου-
βενίρ έχει απογειωθεί από νέους 
σχεδιαστές που επαναπροσδιο-
ρίζουν την έννοια του σουβενίρ 
και η εμπειρία που προσφέρε-
ται στον επισκέπτη έχει ποιό-
τητα και μια ωραία ιστορία να 
αφηγηθεί.

Σε ένα από τα πιο ευφάντα-
στα μηνύματα που είχα δει σε 
T-shirt, σε κατάστημα του κέ-
ντρου, έγραφε «No moussaka 
today». Ισως δεν θα μπορούσε 
να περιγραφεί πιο εύστοχα η 
νέα αισθητική που επικρατεί 
σήμερα και που πιθανόν ένας 
επισκέπτης να πάρει μαζί του 
φεύγοντας από την Ελλάδα. 

No moussaka today
MISE EN PLACE / Της ΓΙΟΥΛΗΣ ΕΠΤΑΚΟΙΛΗ

Μια νέα αισθητική που ξεφεύγει από το ύφος του «traditional Greek mous-
saka» κερδίζει διαρκώς έδαφος στην Αθήνα. Ακόμη και το παραδοσιακό τσο-
λιαδάκι έχει γίνει ένας post modern τσολιάς.

«Ό,τι καινούργιο φτάνει 
μπροστά μου το αντιμε-
τωπίζω με τον ενθουσι-
ασμό ενός παιδιού και 
βουτάω και κολυμπάω 
μέσα σ’ αυτό. Άφοβα και 
ήσυχα. Κι αυτό με γεμί-
ζει χαρά και ευτυχία» 
λέει η Δήμητρα Γαλάνη.

«Ο σύγχρονος τρόπος 
ζωής, η αγωνία του βιο-
πορισμού, το κυνήγι της 
επιτυχίας και του εύκο-
λου χρήματος, δεν αγ-
γίζουν τους μυημένους 
στην τέχνη, ή τουλάχι-
στον δεν τους πτοούν» 
λέει η Μάρθα Φριντζήλα.
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Ο Λεύκιος Κουίνκτιος Κιγκινάτος 
(519 π.Χ.- 430 π.Χ.) ήταν Ρωμαί-
ος  στρατιωτικός ηγέτης. Ηταν 
επίσης πολίτης-στρατιώτης που, 
μετά τους πολέμους, επέστρεψε 
στα κτήματά του. Μετά την Αμε-
ρικανική Επανάσταση οι βετερά-
νοι του Οχάιο έδωσαν το όνομά 
του στην πόλη τους, το Σινσινάτι. 

«Ο Κιγκινάτος θεωρείται υπό-
δειγμα βετεράνου στην Αμερική, 
όπως σε εμάς ο Φιλοκτήτης θεω-
ρείται υπόδειγμα αναπήρου πο-
λέμου», λέει ο ιστορικός Αλέξης 
Μακρής. Καθόμαστε στο Dark 
Side of Chocolate, επί της Σόλω-
νος, και συζητάμε για το βιβλίο 
του «Οι κήρυκες της ιδέας του 
έθνους. Παλαιοί πολεμιστές, ανά-
πηροι και θύματα πολέμου στην 
Ελλάδα (1912-1940). Πρόνοια, ορ-
γανώσεις, μνήμη», που κυκλοφο-
ρεί από την Εστία. Εργο που ξεκί-
νησε σαν διπλωματική εργασία, 
εξελίχθηκε σε διδακτορικό (υπό 
τον Σπύρο Πλουμίδη) και τώρα 
γίνεται βιβλίο με φωτογραφικό 
ένθετο.

«∆ιαπίστωσα ότι οι Παλαιοί 
Πολεμιστές ήταν παρθένο έδα-
φος. Κατά τον Μεσοπόλεμο αυ-
τοί οι άνθρωποι είναι παντού. 
Ανοιξε μια εφημερίδα της επο-
χής και θα πέσεις σε κάποια ανα-
φορά μιας οργάνωσης Παλαιών 
Πολεμιστών. Στις αρχές του Με-
σοπολέμου έχουμε στην Ελλάδα 
14.000 αναπήρους πολέμου, με 
τους συγγενείς των πεσόντων να 
ανέρχονται στις 75.000».

«Παλαιός Πολεμιστής» ήταν 
η επίσημη ονομασία του βετε-
ράνου. Ο Μακρής υπολογίζει ότι 

τη δεκαετία 1912-22 πολέμησαν 
περί τις 450.000 άνδρες. Αν βά-
λουμε αυτό το νούμερο πλάι σε 
έναν πληθυσμό  5,5 εκατομμυρί-
ων, εύκολα γίνεται αντιληπτό ότι 
ο Παλαιός Πολεμιστής ήταν μια 
καθημερινότητα. ∆ημιουργού-
νται σύνδεσμοι, αξιώνουν προ-
νόμια από το κράτος για το οποίο 
πολέμησαν κι έμειναν ανάπηροι. 
Κάποια στιγμή θα βρεθούν, προ-
σωρινά, υπό τη σκέπη του ΚΚΕ.

Τι λένε οι κομμουνιστές και 
προσελκύουν τους βετεράνους; 
«Μιλούν με πάθος για περισσό-
τερα προνόμια και για φιλειρη-
νισμό. Επίσης, τότε ξεκινάει η 
αγροτική μεταρρύθμιση η οποία 
όμως δεν προχωράει. Τι θέλουν 
οι ακτήμονες; γη. Οσο αυτή δεν 
τους παραχωρείται, ριζοσπαστι-
κοποιούνται. Οι κομμουνιστές 
συσπείρωσαν κόσμο με τις αντι-
πολεμικές θέσεις τους που ήταν 
στα όρια του αντιμιλιταρισμού. 
Η χωροφυλακή όμως παρακο-
λουθούσε. Ανά 15 μέρες είχαμε 
δελτία απ’ όλη την Ελλάδα προς 
το πολιτικό γραφείο του εκάστο-
τε πρωθυπουργού σχετικά με τη 
δράση των οργανώσεων Παλαι-
ών Πολεμιστών. Η αντιπολεμική 
προπαγάνδα είναι έντονη και το 
κράτος θέλει το κίνημα να συντρι-
βεί. Αυτό ξεκινάει με την πρώτη 
κυβέρνηση σε αβασίλευτη δη-
μοκρατία του Παπαναστασίου 
το 1924, ο οποίος διαλύει οργα-
νώσεις Παλαιών Πολεμιστών. Το 
Κατοχυρωτικό του Παπαναστα-
σίου, ότι δηλαδή δεν μπορείς να 
μιλάς εναντίον της δημοκρατί-
ας που είναι πλέον κατοχυρωμέ-
νη, χρησιμοποιήθηκε κατά των 
κομμουνιστών. Ακολούθησε κα-

τασταλτική πολιτική μέσα στο 
1925, από τη Χωροφυλακή και 
τον Στρατό, με αποφάσεις του 
Πρωτοδικείου Αθηνών».

Αρα, τα αιτήματά τους δεν 
ικανοποιούνται; «∆ιέλυσαν τις 
οργανώσεις τους σε εκείνη τη 
φάση αλλά στους ίδιους έδωσαν 
συντάξεις, πήραν και γη κάποιοι. 
Με την οικονομική κρίση του 
1929-32 όμως, πολλοί θα μείνουν 
άνεργοι. Συστήνονται νέες οργα-

νώσεις, το ιδεολογικό πρόσημο 
των οποίων είναι πλέον ο αντιβε-
νιζελισμός. Οι βενιζελικοί ασχο-
λήθηκαν με τους πρόσφυγες και 
αγνόησαν τους Παλαιούς Πολε-
μιστές». 

Κάπου εκεί ο στρατηγός Κον-
δύλης, βετεράνος ο ίδιος και πρώ-
ην πρωθυπουργός, θα προσεται-
ριστεί τους Παλαιούς Πολεμιστές. 
Ομως ο Κονδύλης θα πεθάνει τον 
Ιανουάριο του 1936. Και μετά έρ-

χεται ο Μεταξάς. «Εδώ», τονίζει 
ο Αλέξης Μακρής, «θα γίνει κάτι 
περίεργο. Ο Μεταξάς θα οδηγήσει 
στην πρόσληψη 6.000 Παλαιών 
Πολεμιστών μέσα σε ένα χρόνο. 
Εως τότε είχαν προσληφθεί μό-
λις 300! Ωστόσο για τον Μεταξά 
οι Παλαιοί Πολεμιστές δεν ήταν 
παράδειγμα. ∆εν τους συνάντη-
σε ποτέ, δεν είδε μια αντιπροσω-
πεία τους. Για τους Επίστρατους 
του 1916 (σ.σ. φιλοβασιλική, πα-
ραστρατιωτική οργάνωση κατά 
των φιλελεύθερων αστών και της 
ξένης επέμβασης), που είναι το 
πρώτο παλαιοπολεμιστικό κίνη-
μα στην Ελλάδα, γράφει ότι είναι 
η «χρυσή ζύμη του ελληνικού λα-
ού», όμως αυτοί που οργανώνο-
νται από το 1922 και μετά δεν 
έχουν σχέση με τους Επίστρα-
τους του 1916. Είναι είτε κομμου-
νιστές είτε ενδιαφέρονται για το 
συντεχνιακό τους συμφέρον. Ο 

Μεταξάς δεν τους συμπαθεί κα-
θόλου. Στο τέλος, βέβαια, έγιναν 
όλοι μεταξικοί».

Η δουλειά του Αλέξη Μακρή 
σχετίζεται με τη μνήμη του πο-
λέμου στην Ελλάδα. Επ’ αυτού, 
μου λέει κάτι ενδιαφέρον: «Η μνή-
μη του πολέμου στην Ελλάδα ξε-
κινάει το 1912, με τους πρώτους 
πεσόντες. Το 1913 η Ιερά Σύνοδος 
ορίζει ότι η γιορτή της Σταυροπρο-
σκυνήσεως θα είναι Ημέρα Πεσό-
ντων. ∆εν θα συμβεί όμως ποτέ 
στην πράξη αυτό. Υπάρχουν ωστό-
σο αναφορές ότι το πρώτο Σάββα-
το της Σαρακοστής, που είναι των 
Αγίων Θεοδώρων (στρατιώτες άγι-
οι και οι δύο), ήταν έθιμο να πη-
γαίνει ο κόσμος στους τάφους των 
ενδόξων νεκρών. Από το 1912 αρ-
χίζουν αυθόρμητα να πηγαίνουν 
στους τάφους απλών πολεμιστών. 
Το 1925 ο Πάγκαλος ορίζει ότι την 
Κυριακή μετά το Ψυχοσάββατο θα 
γίνονται μνημόσυνα των εν πολέ-
μω πεσόντων. Η μέρα μνήμης του 
πολέμου στον Μεσοπόλεμο στην 
Ελλάδα ήταν αυτή. ∆εν ήταν κά-
ποια σταθερή ημερομηνία, ήταν 
με βάση το θρησκευτικό ημερο-
λόγιο και όχι κάποια μάχη. Αυτό 
είναι μια βαλκανική ιδιαιτερότητα: 
οι Ρουμάνοι έχουν την ημέρα της 
Αναλήψεως, οι Βούλγαροι του Αρ-
χάγγελου Μιχαήλ. ∆ηλαδή είναι η 
Ορθοδοξία από πίσω. Ωσπου ήρθε 
το Μνημείο του Αγνώστου Στρατι-
ώτου το 1932, ενώ, σταδιακά, από 
τα τέλη δεκαετίας του ’20 εμφα-
νίζονται σε παρελάσεις ανάπηροι 
και παλαιοί πολεμιστές. ∆εν τους 
βλέπει πια με τόση καχυποψία και 
το κράτος διότι έχουν ξεκόψει από 
το ΚΚΕ. Είναι νομιμόφρονες αλλά 
όχι απαραίτητα εθνικόφρονες».

Το φάντασμα του Παλαιού Πολεμιστή
Μια νέα ιστορική μελέτη του Αλ. Μακρή ρίχνει φως σε ένα ελάχιστα γνωστό θέμα: στις οργανώσεις των βετεράνων του 1912-22

Του ΗΛΙΑ ΜΑΓΚΛΙΝΗ

Το βιβλίο του Αλ. Μακρή φέρνει 
στο φως το ζήτημα των βετεράνων 
των Βαλκανικών Πολέμων και της 
Μικρασιατικής Εκστρατείας. 

Στις αρχές του Μεσοπολέμου έχουμε στην Ελλάδα 14.000 αναπήρους πο-
λέμου, με τους συγγενείς των πεσόντων να ανέρχονται στις 75.000. ∆ημι-
ουργούνται σύνδεσμοι, αξιώνουν προνόμια από το κράτος και όσο αυτά δεν 
έρχονται, εκείνοι ριζοσπαστικοποιούνται
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Γράφει ο ΗΛΙΑΣ ΜΑΓΚΛΙΝΗΣ

Στον κύκλο του Μπλούμσμπερι,
η περίπτωση του Στίβεν Τόμλιν 

Μήπως τελικώς ο άνθρωπος δεν πήγε ποτέ στον πλανήτη Αρη;

Ο καλλιτεχνικός κύκλος του 
Μπλούμσμπερι στο Λονδίνο των 
αρχών του 20ού αιώνα και του 
Μεσοπολέμου υπήρξε ένα φαι-
νόμενο σύνθετο και γοητευτικό. 
Μια μεγάλη συντροφιά καλλι-
τεχνών, συγγραφέων, ποιητών, 
φιλοσόφων και διανοουμένων 
δημιουργούσε το καινούργιο και 
το ρηξικέλευθο, υπηρετώντας 
την ομορφιά και το νέο πνεύμα. 
Η Βιρτζίνια Γουλφ, ο Ε. Μ. Φόρ-
στερ και ο Λίτον Στρέιτσι ήταν 
ανάμεσα στα πιο γνωστά ονόμα-
τα, αλλά όλοι ήταν ξεχωριστές 
προσωπικότητες. Ενα από τα πιο 
δραστήρια και αγαπητά μέλη της 
ομάδας του Μπλούμσπμπερι, αν 
και κάπως ξεχασμένος τα κατο-
πινά χρόνια, υπήρξε ο πρόωρα 
χαμένος γλύπτης Στίβεν Τόμλιν 
(1902-1937). Αυτήν την περίοδο, 
στο Λονδίνο, στη μοναδικής αι-
σθητικής γκαλερί Philip Mould 
& Company (στη διεύθυνση 18-
19 Pall Mall), παρουσιάζεται έκ-
θεση γλυπτών του Τόμλιν (αλλά 
και κεραμικών της τελευταίας 
περιόδου του) ως φόρος τιμής 
σε έναν άγγελο της τέχνης, που 
αγαπήθηκε πολύ στον καιρό του. 
Ο Τόμλιν έζησε με πάθος, έκανε 
καταχρήσεις αλκοόλ και ναρκωτι-
κών, ερωτεύτηκε παράφορα, τον 
ερωτεύτηκαν οι πάντες, δημιούρ-
γησε έως το τέλος. Χάρη στον 
Τόμλιν έχουμε μερικά από τα πιο 

εκφραστικά γλυπτά των πρωτο-
πόρων του κύκλου του Μπλούμ-
σμπερι, της Βιρτζίνια Γουλφ, του 
Λίτον Στρέιτσι και του Ντάνκαν 
Γκραντ. Η ορειχάλκινη προτομή 
της Βιρτζίνια Γουλφ είναι ιδιαί-
τερα επιτυχημένη, αν και η ίδια 
αποστρεφόταν την ιδέα να πα-
ρατηρούν το πρόσωπό της. Ενα 
αντίγραφο έχει στηθεί σε δημόσιο 
χώρο, στην πλατεία Τάβιστοκ στο 
Λονδίνο. Και η προτομή του Λίτον 
Στρέιτσι (φωτογραφία) θεωρείται 
απολύτως αντιπροσωπευτική. Ο 
Τόμλιν όπως και όλα τα μέλη του 
Μπλούμσμπερι ζούσε στον αντί-
ποδα του κόσμου των αστών. Αν 
και ερωτευόταν παράφορα γυ-
ναίκες, είχε εμπλακεί, όπως όλοι 
της ομάδας, σε αμφισεξουαλικά 
ερωτικά τρίγωνα. Ζούσαν όλοι 
σε καθεστώς ελευθερίας, πνεύ-
ματος και σώματος χωρίς συμβά-
σεις. Η έκθεση στη Philip Mould 
& Company είναι μια ευκαιρία για 
να σταθεί κανείς μπροστά στη γο-
ητευτική περίπτωση του Στίβεν 
Τόμλιν. Για την προσωπικότητά 
του εκδόθηκε και λεύκωμα στην 
τιμή των 25 στερλινών. Αξίζει να 
δείτε το βίντεο που υπάρχει στην 
ιστοσελίδα της Philip Mould & 
Company (https://philipmould.
com/), στο οποίο ο ίδιος ο Philip 
Mould, με απαράμιλλο στυλ και 
επάρκεια γνώσης, μας ξεναγεί 
στον κόσμο του Στίβεν Τόμλιν.

Πολύ διασκεδάζουν τον κύριο Γκρι 
οι θεωρίες συνωμοσίας. Πρώτ’ απ’ 
όλα, τις βρίσκει συναρπαστικές. 
Εξαιρετικές ιδέες για μυθιστό-
ρημα ή ταινία και προτείνει τρία 
σχετικά βιβλία, δύο παλαιότερα 
και ένα ολόφρεσκο: το πιο παλαιό 
είναι το «Γιατί οι άνθρωποι πι-
στεύουν σε παράξενα πράγματα» 
του Αμερικανού Μάικλ Σέρμερ, με 
τον υπότιτλο «Ψευδοεπιστήμη, 
προλήψεις και άλλες πλάνες του 
καιρού μας» (μτφρ. Μ. Παναγιω-
τάκης, Πανεπιστημιακές Εκδό-
σεις Κρήτης, 2006). Το δεύτερο 
πιο παλιό είναι οι «Θεωρίες συ-
νωμοσίας. Εσωτερισμός, εξτρε-
μισμός» (μτφρ. Αν. Καραστάθη, 
Πόλις, 2010) του Πιερ Αντρέ Τα-
γκίεφ (εξαντλημένο δυστυχώς), 
ενώ το νέο είναι το συλλογικό 
έργο «Ψευδοεπιστήμες και θε-
ωρίες συνωμοσίας. Ενας οδηγός 
πλοήγησης», σε επιστημονική 
επιμέλεια του αστροφυσικού Μα-

νώλη Πλειώνη (Πανεπιστημιακές 
Εκδόσεις Κρήτης – σε αυτό τον 
τίτλο θα επανέλθουμε προσεχώς 
σε άλλη σελίδα του ενθέτου). 

Μεταξύ των θεωριών συνωμο-
σίας που καλύπτει η έκδοση εί-
ναι και η «(Μη) Προσσελήνωση 
Apollo 11», που στον τόμο υπο-
γράφει ο κοσμολόγος Εμμανουήλ 
Σαριδάκης.

Ο κύριος Γκρι θυμάται μια 
ωραία ταινία, πηγή έμπνευσης 
της οποίας ήταν ακριβώς αυτή η 
θεωρία, ότι ο άνθρωπος δεν πά-
τησε ποτέ στο φεγγάρι. Είναι το 
«Αιγόκερως Ενα» (Capricorn One), 

η οποία κυκλοφορεί ελεύθερα στο 
YouTube. Γυρίστηκε από τον Πί-
τερ Χάιαμς το 1977, με πρωταγω-
νιστές τους Ελιοτ Γκουλντ, Τζέ-
ιμς Μπρόλιν, Σαμ Γουότερστον, 
Ο. Τζ. Σίμπσον κ.ά.

Η ιστορία της είναι αυτή: η αν-
θρωπότητα προετοιμάζεται για 
την πρώτη επανδρωμένη αποστο-
λή στον Αρη. Είναι η αποστολή 
«Αιγόκερως» με πλήρωμα τριών 
ανδρών. 

Την τελευταία στιγμή όμως, και 
μέσα σε απόλυτη μυστικότητα, 
η ΝΑSΑ στέλνει τους άναυδους 
αστροναύτες σε απόρρητη βάση 
στην έρημο. Το σύστημα ασφα-
λείας δεν θα λειτουργούσε σωστά, 
αλλά δεν πρέπει επ’ ουδενί να μα-
θευτεί αυτό και, μάλιστα, στη μυ-
στική βάση οι τρεις αστροναύτες 
πρέπει να γυρίσουν μια στημένη 
προσεδάφιση στον Αρη, καθώς το 
Κογκρέσο παραμονεύει να κόψει 
την οικονομική ενίσχυση προς τη 

ΝΑSΑ σε περίπτωση αποτυχίας. 
Αυτό που δεν ξέρουν οι τρεις 

αστροναύτες είναι ότι ο υπεύθυ-
νος της ΝΑSΑ σκοπεύει να τους 
σκοτώσει για να εξασφαλίσει τη 
μυστικότητα και να παρουσιάσει 
τον θάνατό τους ως δυστύχημα 
κατά την επιστροφή του «Αιγό-
κερω» στη Γη. 

Το φιλμ βγήκε σε μια εποχή 
που όντως η ΝΑSΑ αντιμετώπι-
ζε οικονομικές δυσχέρειες και 
την καχυποψία του Κογκρέσου. 
Βγήκε επίσης λίγο μετά το Γου-
ότεργκεϊτ: η εμπιστοσύνη στις 
κρατικές υπηρεσίες βρισκόταν 
στο ναδίρ. Βγήκε επίσης πάνω 
στην αυγή της θεωρίας ότι «δεν 
πήγαμε ποτέ στο φεγγάρι» και η 
προσσελήνωση ήταν ένα στη-
μένο γύρισμα μέσα σε στούντιο. 

«Ιδού μια θαυμάσια ιστορία 
συνωμοσίας», λέει ο κύριος Γκρι, 
«που όπως σχεδόν όλες οι ιστορί-
ες συνωμοσίας δεν συνέβη ποτέ». 

ΒΙΕΝΝΗ
Γκέοργκ Μπάζελιτς
Η έκθεση «100 σχέδια» του 85χρο-
νου Γερμανού καλλιτέχνη Γκέοργκ 
Μπάζελιτς παρουσιάζεται αυτό το κα-
λοκαίρι στο Μουσείο Αλμπερτίνα της 
Βιέννης. Αφορμή στάθηκε η δωρεά 
εκ μέρους του καλλιτέχνη αυτών των 
σχεδίων από κοινού στο Μουσείο και 
Βιβλιοθήκη Μόργκαν της Νέας Υόρ-
κης και στο Αλμπερτίνα της Βιέννης. 
Με την παρουσίασή τους στο κοινό, 
τα σχέδια αυτά αντανακλούν την πο-
ρεία του καλλιτέχνη στον χρόνο και 
την κεντρική θέση που κατέχει το 
σχέδιο στην εκφραστική γλώσσα του. 

ΠΡΟΒΗΓΚΙΑ
Ανσελμ Κίφερ
Στη νότια Γαλλία, στους κήπους 
του Σατό Λα Κοστ, στην Προβηγκία, 
έχει ήδη εγκαινιαστεί η υπαίθρια 
έκθεση γλυπτών του Ανσελμ Κίφερ. 
Πρόκειται για πέντε γλυπτά από 
τις ενότητες «Γυναίκες της αρχαιό-
τητας» (1999-2002) και «Γυναίκες 
μάρτυρες» (2018-19), που μπορεί 
κανείς να δει έξω από το αρτ παβίλι-
ον που σχεδίασε ο Ρέντσο Πιάνο στο 
Σατό Λα Κοστ. Ο Κίφερ αφιερώνει 
ένα από τα γλυπτά του στη Σαπφώ, 
ως μνημείο για όλες τις άγνωστες 
ποιήτριες του κόσμου.

ΛΙΒΕΡΠΟΥΛ
Νεράιδες και λουλούδια
Στην καλύτερη παράδοση της βρε-
τανικής εικονογράφησης, οι ονειρικές 
ζωγραφιές της Σίσελι Μαίρη Μπάρ-
κερ (1895-1973) είναι δημοφιλείς σε 
όλο τον κόσμο και έχουν αναπαρα-
χθεί ποικιλοτρόπως. Μια νέα έκθεση 
στη θαυμαστής κομψότητας πινακο-
θήκη Lady Lever του Λίβερπουλ (δι-
άρκεια έως 5 Νοεμβρίου) εστιάζει 
σε αυτήν την τέχνη των εικόνων αυ-
τής της μοναδικής δημιουργού, που 
συνδυάζουν τη βρετανικότητα με την 
εξαιρετική απόδοση της φύσης και 
των πλασμάτων της φαντασίας.

ΝΕΑ ΥΟΡΚΗ
Αλλαγή στέγης
Από το 2025, ο οίκος δημοπρασι-
ών Sotheby’s θα μεταφερθεί σε νέα 
έδρα στη Νέα Υόρκη. Είναι το διάσημο 
μπρουταλιστικό κτίριο της Μάντισον 
Αβενιου, σχεδιασμένο από τον Μάρ-
σελ Μπρόιερ το 1966, που θεωρεί-
ται αξιοθέατο της μεταπολεμικής αρ-
χιτεκτονικής της Νέας Υόρκης. Εως 
πρότινος το κτίριο συνδεόταν με το 
Μουσείο Γουίτνεϊ, που το άφησε για 
να μεταφερθεί το 2015 σε κτίριο του 
Ρέντσο Πιάνο. Υπολογίζεται ότι η πώ-
ληση του κτιρίου στον οίκο Sotheby’s 
ξεπέρασε το όριο των 100 εκατ. δολ. 

ΛΙΣΣΑΒΩΝΑ
Πάουλα Ρέγκο
Για την Πορτογαλία, η ζωγράφος 
Πάουλα Ρέγκο (1935-2022) είναι εθνι-
κός θησαυρός. Στο Μουσείο Γκουλ-
μπενκιάν της Λισσαβώνας, από τα 
αξιοθέατα της πόλης, παρουσιάζονται 
δύο σημαντικά έργα της ζωγράφου, 
τα οποία πρόσφατα αποκτήθηκαν 
από το μουσείο. Ο «Αγγελος» (φω-
τογραφία) και το «Τουρκικό λουτρό» 
εκτίθενται τώρα στον συνεδριακό χώ-
ρο του μουσείου. Με τις προσθήκες 
αυτές, το Γκουλμπενκιάν γίνεται το 
μουσείο με τα περισσότερα έργα (37) 
της Ρέγκο στις συλλογές του. 

Ο ΚΥΡΙΟΣ ΓΚΡΙ

Επιμέλεια: ΝΙΚΟΣ ΒΑΤΟΠΟΥΛΟΣ

Σκηνή από την ταινία «Αιγόκερως Ενα», που ο Πίτερ Χάιμς γύρισε το 1977. 
Θέμα της μια δήθεν διαστημική αποστολή της NASA στον πλανήτη Αρη. 

Ο Λίτον Στρέιτσι, πρωτοπόρος 
του κύκλου του Μπλούμσμπερι, 
όπως τον είδε ο γλύπτης Στίβεν 

Τόμλιν (1929). 

«Ιδού μια θαυμάσια 
ιστορία συνωμοσίας, 
που όπως σχεδόν όλες 
οι ιστορίες συνωμοσίας 
δεν συνέβη ποτέ». 
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ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΗΣ ΒΑΛΑΩΡΙΤΗΣ
Αστραπόγιαννος
εκδ. Project Gutenberg

«Αστραπόγιαννος» είναι η λέξη που 
χρησιμοποιούμε μεταφορικά όταν θέ-
λουμε ν’ αποκαλέσουμε κάποιον έξυπνο 
με ηγετικά χαρίσματα, που ωστόσο είναι 
αντίθετος με το κατεστημένο και την ιε-
ραρχία. Πόσοι όμως από εμάς ξέρουμε 
από που πραγματικά πηγάζει αυτός ο χα-
ρακτηρισμός; Ο Γιάννος «Αστραπόγιαν-
νος» λοιπόν ήταν Έλληνας αρματολός του 
18ου αιώνα, κυρίαρχος της ∆ωρίδας στη Ρούμελη. Άκμασε για πολλά 
χρόνια (1760 - 1782), και λατρεύτηκε από τους υπόδουλους Έλληνες 
ως λαϊκός ήρωας, τιμωρός των Τούρκων, και ελευθερωτής. Η λαϊκή 
παράδοση τον θέλει γενναιόδωρο με τους φτωχούς και ανελέητο με 
τους ισχυρούς. Ο Αριστοτέλης Βαλαωρίτης, επικός ποιητής του αρμα-
τολισμού και ένας από τους πιο διακεκριμένους Επτανήσιους ποιητές 
του 19ου αιώνα και πολιτικός, εμπνευσμένος από τον βίο και το έργο 
του έγραψε το ποίημα «Αστραπόγιαννος». Τα θέματά του ποιητή ενίο-
τε αντλούνταν από την Επαναστατική και προεπαναστατική εποχή, τη 
Λατινοκρατία, τους αγώνες των κλεφτών, των αρματολών και των Σου-
λιωτών. Κυρίαρχο μέτρο στην ποίησή του είναι ο δημοτικός ομοιοκα-
τάλληκτος δεκαπεντασύλλαβος, ο οποίος ωστόσο εγκαταλείπεται στα 
τελευταία του ποιήματα. Ο Βαλαωρίτης ήταν από τους πρώτους Έλλη-
νες λογοτέχνες που θεματογράφησε ηθογραφικά στοιχεία στη λογο-
τεχνία. Βασικά χαρακτηριστικά του έργου του είναι: ο πραγματισμός, η 
αφηγηματικότητα, η ιστορική, εθνοκεντρική, πατριδολατρική θεματι-
κή, η ρητορικότητα, η ροπή προς τον διδακτισμό, η εμποτισμένη από 
το δημοτικό τραγούδι της ηπειρωτικής Ελλάδας γλώσσα. Η ποίησή του 
συναντά ιστορικά πρόσωπα, τα οποία προέρχονται κυρίως από το μαρ-
τυρολόγιο των ηρώων του 1821.
Το βιβλίο διατίθεται δωρεάν και από την εφαρμογή Read Library. Επι-
σκεφθείται τον ιστότοπο Read-library.com για πληροφορίες και περισ-
σότερα βιβλία. 

ΨΗΦΙΑΚΗ ΒΙΒΛΙΟΘΗΚΗ

από τη

Ανδρονίκη Λασηθιωτάκη
lasithiotakisa@sppmedia.com

Η Μάρω Λεονάρδου γεννήθηκε 
στο Βελιγράδι της Σερβίας το 1965. 
Μεγάλωσε στην Αθήνα και το 1983 
αποφοίτησε από το Μαράσλειο. 
Πτυχιούχος Γαλλικής Φιλολογίας 
(1987), εργάστηκε για 33 χρόνια 
(1984-2017) ως δημοσιογράφος 
στην τηλεόραση (ΑΝΤ1 – ΜEGA), 
εφημερίδες («Μεσημβρινή», 
«Εβδόμη», Real News) και ραδιό-
φωνο (ΕΡΑ 1, Flash, Real FM). «Ο 
κύριος Μ.» είναι το έβδομο μυθι-
στόρημά της.   
 
– Ποια βιβλία έχετε αυτόν τον και-
ρό πλάι στο κρεβάτι σας;
– «Τα βιβλία του Ιακώβ» - Ολγκα Το-
κάρτσουκ, «Ντέιβιντ Κόπερφιλντ» - 
Κάρολος Ντίκενς.

– Ποιο ήταν το πιο ενδιαφέρον 
στοιχείο που μάθατε πρόσφατα 
χάρη στην ανάγνωση ενός βι-
βλίου;
– Oτι η χορτοφαγία δεν είναι μια 
σύγχρονη τάση. Ξεκινάει από τον 
βαθύ μυστικισμό των Πολωνοε-
βραίων, που πίστευαν ότι ο Θεός 
κρύβεται παντού, είτε πρόκειται για 
δαιμόνια, είτε για πνεύματα. Χορ-
τοφάγος ήταν και ο νομπελίστας 
Ισαάκ Μπάσεβιτς Σίνγκερ. ∆ιαβά-
ζοντας το «Ερωτας και Εξορία», 
ανακάλυψα τη γίντις λογοτεχνία, 
με την ατμόσφαιρα του υπερβατι-
κού και τον βαθύ μυστικισμό που 
τη διαπνέει. Το αποτέλεσμα ήταν 
μετά και «Τα βιβλία του Ιακώβ» της 
Τοκάρτσουκ, να 
κάνω ταξίδι 
στην Κρα-

κοβία για να επισκεφθώ τις εβρα-
ϊκές συναγωγές και να γνωρίσω 
έναν άγνωστο μέχρι σήμερα σε μέ-
να κόσμο.
 
– Ποιο κλασικό βιβλίο διαβάσατε 
πρόσφατα για πρώτη φορά;
– «Ντέιβιντ Κόπερφιλντ», του Καρό-
λου Ντίκενς, στην εκπληκτική μετά-
φραση του Αρη Σφακιανάκη και της 
Ηρώς Σκάρου, εκδόσεις Κέδρος, 
που για πρώτη φορά μας δίνουν 
την ευκαιρία να καταλάβουμε ότι 
δεν πρόκειται για παιδικό βιβλίο, 
αλλά για αριστούργημα της κλασι-
κής λογοτεχνίας.

– Περιγράψτε την ιδανική ανα-
γνωστική συνθήκη. 
– ∆εν υπάρχει ιδανική αναγνωστι-
κή συνθήκη. Ενα βιβλίο πάντα στην 
τσάντα, ακόμη και αν χρειαστεί να 
το βγάλεις για να διαβάσεις μια σε-
λίδα σε ένα μποτιλιάρισμα.

– Υπάρχουν βιβλία για τα οποία να 
νιώθετε ενοχές που σας άρεσαν;
– Ενοχές... Ισως μόνο γι’ αυτά που 
μου άρεσαν αλλά δεν κατάφερα να 
τελειώσω. Ενα παράδειγμα είναι 
το «Αβεσσαλώμ, Αβεσσαλώμ», του 
Φόκνερ. 

– Τι είναι αυτό που σας συγκινεί 
περισσότερο σε ένα βιβλίο;
– Oι προσωπικότητες των ηρώων.

– Ποιο είναι το επόμενο βιβλίο που 
θα διαβάσετε;
– Πολ Οστερ, «Το φλεγόμενο αγόρι».

– Ποια είναι τα ξωτικά που επηρε-
άζουν τον κόσμο του ήρωά σας και 
ποιος ο ρόλος τους;
– Ματαιοδοξία, χρήμα, τύχη, 
έμπνευση και  γονίδιο. Ξωτικά, που 
παίρνουν ανθρώπινη μορφή και κι-
νούν τα νήματα. Είναι οι πραγματι-
κοί πρωταγωνιστές του βιβλίου.

– Πού αρχίζει και πού τελειώ-
νει ο μύθος στο βιβλίο σας;
– Το βιβλίο είναι εκατό τοις 
εκατό μυθοπλασία, εκτός 
από κάποια αυτοβιογραφικά 
κομμάτια στα οποία πατάει, 
όπως το νησί των Κυθήρων.
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Αν και υπάρχουν σαφείς, θαυμαστά 
τυπικές οδηγίες για τους τρόπους 
που θα οδηγηθείς με ασφάλεια 
στη μετά θάνατον ζωή, ας πα-
ραδεχθούμε ότι ελάχιστες υπάρ-
χουν ως προετοιμασία για την 
παρούσα. Υπάρχουν πολλά τα 
οποία αντιμετωπίζεις περίπου 
όπως οι στρατιώτες στα πεδία 
των μαχών του Πρώτου Παγκο-
σμίου Πολέμου όταν έβγαιναν 
από την πρόσκαιρη προστασία 
των ορυγμάτων. Φέρτε στον νου 
σας σκηνές από σχετικές κινημα-
τογραφικές ταινίες και θα με κα-
ταλάβετε: τρέχεις αν και ακίνητος 
για να φτάσεις στον στόχο-τέρ-
μα διανύοντας σε ένα Χ χρονικό 
διάστημα τα 100-200 μέτρα που 
αναλογούν στον καθένα μέσα 
στον άπειρο συμπαντικό χωρο-
χρόνο και ενώ γύρω σου οι σφαί-
ρες πέφτουν από και προς κάθε 
κατεύθυνση.

Αλλά υπάρχει και κάτι για το 
οποίο αδικαιολογήτως απουσι-
άζει η προετοιμασία αφού είναι 
αναπόφευκτος, καθολικό ς και μη 
αναστρέ ψιμος –τουλάχιστον μέ-
χρι στιγμής– ανθρώπινος προο-
ρισμός: Το γήρας, όπου φτάνουν 
οι περισσότεροι και... όλο και πε-
ρισσότεροι. Κανείς δεν σε προε-
τοιμάζει για τα γηρατειά με την 
επιμελή φροντίδα που απολαμ-
βάνουν άλλες ηλικίες στις οποίες 
προσφέρονται πολλαπλών επιλο-
γών οδηγίες για το τι να κάνεις 
και πώς θα αντιμετωπίσεις από 
τη βραδινή ψυχρούλα (με μια ρι-
χτή ζακέτα) μέχρι την καταστρο-
φή του σύμπαντος (γυρνώντας 
νωρίς στο σπίτι). 

Στην πραγματικότητα, όλες οι 
φροντίδες προς την τρίτη και τέ-
ταρτη ηλικία εμφανίζονται αφού 
έχεις ήδη καταλήξει εκεί, και τότε 
μάλλον το μόνο που δημιουργούν 
είναι μια κατάθλιψη που κανείς 
δεν έχει ανάγκη, there is plenty 
of it και χωρίς βοήθεια. Σύμφω-
να με έρευνα (Παπαδημητρί ου, 
Λιά ππας και Λυκού ρας, 2013) η 
κατά θλιψη αποτελεί  την πιο συ-
χνή  διαταραχή  ψυχική ς υγεί ας 
στην τρί τη ηλικί α με ποσοστό  
εμφά νισης 11%-16% (ανεβαίνο-
ντας στο 44% για τους ανθρώ-
πους σε οίκους ευγηρίας), ενώ 
σύμφωνα με τον Παγκό σμιο Ορ-
γανισμό  Υγεί ας, στις ευρωπαϊ κέ ς 
χώ ρες το 2010 η συχνό τητα της 
κατά θλιψης στους ηλικιωμέ νους 

ή ταν 20%, που πιθανολογεί ται 
να ανέ λθει στο 25% έως το έ τος 
2030, και 1 στα 10 ά τομα ηλικί ας 
65-84 ετώ ν παρουσιά ζει τουλά-
χιστον έ να μεί ζον καταθλιπτικό  
επεισό διο. ∆εδομένου δε ότι η Ελ-
λάδα έρχεται δεύτερη, μετά την 
Ιταλία, πανευρωπαϊκά στον αριθ-
μό των «ηλικιωμένων»... αξίζουμε 
λίγη προσοχή. Και μην ξεχνάμε 
ότι το 1982 στη Βιέ ννη η Πα-
γκό σμια Συνέ λευση του Γή ρατος, 
έπειτα από  από φαση της Γενική ς 
Συνέ λευσης του ΟΗΕ, υιοθέ τη-
σε την ηλικί α των 60 ετώ ν και 
ά νω, ως ό ριο για την καταγραφή  
των ατό μων που ανή κουν στην 
τρί τη ηλικί α, το 2000 η έ ναρξη 
της τρί της ηλικί ας προσδιορί στη-
κε μετά  τα 65 έ τη, ενώ  η πρόβλε-
ψη για τα επό μενα χρό νια εί ναι 
τα 70 έ τη... όπερ πάμε για μερι-
κές υποκειμενικές διευκρινίσεις.

Οι γέροι δεν είναι... γέροι. Εί-
ναι αυτό που ήταν πάντα, πλην 
εγκλωβισμένοι σε ένα σώμα που 
παρακμάζει και στην εικόνα που 
αντανακλάται στην αντιμετώπι-

ση των άλλων. ∆εν θέλουν απα-
ραίτητα να «δώσουν την ευχή» 
τους, και οι ατελείωτοι μονόλο-
γοι γι’ αυτό που κάποτε ήταν ή 
έκαναν οφείλονται σε μεγάλο μέ-
ρος στο γεγονός ότι στη χώρα 
μας δεν συμμετέχουν ισότιμα 
στο κοινωνικό γίγνεσθαι. Ποιος 
θέλει να ανατρέχει στο ένδοξο 
παρελθόν όταν έχει ένα γεμάτο 
και δημιουργικό παρόν; Θέλουν 
βεβαίως να αναγνωρίζεται το πα-
ρελθόν τους αλλά ως αξία προ-
στιθέμενη, όχι ως μνημόσυνο. 

Είναι δύσκολο να γερνάς σε 
έναν κόσμο που αποθεώνει τη 
νεότητα όχι ως ηλικιακή ιδιότη-
τα αλλά ως προνομιακό χαρα-
κτηριστικό που δικαιούται να 
κάνουν πέρα όλοι και όλα στο 
πέρασμά του, ως «κοινωνική τά-
ξη ή ως κίνημα» όπως το περι-
γράφει ο Ερμαν Εσσε στο βιβλίο 
του «Ωριμάζοντας γινόμαστε όλο 
και νεότεροι». Γίνεται ακόμα πιο 
δύσκολο σε μια κοινωνία που σε 
βλέπει είτε σαν ελπίδα babysitting 
για τα εγγόνια είτε σαν μια θολή 
υποχρέωση απορρέουσα από τη 
διακήρυξη των ανθρωπίνων δι-
καιωμάτων.

Ευ ζην και επιβίωση
∆εν υπάρχει αμφιβολία ότι μια 

ιδιαίτερη τυπική φροντίδα χρειά-
ζεται, αλλά αυτή στην καλύτερη 
περίπτωση εξασφαλίζει την επι-
βίωση, όχι το ευ ζην. Και υπάρ-
χει μια σοβαρή πιθανότητα εάν 
υπήρχε το ευ ζην να απαλλασσό-
ταν το ΕΣΥ από επισκέψεις ανώ-
φελες, τουλάχιστον ως προς τη 
σωματική υγεία και για ψύλλου 

πήδημα από τους μεγάλους σε 
ηλικία ανθρώπους. ∆ιότι όταν λέ-
με ότι ξαναγίνονται παιδιά και ζη-
τούν προσοχή και φροντίδα είναι 
γιατί προσπαθούν να ξαναβρούν 
το νόημα, αυτό που τους αφαιρεί-
ται από την α-νόητη «φροντίδα 
της τρίτης ηλικίας», η οποία σε 
αυτήν την πορεία του ηρωικού 
όντος που γνωρίζει ότι κάνει ό,τι 
κάνει για να πεθάνει στο τέλος, 
τους υπενθυμίζει μόνον το τέλος.

ΥΓ.: Αναρωτώμενη αν θα βρε-
θεί κανείς να συμπαθήσει κάποια 
που γράφει ένα κείμενο όπου δεν 
αποθεώνονται «οι νέοι μας», θυ-
μήθηκα το αγαπημένο μου βρε-
τανικό περιοδικό The Oldie με 
το οποίο μια μικρή ομάδα –κυρι-
ολεκτικά– έμπειρων δημοσιογρά-
φων αποφάσισαν να δημιουργή-
σουν ένα ελεύθερα σκεπτόμενο, 
αστείο περιοδικό, μια ανάλαφρη 
εναλλακτική λύση σε έναν Τύπο 
που είχε εμμονή με τη νεολαία 
και τη διασημότητα κάθε πεδί-
ου, γνωρίζοντας ότι θα βρουν 
τους διαφημιστές «απέναντι». Το 
Oldie είναι αιώνιο και διαχρονι-
κό, απαλλαγμένο από συμβουλές 
συνταξιοδότησης, γεμάτο με ανα-
νεωτικό πνεύμα, ευφυΐα, απόλαυ-
ση, φοβερά καρτούν και σημαντι-
κές «πρωτιές» στις αποκαλύψεις, 
που συχνά διασκεδάζει γράφο-
ντας «πραγματικές» νεκρολογί-
ες απέναντι στις «δοξαστικές» 
που βρίσκει ο αναγνώστης στο 
σύνολο του Τύπου. ∆ιότι όπως εί-
χε πει και ο κύριος ιδρυτής του, 
ο Ρίτσαρντ Ινγκραμς, «Ω, μεγά-
λη συζήτηση η “φρέσκια ματιά” 
στα πράγματα».

ΜΙΧΑΛΗΣ ΜΟΔΙΝΟΣ
Τα θαύματα του κόσμου
εκδ. Καστανιώτη, σελ. 224

 
«Με άγγιξε η νοσταλγία για κάτι 
ανείπωτο. Ποιος είχε πρωτοπεί 
ότι η ανεπάρκεια των λέξεων γί-
νεται εμφανέστερη στη διάρκεια 
του δειλινού;». Αντικρούοντας 
τον συλλογισμό, ο Μιχάλης Μο-
δινός αποδεικνύει πως έχει τις 
λέξεις για να ανταποκριθεί σε 
κάθε απόχρωση της φύσης. Στις 
μυθοπλασίες του το φυσικό το-
πίο μεταπλάθεται σε μετωνυμία 
της ανθρωπότητας, κυοφορώ-
ντας σύγκορμες συγκινήσεις. ∆ι-
αχέεται στις σελίδες ποικιλόχρω-
μο, μυθικό και ερμητικό, σαν να 
εσωκλείει ένα μυστήριο, μια εν 
δυνάμει περιπέτεια, περισσότε-
ρο εσωτερική παρά γεωγραφική. 
Στα πρόσφατα διηγήματα ο Μο-
δινός συνεχίζει την περιπλάνησή 
του στον κόσμο, αλιεύοντας τα 
άδηλα θαύματά του. Το βλέμμα 
είναι που εγκιβωτίζει το θαύμα, 
το θαυμαστό. Eνα χαρισματικό 
βλέμμα μπορεί να εκπληρώσει 
την προσμονή του θαύματος. 

Οι πολυταξιδεμένοι αφηγητές 
των διηγημάτων περιφέρονται σε 
κάθε γωνιά της γης. Eνας Αμερι-
κανός ατενίζει τις κορυφογραμ-
μές των Ιμαλαΐων, καταστρώνο-
ντας σχέδια ανάπτυξης για το 

τριτοκοσμικό Πακιστάν, με τον 
κυνισμό του ειδήμονα στα χρη-
ματοοικονομικά. Υπό το δικό του 
πρίσμα, ο τρίτος κόσμος συνι-
στά μια ασύλληπτη ανθρωπογε-
ωγραφία. Τον εκλαμβάνει μόνο 
σαν αποκύημα της οικονομίας. 
Η μοναξιά και η ανέφικτη επι-
θυμία καταπνί-
γουν τον κυνι-
σμό. Του λείπει 
η γυναίκα, «αυτή 
η μία και μοναδι-
κή, που θα έδι-
νε νόημα σ’ όλα 
τούτα, που θα τα 
μοιραζόταν μαζί 
μου». «Κυρίαρ-
χη η απουσία, οι 
φευγαλέες ευκαι-
ρίες, οι μηδέπο-
τε υλοποιηθείσες 
βαθύτερες επιθυμίες». Στην πε-
ζογραφία του Μοδινού, ο έρωτας 
αναδεικνύεται στον ιδεατό τόπο, 
στο υπέρτατο ταξίδι, στην πιο 
παράτολμη περιπλάνηση.

Eνας άνδρας ταξιδεύει στην 
Αρναία της Χαλκιδικής, συντρο-
φεύοντας την εφήμερη σύντρο-
φό του. Oσο πλησιάζει η ώρα της 
επιστροφής, τόσο γρηγορότερα 
εκπνέουν οι ερωτικές προσδοκί-
ες. Eνας ηλικιωμένος απολαμ-
βάνει τη συντροφιά μιας νεα-
ρής κοπέλας, που ξέρει ότι θα 

τον εγκαταλείψει. Η Νάγια κοι-
τούσε τον κόσμο σαν κάτι άλ-
λο, τον έβλεπε σαν πολλαπλές 
παρομοιώσεις. Oταν φεύγει, ο 
εραστής της, εγκαταλελειμμέ-
νος στο φάσμα μιας παρατετα-
μένης μοναξιάς, προδικασμένης 
από την ηλικία, θυμάται τα όρνια 

της Αφρικής που 
κατασπάραζαν 
κουφάρια. Eνας 
εικοσάχρονος 
που επισκέπτεται 
για πρώτη φορά 
την Γκάνα, συ-
γκλονίζεται από 
τη συντριπτι-
κή αλήθεια της 
Αφρικής, πως εί-
ναι η κοιτίδα της 
προϊστορίας, θύ-
λακας των απαρ-

χών μας. Παρατηρώντας σε ένα 
μπαρ γυναίκες να λικνίζονται 
στην πίστα, ένιωθε πως γινόταν 
μάρτυρας μιας προαιώνιας τελε-
τουργίας, «μια νέα μυστική ζωή 
αποκαλύπτονταν». ∆ιαισθανό-
ταν πως στα εδάφη αυτής της 
τεράστιας, ακατάληπτης ηπείρου 
κείτονταν κάτι «πολύ βαθύτερο 
και αρχαιότερο απ’ την παρου-
σία του πρώτου ανθρώπου». Στα 
σώματα των χορευτριών σπίθι-
ζε το αφρικανικό σκοτάδι, που 
προκαλούσε σε απονενοημένες 

εξερευνήσεις, σε θαρραλέες ονει-
ροπολήσεις. «Και πήρα, θυμάμαι, 
όρκο να μην επιτρέψω ποτέ στην 
πραγματικότητα να μακελέψει 
τα αρχέτυπα του νου».

Από την αρχή του χρόνου, οι 
άνθρωποι μοχθούν «για τα ίδια 
παλιά όνειρα». Η «παγιδευμένη 
λέξη» δεν μπορεί να μιλήσει για 
τα αδήριτα όνειρα. Στις ακτές 
της Αφρικής φλοισβίζει η «βίαιη 
λειτουργία των αισθήσεών μας». 
Τα «ταμ-ταμ» θα ηχούν πάντοτε 
μες στην τροπική νύχτα, αντη-
χώντας σαν τον αρχέτυπο παλ-
μό του κόσμου.

Ο Μοδινός ουδέποτε ενδίδει 
στον λυρισμό του εξωτισμού. Οι 
περιηγήσεις του είναι πρωτίστως 
ενδοστρεφείς, στραμμένες στα 
έγκατα του ψυχισμού. Μπορεί η 
γραφή να ακούγεται γητεμένη, 
αλλά δεν της λείπει η πολιτική 
και κοινωνιολογική οξύνοια ού-
τε ο πραγματισμός. Ο Μοδινός 
αποζητά τα θαύματα του κόσμου 
στην αλληλεπίδραση της ψυχής 
με το φυσικό τοπίο. Και οι δύο 
πόλοι αυτής της συσχέτισης πα-
ραμένουν στο τέλος ανερμήνευ-
τοι, στην ουσία τους απλησία-
στοι. Αλλά αυτό το απλησίαστο 
γεννά το ταξίδι. Η απόσταση θρέ-
φει την επιθυμία και αυτό δεν 
ισχύει μόνο για τα σώματα, αλλά 
και για τους τόπους.

Της ΛΙΝΑΣ ΠΑΝΤΑΛΕΩΝ

Της ΣΙΣΣΥΣ ΑΛΩΝΙΣΤΙΩΤΟΥ

Φύση αμύθητη

Γήρας χωρίς οδηγίες χρήσης

ΚΡΙΤΙΚΗ

ΕΞ ΑΦΟΡΜΗΣ

Οι γέροι δεν είναι 
γέροι. Είναι αυτό που 
ήταν πάντα, πλην 
εγκλωβισμένοι σε ένα 
σώμα που παρακμάζει 
και στην εικόνα
που αντανακλάται
στην αντιμετώπιση
των άλλων.

Είναι δύσκολο να γερνάς σε έναν κόσμο που αποθεώνει τη νεότητα όχι ως ηλικιακή ιδιότητα, αλλά ως προνομιακό 
χαρακτηριστικό που δικαιούται να κάνουν πέρα όλοι και όλα στο πέρασμά του...
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Η πρόσφατη μεταφορά της ιστο-
ρίας της βασίλισσας Κλεοπά-
τρας στη μικρή οθόνη από την 
πλατφόρμα του Netflix προκά-
λεσε την έντονη δυσαρέσκεια 
της αιγυπτιακής κοινής γνώμης 
και της κυβέρνησης του Καΐ-
ρου. Η παρουσία Αφροαμερι-
κανής ηθοποιού στον ρόλο της 
Κλεοπάτρας, της ιστορικής βα-
σίλισσας με καταγωγή από τη 
μακεδονική δυναστεία των Πτο-
λεμαίων, ήταν η σταγόνα που 
ξεχείλισε το ποτήρι. 

Το βασικό επιχείρημα των 
Αιγυπτίων αντανακλάται στην 
ελληνική καταγωγή της Κλεοπά-
τρας με τα έντονα ελληνικά χα-
ρακτηριστικά, όπως αυτά απο-
τυπώνονται σε επιγραφές, στα 
αγάλματα ή στα κτερίσματα που 
έχουν βρεθεί στις κατά τόπους 
ανασκαφές. Επίσης, οι ενστά-
σεις της αιγυπτιακής πλευράς 
έγκεινται και στην όλο και πιο 
τακτική απεικόνιση των ιστορι-
κών της προσώπων με χαρακτη-
ριστικά αφροκεντρικών χωρών, 
στη λογική του παναφρικανι-
σμού (Panafricanism) που προ-
ωθείται στον κινηματογράφο.

Η παραγωγή του Netflix έρχε-
ται και σε μια ακόμα ευαίσθητη 
για την Αίγυπτο περίοδο, όπου 
νέες αναφορές για την επικεί-
μενη ανασκαφή του μέρους που 
εικάζεται πως αποτελεί το ταφι-
κό μνημείο της αρχαίας βασίλισ-
σας βλέπουν τη δημοσιότητα. 

Στο πλαίσιο αυτών των αντι-
δράσεων και στην έκταση που 
δόθηκε στην παραγωγή του ντο-
κιμαντέρ «Βασίλισσα Κλεοπά-
τρα» η «Κ» συνομίλησε με τον 
καταξιωμένο αιγυπτιολόγο Ζάχι 
Χαβάς, πρώην υπουργό αρχαιο-
τήτων της Αιγύπτου, τον άνθρω-
πο που συνέδεσε το όνομά του 
με πολλές γνωστές ανασκαφές, 
καθώς και με τα γνωστά ντοκι-
μαντέρ για την αρχαία Αίγυπτο. 

Ο δρ Χαβάς, έντονος επικρι-
τής της παραγωγής του Netflix 
ανασυνθέτει την ιστορική δια-
δρομή που ακολούθησε η Κλε-
οπάτρα για να γίνει βασίλισσα 
της Αιγύπτου, εμβαθύνει στην 
ελληνική της καταγωγή και κά-
νει αναφορά στην πολιτισμική, 
ανά τους αιώνες, σύνδεση της 
Αιγύπτου με την Ελλάδα, ενώ, 
τέλος, επισημαίνει την αναγκαι-
ότητα για κοινό αγώνα Ελλάδος 
- Αιγύπτου για την επιστροφή 
των κλεμμένων αρχαιοτήτων.

– Ποια είναι η ιστορία της βα-
σίλισσας Κλεοπάτρας και πώς 
έφτασε στην Αίγυπτο; 

– Η Κλεοπάτρα είναι η τελευ-
ταία βασίλισσα της δυναστείας 
των Πτολεμαίων. Το 332 π.Χ. ο 
Μέγας Αλέξανδρος ήρθε να κα-
τακτήσει την Αίγυπτο και αφού 
έφυγε, ένας από τους στρατη-
γούς του, ο Πτολεμαίος, έγινε ο 
κυβερνήτης της Αιγύπτου. Η δυ-
ναστεία του Πτολεμαίου συνεχί-
στηκε μέχρι τον Πτολεμαίο τον 
12ο, τον πατέρα της Κλεοπά-
τρας. Βέβαια, εκείνη την εποχή, 
οι κανόνες στην αρχαία Αίγυ-
πτο διακήρυτταν πως δεν μπο-
ρείτε να έχετε μια γυναίκα ως 
βασίλισσα και ως εκ τούτου, ο 
Πτολεμαίος διόρισε τον αδελφό 
της Κλεοπάτρας, τον Πτολεμαίο, 
τον 13ο, για να κυβερνήσει τη 
χώρα μαζί της. Αλλά ο αδελφός 
της δημιουργούσε προβλήματα 
και άρχισε να συγκρούεται με 
την Κλεοπάτρα. Τότε η Κλεοπά-
τρα δραπέτευσε. Οταν ο Ιούλι-
ος Καίσαρας ήρθε στην Αίγυ-
πτο, η Κλεοπάτρα ανακάλυψε 
ότι αυτή είναι μια καλή ευκαι-
ρία για εκείνη να έχει τον Καί-
σαρα να τη βοηθήσει εναντίον 
του αδελφού της. Και έχουμε 
το απίστευτο γεγονός ότι ένας 
από τους υπηρέτες της την κά-
λυψε με ένα χαλί και τη μετέφε-
ρε μέσα σε αυτό μπροστά στον 

Καίσαρα. Από εκείνη τη στιγμή 
κατέκτησε την καρδιά του και 
ο Καίσαρας τη διόρισε βασίλισ-
σα της Αιγύπτου. Τη βοήθησε 
γιατί ένιωσε ερωτευμένος μαζί 
της, την παντρεύτηκε και στο 
τέλος απέκτησαν ένα παιδί που 
το ονόμασε Καισαρίωνα. 

Αργότερα, την πήρε μαζί του 
στη Ρώμη. Στη Ρώμη η Κλεοπά-
τρα έζησε για ένα χρόνο, μέχρι 
τη δολοφονία του Καίσαρα. Τό-
τε το βασίλειο μοιράστηκε με-
ταξύ του Μάρκου Αντώνιου και 
του Οκταβιανού Αυγούστου. Ο 
Μάρκος Αντώνιος συμπεριέλα-
βε την Αίγυπτο ως μέρος του 
βασιλείου του. Ακολούθως, ήρ-
θε να πάρει εκδίκηση από την 
Κλεοπάτρα (είχε συμμαχήσει 
με τον Βρούτο ενάντια στον 
Ιούλιο Καίσαρα), αλλά όταν τη 
γνώρισε, την ερωτεύτηκε, την 
παντρεύτηκε κι έμεινε μαζί της 
στην Αίγυπτο. Μετά από αυτό, ο 
Οκταβιανός έπρεπε να έρθει για 
να πάρει την εκδίκησή του και 
ακολούθησε η περίφημη Ναυ-
μαχία του Ακτίου, στην οποία 
ο Οκταβιανός νίκησε το ναυτι-
κό του Μάρκου Αντώνιου και 
της Κλεοπάτρας. Και αυτή εί-
ναι η σύντομη ιστορία. Το δρά-
μα λέει πως η Κλεοπάτρα χρη-
σιμοποίησε μια κόμπρα για να 
αυτοκτονήσει. Και δεν ξέρουμε 
πραγματικά πού είναι θαμμένη. 

Τα τελευταία 12 χρόνια ψά-
χνω με την Καθλίν Μαρτίνες 
για τον τάφο της σε μια περιοχή 
που ονομάζεται Taposiris Mag-
na, η οποία βρίσκεται 35 χιλιό-
μετρα δυτικά της Αλεξάνδρειας. 
Βρήκαμε το άγαλμα της Κλεο-
πάτρας, νομίσματα της Κλεο-
πάτρας, αλλά ο τάφος της δεν 
έχει βρεθεί ακόμα. Αρχισα να 
σκέφτομαι ότι η Κλεοπάτρα θα 
μπορούσε να είναι θαμμένη σε 
έναν τάφο που έχτισε κοντά στο 
παλάτι της, το οποίο είναι κάτω 
από το νερό τώρα.

– Οσον αφορά την πρόσφατη 
παραγωγή του Netflix για την 
Κλεοπάτρα και το ντοκιμαντέρ 
που προκάλεσε αντιδράσεις. 
Γιατί πιστεύετε πως επέλεξαν 
η Κλεοπάτρα να απεικονίζεται 
από μια ηθοποιό με κεντροα-
φρικανικά χαρακτηριστικά;

– Υπάρχει ένα κίνημα με-
ταξύ των μαύρων της Αμερι-
κής. Θέλουν να αποδείξουν τη 
μαύρη προέλευση του αιγυ-
πτιακού πολιτισμού και αυτό 
δεν είναι καθόλου αλήθεια. Το 
Μαύρο Βασίλειο των Κους κυ-
βέρνησε την Αίγυπτο στο τέ-
λος της αιγυπτιακής ιστορίας, 
στην αποκαλούμενη δυναστεία 
25. Εκείνη την περίοδο η Αί-
γυπτος είχε ήδη αποκτήσει τη 
δόξα του βασιλείου, οπότε δεν 

έχουν καμία απολύτως σχέση 
με τον αρχαίο αιγυπτιακό πο-
λιτισμό. Επίσης, αν κοιτάξετε 
τα αρχαία αιγυπτιακά ανάγλυ-
φα, που απεικονίζουν τον βασι-
λιά της Αιγύπτου που πολεμάει 
έναν εχθρό μπροστά σε έναν 
άλλον εχθρό, έχετε τους Νού-
βιους, τους Αφρικανούς, τους 
Λίβυους και τους Ασιάτες. Ο Αι-
γύπτιος βασιλιάς είναι διαφορε-
τικός από αυτούς. Θέλω να πω, 
οι αρχαίοι Αιγύπτιοι δεν ήταν 
καθόλου μαύροι. Οσον αφορά 
την Κλεοπάτρα, δεν μπορεί να 
είναι μαύρη για τους ιστορικούς 
λόγους που ανέφερα, αλλά ο 
πιο σημαντικός είναι ότι ήταν 
βασίλισσα των Μακεδόνων.

– Με βάση την υφιστάμενη 
γνώση από τις ανασκαφές και 
τα ιστορικά κείμενα, η Κλεο-
πάτρα απεικονίζεται με λευ-
κό δέρμα και ελληνικά χαρα-
κτηριστικά;

– Ο παραγωγός αυτής της ται-
νίας δημιούργησε ένα ντοκι-
μαντέρ; Γιατί όταν κάνεις ένα 
ντοκιμαντέρ, πρέπει να λες 
την αλήθεια. Αν κάνεις δράμα, 
μπορείς να κάνεις ό,τι θέλεις, 
αλλά αυτό είναι ένα ντοκιμα-
ντέρ. Πρέπει να αποτυπώνεται 
η αλήθεια, γιατί αν κοιτάξετε 
τα νομίσματα της Κλεοπάτρας 
ή τα αγάλματα της Κλεοπάτρας 
δεν απεικονίζεται πουθενά ως 
μαύρη. Αυτό σημαίνει ότι αυ-
τή η ταινία του Netflix αλλάζει 
εντελώς την Ιστορία.

– Πώς αυτή η παραγωγή και 
άλλες μελλοντικές παραγωγές 
προσβάλλουν την ιστορία της 
Αιγύπτου;

– Ξέρετε, δεν προσβάλλει την 
ιστορία της Αιγύπτου γιατί η 
ιστορία της Αιγύπτου είναι στα-
θερή. Στην πραγματικότητα, αυ-
τοί οι άνθρωποι κάνουν μια κα-
κή ταινία που κανείς δεν θα τη 
σεβαστεί. Εμείς, θα γυρίσουμε 
πάλι μια ταινία για να δείξουμε 
ότι η Κλεοπάτρα δεν ήταν μαύ-
ρη, αλλά όλο αυτό το κίνημα με-
ταξύ των μαύρων για να αποδεί-
ξουν ότι η Αίγυπτος προέρχεται 
από μαύρο πολιτισμό είναι εντε-
λώς λάθος και δεν θα επικρα-
τήσει ποτέ, γιατί η αρχαία Αί-
γυπτος είναι το δάσος και είναι 
ένας στέρεος πολιτισμός. Τίποτα 
δεν μπορεί να επηρεάσει αυτόν 
τον πολιτισμό και για αυτό λέω 
ότι αυτή η μικρή ταινία θα πά-
ει στα σκουπίδια της Ιστορίας.

– Ποια είναι η ιστορική και 
πολιτισμική σύνδεση της Αι-
γύπτου και της Ελλάδας;

– Από την εποχή του Νέου Βα-
σιλείου, είχαμε σχέσεις με την 
Κρήτη και είχαμε ανθρώπους που 
έρχονταν για να προσφέρουν δώ-
ρα στον βασιλιά. Επίσης όταν ο 
Μέγας Αλέξανδρος ήρθε να κα-
τακτήσει την Αίγυπτο και η Αί-
γυπτος τέθηκε υπό ελληνική κυ-

ριαρχία για περίπου 300 χρόνια, 
τότε η πολιτισμική σύνδεση έγινε 
πολύ σαφής. Μετά και τον θάνα-
το του Μεγάλου Αλεξάνδρου πολ-
λοί στρατιώτες ήρθαν να ζήσουν 
στην Αίγυπτο και έτσι εξελίχθηκε 
η κοινή μας ιστορία.

 
– Η Ελλάδα έχει εντείνει τις 
προσπάθειες επαναπατρισμού 
των κλεμμένων αρχαιολογι-

κών ευρημάτων. Πιστεύετε 
ότι η Αίγυπτος θα πρέπει να 
συμμαχήσει με την Ελλάδα 
για την εδραίωση των προ-
σπαθειών επαναπατρισμού 
των αρχαιοτήτων;

– Αμφιβάλλω ότι η Αίγυπτος 
θα μπορούσε να κάνει κάτι τέ-
τοιο. Προσπάθησα πολλές φορές 
και κατάφερα να επιστρέψω πί-
σω 6.000 αντικείμενα, ενώ τώρα 

αγωνίζομαι πραγματικά εναντίον 
του Βρετανικού Μουσείου. Ελπί-
ζω να μπορέσω να ενώσω τις δυ-
νάμεις μου με τους Eλληνες στο 
υπουργείο Πολιτισμού γιατί θέ-
λω να φέρω πίσω τη στήλη της 
Ροζέττας. Και ξέρω ότι οι Eλλη-
νες αγωνίζονται γι’ αυτό. Πρέπει 
πραγματικά να είμαστε ενωμένοι 
και να προσπαθήσουμε να ζητή-
σουμε από τους ανθρώπους στα 

μουσεία της Ευρώπης να σταμα-
τήσουν την ιμπεριαλιστική πολι-
τική, γιατί πήραν τον πολιτισμό 
και την κουλτούρα μας. Κατέ-
στρεψαν τα μνημεία μας παίρνο-
ντας σπουδαία αντικείμενα και 
τα έκλεψαν για τα μουσεία τους.

– Δρ Χαβάς, ποια είναι η πιο 
σημαντική ανασκαφή στην 
οποία συμμετείχατε; 

– Εργάζομαι τώρα στην πιο 
σημαντική ανακάλυψη που έκα-
να ποτέ, στην πόλη της Χρυ-
σής Ακτής, που χρονολογείται 
στη βασιλεία του Αμενχοτέπ 
Γ΄ (εξελληνισμένα - Αμένωφις 
Γ΄). Αποτελεί την πιο σημαντι-
κή παγκόσμια ανακάλυψη για 
το έτος 2021. Είναι πολύ σπου-
δαία ανακάλυψη, καθώς βρήκα 
ολόκληρη την πόλη.

Θέλω να φέρω πίσω στην Αίγυπτο τη στήλη της Ροζέττας

Η «Κλεοπάτρα», όπως παρουσιάζεται στο ντοκιμαντέρ του Netflix. «Αλλάζει εντελώς την Ιστορία», λέει στην «Κ» ο καταξιωμένος αιγυπτιολόγος δρ Ζάχι Χαβάς.

Ο αιγυπτιολόγος Ζάχι Χαβάς, πρώην υπουργός αρχαιοτήτων της Αιγύπτου. «Η Κλεοπάτρα του Netflix δεν έχει σχέση με την ιστορική πραγματικότητα».Αγαλμα που απεικονίζει την Κλεοπάτρα, την τελευταία των Πτολεμαίων.
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Συνέντευξη στον ΑΘΑΝΑΣΙΟ ΚΑΤΣΙΚΙΔΗ

Σκάνδαλο η «Κλεοπάτρα» του Netflix
Ο καταξιωμένος αιγυπτιολόγος Ζάχι Χαβάς εξηγεί στην «Κ» γιατί η νέα σειρά της πλατφόρμας διαστρεβλώνει την Ιστορία

Υπάρχει ένα κίνημα 
μεταξύ των μαύρων 
της Αμερικής. Θέλουν 
να αποδείξουν τη μαύρη 
προέλευση του αιγυ-
πτιακού πολιτισμού 
και αυτό δεν είναι 
καθόλου αλήθεια.

Αν κοιτάξετε τα νομίσμα-
τα της Κλεοπάτρας 
ή τα αγάλματα της Κλεο-
πάτρας, δεν απεικονίζε-
ται πουθενά ως μαύρη. 
Αυτό σημαίνει ότι αυτή η 
ταινία του Netflix αλλά-
ζει εντελώς την Ιστορία.
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Η εποχή της τεχνητής νοημοσύνης 
είναι πια εδώ και οι συλλογικές 
προβολές μας πάνω στην καινο-
φανή συνθήκη αποτυπώνονται 
μέσα στα προϊόντα μυθοπλασίας. 
Αλλωστε, μόνο προβολές μπορού-
με να κάνουμε για την ώρα, καθό-
τι ακόμη και οι πιο ειδικοί στον 
χώρο –άνθρωποι σε νευραλγικά 
πόστα σε κορυφαίες ερευνητικές 
και τεχνολογικές δομές– δηλώ-
νουν πως δεν γνωρίζουν με σιγου-
ριά τι μέλλει γενέσθαι. Στο πλαί-
σιο αυτό, έρχεται μια ανεξάρτητη 
αμερικανική ταινία, που παρά τα 
ταπεινά της μέσα αποπειράται 
να αφήσει ένα μεγάλο μήνυμα. 
Λέγεται «The Artifice Girl» (σε 
ελεύθερη απόδοση, «το κορίτσι-
τέχνασμα») και έχει παραχθεί με 
στοιχειώδη υλικά από έναν νέο 
σκηνοθέτη από τη Φλόριντα, τον 
Φράνκλιν Ριτς (Franklin Ritch). 

Γυρισμένη με μόνο πέντε ηθο-
ποιούς (ένας από αυτούς και ο 
ίδιος ο σκηνοθέτης) μέσα σε εσω-
τερικούς χώρους κατά τη διάρκεια 
της πανδημίας το 2020, περνάει 
την αίσθηση του κλειστοφοβικού 
θεατρικού έργου. Μέσα στις τρεις 
«πράξεις» της, που χωρίζονται 
χρονικά μεταξύ τους με δεκαετίες, 
παρακολουθούμε έναν ταλαντού-
χο νεαρό προγραμματιστή που 
φτιάχνει ένα μοντέλο τεχνητής 
νοημοσύνης για να «ψαρέψει» 
παιδόφιλους σε σκοτεινές γωνιές 
του Ιντερνετ. Το δημιούργημά 
του αποκτά την ψηφιακή μορφή 
ενός νεαρού κοριτσιού που λέγε-
ται «Τσέρι», που έχει χτιστεί με 
ιδιοφυή τρόπο χρησιμοποιώντας 

τεχνολογίες τρισδιάστατων γρα-
φικών και μηχανικής μάθησης.

Στην πρώτη πράξη, δύο «ειδι-
κοί πράκτορες» της ∆ίωξης Ηλε-
κτρονικού Εγκλήματος ανακρί-
νουν τον νεαρό, προσπαθώντας 
να τον κάνει να ομολογήσει την 
κρυφή του ατζέντα. Οταν αυτή 
αποκαλύπτεται, ο αυτόκλητος τι-
μωρός γίνεται συνεργάτης της 
∆ίωξης, ενώ στη δεύτερη πράξη, 
αρκετά χρόνια μετά, οι τρεις τους 
είναι πια ισότιμοι κυνηγοί του 
«κακού». Οπλο τους, το ψηφιακό 
νεαρό κορίτσι, η «Τσέρι», η οποία 
όμως πλέον έχει εξελιχθεί πέρα 
από κάθε προσδοκία. Οταν ένας 
εκ των αστυνομικών προκαλεί 
περίτεχνα την αντίδρασή της, το 
«κορίτσι-τέχνασμα» αποκαλύπτει 
πως όχι μόνον έχει πλέον συνεί-
δηση και κάτι που θυμίζει συναί-

σθημα, αλλά και πως, καιρό τώρα, 
αυτό ήταν κάτι το οποίο έκρυβε. 

Η ταινία, βέβαια, πραγματεύε-
ται ένα θέμα που δεν είναι αυτό 
καθαυτό καινοφανές στη λαϊκή 
μυθοπλασία: από το τέρας του 
Φρανκενστάιν έως τη ρομποτι-

κή Μαρία του «Μετρόπολις» του 
Φριτς Λανγκ και τα ανδροειδή 
του «Μπλέιντ Ράνερ», το μοτίβο 
του ανθρωπόμορφου, συνθετι-
κού μοντέλου που καταλήγει να 
διεκδικεί τη θέση του ανάμεσα 
στους δημιουργούς του, μας έχει 

απασχολήσει ξανά. Εδώ όμως, σε 
αυτήν τη μικρή παραγωγή, συμ-
βαίνει κάτι μεγάλο. 

Το «κορίτσι-τέχνασμα» κατα-
φέρνει να ζωντανέψει με σπαρ-
τιατική δραματουργία εκείνη τη 
στιγμή που όλοι μας αναρωτιόμα-

στε αν κάποτε, αργά η γρήγορα, 
νομοτελειακά θα έρθει, εκεί που 
το μεταίχμιο μεταξύ συνθετικού 
και ανθρώπινου θα γίνει αόρατο. 
Καταφέρνοντας να δώσει εικόνα 
στους φόβους και στις προβολές 
μας, αποτυπώνει τη μετάβαση από 

το τεχνητό στο ανθρώπινο πειστι-
κά, σαν μια σκοτεινή θεατρική 
σκηνή που δεν αφήνει ποτέ να δι-
αρρηχθεί ο «τέταρτος τοίχος» της. 

Οταν έρχεται η τρίτη, τελευ-
ταία πράξη, η «Τσέρι», κάπου εξή-
ντα χρόνια μετά τη δημιουργία 
της, βλέπουμε πως συνεχίζει να 
παγιδεύει επιτυχώς τους παιδόφι-
λους έχοντας πλέον αυτονομηθεί. 
Εχει πια πάρει φυσική, τρισδιά-
στατη μορφή, συγκατοικώντας με 
ανθρώπινους, ισότιμους όρους με 
τον δημιουργό της, που τώρα έχει 
φτάσει στα γεράματα και ο ρόλος 
του αποδίδεται από ένα θρύλο 
των ταινιών επιστημονικής φα-
ντασίας, τον Λανς Χένρικσεν. Η 
εμφάνιση του παλαίμαχου, εμβλη-
ματικού ηθοποιού είναι ένα από 
τα πολλά ευρήματα της ταινίας, 
που με τον χαμηλό προϋπολογι-
σμό διεκδικεί υψηλούς στόχους, 
δείχνοντάς μας πώς η τεχνητή νο-
ημοσύνη θα μπορούσε όχι μόνο 
να συνυπάρξει μαζί μας αρμονι-
κά, αλλά και να μας βοηθήσει να 
πολεμήσουμε μερικούς από τους 
χειρότερους εφιάλτες μας. 

Στο τελευταίο δευτερόλεπτο, 
συμβαίνει και κάτι που αποδομεί 
κωμικά την κατάσταση και υπεν-
θυμίζει κάτι που θα παραμείνει 
για πάντα αποκλειστικά ανθρώ-
πινο: την αίσθηση του χιούμορ 
και του αυτοσαρκασμού. Αλλά ας 
μην αποκαλύψουμε την κορυφαία 
αυτή τελική σεκάνς... 

Η ταινία «The Artifice Girl» 
του Φράνκλιν Ριτς άρχισε 

να προβάλλεται στις αμερικανικές 
αίθουσες στις 27/4 και στο Apple TV 
στις 3/5.

Τεχνητή νοημοσύνη vs παιδοφιλίας
Μια παραγωγή χαμηλού μπάτζετ «παίζει» με τους χειρότερους εφιάλτες μας με τρόπο απρόσμενο

Μέσα στις τρεις «πρά-
ξεις» της ταινίας, νεαρός 
προγραμματιστής φτιά-
χνει ένα μοντέλο τεχνη-
τής νοημοσύνης για 
να «ψαρέψει» παιδόφι-
λους σε σκοτεινές γωνιές 
του Ιντερνετ.

Η «Τσέρι», ένα δημιούργημα της τεχνητής νοημοσύνης, όσο εξελίσσεται αποκτά συνείδηση και συναισθήματα. Ενα αύ-
ριο που πριν από μερικά χρόνια θα χαρακτηριζόταν κατηγορηματικά ουτοπικό ή, έστω, «επιστημονική φαντασία». Σήμερα;

Του ΔΗΜΗΤΡΗ ΚΑΡΑΪΣΚΟΥ
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Transformers: Η εξέγερση 
των θηρίων ��½
ΦΑΝΤΑΣΙΑΣ (2023)
Σκηνοθεσία: Στίβεν Κέιπλ Τζ.
Ερμηνείες: Αντονι Ράμος, 
Ντομινίκ Φίσμπακ

Ενα ακόμη σίκουελ του εμπορικά 
επιτυχημένου franchise έρχεται 
για να το γυρίσει πίσω, σε κά-
ποιο βαθμό τουλάχιστον, στις πιο 
ρομαντικές ρίζες του. Βρισκόμα-
στε στο Μπρούκλιν της δεκαετί-
ας του 1990, εκεί όπου ο νεαρός 
Νόα Ντίαζ αναζητά περισσότερο 
ή λιγότερο νόμιμους τρόπους προ-
κειμένου να στηρίξει οικονομικά 
την οικογένειά του. Τελικά στον 
δρόμο του θα εμφανιστεί ο Μιράζ, 
ένα πνευματώδες Οτομποτ, το 
οποίο θα του συστήσει τον Οπτι-
μους Πράιμ και τα υπόλοιπα ρο-
μπότ που ζουν καμουφλαρισμένα 
στη Γη. Ταυτόχρονα, η Ελενα, μια 
25χρονη ερευνήτρια, πυροδοτεί 
αθελά της μια εξωγήινη συσκευή, 
η οποία «προσκαλεί» στον πλα-
νήτη ένα στρατό από σατανικά 
μηχανικά θηρία, αποφασισμένα 
να τον καταστρέψουν.

Είναι αλήθεια πως τα σενάρια 
όλων των «Transformers» δεν δι-
αφέρουν πολύ μεταξύ τους –είναι 
προφανώς υποτυπώδη–, ωστόσο 
αυτά που μετρούν περισσότερο 
εδώ είναι η ατμόσφαιρα και η ευ-
ρηματικότητα της δράσης. Με 
τον συχνά ανοικονόμητο Μάικλ 
Μπέι αυτή τη φορά να περιορί-
ζεται σε ρόλο παραγωγού, η νέα 
περιπέτεια του Στίβεν Κέιπλ Τζ. 
(«Creed 2») παίρνει τον χρόνο της, 
ώστε να μας συστήσει τους νέ-
ους χαρακτήρες, τόσο από τον 
κόσμο των ανθρώπων όσο και 
από εκείνον των ανθρωπόμορ-
φων ρομπότ.

∆ιότι εδώ, εκτός από τον Οπτι-
μους και τα υπόλοιπα Οτομποτς, 

που παρουσιάζονται σε βίντατζ 
’90s εκδοχές, έχουμε ακόμη τους 
αρχαίους Μάξιμαλς, κάτι ανάμε-
σα σε ρομπότ και ζώα της ζού-
γκλας, αποφασισμένα να υπερα-
σπιστούν το σύμπαν απέναντι 
στον προαιώνιο εχθρό τους. Η 
παρουσία τους θα μπορούσε να 
συμβολίζει και τη δύναμη της 
φύσης, η οποία αντιδρά απένα-
ντι στις καταστρεπτικές δυνά-

μεις της τεχνολογίας. Οπως και 
να έχει, όλα αυτά δίνουν μια ευ-
πρόσδεκτη μυθολογική αύρα, η 
οποία περικλείει το κυρίως πιάτο, 
το οποίο είναι φυσικά η καθαρή 
δράση. Εκεί οι εντυπώσεις είναι 
ανάμεικτες: μερικές πραγματι-
κά καλοστημένες χορογραφίες 
μάχης, επενδεδυμένες και από 
ταιριαστές R’n’B μουσικές, στέ-
κονται δίπλα σε άλλες φανερά πιο 
αδύναμες, που βασίζονται υπερ-
βολικά στα ειδικά εφέ και κάνουν 
το σύνολο να μοιάζει περισσότε-
ρο με βίντεο γκέιμ.

Αξιοσημείωτη είναι, τέλος, η 
συμμετοχή πολλών σταρ της μι-
κρής και της μεγάλης οθόνης (Πιτ 
Ντέιβιντσον, Μισέλ Γέο, Κρίστο 
Φερνάντεζ, Ρον Πέρλμαν, Πίτερ 
Ντίνκλεϊτζ), οι οποίοι δανείζουν τις 
φωνές τους στα πελώρια ρομπότ.

FUBAR 
ΚΩΜΩΔΙΑ ΔΡΑΣΗΣ (2023)
Δημιουργός: Νικ Σαντόρα
Ερμηνείες: Αρνολντ Σβαρτσενέγκερ, 
Μόνικα Μπάρμπαρο 

Επειτα από κάποια χρόνια αποχής 
από τους πρωταγωνιστικούς ρό-
λους, ο 76χρονος Αρνολντ Σβαρ-
τσενέγκερ επιστρέφει στη δράση 
για μια νέα σειρά του Netflix. Ο 
βετεράνος σταρ υποδύεται εδώ 
τον Λουκ Μπρίνερ, έναν πράκτο-
ρα πεδίου της CIA, ο οποίος ετοι-
μάζεται να συνταξιοδοτηθεί. Η 
υπηρεσία ωστόσο του αναθέτει 
μια τελευταία αποστολή, που θα 
αποδειχθεί ιδιαιτέρως αποκαλυ-
πτική, αφού θα τον φέρει αντι-
μέτωπο με την πολυαγαπημένη 
του κόρη (Μόνικα Μπάρμπαρο), 
η οποία είναι και εκείνη στα κρυ-
φά ένας θηλυκός... Τζέιμς Μποντ. 
Πλέον, πατέρας και κόρη θα πρέ-
πει να συνεργαστούν προκειμέ-
νου να αποφύγουν θανάσιμους 
κινδύνους και να φέρουν την 
αποστολή τους εις πέρας. 

Η σειρά των οκτώ επεισοδίων 
επιβεβαιώνει όλα τα κατασκο-
πικά κλισέ, ενώ ταυτόχρονα τα 
σατιρίζει μέσα από ένα αρκετά 

αστείο σενάριο με μπόλικες ανα-
τροπές. ∆εν πρόκειται, βέβαια, 
για καθαρή κωμωδία, αλλά πε-
ρισσότερο για μια αλληλουχία 
από κωμικές ατάκες που λειτουρ-
γούν κυρίως χάρη στην αμίμητη 
ακαμψία του Σβαρτσενέγκερ. Ο 
«Αρνι» κάνει εδώ τα απαραίτη-
τα, αφήνοντας τον μύθο του να 
φροντίσει για τα υπόλοιπα. Στο 
πλευρό του, στον ρόλο της δυνα-
μικής κόρης, έχει και την ανερχό-
μενη Μόνικα Μπάρμπαρο («Top 
Gun: Maverick»), η οποία, ούσα 
σε άριστη φυσική κατάσταση, 
αναλαμβάνει και τα πιο δύσκο-
λα σταντ.

 
Ενας θρίαμβος ���
ΚΩΜΩΔΙΑ (2020)
Σκηνοθεσία: Εμανουέλ Κουρκόλ
Ερμηνείες: Καντ Μεράντ, 
Ντέιβιντ Αγιάλα, Πιερ Λοτέν 

Από την πλατφόρμα του Cinobo 
επιλέγουμε μια εναλλακτική γαλ-
λική κωμωδία. Ο Ετιέν, ένας θεα-
τρικός ηθοποιός που έχει αφήσει 
πίσω τις καλές ημέρες της καριέ-
ρας του, αναλαμβάνει υπεύθυνος 
ενός θεατρικού εργαστηρίου σε 
μια φυλακή, συγκεντρώνοντας 

γύρω του έναν ετερόκλητο θία-
σο τροφίμων. Εχοντας βαρεθεί τα 
σαχλά σκετσάκια, θα τους προ-
τείνει να ανεβάσουν το διάσημο, 
αλλά και δύσκολο, «Περιμένο-
ντας τον Γκοντό» του Σάμιουελ 
Μπέκετ και σύντομα θα πέσουν 
όλοι με τα μούτρα στη δουλειά. 
Το αποτέλεσμα μάλιστα είναι τό-
σο καλό, ώστε θα τους δοθεί ει-
δική άδεια να περιοδεύσουν και 
σε θέατρα εκτός φυλακών. 

Ο σπουδαίος Γάλλος ηθοποι-
ός Καντ Μεράντ είναι εδώ υπέ-
ροχος, στον ρόλο ενός ανθρώ-
που που ξαναβρίσκει το πάθος 
του για δουλειά και καλλιτεχνι-
κή δημιουργία στο πιο απίθα-
νο μέρος. Η σχέση του με τους 
τροφίμους δεν είναι βέβαια εύ-
κολη· κάποιοι συμμετέχουν στο 
έργο από απλή βαρεμάρα, άλλοι 
έχουν ακόμη πιο υστερόβουλους 
σκοπούς. Από την άλλη, το σπου-
δαίο κείμενο του Μπέκετ, που 
ουσιαστικά μιλάει για μια μόνι-
μη κατάσταση αναμονής, στην 
οποία βρίσκονται και οι ίδιοι, σύ-
ντομα θα τους συνεπάρει, μαζί 
με την ομαδική δουλειά και το 
δέσιμο που φέρνουν οι εκατο-
ντάδες ώρες πρόβας.

Μία καλή ευκαιρία έδωσε ο Βύ-
ρων Φιδετζής στη «Λιονέλλα» 
του Σαμάρα. Στις 7 Μαΐου στο 
θέατρο «Ολύμπια» παρουσίασε 
σε συναυλιακή μορφή τη λησμο-
νημένη όπερα σε δική του ενορ-
χήστρωση. 

Η διανομή που συγκεντρώθη-
κε για την περίσταση ανταπο-
κρίθηκε με επιτυχία στις απαι-
τήσεις. Στον κεντρικό ρόλο η 
υψίφωνος Aννα Στυλιανάκη ερ-
μήνευσε με υγιή και άνετη φω-
νή το τραγούδι της στην πρώτη 
πράξη, όσο και, κυρίως, τη με-
γάλη της άρια στην τρίτη. Υπήρ-
ξε εξίσου πειστική στα ντουέτα 
με τον «κακό» της ιστορίας, τον 
Τσιγγάνο Ηλία, αλλά και με τον 
αγαπημένο της Αντόρ, που όμως 
δεν διστάζει να την παίξει στα ζά-
ρια! Τον Αντόρ απέδωσε με μου-
σικότητα και λυρισμό o τενόρος 
∆ημήτρης Πακσόγλου, πάντα με 
ωραία φωνή, αν και αυτή τη φο-
ρά ίσως λιγότερο ελεύθερη στην 
ψηλή περιοχή. Τον ανταγωνιστή 
του, Βάικ, ερμήνευσε με σταθερά 
ωραίο ηχόχρωμα και καλλιεργη-
μένο τραγούδι ο βαθύφωνος Χρι-
στόφορος Σταμπόγλης, ενώ ο βα-
ρύτονος Χάρης Ανδριανός βρήκε 
τα απαραίτητα σκούρα χρώματα 

και τη συναισθηματική ένταση 
για τον ρόλο του «απόλυτα κα-
κού» Ηλία, τον οποίο κλήθηκε να 
ενσαρκώσει. Την επιτυχημένη 
διανομή συμπλήρωσε ο τενόρος 
Χρήστος Κεχρής ως Ερικ.

Τα εκτενή χορωδιακά του έρ-
γου απέδωσε καλά η Χορωδία 
του ∆ήμου Αθηναίων (διδασκα-
λία: Σταύρος Μπερής). Βεβαίως, 
θαύματα δεν γίνονται κι έτσι από 
την ορχήστρα, επίσης του δή-
μου, δεν έλειψαν τα προβλήματα 
(κυρίως στα έγχορδα) ακόμα και 
στην ονομαζόμενη «Ουγγρική 
ραψωδία» της δεύτερης πράξης. 
Παρ’ όλα αυτά, συνολικά, δεν 
μπορεί κανείς να έχει παράπο-

νο από την ερμηνεία. Μένει το 
ίδιο το έργο, το οποίο πρωτοπα-
ρουσιάστηκε στη Σκάλα του Μι-
λάνου για μια και μόνο βραδιά, 
στις 4 Απριλίου 1891 και στη συ-

νέχεια, λόγω της έντονης αποδο-
κιμασίας, κατέβηκε. Τα γεγονό-
τα της πρεμιέρας αποδίδονται 
στον ανταγωνισμό ανάμεσα σε 
μεγαλοεκδότες της εποχής, τον 

Σαντσόνιο, ο οποίος στήριζε τον 
Σαμάρα και τον Ρικόρντι, εκδό-
τη του Βέρντι και του Πουτσίνι. 
Είναι εξίσου γεγονός ότι η υπό-
θεση της όπερας είναι ελάχιστα 

ελκυστική όσο και, κυρίως, γεμά-
τη από στερεότυπα της εποχής. 
Οι Τσιγγάνοι ήταν συνήθεις σε 
όπερες και οπερέτες ήδη από την 
εποχή της «Νυχτερίδας» (1874), 

της «Κάρμεν» (1875) και του «Βα-
ρόνου Ατσίγγανου» (1885) και θα 
παρέμεναν «δημοφιλείς» τουλάχι-
στον μέχρι και τους «Τσιγγάνους» 
(1912) του Λεονκαβάλο. Ο τζόγος 
είχε συχνά κυρίαρχη θέση στην 
όπερα, όπως ήδη στην «Τραβιά-
τα» (1853), ενώ στην «Ντάμα Πί-
κα» (1890) ο κεντρικός ήρωας κα-
ταστρέφεται από το πάθος του 
και ρίχνει στην απόγνωση την 
αγαπημένη του. 

Βεβαίως, αρκετές είναι οι όπε-
ρες που παρά τα προβληματικά 
ποιητικά κείμενα παραμένουν 
στο ρεπερτόριο, καθώς πρωτεύ-
ουσα σημασία έχει η μουσική. 
Γνωρίζουμε ότι κριτική υπέστη 
και η ενορχήστρωση του Σαμά-
ρα, για την οποία, όμως, εμείς δεν 
έχουμε εικόνα, καθώς φαίνεται 
πως έχει χαθεί. Η ανασύστασή 
της βασίζεται στη μεγάλη εμπει-
ρία του Φιδετζή. Ωστόσο, σε ζη-
τήματα δομής του έργου και, κυ-
ρίως, μουσικής δραματουργίας, 
προφανώς ο αρχιμουσικός δεν 
μπορεί να επέμβει. Οπως ούτε 
στην κρίσιμη για την ιταλική 
όπερα παράμετρο της μελωδί-
ας, η οποία ίσως βοηθούσε τη 
«Λιονέλλα» να επιβιώσει. Τότε 
όπως και τώρα.

Επάνω, ο Αρνολντ Σβαρτσε-
νέγκερ πρωταγωνιστεί στην 
κατασκοπική σειρά του Netflix 
«FUBAR». Κάτω, ο Καντ Μεράντ 
(κέντρο) σε σκηνή από την ταινία 
«Ενας θρίαμβος», που είναι δια-
θέσιμη στο Cinobo.

Η τελευταία αποστολή του «Αρνι» ως action hero

Αναβίωση για τη λησμονημένη «Λιονέλλα» του Σαμάρα 

Ο πόλεμος
των ρομπότ
επιστρέφει...
στα ’90s
Νέο σίκουελ ενός δημοφιλούς franchise

Μία ακόμα άγνωστη 
ιστορική όπερα Eλληνα 
συνθέτη ζωντάνεψε 
χάρη στον Βύρωνα 
Φιδετζή.

Οι αρχαίοι Μάξιμαλς, 
κάτι ανάμεσα
σε ρομπότ και ζώα 
της ζούγκλας, 
συμβολίζουν τη δύναμη 
της φύσης, η οποία 
αντιδρά απέναντι 
στις καταστρεπτικές 
δυνάμεις 
της τεχνολογίας. 

Ο Μιράζ, το πνευματώδες Οτομποτ, και ο νεαρός Νόα Ντίαζ (Αντονι Ράμος) είναι οι κεντρικοί χαρακτήρες της νέας ταινίας «Transformers», η οποία περιλαμβά-
νει αρκετές καλοστημένες χορογραφίες μάχης, αλλά και ορισμένες που βασίζονται υπερβολικά στα ειδικά εφέ, κάνοντας το σύνολο να μοιάζει με βίντεο γκέιμ.

Η διανομή που συγκεντρώθηκε για την αναβίωση της «Λιονέλλας» ανταποκρίθηκε με επιτυχία στις απαιτήσεις.

Του ΑΙΜΙΛΙΟΥ ΧΑΡΜΠΗ
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Σπύρος Σφενδουράκης
καθηγητής Οικολογίας 
και Βιοποικιλότητας

Το σημαντικότερο ζήτημα που ανα-
δεικνύει το κείμενο της Αννα Ζί-
γκλερ είναι η θέση της γυναίκας 
στην επιστήμη. Ως προς αυτό, 
να επισημάνουμε ότι, παρά την 
αδιαμφισβήτητη σπουδαιότητά 
του, η περίπτωση της Φράνκλιν 
ίσως δεν είναι το καλύτερο παρά-

δειγμα για να ανα-
δειχθεί. Όσα συ-
νέβησαν πριν και 
μετά τη δημοσίευ-
ση της δομής του 
DNA από τους Γου-
ότσον και Κρικ δεν 

φαίνεται να αφορούσαν το φύλο 
της Φράνκλιν. Εκ των υστέρων, 
εύκολα συμπεραίνουμε ότι αυτοί 
όφειλαν να αναγνωρίσουν με σα-
φήνεια τη συμβολή της Φράνκλιν 
και του φοιτητή της στη δική τους 
ανακάλυψη. Τη στιγμή που συμ-
βαίνουν τα πράγματα, όμως, δεν 
είναι σπάνιο ν’ αποσιωπούνται 
πηγές ή να μη δίνεται η δέουσα 
προσοχή σε κάποιες που αργότερα 
γίνεται αντιληπτή η σημασία τους. 
Αυτά δεν αφορούν οπωσδήποτε 
το φύλο των όποιων «ανταγωνι-
στών». Στη χειρότερη περίπτω-
ση αφορούν τη ματαιοδοξία των 
επιστημόνων για αποκλειστική 
αναγνώριση. 

Τα καθέκαστα μπορεί εύκολα 
να τα διαβάσει κανείς στο διαδί-
κτυο. Εδώ απλώς επισημαίνω πως 
μπορεί η περίπτωση της Φράνκλιν 
να έχει αποκτήσει συμβολικό χα-
ρακτήρα για τη θέση της γυναίκας 
στην επιστήμη, σίγουρα, όμως, 
δεν είναι κάθε περίπτωση στην 
οποία συμμετέχουν γυναίκες και 
παράδειγμα τέτοιων διακρίσεων. 

Παρά την αδιαμφισβήτητη 
πρόοδο που έχει επιδείξει ο ακα-
δημαϊκός χώρος όσον αφορά τον 
ρόλο των γυναικών, ίσως περισ-
σότερη από άλλους τομείς, είναι 
βέβαιο ότι δεν βρισκόμαστε ακό-
μα εκεί που θα έπρεπε. Φαλλοκρα-

τικά στερεότυπα συνεχίζουν να 
κυριαρχούν, παρά τη σαφή υπο-
χώρησή τους στις «∆υτικές» κοι-
νωνίες. Τα πράγματα παραμένουν 
τραγικά, όμως, ιδίως όπου επικρα-
τούν φανατικά θρησκευτικά κα-
θεστώτα. Είναι πολλά τα βήματα 
που πρέπει να γίνουν. Σίγουρα, 
πάντως, δεν υπάρχουν βάσιμα 
στοιχεία που να οδηγούν στην 
απόδοση των διακρίσεων στην 
όποια «εγγενή προδιάθεση» των 
γυναικών!

Η παράσταση αναδεικνύει και 
μερικά ακόμα στοιχεία που έχουν 
ενδιαφέρον: 

Πρώτο: Εστιάζοντας στη φωτο-
γραφία 51, καλλιεργείται η εντύ-
πωση ότι οι επιστημονικές ανακα-
λύψεις βασίζονται σε μια στιγμή 
«φώτισης», εντύπωση προσφιλής 
στην εκλαΐκευση, για τη δημιουρ-
γία μύθων (π.χ. μήλο του Νεύτω-
να, μπανιέρα του Αρχιμήδη). Στην 
πραγματικότητα, βέβαια, οι ανα-
καλύψεις γίνονται μέσα από μα-
κρόχρονη και επίπονη δουλειά, 
συσσώρευση δεδομένων, επα-
νειλημμένους ελέγχους κ.λπ. Εν 
προκειμένω, η περίφημη φωτο-
γραφία φαίνεται ότι έπαιξε σχε-
τικά μικρό ρόλο στην ανακάλυψη 
της δομής του DNA! Η φωτογρα-
φία 51 ήταν μάλλον το «κερασά-
κι» που χρησιμοποίησε πολύ αρ-
γότερα ο Γουότσον στο βιβλίο 
του «Η ∆ιπλή Έλικα» (1968) για 
να δώσει πιο «κινηματογραφικό» 
χαρακτήρα στην ιστορία (ο Κρικ 
διαφωνούσε). 

∆εύτερο: Στο προωθητικό υλι-
κό της παράστασης γίνεται ανα-
φορά στην «ανακάλυψη της δο-
μής του ανθρώπινου DNA». Η 
φωτογραφία, όμως, αφορούσε 
DNA βοοειδούς. Επίσης, το DNA 
όλων σχεδόν των οργανισμών 
έχει την ίδια δομή. Ο άνθρωπος 
δεν είναι παρά ένα ακόμα είδος 
ανάμεσα στα εκατομμύρια που 
εξελίχθηκαν στη Γη και, παρά 
το προφανές της σημασίας της 
ιατρικής, της ψυχολογίας και άλ-
λων ανθρωπιστικών επιστημών, η 
επιστήμη εν γένει στοχεύει στην 
κατανόηση ολόκληρου του κό-
σμου, έμβιου και άβιου, και δεν 
εστιάζεται ειδικά στον άνθρωπο. 
Είναι σημαντικό να διαλύσουμε 
τους μύθους περί ανωτερότητας ή 
ιδιαίτερης φύσης του ανθρώπου. 

Τέλος, παραμένει αναπάντητο 
το ερώτημα εάν η Φράνκλιν θα 
έπαιρνε Νόμπελ εφόσον ζούσε. 
Η ίδια, πάντως, δεν είχε θεωρή-
σει ότι παραγκωνίσθηκε ούτε 
και ότι αντιμετωπίστηκε περι-
φρονητικά ως γυναίκα. Εν κατα-
κλείδι, ο αγώνας για ισότητα των 
γυναικών παραμένει αναγκαίος 
κι έχουμε πολύ έδαφος να δια-
νύσουμε. Μα δεν μειώνεται η 
σημασία του από το αν όντως η 
Φράνκλιν παραμερίστηκε επει-
δή ήταν γυναίκα ή όχι.

Ι Δ Ε Ε Σ
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Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Το έργο της Άννα Ζίγκλερ «Photograph 
51», σε σκηνοθεσία Τάκη Τζαμαργιά, 
παρουσιάστηκε σε δύο παραστάσεις 
την Κυριακή, 28 Μαΐου στην Κεντρι-
κή Σκηνή του ΘΟΚ. Μεταξύ των δύο 
παραστάσεων, στο πλαίσιο της συνερ-
γασίας του ΘΟΚ με το Πανεπιστήμιο 
Κύπρου, πραγματοποιήθηκε συζήτηση 
με το κοινό, στην οποία η αναπληρώ-
τρια καθηγήτρια Χρυσούλα Πιτσούλη, 
και ο αναπληρωτής καθηγητής Γιώργος 
Απιδιανάκης, από το Τμήμα Βιολογικών 
Επιστημών, τοποθετήθηκαν ως προς τα 
ποικίλα θέματα που θέτει το έργο, με 
επίκεντρο τη θέση της γυναίκας στην 
επιστημονική κοινότητα μέσα στο πέ-
ρασμα του χρόνου αλλά και γενικότερα 
το ζήτημα της ισοτιμίας των φύλων στη 
σύγχρονη κοινωνία. Πολλά ήταν τα ερω-
τήματα που τέθηκαν σε μέλη του Τμήμα-
τος Βιολογικών Επιστημών του Πανεπι-
στημίου Κύπρου, μετά την παράσταση 
και επί αυτών τοποθετούνται στην «Κ» 
οι Γιώργος Απιδιανάκης, αναπληρωτής 
καθηγητής Γενετικής, Σπύρος Σφενδου-
ράκης, καθηγητής Οικολογίας και Βιο-
ποικιλότητας και Χρυσούλα Πιτσούλη, 
αναπληρώτρια καθηγήτρια Μοριακής 
Βιολογίας και Βιοϊατρικής.

Χρυσούλα Πιτσούλη
αναπληρώτρια καθηγήτρια 
Μοριακής Βιολογίας και Βιοϊατρικής

Η φωτογραφία 51 είναι μια φωτο-
γραφία περίθλασης ακτίνων Χ που 
απεικονίζει τη δομή του DNA. Λή-
φθηκε από τη Ρόζαλιντ Φράνκλιν 
και τον φοιτητή της, Ρέιμοντ Γκό-
σλινγκ, και δημοσιεύθηκε το 1953 
στο ίδιο τεύχος του περιοδικού 
που δημοσίευσε το μοντέλο των 

Γουότσον και Κρικ. 
Η συνεισφορά της 
Φράνκλιν στην 
ανακάλυψη είναι 
εξίσου σημαντική 
με αυτή των Γου-
ότσον και Κρικ. Η 

έρευνά της –μία ενδοτμηματική 
αναφορά με τις λεπτομέρειες της 
δομής του DNA και οι φωτογραφί-
ες της που περιήλθαν στην αντίλη-
ψη των Γουότσον και Κρικ χωρίς 
αυτή να το ξέρει– έδωσαν κρίσι-
μες πληροφορίες στους θεωρητι-
κούς να χτίσουν το μοντέλο τους. 
Οι εργασίες ήταν συμπληρωματι-
κές: τα κρυσταλλογραφικά δεδομέ-
να και οι μετρήσεις της Φράνκλιν 
(και του Γουίλκινς) και οι δοκιμές 
των μοντέλων των Γουότσον και 
Κρικ πιστοποίησαν τη δομή. Οι 
τελευταίοι κατάφεραν να μοντε-
λοποιήσουν εξαιρετικά τα πειρα-
ματικά δεδομένα των Φράνκλιν 
και Γουίλκινς, και να προσφέρουν 
την όμορφη και απλή απεικόνιση 
της διπλής έλικας. Η Φράνκλιν 
όμως δεν έκανε απλώς τεχνική 
δουλειά, έκανε ουσιαστική επι-
στημονική έρευνα και μπορούσε 
να ερμηνεύσει τα αποτελέσματα 
των πειραμάτων της – ιστορικά, 
της αξίζει η αναγνώριση, έστω και 
αν δεν πήρε Νόμπελ!

Η φωτογραφία 51 έχει ιδιαίτερο 
συμβολισμό, καθώς αναδεικνύει 
τη σημαντική συνεισφορά, αλλά 
και την έλλειψη αναγνώρισης της 
γυναίκας σε ένα, ακόμα, ανδρο-
κρατούμενο πεδίο, αυτό της επι-
στήμης. Είμαι σίγουρη ότι, όπως 
κι εγώ, οι συναδέλφισσες επιστη-

μόνισσες μπορούν να ταυτιστούν 
εν πολλοίς με την πρωταγωνίστρια 
της παράστασης ή να εντοπίσουν 
προβλήματα που ακόμα μας απα-
σχολούν. Στην παράσταση αναδει-
κνύονται κάποιοι από τους λόγους 
που οδηγούν στις ανισότητες των 
φύλων στις επιστήμες, όπως οι-
κογενειακές επιρροές, κοινωνικά 
στερεότυπα, έλλειψη αυτοπεποί-
θησης των γυναικών σε ανταγω-
νιστικό περιβάλλον και καταπίε-
ση/υποτίμησή τους από άνδρες 
συναδέλφους. Αναμφισβήτητα, η 
κατάσταση για τις γυναίκες στην 
επιστήμη έχει βελτιωθεί σημαντι-
κά από τα μέσα του προηγούμενου 
αιώνα, ειδικά στην Ευρώπη, αλλά 
χρειαζόμαστε ακόμα δουλειά. Σύμ-
φωνα με αναφορά της UNESCO 
(2021), περίπου ένας στους τρεις 
ερευνητές στον κόσμο είναι γυ-
ναίκα, αναλογία που θα μπορούσε 
να αυξηθεί αν λάβουμε πρόνοιες 
που προωθούν τη γυναίκα στην 
επιστήμη. Για παράδειγμα, στην 
προσπάθεια αναίρεσης των οικο-
γενειακών και κοινωνικών στερε-
οτύπων για τον ρόλο και τις ερευ-
νητικές ικανότητες της γυναίκας, 
θα μπορούσαμε να ενισχύσουμε 
την επιστημονική εκπαίδευση για 
όλα τα παιδιά ανεξαρτήτως φύλου 
στα σχολεία και να αναδείξουμε 
παραδείγματα επιτυχημένων γυ-
ναικών-προτύπων στην επιστήμη 
που μπορεί να εμπνεύσουν τη νέα 
γενιά. Να σημειωθεί ότι ενώ μό-
νο το 28% των ερευνητών είναι 
γυναίκες παγκοσμίως, λίγες από 
αυτές φτάνουν σε θέσεις υψηλού 
κύρους με επιδραστικότητα. Σε 
κάποια ερευνητικά πεδία, όπως 
οι βιοεπιστήμες, οι γυναίκες απο-
κτούν πτυχίο και μάστερ στα ίδια 
ποσοστά με τους άνδρες, αλλά οι 
αριθμοί τους μειώνονται όταν προ-
χωρούν προς το διδακτορικό και, 
μετά, συχνά αποφασίζουν να μην 
ακολουθήσουν ερευνητική κα-
ριέρα ή εγκαταλείπουν τελείως 
την επιστήμη. Το φαινόμενο αυτό 
σχετίζεται άμεσα με την απόφα-
ση της γυναίκας να δημιουργήσει 
οικογένεια που συχνά συμπίπτει 
χρονικά με σημαντικές αλλαγές 
ρόλου και αυξημένες ευθύνες στο 
εργασιακό/ερευνητικό περιβάλ-
λον. Συνεπώς, είναι απαραίτητη 
η δημιουργία κοινωνικών δομών 
για στήριξη της μητρότητας ώστε 
η ερευνήτρια να μπορεί να επι-
στρέψει με περισσότερη ηρεμία 
και αποδοτικότητα στα καθήκο-
ντά της. Επιπλέον, έχει δειχθεί ότι 
οι ερευνήτριες έχουν λιγότερες 
ευκαιρίες πρόσληψης και ανέλι-
ξης και απολαμβάνουν χαμηλότε-
ρους μισθούς, λιγότερη ερευνητι-
κή χρηματοδότηση, και λιγότερες 
ευκαιρίες δικτύωσης από τους άν-
δρες συναδέλφους τους. ∆ράσεις 
σε εθνικό και διεθνές επίπεδο που 
θα ελαχιστοποιούν αυτές τις ανι-
σότητες είναι πολύ σημαντικές.

Γιώργος Απιδιανάκης
αναπληρωτής καθηγητής Γενετικής

Αναλύοντας ιστορίες όπως αυ-
τή της ανακάλυψης της δομής 
του DNA, πρέπει πρώτα να κα-
τανοήσουμε ότι είναι πολυε-
πίπεδες και κάθε επίπεδο πρέ-
πει να εξετάζεται ξεχωριστά. 
Είναι ένα πράγμα το ξεκαθά-
ρισμα του ποιος παρήγαγε τα 
σχετικά επιστημονικά δεδομέ-

να, ένα δεύτερο 
αν διαπράχθηκε 
αξιοσημείωτη 
αδικία στη δια-
χείριση και δη-
μοσίευση των 
δεδομένων, ένα 

τρίτο το σκεπτικό της Σουη-
δικής Ακαδημίας να μην βρα-
βεύσει με Νόμπελ τη Ρόζαλιντ 
Φράνκλιν, ένα τέταρτο η θέση 
και αντιμετώπιση της γυναίκας 
στην επιστήμη και πώς αλλάζει 
στον χρόνο, και ένα πέμπτο το 
μέχρι ποιο σημείο θα θέλαμε να 
επιφέρουμε αλλαγές στη βάση 
ανθρωπιστικών αρχών, και πώς. 

Πρώτο, οι Τζέιμς Γουότσον 
και Φράνσις Κρικ έκαναν μια 
ρεαλιστική και χρήσιμη απει-
κόνιση της τρισδιάστατης δο-
μής του DNA που αποτελεί το 
κληρονομικό υλικό όλων σχε-
δόν των οργανισμών. Βασίστη-
καν στις φυσικοχημικές ιδιότη-
τες των συστατικών του για να 
κάνουν μοντελοποίηση που θα 
ήταν επισφαλής χωρίς τα πει-
ραματικά δεδομένα των Ρόζα-
λιντ Φράνκλιν και Ρέιμοντ Γκό-
σλινγκ. Η Φράνκλιν όχι μόνο 
παρήγαγε με τη βοήθεια του 
Γκόσλινγκ, διδακτορικού φοι-
τητή της, πειραματικά δεδομέ-
να και αναλυτικές περιγραφές, 
αλλά μπόρεσε να σκιαγραφήσει 
τη δομή του DNA μέσω αυτών.

∆εύτερο, δεν διαπράχθηκε 
αξιοσημείωτη αδικία στη δια-
χείριση και δημοσίευση αυτών 
των δεδομένων, αφού όλοι οι 
προαναφερθέντες δημοσίευ-

σαν τις εργασίες τους συγχρό-
νως σε χωριστά άρθρα, στο πιο 
έγκριτο ίσως επιστημονικό πε-
ριοδικό της εποχής, απολαμβά-
νοντας έτσι τη μέγιστη δυνατή 
αναγνώριση. H πρόσβαση των 
Γουότσον και Κρικ στα πειρα-
ματικά δεδομένα των Φράνκλιν 
και Γκόσλινγκ, αν και καθοριστι-
κή, δεν τονίστηκε, πάρα μόνον 
αργότερα, αλλά αυτό δεν τους 
στέρησε την πρωτογενή δημο-
σιευτική αναγνώριση. Όσο για 
το σκεπτικό της Ακαδημίας να 
μη βραβεύσει τη Φράνκλιν, αυ-
τό βασίζεται στη, σεβαστή κατ’ 
εμέ, φιλοσοφία της να ενισχύει 
οικονομικά και ηθικά επιστήμο-
νες εν ζωή για να συνεχίσουν 
δυναμικά το έργο τους. Το σχε-
τικό βραβείο δόθηκε το 1962, 
τέσσερα χρόνια μετά τον θά-
νατο της Φράνκλιν. Είναι πλέον 
δουλειά των ιστορικών της επι-
στήμης να αποκαταστήσουν τη 
Φράνκλιν ως κύρια μέτοχο στην 
ανακάλυψη της δομής του DNA.

Ορμώμενοι, όμως, από το λά-
θος παράδειγμα, ίσως, μπορού-
με να μιλήσουμε για τη θέση και 
την αντιμετώπιση της γυναίκας 
στην επιστήμη, η οποία τότε 
ήταν ακόμα ιδιαίτερα άδικη. Αλ-
λά αυτό έχει αλλάξει δραστικά 
σε πολλές χώρες. Τα φεμινιστι-
κά και τα εργατικά κινήματα 
έχουν επιφέρει σημαντικότατες 
αλλαγές, τοποθετώντας τη γυ-
ναίκα επί ίσοις όροις σε πολλές 
χώρες όσον αφορά τη βασική, 
δευτεροβάθμια και τριτοβάθ-
μια εκπαίδευση και τη μετέπει-
τα απασχόληση. Εντυπωσια-
κή πρόοδος έχει επιτευχθεί σε 
πολλές χώρες και στον τομέα 
των μεταπτυχιακών σπουδών, 
ενώ τα πράγματα παραμένουν 
άνισα σε κάποιες επιστήμες 
όσον αφορά τις ανώτερες θέ-
σεις εξουσίας, τις οποίες ακα-
δημαϊκά απολαμβάνει κάποιος 
σήμερα μόνο έπειτα από μετα-
διδακτορικές σπουδές. Κάπου 
εδώ όμως πρέπει να σταθούμε 
και να δούμε ότι τα αίτια αυτής 
της ανισότητας περιλαμβάνουν 
τουλάχιστον δύο βιολογικές συ-
νιστώσες: τη μητρότητα και την 
εγγενή προδιάθεση. Το να προ-
άγουμε τις κοινωνίες μας υπο-
στηρίζοντας νομικά, οικονομικά 
και εργασιακά τις μητέρες-εργα-
ζόμενες-επιστήμονες, είναι κάτι 
που μπορεί να θέλουμε. Το να 
επιφέρουμε όμως εξίσωση του 
αριθμού των γυναικών σε θέ-
σεις ανώτατης εργασιακής-επι-
στημονικής εξουσίας είναι κάτι 
που μάλλον δεν θέλουμε, γιατί 
καταπατά τα δικαιώματα προδι-
άθεσης των ίδιων των γυναικών 
και της κοινωνίας στο σύνολό 
της, όπως ξεκάθαρα δείχνουν τα 
αποτελέσματα σκανδιναβικών 
μοντέλων κοινωνικής πρόνοιας.

Αποσιώπηση ή επιστημονικός ανταγωνισμός;
Σκέψεις με αφορμή την παράσταση «Photograph 51» - Η ανακάλυψη της δομής του DNA και η γυναίκα στην επιστήμη

Το έργο της Άννα Ζίγκλερ «Photograph 51», σε σκηνοθεσία Τάκη Τζαμαργιά, παρουσιάστηκε σε δύο παραστάσεις την Κυριακή, 28 Μαΐου στην Κεντρική Σκηνή του ΘΟΚ.
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Η φωτογραφία 51 έχει 
ιδιαίτερο συμβολισμό, 
καθώς αναδεικνύει τη 
σημαντική συνεισφορά, 
αλλά και την έλλειψη 
αναγνώρισης της γυναί-
κας σε ένα, ακόμα, αν-
δροκρατούμενο πεδίο, 
αυτό της επιστήμης.

Τα φεμινιστικά και 
τα εργατικά κινήματα 
έχουν επιφέρει σημα-
ντικότατες αλλαγές, 
τοποθετώντας τη γυ-
ναίκα επί ίσοις όροις 
σε πολλές χώρες όσον 
αφορά την εκπαίδευση 
και την απασχόληση.

Ο αγώνας για ισότητα 
των γυναικών παραμέ-
νει αναγκαίος κι έχουμε 
πολύ έδαφος να διανύ-
σουμε. Μα δεν μειώνε-
ται η σημασία του από 
το αν όντως η Φράνκλιν 
παραμερίστηκε επειδή 
ήταν γυναίκα ή όχι.
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